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I VOLKSRAAD - ZITTING 1918-1-12. 

BIJLAGEN DER HANDELINGEN 

(voor zoover niet opgenomen in bet Eerste en Tweede 
Boekdeel betreffende de begrooting van Neder

landseb-Indië voor bet dienstjaar 1919). 

D E lt D E BOEKDEEL. 

Inhoudsopgave van het DERDE Boekdeel. 

1. (Begrooting van I\'ederlandsch-Indie voor het 
dienstjaar 1 g 19). 

Gedrukt 
stuk No. 
- 31. 
-32. 

-33. 
- 34. 

-A. 

-35. 
-36. 
-37. 
-38. 
-39 . 
-40. 
-41. 

-42. 

-43 
-44. 
-45. 
-46. 
-47. 

-48. 
-49. 

-50. 
-51. 
- 52. 
-53. 
- 54. 

-56. 

--57. 
-58. 
-59. 
-60. 
--61. 
-62. 

-63 . 
-64. 
-65 . 

Eerste nota van wijzigingen. 
Verslag van de commissie van rapporteurs, ook 
betreffende de eerste nota van wijzigingen. 
Tweede nota van wijzigingen. 
Gewijzigde berdruk van de inleiding van de 
memorie van toelichting. 
Verslag van de commissie van rapporteurs be~ 
betreffende de tweede nota van wijzigingen. 
Verbetering van drukfouten. 
27 Amendementen. 
Amendement. 
16 Amendementen. 
3 Moties. 
Motie. 
Nota van Antwoord: Afdeeling V, Burgerlijke 
Geneeskundige Dienst. 
Nota van Antwoord: Afdeeling VIII, Gouver
nementsbedrijven. 
Nota van Antwoord: Afdeeliog X, Marine. 
7 Amendementen. 

3 Moties. 
3 Amendementen~ 
Nota van Antwoord: Afdeeling VI, Landbouw. 
Nijverheid en Handel. 
Nota van Antwoord Hoofdstuk II, Middelen. 

"" " Afdeeling VII, Burgerlijke 
Openbare ~rerken . 

Motie. 
2 Amendementen. 
Motie. 
2 Amendementen. 
Nota van Antwoord: Afdeeling V, Onderwijs 
en Eeredienst. 
Nota van Antwoord: Afdeeling vn. Burgerlijke 
Openbare \Verken . 
Nota van Antwoord: Afdeelingen VII en VIII, 
Burgerlijke Openbare Werken en Gouvernements
bedrijven. 
Motie_ 
Derde nota van Wijzigingen . 
3 Moties. 
6 Amendementen. 
Nota van Antwoord: Afdeeling IX, Oorlog. 
Verslag van de commissie van rapporteurs be
treffende de derde nota van wijzigingen. 
4 Moties. 
3 Am("ndementen . 
Motie. 

Gedrukt 
stuk No. 

2. 

3 . 

-No.2. 
-No.3. 

4 

5. 

Voorstel van den heer Djajadiningrat betref
fende bet Maleisch in den Volksraad (voor bet 
Verslag zie onder 5). . 
Voorstel van den heer Tjipto Mangoenkoesoemo 
betreffende salaris van de leden van den Volks
raad . 
Toelichting. 
(ten onrechte aangegeven als gedrukt stuk 
No. 2) verslag van de commissie van rappor
teurs. 
Voorstel van den heer van Hinloopen Labberton 
betreffende bet reglement van orde voor den 
Volksraad. 
Voorstel van den heer van Hinloopen Labberton 
betreffende de spreektaal in den Volksraad. 

- No. 2. Verslag van de commissie van rapporteurs. 
6. Voorstel van den beer Koesoemo Oetoyo he

betreffende het reglement van orde voor den 
Volksraad. 

7 . 

-No.Z. 
S. 

Voorstel van de heeren 's Jacob, Schumann, 
Djajadiningrat, Birnie en Bosscha betreffende 
de bervorming van het bestuur van Neder
landscb-Indie. 
Verslag van de commiSSie van rapporteurs. 
Voorstel van de heeren Bosscha, Kelner, Birnie, 
Rivai, Pabst en Gerritzen betreffende de positie 
der mindere militairen. 

- No. 2. Verslag van de commissie van rapporteurs. 
9 . Voorstel van den beer van Hinloopen Labberton 

betreffende godsdienstige voorlichting van ge-

10. 
vangenen. 
Voorstel van de heeren Koning. Bergmeijer. 
Laoh, Schumann, van Hinloopen Labberton, 
Scbmutzer, Soselisa en Pabst betreffende den 
aanmaak en de oplegging van zeekaarten van 
den Indischen Archi pel. 

- No. 2. Verslag van de commissie van rapporteurs. 
11. Verslag van de commissie van rapporteurs over 

bet verzoekschrift van den Gemeenteraad te 
Batavia betreffende de overbrenging van bet 
Departement van Gouvernementsbedrijven naar 
Bandoeng. 

12. No. 1 Geleidebrief. 
- No . Z. Ontwerp van wet tot aanvulling van de arti

kelen 58 en 71 van bet Regeeringsreglement_ 
- No. 3. Memorie van toelichting. 
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VOLKSRAAD - ZITTING 1918 - 1 

Begrootin g van Nederlandsch-lndië voor het 
diens tjaar 191 9. 

EER STE )JOTA VAN WIJZlG [NGr~". 

([ngezonden bij brief van b Juni 191 8) . 

GEDR UKT STUK No. 31. 

Uitgaven In Nede rland. 

A fdeeling lil. 

Afdceling VI. 

r\fd eelin g VI l!. 

l. I n artikel I van het ontwerp van besluit tot 
\'oorloopige vaststelling vall het Iste hoofdstuk van uit
g-aven (gedrukt stuk ~o. 2) worden de volgende wijzi
gingen aangebracht : 

Olld('l'flldeeii1lg 11. U itgaven ter zake van opgenomen 
gelden, word t verminderd met f 500.000 en mitsdien 
g-ebrach~ op f 2Z 457 250. 

Onderaf dcelà,g 17. Pensioenen ~n gagemel)tell . onder
standen niet elders genoemd, toelagen, belooningen en 
tegemoetkomingen alsmede met een en ander verband 
houdende uitgaven, wordt verhoogd met f 27 00 en mits
dien g-ebracht op I l a 005 250. 

Olldt;ra(d"l:lillg IB. 
wordt verhoogd met 
op f 2 37ï 000. 

Pensioenfonds vQor landsdienaren, 
f I 213 000 e n mi tsdie n gebracht 

Olld,;rafdceltug 21. Geneeskundi~ onderzoek van aan 
den I ndischen dienst verbonden of daarvoor bestemd 
personeel, wordt verhoogd met f 100 e n mitsdien ge
b racht op f 20 800 

O".d(:raldcclt"lIg 29. ](euring, aankoop en vervoer van 
uit te zenden en kosten van te ontvangen verschillende 
goederen, wordt verhoogd met f 35 000 en mitsdien ge
bracht op f 482 785 . 

Het gezamenlijk bedrag der lil de afdecling wordt 
f 5 1 060 135. 

t}1llkrafdä:eing" 68. Hoschwezcll, wordt verhoogd met 
f 9 600 e n mitsdien gebracht op f 72 600 . 

Het gezamenlijk bedrag der VIde afdeeling wordt 
f 6H 652. 

Ollderaldcel,;,!: ~9. 
wordt verhoogd met 
f 4487 650. 

Post-, Telegraaf. ell Telefoondienst, 
f 200 en mi tsdie n gebracht op 

Het gezamen lijk bedrag der V Illste afdeeling wordt 
f 17094765. 

J\fd eeling IX . (}nd(;rafdeding 92 . l\t[ilitairell in builengcwoncll dienst, 

.-\fc1eeli ng X. 

wordl verhoogd met / 3000 en mitsdien gebracht op 
f 258900. 

Olldl'rafdce/iu.g" 9-L Opleiding tol off icier, wordt ver
hoogd met f 30 050 el1 mitsdien gebracht op f 492 290 . 

H et gezamenlijk b ed rag der IXde afdeeling wordt 
f 11 b,5 96,. 

Onticraldeelill ... !{ 122. l\Iarin e -clablissemcnt en daartoe 
behoörende inrichtingen. \Vord t verhoogd met /1 200000 
en mitsdien gebracht op / 2 B91 500. 



2 Begrooting 1919 - Gedrukt stuk No 31. 

U itgaven in Indië. 

Afdeeling I\". 

Afdeeling \' . 

Afdt:eling V 1. 

Tusschen de onderafdeelingen J 23 en 124 wordt in
gelascbt: 

Onderaldcchllg 123A. Verbetering van de bezoldigingen 
van het Europeesch personeel bij de zeemacht / 750000. 

Het gezamenlijk bedrag der Xde afdeeling wordt 
1 13 777 886 en bet eindcijfer van bet Ist" hoofdstuk van 
uitgaven wordt / 1 00088809 (f 2 743 650 meer) 

1I. In artikel 2 van het ontwerp van ' besluit tot 
VQorloopige vaststelling van het Tste hoofdstuk van uit
gaven (gedrukt stuk No. 2) wordt als derde lid opge· 
nomen: 

Uit onderafdeeling 123A kan worden overgeschreven 
op andere onderafdeelingen, waarvan het bedrag onvol
doende blijkt tot uitvoering van den in de genoemde 
onderafdeeling bedoelden maatregel. 

lIl. Jn artikel 1 van het ontwerp van besluit tot 
voorloopige vaststelling van het lIde hoofdstuk van uit
gaven (gedrukt stuk )'lo. 3) worden de volgende wijzigin
gen aangebracht: 

Ondcmldcelin.'r ~ I . 
stuur, wordt verhoogd 
op J 7 488 750. 

Personeel van het Enropcesch he
met 1 10450 en mitsdien gebracht 

Tusschen de onderafcleelingen 93 en 94 wordt 
ingelascht: 

Onderaldecling 93A. Vorming van ' een afzonderlijk 
gewest Nieuw-Guinea, ! 36 000. 

01lderafdec/ing 133. Landverhuizing, wordt verhoogd 
met 1 14 000 en mitsdien gebracht op 1 74.100, 

Hel gezamenlijk bl'drag der IVde afdeeling wordt 
!46980675. 

Olldr'Tafdediug .J 90. Herziening van de wedderegeling 
van de Europeesche on derwijzers en onderwijzeïessen 
bij het openbaar lager onderwijs en daarmede in verband· 
staande uitgaven voor het gesubsidieerd bijzonder onder
wijs. wordt verhoogd met f 185 270 en mitsdien gebracht 
op f 993 3-~0. 

Tusschcn de on derafdcelingen 235 en 230 wordt illge
lasch" 

01ldrraf(hcl!"llg 235A. Herziellin g" van de bezoldigingen 
van de inspecteurs bij den burgerlijken genceskundig-en 
dienst. van de directpuren van de centrale burgerlijke 
ziekenin richtingen. van de landskoepok inrichting en het 
instituut Pasteur, van het geneeskundig laboratorium, 
van de ansenscholên en van de g-cneesheer,directeuren 
van de krankzinnig-eng-estichten, I 23 iOO. 

Het gezamenlijk bedrag der \'de Afdeeling wordt 
134 G33 97-1. 

01ldcrajdee#1lg 252. Personeel van her departement, 
wordt verhoogd met f 9600 en mitsdien gebracht op • 
I 240 IÓ(' . 

OJldcrnfdcrÜng 284. Verdt:re uitgaven voor het bosch
wezen, wordt verhoogd met f 23000 en mitsdien gebracht 
op 1 10 430 140. 

Tusschen de onderafcteelingen 290 en ':91 wordt 
ingelascbt: 

OudcrafdceLz1zg 290A. OnderS[('lll1ing van de fabri.eks, 
nijverheid , j 500000. 

Hel gezamenlijk bedrag der VIde afdeeling wordt 
/19870655. 



Afdeel in!( VII. 

J\fdceling \"TIT. 

Afdeeling IX. 

Afdeeling x.. 

tlegrooting 19 19 _. (';'edrukt stuk No. 31. 3 

Tusschen de onderafdeelin gen 298 en 299 wordt inge
laseIn : 

Ondcrafd,.dtllg 298A. Nieuwe wedderegeling voor de 
ingenieurs en hoofdingenieurs bij de diensten behoorende 
tot het departement der Burgerlijke Openba re W erken, 
f 15 1 800. 

01lderafd{eliJtg 304. Gebouwen en andere werken be
hoorende tot het departement der marine, wordt ver:hoogd 
m et f 400.000 en mitsdien gebrach t op f 847 .300. 

01ld,.rafiif eling· 31 I. W erken behoore nde tot he t haven
wezen (da aronder beg-repen g-ebouwen), wordt verhoogd 
met f 30u 000 en mitsd ie n gèbracht op f 14.296.000 

f-Iet gezamenlijk bedrag der V1Tdc afdeeling wordt 
f 60318.770. 

(h/(ft-'rafdrdliIK 34 3. Staatsspoor- en tramw egen als .. 
mede automobieldiensten, wordt verhoogd met f 733600 
en mitsdien gebracht op f 47.483.850. 

Tusschen de onderafdeelingen 343 en 334 wordt inge
lascht : 

Ol7derafdtcliilg 343A . Nieuwe regeli ng der bezoldiging 
van de ingenieurs met Dclftsch of daarmede gelijkwaardig 
diploma bij diensten onder het depanement van Gouver~ 
nementsbedrijven, alsmede van de overi ge gegradueerde 
ambtenaren bij n p.11 dienst der Staatsspoorwegen, 
f 15C.000 

Het gezame nlijk bed rag der V llI ste Afdeelin g wordt 
f 99.365 .7 6i. 

Ondcmfdu/Ii'g' 349. Bezoldigingen. soldije n, toelagen 
en loonen, dag- en werkgelden en andere uitgaven van 
persoonlijken aard, alsmede belooningen voor buitenge· 
wone werkzaamheden van het personeel der intendance, 
wordt verhoogd met f 2 880 en mirsdien gebracht op 
f 266 i5 8. 

OJ/dr·rafd,:eliJ/g· 361. B ezoldigi ngen, soldij en, toelagen, 
loonen, dag- en werkgclden en alldf're uitgaven van per· 
soonlijken aard , alsmede belooninli!cn voor buitengewone 
werkzaamheden van het wapen der artillerie, wordt ver~ 
hoogd met f 2.100 e n mitsdien g"('bracht op f 1.983 058. 

Ondo·af dcdtil// 367. Bezoldigingen, soldijen, toelagen, 
loonen , werkgelden en andere uitgaven van persoonlijken 
aard , alsmede belooningen voor buitengewone werkzaam
heden voor het wapen der genie, wordt verhoogd met 
f 1 920 e n mitsd ie n gebracht op f 59.,.26 I. 

H et gezamenlijk bedrag der IXde afdeeling wordt 
f 52.201.511. 

Onderafdcc#ug 42 1. Personeel van her departement, 
wordr verhoogd met f 2.4 00 en mitsdien gebracht op 
f 150. 800. 

Undcrafdcclz11g 458. V erd ere uitgaven voor de lndische 
militaire marin e (met ui tzonderil1~ van den hydrogra
phischen di enst en de kweekschool te Makasser), wordt 
verhoogd mer / 500.000 t?' tl mitsdit.'n gebracht op 
f 1588500. 

H e t gezamenlij k bedrag der Xde afdeeling wordt 
f 2 1.372.8 10 e n het eindcijfer "an het Ude h oofdstuk van 
uitgaven wordt f 399.223.7 28 (f 3.047.020 meer). 

IV. In het derde lid van artikel 2 van het ontwerp 
van besluit tot voorloopige vaststell ing van het IIde 
hoofdstuk van u itgaven (gedrukt s tnk No. 3) wordt in 
plaats van ,,93. 100", ,,230,2 38, 24 1, 299H

, en ,)329,394", 
gelezen ,,93, 93A, 100", .230, 235 A , 238, 24 1, 298 A, 299" 
e n ,,329, 343A, 394". 



4 Begrooting 191 9 - Gedrukt stuk );jo. 31. 

0llde1'afdteli1lg 11. f Uitgaven ter zake van opgeno
men gelden (f 500.000 minder). 

Ouderaldeel",g 17. o. Terugbetaling aan het Rijk van 
de helft der bezoldigingen van het personeel vaa J,et 
.tatistisch bureau bij het Departement van Koloniêll 
(f 2700). 

Onderaldeclt"g 21, o. Als voren van de bezoldiging 
van den schrijver op jaarloon (tevens huisbewaarder) bij 
het kantoor van den geneeskundigen raad van het Depar
tement van Koloniën (f 100). 

Onderalded'''g 29, a Als voren van de bezoldigingen 
van het personeel van het technisch bureau van het 
Departement van Koloniën (f 16.000). 

c. Als voren van de bezoldigingen van het ambtelijk 
en bedienend personeel van het kolonia;.,1 etablissement 
te Amsterdam (f 19.000). . 

01lderaldeelmg 18. 
(f 1.213.000). 

Pensioenfonds voor landsdienaren • 

Onde1'aldeel,;'g' 68 . Boschwezen. Opleiqing van candi
daat-boscharchitecten (I 9.600) . 

O"derald"dlll,~ 89 , a Terugbetaling aan li et Rijk 
van de bez.oldigingen voor den Directeur en den huis
bewaarder, tevens instrumentmaker bij de school tot 
opleiding voor commies bij den Indischen post-, telegraaf
en telefoondienst te Leiden (I 200). 

O"do'ajdcrl/".t:" 92, b. Uitgaven voor de vormin g van 
officieren in algemeen krijgskundige richting en voor 
den intendance·d ienst (j 3 .000). 

Ondl'raftlee/t1/g' 94. Opleieing tot officier (I 30.0,50 ) . 

Ollderafdedillg 122 . 
behoorende inrichtingen 

Marine etablissement en daartoe 
(f 1.200.000). 

Ollderafdedmg 123A. Verbetering van de bezoldi
gingen van het Europeesch personeel bij de zeemacht 
(f 750.000). 

TOELICHTINGEN. 

Iste HOOFDSTUK VAN GlTGAVEN 
(Uitgaven in è\ederland). 

De vermindering houdt verband met nadere gegevens 
betreffende de uitkomsten van 1917, de verwachtingen 
voor 191 ~ en de wijzigingen in het begrootingsontwerp 
voor :919, 

De ramingen zijn gewijzigd in verband met de voor
genomen herziening van de begrooting van 1918, in 
overeenstemming met bij de Staatsbegrooting \'oor dat 
jaar uitgetrokken bedragen. 

De wlJzlgmg is door den l\Ilinister van ]{oloniën tele
grafisch opgegeven. 

Ten aanzien van de oprichting van pensioenfondsen 
voor de Indische burgerlijke en militaire Iandsdienaren 
moge worden verwezen naar het medegedeelde in de 
Memorie van Antwoord betreHende' het bij de Staten
Generaal aanhangig ontwerp van de 1 ndische begrooting 
voor 191 8 (gedrukt stuk );jo. 42 bI. 12). 

Ten einde tegemoet te komen aan de behoefte aan 
ambtenaren bij het Hoschwezen met eene middelbare 
opleiding, is het noodig o m gedurende eenige jaren voor 
een achttal leerlingen van elk der twee leerjaren van den 
leergang B der Nederlandsehe Heide-Maatscbappij, die 
voor den Indischen dienst wenschen Ie worden bestemd, 
eene toelage van J 50 's maands bf".schikbaar te stellen. 
Zie voorts de toelichting bij onderafdeeling 28-t der 
uitgaven in lndi ë. 

Zie de toelichting bij onderd eel 17, 0 , 

Voor de inrichting van de hulpsteunpunten van de 
vloot te Sabang en te Amboina, waarvan de totale 
kosten tbans nog niet kunnen worden opgegeven, wordt 
als eerste termijn noodig geacht: 

voor de aanschaffing van werktuiglijke, 
inrichtingen als dynamo's, toestellen voor 
het lucbt~ en ac(;umulatoren~laadstation, 
draaibanken voor het torpedo-atelier. enz. I 200.000 

voor de aanschaffing van geschut met 
munitie voor de op te richten batterijen " . )) 1.000.000 

(Zie voorts de toelichtingen bij de onderafdeelingen 
304 en 45 8 van de uitgaven in Jndil·). 

Het genoemd e bedrag is gelijk aan dat, hetwelk Dij 
aanvullende begrooting voor het dienstjaar 19 18 z.al 
worden aangevraagd in verband met de voorstellen vall 
de onder voorzitterschap va n den oud-'Minister van 
K oloniën Idenburg ingC'stelde Staatscommissie voor de 
herzjening van de salarissen \'all het personeel der land· 
en zeemacht. 



Otldera fdcdlug 9 1. Personeel van het Europeesch be
stuur (f 10.450). 

OndrrafdceliJlg 93.-\. . Vorming van een afzonderlijk 
g ewest ~ieu\\,-(Tuinea (f 30.000). 

• 

Begrooting 19 19 - Gedruk t stuk No. 3 1. 5 

Ude HOOFDSTUK VAN UITGA VEK 
(U itgaven in Indie). 

Het wordt billijk geacht de bezoldigin g van de hoofd, 
commiezen bij de gewestelijke k antoren. thans bedra
gende f -1-50 per maand zOllder verhooging1 en die van 
afdeelings-secretarissen, thans bedragende f 450 per maand 
met een verhooging van j 50 per maand na vijf jaren, 
op de1lzelfden voet te regelen als d ie, verbonden aan 
cle ong-eveer gelijkwaardige betrekking" van hoofdcom
mies bij de g roote landsk antoren, voor wel ke betrekking 
bij aanvull ende begrooting voor 19 1 S wordt gerekend 
op eene weelde van J' 450 per maand met één driejaar~ 
lijksche verhoogi ng - van / 50 's maands. De uit dezen 
maatregel voortv loeiende meerdere uitgaven zullen in 
J 9 J 9 j 6.850 bedragen. 

Bovend ien is de raming verhoogd met f 3.600, wijl 
het in verband met dc drukk e werkzaamheden in de con
trAle-afdeelin g S idoardjo (residentie Soerabaja) noodza
kelijk is aan den cont roleur aldaar een adspi rant- controleur 
toe te voegen . 

Om het ::-\ederlandsch deel van N ieuw-Guinea spoediger 
te kunllen opheffen uit den toestand van achterlijkheid, 
waarin dit gebiedsdeel verkeert, wordt het wensch elijk 
geacht dit te stellen onder een afzonderlijk gewestelijk 
bestuurder. 

Tha ns is ~oord- N ieu\V-Glli!lea ingedeeld bij de resi 
dentie Terllate en Onderhoorigbcden en behooren de 
beide a ndere deelen, ,,vest e n Zllid-Nieu\V ~ Guinea, tot de 
residentie Amboina. 

Dat dit gebied als een afgelegen aanhangsel bij twee 
op zich zelf staande gewesten is ondergebrach t, is bij 
het voortschrijden van onze bestuurszorg op dit eiland 
reeds herhaaldelijk eelle zeer ongunstigt:: omstandigheid 
gt:blt!kelJ. Ook al omdat er \Veini~ of geen aan raking 
bestaat tusschen de residenten van A mboina en van 
Ternate, valt er bij handhaving van de huidige bestuurs
indeeling in het belang van eene noodzakelijke samen~ 
werking ten opzichte van de verschiUendc deelen van 
Nieuw -( i uin ea niet veel te verwachten. Wordt ech ter 
het geheeJe gebied onder één eigeli, zelistandigen be· 
stuurder gesteld , dan zal deze zijn taak vinden op het 
eil and e n daar a ll een. Die taak , hoewel moeilijk, zal dan 
uitermate vruchtbaar kunnen zijn, want, hoewel er veel 
onderling verschil is tusschen het noordelijk, noordwes· 
telijk en zuidelijk gedeelte. is zij in hoofdzaak voor het 
geheel gelijkvormig, nI. het bre ngen van beschaving , 
het geleidelijk scheppen van ordelijke maatschappelijke 
toestanden, het banen van den weg in het land voor 
handel e n ondernemin gsgeest. 

De voortdurende aanwezigheid van ecn resident, die 
in den vooruitgang van dit gebied zijn taak vi ndt, zal 
ook g unstig werken op het overige daar reeds besch eiden 
bestuurspersoneel, hetwelk thans nog op proef heeft te 
dienen in een aanhangsel van gewesten, waarvan de 
hoofdzetel op verren afstQ.nd is gelegen. 

Aan den voorgestelden maatregel zal eenc ver meer
derin g van uitgaven verbonden zij n van rond J 36.000 
's jaars ('). 

De uitgaven voor benoodigde uitbreiding' van bestaande 
gebouwen en oprichtin g van nieuwe zullen zich, naar 
verwacht wordt, bepalen tot die voor uitbouwing' van de 
huidige assistent- residentswoning te ~Lanok\Vari, waaT 
de resid e ntszetel zal worde n gevestigd, en een ige wo· 
ningen voor lager p ersonee1. De k osten zij n thans nog 
nict te ramen; zoo noodig zullen daarvoor bij aanvul
lende begrooting fo ndse n worden aangevraagd. 

(1) Bezoldig ill /,! Hes;idelll. . 
t.ûélage \'001' tJntvangkoslen 
1:;I' t ~retal'is g-cmÎ(ldel(l . 
1 ~OI111ui es .. . 
1 kl erk op r 120 's maand,; 
lIder).; op t 100 'io; maands . 
2 llli andschè schrijvors op r 50 '? maand,: 
4 kantoOl'oppasse!'s op tir; 's /lI:J.8nds; 
schrijfbeh" eften. gCdru kl f>ll, en:-., 

r I G . ~OO 'g jaa,·s. 
1.200 
$400 
3.000 
1 . .f4.0 
1.200 
1.200 

720 
2.00u 

t 3fdliO 's Jaul·s. 
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O"drrafdrrlil1,~ : ~3 . Landverhui zing (f 14.000). 

OllderaJdreimg 190. Herziening van de wedderegeling 
van de Europeesche onderwijze rs en onderwijzeressen 
b ij het openbaar lager onderwijs en daarmede in ver
band staande uitgaven voor hPt gesubsidieerd bij zonder 
onderwijs (f I g5.270) . 

De verbeterde bevloeiingstoestand op de kolonisatie
terreinen in de residentie Lampongsche Districten , waar
door de rijstbouw aldaar aanzienlijk kan worde n uit
gebreid. maakt het mogelijk e n wenscbelijk daarheen in 
191 9 een be langrijk grooter aantal ]avaanscbe gezinnen 
over te brengen dan in de laatste jaren placht te ge
schieden. 

In yerband daarmede wordt de ram ing der uitgaven 
voor de verdere uitvoering van het emigratieplan als 
volgt herzien: 

1. P I a a t s e I ij kei e i din g . 
a. bezoldiging en toelage van den 

gelijkschen leider. . . . . . 
b. reiskosten. 
r. schrijf- en teekenbehoeften . 

da-

Il. Toe z i c h t, ge t1 e e s kun d i ge 
hul p e n pol i ti e. 
n, bezoldigingen en toelagen van 2 

mantri 's bij de kGlonisatie op f 1.800 
en f 1.500. . . .. . 

h. bezoldiging van den geneesheer, be
last met de geneeskundige behan
deling. en reiskosten. .. . . 

r . b ezoldiging van eene gediplomeerde 
inlandsche vroedvrouwen een zie
k en mandoer . 

d. bezoldiging van 2 ziekenmandoers 
op 1 240 

e. geneesmiddden. 
J. voedin g der zieken. 
g', bezoldig-in g van 6 politieoppassers 

op f 180 
11 . reiskosten • 
z' bezoldiging van een postbode 
J. bezoldiging van een schrijver 

111. U i tg a ven te IJ b e h oe v e 
v a n d e 6 ene der zet t i ~ g. 
a. desabestuur . . . . . 
b. aanleg bevloeiingswerken. . 
c. uitkeeringe n voor aanschaffing van 

uitrusting, lee ftocht gedurende de 
reis naar de plaats van bestemming 

1 3.600 
1.200 

240 

f 3.300 

1.440 

1.200 

480 
3.000 
3.000 

1.080 
800 
316 
300 

J VOO 
5.00C 

als anderszins aan 400 gezinnen. 9.000 
d. vervoer van 400 gezinnen. . . ., 8.236 

1 5.040 

f 1481 6 

-- -- J 24 .Y 36 
IV. Onvoorziene uitgaven 5.500 

Totaal . . . . f 5G.292 
of rond J 50.000. 

O p het tijdstip, waarop de voorstellen ter herziening 
van de wedderegeling van de Europeesche onderwijzers 
e n onderwij zeresse n bij het openbaa r lager onderwijs in 
het I ndisch begrootingsontwerp (bldz. t'0 der lI'lemorie 
va n T oelichting) werden opge nomen, was mede in over
wegin g een voorstel tot toekenning eelw r ve rgoedin g voor 
het g-emis van huishuurtoelage (I nd isch Staatsblad 1911 
No. 53 l en 191 2 No. 28 1) aan een aantal onderwijzers, 
die destijds, in strijd met hun verwachting, niet in het 
genot van die toelage zijn gesteld. omdat zij eerst na 
de totstandkoming van de desbetreffende regeling lot 
onderwijzer der 2de k lasse zijn bevorderd. Het ter zake 
gehouden overleg is thans beëindigd, in verband waar 
mede het wenschelijk geacht wordt , dat aan alle onder
wijzers, die op 1 Januari 19 11 in vasten dienst waren 
en aan alle daarna in die nst getrede n uitgezonden leer
krachten, voor zoover zij bij hunne aanmelding voor den 
Indischen dienst konden verwachten . dat zij bij be \·orde· 
ring tot onderwijzer df'r 2de klasse en der 1 ste klasse -
het genot van vrije wonning of, bij gemis daarvan, . een 
h uishuurtoelage van J 60 en J 70 zouden krijgen, eene 
vergoeding voor het gemis van zoodanige toelage alsnog 
wordt toegekend. Zij het al, dat de + 200 onderwijzers, 



r 

Ulldtrafdl'cü"g 235A. Herziening- van de bezoldiging'en 
van de inspecteurs bij den burg-erlijken geneeskllnd i~cn 
dienst, van de directeuren van de centrale burgerlijke 
ziekenjnrichtingen. van de landskuepokinrichting en het 
instituut Pastcuf, van het geneesku ndig laboratorium, "al1 
de artsenscholen en van de geneesheer-directeuren van 
de krankzinnigcngE'stichten (/ '-2 3,700). 

Ondtmfdeeli"g 239. Verdere uitgaven voor den bur
gerlijke n geneeskundigen dienst in het algemeen (toe
kenning van toelagen voor reiskosten voor gewoon dienst
werk binne n hu n \'accinnedistrict aan vaccinateurs op Java 
en l\1adoera met uitzondering van de Vorstenlanden). 
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waarvan hier sprake is, geen ree h t kunnen doen gel
de n op de door hen gederfde toelagen van f 10 en f 20, 
de billijkheid brengt mede hen niet in de destijds door 
hen gekoesterde verwachtingen te leur te stellen. 

D e kosten van dezen maatregel zullen in \ 9 ' 9 voor het 
personeel bij het open baar onderwijs f 180.2 70 e n voor 
dat bij het bijzonder onderwijs f 5.000 bedragen. Voor 
volgende jaren blijven, zootang het hierbedoeld personeel 
nog in dienst is, cic meerdere u itgaven echter beperkt 
tot omstreeks f 23.000 . 

Bij de herziening, tot stand gekomen bij het besluit 
van 20 December 191-1 1\0. 2 (Ind isch Staatsblad No. 786), 
werden voor de e indbetrekkingen bij den burgerlijken 
geneeskundigen dienst de volgende wcddC'!1 vastgesteld: 

voor de (geneeskundige) inspec teurs: f 1.000 's maanrts 
met één verhooging van / 200 na ;, jaren di e nst, tot 
f I. 200 's maands; 

voor den inspccteur·onderhoofd van den dienst dezelf· 
de bezoldigin g, welke wordt verhoogd met een voor pen
sioen e nz. medetellende toelage van 1100 's maands; 

VQor de directeuren der centrale burgerlijke zieken
inrichtingen, der landskoe pokinrichting, van het genees
kundig laboratorium, alsmede \·an de geneesheer-direc
teuren der beide krankzinnig'e ngestichten een bezoldiging 
v"n J 800 's maands met 2 driejaarlijksche ve rhoogi ngen 
van / 200 tot f 1. 200 's maands. 

Eene ).!elijke bezoldigingsregeling als deze laatste is 
voor de directeuren der arrsenscholen tot stand gebracht 
bij Jndisch Staatsblad 19 16 1\0. 536 en 556. 

Bij deze regeling isten onrechte het ambt van inspecteur 
hooger gesteld dan de a ndere genoemde betrekkingen, 
die, hoe.,wel andere eischen stellende, toch in beteekenis 
daarmed e op één lijn Staan. Om bovendien tegemoet 
te komen aan ht't bezwaar, dat de ei ndbezoldiging voor 
de hoofdambtenaren bij den burgerlijken geneeskun
digen dienst (met uitzondering van het diensthoofd) te 
laag is in verhoudin g tot die van het personeel van 
wetenschappelijke vorming bij andere tak ke n van dienst 
(ingenieurs en ju risten bv.), voor wie amhten beneden 
dat \·an diensthoofd pereikbaar zijnl waaraan een hoogere 
eindwedde verbonden is. wordt het noodig geacht voor 
de hooger l'ermelde betrekkillgen de bezoldiging opnieuw 
te regelen en wel in dier \·oege, dat zij gesteld wordt 
op f 1.000 's maands met één verhooging van f 200 
en één vall f 1 jO 's maands, telkens na 3 jaren, tot /1.350 
's maands, terwijl voor den illspecteur-onderhoofd van 
den dienst een traktement vall f 104 00 is voorgesteld. 
Voor een va st e aanstelling tot een der hoogerbedoelde 
leidende betrekkingen zal overigens als verc ischte gelden, 
dat de betrok ke ne een diensuijd heeft, welke hem als 
Gouvernememsarts aanspraak geeft op een maandelijk
sche bezoldiging "an I iOO. Mocht het noodig blijken een 
GOHvernememsarts, die eene lagere b ezoldiging- geniet, 
voor eell der genoemde betrekkingen aan te wijzen, dan 
zal dit slechts tijd elij k kunn en geschieden en zal den 
betrokkene alsdan een voor pensioen enz. medetellende 
toelage worden toegekend boven zijne bezold iging als 
Gouve rn el11C'lltsarts ten bedrag-e van de helft dier b ezol-
dig-ing. '-' 

J--Iet ligt voorts in dc bedoelin g om aan de (follverne
memsansen, die een verklaring bezitten dat zij den letr
gang in bacteriologie en hygiëne te Amsterdam met 
vrucht hebben gevolgd, bij indiensttrpding dad elijk de 
eerst(· verhooging van bezoldiging toe te kennen, waarop 
anders na één jaar diens t aanspraak wordt verkregen, 
zoodat hun bezoldiging dan al aanstonds f 500 's maands 
zal bedragen. 

De nieuw voorgestelde regeling zal een meerdere uit
gaaf vorderen van gemiddeld f 23.700 'sjaars. 

Het is noodzakelijk gebleken 0111, met buitenwerking
stelling der regelin gen in Staatsblad 190 I No. 448 jo 1916 
No. 84 aan de vaccinateurs op Java en l\/ladoera, met 
uitzondering van de Vorstenlanden, eene vaste maande-
1ijksche toelage bo\·en hun bE'zoldiging te geven als ver·
goeding- van de kosten \·oor reizen tot het verrichten van 
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Onderafdeell1lg 252. Personeel van het De partement 
van Landbouw, :-.Iij,'erheid en Handel (f 9.608). 

011derafdeelt"g 284. Verdere uitgaven voor het bosch· 
wezen. Opleiding voor de betrekking van boscha rchitect 
(f 23.000). 

hun gewoon dienstwerk binnen de vacci nedistricten, welke 
bij de nieuwe indeeling van Java en Nladoera in vacci ne
districten op 1 Januari 191 2 grooter zijn geword en. H et 
bedrag daarvan wordt door den Di recteur van O nderwijs 
en Eerediensr vastgesteld met dien verstande, da~ ge
zamenlijk niet meer wordt toegeke nd dan gemiddeld f 15 
per maand en per vaccinedistrict, en berekend naar den 
maatstaf van f 0.10 per paal der volgens hun rondreisplan 
af te leggen afstanden. 

O p b estendiging van dezen o nl a ngs gerekend van 1 
Januari 1918 bereids op tijdelijke n voet getroffen maat· 
regel wordt thans gerekend, waarvoor de raming echter 
g een wijziging behoeft te ondergaan; aangezien de meer
dere uitgaven kunnen worden bestreden ui t de Oezuini .. 
g in gen, welke als gevolg van enkele reeds getroffen en 
andere nog in voorbereiding zij nde regelin g-en van anderen 
aard zoomede door een sche rper toezicht op de reis
rekening, zullen worden verk regen. 

Steeds meer wordt behoefte gevoel d aan deskundige 
voorlichting nopens het scheepvaa r tbed rijf. Herhaalde. 
lijk toch doet zich het geval voor, dat de Regeering te 
beslissen heeft in zaken op scheepvaartgebied. d ie zij 
wegens gemis aan deskundige ambtelijke voorl ichting 
niet voldoende kan beoordeelen. D it bezwaar zal vooral 
ook na afloop van den Europeeschen oorlog worden ge
voeld, daar dan de scheepvaartpolitiek een nog belang. 
rijker rol in h et economisch leven van 1 ndië zal spelen 
dan ze tbans reeds beeft. 

H et wordt daarom noodig geacht om over te gaan tot 
d e indienststelling van een ., deskundige in scheepvaartza
ken", die inzonderheid studie heeft gemaakt van vrachten , 
opdat dan ook een b etere voorli chting kan worden ver
kregell omtre nt de bestaanue scheepvaarurusls en haar 
invloed op de algemee ne vrachtenpolit ie k. Zijn b ezoldig ing 
zou kunnen worden g-esteld op f 700 's maands, met 
drie driejaarlijksche verhoogingen van / 100 's maands. 

Daar het gewenscht is voor deze betrekking althans detl 
eersten keer te beschikken over ie mand, die theoretische 
kennis paart aan langdurige practische ervaring, dient 
de mogelijkheid te worden geopend om zoo noodig al 
dadelijk de eerste verhooging toe te kennen, waarom 
gerek end wordt op totaal j 9.600. 

Daar de pogin g tot vormin g van adjunct-houtvesters 
aan de Middelbare Land bouwschool te Buitenzorg niet 
aa n d e verwachtin gen heeft bea ntwoord ig het. ter voor
zien ing in. de g roote behoefte van den dienst van het 
Boschwezen aan a mbtenaren met 'ene betere opleidin g 
dan de opzieners hebben genoten , noodzak elijk hier te 
lande jongelieden van alle landaa rd ell. die een Muloschool 
of . andere gelij kwaardi g-e inrichting hebben afgeloopen , 
voor dien dienst op te leide n tot eene betrekking, welke 
het mid den zal houden tusschen de te \Vageningen ge
vormde houtvesters en de ln dische boschopzieners. Om
trent de wijze, waarop deze opl eidin g het best zal zijn 
te regelen, word t tusschen de betrokken autoriteiten nog 
overleg gepleegd. De bedoeling- is, dat na een met gUIl
stige n uitslag afg-elegd daartoe in te stellen examen d e 
gedi plomeerden de praktijk zullen ing-aan op een nade r 
te regelen bezoldiging van / 200 tot /450 's maands, 0111 

na e nk ele jaren door het af leggen va n een nieuw examen 
de benoembaarhe id te verkrijg-en tot een h oogeren rang 
met eene bezoldiging- van f 250 tot f 600 's maands. 

T en e inde echter 2.00 spoedig 1l1og-elijk het personeel 
van het Boschwezell met ambtenare n met een middelbare 
opleiding te versterken, is het dringe:1rl noodig al dadelijk 
jongelieden, in het bezit vall het diploma ti der Neder· 
landsche Heide· Maatschappij , d ie zich in Nederland voor 
den dienst van het Boschwezen hebben b eschikb:!ar ge· 
steld, hier te lande gedurende een jaar eene naopleiding 
te geven aan een in de gebouwe n van voornoemde Land
bouwschool te open en boschbouwkundigen leergang. 

Aan deze jongeliede n, wier aantal Voor 19 19 wordt ge~ 
geraamd op 8, zal gedurende hunn e Ople iding eene bezol· 
diging toegekend worden van j 150 's maands, terwijl ver· 
der gerekend is op een hedrag van f 8.600, t. w. ( 6.600 



Ondcrafdcctillg 290A. Ondersteuning van de fabrieks
nijverheid (I 500.000). 

a. toekenning van fabricagepremies f 100.000 ; 
b. deelneming in het aandeelenkapitaal of in obligatie

leeningen van nieuwe ondernemingen f 400.000. 

• 
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voor toelagen aan tijdelijke leeraren en I 2.000 voor 
boeken en leermiddelen . 

Zie voorts de toelichting hij onderafdeeling 68 der 
U itgaven in Nederland. 

Door de Commissie tot ontwikkelin g- van de fabrieks
nijverheid zijn verschillende voorstellen ingediend tot 
het verleenen van Regeeringssteun aan beginnende 
industrieën, met het oog op de moeilijkheden, welke hier 
te lande aan oprichters van fabrieken te wachten staan, 
zoowel bij hunne pogingen om een nieuw fabrikaat te 
introduceeren en om geregelden afzet daarvan te verze
keren, als wegens de ongeoefendheid van het werkvolk 
en ander personeel. Zooals de ondervinding in andere 
landen geleerd heeft, zal het voor de ontwikkeling van 
Je industrie van veel belang kunnen zij n nieuwe onder
nemingen te helpen door deze moeilijke beginperiode 
heen te komen. 

Daartoe is de toekenning van fabricagepremies een 
middel. dat in de eerste plaats aanbeveling verdient 
wegens zijne g roote elasticiteit, zood at bij de toepassing 
rekening kan worden gehouden met de bijzondere om
standigheden van eIken te ondersteunen tak van 
industrie, terwijl het stelsel daarnevens toch de mogelijk. 
heid openlaat om de ondersteuning tot een van te voren 
bepaald totaal bedrag te beperken. 

Met het oog op de onzekerheid welke industrieen hier 
het eerst kunnen worden ter hand genomen en in welke 
richting het particulier initiatief zich ten deze zal ont· 
wikkelen, acht de. Regeering het gewenscht dat baar 
voorshands vrijheid wordt gelaten om in gevallen, welke 
zich daartoe blijken te leen en, voor een beperkten 
termijn fabricagepremies toe te kennen met gebruik
making van een daarvoor toe te staan globaal crediet. 
Voor zoo ver zich thans laat overzien zullen voor de toe
kenning van fabricagepremies wellicht in aanmerking 
komen ondernemingen tot vervaardiging van lucifers, 
kunstmest, wit papier, verglaasd aardewerk, glas, touW 
en looimiddelen. Voorloopig schijnt een crediet van 
I 100.000 voldoende om met de toepassing van dit stelsel 
van regeeringssteun desgewenscht een aanvang te kunnen 
maken. 

Een ander krachtig middel tot ontwikkeling van de 
industrie is de verschaffing van kapitaal aan adspirant. 
ondernemers van nieuwe takken van fabrieksnijverheid. 
wier plannen bij deskundig onderzoek blijken een goede 
kans van slagen te bieden, doch die tot verwezenlijking 
van die plannen het vcreischte kapitaal niet of slechts 
met groote opoffering op de open markt kunnen vinden. 
In dit verband valt te wijzen op het verschijnsel, dat in 
bijna alle industrie.staten zeer vele ondernemin gen, die 
thans op grooten omvang bogen, zijn ontstaan uit zaken 
met kleinen opzet, en juist bij dergelijke kleine onder
nemingen in opkomst is dikwijls kapitaal het eenige 
noodige, wat den ondernemers ontbreekt, terwijl zij niet 
die zekerheid kunnen bieden, welke particuliere geldin
stellingen voor kapitaalverschaffing verlangen. Door het 
Land ware hier voor het goede doel dat risico op zich te 
nemen, hetwelk het particuliere kapitaal als regel niet 
aanvaardt. 

Wat den vorm der kapitaalverstrekking betreft, komr 
het voor, dat boven subsidiêering of de verstrekking van 
rentelooze voorschotten de voorkeur moet worden 
gegeven aan deelneming door het Land in het aandeelen
kapitaal of overneming van obli gaties, die eerst rente
gevend worden nadat een zeker minimum-dividend zal 
zijn verdiend, een en ander uiteraard met de noodige 
waarborgen tegen oneerlijke praktijken. 

Ook bij dezen vorm van steun aan beginnende indus· 
trieën kan bezwaarlijk van te voren worden vastgelegd 
aan welke bedrijven hulp zal worden verleend, zoodat 
ten deze aan de Regeering eveneens vrijheid ware te laten 
het beschikbaar te stellen crediet naar gelang van omstan
digheden aan te wenden . Voorloopig zal een afgerond 
crediet van f 400.000 uit dezen hoofde vermoedelijk vol
doende blijken te zijn, welke som behoort te worden 
gerangschikt onder de rubriek ),buitengewone uitgaven". 
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01lderafdeeltil{ 298 A. Nieuwe wedderegeling voor 
de ingenieurs en hoofdingenieurs met Delftsch of daar
mede gelijkwaardig diploma bij de diensten behooren
de tot het Departement der Burgerlijke Openbare 
Werken (f 15 1.800). 

De tegenwoordige wedderegeling der ingenieurs van 
den Waterstaat en 's Lands Burgerlijke Openbare Werken 

. is, zooals o. a. kan blijken uit het feit, dat de ingenieurs 
van dat korps, die zich twintig jaren geleden aan 's Lands 
dienst verbonden, ') thans nog slechts eene bezoldiging 
van f 800 's maands genieten, niet meer in overeenstem
ming met de aan het geheele korps in Nederlandsch
Indiê zoo hoog noodige ingenieurs te stellen eischen van· 
ontwikkeling, werkkracht, toewijding en initiatief, noch 
met den in deze gewesten in de laatste jaren sterk ge
stegen levensstandaard. 

Overweging van de noodzakelijkl)eid om in die wedde. 
regeling verbetering te brengen, leidde echter tot de 
slotsom, dat een aannemelijke oplossing slechts zou kun-

. nen worden verkregen. indien met herziening van de 
thans bestaande afzonderlijke regelingen, een e e e n
v 0 r mig e be z 0 I d i gin g s re g e I i n g wordt inge
voerd voor all e in den Indischen burgerlijken dienst 
geplaatste ingenieurs met Delftsch of daaraan gelijk
waardig diploma, in de eer s t e plaats voor de in ge
nieurs, werkzaam bij de tot de Departementen der Burger
lijke Openbare Werken en van Gouvernementsbedrijven. 
behoorende diensten, 

Het g roote verschil toch in de wijze, waarop de dienst
voorwaarden en vooral de bezoldigingen van ingenieurs 
bij diensten, behoorende tot eenzelfde departement of 
tot verschillende departementen, geregeld zijn, heeft sinds 
lang aanleiding tot ontevredenheid gegeven e n oefent op 
den gang van zaken bij sommige diensten een zeer sto
renden invloed uit. 

Wat het Departement der Burgerlijke Openbare W er
ken betreft, valt b. v. te wijzen op het verschil in bezoldi
g in g van de ingenieurs van den Waterstaat (Staatsblad 
1913 No. 349) en van die voor de Landsgebou wen (Staats. 
blad 19 12 Nos. 337 en 520), waardoor o. m. een tot laatst
genoemde g roep behoorend ingenieur reeds na 7 jaren 
dienst een traktement geniet van / 700 's maands, dat 
door een Waterstaatsingenieur eerst na 14 jaar wordt 
verkregen. 

Ook van ~en algemeen standpunt beschouwd ligt het 
brengen van eenheid in de bezoldig ingsregelingen der in 
J ndisehen burgerlijken dienst geplaatste ingenieurs met 
Delftsch diploma voor de hand. [n de eerste plaats, 
omdat zoo wel de duur als de kosten van de studie voor 
het verkrijgen van een der diploma's aan de Technische 
H 60geschool te Delft, hetzij van civiel-, bouwkundig-, 
werktui gkundig-, scheepsbouwkundig-, electrotechnisch-, 
scheikundig- of mijningenieur, practisch nagenoeg gelijk 
zijn en het behalen van het eene diploma niet beduidend 
meer inspanning of kennis vereischt dan het verkrijgen 
van het andere. J n de tweede plaats, omdat niet gezegd 
kan worden, dat de belangrijkheid van de ingenieursbe. 
trekkingen bij de verschill ende Indische Landsdiensten 
onderlin g beteekenend uiteenloopt, en evenmin , dat de 
eene in genic:ursbetrekking meer maatschappelijk e ver
plichtin gen oplegt of beduidend hoogere eischen aan 
lichaam of geest stelt dan de and ere. 

Bij de invoering der voorgenomen eenvormige trakte
mentsregeling zal de rang van adspirant·ingenieur wor· 
den afgeschaft en zullen de ingenieurs worden bezoldigd 
als volgt: 
begintraktement . f 350 's maands. 
na 1 jaar werkelijken dienst ,,400" 

" 2" " " 11 450 " 
" 4" " J) n 500 " 
" 7" " I; ,,600 JJ 

" 10 71 " " ,,700 11 

" 1 3" 11 " "HOa" 
71 16" J) " ,,900,., 
" 19 " " " ,, 1000 n 

Deze regeling komt geheel overeen met die, door de 
Vereeniging van Delftsche Ingenieurs en door de Vereeni
g ing van Waterstaatsingenieurs in Nederlandscb-Oost
lndiê reeds vóór den huidigen oorlog bepleit, en met de 

(0 Zie de in de nader genoemde Staatsbladen aangegeven bezol
digiogsregelingen. 
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tegenwoordige wedderegeling voor de mijningenieurs 
(Staatsblad 1912 No. 554). . 

De invoering van die regeling zal leiden tot eene 
wijziging in ongunstigen zin van de bestaande wedde· 
regeling voor de ingenieurs voor de Landsgebouwen, 
hetgeen echter geen overwegend bezwaar is te achten, 
daar ten behoeve van de reeds in dienst zijnde bouwkun
dige ingenieurs de noodig e overgangsmaatregelen zullen 
z ijn te treffen. 

Ook de bezoldiging van de hoofdingenieurs, werkzaam 
bij de tot het Departement der Burgerlijke Openbare 
Werken behoorende diensten, is ongelijk geregeld. 
Terwijl de hoofdingenieurs van den \rVaterstaat eene 
bezoldiging "genieten van f 1200 's maands met eene 
verhooging na drie jaar dienst van f 300 's rnaands 
(Staatsblad 1909 No. 425 en 1911 No. 667), heeft een 
hoofdingenieur voor de Landsgebouwen een traktement 
van r 1.200 's maands zonder verhoogingen (Staatsblad 
191 2 No. 377), terwijl de hoofdingenieur, hoofd van den 
dienst van het Stoomwezen, eene wedde geniet van f 1 000 
's maands met twee driejaarlijksche verhoogingen van 
f 100 's maands, dus tot f 1.200 (Staatsblad 1909 No. 19 1). 

Een andere rechtmatige grief van de Waterstaats
ingenieurs is de veel vluggere bevordering bij den dienst 
der Staatsspoorwegen van ingenieur tot hoofdingenieur. 

Op grond van een en ander acht de Regeering het 
noodig om ook voor alle hoofingenieurs in Indischen 
burgerlijken dienst met een Delftsch of daaraan gelijk_ 
waardig diploma eene eenvormige wedderegeling in te 
voeren en in de bevordering tot dien rang gelijkheid te 
brengen. Het ligt daarom in de bedoeling om, onder 
voorbehoud dat de belanghebbende i n all e 0 p zie h· 
ten voor den hoofdingenieuTsrang ge· 
sc hik t wor ti t ge C:t. c h t, die bevordering te doen 
geschieden na 16 jaar werkelijken dienst als ingenieur. 

Aan de betrekking van hoofdingenieur zal worden ver
bonden eene aanvangsbezoldiging van f 1000 's maands 
met twee d ri ejaarlijksche verhoogin gen, onderschei
denlijk van f 200 en f 150 's maands. De daarvoor in 
aanmerking komende ingenieurs zullen dus na 16 jaar 
werkelijken dienst eene bezoldiging bereiken van f I 000 
's maan'is, terwijl zij, die na een zoodanigen diensttijd 
den rang van hoofdingenieur niet deelachtig worden, 
blijven doordienen als ingenieur onder genot van eene 
bezoldiging van f 900 's maands, welke na drie jaren 
dienst tot f I 000 's maands wordt verhoogd. 

Bij de vorenbedoelde regeling van de bevordering tot 
en de bezoldjgin~ van hoofdingenieur is uitgegaan van 
het standpunt, dat degenen, di e voor dien rang in aan
m~rking komen, op niet al te hooge n leeftijd den dienst 
met een passend pensioen moeten kunnen verlf'lten . 
Sinds de laatste jaren is de gemiddelde leeftijd, waarop 
de voor den Indischen dienst uitgezonden ingenieurs 
het diploma b ehaalden. ongeveer 26 jaar, de gemiddelde 
leeftijd bij indiensttreding 267'2 jaar, terwijl om verschil
lende redenen niet kan worden aangenomen, dat deze 
gemiddelden in de toekomst lager zullen zijn . Opent de 
Regeering nu het vooruitzicht om na 16 jaar werkelijken 
dienst hoofdingenieu r te kLinnen worden, en neemt men 
aan, dat in dien tijd anderhalf jaar buitenlandsch verlof 
wordt genoten, dan zal gemiddeld op 44·jarigen leeftijd 
de hoofdingenieursrang worden bereikt. Wordt nu de 
bezoldiging zoodanig geregeld, dat na 6 jaar werkelijken 
dienst als hoofdingenieur eene eindbezoldiging van f I 350 
's maands wordt verkregen, dan zal, rekenende op één 
jaar buitenlandsch verlof in dit tijdvak, 10 jaar na de 
bevordering tot dien rang, dus op gemiddeld 54-jarigen 
leeftijd, een pensioen van rond f 5 000 's jaars worden 
verkregen. 

Waar de nieuwe bezoldigingsregeling, wat de hoofd
ingenieurs van den Waterstaat betreft, minder gunstig 
zal zijn dan de bestaande (t.w. f I 200 's maands met een 
driejaarlijksche verhooging van f 300 's maands), zal zij 
uiteraard niet kunnen gelden voor hen, die op het tijdstip 
van inwerkingtreding daarvan reeds hoofdingenieur zijn. 

Dezen zullen dus op den voet der bestaande regeling 
moeteR kunnen doordienen. Doch ook aan alle andere op 
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Onderajde&lt1tg 304. Gebouwen en andere werken, be. 
hoorende tot het Departement van Marine (/400.000). 

Ondcra{ dcelillg 311. Werken behoorende tot het ha
venwezen (daaronder begrepen gebouwen). 

Verbetering en uitbreiding van de havenwerken te 
Tjilatjap (/ 300.000). 

dat tijdstip in dienst zijnde ingenieurs van den Water
staat moet de keuze worden gelaten om onder de 
bestaande traktementsregeling dan wel onder de nieuwe 
regeling door te dienen. Door eene overgangsbepaling 
in 1aatstbedoelden zin kan worden voorkomen, dat som_ 
mige ingenieurs Goor de bezoldigingsherziening er gelde
lijk rechtstreeks op ach teruit g aa n. De keuze zal uiter· 
aard onhe rroepelijk zijn. Indirect zouden zij nochtans 
door dien maatregel wel worden getroffen, omdat bij 
bestendiging van de teg~nwoordige regeling, volgens wel· 
ke slechts 11 plaatse n voor hoofdingenieurs beschikbaar 
zijn, het aantal hoofdingenieurs bij de begrooting tot 17 
zou moeten worden verhoogd met het oog op de ongun
stige verhouding tUS.'3cben het aantal hoofdingenieurs
plaatsen en het totaal aantal ingeni eurs tm voorts wegens 
de belangrijkheid van ee\, ige thans door subalterne 
ingenieurs bekleede betrekkin gen. 

Een or ganiek e vaststelling van het aantal hoofdinge. 
nieursplaatsen heeft onde"r de nieuwe regeli ng geen zin 
meer, doch aan het even bedoeld, voor degenen die de 
ou d e regeling voor zich gehandhaafd willen zien, 
geldend bezwaar kan op eene eenvoudige wijze worden 
tegemoetgekomen door in de overgangsbepaling een voor
schrift op te nemen, volgens hetwelk de ingenieurs, die 
verklaard hebben op den voet der bestaande regeling te 
willen blijven doordienen - mits voor bevordering tot 
hoofdingenieur in alle o pzichten geschikt verklaard - tot 
dien rang zullen word~n benoemd, zoodra zij, wat den 
diensttijd betreft, behooren tot de 17 oudsten van het 
korps ingenieqrs en hoofdingenieurs van den Water
staat en 's Lands Burgerlijke Openbare Werken. 

De uit den besproken maatregel voorvloeiende meer
dere uitgaaf is uiteraard moeilijk met juistheid te ramen. 
Volgens eene globale schatting kan het bedrag daarvan 
voor zooveel aangaat het Departement der Burgerlijke 
Openbare W erke n, voor het jaar 1919 worden gesteld: 
a. voor de ingenieurs van den Waterstaat op f 150 000; 
b. voor de ingenieurs van het Stoomwezen op f 1 800" 

V oor de onder het Departement van Gouvernements
bedrijven behoore nde ingenieurs met Delftsch diploma 
wordt verwezen naar de bij deze nota voorgestelde 
wijziging der VlIlste begrootingsafdeeling (onderafdee
ling 343A). 

O p de begrooting van 1918 werd"n memorie posten uit· 
getrokken voor den bouw van kazern es ten dienste van 
den onderzeedienst te Amboi na en te Sabang. Met deze 
werken zal zoo mogelijk reeds in 191 8 e~11 aanvang ge
maak t worden . Behalv e deze gebouwen zijn nog ver
schill ende andere onderdeelen. zooals steigers voor de 
onderzeebooten, torpedo_ateliers, electrische cen tralen 
voor het laden der accumulatoren, werkplaatsen , maga· 
zijnen enz. noodig, waarvoor de gegevens nog moeten 
worden verzameld. Eene uitvoeri ge kostenberekening is 
dus nog niet wel mogelijk, maar de voor de beide stations 
benoodigde gelden worde n geraamd op rond f 1 000000. 

In verband met de moeilijkheden, die de uitvoering van 
werken ondervindt op plaatsen als de onderwerpelijke, 
wordt voor 191 9 een bedrag van f ~OO 000 voor de beide 
werk en vold oende geacht. Deze zullen met het oog op 
bet gebrek aan technisch personeel bij den Waterstaats
dienst wellicht kunnen worden uitgevoerd door den 
dienst der Genie, welke ter plaatse reeds werkzaamheden 
voor het Departemen t van Oorl og verricht (zie voorts 
de toelichtingen bij on derafdeeling 122 der Uitgaven in 
Nederland e n 458. van de Uitgaven in Indië). 

De haveninrichting van Tjilatjap bestaat tnans uit 
twee oude, aaneensluitende schroefpaalsteigers van on
derscheidenlijk 169 en 239 M' lengte, welker voorkanten 
eene gebroken lijn vormen met een naar de waterzijde 
gerichten knik, en ' een nieuwen vrijstaanden schroefpaal
steiger van 120 M' lengte. aanvangende op 30 M' afstand 
van en uitspringende 5 1\1' vóór het noordeinde van de 
oude steigers. 

Aan de voorzijde va n de beide o ude steigers is de 
waterdiepte 4 à 5 M. bij laagwaterspring, terwijl de 
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nieuwe steiger ligplaats voor schepen van 8 M. diep
gang biedt. 

Zonder gevaar voor instorting der constructie kan de 
diepte vóór de oude steigers niet vermeerderd worden J" 

terwijl de genoemde diepte van 8 M. bij den nieuwen 
steiger practisch eerst bruikbaar wordt na uitbaggering 
van de rivier, waaraan Tjilatjap gelegen is. 

Aan dezen ondoelmatigen steigertoestand paart zich 
als VQornaole tekortkoming van deze baveninrichting, 
afgescheiden van vele andere bezwaren, hare onvoldoen
de lengte. 

W el zou door verbreeding van de steigerconstructie 
naar de waterzijde eenige verbetering zijn aan te bren
gen, zoowel in diepte voor de merende schepen als in 
de practisch bruikbarp. lengten, maar afdoende is deze 
voorziening geenszins. 

In elk der jaren 19 13 en 1914 toch, in welke het eerst 
met reden over gebrek aan steiger lengte is geklaagd 
geworden, 'heeft het totaal van in- en uitvoer (uitgezon
derd petroleum, waarvoor eene afzonderlijke losgelegen
heid bestaat I rond 300.000 ton bedragen, waarin het 
steenkolenbedrijf onderscheidenlijk heeft gedeeld voor 
39.000 en 68.000 ton. 

Te dien tijde heeft de haven van Tjilatjap slechts de 
beschikking gehad over de beide oude steigers tot eene 
gezamenlijke lengte van 408 M' zood at toen (inbegrepen 
het kolenbedrijf) 735 ton per strekkenden meter steiger
lengte per jaar behandeld is geworden. Zulks is buiten
g-emeen hoog, aangezien bij intensieve benutting van 
dergelijke havenzaken 500 ton per strekkenden meter 
steigerlengte per jaar als normaal cijfer is te beschouwen . 

Het kolenbedrijf uitgezonderd, zou dit cijfer voor de 
jaren 19 13 en 1914 respectievelijk luiden 640 en 570 ton 
per strekkenden meter per jaar, cijfers nog aanzienlijk 
boven het gebruikelijke. 

Als tweede bewijs van de overbenuttillg te dien tijde 
van de oude steigers kan gelden, dat in 1914 in totaal 
158 overligdagen zijn voorgekomen. 

Sedert is de steigerlengte met 120 M. vermeerderd. 
Als de haven van Tjilatjap nu een totaal van in- en 

uitvoer gelijk aan dat in 1913 en 1914 te behandelen 
kreeg, zou, het toenmalige kolenbedrijf inbegrépen, 568 
ton ten laste komen van den strekkenden meter steiger
lengte per jaar, maar dit totaal is voor de eerstkomende 
jaren te klein als gevolg van de verwachte uitbreiding van 
dat bed rijf. 

Kon in 1913 en 1914 het steenkolen bedrijf behandeld 
worden door respectievelijk 52 ~n 92 M' steigerlengte, 
thans acht het Hoofd van den dienst der Staatsspoor
en Tramwegen voor eene behoorlijke ontwikkeling van 
het steenkolenbedrijf ter genoemd er plaatse noodig eene 
voortdurende beschikking over 2lJO M' lengte voor het 
tegelijkertijd aanleggen van twee schepen . 

Als aan dien eisch bij de tegenwoordige gaveninrich
ting werd voldaan, zouden de overige 328 M' steigeriengte 
gemiddeld 753 tr," lading per strekkenden meter per jaar 
te behandelen krijgen, een cijfer hetwelk bij de wijze 
waarop de haveninri chting is aangelegd als zeer onge
wenscht is aan te merken. 

Hieruit volgt de dringende noodzakelijkheid de, ont
lasling van de bestaande steigers van de behandeling 
van het steenkolenbedrijf, waardoor evenbedoelde stei
gers per strekkenden meter per jaar 468 ton te behan
delen zullen krijgen. 

~1ede in verband 111 et de mog-elijke totstandkoming 
van eene zeehaven te Semarang, waarvoor de onderzoe· 
kingen in een gevorderd stadium van voorbereiding ver· 
keeren, bestaat er nog onzekerheid in hoeverre de haven
toestanden te Tjilatjap verbeterd moeten wordel1. De 
nieuwe aanleggelegenheid voor steenkolenschepen kan 
echter een kademuur wezen van de in deze gewesten ge .. 
bruikelijke caissonconstructie, stroomafwaarts te bouwen 
van het bestaande emplacement, doch daaraan op 
wijze verbonden, een en ander passend in een ruim op
gezet algemeen uitbreidingsplan. 

Als vermeld acht het Hoofd -,an den dienst der Staats
spoor- en Tramwegen voor het kolenbedrijf te 



14 Begrooting 1919 - Gedrukt stuk No. 31. 

Onderafdeding 343. Staatsspoor- en tramwegen als
mede automobieldiensten. 

Verbetering van de Oosthaven in de residentie Lam
pongsche Districten (f 70fl 000). 

• 

noodig ligplaats voor 2 schepen, zoodat, gezien de nor
male lengte van de te Tjilatjap komende kolenschepen 
(120 M'), eene kademuur noodig zal wezen van minstens 
240 M. lang. 

Bij dezen kademuur zal behooren een terrein t~r diepte 
van 100 MI, met dien verstande dat over eene lengte van 

'40 M' volstaan kan worden met de normale terreindiepte 
van slechts 50 M., wijl voor het steenkolenbedrijf niet 
meer den 20.000 M2 opslagterrein wordt verlangd 

In verband met de urgentie ten aanzien van den aan4 

vang van de uitvoering van het werk in het loopende 
jaar ware in 191 9 van de in totaal op rond f 1.500.000 
geraamde kosten te rekenen op eene uitgaaf van f 300.000. 

Mochten gedurende de uitvoering van dit eerste kade
gedeelte de particuliere stoomvaartmaatschappijen den 
wensch te kennen geven om een zelfde soort aanlegge
legenheid in huur op langen termijn te bekomen. dan 
bestaat tegen verdere voortzetting van dien kadebouw 
geen bezwaar. 

Nu de volledige inrichting van het bedrijf tot uitvoe_ 
ring is gekomen, is het beter dan te voren mogelijk de 
inwendige organisatie te omschrijven en de daartoe noo
dige betrekkingen aan te duiden. Dit heeft geleid tot 
eene herziening- der voor enkele dienstvakken uitgetrok · 
ken plaatsen van gegradueerd ambtenaar. Allereerst 
blijkt noodig, dat het aantal gegradueerde ambtenaren 
bij den administratieven dienst met 2 wordt vermeerderd, 
aangezien 5 ambtenaren noodig zijn voor elke van de 
3 afdeelingen, waarin dat dienstvak is onderverdeeld. 

Bij het dienstvak Weg en Werken zijn 4 gegradueerde 
ambtenaren meer noodig dan in 191 8, waarvan drie ter 
versterking van de thans geheel onvoldoend uitgeruste 
afdeeling Signaal wezen en één om als sectiechef op te 
treden voor het door dat dienstvak uit te vot:ren werk 
"verdubbeling van den Spoorweg Meester_Cornelis/Tji
kampek", voor de uitvoering waarvan op de loopende 
begrooting gelden zijn toegestaan. 

De organisatie van het dienstvak Tractie en Materieel 
maakt de beschikking over 2 gegradueerde ambtenaren 
meer noodig. • 

Geleidelijk is met de voortschrijding van den bouw van 
den Zuid-Sumatra Staatsspoorweg ook de voor een ren
dabel bedrijf noodzakelijke opleving van het gewest ge
komen. Intusschen is gebleken, dat deze opleving ernstig 
in gevaar wordt gebracht. wanneer niet wordt voortge· 
schreden op den weg, die aanvankelijk tot hare bevorde
ring werd ingeslagen, d. i. de ontsluiting van het gewest 
door zijne opneming in het groote verkeer op de wijze, 
welke moderne bedrijfsorganisaties eischen. 

Het goedkoopé, snelle verkeersmiddel met groot ver
mogen , d~ spoorweg, gaat die ontwikkeling vooraf en 
zal dat blijven doen, doch wanneer de spoorweg zijn eind· 
punt niet vindt in een haven, p.ie eveneens beantwoordt 
aan de eischen. door het moderne ver.keer gesteld, zal de 
in vloed, dien de spoorweg op den bloei van het achterland 
zoude kunnen uitoefenen, aanmerkelijk worden beperkt. 

Het is daarom dringend lloodig, dat de spoorweg aan~ 
sluiting vindt op een haven, welker ontwikkeling in over
eenkomstige verhouding staat tot de behoeften van haar 
achterland als de spoorweg zelf. 

De bestaande haven van Pandjang, de zg.Oosthaven 
ten zuiden van Telok Betong, is geheel onvoldoende. 
De schroefpaalsteiger, die door den aanlegdienst is ge
bouwd voor de behoefte aan losgelegenheid van de voor 
den spoorwegaanleg aangebrachte goederen, is zeer smal, 
zood at een schip maar met één luik op den steiger kan 
lossen of van den steiger laden. Van een lan gszij van 
het schip komen der spoorwagens kan geen sprake zij 11, 

slechts één spoor, loodrecht op de lengterichting van het 
schip, kan op den steiger plaats vinden, zoodat niet meer 
dan één spoorwagen tegelijk binnen het bereik van de 
laadboom en kan worden gebracht. Daar de ligtijd dec 
schepen veel te lang zou worden, indien de goederen aan
brengende spoorwagens één voor één behandeld zouden 
moeten worden, is het noodzakelijk gevolg, dat deze wa-
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Onderafdeelillg 343A. Nieuwe regeling der bezoldiging 
van de ingenieurs met Delftsch of daarmede gelijkwaar
dig diploma bij de verschillende diensten onder het De
partement van Gouvernementsbedrijven alsmede van de 
overige gegradueerde ambtenaren bij den dienst der 
Staatsspoorwegen (f 150.000). 
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gens van te voren worden ontladen. de goederen op den 
steiger worden opgeslagen, voor zoo verre daarop nog 
ruimte is. en overigens in prauwen worden geladen om 
langzij van het schip te worden gebracht. 

Niet alleen dat de laad- en lossingskosten op deze wijze 
onnoodig hoog worden (die kosten bedragen thans f 4.80 
per last tegen f 1.80 per last, indien het scbip langs een 
kade zou kunnen aanleggen), doch ook de goederen zelve 
lijden hieronder. Herhaaldelijk werd dan ook door be
langhebbenden de aandacht der Regeering op dezen toe
stand gevestigd_ 

Afdoende verbetering is mogelijk door den bouw van 
eene kade van dezelfde samenstelling als de kademuren 
voor de twel'de bavenkom te Tandjongpriok, met eene 
nuttige lengte van 150 M' en eene waterdiepte v66r de 
kade van 9 M, zoodat één groote vrachtboot van de 
Stoomvaart Maatscbappij "Nederland" of van de Rotter
damscbe Lloyd dan wel twee kleinere schepen van de 
Koninklijke Paketvaart Maatschappij daar langs kunnen 
liggen en met alle luiken gelijktijdig kunnen lossen. De 
bestaande ijzeren loodsen worden dan verplaatst, zoodat 
zij voldoende dicbt bij de schepen komen te staan, terwijl 
voor de loodsen O\'er de geheele lengte van de kade een 
spoor dient te komen om lossen en laden vanuit het schip 
in de spoorwagens en omgekeerd mogelijk te maken. 

De tbans voorgestelde verbetering past in een reeds 
opgemaakt toekomstig uitbreidingsplan voor deze haven. 

De kusten van de werken tot verbetering van de Oost
haven zijn geraamd op f 800.000, waarvan f 700.000 te 
verwerken in 1919 en de rest in 1920. 

In aansluitin g aan de voorstellen, nopens de herziening 
van de wedderegeling voor de ingenieurs in Indischen 
dienst met Delftsch of daarmede gelijkwaardig diploma 
bij deze nota aan bangig gemaakt bij de VIIe begrootings
afdeeling (onderafdeeling 298A), welke regeling - zooals 
daar is gezegd - ook zal moeten gelden voor de inge
nieurs en hoofdingenieurs, die behooren tot de diensten 
onder het Departement van Gouvernementsbedrijven, ma· 
gen bier nog de volgende bijzonderheden vermelding 
vipden. De toepassing der algemeene regeling zal ook 
voor de mijningenieurs verbetering brengen, omdat met 
de verplicbte studiereis, die zij na bet verkrijgen van bun 
Delftschen graad doch voor de aanvaarding van bun be
trekking in Indië moeten maken, op overeenkomstige 
wijze als met andere voorpractijk geschiedt bij de vast
stelling van de aanvangsbezoldiging rekening zal worden 
gebouden. 

Voor zoover de bestaande bezoldigingsreg-eling als
mede de bevorderingskansen gunstiger zijn dan de voor· 
gestelde. zal bij invoering van de laatste aan de thans 
in dienst zijnde hoofdingenieurs en ingenieurs (1), evenals 
voor ben, die onder bet Departement der Burgerlijke 
Openbare Werken behooren, de keuze worden gelaten of 
zij onder de bestaande wedderegeling willen doordienen 
of de nieuwe op zich toegepast willen zien; die keuze 
zal uiteraard ook bier onherroepelijk moeten zijn. 

Bij de toepassing van deze maatregelen op den dienst 
der Staatsspoorwegen behooren de gegradueerde ambte
naren en hoofdambtenaren, die bij den administratieven 
en den vervoerdienst betrekkingen bekleeden J welke 
steeds en overal gelijkwaardig zijn geacbt met de betrek
kingen, die door ingenieurs en hoofdingenieurs bij de 
technische dienstvakken van dat bedrijf worden bekleed 
(en waaronder er dan ook velen zij ", die den g raad van 
ingenieur bezitten), op denzelfden voet te worden be· 
bandeld. 

Voor het Departement van GOtlvernementsbedrijven 
zal de regeling voor 19 19 eene verhonging van uitgaven 
ten gevolge hebben van f 150.000, welk bedrag tbans 
wordt aangevraagd. 

(I) Waar een klasse- indeeliug iu den I'an:.: van ingenieur en hoofd
ingenieur beslaat. komt deze indeeling te ven'all eu, 
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01lderafdeell?lg 349, 361 en 367. Verhooging van de 
inkomsten van de officieren-magazijnmeesters (f 2880, 
f 2.400 en f 1.920). 

01lderafdeelmg 421. Personeel van het Departement 
der Marin e Ij 2.400). 

Onderajdeding 458. Verdere uitgaven voor de Indi
sche militaire marine (f 500.000). 

De voorgestelde verhooging heeft ten doel het te groo
te verschil tusschen de bezoldiging van de officieren
magazijnmeesters, welke nog niet door burgerlijke amb
tenaren zijn vervangen, en de inkomsten der overige 
officieren, voor zooveel de billijkheid medebrengt, op te 
heffen. 

Om te bereiken, dat geschikte ambtenaren voor het 
Departement der Marine zich aanmelden, die naar de 
hOQgere administratieve rangen kunnen dingen, is het 
gewenscht de gelegenheid te openen om Administrateur 
te kunnen worden, zood at de referendaris, nadat hij de 
aan zijne betrekking verbonden hoogste bezoldiging eeni_ 
ge jaren heeft genoten, niet zal trachten elders te wor· 
den tewerkgesteld, waar de administrateursrang wel 
bestaat. 

Hiervoor is het noodig om voor het departement in 
stede van op een referendaris te rekenen op een ref-eren
daris of een administrateur. De kosten aan dezen maat
regel verbonden bedragen voor het jaar 19 19 f 1200. 

De beide registerbeheerders, indertijd (vgl Staatsblad 
1903 No. 24 en 1904 No. 45): voortgekomen uit het korps 
eerst~·commiezen, kregen eene betere bezoldigingsrege
ling dan deze commiezen. omdat het noodig is hen lang 

. achtereen in die betrekking te handhaven. Bij de in -
voering van de regeling in Staatsblad 1913 No.3 zijn de 
beheerders echter achter gebleven ten opzichte van de 
eerste-commiezen bij de algemeene bestuurskantoren . 
Het is daarom billijk om de registerbeheerders weer te
rug te voeren in het korps (eerste-)commiezen en, waar 
de geschikten onder dat korps het tot hoofdcommies 
kunnen brengen, dezen rang ook voor de registerbeheer .. 
ders bereikbaar te stellen. 

Voor 1919 bedragen dil uitgaven aan deze omzetting 
verbonden f 1.200. 

Voor de oprichting van de noodige batterijen met 
munitie-bergplaatsen en het opstellen van de werktuig
lijke inrichtingen, het geschut en de zoeklichten der 
batterijen bij de hulpsteunpunten van de vloot te Sa
bang en te Amboina, waarvan de totale kosten thans 
nog niet kunnen worden opgegeven, wordt als eerste 
termijn noodig geacht j 500.000. Deze uitgave behoort 
te worden gebracht ten laste van het t. z. t. in te stellen 
J1 Vlootfonds", evenals de bij de hiervoren genoemde 
onderafdeelingen 122 (H. I) en 304 (H. U) bedoelde uit
gaven voor de vlootuitbreiding. 

In verband daarmede zal onderdeel dj waarvan de om
schrijving komt te luiden: "Uitgaven ten behoeve van 
de batterijen en werktuiglijke inrichtingen benevens het 
materieel der onderzeebootstations, van het materieel 
der kustbatterijen en van de verspermijnen met het 
materieel der mijnenmagazijnen" met het genoemd be
drag zijn te verboogen, 

Zie verder de toeliohtingen bij onderafdeEling 122 der 
uitgaven in Nederland en 304 van de uitgaven in Indiê. 

Door de verschillende WlJzlgIngen en inlasschingeo 
van posten ondergaat bet eindcijfer van de beide hoofd
stukken der begrooting van uitgaven een verhooging 
met f 5 790670 

waarvan voor: 
den gewon en dienst 
buitengewone uitgaven 
vlootuitbreiding . . . 

> 2 290670 
> 1 400000 
> 2 100000 

f 5 790670 
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Begrooting van Nederlandsch-Indiê voor het 
Dienstjaar 1919. 

Wijziging en verhooging der begrooting van uitgaven 

van NederlaDdsch·Indie voor het dienstjaar 1919 teD 

behoeve van den aaDleg van tramwegeD van Toeloeng

agoeng over Trenggalek naar Toegoe, van Sibolga naar 

Padang-SidempoeaD en van Takalar over Makassar naar 

Maros. 

GEDRUKT STUK No. 32. (Vervolg). 

HOOFDSTUK Il. 

Afdeeling I. 

Door vele ledeD werd aan de Regeering hulde gebracht 
voor de van ruime opvatting getuigende wijze waarop zij 
hare benoemingeD voor den Volksraad heeft gedaan. 

o n ct era f d e e I i n g 8. Aangedrongen werd op 
verhooging van dezen post ten einde eventueel gevolg te 
kunnen geven aan het voorstel van den heer Tjipto Man
goenkoesoemo, tot vaststelling van een bezoldiging voor 
de Voldsraadsleden. Voorts zal een post moeten wordeD 
uitgetrokken tot vastlegging van de mogelijkheid van 
commissies voor plaatselijke onderzoekingeD iD verband 
met het z.g. droit de s'enquérir. Wenschelijk werd het 
geacht den Volksraadsleden het recht op vrij vervoer met 
alle gouvernements.transportdiensten te verleenen; en op 
het doen contracteeren door de Regeering met particu
liere vervoersondernemingen ter verkrijging van dezelfde 
vrijstelling, een en · ander ten eiDde de ledeD vaD het 
college in de gelegenheid te stellen hUDne werkzaamhe
den als zoodanig naar behooren te verrichten. 

Enkele leden spraken de meening uit dat de AIgemeeDe 
Secretarie overbodig is en vervormd dient tot een een
voudig kabinet van den Gouverneur-Generaal; de taak 
der Algemeene Secretarie dient te worden overgebracht 
naar de departemeDten. 

Hiertegenover werd door aDdere leden opgemerkt, dat 
juist het bestaan der Algemeene Secretarie bevorderlijk 
is voor de eenheid van behandeling. en dat de Regeering 
zonder dit kantoor, voorloopig althans, niet voldoende in 
staat zou zijn tot het uitoefenen van toezicht op de 
hoofden der departementen . 

Gevraagd werd waarom de vorming van een afdeeliDg 
kabinet bij de Algemeene Secretarie tot extra·uitgaven 
moet leiden. 

De vraag werd voorts gesteld of de detacheeriDg vaD 
controleurs B . B. bij de Algemeene Secretarie niet moet 
worden beschouwd als een verkapte uitbreiding vaD het 
personeel van dit kantoor. Van aDdere zijde werd het 
Duttig geacht, dat mannen uit de praktijk aan dit kaDtoor 
tewerk worden gesteld. Gaarne zou men zien dat de 

Secretarie-ambtenaren ook meer in de gelegenheid wer
den gesteld om praktische ervariDg te verkrijgen, zooals 
b.v. bij den generalen staf gebruikelijk is. 

TegeD de verhooging vaD de refereDdaris-bezoldigiDg 
maakte een der leden bezwaar; liever zag men er een 
administrateursraDg ingesteld. 

Men stelde de vraag of er neiging is om ter Alge
meeDe Secretarie speciaal werkkrachten met eene Neder
landsche opleidiDg te betrekkeD. Ook wenschte men te 
vernemen, waarom het dienen van juristen op dit k;.an
toor niet in meerdere mate wordt aangemoedigd. 

On der a f d e e I i n g 10. Men merkte op. dat het 
den schijn had alsof bij de nieuwsverstrekking van wege 
de Algemeene Secretarie de Europeesche bladen werdeD 
bevoordeeld boven de IDlandsche. Men zou het op prijs 
stellen, zoo de noodige aandacht aan de Inlandsche pers 
werd gewijd. 

o n der a f d e e I i 11 g 11. Men begreep niet, hoe mlm 
er toe gekomen is sedert 191 2 tijdelijk personeel in diertst 
te houden. Gevraagd werd waarom het sinds dieD tijd 
niet definitief is aangesteld of ontslagen. 

Gevraagd werd om toelichting van den post voor 
uitbreiding vaD het personeel der Algemeene Reken
kamer. 

Voorts zou men gaarne vernemen. waarom aan een lid 
van dit college voor de uitvoering van een opdracht 
extra-betaling wordt toegekend. 

HOOFDSTUK 1. 

A f d e e I i n g H. 

o n der a f d e e I i n g 4. Deze post dient, Daar eenige 
leden meenden, te vervallen om te worden vervangen door 
een post voor opleiding in Indiê. 

o D der a f d e e I i n g 6. Gevraagd werd welke goe
dereD. materialen en gereedschappen, benoodigd voor het 
onderhoud eD den arbeid van gevaDgeDen en veroordeel
den, uit NederlaDd moeteD wordeD besteld. Gaarbè zou 
meD vernemen of zij niet uit lndiê kUDneD wordert be
trokkeD in verband met de weDschelijkheid om de vesti
ging van verschillende takken van nijverheid hier te 
lande te bevordereD 
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HOOFDSTUK IC. 

Afdeeling Jl 

o n der a f d cel i n g 1 8. Eenige leden betoogden 
dat te veel juristen op het departement werkzaam zijn; 
speciaal werd eeR staf van twee juristen bij het gevan
geniswezen cn twee bij het kantoor ter bestrijding van 
deo zoogenaamden handel io vrouwen en meisjes te groot 
geacht. Ook andere, minder kostbare werkkrachten zou
den hier, naar men meende, zeer wel bruikbaar zijn. 

Gevraagd werd hoe het staat met de unificatie van 
wetgeving. De Minister deelde in de Eerste Kamer 
mede dat in sommige resideoties proefnemingen zullen 
plaats hebben met de invoering hiervan. Met name zou 
men graag vernemen welke stukken het departement 
reeds hebben verlaten en welke er nog in behande

ling zijn_ 
. Gewezen werd in het bijzonder op de wenschelijkheid 

van de invoering van een eenvormig burgerlijk verkeers
recht voor Europeanen en Inlanders. 

Aangedrongen werd op tegengang van het misbruik 
van preventieve hechtenis voor Inlanders; men achtte 
het wenschelijk. de aansprakelijkheid van den Staat voor 
de daardoor geleden schade te regelen. 

Betoogd werd voorts dat invoering van voorwaarde
lijke veroordeelfng een eisch van dezen tijd moet worden 
geacht. Het denkbeeld werd geopperd om voor afzon
dering van veroordeelden een tuchteiland aan te wijzen 
of wel voor dergelijke personen de mogelijkheid te 
openen om met hun gezin naar de buitengewesten te 
emigreeren. Gevraagd wordt of wellicht eene novelle op 
het wetboek van strafrecht, strekkende tot het doen 
vervallen van de doodstraf kan worden verwacht. 

Ook zou men gaarne vernemen, wanneer de invoering 
van een woningwet kan worden tegemoet gezien. Mede 
werd gevraagd. wat de Regeering denkt te doen inzake 
het tegengaan van de onmatige opdrijviflg der huis

huren. 
De vraag werd gesteld of er geen aanleiding bestaat 

om een staatscommissie te benoemen ter overweging 
van het vraagstuk der verzl!kering van den rechtstoe
stand der ambtenaren en van dat der invoering van een 

administratieve rechtspraak. 
Eenige leden verzochten spoedige intrekking van de 

zg. haatzaai.artikelen, waarbij nog gewezen werd op de 
ongelijkheid in de rechtsbedeeling; naar sommigen meen
deo, valt hier te lande het bestaan van een klassen- en 
rassen-justitie niet te ontkennen. Men constateerde een 
aanmerkelijk verschil in toepassing van de bepalingen 
bij het plegen van persdelicten door Inlanders en Euro

peanen. 
Een lid vestigde er de aandacht op, dat in Atjeh gelijke 

delicten voor den landraad of voor de moesapat berecht 
worden naar gelang zij gepleegd zijn tegen landsdienaren 

of particuliereR. 
Gevraagd werd of niet alle zaken betreffende de 

inheemsche bevolking door de inheemsche rechtbank 
(moesapat of rapat) behandeld kunnen worden; in ver
band hiermede werd aangedrongen op de invoering van 
een hooger beroep van dit college b.V. op den landraad. 

Gevraagd werd of de post van 7440 gnlden voor 
in dienststelling van nieuwe ambtenaren bij de afdeeling 

comptabiliteit, niet kan vervallen. Dat in verband met 
de instelling van den Volksraad de begrootingsbijdragen 
thans vroeger gereed moeten zijn, achtte men geen 
voldoende motief om de formatie der bedoelde afdeeling 
blijvend te vergrooten. Men meende dat door het vroeger 
s:~lIen van den termijn van indiening van de begrootings
bIjdragen dergelijke voorstelle 0 tot uitbreiding van per
soneel hadden kunnen worden voorkomen. 

.0 n der a f d e e I i n g 20. Verzocht werd om overleg_ 
glOg van de door den plaatselijken rechter uitgebrachte 
adviezen inzake de doodvonnissen in Djambi als ook van 
de meening, hieromtrent door Hoog-Gerech,shof en Pro
cureur·Generaal kenbaar gemaakt. 

Gevraagd werd of de werkzaamheden van de leden van 
het Hoog Militair Gerechtshof inderdaad zijn uitgebreid 
en, zoo. ja, waaraan zulks valt toe te schrijven . 

On der" f d e e I i n g 22. Vele leden vroegen naar 
de taak van den Politiek en Inlichtingsdienst_ Men zou 
voorts gaarne vernemen, hoe deze dienst ontstaan is . 
Gevraagd werd of de dienst ook bestemd is voor de 
Inlandsche bevolking. 

Door eenige leden werd de vraag gesteld of het juist 
is dat het telefoon-, het telegraaf- en briefgeheim niet 
meer verzekerd zijn. Ook zou men willen weten of door 
den P.1. D. gewerkt wordt op het terrein van den Regee
ringscommissaris voor Inlandsche en Arabische zaken. 
Opgemerkt werd dat door den dienst zelfs van particuliere 
vertrouwelijke gesprekken misbruik is gemaakt. Ge
vraagd werd voorts of de dienst over geheime fondsen 
beschikt, terwijl men gaarne zou vernemen of de dienst 
onder justitie thuis hehoort. Andere leden meenden in 
de gemaakte opmerking een bewijs van wantrouwen 
tegen de regeering te zien. 

On der a f d e e I i n g 25. De vraag werd gesteld. 
welke buitengewone omstandigheden de uitbreiding van 
den raad van justitie te Batavia en van het personeel 
van het parket aldaar hebben noodig gemaakt. Men 
vroeg voorts of de uitbreiding een uitvloeisel was van 
een toeneming der criminaliteit en, zoo ja, waaraan die 
toeneming moest worden toegeschreven. 

o n der af d e e I i n gen 26 e n 27. Toegejuicht werd 
de uitbreiding van de landgerechten op de buitenge
westen. Ook te Padang, Palembang, Bandjermasin. 
Menado, Benkoelen en Koeta-Radja werd de vestiging 
van dergelijke gerechten wenschelijk g"eacht. Vele leden 
gaven als hunne meening te kennen dat uitsluitend 
juristen tot landrechter dienen te worden benoemd. 
Anderen meenden, dat allereerst kennis van land en volk 
een vereischte moet worden geacht im dat daarop meer 
prijs moest worden gesteld dan op juridische kennis, die 
voor deze soort rechtspraak slechts in geringe hoeveel· 
heid noodig is. Wel werd door deze leden splitsing van de 
bestuurs- en rechtelijke functies noodig geacht. Door een 
lid werd gevraagd of de landrechters zich niet beschik
baar zouden kunnen stellen voor het geven van rechts
kundige adviezen op de plaatsen waar zij zitting houden. 

o n der a f d e e I i n g 29. Betoogd werd dat afschaf
fing van de priesterraden 'of invoering van een hooger 



eigende voor belegging in Indische schuldbewijzen. Men 
meende ook hierom aan een belegging in uitsluitend 
Nederlandsch-Indische schuld de voorkeur te moeten 
geven, omdat deze minder aan koersschommeling onder
hevig is dan de nationale schuld. 

Onderafdeeling 14. Men meende dat de opleiding 
van verificateurs veel beter in lndiê dan in Nederland 
zou kunnen geschieden. Gevraagd werd of ook Inlanders 
deze opleidin!!, volgen en zoo niet of zij tot deze oplei
ding zouden kunnen worden toegelaten. Mede zou men 
gaarne weten of deze opleiding bevoorrechting schept 
voor degenen, die haar gevolgd hebben boven anderen 
in denzelfden diensttak. 
Een lid kon zich met de opleiding in Holland ver

eenigen en haalde een paar voorbeelden uit de prak
tijk aan ten bewijze hoe noodig het is dat de met den 
aanslag in invoerrechten belaste ambtenaren meer "wa
renkennis" bezitten, teneinde goederen, die nu niet pre
cies in de voorschriften omschreven staan, naar waarde 
te kunnen beoordeelen. 

On der a f d e e I i n gen 17 en 18. Aang'edrongen 
werd op waarborging van de Indische pensioenen. Men 
stelde in verband hiermede de vraag of er ook fondsen 
zullen worden gesticht voor de vóór 1 Januari 191 8 in 
dienst getreden en nog dienende landsdienaren en de 
reeds gepensionr:e~rden. lVIen zou gaarne vernemen wat 
gedaan is naar aanleiding van het bekende verzoek
schrift der vereenigingen van ambtenaren betreffende 
deze kwestie. 

Verzocht werd om overlegging van de stukken en 
begrootingen, bij het departement van Financiên in be
handeling met betrekking tot de stichting van een 
pensioenfonds. 

On der af de eli n g 2 1. Tot nu toe zijn in den 
geneeskundigen raad van het departement van Koloniën 
alleen Europeesche geneesheeren benoemd. Men meende 
dat het wenschelijk is ook Inlandsche artsen met gelijke 
bevoegdheid in deze commissie op te nemen. 

On der a f dee I i n g 25. Gemeend werd door som
migen dat de hier uitgetrokken verhooging van de kosten 
voor aanwerving, opleiding en uitzending van personen 
voor den Indischen dienst zou kunnen vervallen en dat 
dergelijke werving beter door tusschenkomst van de be· 
trokken vakvereeniging zou kunnen geschieden. In het 
gebrek aan ambtenaren dient verder voorzien te worden 
door in Indië meerdere opleidingsinrichtingen in het le
ven te roepen. 

On der a f d e e I i n g 28_ Aangedrongen werd op ver
meerdering van het aantal studietoelagen zoolang in 
Indië geen gelegenheid tot opleiding van ingenieurs be
staat. 

o n der a f d e e I i n g 29 . Aig~meen werd er op aan
gedrongen het technisch bureau van het departement van 
KolonIën geleidelijk naar Indiê over te brengen; vaak is 
het mogelijk, door aanmaak hier te lande te doen voor
zien in de behoeften van 's lands dienst, doch ook wan
neer dit niet het geval is, zal het aanbeveling verdienen 
den aankoop van hier uit te doen geschieden. 
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HOOFDSTUK Il. 

Afdeeling lil. 

o n der a f de e I i n g 59. Hulde werd gebracht aan 
het Departement van Financiën, als zijnde het eenige dat 
geen vermeerdering van person~el heeft aangevraagd. 

o n der a f d e e I i n g 6:;. Aangedrongen werd op 
versterking van het personeel hij 's Lands kassen. Men 
moet thans bij het hetalen van belastingen te lang wach
ten, doordat te weinig personeel beschikbaar is om het 
puhliek te bedienen. 

Aangedrongen werd op afschaffing van de klassen, 
waarin de algemeene ontvangers zijn ingedeeld: Deze 
ambtenaren moeten door het klasse-stelsel vaak lang 
wachten op vacatures om promotie te kunnen maken. 
Beter zou het zijn periodieke verhoogingen in te stellen. 
Ook bij de opiumregie en in anuere dienstrakken wordt 
met da standplaats geen rekening gehouden. Betoogd 
werd dat de verantwoordelijkheid van deze ambtenaren 
groot is ; daartegenover moet een ruimere belooning 
staan. Tegen het betoog werd aangevoerd dat niet ieder
een in staat is om een kantoor van een hoogere klasse 
te heheer hen; voor minder geschikte personen moet de 
bezoldiging' ook minder hoog zijn. 

o n der a f d e eli n g 64e. Men wees er op dat hij 
verzending van gelden meni~maal verliezen plaats heb· 
ben, die dan worden gedragen door de ambtenaren, die 
het geld verzonden hebben. Doch vaak hebben dezen 
geen schuld; het werd dus gewenscht geacht, dat ook deze 
verliezen door het Land worden gedragen_ Van andere 
zijde werd gevreesd dat dit tot lichtvaardigheid bij de 
betrokken ambtenaren zal leiden . 

Men zou gaarne vernemen welke regelen hierbij gelden. 

On der a f d e e I i n g 65. Opgemerkt werd dat de 
voorraad zilveren munt bij de circulatie.bank onrustba
rend vermindert, terwijl er - als uitvloeisel van de tijds
omstandigheden - geen uitzicht bestaat op spoedige aan
vulling. Men meende dat het gewenscht is, dat Neder
landsch-Indii! de beschikking verkrijgt over een voorraad 
van muntpapier, die men in bijzondere omstandigheden 
dadelijk zou kunnen benutten. Men vroeg naar de ziens
wijze der Regeering ter zake en wenschte te weten of zij 
bere id zou zijn, deze onderafdeeling uit te breiden met 
een onderdeel d, luidende: 
Aanmaak van muntbiljetten . . .... . .... . ...... f 200.000. 

o n der af d e e I i n g 66a. Men stelde de vraag of 
slechts rente verschuldigd is voor het verschil tusschen 
depositos van Landsgelden bij de }avasche Bank eener
zijds en opgenomen gelden anderzijds en of dus de 
Javasche Bank ook rente betaalt voor gedeponeerde 
Landsgelden, dan wel of alleen het Land rente betaalt 
aan de Javasche Bank voor opgenomen gelden. 

On der a f d e e I i n g 68. Door sommigen werd aan
gedrongen op de aanstelling van speciale ambtenaren 
voor de inning van belasting van Inlanders en ontheffing 
van de desahoofden van die functie. Door anderen werd 
opgemerkt dat de desahoofden de voor hen hieruit voort
vloeiende inkomsten niet kunnen missen; door de eerat-
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genoemden werd er intusschen op gewezen dat men zich 
geen te groote voorstelling moet maken van de voordeelen 
die de desahoofden op Java hiervan genieten, omdat van 
het perceptie-loon het on aangezuiverd bedrag wordt inge
houden. 

Een lid wees op de omstandigheid dat in de Moluk
ken de belastingaanslagen niet altijd door de commissies 
worden gedaan ; hij drong op een stipte naleving van de 
desbetreffende bepalingen aan. 

o n der af d e e I i n g 70b. Een lid wenschte te ver
nemen waarom voor de instelling van secties bij groote 
havens zooveel meer ambtenaren noodig zijn. Tegen
over deze decentralisatie staat toch een opheffing b .v. 
van den dienst aan den grooten Boom te Soerabaja en 
ook elders zal dit het geval zijn. 

On der a f d e e I i n g 76. Gevraagd werd waarom de 
betrekking 'Jan depothouders bij de opiumregie ook niet 
a~n Inla nders wordt opgedragen. 

Voorts werd aangedrongen op herziening van de wedde
regeling van opiummantri's en assistent-collecteurs. 

o n der a f d e e I i n g 77. Gevraagd werd of nu de 
pandhuisregie over geheel Java en Madoera uitgebreid 
is en of de Regeering het tijdstip niet gekomen acht om 
deze ook in de buitengewesten in te voeren. Men lOU 

gaarne vernemen ol in deze richting al stappen gedaan 
zijn en, zoo ja, wanneer de invoering kan worden tege_ 
moet gezien en in welke gewesten. 

Men bepleitte opheffing van het verschil in bezoldiging 
tusschen Europeesch en Inlandsch personeel. Bij het
zelfde werk en dezelfde bekwaamheden moeten dezelfde 
hezoldigingen worden toegekend. 

Een lid was van meening dat bij vergelijking tusschen 
de vroe gere Chineesche exploitatie en de tegenwoordige 
van landswege deze, wat de kosten betreft, ten nadeele 
van het Land uitvalt. Men meende dat de dienst veel 
te royal is opgezet wat het aantal werkkrachten be
treft. Gevraagd werd of reeds niet in 1919 tot eene 
tariefsverlaging kan worden overgegaan, en of niet een 
grooter deel van de winst kan worden prijs gegeven. 

Aangedrongen werd op een accountantsbedrijlsreke
ning en balans, zooals bij de Gouvernementsbedrijven 
worden opgemaakt. 

On d e r a f d ee I i n g 78. Gevraagd werd, waarom 
de verbetering van de wedderegeling voor de controleurs 
tevens heelt geleid tot verhooging van de inkomsten cier 
hooger geplaatste ambtenaren. 

Men merkte voorts op dat in de toelichting gesproken 
wordt van 2 tweejaarlijksche verhoogingen voor het 
hoold der aldeeling personeele zaken, terwijl in den 
hijbehoorenden staat op 2 driejaarlijksche verhoogingen 
is gerekend. · 

o n der a I d e e I i n g 80. Sommigen meenden dat 
het beneden de waardigheid van het Land is onderstanden 
toe te kennen, die zoo laag zij n, dat de betrokken per· 
sonen er niet van kunnen bestaan . Men drong aan op 
verhooging. 

Verzocht werd een zoodanige regeling te treffen dat 
weduwen en weezen van burgerlijke landsdienaren, in 
de uitoelening hunner lunctie om het leven gekomen, . 

in het genot van staatspensioen worden ge.teld, ook 
zonder dat dit door ben wordt aangevraagd. 

Eenige leden zouden gaarne vernemen, waarom geen 
gevolg is gegeven aan bet rekest der vereeniging Man
goenhardjo, houdende verzoek om een wettelijke regeling 
van de weduwen· en weezen-pensioenen voor Inlandsche 
ambtenaren, terwijl gewenscht werd dat in ruimer mate 
onderstand zal worden toegekend. Ook werd aangedron
gen op een pensioensregeling voor Inlandsche ambtena
ren overeenkomstig die voor Europeesche landsdienaren. 

Door een lid werd gevraagd om de stichting van een 
pensioenfonds voor weduwen en weezen van Iolandsche 
ambtenaren. 

Gevraagd werd waarom geen onderstand verleend 
wordt aan ontslagen ambtenaren, tegen wie een rechts
vervolging werd ingesteld doch die van rechtsvervolging 
werden ontslagen. 

Men verzocht inlichtingen nopens het geval van Sosro 
Atmidjojo, gewezen wedana van Grobogan. 

Geklaagd werd over ongel ijkmatige behandeling in 
dergelijke gevallen. 

Het had de aandacht van eenige leden getrokken dat 
de Europeesche pensioenen van burgerlij kc landsdiena .. 
reri ruim 5 millioen bedragen, terwijl voor Inlandsche 
landsdienaren, zeker 10 maal zooveel in aantal, in totaal 
maar 1.340.000 gulden is uitgetrokken. De hier aan het 
woord zijnde leden meenden dat ten deze een niet ge
ringe wanverhouding valt te constateeren. 

o n der a I d e e I i n g 83. Gevraagd werd ol het 
commissarisschap van de Javasche Bank niet beter aan 
een vakman zou zijn op te dragen ; men meende dat het 
tegenwoordig teveel als een sinecure werd beschouwd. 

o n der a f d e e I i 11 g 86 . Gewenscht werd dat bij 
de vervulling van vacatures in het college van toezicht 
van het wedu wen- en weezenfonds aanraking zou worden 
gezocht met het verbond van landsdienaren voor de 
aanwijzing van gemachtigden in dit bestuur. 

On d e r a I d e e I i n g 87. Aangedrongen werd op 
toelichting van dezen post. Men zou gaarne vernemen, 
welke bestemming wordt gegeven aan de uit dezen post 
aangekochte boekwerken enz. 

HOOFDSTUK I. 

Af d e e I i n g IV. 

o n der a f de e I i n g 33. Gevraagd werd of de 
resultaten, met de hoogere vorming van bestuursambte
naren bereikt, wel zoodanig zijn dat de daarvoor 
geraamde uitgave gewettigd is. 

Voorgesteld werd door sommige leden, de hoogere 
bestuursopleiding in Nederland te doen vervallen. Door 
anderen werd verbetering verwacht van uitbreiding van 
het onderwijs. 

Gevraagd werd overlegging van de adviezen, in Indië 
ter zake uitgebracht. Men meende dat onder de be
stuursambtenaren zelve geen eenstemmigheid bestaat over 
het nut der N . I. Bestuurs-Akademie. 

Een lid meende, dat de bezoldiging der leeraren aan 
deze instelling te laag is waardoor het niet altijd moge
lijk is de meest geschikte krachten daarvoor te behouden. 



o D der a f d e e I i D g 34. Aangedrongen werd door 
sommigen op staking van de opleiding van candidaat
Indische ambtenaren in Nederland; naar hunne meening 
d ient deze in Indi~ te geschieden. Andere leden wensch
ten haar althans voorloopig te zien gehandhaafd. 

Gevraagd werd of het juist is dat aan Inlanders, om 
tot de studie voor candidaat-Indisch ambtenaar te 
kunnen worden toegelaten, de eisch wordt gesteld, dat 
zij geen plaatsing bij het Europeesche binnenlandsch 
bestuur zullen vragen. Mede werd gevraagd of aan 
Inlandsche candidaten ook een studietoelage wordt 
verleend. 

On der a f de e I i n g 35. Vele leden betwijfelden 
het nut van de voor het onderwijs in paardrijden aan 
candidaat-Indische ambtenaren uitgetrokken gelden; men 
meende dat althans het bedrag veel te hoog is. 

o n der a f d e e I i n g 36. De vraag werd gesteld of 
de opleiding van candidaat-ambtenaren voor Chineesche 
zake n niet naar Indië zou kunnen worden overgebracht. 
De gelegenheid om dergelijke ambtenaren te vormen 
werd hier te lande veel gunstiger geacht. 

o n der a f d e e I i n g 37. Algemeen wenscbte men 
te \ 'ern emen wat het streven is van het hier genoemde 
»Christelijk Comité voor Indië", 

o n der a f de e I i n g 38. Aangedrongen werd op 
overbrengin g van de opleiding van candidaat·tolken voor 
de J apansche taal naar Indi~. Men verwachtte dat het 
succes der opleiding dan grooter zou zijn. 

In verband hiermede werd de opmerking gemaakt dat 
er weinig animo bestaat voor de opleiding tot Japansch 
tolk, omdat zij te weinig zekerheid biedt ten aanzien 
van de vooruitzichten. Gaarne zou men de denkbeelden 
der Regeering ten deze vernemen. 

o n der a f d e e I i n g 39. Gevraagd werd of de 
g rondstoffen voor de kleeding der politiebeambten niet 
in [ndie kunnen worden aangekocht. 

o n der a f d e e I i n g 42. Men sprak den wensch 
uit, dat de overeenkomsten met de scheepvaartmaat
schappijen betreffende het vervoer van landspassagiers 
zullen worden afgeschaft; de overtochtsgelden kunnen 
dan worden uitgekeerd aan de reizigers, die dienen te 
worden vrijgelaten in de keqze der vervoermiddelen. 

HOOFDSTUK Il. 

Af d e e I i n g IV. 

Algemeen werd opgemerkt, dat men zich slechts daar
om onthield van een bespreking van het bestuursstelsel, 
omdat dit bij de behandeling van de bestuurshervor
ming na de afdoening van het begrootingsontwerp afzon
derlijk aan de orde zal komen. 

Betreurd werd dat de grondbuurordonnantie even voor 
de instelling van den Volksraad in het Staatsblad is 
ondergebracht. 

De vraag werd gesteld of geen einde kan worden ge
maakt aan de in Besoeki getroffen regeling, waarbij aan 
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de bevolking van een streek de verplichting wordt op
gelegd de rietvelden te bewaken. wanneer in die streek 
rietbranden zijn voorgekomen. Men achtte dezen maatre~\ 
onbillijk voor de hierdoor getroffen bevolking. 

Aangedrongen werd op een beperking van de uitbrei
ding van den rietaanplant. In sommige gewesten als bv. 
de residentie K ediri heeft deze in de laatste jaren in te 
groote mate plaats gehad. 

Erkentelijkheid werd uitgesproken voor de verhooging 
van bezoldigingen, aan de Inlandsche bestuursambtenaren 
toegekend. Door deze verhooging alleen herkrijgt de 
positie echter niet voldoende haar vroegere aantrek ke
lijkheid. 

De werkzaamheden van bestuur en politiek dienen 
geheel gescheiden te worden gehouden; voorts dienen 
overeenkomstig het voorstel-Hek meyer de justitieele aan
gelegenheden geheel aan justitieele am b tenaren te worden 
overgedragen. De scheiding van bestuur en politie zal 
niet tot vermeerdering van ambtenaren behoeven te leiden, 
daar dan de ressorten vergroot kunnen worden, zoodat 
bv. twee onderdistricten worden gecombineerd, en daar
over één bestuurshoofd en één politiehoofd worden aan-
gesteld. • 

Betoogd werd dat aan de met de politie belaste ambte
naren meer politiefondsen dienen te worden toegekend 
om den dienst op meer modernen voet te kunnen 
inrichten. 

Aangedrongen werd op unificatie van het bestuur, daar 
het dualisme in het bestuursstelsel te kostbaar is en Ook 
in het algemeen minder wenschelijk werd geacht. Het 
bereiken van de hoogste betrekkingen moet naar som
migen meenden, mogelijk zijn voor alle landaarden. 1n
landsche jongelieden met groot ambtenaarsexamen wor
den thans niet toegelaten tot den Europeeschen bestuurs
dienst en elders opgeborgen . Men achtte dit een blijk 
dat ten deze bij de Regeeriog minder juiste opvattingen 
bestaan. Het einddoel van de koloniale politiek 'moet 
toch zij n: besturen door en voor Inlanders. Anderen 
achten den tijd nu nog niet gekomen om hooge vertrou
wensposten door Inlanders te doen vervullen. De door
voering van het locale zelfbestuur zal volgens hen de 
oplossing geven. Het centrale gezag heeft dan geen 
agenten meer Doodig. 

Geklaagd werd dat weinig animo bestond om zich als 
leerling voor de O. s. v. i. a. aan te melden. Dit werd 
door sommigen toegeschreven aan de slechte bezoldiging. 
Ook voldoet de opleiding niet meer aan de eischen van 
dezen tijd. 

Aangedrongen werd in het bijzonder op betere oplei
ding van de Inlandsche bestuursambtenaren voor de 
buitengewesten. 

Geklaagd werd over het misbruiken van het gezag der 
Inlandsche bestuursambtenaren bij aankoop van gronden 
voor verschillende diensten. In het Kedirische bv. zou in 
Trenggalek met behulp van dergelijke middelen het 
Boschwezen 2000 baoe hebben aangekocht tegen veel 
te lage prijzen, waarvan voedseIschaarschte en hongers
nood het gevolg zouden zijn geweest. Met allerlei 
zedelessen omtrent het algemeen belang wordt de be
volking geprest en zoo vaak noodeloós opgeroepen dat 
zij eindelijk maar toegeeft. Gewenscht werd dat der
gelijke transacties buiten tusschenkom~t van het bestuur 
zullen plaats vinden. 

Sterk werd aangedrongen op lotsverbetering van de 
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desa-hoofden. Deze kunnen meestal niet lezen of schrij
ven. Niettemin zijn ze verplicbt aanteekening te houden 
van de gelden, door ben ter aanzuivering van de belas
tingen geïnd. Dit kan aanleiding geven tot administratieve 
verwarring, hoe trouwen eerlijk de betrokken personen 
ook mogen zijn. 

Slechts enkelen bergen de belastinggelden afzonderlijk 
op. De meesten bunner deponeeren ze in een en dezelfde 
kist met bun eigen contanten, met bet gevolg dat nu en 
dan vergissingen begaan worden (toch blijft maar ± 
'/30 % per jaar onverantwoord, terwijl bet aantal desa
'hoofden + 30000 is). In de practijk is de bestaande 
regeling voor de inning van belastingen een bron van 
allerlei ongerecbtigbeden . . Algemeen gescbiedt de inning 
in de desa zonder eenig toezicht. De tij d en de wij z e 
van inning worden overgelaten aan bet desa·boofd. Indien 
de gogol niet spoedig genoeg betaalt, dan wordt ge
woonlijk een deel van den grondbuur door de desaboof_ 
den ingehouden. De gogols wGrden letterlijk het heele 
jaar door achtervolgd door de desahoofden. 

Bijna overal op Java zijn quitanties voor betalingen in 
mindering zeldzaam; men vergeet vele afbetalingen te 
boeken, of verwart ze met afbetalingen voor andere be· 
lasting~n. De slechte boekhouding is een bron van 
knoeierij. 

De regel is, dat desahoofden, die eens landrente beb
ben gebruikt, daarvan elk jaar meer behoeven, en elk 
jaar er meer en meer voor moeten leen en ; dientenge
volge worden zij hoe langer boe armer. 

De bevolking lijdt veel door de vervroegde heffingen. 
Vele desahoofden passen jaarlijks den achterstand uit 
eigen zak bij. Waar komt het geld vandaan ) Daar zorgt 
de knevelarij voor. Het collecteloon is eigenlijk weinig 
belangrijk. Immers 8 % van landrente is f 1.640.000; 
gedeeld door + 30.000 geeft dit + f 5j per hoofd en per 
jaar. Groot echter zijn de moeilijkheden bij het innen 
en storten. 

Het werd gewenscht geacht de desahoofden te onthef
fen van de verplichting om de belasting te innen, terwijl 
het een dwaling is te meenen, dat de desahoofden gelde. 
lijk aansprakelijk zijn voor de opbrengst der belastingen. 
Door die dwaling nemen zij echter alle middelen te baat 
om aan het geld der slechte betalers te komen: 

Waar algemeen gekla"gd wordt over het gehalte der 
desahoofden, werd het noodzakelijk en in het belang 
van het Land en dat der Inlandsche bevolking geacht, 
zoo spoedig mogelijk in den toestand verbetering te 
brengen. 

Het ontwikkelde desahoofd kan onmogelijk beboorlijk 
tegelijk zijn verschillende functies van belastinggaarder 
-, ambtenaar, belast met de uitoefening van de politie 
en de opsporing van misdrijven en overtredingen-, 
ambtenaar, belast met de handhaving van orde en rust 
in de desa -, hoofd van de gemeente (burgemeester) -, 
directeur en administrateur der vennootschap· desa enz. 
uitoefenen. 

Een afzonderlijk corps ambtenaren moet in het leven 
geroepen worden voor de inning van de belastingen in 
de desa, door b.v. in elk onderdistrict een of meer be
lastingambtenaren te plaatsen. Tot dekking van de uit
gaven worde gebruik gemaakt van eeD gedeelte van het 
perceptieloon. 

De zuivere opbrengst der belastingen als landrente, 
hoofdgeld, bedrijfsbelasting, belasting op viscbvijvers 

en rundslacht bedraagt minstens f 28.000.000; 8 pct. hier
van is I 2.240.000. Indien 'I, besteed werd ter dekking 
van de uitgaven ten beboeve van de te creêeren betrek
king van belastingambtenaar en iJ. uitgekeerd aan de 
desahoofden voor het verleen en van bijstand en verstrek
king van allerlei inlicbtingen, dan zou met hetzelfde 
bedrag veel meer worden bereikt. 

Van andere zijde werd gewezen op de bestaanrle 
plannen tot inrichting van een werkelijk desabestuur. 
Gaan deze plannen door, dan zou een der andere 
beambten in dat bestuur met de belastinginning belast 
kunnen worden. Wenschelijk werd bet geacht, de le
den van den desaraad te verkiezen, doch den loerah te 
benoemen. 

Men zou ved prijs stel.len op overlegging van de 
nota Van der Marel en verdere stukken met betrekking 
tot den stand van dit vraagstuk. 

Bekend is dat bij de S . r. soortgelijke voorstellen in 
overweging zijn. Wenschelijk zou het zijn dat er samen
werking kwam tusschen de belanghebbenden. De beste 
wijze hiertoe zou naar sommiger meening zijn de instel· 
ling van een gemengde Volksraad.commissie tot onder
zoek van de geheele aangelegenheid. 

Men drong er op aan dat bij uitingen van ontevreden· 
beid bij de bevolking niet te spoedig zou worden gelDruik 
gemaakt van wapengeweld. 

Gaarne zou men inzage ontvangen van het rapport
Liefrinck in zake Zuid-Bali. 

On der a f de e Ij n g 89. De in noot I bedoelde 
maatregel (bervorming van het kantoor voor de bestuurs
zaken der buitenbezittingen) werd toegejuicht, en de 
wensch werd geuit, dat het kantoor niet wederom zal 
ontaarden in een noodlottigen schakel tusschen het cen
trale gezag hier en den bestuursdienst op de buiten
gewesten. 

De instelling van het kantoor voor reiswezen werd 
door sommigen niet wenschelijk geacht, omdat gevreesd 
werd, dat het zou leiden tot omslag en vertraging. Men 
drong er op aan het onder te brengen bij bet Departe
ment van Financiên, Anderen achtten bet beter op zijn 
plaats bij de Algemeene Rekenkamer, die vaak nuttige 
aanmerkingen op de declaraties heeft g-emaakt. Gevraagd 
werd waarom aan het hoofd van het kantoor een 
hoogere aanvangsbezoldiging moet worden toegekend 
dan aan een administrateur. Gewenscht werd door 
sommigen een deugdelijker controle op de declaraties 

. dan tot dusver pleegt te geschieden en een beter waken 
tegen het opdrijven daarvan. Men meende dat het nut 
zou hebben zoo jaarlijks een lijstje werd gepubliceerd 
van de 20 hoogste declaraties met de namen der decla
ranten. Anderen meenden, dat het beter zou zijn om 
vervolging wegens bedrog te doen instellen bij mis
bruik van de declaratie-bepalingen. De bepalingen zijn 
naar de meening van eenige leden veel te ingewikkeld 
en zoodanig gesteld, ' dat men bij eerlijk declareeren niet 
uitkomt. Daarom werd het beter geacbt, voor te schrij
ven dat kan worden gedeclareerd wat werkelijk is uit
gegeveD. EeD algemeene herziening van het reglement, 
vooral ook voor InlaDders, werd noodig geacht. 

Een lid meende, dat de overbrenging van de statis
tiek van den handel van het Encyclopaediscb bureau 
naar het departement van Landbouw, Nijverheid eo 



Handel minder wenschelijk is. Van andere zijde werd 
deze overbrenging daarentegen ten zeerste toegejucht. 

Voorgesteld werd het kantoor voor excerpeering en 
vertaling van staatshIaden geheel over te brengen naar 
de Commissie voor de Volkslectuur . • 

De beschikbaarstelling van twee controleurs ter oplei
ding aan het Departement werd door eenige leden over
bodig geacht. 

Sommigen begrepen niet dat de indienststelling van 
2 klerken om te waken tegen crediet-overschrijding 
eenig effect kan hebben. 

On der a f de e I i n g 9 1. Men vroeg of er bijzon
dere redenen zijn geweest om den heer Beeuwkcs, amb
tenaar hij een der departementen. tot gewestelijk secre· 
taris te benoemen in strijd met de daarvoor geldende 
bepalingen (Zie de Java-Bode van 29 Mei 1918). 

U it noot 9 blijkt dat de reorganisatie in Batavia 
slechts f 6000 in plaats van f 60.000 bezuiniging heeft 
opgeleverd. Gaarne zou men hieromtrent eenige toe
lichting ontvangen. 

De " vraag werd gesteld, welke reorganisatie VDor Se 
marang in overweging is genomen. 

Commiezen en klerken op plaatselijke en gewestelijke 
kantoren dienen, naa~ sommige leden betoogden, over
eenkomstig hunne ranggenooten op de departementen 
bezoldigd te worden. Men juchte toe, dat te dezen aan
zien geen onderscheid meer wordt gema~kt tusschen 
Europeanen en Inlanders. 

Men zou het op prijs stellen te vernemen hoe de Regee
ring zich op den duur de vervulling denkt van de hestuurs. 
functies in de Buitengewesten. Thans is daar een bonte· 
mengeling van ambtenaren te vinden onder de namen 
van: onopgeleide en opgeleide bestuurders, gediplomeerde 
gezaghebbers. niet-opgeleide maar tot .gediplomeerde" 
gezaghebbers benoemden, en tijdelijke hulpbestuurders. 
Door verscheidene leden werd opgemerkt, dat deinschui· 
ving van acht officieren in het bestuurscorps der buiten
gewesten veel opzien had gebaard en niet weinig on t
stemming gewekt. Men meende, dat men door dien maat· 
regel juist het tegenovergestelde zal bereiken van wat 
men ervan verwacht, uI. dat het tekort aan ambtenaren 
nog zal toenemen door een verminderde Just om bij het 
bestuur te gaan dienen. Gevraagd werd of deze officie
ren ook voor den residentsrang in aanmerking zullen 
komen, in welk geval de maatregel voor de ambtenaren 
in de gewesten buiten Java en Madoera nog me"er voel
baar zal zijn. Opgemerkt werd, dat toen er indertijd op 
Java een tekort aan bestuursambtenaren bestond,' de 
ambtenaren van de buitengewesten, onverschill ig welken 
ran g zij innamen, slechts als jongste aspirant-controleur 
konden invallen . Het is niet duidelijk waarom thans in
schuiving binnen het corps beeft plaats moeten vinden . 
Men meende, dat in het tekort beter had kunnen wor
den voorzien door de t31rijke ambtenaren "voor herin
nering" terug te plaatsen bij den actieven dienst. Men 
vroeg of de Regeering niet vreesde, dat de gediplo
meerde en ongediplomeerde gezaghebber~ in de buiten· 
gewesten zich gegriefd zouden gevoelen wanneer ook 
aan hen niet gelegenheid zou worden gegeven in het 
corps te worden opgenomen. Welk standpun t zou de 
Regeering ten aanzien van een dergelijk verzoek wenschen 
in te nemen? 

Aangedrol'Jgen werd op een fusi e van de beide bestuurs-
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corpsen. Had deze thans bestaan . dan waren zulke 
maatregelen onnoodig geweest. 

Het heeft de aandacht getrokken, dat wel ambtenaren 
van Java, doch geen van de buitengewesten bet vorig jaar 
voor de bestuursakademie zijn aangewezen. 

Geklaagd werd, dat er in Atjeh dikwijls hevelen wor
den gegeven door B.B. amhtenaren buiten de zelfbestuur· 

I 
ders om. 

Eenige leden waren van meening, dat het toejuiching 
verdiende, dat huizen van bestuursambtenaren voor een 
deel op kosten van de Regeering gemeubileerd werden. 
Zij achtten echter den vorm die daarvoor gekozen is, min · 
der gelukkig; het werd beter geacht voor het meubilair 
een toelage toe te kennen en de ambtenaren vrij te laten 
in de keuze. 

Door sommige leden werd gevraagd hoe thans het 
gehalte is van de gezaghebbers in de huitengewesten. 

o n der a f d e e I i n g 94. Eenige leden gaven te 
kel~nen dat de opleiding aan de opleidingsscholen verbe
terd dient te worden Door het bestaan van de bestuurs
school werd de verbetering naar hunne meening ver
traagd. Van andere zijde meende men dat deze oplei
ding zeer goede vruchten draagt. Twijfel werd echter 
geopperd of hij de toelating steeds een juiste maatstaf 
wordt aangelegd. 

De wensch werd uitgesproken, dat de cursus voor 
gezaghehbers ook voor Inlanders zal worden openge
steld. 

Gevraagd werd of de Bestuursschoolopleiding mede 
dienstbaar zal worden gemaakt aan de vorming van 
bureau .. ambtenaren. 

Opgemerkt werd, dat de onderwijzer in het Neder
landsch aan de bestuursschool te hoog bezoldigd wordt 
in vergeJijk ing met zijne vakgenooten. 

o n der a f d e e I i n g 96. Sommige leden begrepen 
niet, waarom de opleiding voor Japansche tolken hij ver
schillende departementen is ondergebracht (vgl. Hoofd
stuk Il. Afdeeling 1I, onderafdeeling :ll, noot 22). Men 
vroeg of voor deze hetrekking ook Inlanders kunnen 
worden opgeleid. 

o n d e r a f d e e I i n g 97 . Gevraagd werd of de Chi
neesche raden zullen worden afgeschaft. Geklaagd werd 
dat te Semarang de raad belastingen heft l o.a. voor ver
lichting en ophaling van vuil. terwijl in beide zaken 
door de gemeente wordt voorzien. 

On der af de e I i n g 99 . Aangedrongen werd door 
sommige leden op wijziging van de verlofsbepalingen in 

dien zin, dat slechts aan oe uit Nederland uitgezonden 
amblenaren overtocht en verlof daar Nederland wordt 
verleend , lerwijl aan alle in Indië aangestelde ambte- . 
naren, lnlandsche zoowel als Europeesche, een verlof 
dient te worden verleend, dat tiaar keuze binnenslands 
of buitenslands kan worden doorgebracht. In Europa 
geldt 40·jarige dienst en 65-jarige leeftijd als normaal; 
hier te lande zou een :la of 40·jarige dienst en 60-jarige 
leeftijd voor lnlandsche ambtenaren als norm kunnen 
worden aangenomen. Daartegenover staat dat lange 
gemiddelde diensttijd de promotie tegenhoudt. zoodat 
dan weddeverhooging voor wedana's zou moeten worden 
ingevoerd. 
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Eenige leden betoogden, dat de conduitebeoordeelin
gen altijd volledig ter kennis van de betrokkenen dienen 
te worden gebracht, voordat ze aan de Regeering worden 
aangeboden. . 

Voorts gal men het verlangen te kennen, dat Inland
sche bestuursambtenaren een vergoeding voor aanschaf
fing van kantoormeubelen zullen ontvangen. 

Gevraagd werd om toepassing van het Europeesch 
reisreglement op de Inlandsche ambtenaren . 

Gevraagd werd of het niet mogelijk zou zijn de pen
dopo's en bestuurskantoren van de woningen der lnland· 
sche bestuursambtenaren afgescheiden te houden Eenige 
leden merkten op dat tegen een dergelijke scheijing zich 
practisch bezwaren verzetten en dat de betrokken ambte· 
naar de voorkeur geven aan bet- behoud van den bestaan
den toestand. Men zou prijs stellen op de overlegging 
van het nieuwe normaal project van woningen voor dis

trictshoofden . 

Gevraagd werd wat de praktijk is bij benoemingen 
voor de hoogere rangen bij het binnenlandsch bestuur. 
Gaan ambtenaren met hoogere opleiding ind,erdaad steeds 
voor bij anderen ? Men stelde de vraag of het juist is, dat 
onlangs voor patih is voorgedragen een wedana met 29 
jaren dienst en slechts lagere school·opleiding. 

Aan benoeming tot hoekoem besar of hoofd in de Mi. 
nahassa dient, naar betoogd werd, opleiding aan een op
leidingsschool vooraf te gaan; de opleiding aan Tondano 
M. U . L O. voldoet niet aan de eischen voor de bestuurs · 
taak. Waar men tegenwoordig in vele. streken der bui· 
tengewesten uit de Minahasa afkomstige bestuurskrach
ten betrekt achtten sommige leden de oprichting aldaar 
van een instituut voor hunne opleiding gewenscht. 

Eenige leden meenden dat het wenscheÎijk is een afzon· 
derlijk Inlandsch bestuurscorps op Java en Madoera te 
vormen, waarbinnen geen ambtenaren van andere dienst
takken ingeschoven zouden mogen worden, terwijl geen 
ambtenaren, tot dat corps behoor en de, naar andere 
diesttakken zouden moeten kunnen overgaan. Naast 
het bestuurscorps wenschte men een afzonderlijk corps 
bureaupersoneel speciaal voor het lnlandsch bestuur, 
welk corps ter verzekering van goede promotie één ge~ 
heel zou moeten vormen met dat voor de Europeesche 
bestuursdiensten . Aan de ambtenaren van een dergelijk 
corps zou men ook hoogere e ischen kunnen stellen. Ge
meend werd door anderen dat deze zaak reeds de aan
dacht der Regeering hedt. Men drong, zoo dit het ge
val mocht zijn, op een spoedig~ beslissing aan 

Meerdere leden zouden gaarne weten of reeds thans 
het bedrag kan worden genoemd, waarop de bezoldiging 
van de candidaat· ambtenaren bij den lnlandschen beo 
atuursdienst op de buitengewesten in de toekomst zal 
worden gesteld, ter vervanging van de thans geldende 
voorloopige regeling. Wat ter zake bij onderafdeeling 
100 voor Java en Madoera is opgemerkt, geldt m.m, 

ook voor de buitengewesten. 
Mede zou men wenschen te vernemen of de herziening 

der wedden van de lnlandsche bestuursambtenaren in 
eenige buitengewesten al een vasteren vorm beeft aan~ 
genomen en, zoo ja, welke bezoldiging men hun denkt 
te geven; voorts welke gewesten men met die voorge
nomen herziening op het oog heelt. 

o n der a I d e eli n g 99h. Aangedrongen werd op 

bespoediging van de afschaffing van de instelling der 
Chineesche officieren. 

o n der a I d e e I i n g 100. Eenigc leden vroegen of 
de leerlingen die met gunstig gevolg de O. S. V, 1. A. 
hebben afgeloopen all en dadelijk geplaatst worden, 
of dat onder hen een keuze wordt gedaan. 

o n der a f d e e I i n g 101. Men zou gaarne veroemen 
waarom voor districtshoofden 4-jarige verhoogingen zijn 
toegekend instede van 3 jarige, zooals gebruikelijk. 

Gevraagd ' werd of het bedrag van / 1350 in de kolom 
bijzonderheden (bezoldiging voor de regenten), in den 
staat op blz. 35 der Memorie van Toelichting niet gelezen 
moet worden / 1300, daar anders de 12 Regenten, die 
thans / 1300 genieten er door de nieuwe regeling op 
achteruit zouden gaan. 

Het werd door enkele leden wenschelijk geacht dat de 
verhoogingen alleen zullen worden toegekend aan gedi
plomeerde ambtenaren. 

Eenige leden verzochten ook aan de Regenten ontvang~ 
kosten toe te kennen. ... 

On der a f de e I i n g 102. De vergoeding voor reis
kosten van lnlandsche bestuursambtenaren werd door 
enkele leden te laag geacht. Gewenscht zou zijn het 
bedrag voor de districtshoofden te verhoogen met de 
toelage voor de afschaffing van de postpaarden, dan wel 
hun b. v. / 15.- 's maands per onderd istrict toe te 
kennen. 

Eenige leden verzochten de noodige fondsen beschik· 
baar te stellen voor de inrichting van de kantoren der 
Regenten en bepaaldelijk ook kosteloos meubels te ver
strekken voor de pendopo's waar de koempoelans gehou
den worden en waar thans de inlaudsche ambtenaren op 
stoelen moeten zitten, 

Door een der leden werd de wenschelij kheid betoogd 
eene wettelijke regeling in het leven te roepen, waardoor 
den Inlandsehen ambtenaren een verlof van b, v. 15 dagen 
per jaar zou worden" gewaarborgd. 

On der a f d e e I i n g 103, Aangedrongen werd op 
wijziging van het regeeringsreglement ten einde het 
mogelijk te maken de desa's binnen de groote gemeen. 
ten gelegen te doen vervallen. 

On der a f d e e I in gen 106 e n 109. Gevraagd 
werd of de opleiding van inlandscbe bestuursambtenaren 
op. de buitengewesten wel voldoende de aandacht der 
Regeering heeft. 

Eenige leden gaven te kennen dat naar bunne mee
Ding de iDvoering van rechtstreeksch bestuur in Midden
Celebes en op de Sangi. en Talaud-eilanden wenschelijk 
moet worden geacht. 

Aangedrongen werd op invoering van een districts~ 

bestuur op Ambon. 
M en vroeg verder of de salarisregeling voor het dis

trictsbestuur in de Minahasa als maatstaf ook voor de 
andere gewesten in de buiten bezittingen zal worden aan
genomen. 

o n der a I d e e I i n g 109 . Een lid constateerde dat 
thans in de kleine, zeer schaars bevolkte Minabasa, die 
men zonder kwestie in twee dagen rond kan reizen, 
aantreft: 



assistent-resident, hoofd van plaatselijk bestuur, 
idem ter beschikking, 

1 con troleur ter beschikking, 
1 controleur te Menado, 2 controleurs in de onderafdee

!ingen en 1 of 2 adspirant-controleu rs of administra
tieve am btenaren. 

Voor niemand in de Minahasa is het aan twijfel on
derhevig of een assistent-resident ter beschikking is een 
overbodige weelde. 

Ook de andere Europeesche bestuursambtenaren kun
nen er op één na allen gemist worden. 

Met een assistent-resident, hoofd van plaatselijk be·· 
stUUT, zou zeer wel kunnen worden volstaan. 

Direct aan dezen ondergeschikt zou het Inlandsch 
bestuur werkzaam moeten zijn. doch niet samengesteld 
a ls mettertijd volgens de ontwerp. reorganisatie het ge
val zal zijn, doch bestaande uit: 

drie dislrictsboofden met den ouden historisch ..... n titel 
van majoor, onder ied er van wie te stellen: twee onder. 
districtsboofden met den titel van Hoekoem.besar. 

De majoors dienen een behoorlijk salaris te ontvangen, 
t. w. J 1000.- 's maands en de 6 Hoekoems besar een 
daaraan evenredige wedde van b.v. f 300.- met 6 twee 
jaarl ijksche verhoogingen van f 50.- 's maands tot een 
maximum van f 600.- 's maands. 

Bij een aldus ingericht bestuur zou de bevolking even 
goed zoo niet bet er af zijn dan bij de thans gedachte 
organ isatie. 

Andere leden acbtten drie districtshoofden voldoende 
met een salarisregeling gelijk aan die op Java. 

De opmerking werd gemaakt dat ook de districtshoof
den in de buitengewesten een geringer salaris genieten 
dan hun collega's op Java. 

o n der a f d e eli n g I I I. Gevraagd werd waartoe 
de in 1917 en 191 8 verwerkte bedragen van f 173.000.
hebben gediend. Betwijfeld werd of een algemeen sta
tistiek-kantoor als bedoeld aan het slot van de Memorie 
van Toelicbting bij dezen post (blz. 41 en 42), noodig is 
Men merkte voorts op, dat wanneer een statisticus aan 
bet kantoor moet worden verbonden, dit een bekwaam 
man dient te zijn, met voldoende ervaring toegerust; of 
een dergelijk persoon voor de hem toegedachte bezoldi
ging te vinden zou zijn, achtte men verre van zeker. 

Versche idene leden achtten het voor een volkstelling 
uitgetr.:>kken bedrag- van 4 ton niet t'erantwoord als men 
daarvan toch geheel onvoldoende \ resultaten voorziet. 
Anderen oordeelden deze uitgave wel verantwoord in 
ver band met het te verwachten nut. 

Eenige leden merkten voorts op dat bij het bureau 
al twee jaar lang twee controleurs werkzaam zijn. 

Men begreep niet, dat bij bet bestaande tekort aan 
be::,tuursambtenaren daarvoor geen bureauamblenaren 
genomen zijn; voor kwesties, de praktijk rakende, 
had men zoo noodig bestuursambtenaren kunnen raad
plegen. 

Men vroeg nadere specificatie van het bedrag, uitge
trokken voor bet verzamelen van gegevens (blz. 41 Me· 
morie van Toelichting). 

o n der a f d e e I i n g 11 2. Gevraagd werd of bet 
niet wenschelijk zou zijn I staatsgevangenen" onder een 
afzonderlijke onderafdeeling te brengen. Zij doen eenigs
zins vreemd aan naast de vorsten en grooten . 
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On der a f d e e I i n g 11 2b. Gevraagd werd wat de 
bedoeling is van het tweeslachtig karakter van den Rijks
bestuurder in de Vorstenlanden en of zijn wedde niet 
geheel ten laste van het zelfbestuur kan kom en. 

o n der a f d e e I i n g 113. Aangedrongen werd op 
het doen zitting nemen van Inlandsche particulieren in 
de commissiên van aanslag. 

On der a f de e I i n gen " 5 en 1 16. Naar men 
meende dient de politie voor de uitvoering van de locale 
verordeningen onder leiding van de locale raden te ko
men. Andere leden wenschten de geheele politie naar 
de locale raden te zien overgaan, met invoering van een 
algemeene politie op den voet van de rijkspolitie in 
Nederland. 

Geklaagd werd dat de politie in het "innenland zeer 
veel te wenschen overlaat. dat de onveiligheid een be

letsel is voor de economische ontwikkeling en dat d~ 
last op de desabevolking voor politiediensten gelegd, zeer 
bezwarend is te achten, 

Er zijn desa's op Java, waar de menschen éénmaal 
's weeks moeten uitkomen voor de desabewaking. Boven
dien kan men in de desa wel de preventieve politie 
regelen maar niet de repressieve. V erschillende leden 
meenden dat de politie op de hoofdplaatsen op veel te 
weeld erige wijze is in'gericht, terwijl die op het platte
lan d verwaarloosd wordt. 

Men stelde het bedrag van f 1.875.000 (onderafdeeling 
116) tegenover de som van f 4.365.313 die voor het 
personeel voor geheel lndiê is uitgetrokken, d.i. twee
maal zoo veel als voor de drie hoofdplaatsen. Men merk
te hieruit op, dat buiten de hoofdsteden weinig zorg aan 
de politie wordt besteed. Geklaagd werd over den toe

stand in het Regentscha p Bantod in Jokja, waar betere 
regeling van de politie dringend noodig is. ln vele stre
ken is de rondä prijaj i afgeschaft, zonder dat dit tot ver
meerdering van uitgaven beeft geleid; men zou dus gaarne 
vern emen waarom er thans een bijzondere post voor is 
uitgetrokken 

Gevraagd werd of het politiepersoneel, tijdelijk in dienst 
gesteld ten behoeve van de residentie Soerakarta, ter beo 
schikking van het zelfbestuur blijft, of bij de gouverne
ments·politie wordt ingelijfd. en zoo de bestaande toestand 
wordt veranderd, welk e motieven daartoe hebben meege
werkt en of dit wel billijk en rechtvaardi g is. 

Aangedrongen werd op een verbetering van het peil 
der Europeesche politie-ambtenaren. Men wees hierbij 
op het minder gepast optreden van zulk een ambtenaar 
te Soerabaja bij gelegenheid van een Chineesche bruiloft, 
ten gevolge waarvan in grooten kring ontstemming was 
gewekt. 

In zake het ver loop van de politie-ambtenaren werd 
opgemerkt dat het gedeeltelijk is toe te schrijven aan 
een minder heusche behaNdeling. 

o n der a f d e e I i n gen I I 8 en I 20. Gevraagd 
werd waarom de gewapende politie zoo weinig effect 
beeft. 

Men verzocht inlichtingen naar aanleiding van de 
klachten uit de buitengewesten, als b. v. voorkomende in 
bet Soerabajaascb Handelsblad van 27 Mei jl. (2de blad). 

Aangedrongen werd op een reorganisatie dezer politie, 
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waardoor baar tweeslachtig karakter zal worden weg
genomen en haar nuttigheid verhoogd. 

Geklaagd werd door enkele Jeden over het misbruiken 
van gewapende politi e op Java. Dikwijls wordt de schijn 
gewekt dat zij bestemd is om bij verschil tusschen onder
nemers en werknemers laatstgenoemde te intimideeren 
'en tot toegeven en economische concessies te brengen. 
In het bijzonder werd hierover geklaagd in het gewest 
Besoeki. 

Men vroeg verder of de ge wapende politie nie t in het 
belang van de veiligheid zou kunnen worden te werkge · 
steld en of zij b.v. geen wachtdiensten zou kunnen doen 
in de streken waar zij gevestigd is. 

On der a f de e I i n g 11 9. Opgemerkt werd dat ket 
tractement van den Divisie·Commandant te hoog is.. 

On der a f d e e I i n g 120. Verzocht werd de politie in 
de binnenlanden beter te equipeeren en van regenjassen 
te voorzien. Ook werd aangedrongen op het verstrekken 
van meerdere rijwielen. 

/. Specificatie van deze ongelijksoortige uitgaven werd 
wenschelijk geacht. 

Aangedrongen werd op in trekking van de ordonnantie, 
wettigende bet oproepen van de desa voor riet- en schuur
branden. 

o n der a f d e eli n g 121 d. Gevraagd werd waarom 
dit vervoer onder binnenlandsch bestuur inplaats van 
onder posterij en is opgenomen. 

o n der a f d e e I i n g 121 e. Gevraagd werd wnrom 
f1'ulk een groot bedrag van f 28.000 noodig is. 

On der a f d e e I i n g 122b. D e vraag werd gesteld of 
bet niet wenschelijk zou zijn deze lijnen onder post en 
telegrafie over te brengen. 

o n der a f d e e I i n g 123. Gevraagd werd of het 
aantal adjunct· controleurs voor de invoering en regeling 
der landrente op Java wel voldoende is. Naar men meen
de wordt bij herhaling een deel van de werkzaamheden 
dier ambtenaren aan B.B. ambtenaren opgedragen. 

Gevraagd wordt hoe de toelagen aan onder·collecteurs 
geregeld zijn, aangezien daarvoor geen gelden blijken te 
zijn uitgetrokken. Door een der leden werd eene verbete
ring van de wedde der o ndercollecteurs in verband met 
eene uitbreiding hunner werkzaamheden en met het oog 
op eene bezoldigingsverbetering der districtshoofden ge
wenscht geacht. 

Opgemerkt werd dat de functie van fun geerend·onder
collecteur bij . herhaling wordt opgedragen aan andere 
ambtenaren als b.v. zoutverkooppakhuismeesters en ambo 
tenaren I. U. A., wier bezoldiging. vermeerderd met de 
toelage, die ze voor de inning krijgen , niet evenredig is 
aan de financieele verantwoordelijkheid die hun op de 
schouders wordt gelegd. Men schreef hieraan de herhaal· 
delijk gepleegde fraudes toe en meend" dat een uitbrei
ding van bet aantal onder· collecteurs dringend noodig is 

Verscheiden e leden spraken als hun oordeel uit dat de 
inning van belastingen aan daartoe opzettelijk benoemde 
ambtenaren moet worden toevertrouwd; zij behoort niet 
als bijfunctie aan een desaboofd te worden opgedragen. 

Deze lede!! meenden dat men zich niet te veel illusies 

moet maken van de voordeelen die de desahoofden uit de 
perceptieloonen trekken, vermits zij als regel een gedeelte 
of het geheel moeten aan'.venden voor de aanzuiverin g 
van achterstand. Men wees in dit verband op Krawan g, 
waar het moet zijn voorgekomen dat bepaalde lieden 
eerst na met gevangenisstraf te zijn bedreigd, de benoe
ming tot desahoofd wilden aanvaarden. 

On der a f d e e I i n g 125 . Afschaffing van de klas
sen van opnemers werd wenschelijk geacht. 

Gevraagd werd of niet gebruik kan worden gemaak t 
van de uitstekende opmeting door den Topografischen 
dienst van de landrente-plichtige gronden om te komen 
tot een Inlandsch grond-kadaster. 

Gaarne zou men voorts vernemen hoever de ingestelde 
onderzoekingen naar de mogelijkheid van afschaffing van 
de onhetaalde heerendiensten in de gewesten buiten J ava 
en Madoera zijn gevorderd. 

Gevraagd werd of omzettin g van de landrenteheffing 
in eene g rondbelasting geen aanbeveling zou verdienen. 

On der a f d e e I i n g 127. Men zou gaarne vernemen 
of het ni~t mogelijk zou zijn, de Agrarische Inspectie op 
te heffen met verdeeling van haar werk over de afdeeling 
Agrarische Zaken van het Departement en de Inspectie 
der Landelij ke inkomsten. Sommige leden meend en dat 
aanvragen van grond voor suikerfabrieken he t best door 
de Inspectie der Landelijke inkomsten beoordeeld kun· 
nen worden. 

Andere leden achtten de hier bedoelde wijziging van de 
tegen woordige organisatie ni et aanbevelenswaardig. 

Verschillende leden drukten er hunne verwondering 
over uit dat bij het bestaande tekort aan a m btenaren 
B. H. in de Buitengewesten iemand van dat corps tot 
adjunct~jnspecteur benoemd werd ; men meende dat voor 
deze betrekking evengoed een ambtenaar van Java in 
aanmerking had kunnen komen, omdat er geen speciale 
kennis van de Buitengewesten voor vereischt wordt. 

On d e r a f d e e I i n g 128. Eenige leden meenden te 
hebben opgemerkt dat in de residentie Preanger-Regent
schappen niet de hand wordt gehouden aan de bij de 
toezeggingsbesluiten opgelegde verplichting om de in 
erfpacht uitgegev en gronden binnen zekeren termijn 
geheel of gedeeltelijk tot ontginning te brengen. 
Gevraagd werd wat de Regeering hiervan bekend is. 
Andere leden wezen op een stuk g rond van 75 baoe's, 
gelegen te Tjitjoeroek in de nabijheid van de standplaats 
van den W edana, welk perceel al jaren lang onontgonnen 
lig t, terwijl voor de bevolking geen bevloeibare g ronden 
meer beschikbaar zijn. 

Andere leden klaagden dat de regenten zoo weinig 
gehoord worden bij de uitgifte van gronden in erfpacht, 
en dat het onderzoek van erfpachtsaanvragen te veel 
wordt opgedragen aan controleurs en wedana's. Zij 
meenden dat de districtshoofden niet voldoende zelfstan· 
dig zijn om een objectief advies te geven, waarbij vol
doende met de belangen van de bevol king wordt rekening 
gehouden. 

Van andere zijde we rd de meening uitgesproken, dat 
de controleurs over het algemeen eerder te schriel dan 
te roya.1 bij de uitgifte te werk gaan. 

Vele leden meenden, dat het oogenblik is aangebroken, 
waarop althans op Java en Madoera een eind moet 



worden gemaakt aan de concessIe-Jagerij j zij waren van 
oordeel dat daar reeds voldoende gronden zijn uitgegeven. 

Een lid wees er op dat de concessie-jagerij in Tapanoeli 
al tot ernstige oppositie van de zijde der bevolking aa~
leiding heeft gegeven . 

Andere leden meenden, dat deze oppositie aan andere 
oorzaken moet worden toegeschreven. 

On der a f d e e I i n g 129. Gevraagd werd waaraan 
het is toe te schrijven . dat op de landen Kandanghauer 
en Inclramajoe-West na de overname van de particuliere 
eigenaars de opbrengst verminderd is. 

Door sommige leden werd medegedeeld, dat de I evol
king van genoemde Landen naar de Pamanoekanlanden 
verhuist, en dus de oude coestand weder opzoekt. 

~Ien zou gaarne vernemen of het juist is dat na de 
overneming der landen door de Regeering daaraan verder 
niets wordt gedaan. 

Men verzocht overlegging van de in 1916 en 1917 aan 
den Resident van Cheribon uitgebrachte rapporten van 
den heer Schwanhauser en het rapport-Kool. 

Verwezen werd in dit verband naar het prae-advies 
van den heer Mulder, uitgebracht voor het eerste congres 
van de vereeniging \'oor studie van koloniaal-maatschap
pelijke vraagstukken en de op dit congres gehouden 
besprekingen. 

Gevraagd werd of de Regeering niet een uiterste ter
mijn kan stellen, waarbinnen alle landen moeten zijn 
teruggekocht. 

Een ander lid waarschuwde de Regeering niet al te 
haastig over te gaan tot den terugkoop van de particu
liere landerijen, omdat de waarde daarvan in de naaste 
toekomst stellig zal dalen. Hij verwachtte na d~n oorlog 
een crisis voor de koloniale producten, die zijn terugslag 
zal vinden in een daling van de waarde van den grond. 

Aangedrongen werd op herziening van het reglement 
op de landerijen bewesten de Tjim,noek en op reglemen
teering ten aanzien van de landerijen ten Oosten van de 
Tjimanoek. 

Door sommige leden werd de wensch geuit, dat in af
wachting van den difinitieven terugkoop al dadelijk be
gonnen zal worden met intrekking van alle heerendien
sten en terugkoop van alle andere rechten en heffingen 
dan tjoeké, padjek of contingent, met invoering van 
direct bestuur en verrekening van de kosten daarvan met 
bedoelden terugkoop. 

Vele leden drongen aan op spoedige terugbrenging van 
alle particuliere landen, tot het Landsdomein, in de eerste 
plaats die in de nabijheid van de groote steden. 

Deze wensch zou, naar men meende, spoedig tot ver~ 

vulling kunnen komen zoo bv. de helft van de afkoopsom 
betaald werd in obligaties. 

Door enkele leden werd gevraagd waarom in den af
koop van de Tanggerangsche landen zoo'n vertraging is 
gekomen. Ook de eigenaar3 dier landen worden gedu
peerd, omdat zij niets nieuws ter verbetering van· die 
landen ter hand kunnen nemen 

Door eenige leden werd in het bijzonder aangedron
gen op zeer spoedigen aankoop van de Semarangsche lan
den Gemoelak en Torbaja, omdat eerst daarna de drin
gend noodige verbetering van den waterstaatkundigen 
toestand in dat gedeelte van Semarang zal ter hand 
kunnen worden genomen. Men vroeg welke overwegin
gen .bij de Regeering bestaan hebben om terug te kom er. 
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van de vroeger uitgesproken wenschelijkheid inzake de 
onteigening der Bantamsche landen: Tjikandi-Oedik en 
Tjikandi.Ilir. 

De op bladzijde 46 van de Memorie van Toelichting 
genoemde landen zijn, naar men vernomen had, te duur 
gekocht. Nadere inlichtingen ter zake zou men gaarne 
~ntvangell. . 

Aangedrongen werd op een systematische werkwijze 
bij den aankoop van de landen; een vaste lijn is bij de 
waardebepaling wenschelijk, deze dient niet aan het 
oordeel van plaatselijke ambtenaren te worden overge
laten. Men achtte het noodig, dat voor dit doel een 
permanente commissie wordt ingesteld j in deze commis
sie zouden dan ook lnlandsche vertegenwoordiger~ der 
volksbelangen kunnen worden opgenomen. 

Sommigen opperden het denkbeeld om bij den terug
koop van woeste en met meerjarige cultures beplante 
gronden op de particuliere landerijen, deze, voor zoo ver 
niet benoodigd als bouwgrond voor de bevolking, te be
stemmen voor het landscaoutchouc-bedrijf, indien die 
gronden , tenminste daarvoor geschikt zijn. 

Een der leden stelde bepaaldelijk de vraag, welke de 
leidende gedachte der Regeering bij den terugkoop is; 
of zij alleen beoogt de terugbrenging tot het landsdomein 
zonder zich verder iets van de landen aan te trekken, dan 
wel of zij de terugbrenging beschouwt als iets dat moet 
voorafgaan aan een bepaald plan, waarvan dan ech ter nog 
niets gebleken is. Dit lid had ernstig bezwaar tegen de 
politiek der Regeering, zooals deze uit hare daden blijkt. 

Eenige leden vroegen hoe de toestand der Inlandsche 
bevolking op Indramajoe-West en Kandangbauer na den 
terugkoop is en bijaldien die toestand achteruitgegaan 
mocht zijn, of de Regeering zich voor den terugkoop afge. 
vraagd heeft, hoe zij dit zou kunnen voorkomen . 

• 
Onderafdeeling 130. Gevraagd werd een gede

tailleerd verslag omtrent den staat, waarin deze reorga
nisatie zich thans bevindt. 

OBderafdeeling 132. De opmerking werd ge
maakt, dat de desadiensten minstens even zwaar zijn als 
de heerendiensten en daarop geen voldoende controle 

bestaat. 

Onderafdeeling 133. Gevraagd werd of de kos
ten van de bestaande emigratie wel in evenredigheid zijn 
met het nut. 

Gewenscht werd door sommigen het openen van een 
gelegenheid tot emigratie voor gestraften met medene
ming van hun gezin teneinde hun straftijd elders te onder
gaan en met landbouwwerkzaamheden te worden belast. 

Door eenige leden werd opgemerkt dat de emigranten 
voor de Lampoengs voornamelijk uit Keboemen komen. 
Men vroeg of zij ook niet in andere streken van Ja\'a kun
nen worden aangeworven, en verzocht de Regeering zich 
uit te spreken over de vraag of door de bestuursambtena
ren medewerking moet worden verleend. Men wees er 
op dat een spontane emigratie van Bantammers naar de 
Lampoengsche Districten zou zijn te verwachten, wan
neer deze lieden daar gemakkelijk aan gronden zouden 
kunnen komen. Men achtte het wenschelijk een gemeng
de commissie van bestuursambtenaren uit beide gewesten 
in te stellen om de mogelijkheid eener blijvende vestiging 
van Bantammers in de Lampoengsche Districten te onder
zoeken. 
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Onderaldeeling 134. Eenige leden vroegen ol 
wel de noodige samenwerking tusschen het Volkserediet· 
wezen en de Centrale Kas bestaat. Zij hadden uit 
met elkaar in strijd zijnde aanschrijvingen den indruk 
gekregen van het tegendeel en merkten op dat de be
stuursambtenaren van de minder goede samenwerking 

last ondervonden. 

On der d e e I e. Men vroeg hoe de bijdragen voor de 
oprichting van desa-Ioemboengs aan den kleinen man zuI
len worden teruggegeven. 

On der a I d e e I i n g 135! Etnige leden meenden 
dat voor dit doel een hooger bedrag behoorde te worden 
uitgetrokken omdat over bet algemeen bet personeel ten 
gevolge van een ongenoegzame opleiding onvoldoende 

voor zijn taak berekend is 

Onderafdeeling 140. Voor Inlandscbe .bevol. 
king" moet, naar opgemerkt werd, gelezen ~vorden: 

"gemeenten", 

On d e r a I d e e I i n g 141. Opgemerkt werd dat voor 
de opheffing van de z.g. perdikan-desa·s ncodig is de in
stemming van hoofden en bevolking (vgl. bI. 14 der memo· 
rie van antwoord, b egrooting 19 18) Men vroeg of het 
geen aanbeveling verdiende dit beginsel zoodanig te inter
preteeren dat daaronder alleen beg repen worden de thans 

in functie zijnde hoofden. 

Onderafdeeling 142. Geklaagd werd over lang
zame afdoening van zaken bij het Kadaster ter hoofá-

plaats Batavia. • 
Gemeend werd dat een splitsing van den dienst voor 

perceelen. binnen en buiten de gemeente gelegen, aan be
v eling verdient, eventueel met overdra~ht van den dienst 

ter boofdpIaats aan de gemeente. 
Ook elders werd geklaagd over trage afdoenin g . Uit

breiding van het personeel werd noodig geacbt. Ook de 
samenwerking tusscben de verschillende diensten bij bet 
aanvragen van gronden in eigendom of opstal laat te 

wenschen over. 
Te Semarang werd geklaagd over de weinige medewer

king van het kadaster, tot verstrekking van gegevens be
treffende onwettig geoccupeerde weggedeelten aan den 

gemeenteraad. 
De opmerking werd gemaakt dat bet personeel bij het 

kadaster te slecht betaald wordt. 

On d e r a f d e eli n g 147. Eenige leden vroegen 
waarom het Land dezen dienst niet in eigen beheer 

neemt. 

011 der a f d e e Ii 11 g 148b. Gevraagd werd waarom 
aan de Inlandsche artsen op Java een geringere tegemoet
koming per paal aan vervoerkosten wordt te goed gedaan 
dan aan lnlandsche rechtskundigen en anderen. Men 
stelde dezelfde vraag ten aanzien van de buitengewesten, 
waar ook de Inlanèsche artsen in dit opzicht ten achter 

staan bij Europeesche ambtenaren. 
Een der leden merkte bierbij nog op dat de daggelden 

van een Inlandsch arts zelfs minder zijn dan die van een 

Inlandsch opzicbter der B. O. w. 

HOOFDSTUK I. 

Afd ee ling V. 

o n der a f d e e I i n g 45, 0 n der d e e I b. Men 
vroeg, welke resultaten de arbeid der in Nederland werk
zame commissie van toezicht over zonen van lnlandsche 
hoofden- en andere aanzienlijke Inlanders heeft afge

worpen. 
o n der d e e I d. Verscbillende leden waren van 

meening dat de aanschaffing van de benoodigdbeden voor 
het schoolwezen in Indiê ook hier te lande behoort te ge· 
schieden. De aanschaffing in Nederland levert tal van 
bezwaren op. Men had bv. vernomen dat de hier te 
lande gebruikte leien van San Francisco komen via Ne
derland. Geklaagd werd met nam e ook over de wijze, 
waarop tegenwoordig de aanbesteding van schoolboeken 

. is geregeld. Zij geschiedt in Nederland en in Indië. De 
stukken komen echter in Indiê gewoonlijk zoo laat aan, 
dat Indische firma's geen gelegen beid bebben om tijdig 
in te scbrijven . Vóór den oorlog bad de aanbesteding 
plaats om de 10 jaar, tijdens den oorlog werd de levering 
telkens voor een jaar aan den vorigen leverancier (de 
firma Blankwaardt & Scboonboven, den Haag) opgedra. 
gen. De diverse boeken worden, verpakt in zeewaardige 
kisten, door genoemde firm a verzonden naar bet Depot 
van Leermiddelen te Batavia. Na verscheping, dus na 
inlevering van het cognossement, waaruit blijkt, dat de 
goederen verzonden zijn, worden de facturen door het 
Departement van K oloniên betaald. Ald"s gescbiedt met 
de leveringen van uitgevers in Holland. Indische uitga
ven worden besteld door den administrateur van het De
pot van Leermiddelen bij de betrokken uitgevers in Indiê. 
Deze uitgevers leveren oe bveken franco aan bet Depot 
van Leermiddelen, ontvangen daarvoor een reçu en zenden 
dit reçu met de factuur op aan de firma Blankwaardt 
& Schoonhoven. Deze firma levert het reçu en eene re
kenin g in bij het Departement van Koloniën en ontvangt 
daarop betaling . Daarna zendt genoemde firma bet ont
vangen bedrag. na aftrek va n de gebruikelijke korting 
naar den uitgever (den eigenlijken leveranci er) in Indi!;. 
ln gewone omstandigheden ontvan gt de uitgever in In diê 
dus 2 à 3 maanden na levering betaling (vermind erd met 
de gebruikelijke 20 pCt. korting) terwijl deze betaling in 
oorlogstijd 9 à 10 maanden na het tijdstip der levering 
geschiedt. Men stelde de vraag, waarom de Indiscbe uit· 
gever niet rechtst reeks aan het Depot van Leermiddelen 
mag leveren, buiten bet aanbestedingscontract om. 
Vooral nu zou zulks kunnen waar men met de aanbeste
dingsovereenkomst toch reeds van den gewon en weg is 
afgeweken door de verlenging telkens voor een jaar. 
Men merkte op dat het aantal Indische uitgaven op 
schoolgebied in de laatste jaren zeer toeneemt en dat 
bet dus van belang moet worden geacht, ter zake spoedig 
een betere regeling te treffen. 

o n der d e e lf eng. O p bet scbrappen van de pos
ten, strekkende ter beverdering van de opleidi ng in Ne
derland van onderwijzers voor den Indischen dienst, 
werd .aangedrongen. Dergelijke opleidingen dienen in 
Indiê zelf te worden gevestigd. 

Men vroeg of de tbans in Nederland studeerende heeren 
R atulang i, Abdoellah Samsi, Zainoed in en Soewardi, \Van~ 
neer zij zich daartoe aanmelden , als onderwij zer zullen 
worden uitgezonden. 



On der d e e I Il. Gevraagd werd waarom deze kos
ten, zoo zij noodig worden geacht, ten laste van de Indi
sche begrooting moeten komen. Overbrengmg op de Ne
derlandsche staatsbegrooting werd wenschelijk geacht. 

o n der dec I k . Eenige leden zouden gaarne verne
men, welke vereenigingen, instellingen en personen in 
Nederland, die onderwij zers, bestemd voor het gesubsidi
eerd bijzonder onderwijs hier te lande, doen opleiden 
voor de hoofdakte, de hier bedoelde bijdrage thans ge· 
nieten . 

o n der a f d e e I i n g 46. Verschillende leden konden 
zich niet vereenigen met het betoog in de Memorie van 
Toelichting, da t van de Indische onderwijzers. zoo zij niet 
slagen in hun studie te r verkrij g ing van de bevoegdheid 
tot he t geven van middelbaar onderwijs, de bijzond ere 
daarvoor gegeven toelage niet behoeft te worden terug
gevorderd. Dat zou tegenover hunne Nederlandsche vak
geoooten een meten zijn met twee maten. 

W anneer er omtrent deze candidaten voldoende ge
gevens voorbanden zijn om vooraf te beoordeelen of ver
wacht kan worden, dat de opleiding tot het heoogde doel 
zal leiden, dan schijnt er te minder bezwaar te bestaan 
om in beginsel ook hun de verplichting lOt terugbetaling 
op te leggen. Kwijtschelding in hijzondere gevallen blijft 
al tij d mogelijk. 

Het a rgument, dat hun studie het Indisch onderwijs 
ten g-ocde zou komen, achtte men in zijn algemeenheid 
onjuist en overigens voldoende gecompenseerd door de 
verl ofsbezoldigin g, waarvan men toegaf dat terugvor
derin g ongewenscht is. Van andere zijde werd Range· 
voerd, dat de getroffen voorziening niet afdoende is te 
achten en dat een memoriepost voor het werven \'an 
leerkrachten met middelbare bevoegdheid dient te wor
den uitgetrokken . Men achtte het een bezwaar, dat door 
deze regeling de beste krachten aan het lager onderwijs 
o nttrokken worden. Bij andere leden wekte het beo 
vreemding, dat ambtenaren met ziekteverlof in het genot 
van een studietoelage worden gesteld. Gevraagd werd 
waarom op blz. 5 1 der N[ernorie van Toelichting van 6 
Indische sollicitan ten gesproken word t. daar het toch 
niet de bedoeling zal zijn, dat er in Indiê maar hoogstens 
6 zullen mogen worden aangewezen. 

Een lid d eelde mede, dat een Inlander in Nederland 
een middelbare akte voor wiskunde verwierf, nadat hem 
van wege het Departement van Kolon iën in uitzicht was 
gesteld , dat hij na verkrijgin g van dit diploma als 
leeraar bij het Middelbaar Onderwijs zou kunnen worden 
ui tgezonden. Toen hij de akte bezat, werd de belofte 
echter niet gestand gedaan. Men eischte van hem toen 
bet verkrijgen van de onderwijzersakte, en gaf hem , nadat 
ook hieraan voldaan was, te kennen, dat hij als onder
wijzer zou kunnen worden uitgezonden en in Indi ë 
eventueel tot leeraar zou kunnen worden benoemd. De 
betrokken persoon nam hiermede begrijpelijkerwijs geen 
genoegen. Gevraagd werd om inlichtingen betreffende 
deze aangelegenheid. 

Sommigen meenden de verklaring hierin te moeten 
zoeken , dat uit Indië geen leeraar voor het bedoelde vak 
was aangevraagd, terwijl onderwij zers altijd geplaatst 
kunn en worden. Anderen vermoedden, dat men geen 
Inlanders op Europeesch salaris wilde uitzenden. 

Een lid wees er in verband hiermede op, dat gerekend 
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óaar Hollandsehen maatstaf voor Ind iê 500 hoogere bur
gerscholen noodig zouden zijn, of, als men de eischen 
veel lager stelt, toch stellig een 50-tal middelbare scho
len b. v. in den tijd van 4Ó iaar zouden moeten worden 
gesticht. Zooals de heer W esterveld in "Koloniale Stu
diên" van December 1916 aantoonde, kan Nederland de 
hiervoor benoodigde leerkrachten niet leveren . Dus dient 
in Indiê zoo spoed ig mogelijk de opleiding van dergelijke 
leerkrachten ter hand te worden genomen. 

On d e r a f de e I i n g 47. Bier is gerekend op 12 
beurzen van t soo voor universitaire ople iding van Indische 
i ongelieden. De vraag werd gesteld of dit aantal niet zou 
kunnen worden vermeerderd. 

Men wenschte voorts te weten of, zoolang geen gele
gen heid bestaat de jongelieden naar Nederland te zenden, 
de voor de beurzen uitgetrokken gelden zouden kunnen 
worden verstrek t aan jongelieden die cursussen in Indie 
ter voorbereiding van universitair onderwijs e.d. volgen. 

o n der a f dec I i n g 48. Men begreep niet, waarom 
deze post ten laste van de Indische begrooting moet 
komen. Daarentegen schijnt het dringend noodig, dat 
voor de r ndische onderwij zers en leeraren cursussen in 
In dische zaken gegeven worden, doch dit zou dan in 
Indië moeten geschieden. 

On der a f ct e e I i n g 52. Men verzocht specificatie 
van de bijdragen aan het Koloniaal Instituut. 

o n de r a f d e e I i n g 54. Gevraagd werd om nadere 
toelichting van de onderd eelen (l. en c; men begreep niet. 
waartoe dergelijke uitgaven in Nederland nooctig zijn. 
Het blijkt, dat onderd eel b belanll'rijk verhoogd is Dit 
werd geheel onnood ig geacht. Door vele leden werd in 
overweging gegeven, dezen post geheel te schrappen ; 
anderen zouden l ich tot een jaarlijksche vermindering 
met ' /, willen bepalen. 

On der a f de e I i n g 55 . Gevraagd werd waarom 
de arts Tumbul aka niet benoemd is kunnen worden bij 
een krankzinnigengesticht, terwijl hij toch een speciale 
studie gemaak t heeft van psychiatrie en neuralg ie en een 
autori teit op dat gebied is. 

On ct e r d e e I c n a. c, den e. Mell meende dat deze 
posten behooren te vervallen: extra-opleiding van genees· 
kundig-en, cli e bestemd zijn om in del} lndischen di enst 
te treden, behoort in Indië zelf en niet in Nederland plaats 
te hebben. 

HOOFDSTUK Il. 

A f d e e I i n g V. 

Verscheidene leden spraken er hun teleurstelling over 
uit, dat ook bij deze begrooting niets is te bespeuren 
van een verdieping van het onderwijs en dat nog altij d 
geen verband is gelegd tusschen de verschillende onder
wijsinrichtin gen. 

Het volksonderwijs is noch ontwikkelend noch opvoe· 
dend. De tweede klasse-scholen vinden aan geen enkele 
andere onderwijsi nstelling aansluiting. De Hollandscb
I nd ischc School hangt in de lucht: de aansluiti ng aan de 
Mulo·school met behulp va n een voorbereidende klas werd 
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niet b evredigind geacht. Men drong aan op gelijkstelling 
van de H. I. S. met de Europeesche lagere school. 

H et onderwijs is nog hetzelfde als vroeger en heeft 
geen ander doel dan het opleiden van ambtenaren voor 
den staatsdienst. 

Het was voor som mi gen een g roote teleurstelling 1 dat 
omtrent het plan tot een spoedige omzetting van bestaan
de hoogere onder:wijsinrichtingen (Tnlandsche artsen

school, rechlsschool enl.) in een hoogeschool bij deze 
begrooting geen toezeggingen worden gevonden. Ande
ren waren van oordeel, dat de tijd voor hoog er onder
wijs hier te lande nog niet is gekomen. 

Men wees er op, dat voor het onderwijs in lndiê is 
uitgetrokken ± 21 millioen, waartegen over 1 J.i millioen 
aan inkomsten staat Zuiver wordt dus ongeveer 20 mil· 
lioen besteed. Men achtte dit bedrag veel te gering . De 
Staat dient zicb tegenover zijne onderhoorigen te gedra
gen als een goed vader tegenover zij oe kinderen; naar 
diens voorbeeld moet het Indische Gemeenebest een g root 
gedeelte van zijn inkomen aan de opvoedin g en het on
derwijs van de ingezetenen van Indiê besteden. Hoe weinig 
voor dit doel uitgegeven wordt, komt nog scherper uit, 
als men let op het groote percentage van de uitgaven, 
besteed voor het E uropeesch onderwijs. Het Inlandsch 
onderwijs verkeert in bedroevenden toestand. Slechts 24000 
leerling en, d.i. 5/12 procent van het aantal kinderen dat 
naar schatting den schoolleeftijd heeft . bezoekt de Hol
landsch-Inlandsche scholen. Slechts 5'/.% bezoekt de 
tweede klasse scholen, waar het onderwijs zeer middel
matig is; 1 21/3 % de slechte desa scholen; dus 81 % 
ongeveer geniet geen o:;derwijs. De R egeering spant zich 
in, den toestand te verbeteren, doc.h de achterstand is 
nog groot. 

. Een moeilijkheid blijkt het tekort aan leerkrachten. 
Er moet dus kracht ig gestreefd worden naar voorziening 
hierin. Leerkrachten uit Nederland, die met name voor 
de uitbreiding van het aantal H. I. Scholen dringend zou
den worden vereischt, zijn niet genoeg te krijgen. Ge
raamd wordt dat over 25 jaar 200.000 onderwijzers noodig 
zijn. De oplossin g moet, naar een der leden meende, voor 
een deel gezocht worden in de verbetering van de finan
cieele positie der lnlandsche onderwijzers. waardoor toe
strooming van zulke leerkrachten zal worden bevorderd. 
Eerst als men genoeg leerkrachten heeft, kan het onder
wijs zich naar behooren uitbreiden. De importonderwijzers 
zijn thans nog noodig, doch op den duur zal men zich· 
hier van dezen toevoer onafhankelijk moeten maken, en 
overigens is ook nu reeds die toevoer zoo onvoldoende, 
dat men al dadelijk zal moeten streven naar vorming op 
groote schaal van Inlandsche onderwijskrachten, d ie zich 
van het Nederlandsch kunnen bedienen. 

Geeft men zich rekenschap van de kolossale behoefte 
aan dergelijke leerkrachten, dan springt in het oog, dat 
er veel te weinig kweekscholen zijn . Zoo wel de hoogere 
als de gewone kweekscholen en normaalscholen moeten 
snel in aantal toenemen Thans heeft men op Java slechts 
1 boogere kweekschool en 5 gewone kweekscholen, wat 
totaal onvoldoende is. 

De hoogere kweekschool te Poer woredjo zal dienen te 
worden vervormd tot een inrichting voor alle landaarden, 
waar het ond erwijs op hoog peil staat. 

Gevraagd werd wat de oorzaak is van hat groote ver
loop op de hoogere Kweekschool te P oerworedjo. 

Een lid drong aan op de oprichting van de volgende 
inrichtingen: 

I. 1 Hoogere Kweekschool, waarvan de kosten zouden 
zijn te ramen als volgt: 
a. gebouwen ......... ..... . . ... .. . f 400.000 
b. eerste inrichtin g en geregelde uit-

gaven over 6 maanden ..... . . ..• " 30.000 

Ir. 3 Kweekscholen: 
a. gebou\ven... . . ... .............. " 
b. eerste inrichting en geregelde uit-

ga ven over 6 maanden . ...... . . " 

lIl. 6 Normaalscbolen: 
a. gebou\ven .... ........ .... ...... " 
b. eerste inrichting en geregelde uit

ga ven over 6 maanden . 

Totaal 

Voorts zou kunnen worden uitgetrokken 
voor Hollandsch-Inlandsche scholen 

Idem voor positie-\·erbetering van Inland-

" 
f 

, 

900.000 

75.000 

1.200.000 

120000 

2625.000 

375.000 

scbe onderwijzers . . . . .......... ... .... . . " 2.000.000 

Totaal generaal. ... f 5.000.000 

Het peil van de volksschool, zoo werd b etoogd, moet 
worden verhoogd, de aanslui ting van het lager aan het 
middelbaar onderwijs moet worden verbeterd. Voorts 
moet aan het hoofd van iedere Inlandsche school een 
Inlandsch onderwijzer komen, Een Europeaan kent en 
begrijpt vaak niet genoeg de Inlandsche ziel. 

Opgemerkt werd, dat men in lndiê vaak meer van 
de school verwacht dan zij kan geven . Vooral van 
een school op intellectualistischen grondslag moet men 
niet te veel resultaten hopen. De eiscb, dat ons onderwijs 
zich moet aanpassen aan de Oostersche volksziel is 
niet gemakkelijk te vervullen. Het is poodig, dat zoo
veel mogelijk steun wordt gezocht bij bet particulier 
onderwijs, waar het element van opvoeding beter tot zij n 
recht kan komen. Men lette er op dat het peil der 
volksonderwijzers niet zoo hoog wordt opgevoerd, dat de 
band tusschen hen en de hen omringende maatschappij 
wordt verbroken. Het volksonderwijs worde ook niet te 
kostbaar ingericht; de uitbreiding van dit o nderwijs zou er 
onmogelijk door worden. Een der leden meende. dat 
door bet invoeren van een stelsel van wandelleeraars 
spoedige vermindering van het aantal analphabeten zou 
kunnen worden verwacht. 

Betoogd werd, dat niet de zg. volksschool de grondslag 
mag zijn van bet Inlandsch volksonderwijs ; de tweede 
klasse-school alleen is hiervoor geschikt. 

Andere leden merkten op, dat een verbeterde desa
school de grondslag van het volksonderwijs moet zijn. 

Van en kele zij den werd gepleit voor onderwijs in het 
Maleiscb op de volksschool. Daartegen werd aangevoerd, 
dat men op die volksscholen toch niet meerdere talen kan 
onderwij zen. De landstaal is voor die scholen voldoende. 

Gevraagd werd voorts om stelselmatige verindiscbing 
van het onderwijs. Men moet meer dan tot dusver moeite 
doen om de volksziel te leeren kennen om te kunnen stre
ven naar verbetering van het volkskarakter. 

Door eenige leden werd geklaagd, dat niet alleen het 
tempo van vooruitgang te langzaam is, doch ook zoo 
weinig lijn te bespeuren valt in de onderwijs-begrooting'. 
Het tegenwoordige onderwIjsgebouw moet geheel wor
den afgebroken en door een nieuw vervangen Men . 



diende zich hierbij, naar een der leden meende, te ricbten 
naar het schema, door het N. I. O. G. opgemaakt, en de 
uitspraken, die het eerste Indische onderwijscongres zal 
doen. 

Andere leden ·meenden , dat er in de onderwijsbegroo
ting veel perspectief zit, maar dat men het departements
hoofd moet verzpeken, een exposé van zijn verdere plan~ 
nen te geven. 

Het onderwijs moet in al zijn geledingen kosteloos zijn; 
overal moet door de Regeering binnen een bepaalden ter
mijn voldoend openbaar volksonderwijs bescbikbaar wor
den gesteld, Het aantal analphabeten hier te lande is in 
vergelijKing met elders schrikbarend groot. Er zijn 
tbans 9067 Inlaodsche leerkrachten, wa:l.rvan er slechts 
1831 een kweekschool bezochten. Het gebalte is dus over 
het geheel erbarmelijk. 

Het is noodig dat een we rkpl an wordt opgemaakt om 
binnen een zekeren termijn een dragelijken toestand te 
bereiken. Zonder cen dergelijk schema is geen behoor
lijke verbetering te verwachten. 

Hiertegenover werd opgemerkt, dat bij de begrooting 
voor 1918 een dergelijk schema reeds is gegeven. Bestre
den werd echter, dat tot dusver reeds een voldoende uit
gewerkt program van onderwijsontwikkeJing zou zijn ge
leverd . 

Door sommige leden werd gewaarschuwd tegen het op
bouwen van een alles-omvattend onderwijs-stelsel, als 
door het N. 1. O. G. is geschied Vóór alles dient te woc· 
den gelet op de eischcn van het leven en daarnaar moet 
bet onderwijs worden ingericht. 

lV1el1 gaf den wensch te kenn en dat de tegenwoordige 
Directeur van Onderwijs en Eeredienst, die nog pas zoo 
kort aan hel hoofd van zij n departement staat, niet te 
spoedig, zij het ook door bevordering, weer aan dit De
parlement zal worden onttrokken. De door hem in dezen 
tijd van overgang begonnen taak Jient ook door hem te 
worden afgewerkt. 

Sommige leden brachten de wenschelijkheid van leer
plicht ter sprake, bv. te beginnen met de hoofdsteden; 
ook in de Minahasa en Ambon zou de invoering zeer goed 
mogelijk zijn. De desabewoners hechten dikwijls nog 
weinig waarde aan onderwijs, doch daarmede kan, naar 
sommigen meenden, evenmin rekening gehouden worden 
als met de bezwaren van plattelandsbewoners in N eder
Jand tegell onderwijs voor hun kinderen. 

Men wees er naar aanleiding hiervan op, dat het zeer 
slechte desa-onderwijs weinig aantrekkelijk is. 

Daartegenover werd betoogd, dat deze scholen toch in 
elk geval een eerste begin van onderwijs geven; het is dus 
lloodig deze voorloopig te aanvaarden. 

Bepleit werd door verscheidene leden algeheele afschaf
fing van hel Maleisch, waar dit niet de landstaal is, op 
de Hollandsch-I nlandsche school om het aantal lesuren in 
het ~ederlandsch te kunnen opvoeren. \Vordt daarbij 
aan de H . J. School een fröbelklasse toegevoegd, zooals 
voor de Europeesche en de Hollandsch-Chineesche school 
is voorgesteld, dan zou het onderwijs in het Nederlandsch 
daar geheel tot zijn recht komen en ook de voorbereiden
de klasse der Mulo-school zou kunnen vervallen. 

Van andere zijde werd de invoering van een lafldstaal , 
hetzij Maleisch of een andere taal, in het onderwijs van 
laag tot hoog wenschelijk geacht. Door ve rscheidene 
leden werd hiertegenover opgemerkt, dat naar algemeen 
lnlandsch gevoelen voorshands meer dan iets anders de 
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kennis van het Nederlandsch overal dringend noodig is 
en krachtig moet worden bevorderd. 

Een lid vroeg naar aanleiding hiervan of de lnlandsche 
voorstanders van onderwijs in het Nederlandsch hun beo 
lang wel goed begrepen en meende, dat de stemming 
over de taal in den Volksraad wijst op een toekomst 
waarin het Maleiseh het Nederlandsch zal vervangen. Door 
verscheidene leden, die voor de toelating van het Maleisch 
in den Volksraad hadden gestemd, werd opgemerkt dat 
de bedoelde stemming moet worden beschouwd in ver
band met het feit, dat de lnlandsehe wereld thans nog 
moeite heeft me t het gebruik van het Nederlandseh; zij 
moet niet worden opgevat als een votum tegen laatstge
melde taal. 

Een aantal leden wensehte op de 2de klasse·seholen 
het aantal lesuren in het Maleiscb verminderd te zien. 
Voldoende zou h et naar hun meening zijn als men er 
zooveel "praktisch" Maleisch onderwees, als voor het dage
lijksch gebruik noodig is. 

Bepleit werd voorts de stichting van Nederlandseh-Jn
landsche scholen ter verstrekking van onderwijs in de 
Nederlandsche taal aan leerlingen van 2de klasse·scholen 
met goeden aanleg. om hun den LOegang tot middelbare 
scholen mogelijk te maken. Deze scholen zouden moeten 
aansluiten bij het tweede leerjaar der 2d e klasse· scholen. 

Men achtte het uit den booze, dat het bloote bezit van 
bet 'diploma kle in·ambtenaarsexame n recbt geeft tot het 
geven van les in de N ederlandsche taal aan Inlanders en 
drong aan op afschaffing van deze bepaling, waarvan 
vaak misbruik wordt gemaakt om dell leergierigen ~n
land er slechte waar voor goed geld te geven. 

Geklaagd werd, dat de onthouding d er Regeering op 
onderwijsgebied geleid heeft tot de oprichting van vaak 
zeer slechte particuliere scholen. 

Een lid meende, dat de onderwijs-politiek is een ras
sen·politi ek. Gewezen werd op het geval van een Javaansch 
meisje met een Europeesche onderwijs-acte, dal verno
men zou hebben, dat zij slechts dan kon worden ge· 
plaatst bij het Europeesch onderwijs als zij zich vooraf 

• als lnlandsche zou hebben laten "denaturaliseeren" . Aan 
een Ambonsch meisje, dat in dezelfde omstandigheden 
verkeerdE", zou deze eisch niet zijn gestold . 

In schoolcommissies, aldus een lid, dienen niet alleen 
Europeanen zitting te nemen, doch ook personen van 
andere rassen, ook b.v. Cbineezen. De ~ederlandsche 

onderwijzers behandelen kinderen van niet Europeesche 
afkomst dikwijls op minder behoorlijke wijze en trachten 
vaak hun plaatsing op de Europeeschc scholen tegen te 
werken . 

Een lid wees e r op, dat thans op onderwijsgebied het 
beste niet dadelijk bereikbaar is ; men kan op papier fraaie 
schema'& ontwerpen, doch het is in de praktijk noodig, 
concessies te doen. Dit geldt speciaal voor het desa
onaerwijs, de voertaal · kwestie en den eisch van unificatie. 
Dadelijk bereikbaar is b.Y . de betere salarieering van de 
leerkrachten en de verbetering van het voorbereidend 
onderwijs. Daartegenover werd de wenschelijkheid bepleit 
om alt llans toch een program te geven en over een 
plan van hervorming te be.ehikken; hij het opmaken 
van dit plan kan met de eischen van de praktijk worden 
rekening gehouden. De Regeering is thans met veel 
te weinig tevreden . Van andere zijde werd betoogd, dat 
het beter is zich te vergenoegen met een programma 
b.v. voor vijf jaren. 
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Gepleit werd voor handhaving van de Europeesch in
gerichte Mulo-school met het oog op de belangen van 
het Europeesche kind. Volgens sommigen heeft de Indo
Europeaan ten deze dezelfde wenschen als de in Europa 
geboren Europeanen, en ook menige Inlander heeft de 
zelfde meening. Anderen meenen, dat in vele kringen 
waardeering is gebleken voor een eigen Indisch onder
wijs, waarbij praktische overwegingen den doorslag geven. 
Men houdt er dan rekening mee dat het grootste deel 
der leerlingen in Indie blijft. Fransch en Duitsch kan 
voor hen vervallen, Maleisch is voor hen nuttiger. Daar
tegenover werd gewezen op de behoefte van den handel 
aan werkkrachten, die Duitsch machtig zijn, soms ook 
F ransch. Men waarschuwde tegen het koesteren van een 
weinig ontwikkelde taal als het Maleisch, die bovendien 
voor het grootste deel der bevolking een doode taal is . 
Anderen achtten deze taal zeer wel bruikbaar voor tal 
van doeleinden; volgens hen heeft het N ederlandsch hier 
meer een kunstmatige plaats. Opgemerkt werd dat het 
Mulo-onderwijs thans aansluit bij het onderwijs in Ne
derlanrl. Waar nu tevens deze school voor Indische doel
einden moet dienst doen, zou zij naar de meening van 
verscheidene leden gesplist kunnen worden in twee af· 
deelingen A en B, de eene aansluitende bij de Indische 
"algemeene middelbare school", die hier binnen kort zal 
worden in het leven geroepen, de andere bij het Europeesch 
onderwijs. Men zou gaarn e een opgaaf ontvangen van 
het aantal van iedere categorie, dat de scholen bezoekt. 
Ook werd gevraagd wat de resultaten van het Mulo zijn. 

Een der leden meende, dat bij het lager onderwijs 
volstaan kan worden met Nederlandsch naast de lands
taa! - c. q. in sommige streken wat Maleisch -J doch 
juist bij het Mulo werd eenig onderwijs in het Maleisch 
noodig geacbt, en dan zoowel voor J nlandsche als voor 
Europeesche leerlingen, omdat men bier lieden ,ormt, 
die zich over heel lndiê verspreiden, zij moeten een ver
keerstaal als het Maleisch kennen. De landstalen kun
nen als literatuurtalen in den bovenbouw der Indische 
middelbare $cbool en in het hooger onderwijs een plaats 
krijgen. 

Voorts werd gepleit voor absolute opheffing van het 
rascriterium bij de toelating tot de openbare scholen. In
landsche kinderen bv. mogen niet als zoodanig van Euro~ 
peesche scholen worden geweerd. Ook de schifting van de 
ouders der kinderen naar rang en stand werd uit den booze 
geacht. Men drong er op aan dat de Regeering zich 
ove r deze punten duidelijk zal uitspreken en de beper. 
kende bepalingen zal intrekken 

De vraag werd gesteld wat het karakter zal zijn van 
de "hoogere technische school", waarvoor in Nederland 
naar aanleiding van het bezoek der nIndiê Weerbaar" 
deputaLie geld is bijeen gebracbt. Sommigen spraken de 
hoop uit, dat hier een "technische hooge schoo}" zal 
worden gevestigd. Er werd op gewezen, dat een groot 
tekort aan ingenieurs bestaat. dat door buitenlanders 
moet worden aangevuld. Van andere zijde werd be
toogd, dat een dergelijke onderwijs-inrichting in een koel 
klimaat moet worden gevestigd, omdat een dergelijk kli
maat gunstig voor de studie is Van andere zijde werd 
twijfel geopperd of dit ook geldt voor hiergeborenen. 
Naar de meening van de verdedigers van de vestiging 
in een koel klimaat is dit stellig het geval, terwijl men 
bovendien ook moet rekenen met de aan de school te 
benoemen Nederlandsebe boogleeraren. 

Gevraagd werd , dat de Regeering zich positief zal uit
spreken over hare plannen ten aanzien van de vestiging 
van hooger onderwijs op allerlei gebied in Nederlandsch_ 
Indiè:':, ook inbegrepen de opleiding van houtvesters, vee
artsen, e.d. 

Voorts werd gewezen op de wenschelijkbeid van ana
loge toepassing van artikel 192 der Grondwet hier te 
lande. Met genoegen bad men gezien, dat de Minister 
bij de memorie van antwoord op de Indische begrooting 
voor ' 9 18 toegezegd heeft, dat t z.t. de Volksraad over 
een wijziging van het regeeringsreglement in dezen geest 
zal worden gehoord. Voorts wenschte men te vernemen 
of in afwachting daarvan de subsidieregelingen voor het 
particulier onderwijs hier te lande niet spoedig in milden 
geest zullen worden herzien. 

Er werd op aangedrongen, dat in Indie voor alle examens 
opleidin gsinstellingen zullen worden in bet leven geroepen. 
of althans atle examens hier zullen worden afgenomen. 
Ook tot het afleggen van bet staatsexamen b.V. dient 
hier gelegenheid te bestaan. Van andere zijde werd beo 
toogd, dat dit niet noodig is, aangezien de Nederlandscbe 
hoogescholen de deuren zullen openen met name voor 
abituriênten der nieuwe A. M. S. (algemeene middelbare 
school), die jurist, Indisch literator enz. wenschen te 
worden, terwijl de aansluiting voor toekomstige medici, 
natuur-philosophen, ed. reeds verkregen is via de 
H. B. S. Ken~is van het Griekseh is hier dus vrijwel 
overbodig, terwijl voor Latijn met een minimum vol
staan kan worden. Voor opleiding tot theoloog en 
Neerlandicus zullen hier wel niet veel liefbebbers zijn. 

Gevraagd werd, of men kan rekenen dat b.v. in 1923 
de aansluiting bij het Nederlandsch hooger onderwijs 
door middel van de A. M. S. zal zijn verkregen. In allen 
gevalle, dient hier, naar sommigen meenen, in den 
tusschentijd gelegenheid te bestaan om het staatsexamen 
af te leggen. Ook voor bet doctoraat in de Oostersehe 
talen, waarvoor men gaarne vele J nlandsche studenten 
zich zou zien aanmelden. is het staatsexamen noodig 
Van andere zijde werd opgemerkt dat bier dan ook een 
cursus 'in Latijn p-n Griekscb zou moeten worden g-e
vestigd. Men zou bet betreuren als hier op die wijze aan 
het Grieksch vaste voet werd gegeven; ook werd gemeend 
dat in den tijd, voor het tot stand komen van een der~ 
gelijke regeling vereischt, de A. M. S wel zal zijn 
gereed gekomen. 

o n der af d e e I i n g 154. De opmerking werd ge
maakt, dat uit de toelichting niet geheel duidelijk is, 
wat met de vestiging van een onderwijsraad werd be
oogd. Gaarne zou men hieromtrent iets naders vernemen 

Gevraagd werd of het niet noodig is om ook een 
voldoende getal niet-specialiteiten op het gebied van 
onderwijs in den raad op te nemen; vooral vreesde men, 
dat het aantal inspecteurs te groot zal zijn; ook zou men 
gaarne vernemen in hoever het werk der betrokken in
specteur~ door de instelling van den raad zal worden ver
minderd. 

Voorts achtte men den raad te weinig zelfstandig; 
bern dient,. zoo betoogde men, een groote mate van eigen 
initiatief te worden gelaten. 

De opmerking werd gemaakt, dat de voor een weten
scbappelijk opvoedkundige uitgetrokken bezoldiging te 
laag is geraamd. 

Sommigen vreesden, dat de heterogene samenstelling 



van den onderwijzersraad niet in het belang zal zijn van 
zijn werkzaamheden . Men vroeg of het niet beter zou 
zijn aan den raad voor de uitwerking van zijne adviezen 
een administratief ontwikkeld man toe te voegen dan een 
wetenschappelijk opvoedkundige. 

Daartegenover werd opgemerkt, dat deze vermoedelijk 
o pdrachten op opvoedkundig gebied zal krijgen, die hij 
voor de c0mmissie zal moeten uitwerken . Zoo zal de ge· 
wone ambtenaar worden uitgeschakeld uit onderwijs
technische zaken. Sommigen achtten dit laatste vooral 
van groot belang. De onderwijsraad kan een middel zijn 
om meer contact te krijgen met de maatschappij. 

Naar de meening van anderen is dit toch niet mogelijk 
tenzij men het recht van initiatief aan den raad toekent. 

Gevraagd werd of bv. de voertaalkwestie door den op· 
voedkundige kan worden behandeld. De persoon, die 
hie rvoor schijnt te zijn aangewezen, vertoeft pas sedert 
twee jaren in lndiê ; enkele leden betwijfelden in verband 
hiermede of bedoelde persoon wel aan de te stellen eischen 
voldoet. Van andere zijde werd opgemerkt, dat de tegen 
den bedoelden persoon in een deel der vakpers gevoerde 
compagne afkeuring verdiend; hij werd Jn verband met 
zij ne speciale studi en en den duur van zijn vroeger ver· 
blijf in lndiê voor den hem toegedachten werkkring 
geheel competent geacht . 

Door een der leden werd in overweging gegeven den 
gedelegeerde te doen benoemen uit een door de vak ver· 
eenigi ngen (N. 1. O. G. en leeraarsvereeni g ing) op te ma
ken voordracht. 

Er werd voorts op aangedro ngen, dat de vertegenwoor· 
digers uit vakvereenigingen in den onderwijsraad door 
deze vereenig in gen zelve zullen word en aangewezen. 

Toegejuicht werd, dat vermoedelijk een Volksraadslid als 
voorzitter van den onderwijsraad zal worden aangewezen. 

Gevraagd werd of in den raad oo k I nlandsche en eh i
neesche leden zull en worden benoemd. 

Onde rafd eeling 157. 
aantal leerlingen in de lagere 

Gevraagd werd of het 
klassen der H. 13. S. naar 

verhoud in g niet veel grooter is dan in de hooge re. en, 
zoo ja, of het dan niet goed zou zijn het aantal hooge re 
burg-erscholen met 3-ja rigen cursus uit Ie breiden. even· 
tueel met verminderin g van he t aantal mulo-scholen. 

Van vele zijden werd opgemerkt, dat het absoluut 
ontoelaatbaar is dat hooger!, burgerscholen meer dan 300 

. le erlingen hehhen. Splitsing is noodig. 
Gekl aagd werd dat vele leerlingen. die geen aanleg voor 

dl? H. B. S. hebben, toch door misplaatste eerzucht der 
ouders op deze school worden geplaatst, terwijl de Mulo· 
school vaak beter voor hen geschikt zou zijn. Het toe· 
lat ingsexamen voor de H. '!3. S. moet met het oog hierop 
vooral niet te lich t worden gemaakt en mag zeker niet 
worden afgeschaft. De leerlingen zullen er dan meer toe 
komen de Mulo· school te hezoeken . 

Door enkele andere leden werd daarentegen algeheele 
afschaffing van bet toelat in gsexamen tot de H. B. S. 
wensebelijk geach t. 

Gekl aagd werd dat zoovele H. B. S. leeraren niet be
voegd zijn voor he t vak, dat zij moeten onderwijzen. 
Anderen meenden dat velen der niet· bevoegden door hun 
ervaring bij het lager onderwijs beter les geven dan som
migen der volled ig bevoegden ; zij .,doceeren ·' niet. Daar· 
teg en werd aangevoerd dat het zg. lIdoceeren" op de H . B. 
scholen een legende is. 

Begrooting 1919 - Gedrukt stuk 1\0. 32. 31 

Gevraagd werd of de heer Ratulangi, die een akte mid
delbaar onderwijs heelt, bij eventueele soll ici ta tie bij het 
middelbaar onderwijs zal worden werkzaamgesteld. 

Men wilde gaarne eenige meerdere inlichtingen ontvan
gen o mtrent het lot der sollicitaties van g-enoemden heer. 
De vraag werd gesteld welk e redenen e r toe hebben mede
gewerkt hem daarbij herhaaldelijk teleurstellingen te 
bereiden. 

o n der a f d e e I i n g 158. Gevraagd werd waarom 
geen gelden zijn uitgetrokken voor de oprichting van 
meerdere dergelijke scholen, waaraan drin gend behoefte 
hestaat. 

Gaarne zou men nadere inlichtingen ontvangen omtren t 
de plannen van de R egeerin g inzake de "algemeene mid· 
delbare scholen". 

A angedrongen werd op het tot stand komen van meer
dere dier scholen (wat tenminste den onderbouw betreft ). 
Voorts werd het wenscbelijk geacht te Medan een H. B. S. 
met 5-jarigen cursus op te rich ten. De opmerking werd 
gemaakt dat het gebruiken van verschillende leerboeken 
op de H. B. S. hier in lndie aanleiding geeft tot tal van 
bezwaren. 

On der a f d e e I i n g 160. Aanged rongen werd op 
spoed ige uitvoering van de bouwplannen voor een nieuw 
H. B. S. gebou w te Soerabaja. 

O n de r a f d e e I i n g 161. Waar de Regeering een 
commissie voor hooger technisch onderwijs heeft inge
ste ld. d ie thans ook in haar beschouwin gen het lager 
technisch onderwijs (am bachtsonderwijs ) zal opnemen, 
werd g-evraagd om in verband met het advies, dat zij de 
Regeering zal geven niet meer dan onvermijdelijk is op 
dit adv ies vooruit te loopen door het treffen van ver
schillende maatregelen die in den gedacbtengang der 
comm issie misschien nie t zullen passen. 

o n der a I d e e I i n g I 62. Voorgesteld werd de be
dragen voor den leergang te verboogen, opdat de school
gelden verm inderd kunnen word en. Verstrekking van 
dit onderwijs op ruime schaal werd van g root belan g 
geacht 

Aangedrongen werd op het zoo spoedig mogelijk, nog 
In 19 1 g, totsta ndkomen van een hoogeren technischen 
cursus aan de K.W.S. te Batavia. Zij , die voor architect 
willen studeeren, worden door dit he rhaalde uitstellen 
gedupeerd. 

o n der a f d e e I i n ge n 163 e n 168 . Opgemerkt 
werd, dat het ambachtsonderwijs wel menschen voor de 
kantoorkruk, doch niet voor de werkplaatsen oplevert. 

In Indië zijn am bachtslieden noodig; reorganisatie en 
uitbreiding van het ambachtsonderwijs werd door veleo 
dringend noodig geacht. Voorgesteld werd het aantal 
studiebeurzen uit te breiden: Voor sommigen zal een 
kleine r bedrag voldoende zij n, zoodat het aantal beurzen 
g rooter zal kunnen worden. 

O n der a f deel i n g 169 . Aangedrongen werd op 
u itbreiding van he t aantal artsen scholen opdat voldaan 
zou kunnen worden aan he t zeer bescheiden desideratum, 
dat in elk district een Indisch arts dient te zijn. Door 
eenige leden werd er op gewezen dat de bestaande artsen .. 
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·scholen nog niet eens g-evuld zijn, waarop anderen op
merkten dat als men ook de leerlingen afkomstig van 
de H. I. S. zou toelaten (leerlingen van de speciale scholen 
in de Minahasa worden wel toegelaten) spoedig een zoo· 
danige toeloop zou plaats vinden, dat er leerlingen zou· 
den moeten worden afgewezen. 

Door andere leden werd voorgesteld een aanvang te 
maken met de stichting van een inrichting tot opleiding 
van hulpartsen. Per district zal minstens één hulparts 
noodig zijn, die zal moeten werken onder leiding van 
een volledig bevoegd arts. 

Oud era f de e I i n IS 170. Aangedrongen werd op 
uitbreiding van de capaciteit van deze scholen dan wel 
op de oprichting van een grooter aantal daarvan, wijl 
thans een aantal leerlingen in geen verhouding tot de 
behoefte wordt afgeleverd. 

o n der a f d e e I i n gen 1 7 1 e n 1 72. Er werd 
op gewezen, dat voor het toezicht op het aantal 
van ongeveer 150 Hollandsch·Jnlandscbe scholen, 1 in· 
specteur en 6 adjunct-inspecteurs zijn aangesteld. Wan
neer elk jaar elke school één maal geïnspecteerd wordt 
en die inspectie 1 week duurt zijn hoogstens .:J. inspec
teurs noodig. 

Door andere leden werd ernstig bezwaar gemaakt 
tegen de indie nststelling van nog twee adjunct-inspec
teurs voor het H.-I. Onderwijs. Volgens hen is in· 
dertijd bij de oprichting van de H. 1. S. uitdrukkelijk 
medegedeeld dat die instelling van afzonderlijke inspec
teurs en adjunct-inspecteurs bij het Hollandsch-Inlandsch 
onderwijs slechts een lijdelijk karakter zou dragen en 
slechts noodig was voor den opzet van bedoeld onder
wijs; later zouden die scholen hij de inspectie van het 
Europeesch lager onderwijs worden getrokken. Daarvan 
is tot nu toe niets uitgekomen; dit wijst op een toe· 
nemende bureaucratie. De onderwijzers aan de H. I. S. 
gaan daaronder en onder de voorschriften en paperassen 
gebukt; conflicten en een wrevelige stemming bij het 
onderwijzend personeel zijn hiervan het gevolg. 

Vroeger hadden die adjunct-inspecteurs bepaalde res
sorten, thans zijn ze allen te Batavia geplaatst, wat 
slechts aanleiding geeft tot kostbare reizen waarvan het 
vakblad "de School" laatst een ergelijk staaltje mede
deelde. 

De H. 1. S. moeten, naar betoogd werd, onder de in
spectie van het Europeesch lager onderwijs worden ge
trokken en de adjunct·inspecteurs moeten zoo spoedig 
mogelijk worden afgeschaft. Enkele leden wenschten 
die scholen onder de inspectie van het lnlandsch onder· 
wijs te brengen. Door verschillende leden werd de 
wensch geuit dat de betrekking van inspecteur bij het 
onderwijs ook zal worden opengesteld voor Inlanders. 

De toeneming van inspecteurs en adjunct·inspecteurs 
bij het onderwijs werd overdreven geacht, zij getuigt, 
naar een der leaen te kennen gaf, v~n een zeldzaam 
bureaucratischen geest op het Departement van Onderwijs 

Door een der leden werd opgemerkt dat men in de 
keuze van inspecteurs niet altijd even gelukkig was ge· 
weest, r it lid gaf in overweging de inspecteurs voortaan 
te benoemen uit een door de vakvereeniging op te maken 
voordracht. 

Door andere leden werd gevraagd. waarom de RLS. 
onder dubbele inspectie staat. Sommige leden meenden 

dat van de inspecteurs geêischt dient te worden dat zij 
geschikt zijn tot volledige inspectie van de gehede 
H.l.S. Men wenschte voorts een bevoegde afzonrlerlij ke 
inspectie voor de opleidings- en kweekscholen. Met 
groote bevreemding was vernomen dat de Inlandsche 
kweekscholen onder eene in Inlandsche zaken onbe
voegde inspectie staan. 

Gevraagd werd of bet noodig is de zg. preparatie
cahiers te handhaven, waarin de onderwijzer opteekent 
wat iederen dag behandeld zal worden. Dit werd door 
sommigen voor de onderwijzers onnoodig prikkelend 
geacht. Daartegenover werd opgemerkt dat zonder een 
dergelijke contrOle de onderwijzers zich vaak niet aan 
hun taak zouden houden. Een lid meende dat de prepa 
ratie-cahiers voornamelijk nut hebben als voorbereiding 
van het spreekonderwijs; zij zouden dus wel kunnen ver. 
vallen als een leidraad voor spreekonderwijs werd samen
gesteld. 

Tegenover de klacht over het te groote aantal inspec
teurs werd van andere zijde opgemerkt dat een deugdelijke 
inspectie volstrekt noodzakelijk is en dat' hiervoor op 
ecn voldoend getal inspecteurs dient te worden gerekend. 

Anderen meenden, dat de inspecteurs in hun verslagen 
Ie veel tijd besteden aan kleinigheden. Daartegen werd 
aangevoerd dat dank zij de nauwlettende inspectie door 
onderwijsmanuen , de resultaten der lagere scholen hier 
te lande uitstekend zijn, zelfs beter dan in Nederland. 
Voor de H.I.S. mag dit oordeel naar veler meening niet 
zoo gunstig luiden. 

Gevraagd werd of de inspectie al een afgerond systeem 
voor het onderwijs aan de H.l. scholen heeft ontworpen . 
Deze vraag werd gesleid omdat het onderwijs aan de ver· 
schillende H .l. scholen naar het oordeel van eenige leden 
hij lange na niet op een zelfde peil staat. 

On der a f de e I i n g 174. Men achtte deze toelage 
onnoodig en een bloot verbod tot het geven van pri vaatles
sen, op poene van verwijdering van de school, voldoende. 
De meeningen over de resultaten van deze school zijn ver
deeld, doch er zijn er, die daarover zeer gunstig oordeelen. 

Een aantal leden zou willen dat op de 2e klasse scholen 
gaandeweg het Maleisch werd vervangen door Neder. 
landsch, althans als leervak. Vele werkgevers wenschen 
kennis van laatstgemelde taal; voorts is kennisnemin g 
van de Nederlandsche vaklecluur op allerlei gebied zeer 
nuttig. Uitbreiding van het aantal hoogere kweekscho
len werd met het oog op een en ander, uiterst wenschelijk 
geoordeeld. 

Geklaagd werd dat op de boog ere kweekschool te Poer
woredjo slechts een surrogaat van de Nederlandsche 
onderwijsakte verkrijgbaar wordt gesteld. Men wenscbte 
kweekscholen, welke toegankelijk zijn voor alle landaar· 
den en die o pleiden tot het ve rkrijgen van de Europeesche 
lagere acten en voorbereiding geven voor de hoofdakte . 

Gevraagd werd, of op de school te Poerworedjo geen 
onderwijs in lichaamsoefeningen wordt gegeven zooals op 
de kweekschool voor Chineesch~ onderwijzers en, zoo 
neen, waarom niet. 

o n der a f d e e I i n g 175. De hiervoor bestaande 
subsidieregeling werd onvoldoende geacht. Pal ticulieren 
zouden gaarne een kweekschool willen oprichten als de 
bepalingen verbeterd werden. Op het treffen van de 
hiertoe noodige voorzie~ing werd aangedrongen. 



On der a f de e I i n g 177. Uitbreiding van het aan
tal hoogere kweekscholen en hervorming en openstelling 
voor alle landaarden van de bestaande scholen te Meester
Cornelis en Poerworedjo werd dringend noodzakelijk 
g eacht; men meende nie t te moete n wachten op de beslis
sin g omtrent het bezoldigingsvraagstuk, waarvan sprake 
is op blz 59 der Memorie van Toelichting. Andere leden 
waren van oordeel, dat hierop wel gewacht moet worden, 
daar anders teleurstelling niet kan uitblijven. De abi
turiênten van de hooger bedoelde scholen zouden op het 
Indisch salaris moeten worden aangesteld. Bedoelde 
scholen behooren naar men meende, aan te sluiten bij 
het lager onderwijs. 

Voorge!'teld werd minstens 3 kweekscholen te stichten 
ter opleiding voor de Europeesche akte, toegan kelijk 
voor alle landaarden . Daarnaast zou ook het particulier 
initiatief door behoorlijke subsidieregelingen gewekt kun
nen worden Gevraagd werd op welk bedrag per k week 
school voor het eerste jaar te rekenen zou zijn. 

Bepleit werd he t maken van propaganda voor het 
onderwijzersvak in de I ndo-Europeesche wereld 

O n d e r a f de e I i n g 178 Verscheidene leden acht
ten deze vergoeding zeer zwak gemotiveerd. Als men 
door privaatlessen geen tijd beeft voor verdere studie, 
'dient men van die ttudie af te zien . 

Anderen wezen er op dat tal van onderwijzers hierheen 
zijn gelokt, zonder dat hun de toestand geheel duid elijk 
is gemaakt. I" lndil! blijkt bun dat de hoofdakte van veel 
be lang is. Het is dus billijk, hun nu ook de gelegenheid 
te geven om die akte te verkrijgen. D larbij moet in het 
oog worden gehouden, dat zij de inkomstett uit privaat_ 
lessen niet kunnen missen. Aan den anderen kant heeft 
men onderwijzers met hoofdakte dringend noodig . Men 
staat hier voor een noodmaatregel. Daartegenover wordt 
betoogd, da t in andere diensttakken het verrichten van 
particulier werk buiten den dienst zelfs gebeel is ver
boden. Ook [nlandsche onderwijzers krijgen de hier be
doelde toelagen niet. Men zou het toekenn en van een 
aa nmoedig ingspremie (met verbod om privaatlessen te 
geven) boven het thans gevolgde st elsel verkiezen 
Sommigen meenden dat krasser tegenover het onder
wijzerscorps moet worden opgetreden; men geeft het 
teveel in al zijne eischen toe. 

o n der a f d e e I i n g 179. Door eenige leden werd 
aangedrongen op de directe openi ng van een tweede 
hoogere kweekschool, zonder de resultaten .van het onder
zoek, waarvan in de Memorie van Tvelichtin g (op blz. 56 
o nderaan) sprake is, af te wachten. Anderen hetwijfelen 
of er wel voldoende leerlin gen voor de op te richte n 
kweekschool zoud en zijn. 

Nog werd door een enkel lid betoogd dat de in
stelling .Ambonscbe Burgerschool" wel van karakte r 
zou mogen veranderen maar niet van naam; de Ambo
neezen stellen er zeer veel prijs op dat die naam 
behouden blijft. Het gehalte der leerkrachten dient ver
beterd te worden. 

o n der a f d e e I i n g 180a. Gevraagd werd waarom 
de abituril!nt en van de Chineescbe kweekscbool meer 
bezoldiging krijgen dan die van de kweekschool voor In · 
landsche onderwijzers, terwijl deze laatsten een langere 
opleiding genieten. 
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On d erafd eel i n g 1806. Gevraagd ' werd waarom 
die opleiding in Nederland noodig is, waar men in Indil! 
ook de lagere akte kan halen. 

Gevraagd werd op de H.1. scholen ook Indische ge-· 
schiedenis te onderwijzen, zoomede vrije en orde-oefe
ningen. 

Men vroeg waar de in het 2e halfjaar te openen vier 
nieuwe Hollandsch-Indische scholen zullen komen. 

Gevraagd werd maatregelen te ne men ter bespoediging 
van de vrijmaking der aan de H.1. scholen verbonden 
Europeescbe leerkrachten opdat zij gebruikt kunnen wor
den voor het Europeesch onderwijs, dat met een chronisch 
tekort aan onderwijzers sukkelt. Deze maatregelen 
mog-en intusscheD, naar van andere zijde werd opgemerkt, 
niet van dien aard zijn dat het HL onderwijs daaronder 
lijdt 

Men drong aan op be t maken van parallel-klassen bij 
de H.l. scholen om ,daardoor beter aan de aanvragen om 
toelating tegemoet te kunnen kO)TIen. 

Ollderafdeeling 182. Aangedrongen werd op de 
afschaffing van adjunct.inspecteurs bij het M. U. L. O. 
en ook bij de kweekscholen. AI die adjunct-inspecteurs 
zijn slechts aanleiding dat de lust tot dienen bij de 
onderwij zers sterk vermindert en de aanvulling uit 
Nederland in gevaar wordt gebracht. V erschillende 
leden meenden dat dergelijke ui tbreidingen van het per
soneel voor iedere nieuw te scheppen functie wijzen op 
een minder goede inrichting van het Departement. 

Gevraagd werd hoe he t staat met de hervorming van 
het M. U. L. O . 

o n d er a f d e e I i n g 185. Het meisjes. onderwijs 
moet, naar betoogd werd, allders geregeld worden. De 
subsidieregeling moet zoo worden. dat een specifiek 
onderwijs voor meisje~ wordt bevorderd . 

On der a f de e I i n g 187 . D e illspectrice kost, naar 
mell opmerkte, bijna evenveel a ls het geheele getal te 
inspecteeren onderwijzeressen. Hieromtrent werd op
gemerkt, dat aan de normaalscholen voor onderwij ze
ressen les moet wonten gegeven in huishoudvakken . Dit 
onderwijs moet worden georganiseerd, en daarvoor is 
een deskundige nood ig, die kan adviseeren en voorbe
reiden; later kan deze persoon op de uitvoerin g toezicht 
houden. 

Gevraagd werd of het huishoudonderwijs niet op 
Europeescbe, d.i. t e dure wij ze zal worden gegeven. Men 
verg-ete niet, dat de levensstandaard der lnlandsche 
wereld over 't algemeen laag is. Een voud moet vooral 
worden in geprent. De lnlandsche meisjes moeten het 
voorbeeld van enkele Indische dames ni et navolgen, die 
in de voorgalerij zitten te wippen en alles overlaten aan 
baboe en kokkie; die veel tijd noodig bebben voor vrou
wenvereenig ing en bioscoop. Naaien moeten zij kunnen, 
koken op Inlandsche manier, enz. Dan zullen zij voor hun 
echtgenooten een groote steun zijn en bijdragen tot het 
geluk van het gezin. 

Door andere leden wordt het bestaan van de In
landsche vrouwenbeweging zeer nuttig geacht. Het is 
zeer goed, dat de belangstellin g voor de algemeene 
zaak in de plaats is gekomen voor het vroegerE! .,keplèk" 
(kaartspelen). 

Opgemerkt werd dat het doel van de organisatie van 
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het huisonderwijs ook geheel practisch is. Hiervoor zijn 
speciale deskundigen noodig . 

Toegejuicht werd, dat, de opleiding van Inlandsche 
onderwijzeressen nu flink ter hand werd genomen. 

Onderafdeeling 188. Een van de leden ver
zocht oprichting van Hollandsch-Arabische scholen, dan 
wel onbeperkte toelating van Arabische kinderen tot 
andere scholen. 

Het Ambonsche Studiefonds heeft, naar men mede· 
deelde, in 1917 verzocht om toelating van Amboneesche 
kinderen tot alle Europeesche scholen. Gevraagd werd 
in welk stadium van behandeling de zaak verkeert. 

On der a f d e e I i n gen 188 en 190. Er werd op 
gewezen dat voor een 40 jaren de hoofden van scholen 
door emolumenten meer inkomsten genoten. dan thans 
worden gevraagd. Inmiddels zijn de levensbehoeften ge· 
stegen. Het door het N. I. O. G. gevraagde kan dus niet 
overdreven \Vorden g eacht. Daartegenover werd opge
merkt dat het alleen de vraag moet zijn of thans te wei
nig wordt genoten . Dit is naar de meening van sommi
gen het geval. Het gevolg is dat geringe tevreden· 
heid in onderwijzerskringen bestaat en de aanvulling 
van het korps zou daardoor wel eens onvoldoende kunnen 
zijn. Dit zou te betreuren zijn waar zoo groote behoefte 
bestaat aan degelijke leerkrachten. 

Gevraagd werd om instelling van een gelijke bezoldi· 
ging voor onderwijzers bij Hollandsch_Inlandsche en Hol
landsch-Chineesche scholen. 

Men merkte op dat de tbans voorgestelde verbetering 
van het aanvangssalaris slechts schijnbaar van beteeke
nis is. De derde klas-onderwijzers komen thans reeds na 
een maand op f 250.-. 

De opleiding voor hoofdonderwijzers staat niet achter 
bij die van bouwkundigen e. d.; men mag hun dus wel 
ten minste een eindsalaris van f 700.- toekennen. Gelet 
op de groote verantwoordelijkheid van het ambt en de 
ongunstige levensvoorwaarden. meende men dat het eind
salaris zelfs hooger gesteld dient te worden. 

Eenige leden stelden de vraag welke financieele con
sequenties er aan zouden zijn verbonden, wanneer werd 
ingegaan op de door het N. I. O. G. o. a. in zijn bekend 
voorstel gevraagde wedderegeling, ten einde te kunnen 
beoordeelen of dit mogelijk zou zijn. 

D e bezoldigingen van onderwijzers zonder hoofdakte, 
voor wie het eindsalaris f 400.- is) zijn naar enkele 
leden betoogden, te laag berekend. 

Ook ten aanzien van deze bezoldigingen wenschte men 
de bovel1bedoelde vraag te zien gesteld. Worden deze on
derwijzers niet geschikt geacht, dan zou men het beter 
achten , hen niet meer uit te zenden . Doch heeft men hen 
noodig, dan is het billijk, hen ook voldoende te bezoldigen. 

Geklaagd werd over de inspecteurs L. O. Zij voldoen 
Qver het algemeen niet aan de gestelde eischen, telkens 
ontstaan conflicten met de onderwijzers. Men vrage een 
voordracht van het N , I. 0 G. waardoor zal worden voor~ 
komen dat personen voor inspecteur worden voorbijge
gaan, omdat zij weinig plooibaar zijn, hoewel zij wegens 
hun bekwaamheid bijzonder geschikt zouden moeten 

worden geacbt. 
Verschillende leden merkten op, dat ais men de op· 

leiding als maatstaf neemt voor de bezoldiging, de Euro
peesche onderwijzers goed bezoldigd zijn. Zij loopen de 

lagere school af, genieten dan Mulo en volgen ten statte 
een normaalcursus In 't geheel duurt hun opleiding na 
de lagere school 4 jaar. De onderwijzers zOllder hoofd· 
akte genieten meer dan de opzichters, afkomstig van de 
K. W. S., met wie zij in opleiding gelijk staan. 

Opgemerkt werd dat een onderwijzer op zijn 19" jaar 
is afgestudeerd en na 18 jaar reeds zijn maximum kan 
hebben. Verpleeg-sters, met ongeveer gelijke opleiding, 
hebben een maximum van f 250 - . Men achtte het 
rekest van het N. I. O. G. verstandige mannen onwaardig. 

Gewezen wordt er ook nog op, dat bij plaatsing bij het 
lnlandsch onderwijs een toelage van /25. - wordt toege
kend, terwijl de onderwijlers ook kunnen voortstudeeren 
en de hoofdakte halen. 

Men merkt voorts op, dat de rnlandsche onderwijzers 
verre achterstaan bij de Europeesche. Het verschil nog 
grooter te maken, zou niet aangaan. 

Zij, die de hoofdakte bezitten, moeten 2 jaar praktijk 
hebben gehad, terwijl hun opleiding aan den normaal
cursus 3 jaar ciuurt. ~{en k .. n hen vergelijken met archi
tecten, die een eindbezoldiging van / 675 zullen genie· 
ten. Men wees er in dit verband nog op dat de betere 
leerkrachten aan het hoofd van een kweekschool komen 
of bij de inspectie, aan de rechtsschool enz., waar zij 
veel meer verdienen dan de gewone slarisregeling aan
geeft. De middelmatige onderwijzers met hoofdakte kun· 
nen opklimmen tot / 650. - en dat is meer dan genoeg. 
Ook bestaan~ belangrijke bijverdiensten door privaatles
sen en dgl. 

Hiertegen werd aangevoerd dat met zulke bijverdien
sten geen rekening mag worden gehouden. De vraag 
werd gesteld -hoe groot ongeveer het percentage van on
derwijzers is, die een hoogere eindbezoldiging bereiken 

Van andere zijde werd medegedeeld dat van de onder· 
wijzers met hoofdakte niet minder dan 50 pCt. toelagen 
in den een of anderen vorm hebben, nog geheel afgezien 
van de bij.inkomsten door privaatlessen en dergelijke. 

De eenige reden om de eischen van het N 1. O. G. in 
te willigen is, naar een der leden meende, dat het de Uil

zending uit Holland kan SlOp zetten. Men kan de Hol
landsche onderwijzers niet missen, hun toe te geven is 
een noodzakelijk kwaad. 

Naar aanleiding van de gedane mededeelingen o ver de 
opleiding der onderwijzers werd betoogd dat deze zwaar
der is, dan hi er werd voorgesteld. De opleiding voor 
opzichter is minder omvattend. En ook is de opleiding 
voor architect lichter dan die voor hoofdonderwijzer. 
Voorts werd er op gewezen dat de onderwijzers vaak nog 
bij zondere akten bezitten. 

Van andere zijde werd betoogd, dat het noodig is 
te letten op de eischen van vraag en aan bod; met het 
oog hierop zal meer dienen te worden gegeven dan thans 
het geval is. Het N.1. 0 G heeft aangetoond dat het 
regeeringsvoorstel niet genoeg biedt. 

Sommigen wezen er op dat de thans voorgestelde ver
honging r:eeds beteekent de niet geringe salarisvermeerde
ring van gemiddeld /40.- per onderwijzer en per maand. 

Betoogd werd VOOf[S dat inwilliging van de ge vraagde 
weddeverhooging voor de Europeesche onderwijzers de 
noodzakelijkheid zal meebrengen om ook de bezoldi
gingen van de lnlandsche onderwijzers te verboogen_ 

Een der leden oordeelde het wenschelijk dat b. v. over 
een drietal jaren wederom een weddeberziening in over
weging wordt genomen. Dan kan in verband tme den 



stand der geldmiddelen worden nagegaan, in hoever aan 
de wenschen der onderwijzers kan worden tegemoet ge
knmen. 

Geopperd wordt het denkbeeld om bij oudere onder
wijzers, die uit Nederland worden uitgezonden, hun 
meerdere ervaring mee te doen tellen. 

Velen meenden, dat de Regeering, het oog houdende 
op den toestand der geldmiddelen, over het algemeen ge
noeg met de belangen der onderwijzers rekening houdt. 

Zij hadden tegen hoogere opvoering van de bezol
digingen bezwaar. 

Een lid was van meening, dat de salarissen van de 
onderwijzeressen te hoog waren en in alle gevallen niet 
gelijk behoorden te zijn aan die van de onderwijzers. 

Men stelde de vraag hoe de proef met een kweekschool 
voor Chineescbe onderwijzers is uitgevallen . Kan zij 
als geslaagd worden beschouwd, dan dienen ten spoe
digste meer dergelijke kweekscholen te worden gesticht, 
aangezien dringend behoefte bestaat aan uitbreiding van 
het Hollandsch-Chineesch onderwijs. 

o n der a f d e e I i n g 191 . Gevraagd werd dezen post 
te "erla!!en met de uitkeering. welke aan de school te 
Tebing TingR'i (Deli) wordt gegeven en den post voor 
op e n b a a r onderwijs te verhoogen, ten einde de school 
daar tot Gouvernements school te maken. 

Binnen de grenzen van de bestaande subsidie-rege
lingen zijn. aldus werd betoogd . vele verbeteringen aan 
te brengen. Vooreerst zou de subsidie van 10'10 voor 
het verloffonds verhoogd moeten worden; ten tweede 
zouden de 2 maanden storting voor het Weduwe!,!, en 
Weezenfonds voor rekening van den lande genomen kun
oen worden, terwijl ook de beperking voor toelating van 
Inlanders zou moeten vervallen. 

On der a f de e I in g 192. Men bracht in herinne
ring, dat destijds door her bestuur eener Chineesche 
school subsidie is gevraagd voor een daaraan te verbin
den Nederlandsehen leergang. Dit werd toen geweigerd. 
W aar thans gelden zijn uitgetrokken voor zulke leer
gangen. zullen aan de bedoelde scholen voor dit doel 
eveneells subsidies kunnen worden verleend. Gevraagd 
werd of het met het oog hie rop niet noodig zal zijn het 
uitgetrokken bedrag te verhoogen . Ook zullèn de ge
stelde eischen eenigszins moeten word en gewijzigd. 

Verschillende leden merkten op, dat de uitg etrokken 
post te laag is. Algemeen werd de behoefte aan de 
kennis der Nederlandsche taal gevoeld. Men kan den 
post gerust verdubbelen. 

On der a f de e I i n g 194. Gevraagd werd waarom 
alleen gelden worden uitgetrokken voor Fröbelonderwijs 
voor kinderen, die aanspraak hebben op toelating tot een 
openbare Europeesche lagere of Hollandsch-Cbineesche 
school. Dit onderwijs is een middel om den kinderen ken
nis van het Nederlandsch bij te brengen; Inlandsche kin
deren hebben er dus het meest behoefte aan. 

Betoogd werd, dat de H . I. S. wat het onderwijs in het 
1'\ ederlandsch hetreft achter staat bij dat van de Euro
peesche en Hollandseh· Chineesche scholen. Door den thans 
voorgesteld en maatregel zullen zij nog meer achter raken. 

Het werd billijk geacht dat niet slechts voor rnlandscha 
~"röbel-scholen, welke als afzonderlijke cursussen aan 
Europeesche scholen zijn toegevoegd, doch ook voor zelf-

, 
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standige scholen van voorbereidingsonderwijs mer Nedt:r
landsch als voertaal voor Inlanders, subsidies worden toe
gekend. (Bijbl. 6633 en 7316). Men zou gaarne vernemen, 
met welk bedrag deze onderafdeeling zou moeten worden 
verhoogd, indien daartoe voor 1919 wordt overgegaan~ 

Verscheidene leden vroegen om algeheele gelijkstelling 
van de Hollandsch-Inlandsche met de Europeesche school 
wat het onderwijs in het Nederlandsch aangaat Men 
wenschte dus ook onmiddellijke invoering van fröbel
onderwijs ook voor de Hollandsch- Inlandsche scholen. 

o n der a f d e e I i n g 200. Gevraagd werd om mede
deeling van het oordeel der rechterlijke ambtenaren over 
de bekwaamheid der inlandsche rechtskundigen in de 
praktijk. 

Men waardeerde, dat aan de school te Batavia onder 
de tegenwoordige leiding zooveel werk gemaakt wordt 
van karaktervorming, en meende dat andere onderwijs
inrichtingen daaraan een voorbeeld konden nemen. 

Uitbreiding van het aantal dezer scholen werd zeer 
noodig geacht. ook in de buitengewesten bestaat daar
aan dringend beboefte. 

Men vroeg of het niet in het voornemen ligt ook een 
normaalsebooi ter Sumatra's Westkust op te richten. 
welk gewest een groot percentage van de onderwijzers 
voor de buitengewesten levert. 

o n d e r a f d e e I i n g 200<>;. Aangedrongen werd op 
openstelling van de rechtsschool voor alle landaarden en 
op spoedigen uitbouw hiervan tot een juridische faculteit. 

o n d e r a f de e I i n g 200b. Gevraagd werd, waarom 
er een leeraar adjunct-directeur is. 

o n der a f d e e I i n g 200c. De opleiding der lnland
sche ambtenaren B. B. dient zoo hoog te worden opg-e
voerd, dat deze gelijk staat met andere opleidingen. Ook 
voor de !lIinabasa in het bijzonder wordt dit gewenscht. 

Eventueel zouden de voorbereidende afcteelingen kun
nen vervallen, of vervangen worden door A . M. S oplei
ding met verlenging van de vakstudie. 

o n der a f d e e I i n g 20 1 Men achtte het wensche-
lijk belooningen aan lnlandsche onderwijzers toe te ken
nen voor het behalen van acten van bekwaamheid in de 
Inlandsche talen. 

On der a f d e e I i n g 202. Zeer toegejuicht werd, dat 
er een opleidingsschool zal komen. 

Men drong er op aan, dat voor deze school niet zoo'o 
kostbaar gebouw gezet zal worden als voor vroegere op
leidingsscholen voor Inlandsche ambtenaren op Java is 
geschied. In het algemeen werd aangedrongen op het 
betrachten van een gepaste zuinigheid bij den bouw van 
scholen. 

Gevraagd werd wat bet lot is van het voorstel der com
missie van 1914 voor de hervorming van het onderwijs 
aan de opleidingsscholen voor lnlandsche ambtenaren. Tot 
heden had men van eenige uitkomst van de voorstel
len dezer commissie niets vernomen. 

Toegejuicht werd, dat thans ook voor de buitengewesten 
een dergelijke inrichting tot opleiding van ambtenaren 
zal worden in het leven geroepen. Men vroeg of niet b.v. 
ook in de Minahasa zulk een scbool zou kunnen komen. 
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De opleidingsinrichting te Makassar staat niet op het· 
zelfde peil als dergelijke inri chtingen op Java. Betreurd 
werd de opheffing van de hoofdenschool te Tondano; de 
wensch werd geuit, dat deze school weder zal worden ge
opend, of dat anders het peil van de scbool te Makassar 
zal worden verhoogd 

o n der a f d e e li n g 203. De vraag werd gedaan hoe 
bet staat met de jaren geleden gevraagde wijziging van 
Stbl. 1906 No. 242 jo. Stb!. 1911 No. 359 tot voorziening 
in de toekenning van traktementsverhoogingen aan Euro
peesche leerkrachten bij de particuliere kweekscholen 
voor Inlandsche onderwijzers, waar Nederlandsch wordt 
onderwezen, en het in overeenstemming brengen van de 
traktementen der Inlandsche onderwijzers met kweek. 
schooldiploma met die aan de Gouvernementsinrich
tingen. 

Voorts zou men gaarne vernemen, met welk bedrag 
deze post verboogd dient te worden. opdat de herziening 
in 1919 zal kunnen ingaan. 

o n der a fd e eli n g 204a. Gevraagd werd waarom 
speciaal voor deze commissie van toezicht wordt gerekend 
op reis· en verblijfkosten. 

Sommigen meenden, dat het doel der kweekscholen 
wordt gemist door een groot verloop naar andere onder
wijs-inrichtingen van waar uit men een positie met 
betere vooruitzichten kan bereiken. Deze leden acbtten 
het noodzakelijk de positie der Inlandsche onderwijzers 
belangrijk te verbeteren. 

Andere leden achtten het wenschelijk inrichtingen van 
onderwijs te openen, die een zoodanige opleiding geven 
dat de beroepskeuze verlaat wordt. 

Betoogd werd , dat het noodzakelijk is commissies te be
noemen om voor de lnlandsche talen woordenboeken in 
den trant van Van Dale samen te stellen; begonnen zou 
kunnen worden met het J avaansch en Maleiseh. Verder 
zou een dergelijke commissie een opdracht kunnen krij. 
gen tot het samenstellen van handleidingen ter bestudee· 
ring van deze beide talen. 

o n de r a f de e I i n g 204d. Gevraagd werd waaNm 
zoo weinig is uitgetrokken voor de opleiding van Atjeh· 
sche ·jongelieden . 

De behoeften aan onderwijs wordt in Atjeh sterk ge· 
voeld, maar men heeft er geen gelegenheid voor. Het is 
zeer bezwaarlijk jongelieden, die daartoe in aanmerking 
kunnen komen, naar Fort de Kock te zenden van wege 
den g rooten . fstand en de daaraan verbonde·n hooge kos· 
ten. Het zou wenschelijk zijn in Atjeh, of als dit niet 
mogelijk is, b.v. te Medan een Kweekschool voor I nland· 
sche onderwijzers en onderwij zeressen op te richten. 

In het algemeen zijn de bestaande H 1. S . in de buiten. 
gewesten lang niet voldoende om aan de be':loefte te vol· 
doen. De welgestelden op tal van plaatsen als b.v. Medan 
enz. zijn genoodzaakt, hunne kinderen daarvoor naar Pee 
Daog te sturen. Daarom is 't zeer gewenscht om het 
aantal H . I. S. in de buitengewesten uit te breiden . 

On der a f de e I i n g 205. Het werd wenschelijk ge· 
acht op alle normaalscholen Hollandsch te doen onderwij
zen, zoowel op die voor jongens als op die van meisjes. 

On der a f de e li n g 206 Toegejuicht werd, dat een 

ernstig begin is gemaakt met de ' oprichting van een 
kweekschool voor Inlandsche onderwijzeressen. 

Gevraagd werd waar scholen tot opleiding van Inland-' 
sche onderwijzeressen opgericht zullen worden en of er 
ook geen kweekschool voor meisjes ter Sumatra's West
kust zal worden geopend . Aan de vraag naar een derg"" 
lijke onderwijlgelegenheid kan een enkele kweekschool 
niet voldoen . 

o n der a f d e ·e I·i n g 207. Sommige leden vroegen 
om een belangrijke verbetering van de salarissen dezer 
ambtenaren. 

Door andere leden werd daartegen opgemerkt dat de 
meest gegoeden onder de Inlandsche ambtenaren op Java 
de onderwijzers zijn. Er >ijn er meerderen die sparen 
kunnen . 

Eerstgenoemde leden konden dat niet toegeven en 
meerden, dat de spaarders onder de onderwijzers tot de 
hooge uitzonderingen behooren. 

Sommige leden meenden, dat de onderwijzerssalarisseni 
verbeterd behooren te worden om het ambt meer begeer· 
lijk te maken . In het bij zonder eischt naar hunne mee· 
ning ook het lot der goeroe· bantoe's verbetering. 

Betoogd werd dat een verdieping van het lager onder, 
wijs dringend noodi g is; dat men zich niet moet bepalen 
tot het bijbrengen van schoolsche kennis, doch ook moet 
bijdragen tot het wegnemen van onjuiste begrippen en 
slechte gewoonten. 

Praktische bygiene is naar het inzicht van deze lede n· 
een zeer belangrijk vak, dat zoowel op de tweede klasse 
scholen als op andere inrichtingen van Inlandseh onder
wijs moet worden onderwezen. 

Anderen waren van oordee~, dat men meer ontwikke· 
ling dan op de lagere scholen wordt bijgebracht noodig 
heeft om dit onderwijs te kunnen waardeeren en er de 
vruchten van te plukken. 

(j emeend werd, dat gestreefd behoort te worden . 
naar coeducatie op de lagere scholen, zood at lagere 
meisjesscholen zoo min mogelijk dienen te worden 
opgericht. 

De vraag werd gesteld, welke kosten er aan zouden zijn 
verbonden, wanneer gevolg werd gegeven aan de door 
de P. G. H. D geuite wenschen ten aanzien van de wedde
regeling van lnlandsche onderwijzers. 

Er werd op gewezen, dat vele kweekelingen naar elders 
overgaan b.v, naar te(;hnische scholen , naar de S.S_, de 
post e.d. Om dit te beletten is bepaald dat een Inland· 
sche onderwij zer alleen elders kan worden aangesteld als 
hij tenminste een jaar te voren als onderwijzer is on tsla~ 

gen. Op deze wijze slechts kan het verloop voorkomen 
worden. Het is dus wel duidelijk dat de [nlandsehe on· 
derwij te:-s in salaris achterstaan. 

Naar aanleiding hiervan klaagden sommige leden, dat 
de Regeering ook in tal van andere dien.nakken b.v. bij 
de ingenieurs, de I nlandscbe artsen enz. door dergelijke 
maatreg"len de salarissen der ambtenaren drukt. Men 
meende, dat een dergelijke taktiek geen pas geeft en zich 
op den duur wreekt door verminderde animo voor zulk 
een diensttak. 

On der af d e e li n gen 207 en 208. Eenige Ie· · 
den spraken hun voldoening uit over de uitbreiding van 
het aantal scholen , doch meenden, dat het tempo te lang-'! 
zaam is. 



Gepleit werd voor verlenging van den leertijd op de 
scholen in de Molukken van 5 tot 7 jaren. 

Naar aanleiding hiervan werd betoogd, dat in de uit
breiding van het aantal leerkrachten, door stichting van 
meer kweekscholen en norm aalscholen . de oplossing moet 
wordem gezocht. 

On der a f d e e I i n g 209. Gemeend werd dat er niet 
genoeg van deze huishoudleerg-ang-en opgericht konden 
worden. 

Men wilde dergelijke lee rgangen ook verbonden zien 
aan H. 1. scholen en Europeesche scholen. 

Aan huishoudscholen voor Inlandsche meisjes uit be
tere standen bestaat drin~end behoefte. naar eeni~e 

leden meenden. 

o n d e r a f d e e I i n g 211. Men drong aan op de in
stelling van schoolartsen. vooral ook voor lnl andsche 
scholen. 

On der a f de e I in g 21 Z. Gevraagd werd het Depat 
van leermiddelen ook voor bijzondere Europeesehe scha· . 
len leermiddelen te doen verstrekken, zooals thans reeds 
geschiedt voor bijzondere rnlandsehe scholen . 

On d e r af d e e I i n g Z 13. Men heeft bezwaar teg-en 
de samenkoppeling van desascholen en t weede klasse 
scholen. 

Van sommige zijden werd aangedrongen op opheffing 
van de desascholen, t enzij alle kosten door het Land zou
den kunnen worden gedragen. Anderen wenschten ver
betering van het peil van het gemeente-onderwijs. ten 
einde de desascholen gaa.ndeweg op één lij n te bren~en 
met de scholen der tweede klasse. 

Een lid stelde daartegenover dat door opvoering van 
he t desa-onderwijs het aantal schooljaren zal wOlden 
vermeerde,·d. Dit zal niet altijd mer de belangen der 
ouders overeenkomen. 

Sommigen achtten het in verband daarmee gewenscht 
t. z. t . het schoolbezoek verplicht te stellen. 

Door enk ele leden was met schrik vernomen dat het 
de bedoeling zou kunnen zijn om de desa de verplichting 
tot oprichting van scholen uit eigen middelen op t e leg. 
gen met gelijkt ijdige toekenning van het recht tot be
lasting heHing. Zij waren van oordeel dat de desabevol
king reeds nu tot haar maximum van draagkracht is 
belast. J3ij oplegging v,\n zulk een verplichting zoude~ 
uit de bestaande landsbelasti ngen de kosten moeten wor
den gedragen . 

Andere leden meenden, dat er voor deze opmerki ng 
geen gronu is. 

Voor zoo ver dit mogelijk blijkt - en b.v. in de 
Minahasa m eende men dat dit het geval is - zouden 
enkele leden reeds thans het beheer over d e gemeen
tescholen aan de rolandsche gemeenten willen zien 
opgedragen. 

Andere leden meenden, dat dit voorshands onmoge
lijk is. 

De vraag werd gesteld : Hoeveel volksscholen wil de 
Regeering in het dienstjaar 19 19 openen? 

Verder werd gevraagd naar de middelen waarmee de 
Regeering wil trachten bet desa-onderwij.; meer populair 
te maken. Het denkbeeld werd geopperd om aan deze 
scholen een landbouwcursus te verbinden. 

Begrooting 1919 - Gedrukt stuk No. 32. 37 

Naar de meening van anderen kan alleen door verboo
ging van het peil van het onderwijs en van het gehalte 
van de onderwijzers deze populariseering worden verkre
g en . Hier staat dan echter tegenover, dat de onderwijzer 
te veel boven bet desa-milieu zal kom en te staan. 

Nog werd opgemerkt, dat twee factoren. de zucht der 
ouders om hun kinderen vr?eg geld te laten verdienen 
en het slechte onderwijs, tot het weinig in trek zijn van 
het volksonderwijs hebben bijgedragen. 

Invoering van leerplicht zouden vele leden echter voor 
lndil! nog voorbarig acbten. 

De in de toelichting op onderafdeeling 217 vermelde 
cijfers zijn, naar gemeend werd. minder juist. Het 
aantal inwoners van Java en Madoera zou op 35 
millioen gesteld kunn en worden; 15% hiervan of ± 5 
millioen kinderen zuuden dan in de termen vallen voor 
het ontvangen van onderwijs. Volgens deze raming 
;:ouden minstens 50000 scholen noodig zijn. 

J3"doeld lid stelde in verband hiermede de vraag, in 
hoeveel jaren de R egeering de 45.000 scholen, die nog noo
dig zijn, denkt op te richten. 

Een ander lid wenschte te vernemen waaraan het is 
toe te schrijven dat de oprichting van nieuwe desa
scholen geen gelijken tred heeft gehouden met de toe
nemi~lg van de bevolking. 

Opgemerkt werd dat d e R egeering niet voldoende in 
de beurs tast voor de bevordering van dil eminent volks
belang. 

Ten opzichte van het onderwijs in de Minahasa der 
residentie l\1enado wenschte men nog het volgende te 
memoreeren : 

Zoowel in period ieke g eschriften als in de dagbladen 
der laatste jaren. werd er herhaaldelijk op gewezen, dat 
in den laatsten tijd door het Zending Genootschap alle 
pogingen in 't werk gesteld worden, om hel lnlandsch 
onderwijs tot zich te trekken o nder genot van een zeer 
zware subsidie, aa n dat genootschap te betalen door den 
Lande, dus met gelden niet alleen van Protestantsehe, 
maar voor een zeer groot g-edeelte ook van Mohame
daansche. I-Ieidensche en vrijden kende belastingplichtigen. 

Op eene vergadering van ~Iinahasers, den 3eo dezer 
te 13atavia gehouden, verzekerde de heer Laoh, lid van 
den Volksraad, echter, dat Dr. Gunning. director van het 
Zending Genootschap h em verklaard zou hebben dat het 
Zending Genootschap n:.J voornemens is hare scholen aan 
de Studiefoncts-vereeniging 1\1inahasa over te doen, wat 
heel het Minahasavolk zal apprecieeren . 

Het ll inahasavolk is overigens van oordeel, dat ook 
voor de Minahas,\ he t onderwijs in 't algemeen in han
den van den Staat moet blij ven. 

Men wenschte hier nog de aand acht te vestigen op 
den g raNen post van f 9000.-, op de begrootillg uitge
trokken voor een zoogenaamde ambachtsschool van het 
Nederlandsch Zending Genootschap bij Kakas in de Mi
nahasa der resid entie Menddo. Nadrukkelijk werd ver
klaard, dat deze zoogenadmde ambachtsschool in het 
geheel niet tot nut van de rnlandsche bevolking der Mi_ 
nahasa is. De door d en Lande tel ken jare gegeven sub
sidies hebben alleen gestrekt om den directeur en zijn 
onder-directeur aan een zeer goed bezoldigde betrekking 
met vrije woning te helpen 

Voorgesteld werd, de door den Lande telken jare uit
betaalde sub3idies ten behoeve vaD de in he~ geheel niet 
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aan de eischen beantwoordende zoogenaamde ambacbtse 

school bij Ka1<as voor 1919 in te trekken en daarvoor in 
de plaats zèlf in de Minahasa ambachtsscholen op te 
richten. 

o n der a f d e e I i n g 216. Met genoegen was door 
verscheidene leden vernomen dat het volksonderwijs bij 
het Departement van Onderwijs en Eeredienst is over
gebracht. 

Wanneer de taak van den adviseur van het volksonder
wijs zich hepaalt tot" adviseeren omtrent de oprichting 
van volksscholen dan achtte men de instelling van dit 
ambt zeer gelukkig. Deze ambtenaar moet dan echter 
bij de inspectie geheel worden uitgeschakeld, m a. w. 
het technisch deel van het Volksonderwijs moet in han
den komen van technici. Wil het toezicht echter eenig 
effect sorteeren, dan is uitbreiding van den Europee
schen inspectiedienst urgent, aangezien, naar men meen
de, de lnlandsche opzieners van het volksonderwijs nog 
Diet zoo ver zijn, dat zij eeD behoorlijke contrOle kunnen 
missen. Om die met goed gevolg te kunnen uitoefenen 
zullen de inspecteurs van het Inlandsch onderwijs de 
volksscholen ook moeten bezoeken, wat tbans in de prak
tijk niet mogelijk is aangezien er reeds 2e klasse scholen 
zijn, die niet regelmatig eens pcr jaar' aan een inspectie' 
onderworpen worden 

On der a f d e e I i n g 219. Verscbillcnde leden wensch
ten dezen post te zien geschrapt. 

Sommige Ip.den zouden gaarne vernemen waaruit het 
werk var. het Rijnsche Zendin!!genootschap op de Men· 
ta wei-eilanden en En ggano bestaat. 

On der af d e e I i n g 221. Sommige leden zouden 
. ruime belooningen willen toegekend zien voor vertaling 
van wetenschappelijke werken in de landstalen en in het 
bijzonder voor handleidingen ten dienste van normaal· 
scholen voor lnlandsche onderwijzers en van inrichtingen 
van voortgezet onderwijs, waar de voertaal een Inland. 
scbe taal is. 

Van andere zijde zou men gaarne uit het kantoor 
voor de Volkslectuur een groot Indonesisch philologisch 
instituut zien groeien, waar stelselmatig vertalingen 
gemaakt worden van wetenschappelijke werken, waar 
de vertalingen der staatsbladen plaats vinden. van 
waaruit een stelselmatige exploratie van de talen van 
den Arcbipel plaats heeft ia den· geest van de Britsch
Indische Linguistic Survey, en waaraan de ambte
naren voor de beoefening der Inlandscbe talen worden 
toegevoegd. 

Gevraagd werd naar werkwijze en samenstelling van 
het kantoor. 

Men zou gaarne vernemen, of het door het kantoor 
vervaardigd o\rerzicht van den inhoud der lnlandsche 
bladen niet tegen betaling verkrijgbaar zou kunnen wor
den gesteld. 

Eenige leden meenden dat de boofdambtenaar voor de 
Volkslectuur zeer wel kan worden gemist en achtten in 
allen gevaHe de bezoldiging te hoog. 

Opgemerkt werd dat de Commissie voor de Volkslec
tuur een boekje beeft uirgegeven over de beroepske1uze, 
onder den titel "Pernimpin bagi orang jang hend~q me- ' 
milib pentjarian" van de band . van R M. Aildoelrah-

man, waadn op blz. 21 staat dat alleen .,orang jlOg 
djahat" of "Drang jang lidJ. rhpet mentjah.l.rl ml.kar) 
lagi1

' soldaat worden. Men meende dat dergelijke onware 
en grievende aantijgingen niet mogen voorkomen in een 
uitgave van een officieel kantoor en vroeg wat de Regee. 
ring voornemens is terzake te doen, bepaaldelijk ook 
'met de oplage van dit boekje, voor zQOver nog' niet 
verspreid. 

Oud era f d e e I i n g 22 2. Gevraagd werd of deze 
scholen ook in zelfbestuursgebied zullen opgericht wor
den en of door de zelfbesturen de kosten aan bet Gouver
nement zullen worden gerestitueerd . Voorts hoeveel 
scholen zullen worden opgericht en hoeveel aan bezoldi
ging per onderwijzer wordt uitgekeerd. 

Een lid wenschte deze post te verhoogen, opdat in 
Atjeh nog een norrnaaIcursus warde opgericht. 

On der a f de e I i n g 223. Verscbillende leden beo 
toogden de wenschelijkheid om Iicbamelijke oefon ing als 
verplicht leervak bij het onderwijs in te voeren en acht 

. ten het uitgetrokken bedrag geheel on voldoende. 
Men vroeg welke jeugd hier bedoeld wordt en zou 

gaarne uitvoeriger toelichting van dezen post hebben. 
Men verzocbt om inlichting of er wcl ge bruik wordt 

gemaakt van de menschen, welke de opleiding bebben 
doorgemaakt aan de scholen waar zij te werk worden 
gesteld. 

o n der a f d e e I i n g 224. Men 
wenschelijk is ook op andere plaatsen 
tem:..ar te plaatsen. 

meende dat bet 
een dergelijk amb-

Men was voorts van oordeel dat de toelage aan den 
ambtenaar, aan wien de leiding is opgedragen, te 
boog is . 

Men betwijfelde of de uitgetrokken hooge bedragen wel 
gewettigd zijn. 

Onderafdeeling 225. Een lid meende dat de 
titel van Regeeringscommissaris voor deten met de 
Inlandsche en Arabische zaken belasten ambtenaar min
der eigenaardig is, nu het ambt bestendigd worut en niet 
anders is dan een voortzetting van het vroeger bestaan 
hebbende adviseurscbap, terwijl het regel is dat regee
ringscommissarissen niet and.ers dln voor de verVUiling 
van tijdelijke opdrachten worden aangewezen. De be 
zoldiging werd niet in evenrectigheid geacht met de te 
bewijzen diensten. 

Dit lid wenschte de taak van dien adviseur te beperken 
tot zuiver wetenschappelijk werk en meende ddt deze 
buiten de politiek moet blijven. 

Andere leden waren van een tegenovergestelde mee .. 
ning. 

o n der a f d e e I i n g 226. Een lid achtte bet niet 
zonder bedenking om aan de betrekking van ambtenaar 
voor de beoefening van lnlandscbe talen een beginsalaris 
van f 400.- te verbinden. Dit geeft aanleiding tot een 
algemeene opvoering van de bezoldiging van academisch 
gevormde landsdienaren. 

Men vroeg of deze am btenaren niet te veel aan hun 
werk onttrokken .worden, doordat hezigheden aan ben 
worden opgedragen. die niet voor ben bestemd zijn . . 



Zoo meende men te weten dat een ambtenaar. belast 
met de samenstelling van een Atjehsch woordenboek, toe .. 
gevoegd is aan den Regeeringscommissaris vOl)r lnland

. sche en Arabische Zaken en dat een tweede ambtenaar 
voor zijn eiJ.!'enlijk werk nog niets had kunnen doen door .. 
dat hij altijd als adjunct voor lnlandsche en Arabische 
.aken heeft gefungeerd. 

On der a f d e e I in g 227. Wanneer deze uilgaven 
o. m. bestemd zijn voor de lnlandsche kunst, achtten 

, sommigen verhooging van dezen post gewenscht om de 
Javaansche kunst te dOLn opleven. 

Men stelde de vraag of reeds een beschikking is geno
men op het rekest van het studiefonds Midden-Java, ddo . 
21 Maart 1916. 

De aandacht werd gevest igd op een verzoek van de 
vereeniging Bibliotheek en Openbare Leeszaal te Sema· 
rang ddo. 23 Januari 1918 

o n der ct e e I h. Men achtte het noodig, dat deze 
post verhoogd word[~ Voor het onrlerhoud van monu
menten wordt naar sommiger meening te weinig gedaan. 

On der a f d e e I i n g 228. Voorgesteld werd dat aan 
de lnlandscbe onderwijzers, welke hun diensten ver
leenen bij het afnemen van examens voor goeroe bantoe, 
daarvoor iets wordt te goed gedaan . 

l\1eerdere een vormigheid ~n verhooging van de ver~ 
goeding aan examinatoren voor verschillende examens 
werd zeer wenschelijk geoordeeld. 

o nderafdeelingen 229,230 en 231. Ten op
zichte van den eeredienst in de afdeeling lvIinahasa der 
residentie Menado werd het volgende in het midden 
gebracht. 

In de Minahasa hebben geruchten geloopen, dat het in 
de plannen van het Zending Genootschap moet liggen, 
de Minahasa weer tot zendingsterrein te maken. Men 
hoopte dat deze geruchten onjuist zijn. 

De ze!1ding beeft in de Minahasa der residentie Menado 
prachtig werk verricht en even prachtige uitkomsten ver
kregen; het Zending Genootschap kan met trots en 
groote voldoening op haar zendingswerk ir. de à1.inahasa 
terugzien . 

De vroegere zendelingen hebben zt:cr veel voor 
·de Christelijke beschaving en economische ontwikkeling 
van het Minahasavolk gedaan. Hunne namen worden 
dan ook met eerbied en liefde door het Minahasavolk 
genoemd. 

l\1aar de reeds twee eeuwen gekerstenda Minahasa is 
al tientallen jaren lang geen Zendingsterrein meer. 

In Posso en Centraal~Celebes, waar de zeer verdien
stelijke Dr. Kruyt en Dr. Adriani reeds de grondslagen 
hebben gelegd, in Nieuw·Guinea, waar nog zeer veel onbe
schaafde Heidensche volksstammen zijn, dáár heeft het 
Zending Genootschap een prachtig arbeidsveld. 

Voor het Minahasavolk zoo wel als het Sangirsche, is 
de tijd gekomen, dat de ILlandsche Christenen zeI ven 
voor de instandhoudin g van hunne k e r keI ij k e ge
meenten zorgen, zuoa1s reeds jaren lang de Mohamme. 
daansche en Heidensche bevolking in de Minahasa. 

De Protestansche, zoo goed als de Roomsch Katholieke 
Christen-gemeenten in de Minahasa kunnen beel best 
ze 1 f hare godsdienstleeraars betalen uit de reeds sinds 
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jaren bestaande Evangelische gemeente~kassen in de lVIi~ 

nabasa, en uit de bijdragen. welke de Evangelische ge· 
meente·leden in de Minahasa geheel vrijwillig geregeld 
schenken ten behoeve van bet Zending Ge;'ootschap, 

On der a f d e e I i n g 229. In verband met de ge
wenschte spoedige slaking van de banden, welke de chris· 
telijke kerkgenootschappen aan de landsbegrootlng bin
den werd voorgesteld verdere aan vulling bij vacatures 
van Protestantscbe of Katholieke geestelijken achter
wege te laten. 

Voorts werd in overweging gegeven vermindering van 
onderdeel b met f 10.890. het bedrag. waarmede deze post 
de voor 1918 uitgetrokken som overschrijdt 

Men zou gaarne een opgave hebben van de organieke 
sterkte der predikanten en Roomsch Katholieke geeste· 
lijken en weten hoeveel van deze dignitarissen op dit 
oogenblik in Gouvernements dienst zijn d. w. z. actief, 
op wachtgeld, met verlof e. a. te zamen. 

Aangedrongen werd op het terugnemen van den post 
van f 2400 voor aanstelling van nog een hulpprediker voor 
het gewest Timor e n Onderhoorigbeden. 

Een lid zou gaarne zien dat aan d kweekschool voor 
inl~ndsche godsdienst.onderwijzers te Ambon ook onder· 
wijs in het Nederlandsch werd gegeven. 

Vele leden wenschten de vraag te zien gesteld met 
hoeveel deze post zou kunnen word~n verminderd, indien 
geen personen meer voor den eeredienst werden uitge
zonden. Bedoelde leden zouden reeds hij deze begrooting 
den post met dit bedrag willen zien verlaagd. 

On der a f d e e I i R g 230. Sommige leden wenschten 
te vernemen wat de bedoeling van deze herziening is. 

On der a f d e e I i n g 23 1, 0 n der d e e I d. Ge
vraagd werd deze post af te voeren. 

Vele leden wenschlen de bijdrage in de kosten van het 
kerkgebouw vcor Ambarawa te schrappen 

o n der d e e I {. Men !)leende dat deze post ten on
rechte onder eeredienst is opgebracht. 

On der a f d e e I i n g 232. Opgemerk t werd dat het 
Gouvernement de opleiding van volksonderwijlers enz. in 
dit gedeelte van Timor zelf in handen moet nemen en 
niet aan de zending opdragen. Gaarne zou men omtrent 
deze inrichting eenige inlichtingen ontvangen. 

On der a f d e e I i n g 233. Gevraagd werd wat er 
gedaan wordt aan het armwezen voor inlanders. 

On der a f de e I i n g 234. Gevraagd werd waarom 
militaire artsen die een langen militairen diensuijd 
achter den rug hebben, op het bureau van den Burger
lijken Geneeskundigen Dienst geplaatst worden en waar~ 
om daarvoor niet bestemd worden jonge burger~artsen. 
Men achtte de aan deze oud·militair~geneeskundi8'en uit
gekeerde bezoldigingen onevenred ig boog. 

Men meende dat de gewestelijke inspecteurs van den 
Burgerlijken Geneeskundigen Dienst te veel als admi· 
nistratieve ambtenaren en te weinig als geneeskun~ 

digen werkzaam zijn doordat het aantal inspecteurs te 
gering is. 
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Daartegenover werd opgemerkt dat het kantoor van den 
. Burgerlijken Geneeskundigen Dienst den hygiênischen 
dienst behartigt en niet de individueele ziekenverzor
ging. Men. meende dat dit ook de beste weg is. 

Aangedrongen werd op vermeerdering van het aantal 
in opleiding genomen verplegers. 

Een lid wenschte een afzonderl ijk departement voor 
de Volksgezondheid, en meende dat deze dienst niet be
hoorde' te worden ondergebracht bij onderwijs. 

Gevraagd werd wat de geneeskundige dienst denkt te 
doen voor bestrijding van de malaria, die de volksge
zondheid ondermijnt. 

Gaarne zou men vernemen waarom het instituut van 
.doekoen mata" is afgeschaft. 

Aangedrongen werd op de oprichting van een centrale 
gouvernements inrichting tot opleiding van iolandsche 
vroedvrouwen. 

Men meende dat de traktementsregeling voor de In
dische artsen onbevredigend is, en keurde het af dat aan 
de regeling geen terugwerkende kracht is gegeven, waar
door de in dienst zijnde oullere Indische artsen nooit 
de maximum-bezoldiging kunnen bereiken. 

Eenige leden waren van oordeel dat de tijd waarvoor 
de Indische artsen zich verbinden moeten te lang is en 
dat het onbillijk is dat degenen die de studiekosten 
terug willen betalen en hun verband verbreken, oneer
vol ontslag krijgen ; daardoor wordt hun de mogelijkheid 
ontnomen om toegelaten te worden tot uitoefening van 
de geneeskundige praktijk. 

Men achtte bet wenscbelijk dat bet bewijs van toe
lati ng tot uitoefening van de geneeskundige praktijk in 
haar g eheelen omvang bij bet artsexamen wordt uit
gereikt. 

Verscheidene leden waren van meening dat de bepa
ling dat Indische artsen de artsenijbereidkunde alleen 
mogen uitoefenen op plaatsen waar geen Europeesche 
geneesheer gevestigd was, uit den tijd is. 

Opgemerkt werd dat de Indische artsen minder dag
geld hebben dan Inlandsche officieren en lnlandsche op
zichters van de D. O. W.; men achtte een uniforme 
regeling billijker en drong op de invoering van zulk een 
regeling aan . 

On der a f de e I i n g 234 . Men zou gaarne verne
men welke bedoeling de Regeering heeft met de over
dracht van de helft der opbrengst van de belasting op 
bel houden van loterijen aan de locale raden. De 
vraag werd gesteld, waarom ook het bedrag van l°/ol van 
de vt!ndugeldcn niet wordt overgedragen. 

On der a f d e e I i n g 235. Van verschillende zijden 
werd gevraagd om inlichtingen nopens de werkzaamhe
den van den burgerlijken geneeskundigen dienst. 

Gaarne zou men u . .nl. vernemen in hoever de Burger
lijke Geneeskundige Dienst ,ook nog meent de indivi
dueele ziekenbehandeling .te kunnen blijven behartigen 
naast de algemeene bygiênische verzorging. 

Aangedrongen werd op de instelling van een opleiding 
voor minder ver ontwikkelde hulp-artsen, aan wie vooral 
ook hygiênische grondbegrippen zouden moeten worden 
bijgebracht. In .elk district zou dan minstens een hulp
arts moeten zijn .en in elk on4erdistrict een verpleger 
en een vroedv,ouw. 

In het pij zonder .werd oQk voor de Minahasa hierop 
aangedrongen. 

Met kracht werd aangedrongen op een zoo spoedig 
mogelijk gereed komen van de centrale ziekeninricbting 
te Semarang. 

Er moet voorts een staf van opleidingspersoneel komen 
met opleidingsgelegenheid voor verpleegsters, en behoor
lijke bezoldiging der opleiders. 

Aangedrongen werd op invoering van een klasse· 
systeem voor rnlandsche patiênten bij de opname in de 
ziekeninrichtingen. 

De gemeente Semarang heeft den wensch te kennen 
gegeven een eigen gezondbeidsdienst i n te stellen dan
wel op bygiênisch gebied te geraken tot samenwerking 
met de Regeering. Men zou gaarne de reden vernemen 
dat op deze verzoeken nog geen antwoord is gekomen. 

Ook zou men wiJlen weten of spoedig het antwoord 
der Regeering is' te wachten op de vragen, door de ge
meente Semarang gesteld ten aanzien van de bestaande 
open rioleering. 

Geklaagd werd over de hygiêllische toestanden in en 
om Soerabaja; in het bijzonder werd de aandacht geves
tigd op de Krambangan.leiding, de woningtoestanden enz. 

Geklaagd werd over gebrek aan diligentie bij deo 
Burgerlijken Geneeskundigen Dienst, het ophoopen van 
ongepubliceerde rapporten en het instellen telkens van 
nieuwe onderzoekingen, die niet verder komen dan bet 
eindrapport. 

Men meende, dat op het Hoofdbureau van den lJurger
lijken Geneeskundigen Dienst te veel geneeskundigen 
administratief te werk gesteld worden . 

Gevraagd werd hoe het staat met de commissie voor 
het vaststellen van de normen voor het levensmiddeJen
onderzoek . 

On der a f de e I in g 236. Men wenschte de volgende 
opmerkingen te maken zoo wel over de opleidingsinstel
Iingen als de encadreering van den Burgerlijken Genees
kundigen Dienst. 

De opleidmg aan de school voor lnlandsche artsen is 
niet gericht op de praktijk. Het leervak "hygiêne" 
wordt te veel verwaarloosd. Men achtte de oprichting 
van een leerschool voor hygiene noodzakelijk en wel 
naast de opleiding van klinici. Met het scheppen van 
een afzonderlijk corps bygiêoisten staat de bezoldiging 
in nauw verband. Deze is zeer gering (aanvang f150), 
het minimum althans. Een beginsalaris van f 250 met 
periodieke verhoogingen tot f 750, waarbij dit maximum 
binnen redelijken tijd bereikt kan worden, werd wen· 
schelijk geacht. Hygiênisten kunnen daarvan niet be
staan. Zij kunnen geen geneeskundige praktijk uitoefe· 
nen, daar zij geen klinische opleiding genoten hebben. 
Ook achtte dit lid het niet gewenscht dat het Gouver
nement de opgeleide artsen 10 jaar in dienst houdt, ten~ 
zij de hooge kosten voor opleiding worden teruggestort. 
Het schijnt gewenscht dat, indien een van de lnlandsche 
artsen binnen dien termijn van 10 jaar naar Holland \\il 
gaan voor verdere opleiding, hem verlof buiten bezwaar 
van den Lande wordt verleend. Verder wees dit lid op de 
omstandigheid dat er veel te weinig rnlandsche artsen zijn. 

De werkkring van den Inlanschen arts dient geheel zelf
standig te zijn, d . w. z. dat deze arts, staande onder 
het rechtstreeksch toezicht van de gewestelijke inspectie, 
niet ondergeschikt moet zijn aan den civielen geneesheer 
of Gouvernementsarts. 

Verder werd betoogd, dat den Indischen arts het recht 



geschonken moet worden om ieder jaar met verlof te 
gaan, bijv. voor een maand. De Indische arts moet ge~ 

kend worden in vraagstukken van medischen en hygie
nischen aard. Er mag absoluut geen verschil worden 
gehandhaafd tusschen den Europeeschen arts en zijn In· 
dischen vakgenoot, die het aanvullingsexamen heeft af

gelegd. 
Verscheidene leden achtten het i n verband met de 

vorige opmerking gewenscht dat bij het verlaten van 
's Lands dienst de uitkoopsom in evenredigheid met den 
reeds volhrachten diensttijd wordt vastgesteld. Onjuist 
is dat deze steeds even hoog hlijft en geen rekening wordt 
gehouden met de vraag of reeds 4 jaar of " jaar in 
's Lands dienst is doorgebracb.t. 

Het werd noodzakelijk geoordeeld dat het reeds aan· 
gevangen onderzoek naar de hygiënische toestanden bij 
de Inlandsche bevolking wordt uitgebreid; ook dient met 
meer spoed aan het hygiêniscb onderzoek te worden 
gewerkt. 

Ook achtte men het gewenscht een gezondheidsetahlis· 
sement voor ambtenaren op te ·richten. Dit behoeft niet 
enkel uit menschlievendheid te geschieden; de maatregel 
is ook in het belang van het Gouvernement zelf, zeer 
aan te bevelen. 

Uitbreiding van het aantal vaccinateurs, verloskun
digen en vroedvrouwen werd noodig geacht. 

De Regeering zal, naar de meening van een ander lid, 
op grooter schaal dan thans het geval is, voor drink· 
waterleiding, assaineering en volkshuisvesting moeten 
zorgdrag en. Een ander lid merkte naar aanleiding hier
van op dat met de assaineering meer resultaat zal wor
den bereikt, indien er een betere samenwerking zal ko· 
men tusschen B. O. W. en B. B. 

De aandacht werd gevestigd op de hrochure van Dr. 
Laoh: "Over een eenvoudige en economische mijnworm
kuur" . 

On der a f d e e I i II g 23711t. Aangedrongen werd op 
de verbetering van de bezoldiging van ziekenverpleeg. 
sters, die veel te laag is Wanneer deze verpleegsters 
met opleiding belast worden, dient een toelage van 150.
te worden toegekend. 

o n der d e elp. Men meende dat de bezoldiging der 
vaccinateurs verhoogd dient te worden. 

Gevraagd werd hoe het staat met de plannen tot in
voering van vaccinedwang. 

De toelage voor reiskosten van vaccinateurs werd 
door "erschillende leden over het algemeen te gering 
geacht. 

Eenige leden meenden dat het opzicht over de vaccine 
moet worden uitgebreid en dat het over het algem een 
intensiever dient te zijn, vooral ook in de buitengewesten, 
waar dat soms te hooi en te gras door militaire gen ees· 
kundigen geschiedt. 

Over het algemeen was men van oordeel, dat dit op· 
zicht niet aan officieren van gezondheid moet worden 
opgedragen, die den noodigen tijd voor een behoorlijke 
vervulling van die functie missen. 

On der a f de e I i n g 240. Aangedrongen werd op 
eene uitbreiding van bet aantal gestichten op Java, maar 
vooral op de buitengewesten. 
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o n der a f d e eli n g 243. Gevraagd werd om de 
opname van Inlanders, die hospitaal. behandeling noodig 
hebben. gemakkelijker te maken en niet te veel forma· 
liteiten daarvoor te eischen. Over het algemeen worden 
voor de opname te veel papieren geêischt. Men meende 
dat de papieren later wel in orde kunnen gebracht 

worden . 
Door eenige leden werd aangedrongen op het zooveel 

mogelijk instellen van poliklinieken in de desa, door 
andere leden werd daarvan weinig nut verwacht. 

On der a f de eli n g 244. Eenige leden konden zich 
niet vereenigen met het denkbeeld om den dienst der 
pestbestrijding weder onder den B . G. D. te hrengen. 
Een dergelijke cenlraliseering werd niet in het belang 
van den dienst geacht. Deze leden bepleitten een reorga
nisatie van gemelden dienst, in dien zin dat daaraan ook 
de malariabestrijding zou worden opgedragen. Algemeen 
wenschte men dezen dienst te zien omgezet in een 
hygiënischen dienst . 

Men vroeg of het niet de aandacht getrokken heeft, dat 
de pest zich westwaarts en niet oostwaarts uitbreidt en 
of al naar een verklaring voor dat verschijnsel gezocht is. 

Een lid achtte het denkbeeld van de Regeering om over 
te gaan tot het instellen van een commissie om het werk 
van den dienst der pestbestrijding te leiden niet geluk
kig. Een persoon en geen commissie behoort verant
woordelijk te zijn. Een dienst die uitvoerende functies 
heeft, behoort éénhoofdig te zijn. 

o n der a f d e e I i n g 245 . Hulde werd gebracht aan 
het werk van den dienst der pestbestrijding. Echter 
dient naar sommiger meening minder dwang aan de 
rnlandsche bevolking oP I~elegd te worden. Het verbod 
van duhhele wanden b.v. geeft groot hezwaar. Een 
bezwaar is ook dat verbeterde huizen slechts een getaxeer
den levensduur van 5 tot 10 jaar hebhen. 

Gevraagd werd of geen meer duurzame verbetering 
kan worden aangebracht. 

Geklaagd werd over het hardhandig optreden van de 
Europeesche opzichters, zoo wel bij de woningverbetering 
als bij de woninginspectie j voorts werd er op gewezen, 
dat de enkele bamboe-omwanding aanleiding geeft tot 

kouvatten. 
Ten aanzien van de pestbestrijding met cyaanka)i werd 

gevraagd of het wel gemotiveerd is met het oog op het 
gevaar, dat zulk soort bestrijding klaarblijkelijk oplevert, 
er toe over te gaan 

Eenigen der leden wenschten, als preventief middel 
voor de pestbestrijding in alle residenties - ook dus 
daar waar deze ziekte nog niet gewoed heeft - een bouw
een woningtoezicht te stellen . 

Andere leden achttèn het gewenscht het houw- en 
woningtoezicht op te dragen, niet aan de ambtenaren van 
het binnenlandsch bestuur, doch aan een technischen 

dienst. 

o n der a f d e eli n g 246. Eenige leden vroegen of 
wel consequent wordt doorgevoerd dat behoeftige In
landers de kosten van de woningverbetering niet behoe· 
ven te dragen. 

Gevraagd werd of er systeem is in de voorschriften be
treffende de woningverbetering. Men merkte op dat men 
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in Djokja geen kepang (gevlochten bamboe) mag gebrui
ken bij den woningbouw, in Solo daarentegen wel. Men 
ziet herhaaldelijk dat de eene mantri of opzichter afkeurt 
wat de andere beeft goedgevonden en toegestaan. 

Ook werd bezwaar gemaakt tegen den dikwijls gestel· 
den eisch van in onderpand-geving of oogstverband tot 
waarborg van de voorschotten; gewenscht werd geheel 
of gedeeltelijk koslelooze woningverbetering voor niet
gegoede J nlanders. Anderen achtten het om opvoedkun
dige redenen beter dat de Inlandsche bevolking, voorzoo
ver zij niet behoeftig is, terugbetaalt hetgeen ten haren 
behoeve is uitgegeven. 

Intussehen werd algemeen aangedrongen op het be
trachten van een groote mate van humaniteit bij uitvoe
ring van de woningverbetering. Gaarne zou men verne
men wat er gedaan is naar aanleiding van de indertijd in 
het Malangsche voorgebrachte klachten over fraude bij 
de woningverbetering. 

On der a f d e e I i n g 248a. Men vroeg specificatie 
van dit bedrag en mededeeling of uit deze post een bij
drage gegeven wordt voor Plantoengan_ 

NOTA van den heer Kam i I betreffende Afdeeling V 
der begrooting. 

Een onzer medeleden heeft een. paar dagen geleden 
een betoog gehouden over de Inlanderpolitiek in het al
gemeen, die de Regeering voert. Het zij vergund nu te 
spreken over de onderwijspolitiek van het Gouvernement 
ten opzichte van den Inlander. De Regeering is nog 
niet heel lang geleden begonnen het Inlandsch onderwijs 
flink aan te pakken. En inderdaad is er na dit begin 
veel tot stand gekomen; in de oogen der andere bevol
kingsgroepen zelfs te veel, veel te veel. 

Van Europeesche zijde wordt beweerd dat wij te veel 
bevoorrecht, te veel vertroeteld worden. Een der In
dische bladen was zoo afgunstig op ons, dat de Redactie 
zich de uitdrukking veroorloofde: "de Inlander moet op
geheven worden tot aan de galg". Van verschillende 
kanten wordt ons toegeroepen:' "Ga voetje voor voetje 
vooruit; anders valt ge. Na het te vlug vooruitgaan 1 

vooruit; anders "Jalt ge. Van een te vlug vooruitgaan. 
zoudt ge niets dat). onaangename gevolgen ondervinden", 
Een ander heeft gezegd: .,Gij, Europeanen, die het voog
dijschap over den Inlander op U hebt genomen, leert 
eerst zijn geschiedenis, karakter, zeden en gewoonten 
kennen, voordat ge aankomt met een volledig program 
om bern hooger op te voeren". Na 3 eeuwen overheer
sehing kent de Europeaan ons nog niet. Na 3 eeuwen 
overheersching zijn bij den Europeaan pas stemmen opge-

gaan om er zich moeite voor te geven, den Inlander te 
leeren kennen, opdat hij hem kan opvoeden. Welk be
zwaar is er toch tegen als de Europeaan ons al vast 
geeft datgene, wat ons sterk maakt in den strijd om het 
bestaan, die hoe langer hoe harder wordt? 

Men vergeet, dat de Inlander economisch bij den Chi
nees 1000 jaar ten achter staat, en in ontwikkeling en 
ir.. economiscb opzicht een paar eeuwen ten achter bij d~n 
Europeaan. Als wij niet vlug gaan, dan komen we er 
nooit, waar we wezen moeten 

Wij, nuchteren en bezadigden onder de Inlanders, zijn 
zeer erkentelijk voor de verschillende onderwijsinrich
tingen die de Regeering in de laatste 2 jaren heeft in 
het leven geroepen. Maar wij kunnen onze spijt ook niet 
onderdrukken over het feit, dat zij in de voorziening 
van bet elementair onderwijs is te kort geschoten. 
Ik bedoel hiermee voornamelijk het onderwijs aan de 
H.1. S_ Zoolang het elementair onderwijs onvoldoende 
is, zoolang hebben de dure hoogere inrichtingen, welke 
Nederland bezit, voor ons niet veel waarde. De H. I . S. 
zijn bestemd voor kinderen, wier ouders door hun ambt, 
afkomst, gegoedheid of opleiding in de rnlandsche maat
schappij op den voorgrond treden . De Regeering be
schouwt deze dus als de plaats, waar de grondslall' wordt 
gelegd voor voortgezet onderwijs voor jongelieden die 
in die maatschappij de leidende betrekking zullen be
kleeden. Maar deze scholen kunnen, wat het Hollandsch 
betreft, aan de leerlingen niet zooveel kennis bijbrengen. 
dat zij na het verlaten daarvan op de hoogere inrich
tingen, waar het Nederlandsch voertaal is, plaatsing 
krijgen. De H. J. S. zijn dus niet gelijkwaardig aan de 
Hollandsch-Chineesche en niet gelijkwaardig aan de 
Europeesche scholen, die aansluiting hebben met hoo
gere onderwijsinrichtingen. De Chineesche en de Euro
peesehe kinderen hebben dus een streepje voor boven de 
Inlandsehe. Wij, eenvoudige zielen, trekken hieruit con
clusies; en omdat wij door onze gebrekkige ontwikkeling 
kortzichtig zijn, wellicht verkeerde conclusies. 

N.1. deze. De Regeering ziet wellicht niet gaarne, dat 
de kinderen der betere standen verstandelijk tot volle 
ontplooiing komen; uit vrees, dat van hun kant te veel 
concurrentie zal komen tegen de andere bevolkingsgroe
pen; of uit vrees, dat de betere standen der Inlandsche 
maatschappij veel knapper worden dan de lagere. 

Mochten deze gevolgtrekkingen juist zijn, me dunkt, 
Jndie is groot genoeg om plaats te geven aan ontwik
kelde Javanen naast Europeanen en Chineezen. Wat het 
tweede bezwaar betreft. in alle landen, dus ook in Neder
land, vormen de hoogst ontwikkelden en geleerden een 
zeer kleine minderheid. Staat de Hollandsche ingenieur 
niet ver boven den Hollandsehen polderjongen? Zou men 
de ingenieursopleiding staken, omdat de Hollandsche pol
derjongen zoo dom is? 

Bovendien wordt aan de opheffing der lagere standen 
in de I nlandsche maatschappij sedert jaren veel aan
dacht geschonken. 

Ik kom op de H. L S. terug. Wat zijn de oorzaken. 
dat die scholen, wat het Hollandsch aangaat, niet gelijk
waardig zijn aan de Hollandsch_Chineesche en de Ellro
peesche scholen ? 

a. Aan de meeste Hollandsch-Chineesche en Euro
peesche scholen is een vóór klasse verbonden, waar de 
kinderen een jaar ,mderwijs in het Nederlandsch krijgen, 



opdat zij de lessen in de Iste klasse .kunnen volgen. 
Deze vóórklasse ontbreekt bij onze H.I.S. 

b. Aan de Hollandseh-Chineesehe wordt uitsluitend en 
aan de Europeesehe 1 e scholen naast het Hollandseh het 
Fransch onderwezen, maar pas in de 3 hoogere klassen; 
aan onze H.I.S. worden naast het Hollandseh 2 Inland
sche talen onderwezen, waardoor minder uren aan het 

Nederlandseh worden besteed . 

c. Aan de Hollandseh-Chineesehe en aan de Europee
scbe scholen werken uitsluitend Europeesche onderwijzers; 
aan de H .l.S . zoowel Europeesehe als Inlandsche onder
wijzers, en wel zoo, dat het aantal Europeesche leer
krachten 1 minder bedraagt dan het aantal rnlandsche. 

Onderafdeeling 195 van he t ontwerp-begrooting 1919 
kondigt aan: "Invoering van openbaar Fröbelonderwijs". 

Toen ik dezen titel las, heb ik mij ten zeerste verblijd, 
omdat ik dacht, dat de Inlandsche kinderen, die op de 
H.I.S. zijn aangewezen, dat voorbereidend Fröbelonderwijs 
ook zouden genieten. Zij toch hebben het het meest 
I\oodig. Maar helaas, een post van f 18.000.- is uitge
trokken voor de oprichting van Fräbelkweekscholen tot 
vorming van onderwijzeressen, die aan Fröbelscholen 
aangesteld zullen worden om voorbereidend onderwijs te 
geven aan toekomstige leerlingen van Europeesche en 
Hollandsch-Chineesche scholen. Deze Fröbelscholen, die 
:2 jaarklassen zullen tellen, zullen moeten vervangen de 
bovenbedoelde v66rklasse bij vele Europeesche en Hol
landsch-Chineesche scbolen, die gebleken is niet aan het 
doel te beantwoorden. De Fröbelscholen zijn uitsluitend 
toegankelijk voor kinderen, die aanspraak hebben op 
latere toelating tot een openbare Europeescbe of Hol
landsch-Chineesche school. Slechts een beperkt aantal 
Inlandsehe kinderen dus mogen in dat voorrecht deelen. 
De kinderen, die de H.LS. zullen bezoeken, zullen van 
Gouvernements Fröbelonderwijs verstoken blij\·en. 

Het onderwijs in het I'\ederlandsch, dat aan de Euro
peesche €n Hollandsch-Chineesche scholen n u a I op 
hooger peil staat, dan aan de H.LS. zal door opening 
der Fröbelscholen riog veel beter resultaten leveren dan 
aan de H. l.S. Strookt dit met de theorie, die eiken dag 
verkondigd wordt, dat alle onderdanen van het Gouver
nement een gelijke behandeling moeten krijgen, onver· 
schillig tot welk ras zij behooren? 

Als motief, waarom Fröbelonderwijs aan onze kinderen 
onthouden wordt, wordt aangevoerd, de omsta ndigheid 
dat de Inlandsche kinderen bij de toelating tot de RLS. 
geen Hollandsch behoeven te kennen. Ieder zal toegeven, 
dat deze motiveering juist is. Maar ieder weldenkend 
mensch zal ons ook toegeven, dat de Europeesche en 
Hollandsch-Chineesche kinderen bij het verlaten der lagere 
school 2 jaar + 7 jaar = 9 jaar en Inlandsche kinderen 
slechts 7 jaar Hollandsch hebben geleerd en· dat de 
kennis van het Nederlandsch der 2 eerste groepen meer 
moet zijn dan die van de laatste groep. Tegen deze 
achteruitzetting onzer kinderen moeten wij met klem 
opkomen. In deze eeuw is bevoorrechting van den een 
boven den ander niet meer toegelaten. Ook voor onze 
kinderen verlangen wij voorbereidend Fröbelonderwijs. 

De Europeesche kinderen, die onder elkaar en thuis 
Hollandsch spreken, hebben op de lagere school 7 jaar 
noodig om voldoende kennis op te doen voor toelating 
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tot een hoogere inrichting. Voor onze Inlarodsche kin
deren acht ik het noodig, dat de Hollandsch-Inlandscbe 
School een acbtjarige is. Het onderwijs in de lnlandscbe' 
talen eindige in de 5e of 6e klas, zoodat in de 3 of 2 hoog
ste klassen slechts een taal, nl. het Hollandsch wordt 
geleerd. Dan alleen zullen onze kinderen aan een hooge-
re inrichting, waar Nederlandsch voertaal is, de lessen 
goed kunnen volgen. 

Ik acht bet niet ondienstig de aandacht te vestigen op 
het feit, dat de Europeesche leerkrachten en hun leer
lingen elkander moeilijk kunnen begrijpen. Er komt 
niet zelden misverstand tusschen hen voor. Dit kan ver· 
meden worden, wanneer de eerslen eenigszins op de 
boog te zijn van de zeden en gebruiken in de Inlandsche 
wereld. Daarom zou ik er voor zijn, dat die heeren in 
het bezit zijn eener akte voor land- en volkenkunde en 
voor een der lnlandsche talen, bijv bet Maleiseh. Deze 
eisch kan aan hen m. i. gesteld worden, omdat zij eiscben, 
dat de traktementen opgevoerd worden . 

Daar het onmogelijk is gebleken voldoende leerkrach
ten voor onze scholen uit Holland te betrekken is Ilet 
een gebiedende eiseh. dat hier in Indi!! zelf kweekscholen 
worden geopend voor de vorming van onderwijzers, die 
toegankelijk zijn voor a lle landaarden . 

Dure gebouwen daarvoor te bouwen is m. i. onnoodig. 
Hoofdzakelijk is, dat het onderwijs degelijk is. 

In mijn betrekking kom ik bijna eiken dag in aanra
king met leerlingen van de 2de klasse scholen, meest 
kinderen van den kleinen man. Hoewel niet veel tref ik 
onder hen toch jongens aan, die uitblinken door verstand 
en ambitie. Voor zulke kinderen zou ik, als ik er iets over 
te zeggen had, de H. 1. S. openstellen. Daar worden die 
kinderen uit het volk in de gelegenheid gesteld zich te 
ontwikkelen, dan zullen zij aan de gemeenschap goede 
diensten kunnen bewijzen. Wordt dit idee werkelijkheid 
dan zal ons het verwijt worden bespaard, dat wij voor 
de hoogere standen alles, voor dea kleinen man niets over 
hebben. 

De uitvoering van dit plan stel ik mij zoo voor. Een 
beperkt aantal kinderen der 2de klasse scholen, die naar 
de 3de of 4de klasse overgegaan zijn, eri blijken bebben , 
gegeven van zeer goeden aanleg en bijzondere ijver. 
worden in de laagste klasse eener H. I. S. geplaatst. 
In · het begin zullen zij in het Nederlandsch ten acbter 
staan bij de andere kinderen, die reeds 2 jaar lang Frö· 
belonderwijs hebben genoten. Maar door hun goeden 
aanleg en door het besef. dat zij verwijderd zullen 
worden, wanneer zij met de anderen niet mee kunnen, 
zullen zij al heel spoedig den achtelstand inhalen. 

Del n I a n d s c hes c hol end e r 2de k I a s s e 
o f d e z. g. sta n d a a r d s c hol e n. 

Deze scholen worden onderscheiden in 3, 4 en S.jarige 
scholen. De laatste hebben aansluiting met de normaal. 
scholen tot opleiding van Inlandsehe onderwijzers. De 
leerlingen afkomstig van de 3 en 4-jarige Z' klasse scho· 
len mogen wel aan het toelatingsexamen tot de nor
maalschool deelnemen, maar de kans voor plaatsing is 
voor hen zeer gering. omdat het examen vergelijkend is. 
Een beperkt aantal leerlingen der 2e klasse scbolen zal 
een bestaan vinden als onderv..ijzer, schrijver, ziekertver
pleger, en mandoer. Het overgroote deel is aangewezen 
op handenarbeid. Op de 2' klasse scholen dienen dus te 
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volgen inrichtingen van onderwijs. die de jongens vor
men tot bekwam e ambachtslieden en landbouwers. An

. ders zullen d oor de 2e klasse scbolen ongewenschte toe
standen geboren worden. 

De toestand van bet onderwijs aan de 2e klass~ scholen 
is over het geheel niet schitterend. H et onderwijzend 
personeel bestaat voor een groot deel uit leerkrachten, 
die in het bezit zijn eener kweekeling- of hulpakte. 

Op ult . 19 17 waren in de 2e inspectieafdeeling 410 scho
len, waarvan er slechts 164 opgeleide hoofden hadden . 
Het hulppersoneel bestond uit 1275 personen, waaronder 
slechts 2 opgeleiden. 

Voor de vorming van onderwijzers speciaal voor de 
2e klasse scholen bestaan in de 2e afdeeling momenteel 
2 gemengde normaalscholen, terwijl dit jaar geopend 
zullen worden één jongens- en één meisjes-normaalschool. 

Volgens de regeerin gsalmanak van 1918 hebben de re
sidenties, welke tot de 2e afdeeling behooren, te zamen 
ruim 12.000.000 zielen, Hiervan zullen wel 1.000.000 kin
deren zijn, die in de termen vallen om naar school te 
gaan. 

De open ing van één normaalschool in elk gewest zou 
m.i. geen weelde zijn. 

Directeur van een normaalschool is een Europeesche 
onderwijzer, in het bezit der hoofdak te, bijgestaan door 
lnlandsche leerkrachten . Op de kennis van den directeur 
in de vakken, die aan een normaalschool onderwezen 
worden, valt niets af te dingen, Maar het is zeer te be· 
treuren, dat de directeur der normaalschool in de 2e af
deeling in .trijd met bet voorschrift als voertaal bij het 
onderwijs het Maleisch gebruik t. Een taal, waarin 
zoo wel zij als de leerlingen zich niet vrij kunnen bewegen. 
Of aUe vakken tot hun recht komen, valt te betwijfelen. 

Ook voor het ]avaansch personeel is het onderwijs 
geven aan een normaalschool een z ware taak . Voor de 
meeste vakken bestaat een totaal gemis aa n handleidin
geul in de landstaal geschreven Al onderwijzende 
zoeken zij naar geschikte woorden en termen om de leer
stof zoo duidelijk mogelijk voor te dragen . M. i. is het de 
plicht der Regeering in deze leemte te voorzien. Fond· 
sen moeten beschikbaar gesteld worden voor de vervaar
diging van handleidingen. Deze niet gemak kelijke taak 
behoort te worden opgedragen aan Europeesche deskun
digen, die de handleiding.on in begrijpelijk Nederland~cb 
samenstellen. Aan hen worden toegevoegd 1 nlanders, 
di e het Hollandscb voldoende en de eigen taal goed 
kennen, zood at zij den Hollandschen tekst in de landstaal 
kunnen overzetten. De Europeesche deskundigen oienen 
van de landstaal zooveel te kennen . dat zij in staat zijn 
te beoordeel en of de overzetting juist is. 

Aangezien de eisch zeer zwaar is, spreekt I,et van zelf, 
dat de vervaardigers van de handleidingen behoorlijk 
betaald moeten worden. 

Des a- 0 f v 0 I k ss c b o l e n. 

Aan deze scbolen, die 3 jaarklassen tellen, wordt onder
wijs gegeven in: 
1. het lezen en scbrij ven der landstaal met eigen en 

Latijnsche karakters; 
2. de 4 hoofdbewerkingen van het rekenen met geheele 

getallen en tiendeelige breuken tot 2 decimalen, Dit 
sobere leerplan is voldoende te achten, omdat in som
mige streken door de bevolking de behoefte aan 

onderwijs nog niet gevoeld wordt. Daar, waar men 
beter en meer onderwijs verlangt, kunnen de kindereo t 

die de desaschool doorloopen hebben, overgaan naar 
de klasse scbolen of naar de z.g. vervolgscholen, d.z. 
2de klasse scholen zonder 1 e en 2e klasse. 

Boven zei ik, dat het sobere leerplan voldoende te 
achten was. Maar de weinige vakken, die onderwezen 
worden, moeten goed onderwezen worden en wel door 
menschen, die voor hun taak berekend zijn. Maar dit is 
ongelukkig niet het geval. Aan de desascholen werken 
personen,s oms jonge jongens, die een 2de klasse school door
loopen hebben en daarna voor hun be trekking een oplei
ding van "en jaar genoten hebben. Door gebrek aan er
varing en door hun zeer geringe kennis zijn ze niet in 
staat door hun onderwijs van de jeugd den kende men
scben te vormen. Hun wijze van werken is noch ontwik. 
kelend noch opvoedend. 

De R egeerin g tracht het gehalte der onderwijzers te 
verhoogen door opelling (2 jaar geleden) van cursussen 
voor volksonderwijs. Dit jaar zullen de eerste cursussen 
leerkrachten leveren voor de desascholen. Om te bele tten, 
dat de opgeleiden wegloopen om een beter baantje 
machtig te worden, wordt aan hen, die den cursus met 
vrucht doorloopen hebben, geen diploma uitgereikt maar 
slechts een verklaring, dat zij benoemhaar zijn voor desa
onderwijzer, Deze opgele iden zullen wel hun betrekking 
aanvaarden maar zullen hun werk met tegenzin verrichten 
en slechte resultaten bereiken . De betaling is te gering, 
f 10 - f 15. De bevolking weet, dat het desaonderwijs, 
dat zij voor een g root deel zelf moet betalen, minder
waardig is. Dit is de reden, dat de desascbolen niet ge· 
wild zijn. Zon de r d wan g z 0 u den g een des a
s c hol ent 0 t sta n d zij n gek o me n, zon der 
d wan g zou den der eed s bes t a a n des t e 1-
1 i g ver I 0 0 pen. 

De desascholen dienen vervangen te worden door 2e 
klassescholen . 

Moeten zij blij ven bestaan, wat blijkbaar in de bedoe. 
Iing der Regeering ligt, dan moeten ze veel verbeterd 
worden. E n verbetering is alleen te verwachten, wan· 
neer bet personeel opgeleid is. Maar dan zullen de desa
scholen niet veel minder kosten dan de 2e klasse scholen, 
aangezien de bezoldigin~ van het personeel, dat aanmer
kelijk zal stijgen, door de Regeering zelf betaald zal 
moeten worden. De gemeente is niet in staat of niet 
bereid meer bij te dragen in de bezoldiging der onder
wijzers. 

De leerlingen afkomstig van desascholen zullen even
als het overgroote deel der leerlingen van 2e klasse 
scholen hun bestaan moeten zoeken als landbouwers en 
ambachtslieden . Ook zij moeten landbouw- en ambacbts
schoien bezoeken. 

KAMIL, 

HOOFDSTUK I. 

A f d e eli n g VI. 

o n der a f d e el i n g 57. Gevraagd werd hoe lang 
de onder a vermelde post reeds op de begrooting V OOI

komt, en wanneer zij vermoedelijk zal kunnen worden 
gemist. 



Voorts vernam men gaarne waarvoor de onder r. ver
meIde bijdrage dient . 

Onderafdeeling 62-67. Gevraagd werd of het 
in de bedoeling ligt de koffie en de andere door den 
Lande geteelde producten alleen in Holland aan de mark t 
te brengen dan wel of dit ook el jer. kan g-eschieden. 

On der a f d e e I i n g 68. Men vroeg hoe de oplei
ding v'oor candidaat-houtvesters, nu voor hun praktische 
studien in Duitschland geen gelegenheid meer bestaat, 
thans geregeld is. Men zou verder gaarne vernemell of 
de vervorming van de Hoogere Land- en Boschbouwschool 
te Wageningen tot een Landbouw Hoogeschool, wijzi
ging in de opleiding van de candidaat-houtvesters ge
bracht heeft. 

Gevraagd werd wat zich verzet tegen een overbrenging 
naar Indië van de opleiding van houtvesters. 

Voorts vernam men gaarne of bij de opleiding voor 
houtvesters rekening wordt gehouden met hetgeen daar
omtrent in de op 23 October 1916 gehouden algemeene 
vergadering voor ambtenaren van het Boschwelen is op
gemerkt. 

o n der a f d e e I i n g 69. Gaarne vernam men wat 
deze opleiding omvat en waarom zij niet hier rf" lande 
g1'!schiedt. 

On der af d e e I i n g 71 c. Men vroeg welke maat
regelen hier feitelijk worden bedoeld. 

. HOOFDSTUK Il. 

Afdeeling VI. 

1J00r enkele leden werd opgemerkt dat men in het 
beleid van dit Departement een vaste lijn mist. Andere 
leden deelden mede dat het zeer te betreuren zou zij n 
indien onder de huidige omstandigheden Dr. Lovink als 
hoofd van het Departement zou aftreden. 

[n aanstuiting met hetgeen reeds in de algemeene 
beschouwingen aangaande de voedselschaarschte is opge
merkt, wenscbten sommige leden bij deze afdeeling te 
kennen te geven dat zij het ten zeerste betreuren dat de 
Regeering geen bindende voorschriften heeft gegeven 
betreffende eene inklimping van het plantareaal voor 
handelsgewassen - inzonderheid de suiker en de tabak -
ten beboeve van eene uitbreiding van de teelt van voe
dingsgewassen 

De aan het woord zijnde leden zouden gaarne zien dat 
de Regeering. onder vermelding van de noodige cijfers, 
den Volksraad geheel inlichtte ten aanzien van de beweeg
reden die haar tot de bepaling van den aangenomen 
gedragslijn heeft geleid. 

Men vernam gaarne of de Regeering geen voedselte
kort vreest indien de invoer van rijst geheel ophoudt en 
vroeg of de onlangs plaats gevonden hebbende uitvoer 
van rijst naar Suriname, wel volkomen verantwoord is. 

Een lid vreesde dat wanneer tot een groote inkrimpin g 
van het suikerrietareaal werd overgegaan, veel voor 
het rietvervoer gebruikt trek vee geen emplooi zou vin
den. Hij vreesde dan voor eene afslachting van den 
Inlandsehen veestapel, en meende in deze een waarschu
.wing te moeten uiten. 

Op last of op aandrang der Regeering is, naar men 
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vernam, een zeer groote oppervlakte door de Ioland
sche bevolking met cassave beplant. Men vroeg of de 
Regeering zekerheid kan geven dat voor dit product vol
doende prijzen zullen worden gemaakt, ook al zal de rijst
prijs door invoer dalen CIl geen uitvoer van cassave we
gens gebrek aan schepen plaats vinden. Door sommige 
leden werd een intensiever bewerking door de Inlanders 
bij de cultuur van voedir:gsgewassen wenschelijk ,geacht. 
Men dacht inzonderheid hierbij aan het gebruik van mest
stoffen en het aanwenden van betere landbouwwerk
tuigen. 

Van anrlere zijde werd hiertegen aangevoerd dat de 
meerdere kosten voor deze doeleinden besteed, niet door 
een vermeerdering der oogst worden goedgemaakt. Zij 
achtten het echter wel mogelijk de opbrengst der sawah
eultuur te verhoogen, indien de bevolking bij hare bewer
kingswijze de meesttijds op bijgeloof berustende gewoon· 
ten zou willen laten varen. 

Door andere leden werd betwijfeld, of het soms al te 
wetenschappelijk ingrijpen in de volkscultures wel altijd 
goede resultaten geeft. Vele van de z.g. bijgeloovige ge
bruiken blijken bij ·dieper onderzoek op redelijkeo grond 
te berusten. 

Landbouwvoorlicbting zou hier wellicht van veel nut 
zijn Door een lid werd meerdere publicatie gevraagd 
van de uitkomsten yan de bij het Departement van Land
bouw genomen proeven voor de verbetering van den rijst
bouw. 

Het rekort aan voedingsgewassen hier te lande zou, 
meenden vele leden, kunnen worden opgeheven indien 
men in daarvoor in aanmerking komende landstreken van 
de Buitengewesten irrigatiewerken op ruime sc~aal aan
legde. Ook ware zoo noodig de immigratie naar die stre
ken te bevorderen. 

Ook werd gewezen op de wenschelijkheid om de voor 
sawah-cultuur geschikte gronden, die thans nog tot de 
bosch reserve en onontgonnen erfpachts.perceelen (spe
ciaal in de Preanger Regentschappen) behooren, aan de 
bevolking uit te geven. 

Ter bevordering van de productie van voedingsgewas
sen drongen enkele leden op afschaffing van de z.g. dag
en nachtregeling aan. 

Een lid was van oordeel dat van voedselgebrek geen 
sprake zou zij n, indien de lnlandsche erven intensief be
plant werden. 

Vele leden meenden dat de thans opgedane ervaring 
voor de Regeering een ernstige waarschuwing moet zijn 
ten aanzien van het op groote schaal uitgeven van gron
den voor de suikercultuur. De aandacht werd gevestigd 
op den voedsel nood in Kediri. De uttbreiding van den 
aanplant van riet en cassave is daar gedurende de laatste 
jaretJ te groot geweest. 

Door een der leden werd de vraag gesteld of de Regee
ring van oordeel is dat, indien door baar voorschriften 
voor de beperking van den aanplant van handelsgewassen 
zouden worden gegeven, de huur van de door de bevolking 
verhuurde gronden zou doorgaan. 

Door enkele leden werd de invoering van een rijst-mo
nopolie bepleit. Men ried de Regeering aan onmiddellijk 
over te gaan tot het in beslag nemen van alle rijstvoor
raden en tot het instellen van een dienst om de rijst 
onder de bevolking te distribueeren. Vele leden wezen 
op de schier onoverkomelijke bezwaren, aan deze maat
regelt:n verbonden, en betwijfeld en het nut ervan. ' 
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Eenigell der leden waren van oordeel dat bij het vast
stellen der maximum-prijzen voor rijst niet het DoDdige 
doorzicht en de vereischte voortvarendheid waren be
tracht. Gevraagd werd of de Regeering voornemens in 
maatregelen te nèmen om de speculatie in voedingsmid
delen in het algemeen tegen te gaan. 

Medegedeeld wp.rd dat door de departemevten van 
Gouvernement.bedrijven en Oorlog bij den inkoop van 
rijst prijzen hooger dan de maximumprijzen waren be
steed. Gaarne vernam men eenige opheldering hierom
trent. Terloops stelde een der leden de vraag waarom 
de Regeering telkens inschrijvingen voor de op Banka 
benoodigde rijst houdt, zij kan naar zijne meening met 
deze rijstaankoopen zelf ter markt komen. 

Men achtte het gewenscht te Singapore een Gouver· 
nementsagentschap voor den aankoop van rijst. te stich
ten, Van daar uit zou de distributie cier Regeeringsrijst 
over de buitengewesten kunnen worden geleid. 

Een der leden stelde in het licht dat de weg dien de 
Regeering bij haar uitvoerpolitiek volgt, aan vele hande
laren groote schade toebrengt. Hij achtte het noodig 
dat de Regeering zelf rechtstreeks met de onderscheidene 
buite nlandsche Regeeringen besprekingen voert, betref
fende de door deze te verrichten tegenpraestaties voor 
de te verleenen uitvoervergunningen voor Indische pro
ducten en deze aangelegenheid niet aan den particu
lieren koopman overlaat. Een duidelijke verklaring be
treffende de terzake voorgenomen gedragslijn zal zeer 
op prijs worden gesteld . 

Eenigen der leden vestigden de aandacht op de wenscha
lijkheid om Inlandscbe cultures van handelsgewassen 
als peper, hevea e. a. door het verleen en op ruime schaal 
van landbouwkundige voorllchting te bevorderen. 

Hiertegenover stelden andere leden dat men bij het 
bevorderen van overjarige bevolkingscultures zeer voor
zichtig moest zijn, daar de bevolking voor het ddjven 
ervan veelal niet voldoende economisch sterk is om tegen. 
slagen te weerstaaJ'J. 

Eenige leden vernamen gaarne welke overweging 
de Regeering geleid heeft bij het steun verleen en aan 
de Inlandsche theecultuur, door het inburen van de thee
fabriek Tjitjoeroek. 

Aan gedrongen werd voorts op een bevordering van 
de teelt van suikerriet door de bevolking zelve; bv . 
door het verstrekken van goede bibit en mest en het ver· 
leen en van crediet op gemakkelijke voorwaarden voor 
den aankoop, bv. van Amerikaansche ijzeren molens. 

Het maakt den indruk dat de agrarische inspectie de 
lolandsche rietcultuur min of meer tegenwerkt bv. door 
den opkoop van suikerriet van de zijde der fabrikanten 
tegen te gaan. Gaarne zou men vernemen of de inland
sche rietcultuur kan rekenen op krachtigen steun van de 
Regeering. 

Eenige leden gaven in overweging steun te verleenen 
ter bevordering van den Inlandsehen landbouw, door het 
oprichten van gunstig gelegen centrale verkoopplaatsen. 

Door vele leden werd het gewenscht geacht voortaan 
de door den Gouvernements accountant goedgekeurde 
bedrijfs- en kapitaalrekening van de tot het Departe
ment van Landbouw behoorende bedrijven dadelijk bij 
de begrooting over te leggen, 

On der a f de e I i n g 252. De drie afdeelingen, waar
uit het Departement bestaat, zijn, meenden enkele leden, 

te heterogeen voor de leiding door één Directeur. Enkele 
der leden zouden het gewenscht achten wanneer dit De, 
partement gesplitst werd in een Departement voor Land
bouwen Irrigatie, e.n een ander voor Nijverqeid en 
Handel. 

Eenige andere leden oordeelden eveneens een vervorj 
ming van het Departement aanbevelenswaardig; zij zou. 
den het echter beter oordeelen indien Landbouw en 
Handel onder een Directeur bijeen bleven; Nijverheid 
zou dan wellicht onder het Departement van Gouver-. 
nementsbedrijven kunnen worden gebracht. 

Een der leden achtte de beginsalarissen voor inlandseha 
hulpkrachten van de laboratoria te laag. Van andere 
zijde werd hiertegen aangevoerd, dat er voor deze betrek
kingen voldoende aanbod was. 

Onderafdeeling 253. Gevraagd werd waa~Qm 
bij dit departement bijzondere uitgaven voor het kolo
niaal verslag zijn opgehracht. 

On der a f de e I in g 255. Door eenigen der leden 
werd gevraagd hoe de Regeering denkt over het doen 
bouwen van een schip, dat at dadelijk bestemd Ikan, wor· , 
den om als onderzoekingsvaartuig voor de zeevisscherij 
dienst te doen Men meende dat het thans daarvoor 
bestemd Gouvernementsvaartuig ten eenen male onge
schikt is. 

Voor dit zoo gewichtige doel werd de aanbouw van een 
afzonderlijk vaartuig volstrekt noodzakelijk geoordeeld. 

On der a f de e I in g 256. Eenig~ leden vroegen of 
het wellicht mogelijk zou zijn om gebruik te maken van 
de wetenschappelijke krachten, laboratoria te Buiten
zorg enz. om tot de stichting en een landbouw-hooge · 
school te geraken . 

o n der d e el /. Dit voorstel werd met instemm;ng
ontvangen. 

On der a f d e e I i n gen 264d. en 265c Gevraagd 
werd of het niet wenschelijk zou zijn den zaad tuin te 
Bangelan op te heffen en deze over te dragen aan den 
particulieren ondernemer. 

o n der a f d e e I i n g 268a. Enkele leden drongen aan 
op het geven van eene opleiding op grooter schaal dan 
thans plaats vindt aan inlandsche voorlichters. voor den 
landbouw . De uitzending van landbouwleeraars uit 
Europa instede van het in lndiê in dienst nemen dier 
werkkrachten werd door een lid gewenscht geacht. 
Dezen zouden echter J al vorens practisch werkzaam te 
worden gesteld, een stelselmatige Indische na-opleiding 
hier te lande moeten genieten, vooral ook met het 
oog op de landstalen. Een ander lid vroeg of de 
Regeering de gedragslijn, die zij ten aanzien van de 
landbouwvoorlichtingsdienst volgt, zou willen mededee
len; ten deze heeft men nog geen systeem ontwaard. 
Aangedrongen werd verder op eene uitbreiding van het 
aantal landbouwscholen en landbouwcursussen, zooals 
die in b. v. Kediri gehouden worden . Voorts vroeg men 
waarom op de particuliere landerijen geen landbouw
leeraren komen. Ook werd aangedrongen op het nemen 
op grooter schaal dan tot nu toe geschiedt, van proe
ven betreffende de wijzen van irrigatie bij dil cultuur 
van verschillende gewassen. 



o ode raf d e e I i n gen 268, e n 26ge. Vele leden 
meenden dat voor het landbouw-onderwijs nog te weinig 
wordt gedaan. Ook zou aan het bestaan der tegenwoor
dige onderwijsinrichtingen meer bekendheid kunnen wor
den gegeven. Een lid zou gaarne de oprichting van een 
afzonderlijke boschbouwschool zien. 

Meerdere leden zouden gaarne zien. dat bij de oprich
ting van een cultuurschool te Malang beter op de huis
vesting van de leerlingen zal worden gelet dan thans bij 
Ile school te Soekaboemi het geval is. • 

Gevraagd werd of voor de Inlandsche en Europeesche 
abituriênten van de cultuurscbool J in Gouvernementsdienst 
dezelfde bezoldigingsregeling geldt. 

o 11 d e r a f de e I i 11 ge 11 270 en 271. Eenige leden 
waren van meening dal men met de tegenwoordig in 
zwang zijnde methode voor de verspreiding van land
bouwkennis niet op den juisten weg is. Die kennis dringt 
niet genoeg tot de bevolking door. Van de gehouden voor
drachten wordt door' de desa· menschen als regel maar 
weinig begrepen, omdat hun ontwikkeling onvoldoende is. 

Voorts meende men dat de verspreiding van de lagere 
landbouwscbolen niet systematisch plaats heeft en daar
bij ongenoegzaam met de behoefte wordt rekening ge
houden. M en vroeg of deze scholen alleen opgericht 
worden in streken met een gunstig klimaat en waar.aan_ 
genaam gelegen pasangrahans zijn. 

Men meent dat bet aanbevelin.g zou verdienen, wandel· 
leeraren aan te stellen uit de bevolking zelf voortge
komen, welke dichter bij haar staan. Deze wandelleeraren 
moeten door landbouwleeraren opgeleid worden. 

Enkele leden waren van oordeel. dat bet onderwijs 
aanschouwelijk moet zijn. 

Eenige leden drongen aan op een verhooging van de 
post voor de instelling van wandelleeraren. 

Gevraagd werd of de Regeering de ambtenaren van 
bet B. B. in Timor en Onderboorigbeden niet kan wijzen 
op bet belang van de katoen cultuur. waarvoor dat ge
west zich bij uitnemendheid schijnt te leenen. 

[11 verband met eel! in de toekomst te verwachten 
gebrek aan katoen meendp men dat de Regeering aan 
deze cultuur in Timor niet te groote aandacht kan wijden. 

Meerdere leden wenschten dat ook elders in het oosten 
van den archipel met de Australische variêteit, die in 
Timor goed slaagt, proeven zullen worden genomen. 

Aangedrongen werd voorts op de uitbreiding van coö
perati e op landbouwgebied. Men vroeg of niet meer kan 
worden gedaan tot bevordering van ooftteelt. bijv. door 
het houden van een plantdag en het maken van tjankokans 
en kweeken van vruchtboompjes op de lagere scholen. 

o n der a f d e eli n g 271 d. Eenige leden achtten het 
gewenscht de distributie, zoowel op crediet als à contant, 
van goed zaad onder de bevolking te bevorderen, als
mege de verspreiding van marcotten en stekken. Daarom 
zouden enters in de desa noodig zijn. Hiervoor waren 
de leerlingen der landbouwscholen te benutten. 

Aangedrongen werd op meerdere kennisname \'an de 
[nlandsche cultuur en de lnlandscbe methoden. 

i Gemeend werd dat in Solo voor de door vermindering 
van den rietaanplant bescbikbaar gekomen gronden be
paald is, dat slechts 20% met padi-gado mocbt worden 
beplant eli 80% met polowidjo . . In Kanigoro, Madioen, 
werd eerst last tot padi·gado aanplant gegeven en toen 
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de bevolking zaadpadi had aangekocht werd de aan
planting verboden. Waarom is dit geschied' zoo 
vroeg men. 

On der a f de e I i n g 271 e. Een lid stelde de wen
schelijkheid in het licht om bij de uitgifte van koffie
tuinen aan inlanders, met hun gegoedheid rekening te 
hcuden, en deze uitgifte te beperken tot kapitaalkrach
tige Inlanders of tot coöperaties onder hen. Ook drong 
dit lid erop aan, de koffiereserve, voor zoover deze daar
voor geschikt is, te bestemmen voor Gouvernements 
hevea-cultuur. 

Gevraagd werd wanneer de opheffing van de gedwon
gen koffieteelt en levering in Pasoeroean kan worden 
tegemoet gezien. . 

Enkele leden vroegen of de bestaande tuinen verder niet 
al s gouvernements bedrijf konden worden geexploiteerd. 

Onderafdeelingen 274 en 275. Door een der 
leden werd de vraag gesteld hoe het met de oprichting 
van een Gouvernements kininefabriek ter verwerking 
van het op de Gouvernements ondernemingen verkregen 
product staat. Een Gouvernementskinamonopolie acht
ten andere leden mettertijd zeer wel uitvoerbaar en 
tevens noodig. 

Onderafdeeling 278. Van meerdere zijden 
werd aangedrongen op de oprichting van een Gouverne
ments fabriek op de getahpertjahonderneming Tjipetir. 

Een der leden meende dat het getahpertjahbedrijf ten 
doode is opgeschreven en dat daaraan zoo min mogelijk 
geld ten koste moet worden gelegd, aangezien de getah
pertjah door speciaal geprepareerde hevearubber waar
schijnlijk van de markt zal worden verdrongen. 

Men vroeg naar de financieele resultaten met dezen 
aanplant bereikt. 

o n der a f d e e I i n g 280. Door enkele leden werd 
aangedrongen om terug te komen op het besluit om de 
Gouvernements rubberonderneming te Langsa te ver
koopen. 

o n der a f d e e li n gen 282. 283 en 284. Gevraagd 
werd hoe de Regeering staat tegenover de reor
ganisatie van den dienst van het bosch wezen zooal5 die 
door de vereeniging van ambtenaren van hetboschwezen 
werd bepleit op de Algemeene Vergadering van 23 en 24 
October 1916 (vgl. Tectona deel X afl. 1 en 2). 

Opgemerkt werd door een der leden dat het bosch wezen 
wel de meest gehate dienst is. Men wees op de samin
leer in B10ra en de relletjes in Toeban. 

Het bosch wezen wil aan drie doeleinden voldoen: 
1 e. houtvoorziening ; 
2e bevordering van hydrologische doeleinden; 
3e winst maken. 

In het belang van de beide eerste punten meent bet ' 
bosch wezen gerecbtigd te zijn op grond van het alge
meen belang de bevolking te benadeelen. 

Het zou gewenscht zijn dat het boschwezen zicb terug 
trok uit de meest bewoonde streken, waar de landbouw 
en veeteelt belemmerd worden en zich toelegde op exploi
tatie van de wouden in meer afgelegen streken, zelfs 
al zou de arbeid daar kostbaarder en minder winst .. 
gevend zijn. 
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Verder werd gevraagd welke politiek er gevolgd wordt 
ten aanzien van den houtverkoop ; wordt de houtprijs 
niet te veel opgedreven ten nadeele van den Inlandsehen 
huizenbouw. Volgt het boschwezen een O. W. er politiek 
door staking van den verkoop tijdens den terugloop van 
de prijzen. (Zie blz . 17 prae·advies de Jongh, Decen
tralisatie-congres) 

Geprotesteerd werd teg~n de verlaging van bezoldi
gingen bij gelijkmaking der traktementen voor Euro
peanen en Inlanders in de lagere rangen (zie Indische 
stemmen No, 4) 

Gemeend werd, dat de herbebossching van Trenggalek, 
welke als uitstekend geslaagd is beschouwd, zeer ten 
nadeele van de bevolking is geweest. Gevraagd werd 
hoeveel baoe's natte en droge gronden en hoeveel weide_ 
velden, voor de reboisatie zijn gebezigd en welke vergoe
dingen er voor het werk, verband houdende met de 
reboisatie gedaan zij n ? 

Men informeerde verder of de personeelsuitbreiding bij 
het Boschwezen voldoende is met het oog op een spoe
dige doelmatige herbebossching van Java. Deze herbe
bossching dient krachtig ter band te worden genomen. 
Door een ander lid werd gevraagd of de Regeering in 
verband met bet te Djokja gehouden Bodemcongres nog 
vasthoudt aan het oudstijd ingenomen standpunt betref
fende het nut van een boschreserve ter bevordering van 
een regelmatigen regenval. Men meent. dat dit stand
punt met het oog op nieuwere onderzoekingen moet 
worden herzien Het nut van de bosschen, doordat zij 
het water vasthouden en daardoor een goede irri gatie 
van lagere landen bevorderen, wordt echter niet betwij
feld. Ook wordt op een krachtige exploratie van de 
bosschen in de buiten bezittingen aangedrongen. Aange
drongen wordt op spoedigen bouw van het boschbouw
proefstation en op een goede uitrusting van deze inrich
ting. Verder. vroeg men hoe het met het' klimatobydro
logisch onderzoek staat. Ten aanzien van de bosl:hreser
ve wordt algemeen - vooral met het oog op de tijds
omstandigheden - de wenschelijkheid gevoeld om bosch
gronden, die voor teelt van voedingsgewassen geschikt 
zijn, voor uitgifte in aanmerking te brengen. 

Een lid sprak de wenschelijkheid uit om de uitgifte van 
boschgronden op Ceram niet aan puticulieren te doen 
plaats hebben, docb deze wouden aan de bevolking te 
laten . 

Een lid merkte op, dat de taxaties op blz. 86 van de 
Memorie van ToeJichting onjuist zijn. Ophelderingen 
worden ter zake gaarne tegemoet gezien 

De wenschelijkheid om bet caoutchoucbedrijf belang
rijk uit te breiden en af te scheiden van den Dienst 
van het Boschwezen en te voegen bij een afzonderlijke 
afdeeling van dit Departement, een afdeeling Gouverne
roeots cultuurbedrijven, werd door enkele leden bepleit. 
Het caoutchoucbedrijf moet een volledige bedrijfszelf
standigheid verkrijgen. 

Gaarne zou men vernemen hoe de Regeering over de 
uitbreiding van Staatslandbouwbedrijven denkt. 

Gevraagd werd wat de post .. kosten van levering van 
djatihout aan den Soesoehoenan van Soerakarta en den 
Sultan van Djokjakarta" beteekent 

o n der a f d e eli n gen 285 en 286. Meerdere le
den waren van meening, ·dat te weinig gedaan werd aan 
de bevordering van de visscberij en dat vooral werk 

moet worden gemaakt van het inzouten van de viscb, 
zoodat de visschers langeren tijd kunnen uitblijven. 

Gewezen werd op Japan en Britsch-Indiê waar met de 
bevordering van de visscherij belangrijke resultaten zijn 
hereikt. 

Men vroeg of het zoutmonopolie geen beletsel is voor 
de uitbreiding van de visscherij. 

Een der leden vestigde de aandacbt op het artikel van 
den Heer Besseling in • Koloniale Studilln", betreffende de 
visscherij vaIJ de bevolking te Bagan Si Api-Api. Hij 
drong op verlaging van den zoutprijs aan, waardoor de 
visscherij aldaar, beter tot zijn recht zal komen en he
pleitte voorts de oprichting van Gouvernements zout
loodsen op ruime schaa1 ter bevordering van visscherij 
in de buitengewesten. 

Enkele leden zouden gaarne zien. dat voorschot tegen 
lage rente aan coöperatieve visscherij-vereenigingen ver
leend werd en vroegen daarvoor een post op te brengen. 
Bezwaren werden gemaakt tegen de bij zoutverstrekking 
gestelde eischen van inzouten in de loodsen. 

On der a f de e I i n g 287. Aangedrongen werd op 
eene verhooging van de bezoldiging der adjunct-Gouver
nements·veeartsen. Waarom is, zoo vroeg men , aan de 
daartoe gedane voorstellen geen gevolg gegeven? Een 
ander lid achtte de belOldiging der lnlandsche veeartsen 
te laag. 

Om in het kort aan veeartsenijkundige hulp zoo spoe~ 
dige mogelijk te voorzien, werd eene opleiding op ruime 
scbaal wenschelijk geoordeeld. 

Geklaaagd werd over belemmering van de veeteelt van 
de zijde van het Boschwezen. 

Gevraagd werd wanneer eene beslissing kan worden 
tegemoet gezien op het rekest van de vereeniging van 
veeartsen. 

Men achtte bet gewenseht de ramme stoeterij te Pada
larang tot een ,elfstandig bedrijf in te richten. Een 
der leden meende 'nu reeds de vraag te moeten stellen 
of de met deze stoeterij verkregen resultaten. wel een be
stendiging van die instelling wenschelijk maken. 

Gevraagd werd verder welke maatregelen de R egeerin g 
neemt ten opzichte van het tegengaan van ziekten onder 
het ploeg vee. 

Een der leden was van oordeel, dat de fok merrie's te 
weinig aan het volk en te veel aan (nlandsche bestuurs
ambtenaren gegeven worden, door wie de dieren uitslui
tend al. trekdier gebruikt worden 

De ressorten van de veeartsen werden door meerdere 
leden te groot geacht, dan dat deze ambtenaren zich 
veel zouden kunnen bemoeien met de verbetering van 
den veestapel. 

Aan veefokkers moest meer leiding gegeven kunnen 
worden J dan thans het geval is. 

Men meende voorts dat meer aandacht moet worden 
geschonken aan het maken van weide-velden, omdat ge-' 
durende den tijd dat de oogst te velde staat, het vee 
bijna niets te eten heeft en ook daardoor het ras gere
geld achteruitgaat. 

Gevraagd werd wat de Regeering gedaan heeft tegen de 
vergiftiging van vee welke, als gevolg van de hooge prij
zen van huiden, op groote schaal heeft plaats gehad, 

Aangedrongen werd voorts op regeeringszorg ter ver. 
krijging van eene goede. voorziening in de hehoefte aan 
veevoeder. 



Gevraagd werd ol 'onder c van de onder~ldeeling 28H 
mede begrepen zijn de kosten voor stierenstations en 
aankoop van groot en klein vee in Britsch-Indie. 

o n der a f d e eli n gen 289 e n 290. Gevraagd werd 
of er niet iets gedaan kan worden voór eene bevordering 
van de totstandkoming van katoenspinnerijen en weve
rijen. De batik nijverheid, die thans gebrek aan de grond
stof katoen heeft, zou daarmee zeer geholpen zijn. Een 
der leden uitte de klacht, dat bij de distributie van 
kleurstoffen voor deze industrie, door den tusschenhandel 
grove winsten gemaakt zijn. 

Gevraagd werd verder of er iets gedaan kan worden 
om de hier te lande door sommigen begonnen zijdecui .. 
tuur door voorlichting te steunen . 

Naar aanleiding van he tgeen de Regeering mededeelt 
ten aanzien va n de uitzending van een vakkundige op 
het gebied der leerlooierij merkte een jid op, dat het 
leer afkomstig van de huiden van inheemsche runderen 
niet veel emplooi ~al vinden, daar deze huiden te licht 
zijn . Hij geloofde dat de hier voorgestelde maatregelen 
niet voldoende geargumente.erd zijn. 

:Men drong aan op meer zorg voor, en meer steun aan 
de aardewerk industrie der inlandsche bevolkin g te Plèrèt. 

Vele leden konden zich niet vereenigen met de voor
g";telde nieuwe wedderegelin g van den deskundige voor 
de steen en- en pannenbakkerij; men meende dat de be
zoldiging zooals die thans is vastgesteld meer dan vol
doende is. Gewezen werd in dit verband op de weinig 
bevredigende resultaten met de bevordering van de stee
nen- en pannenbakkerij bereikt. 

Gevraagd werd naar de resultaten, verkregen met de 
benoeming van een vakkundige voor de kantnijverheid, 
naar het oordeel van deze vakkundige over die nijverheid, 
over de toekomst die deze volgens haar zal hebben en 
naar de plannen, di e met betrekking tot deze nijverheid 
en die vakkundige verd er bestaan. 

Onde rafd ee lin gen 29 1 en 292 . Verschillende 
leden oordeel en . dat geen wijzigingen in het ambachts
onderwijs moeten plaats hebben, zoolang de commissie 
voor het hooger technisch onderwijs niet met haar rap. 
port en voorstellen gereed gekomen is. 

Andere leden drongen aan op uitbreiding van het aan· 
tal ambachtsscholen ook in de buitengewesten. 

Eenige leden meenden dat de inspecteur van het in
landsch ambachtsonderwijs. bij de zes schooltjes die er 
bestaan, best kan worden gemist. 

Vooral aan het onderwijs in de ijzerbewerkin g moet 
naar veler oordeel meer de aandacht van de Regeering 
worden gewijd, daar de smeden onder cle bevolking op 
zeer lagen trap staan en zelfs, naar sommigen meenden, 
geen verschil tusschen staal en ij zer kennen. Anderen had
den over de illheemsche smeden een g unstiger oordeel. 

Men klaagde er over, dat ook bij het ambachtsonder
wijs de hand van de bureaucratie zwaar drukt en er al te 
veel onderzocht en geadviseerd moet worden alvorens 
men tot uitvoering van plannen en voorstellen komt. 
Ook door de inspectie wordt - naar het oordeel van 
eenige leden - onvoldoende voortvarendheid betracht. 
Door enkelen werd aangedrongen op overbrenging van 
het ambachtsonderwijs naar het Departement van O nder
wijs en Eeredienst, terwijl door anderen juist gemeend 
werd dat het technisch onderwijs naar het Nijverheids-
departement zou moeten . avergaa{l. . .. , '" 
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'Gevraagd werd of de ambachtsscholen voor Inlanders 
ook voor met dezen gelijkgestelden geopend zijn. 

Verwezen \verd naar ,een artik el in de Java .. Bode van 
22 l\'l ci jl. met verzoek om inlichtingen terz.ake. , I 

Uvar enkele leden werd voorts nog gevraagd of de 
Regeering de uitkomsten van het a,mbachtsonderwjjs 
voor Inlanders zou willen mededeelen . 

On der a f d e e I i n gen 293 en 294 Men meende 
met leedwezen te moeten constateeren dat de leiding 
van de afdeeling handel niet in v~ldoend' bekwam~ ban

den rust. 
Men vroeg ol wel voldoende voelin g wordt gehouden 

tusschen de afdeeling handel en den handel zelve . Ge
klaagd werd dat . handelaren dikwijls moeilijk inlichtin
gen van de afdeeling handel kunnen krijgen. 

Aangedro ngen werd op de oprichting van gouverne
mentswege van handelscursussen of handelsscholen. 

Eenige leden vroegen of het juist is, wat in de dag-' 
bladen vermeld is OIl'l trent het weinige nut dat van het 
werk van wijlen Dr. van Breda de H aan getrokken is. 
Zij zouden aangaande deze bekende kwestie gaarne uit
voerige inlichting;en ontvangen. 

Eenige leden drongen aan op een proef van gouver-' 
nement~wege te nemen met een papierfabriek, Men 
vroeg of wel de ooodige aandacht is geschonken aan het 
bulletin van bet koloniaal museum over papierfabricage 
van de hand van den fabrikant Sell ger in ~ijmegen. 

Andere leden verklaarden zich tegen een fabriek van 
gouvernementswege, wijl bet gevaar van mislukking 
particulieren zou afschrikken . 

Op een krachtiger beheer en belangrijke uitbreiding 
van den dienst van het IJkwezen werd door meerdere 
leden aangedrongen . 

Aangedrongen werd ten slotte door vele leden op de 
invoering van de metrieke maten en gewichten en ge
leidelijk verbod van unsters en andere weeg- en meet" 
werktuigen, niet bij het metrieke stelsel bekend. 

HOOFDSTUK 1. 

Afde el ing VU. 

o n der a f d e e I i n g 73a. Door verscheidene leden 
werd gevraagd waarom de benoodigdheden voor den 
dienst der burgerlijke openbare werken in Nederland 
moeten worden aangeschaft. Gaarne zou men zien, dat 
zulks hier te lande geschiedde door een aaarvuor te 
sticbren centraal . orga:m . 

H OOFDSTUK 11. 

A f d e e I i n g Vl!. 

:>'I en vroeg of de R egeering zich nog op het standpu\lt 
stelt, dat ieder haven werk reeds bij de 'uitvoering zijn 
rentabili teit in zich moet dragen. Wil men een land 
openleggen, dat moet men beginnen met havens aan te 
leggen zonder daarbij de reotabiliteitskwestie voorop te 
stellen. Ook mag deze kwestie bij de uitbreiding van 
bestaande havens niet re zeer op den voorgrond worden 
gebracht, daar dit de havenontwikkeling tegenhoudt, 
terwijl vele jaren later het · werk toch rendabel zal. 
blijken. Een ander lid wilde ' de rentabiliteitsvraag wel 
bij den aanleg en de uitbreiding van belangrijke havens 
blij ven aanva'arden~ wijl dit ook' in vroegere gevallen, 



50 Begrootillg 1919 - Gedrukt stuk No. 32. 

is geschied en het niet aangaat van dit beginsel thans 

af le wijken. 
Vele leden gaven in overweging, meer gebruik te 

maken van het particulier initiatief door de uitvoering 
vim werken, welke het departement der Burgerlijke 
Openbare Werken niet zelf kan uitvoeren, na openbare 
aanbesteding aan aannemers op te dragen. Het perso
nee\, waarover men thans de beschikking heeft zal dan 
voor de behoefte voldoende zijn en de dikwijls ergerlijke 
vertraging bij de uitvoering van dringend noodige wer
ken zal kunnen worden voorkomen. 

De praktijk is thans, dat er bij de Burgerlijke Open
bare Werken een neiging valt waar te nemen om alles in 

. eigen beheer uit te voeren. Wanneer hét departement 
een tegenovergestelde werkwijze als regel aanneemt, zal 
men bier evenals in Holland een stand van aannemers 
krijgen en zal het toezicht op de uitvoering der werken 
aan hoogere en beter bezoldigde ambtenaren kunnen 

worden opgedragen. 
Enkele leden achtten het werken met aannemers 

althans in beginsel minder aanbevelenswaardig. 
Men meende, dat bij de uitvoering van Gouvernements 

werken ook meer voeling moet worden gehouden tusschen 
de verschillende diensten. Men wees er b. v. op, dat Bur
gerlijke Openbare Werken, Genie en Marine drie verschil
lende soorten schroefpalen bezigen. 

Men had opgemerkt, dat als regel begrootingen van 
groote werker:t overschreden worden en vroeg waaraan 
dat moet worden toegeschreven. Sommige leden meen
den dit te moete'u toeschrij ven aan ongenoegzame voor· 
bereiding. Dergelijke slecbte begrootingen zijn naar de 
meening van onderscheidene leden ook niet geschikt om 
aannemers aan te moedigen. Men meende, dat het ver
antwoordelijkheidsgevoel van de ontwerpers onvoldoende 
geprikkeld werd, doordat zij van het maken van slecht 
oecijferde werken' om zoo te zeggen geen kwade gevol-

gen ondervinden. . 
Gebleken is, naar. werd medegedeeld, dat vele wegen 

zijn aangelegd, waarvoor onderlagen werden in rekening 
gebracht, terwijl deze onderlagen niet werden aange
troffen bij de overneming door de gemeenten. 

Men vroeg in dit verband of door de Regeering al eens 
de mogelijkheid was overwogen om de uitvoerders van 
openbare werken niet tevens te belasten met de uit
betaling van arbeidsloonen en de voldoening van reke· 
ningen voor geleverde materialen; zoo neen of zij bereid 
is over dat denkbeeld het oordeel der gewestelijke 

bestuurshoofden te vragen. 
Geklaagd werd over te langzame afdoening van zaken 

bij de Burgerlijke Openbare Werken en over te veel 
instanties bij het maken van de projecten. 

Door enkele leden werd gevraagd of het niet beter zou 
zijn het Departement der Burgerlijke Openbare Werken 
op te heffen , met overbrenging van irrigatie naar Land
bouwen samenvatting van spoorwegen, post, telegrafie
en wegaanleg tot een Departement van Verkeerswezen. 
Voor het centrale toezicht op de uitvoering van Lands
bouwwerken achtte men een Landsbouwkantoor vol

doende. 
Door verschillende leden werd geconstateerd, dat het 

onderhoud van ·de gouvernementsgebouwen zeer veel te 
wenscben overlaat, waardoor periodiek zware herstel
lingen noodig worden. De uitvoering van bevloeiingswer
ken dient, naar door die leden betoogd. werd, aan de 10-

cale raden te worden overgelaten. Ook de totstandbren
ging van werken in het belang van' de gezondheid zou 
aan de locale raden kunnen worden overgedragen even-
eens de aanleg en het beheer der havenwerken. . 

Naar aanleiding van het denkbeeld tot overdracbt van 
openbare werken aan de locale raden werd door enkele 
leden ~wijfel uitgesproken, of de locale raden wel genoeg
zaam tn staat zijn dergelijke zaken te behartigen. 

. Men begreep niet, waarom de post- en telegraafdiens.t 
niet over krachten - tot eigen aanbouw kan beschikken 
of dergelijk werk kan uitbesteden aan particuliere ar: 
chitecten. Ook de inhuur van localiteiten behoeft, naar 
men meende, niet door tusschenkomst van het departe

ment plaats te hebben. 
Gevraagd werd of de aanschrijving nog bestaat, waar

bij aan uitvoerders van werken verboden wordt om op 
de plaatsen, wàar zij bouwen, tegelijkertijd bouwwerken 
voor eigen rekening uit te vo~ren, en of er nog andere 
middelen zijn aangewend om oneerlijkheid tegen te gaan. 

De aandacht werd gevestigd op een rondschrijven van 
den Directeur, waarbij bet verstrekken van inlichtingen 
aan Volksraadsleden verboden wordt. Vele leden laak
ten het aannemen van zulk een houding tegeno,'er den 

Volksraad. 
• 

o n der a f d e eli n g 296. Gevraagd werd met wel· 
ke werkzaamheden de tijdelijke hoofdambtenaar wordt 
belast en wanneer zijn diensten zullen kunnen worden 

ontbeerd. 

o n der a f d e e I i n g 298b. De traktementen, bedoeld 
in de laatste kolom van den staat bijl. 17 A (opzieners 
van f 480.- en f 540.- 's jaars), werden te laag geacht. 

o n der a f d e e I i n g 299. Men vroeg hoe het staat 
met de salarisregeling van onderopzichters, opzichters 
ell architecten bij de RO.W. Hun bezoldiging behoort 
gelijk te zijn aan die van hun collega's bij de S. S. 

Ook ten behoeve van het minder B.O.W. personeel, als 
mantri's enz., werd op een grondige herziening van de 
bezoldigingen aangedrongen. . 

Bovendien werd gepleit voor de opneming van werk
bazen in vasten dienst, bij gebleken geschiktheid. 

o n der a f d e e I i n g 300. Aangedrongen wordt op 
het betrachten van een gepaste zuinigheid bij het maken 

van gebouw~n. 
Men verzocht, den bouw van de centrale ziekeninrich

ting te Semarang, zoodra de nieuwe ontwerpen gereed 
zijn, onmiddellijk te doen uitbesteden. Ook de gevange
nissen dienen zoo spoedig mogelijk te worden afgewerkt, 
waartoe de bouw eveneens zou zijn uit te besteden. De 
kazernes voor de gewapende politie zouden desnoods 

kunnen wachten. 
Geklaagd werd, dat alle scholen veel te weelderig wor

den ingericht; de tweede klasse scholen zijn eenvoudig 
genoeg doch veel te duur. 

Opgemerkt werd dat verschillende 2de klasse inland
sche scholen geen overdekte speelplaats hebben, terwijl 
Europeesche scholen die aUe wel hebben. Men drong 
aan op voorziening in die leemte. 

De aandacht van sommige leden was in het bijzonder 



· gevallen op den post vah f 50.000 ten behoeve ·van een 
zaal voor Zweedsche gymnastiek te Ampenan . (Gedrukt 

' stuk no. 17 B, blz. 22). Men achtte een dergelijke uitgaaf 
overdreven. 

Ook de Residentswoning te Menado werd door en kele 
leden te kostbaar geacht. 

Voorts werd er op gewezen dat de bedragen van 
f 80.000 voor een Residentswoning te Benkoelen en 
f 130.000 voor een R esidentswoning en de woning voor 
den gewestelijk secretaris te Menado, zeer hoog zij n. 

Aangedron gen werd op den bouw van een gevangen is 
te Karanganjar. (Solo). 

Opgemerkt werd. dat men bij den bouw van gevange
nissen zich soms bepaalt tot het zetten van een ring
muur met een poort en daarna het werk laat liggen. 
Men drong aan op een meer systematische wijze van 
werken, wat kostenbesparing met zich zou brengen. 

Daartegenover werd aangevoerd, dat . door het Departe
ment dikwijls belemmerin g werd ondervonden bij de uit
voering van bouwwerke!l door verandering van inzicht 
bij de diensttakken, waarvoor de gebouwen bestemd zijn. 

Een lid merkte op, dat het normaal project voor 
wOllingen voor controleurs bij het binnenlandsch bestuur 
te klein is. vooral de beide voorkamers en de achter
galerij hebben te geringe afmetingen. 

Gevraagd werd of het juist is; dat de begrootin g 
voor de S . T. O. V. I. A. sloot met een bedrag van 
rond .f 1.800.000 -. terwijl tha,!s al een som van 
+ f 5.000000.- verwerkt is, terwijl het gebouw nog 
niet eens is voltooid. Wanneer de bekomen inlichtin
gen juist zijn, wilde men weten waaraan die overschrij
ding te wij ten is p.n \Vie daarvoor verantwoordelijk 
m oet worden gesteld. 

Aangedrongen werd op maatregelen ten einde te voor· 
komen, dat het bedrag van f 100.000.-, voor de 
·O.S V.I.A. te Fort de Kock uitgetrokken, overschreden 
wordt ; in het algemeen werd aangedrongen op het be
trachten van eenvoud bij dien bouw, wijl naar veler 
oordeel bij sommige O.S.V.LA. gebouwen veel te weel
derig is te werk gegaan. 

In verband met het voor den bouw van een nieuwe 
landsdrukkerij te Batavia uitgetrokken bedrag, bepleitte 
een lid de overbrengi ng dezer inrichting naar Bandoeng. 
Bij een mogelijke mobilisatie, gedurende welken tijd 
veel drukwerk zal moeten worden vervaardigd, heeft 
anders de Regeering geen drukkerij te harer beschikking. 

Gevraagd werd verder of er bij den bou w van sommige 
gebouwen, als pandhuizen, scholen, énz. niet te royaal 
met geld wordt omgesprongen. 

Ook werd gevraagd hoe bet komt dat ZOO'" g roote 
vertraging is gekomen in de uitvoering van deo bouw van 
de Kóningin Emma-school en de H,. B. S. te Soerabaja. 

Verder zou men gaarne vernemen of de B.O. \V. niet 
in staat zou zijn met den bouw van scholen krachtiger 
voortgang te maken. De vereischte voortvarendheid 
wordt hier gemist. 

Ook werd aangedrongen op meer zorg van landswege 
ten aanzien van woningbouw voor ambtenaren op plaatsen 
waar het particulier initiatief te kort schiet in den aan
bouw van nieuwe huizen. 

" . 
o n der a f d e e li n g 305. Men drong aan op spoe

dige afwerking van . den weg, die de Zuidelijke verbinding 
tusschen West_ en Midden-Java zal vormen. ' 
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Algemeen was men van gevoelen, dat een grootere 
breedte der verharding bij den aanleg van wegen, behoort 
te worden aangenomen. 

n n der a f d e e li n g 306. Uitbreiding van het per
soneel voor de bevloeiingswerken werd door sommigen 
wenschelijk geoordeeld. . 

Gevraagd werd waaraan de zeer groote verlaging van 
het ledrag, uitgetrokken voor kleine werken op Java 
en Madoera (Gedrukt stuk 17 B, blz. 43, nummer 25a) 
is toe te schrij ven. Juist deze werken zijn voor de be
volking van groot belang te achten . Men · achtte ver
hooging van deze uitgaaf tot f 1.700.000 wenst helijk. 

Voorgesteld werd het bedrag, voor den aanleg van veld
'wadoeks uit te geven, te ~erhoogen en b.v. te brengen 
op eenzelfde sotn als daarvoor in 191 8 is besteed · n.1. 
f 500.000. Door enkele leden werd het nut der wadoek. 
betwijfeld. 

Gevraagd werd waarom de verwerking van bet be
drag, bedoeld op blz. 91 van de memorie van toelichting, 
negen jaren zal moeten duren. 

Er werd op gewezep., dat verschillende locale raden nog' 
geen gebruik hebben gemaakt van de bevoegdheid tot 
heffing van een vergoeding ter dekki ng van de aan de 
wegen enz. toegebrachte buitengewone schade. 

Verscheidene leden waren van oordeel dat de bevloeiing 
krachtiger ter hand moet worden genomen; belangrijker 
bedragen. moeten daarvoor beschikbaar worden gesteld. 

Ook hier dient naar de meening van vele leden meer 
met aannemers gewerkt te worden; door gebrek aan per~ 
soneel kan de uitvoering van bevloeiingswerken thans 
niet met voldoende voortvarendheid geschieden. 

Eenige leden drongen er op aan, dat bij het maken van 
tertiaire leidingen meer regeling zal worden gehouden 
met behngen, bepaaldelijk ook de hygienische belangen 
der l nlandsche gemeenten ; leidingen moeten zoo veel 
mogelijk dienstbaar gemaakt worden aan den afvoer 
van faecalien. 

Men vroeg wat de R egeering voornemens is te doen 
met de verlaten werken in de Solo-vallei. Een hervatting 
van de bevloeiings.plannen voor die streken zou naar 
sommiger meening ten sterkste aanbeveling ver~ienen. 

Aangedrongen werd op den aanleg op groote schaal 
van bevloeiingswerken in de daarvoor in aanmerking 
komende streken der buitengewesten. 

De hiervoor bestede bedragen werden, vergeleken bij ' 
hetgeen voor Java is en wordt uitgegeven, veel te laag 
geacht. 

In 191 ï werd b. v. toegestaan voor Java f 9.530.000, 
voor de buitengewesten slecht~ f 727 .000. Een der leden 
stelde daartegenover. dat de bevolking in de buiten~e

westen vaak den aanleg van bevloeiingswerken weipig 
op prijs stelt. 

De aandacht werd inzonderheid gevest igd op de wen
schelijkbeid de bevloeiing van de vlakte van Korintji en 
die van Atjeh en de Minahasa ter hand te nemen. 

Men vroeg in hoever gevolg wordt gegeven aan het 
rapport van de ingenieurs Tubergen en van Buren, be
treffende de bevloeiing in de buitengewesten. Ook op 
Java zelf trouwens wachten nog vele streken op den a'lI1-
leg ' van irrigatie-werken. 

I n verband : met den voorgenomen aanleg ' van het Ra- ' 
wah Pening bekken werd medegedeèld, dat bij uitvoering ' 
van de desbetreffende plannen · een groote oppervlakte ' 
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goede sawahgronden zou moeten worden opgeofferd voor 
verbetering van gronden, waarvan de vruchtbaarheid in 
twijfel wordt getrokken. Men drong op voorzichtigheid 
terzake aan. Anderen waren van meening, dat alleen door 
deze plannen de slechte waterstaatkundige toestanden van 
dat gedeelte van Semarang grondig zou worden verbeterd. 

Gaarne zou men groote voortvarendbeid wiJlen zien 
betracbt bij de irrigatie-voorzieningen in de landstreken 
in Zuid-Bantam, Zuid Kedoe, Tangerang, Krawang, 11i
poenegara en Banjoewangi. 

Een lid maakte nog de opmerking, dat de schijn gewekt 
Is, als zouden in de eerste plaats irrigatiewerken tot 
stand komen, waar belangen van de suikernijverh~id daar
mede gemoeid zijn, Men vroeg of voor dezen indruk in 
den feitelijken toestand voldoende grond is te . vinden. 

Men bepleitte . de wenschëlijkheid om te breken met 
het stelsel om, bij den aanleg van bevloeiingswerken, 
onderscheid te maken tusschen de werken welke rendabel 
en die welke niet rendabel zijn. Het voordeel van der
gelijke werken moet - naar men opmerkte -- meer ge
zocht worden in de verhooglng van de algemeene welvaart 
dan in een directe verhooging van 's Lands inkomsten. 
Door eenige leden werd in verband hiermede op het slui
ten van leeningen voor den aanleg van dergelijke werken 
aangedrongen. 

Enkele leden meenden, dat voor een goed beheer 
van de irrigatie-werken te weinig gedaan wordt. Op 
spoedige invoering van waterscbappen zoowel in.als bui
ten de Vorstenlanden werd aangedrongen. 

Ook vroeg men of de Regeering nog voornem~ns is, zich 
meerdere inkomsten te verschaffen door het heffen van 
een waterbelasting van particulieren, die van bevloeiings
werken profijt trekken. Op een billijke waterverdeeling 
en afschaffing van de dag- en nachtregeling werd verder 
met klem aangedrongen . 

. Een lid zou gaarne een overzicht zien samengesteld van 
de bevloeiingswerken, die de Regeering voornemens is in 
het eerste 10-tal van jaren uit te voeren. Een ander lid 
achtte de moeite, aan de samenstel1ing voor zulke en 
overzicht besteed, niet in overeenstemming met het nut, 
dat ervan verwacht kan worden. 

On d e' r a f d e e I in g 307. Men vroeg wat verstaan 
wordt onder werken van grooten omvang, waar werken. 
die / 1.350,000 kosten (wateraf- en aanvoer Batavia) 
onder de kleine gerangschikt worden. 

Aangedrongen werd op het nemen van maatregelen in 
het belang van de volksgezondheid in de Tjihea-vlakte. 

Men wees op het zeer geringe bedrag, dat voor de uit
v,oering van werken in het helang van de volksgezondheid 
verwerkt wordt en drong aan op meerdere energie bij de 
bevordering .van de volksgezondheid. 

Gevraagd werd een overzicht van de bestaande drink
waterleidingen en van de plannen betreffende de op ver
schillende plaatsen aan te leggen drinkwaterleidingen; 
voorts werd een onderzoek ter verkrijging van een syste
matische drinkwatervoorziening voor Java een zaak van 
groot belang geacht. 
, , 

On der a f d e e I i n g 308. Gaarne zou men vernemen 
op welke manier het hier voor aankoop enz. van grond
sto~en uitgetrokken bedrag wordt verrekend; alsook of 
er", ;vol<!Qende co~tröle op ,de , besteding 'l/an de Doodige 
QeÀr.agen, I ~o.dt ,geoefend. 

o n der a f d e e I i n g 309. Gevraagd werd waarom 
aan sommige ambtenaren, belast met wegenaanleg. in de 
buitengewesten Batavia als standplaats wordt aange
wezen, terwijl zij bij het werk wonen. Door deze regeling 
kunnen zij daggelden in rekening brengen. Men zag hierin 
een vermomde toelage en was van meening, dat,daggelden 
alleen worden gegeven ter bestrijding van vereischte 
meerdere uitgaven. 

o n der a f d e e I i n gen 310 en 311. Men meende 
dat meer aandacht aan de kleine havens moet worden 
geschonken en dat daarbij het rentabiliteitsbeginsel niet 
mag gelden, omdat deze havens grootendeels de plaatse
lijke bevolking ten goede komen. 

Aangedrongen werd op meer publiciteit inzake haven
beheer. 

Bepleit werd door sommigen de stichting van afwn
derlijke publiekrechtelijke lichamen voor havenaanleg en 
havenbeheer , Van andere zijde werd op gemeentelijke 
exploitatie van de havens aangedrongen. 

Gevraagd ' werd of het gunnen van werken voor haven
aanleg geschiedt bij openbare dan wel bij onderhandsche 
aanbesteding. Men maakte daarbij de opmerking dat de 
aannemingsprijzeo wel wat te hoog worden geacht. 

Met genoegen had men de opgave van de nog uit te 
voeren havenwerken gezien j aan al deze werken bestaat 
behoefte. Bij de uitvoering van de bedoelde werken 
werd op spoed aangedrongen. Wat Semarang betreft, had 
men gaarne / 100.000 zien uitgetrokken als eersten ter
mijn voor de stichting van een zeehaven te Semarang. 

Men kwam op tegen de toelichting waar gezegd wordt, 
dat de noodzakelijkheid van het maken van een golf
breker vóór de haven van Makasser nog niet afdoende 
gebleken is, Men meende dat de schade, geleden door 
schepen aan de nieuwe kade en door prauwen in de prau
wen haven als ge.olg van de juist op die ligplaatsen ge
richte Westmoesson· stormen. reeds nu de urgentie ten 
duidelijkste demonstreeren. 

Het is dus wenschelijk, 
werk reeds in vorige jaren 
te besteden. 

de voor den 
uitgetrokken 

aanleg van dit 
gelden spoedig 

Gevraagd werd hoe het staat met huisvesting van 
de havenarbeiders te Prfok. Gaarne zou men inlichtin
gen ontvangen omtrent de sterfte onder die personeel. 

Een krachtige verbetering van de rivieren, ook in hun 
bovenloop, werd in het belang van het verkeer wenschelijk 
geacht. 

On der d e e I o. Men vroeg of bij de verbetering van 
de haventoestanden te Soerabaja overleg gepleegd wordt 
met de gemeente aldaar. 

Men drong er op aan geen gelden te besteden voor een 
zweefbrug over de kali Mas, alvorens overeenstemming is 
verkregen mpt de gemeente Soerabaja en hare bezwaren 
behoorlijk ontzenuwd zijn. 

Een lid vroeg of het bedrag van /200.000.- voor uit_ 
breiding van loodsruimte in 1919 wel noodig zal zijn, hij 
meende, dat er voldoende opslagruimte is. 

o n der d e e I d, Men vroeg of het wel ,urgent is een 
vierde groote zeehaven voor Java aan te leggen. Gaarne 
zou men vernemen of ten deze geen algemeen plan be

' staat. Het nut van dergelijke kostbare proefnemingeD' 
werd in twijfel ' getrokken. 



Anderen daarentegen meenden dat een haven aan de 
Zuidkust van Java niet gemist mag \Vorder.. 

On de r d e e I e. Aangedrongen werd op aanleg en 
verbetering van visschersbavens. 

o n der a f d e e I i n g 315. Gevraagd werd waarom 
Soerakarta een gesubsidieerd hotel heeft. 

Gevraagd werd wat hier met .herbergen" bedoeld is. 

o n der a f d e e I i n g 3 1 6. Gevraagd werd of he t aan
tal inspecteurs van het stoomwezen we] voldoende is; 
dikwijls wordt geklaagd over den geruim en tijd gedure n
de welken men moet wachten alvorens een stoommachine 
gekeurd k an worde n. 

o n de r a f d e e I i n gen 318 e n 319. Gev raagd 
werd hoe het staat met de opheffing van d e algemeene 
pakhuizen. 

HOOFDSTUK I. 

Af de e I i n g VIII. 

On der a f de e I in g 78. Men drong er op aan de 
benoodigdheden voor h e t mijnwezen zoo veel ' mogelijk 
hier te lande aan te schaffen. 

o nd e r a f d e e I i n g 89. Gevraagd werd of niet 
tegenstaan de de omstandighe id. dat de Duitsch-Neder
landsche Telegraaf-maatschappij niet ;werkt, toch eene 
uitkeering aan deze maatschappij wordt verleend; en 
zoo ja waarom, 

Gevraagd werd of de school tot opleidin g voor den 
lndischen post-, telegraaf- en telefoondienst niet in lndiê 
kan worden gevestigd. 

HOOFDSTUK 11. 

A f d e e I i n g Vlir. 

Vele leden drukten er hunne bevreemding over uit dat 
bij deze a fdeeling, betrekking hebbend~ op het departe
ment van Gouvernementsbedrij .... en met zijn zoo b elang. 
rijken werkkring, elke uiteenzetting omtre nt de door dit 
depar tement te volgeu politiek wordt gemist. 

On der a f d e e I i n g 323. Eenigen der leden vroegen 
hoe het mogelijk is, dat de instell ing van den Volksraad 
tot zulk een g roote uitbreidi ng van personeel beeft 
moeten leiden. 

Voorts werd gevraagd of h et in de bedoeling van de 

Regeering ligt ' de ter beschikkingstelling van den in de 
toelichting op post b vermelden hoofdambte naar nog 
lang te doen voortduren. 

O n der a f d e e I i n g 324 Men vroeg inlichtinge n in 
welk stadium van behandeling thans de plannen omtrent 
de overbrenging van het Departement van Gouverne
mentsbedrijven naar Bandoeng verkeeren e n welke 
waarborgen bestaan dat de uit 's Lands kas voor bet 
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bouwen door de gemeente Bandoeng beschikbaar te 

stellen fondsen !!oed zulle n worden besteed. 

On cl e Ta f cl e eli n g 325. Met insremmÎnQ' werd door 
sommig-en vernome n, dat door de Tweede Kamer het 
denkbeeld tot reorga nisat ie van het Mijnwezen werd 
verworpen. Verzocht w erd om overlegg in g van de ter 
zak e uitgebrachte rapporten van het Hoofd van het Mijn 

wezen. 
Enk ele leden daarentegen betreurden het, dat de in 

het ministerH~el ontwerp der begrooting voor 191 8 voor
komende splitsing van den dienst van het Mijnwezen 
in een dienst der mijnverordeni ngen en een opsporings. 

dienst niet tot stand gekomen is. 
Het denkbeeld toch om een opsporingsdienst in te 

ri chten , die zich speciaal zal toegeleggen op het ondet
zoek van den mineralen-rijkdom van Nederlandsch-Indiê 
lf"ek hu n van g root belang, te meer, waar er nu met alle 
middelen naar gestreefd moet worde n om de ink omsten 
van Nederlandsch· l ndiê te vers terken . 

Gaarne zouden bedoelde leden van de Regeering ver
nemen, om welk e redenen de Nederlandsche volksver
tegenwoordiging met voormeld ministerieel voorstel niet 

is medegegaan. 
Zij ~rwachtteo van dezen opsporingsdienst, dat hij in 

zal halen het vele dat vroeger verzuimd is en oos de 
k enn is van den bodem rijkdom bijbrengen, die nog niet 
zoo veel jaren geleden gebrekki g was en ook tha ns nog 
veel te wenschen overlaat. 

Zij wezen a ls voorbeeld op de Palembaogsche kolen· 
velden, die aan de opper vlakte liggen en waar van de 
rijkdom eerst bekend werd in de latere jaren. Had men 
die kennis eerder geh ad, dan zou men in verband met 
de zooveel gunstiger li gging daar van ten opzichte van 
Java en van de stoomvaartroutes, zeker Q.a. uit oecono
mische overwegingen e n uit a ndere, ontleend aan de 
defensiebelangen, eerder [O [ ontgin nin g daarvan zij D 
overgegaan dan tot die der Ombilinvelden, die naar men 
meende niet alleen minder rijk zijn, maar ook minder 
soort kool geven. Gevraagd werd of het juist is, dat 
men, ten einde de productie der Palembangsche kolen 
op te voeren , alleen d e opper vlakte-kool ontginr, welke 
inferieur moet zijn e n of de S .S. op Java bij het ~ebruik 
daarvan al moeilijkheden beeft ondervonden In het be~ 
vestigend geval meende men tegen een rlerg-elijke tak- I 

tiek te moeten waarschuwen , omdat het opvoeren van de 
productie dan geschiedt ten koste van den gocdl.!n naam 
der kolen en h et later zeer veel moeite zou kunn en kosten 
de reputatie te herstellen. Men wilde weten, \'-'a ruit de 
kosten der ontginning thans bestreden worden. 

Eenige leden achtten het wenschelijk een afzonderlijk 
departement van mijnbouw te vormen, anderen om alle 
mijnbouw- en andere bedrijven bij f'en afzonderlij k de
partement onder te brengen 

Zij, d ie e r mede instemden. dat de ten vorigen jare 
voorgestelde reorganisatie van het Mijnwezen .niet is 
doorgegaan, wezen er op dat het praematuur is met een 
reorganisatie van dien dienst te beginne n, zoolan g de 
R egeering zich ten aanzien van de mijnbouw-politiek nog 
niet heeft uitgesproken. Na een beginselverklaring van 
de Regeering kan eerst sprake zijn van het voeren van 
een krachtige mijnbouw~politiek in ecn of andere ri ch~ng. 
In 13 jaren, merkte men op, is ten aanzien van de.!he· 
vordering van den mijnbouw niets gedaan. Er, issl.e~ts 
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geremd. Men drong er op aan, dat de Regeering zich 
nu eens zou uitspreken over de te volgen gedragslijn 
inzake den mijnbouw. Gaat de Regeering den kant van 
staatsexploitatie uit, dan zal een krachtige opsporings
dienst noodig zijn. In dat geval zou een afzonderlijk 
Departement van het Mijnwezen dringend noodig zijn. 

Van staatsexploitatie van mineralen toonden eenige 
leden zich voorstanders en zij verwezen naar het, volgens 
hun meening, uitnemend praeadvies van den heer A. 
Plate voor de Vereeniging voor staatshuisboudkunde en 
statistiek, betreffende de ontginningswijze van de mine
ralen in N.-I. Naar de meening van deze leden zal 
de Staat in de toekomst als grootproducent moeten op
treden; de . bedrijfsvorm zal ecbter gewijzigd moeten 
worden. De tegenwoordige vorm deugt voor staats
exploitatie niet. 

Aangedrongen werd verder op het reserveeren van 
de ontginning val~ steenkolen, tin, ijzererts, petroleum 
eu goud voor den staat. Dit zal de eenige wijze zijn 
om aan de in de toekomst benoodigde groote kapitalen 
te komen. 

De aan het woord zijnde leden achtten bet een zeer 
groote fout, dat na aanneming van de Djambipetroleum
motie in de Tweede Kamer, niet onmiddel1ijk met staats
exploitatie der petroleumvelden aldaar een aanvang is 
gemaakt. Genoopt werd, dat op de aanvullende begroo
ting voor 1919, een post om te dier zake een begin van 
uitvoering te maken, zou worden gebracht. Ook boopte 
men zulk een post voor de exploitatie van de ijzererts
velden in Zuid-Celebes op die begrooting aan te zullen 
treffen. Gaarne zou worden vernomen of hierop mag 
wordec gerekend. 

Andere leden betoonden zich geen voorstanders van 
staatsexploitatic; zij achtten een gemengde exploitatie 
voor lndiê de meest gewenschte. Staat en particulier 
zouden moeten samen werken. 

Een lid achtte particuliere exploitatie door haar soepel 
bedrijfsbebeer, steeds de meest aanbevelenswaardige ex· 
ploitatiewijze voor ODze minerale rijkdommen. 

Nog een ander lid wees op de begeerlijkbeid van Indiê 
als bet Gouvernement zelf in het bezit van groote rijk
dommen is. 

Gevraagd werd wat het resultaat is van het onder
zoek naar het voorkomen van diamant op Borneo. 

Gevraagd werd voorts hoe het st3.at met den achter
stand in de cijnsberekening. 

Ook vernam men gaarne inlichtingen betreffende het 
verzoek van de bevolking van Moeara Teweb om vergun
ning tot ontginning van steenkool. Het Binnenlandsch 
Bestuur schijnt de lnlandsche ontginners tegen te wer
ken door den aanleg van rail banen te bemoeilijken. 

o n der a f d e e I i n g 317. Gevraagd werd naar de 
oorzaak van de verminderde bedrijfswinsten van de post
spaarbank in 1917. 

Men bad er bezwaar tegen, dat de gelden der post
spaarbank gro'?tendeels voor belegging "aar HoUand 
gezonden worden, hetgeen onnoodig geacht werd, daar 
In Indiê voor deze gelden voldoende emplooi te vinden is. 

Gevraagd werd of bet mogelijk zou zijn een deel van 
de gelden der postspaarbank, b.v. tot een bedrag van ten 
boogste 20%, in eerste bypotheken h. t. I. te beleggen. 

~enige leden drongen voorts aan op de opening van 
een giroverkeer bij de postspaarbank. 

o n der a f d e e I i n g 330. Men vroeg naar de samen
stelling van een · overzicht betreffende de voorgenomen 
electriciteits-voorziening voor Java. 

De dienst van waterkracht en electriciteit, zou naar 
een der leden meende, met de Commissie voor fabrieks
nijverheid zoo nauw mogelijk moeten samenwerken. 

Algemeen werd aangedrongen op een krachtige uitbrei
ding van den dienst voor waterkracht en electriciteit. 

Gevraagd werd om overlegging van de plannen voor
de electrificatie van de spoorlijnen Tandjong-Priok
Batavia - Buitenzorg. 

Sommigen wenschten, dat de Regeering zou verklaren, 
dat aUe groote h. t . I. te stichten electriciteitscentralen, 
die de waterkracht ten algemeene nutte zullen exploi,tee. 
ren, het eigendom van den Staat zullen blijven. 

Men vroeg welk" rol de locale ressorten bij de distri
butie van electrische en~rgie zullen spelen. 

o n der a f d e è I i n g 331. Gevraagd werd maatre
gelen te treffen rot bescberming van het publiek door 
het aanbrengen van automatische rem-inrichtingen bij 
de tramwegen . 

Aangedrongen werd op het waken tegen overvuUing 
van tramwagens. 

Geklaagd werd over het te werk stellen van onvoldoend 
opgeleide remmers en over onvoldoende zorg voor de 
overwegen . 

Gemeend werd, dat te zware diensten gevergd wor
den van het spoorpersoneel. 

Eenige leden zouden gaarne vernemen of er bij ieder 
spoorwegongeluk een onderzoek wordt ingesteld en zoo 
ja. door wien. 

Door verschillende leden werd bezwaar gemaakt tegen 
de bezoldigingen bij het Departement van Gouverne
mentsbedrijven in bet algemeen en in bet bijzonder bij 
den dienst der Staatsspoorwegen, welke beduidend boo
ger zouden zijn dan die van andere gelijkwaardige be
trekkingen . 

o n der a f d e e I i n g 334. Gevraagd werd wat de 
reden is van de vermeerdering van den opiumverkoop. 

Opgemerkt werd, dat in gedrukt stuk No. 18A, even
min trouwens als bij de andere bedrijfsrekeningen, de 
renteberekening duidelijk is; de rentevoet schijnt nie t 
vast te staan Ook voor de afschrijvingen schijnt geen 
vast percenta~e te zijn aangenomen. 

Gevraagd werd hoeveel rente woràt berekend en hoe
veel wordt afgeschreven; en of er wordt afgeschreven 
in de boeken dan wel of er wordt gekapitaliseerd. 

On der a f d e e I i n g 33 5. Gevraagd werd waaraan 
de grootere opbrengst van de Javascbe Courant, in 19 18 
verkregen, is toe te scbrijven. (Zie gedrukt stuk No. 18). 

o n der af d e e I i n g 337 . Vele leden spraken den 
wensch uit, dat men het gouvernements-tin, dat sedert 
1915 ten gevolge van den oorlogstoestand, voor verreweg 
het grootste gedeelte te Batavia wordt verkocbt, ook na 
bet eindigen van den oorlogstoestand te Batavia zal blij
ven verkoopen. Immers zij meenden te weten, dat de ver
koop van het tin hier te lande in verscbillende opzichten 
een succes is geweest. Niet alleen toch waren aan den ver
koop van het gouvernementstin in Nederland, zooals vroe
ger gebruikelijk was, groote onkosten verbonden, die door 
den verkoop van het tin ·hier te lande b espaard worden, 



.(als verkoopcommissie van de Nederlandsche Handel 
Maatschappij, assurantie-, los· en opslagkosten, courtage 

.en veiling.kosten in Ned erland) maar bovendien heeft de 
verkoop van bet gouvernementstin te Batavia te dier 
plaatse een vrij levendige tin markt doen o ntstaan, ter
wijl voorts Nederlandsch·lndië door zijn ti n plaatselijk 
re verk oopen, nieuwe afzetgebieden, met name Japan en 
de Westkust van Amerika, verworven hee ft . AI deze 
voordeelen, ann ex aan den verkoop van het Bankatin hier 
te lande, zijn voor Nederlandsch-Indië van zoo groot 
belang, dat het - naar het oordeel van die leden
hoogst wenschelijk geacht mag worden die te behouden 
,en ze niet weder prijs te geven, door later als van ouds 
het tin weer ten verkoop naar Amsterdam te zenden. 

Gaarne zouden de leden, die voormeld standpunt waren 
toegedaan van de Regeering vernemen, of deze hun ge~ 

voelen deelt. en voorts welk e de ervaring is. die de Re
geering sedert 191 5 met den verkoop van haë.r tin hier 
te lande heeft verkregen. 

1 n dit verband werd door voornoemde leden nog de 
opmerk in g gemaakt, dat he t ~tandpunt. hetwelk volgens 
de Nederlandsche financieele blade n (zie o.a. Economisch
Statistische Berichten van 23 Mei 1917 onder het hoofd : 
"De verkoop van Bankatin") de Minister van K oloniên 
ten deze heeft ing-enomen, hun onjuist voorkomt. Die 
staatsman toch heeft door tusschenkomst van zijn ambt
genoot van Handel ad vies verzocht van de Kamers va n 
Koophandel te Amsterdam en R otterdam en daarbij in 
het bij zonder è-e vraag gesteld: ,.Of, en zoo ja, welke 
economische bezwaren, aan de belangen van het moeder
land ontleend, teg-en de overbrenging van de tinmarkt 
aangevoerd kunnen worden". Algemeen was men van 
gevoelen, dat de vraag, welke wijze van verkoop ~eder

landsch-lndiê ten aanzien van zijne producten zou moe
ten volgen, in het minst niet beinvloed mag worden door 
moederlandsche belangen , te minder, daar de laatstbe
doelde belangen waarop de Minister van Koloniên, het 
oog had, van zuiver particulieren aard zijn. 

Indien een tinmarkt in Nederland een belang is voor 
dat land, dan moet de verzorging van dat belang
overgelaten worden aan de Nederlandsche kooplieden. 

Het li gt echter geenszins op den weg van Nederlandseh· 
lndiê om op zijn e kosten Nederlandsche particuliere beo 
langen te bevorderen. 

Men drong aan op verhooging van den winningsprijs van 
tin ten beboeve van de personen die dezen arbeid voor 
het Gouvernement verrichten. Men bepleitte een mildere 
opvatti.ng tE'n o pzichte van deze Chineesche o nder
nemers die geheel het risico van het g-rondverzet op 
zich nemen. Het is onjuist gezien dat de Regeerin g, ten 
koste van deze ondernemers, haar winst wil verhoogen, 
Leggen deze ondernemers er het bijltje bij neer, dan 
komt het Gouvernement in moeilijkheden, daar winning 
in eigen beheer onvoordeelig is gebleken. 

Een lid vroeg naar de regeeringsplannen ten aanzien 
van de Billiton-Maatschappij. 

Gevraagd werd of het waar is: 
I'. dat niettegenstaande de ertsen op Banka rijker zijn 

dan op Billiton, de whisten op Banka geringer zijn; 
2'. dat op Banka onder het werkvolk meer ontevreden· 

heid heerscht dan op Billiton; 
3'. dat daarom de Chineesche koelies liever voor Billi. 

ton worden ge\\ton'en, zoo zelfs dat werving voor Ban· 
ka in China met zeer groote moeite gepaard gaat; 

Begrooting 1919 - Gedrukt stuk No. 32. 55 

~ ' . dat dit alles gevolg is van de stroefheid der staats

exploitatie. 
Verder werd gevraagd waarom de algemeene verken

ning van het e iland ~anka bij de kapitaalsrekening is 

opgebracht (gedrukt stuk No . 18 0). 

On der a f d e eli n gen 338 en 339. Een goedkoo
pe brandstof voor de industrie achtte men algemeen van 
groot belang. In verband claarmede werd op krachtiger 
exploitatie van de mijnen te Sawahloento en op Poeloe· 
Laoet alsook van de Lematang terreinen aangedrongen. 

Een lid vroeg wat sedert de verschijning van het rap· 
port.Koomans ten aanzien van het co kesvraagstuk ge~ 

daan is. 
Ook vroeg men boe het staa t met plannen voor dis

tillatie van bruinkool. 
Verder werd gevraagd waarom op de begrooting niets 

te vinden is betreffende de Lematang.kolenontginningen . 
Aan vele leden was het opgevallen, dat de verkoopprijs 

van kolen voor 1919 zoo laag geraamd is. De prijs toch 
is geraamd op f 11.65 per ton, terwijl men thans voor 
kolen in Kederlandsch·lndiê minstens f 50.- per ton, 
volgens en kele leden f 70.- per ton te betalen heeft. 
Sommige leden meenden te weten dat het streven der 
Regeering er op gericht is, om zooveel mogelijk aan de 
vaste afnemers harer kolen, waartoe behooren de 
K oninklijke Paketvaart Maatschappij en de Nederlandsche 
stoomvaartmaatschappijen. een matigen prijs en niet 
een oorlogsprijs in rekening te urengen . Met dit streven 
kon men zich in beginsel geheel vereenigen onder de 
uitdrukkelijke voorwaarde evenwel, dat de R egeering er 
voor zal waken, dat de gunst, die zij dusdoende aan de 
stoomvaartmaatschappijen verleent, door 'deze op haar 
beurt zal worden doorgegeven a",n de belanghebbenden 
bij den export, die thans met g roote moeilijkbeden te 
kampen hebben. lmmers, wanneer dit niet door de 
stoomvaartmaatschappijen gedaan wordt, en deze hooge 
vr:tchten blijven rekenen voor het vervoer van de 
Indische producten, dan zou de goed bedoelde verkoop
politiek der Regeering per slot van rekening in eene 
bijdrage aan de winst- en verliesrekening van voormelde 
stoomvaartmaatschappijen ontaarden. Dit kan moeilijk 
in de bedoeling der Regeering liggen, en daarom dient 
zij er nauwlettend op toe te zien, dat eene verschaffing 
van hare kolen beneden den marktprijs aan voormelde 
stoomvaartmaatschappijen niet slechts aan die maat
schappijen ten goed~ komt, maar ook aan geheel Neder
landsch-Indië , welks belangen e ischen, dat de export 
zijner producten zooveel mogelijk worde bevorderd en 
niet bemoeilijkt of on mogelijk gemaakt door hoog opge· 
schroefde vrachtprijzen. Aangedrongen werd op de over
legging van de leveringscontracten. 

Naar een lid vernam is de K.P.M. door de levering van 
Ombilinkolen tegen veellageren prijs dan de markt
prijs in staat geweest de vrachten in den archipel 
op het niveau van voor den oorlog te houden, maar 
hij zou gaarne vernemen of de winstderving die het Gou
vernement daardoor geleden heeft, opgewogen wordt 
door het indirect voordeel dat de Indische gemeenschap 
daardoor heeft geooten. 

Men vroeg nadere inlichtingen omtrent het feit dat 
Poeloe-Laoetkolen beneden den kostprijs zijn verkocht. 

In de toelichting staal dat de stijging der prijzen vah 
de verkochte steen koot is toe te schrijven aan het duur~ 
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dere vervoer in den Archipel; lIerden;p i. eVeJlwel ver
meId dat de levering plaats heeft te Stagen; gevraagd 
werd hoe het vervoer dan op die prijsstijging invloed kon 
uitoefenen (gedrukt stuk No. 18 F). 

Gaarne zou worden vernomen op welke basis de leve· 
ring aan particulieren buiten contract plaats heeft. 

o n der a f d e e I i n g 340. Men drong aan op eene 
verjaging van den zoutprijs. Goedkoop zout zal de be
volking ten goede komen. Een ander lid merkte daarbij 
op dat het dan in de rede ligt dat de Regeering van den 
zoutaanmaak afziet en deze geheel overlaat .aan lnland
scbe zoutwinners en zoo noodig het tekon aan zout van 
het buitenland betrekt. 

Men achtte den prijs, waarvoor de Regeering het zout 
van de aaumakers op Madoera koopt, veel te laag. De 
zoutmakers ontvangen slecbts / 10.- per kojang, ter
wijl daarop ! 193.- winst wordt gemaakt. Gevraagd 
werd of de Sarekat hlam antwoord op haar, deze aan
gelegenheid rakend , verzoekschrift zal ontvangen. Het 
optreden tegen de zoutaanmakers aan de Zuidkust van 
Djokja, achtte men niet sympathiek. Het denkbeeld 
werd geopperd om uitsluitend aan de daar nog gevestigde 
zoutaanmakers licenties voor aanmaak te geven; op deze 
wijze zullen die Heden langzamerhand verdwijnen en zijn 
geen moeilijkheden te verwachten. 

De vraag werd gesteld in hoeverre bij de invoering van 
het zoutmonopolie in de Vorstenlanden rekening was 
gehouden met de rechten van de zelfbesturen en de 
belangen der bevolking . 

Voorts drong men er op aan den aanmaak van zout 
voor eigen gebruik vrij te laten. Ter besparing van be
drijfskosten achtte men het wenschelijk den zoutverkoop 
en den opium verkoop door denzelfden dienst te doen 
plaats hebben; dit denkbeeld werd echter door verschil
lende andere leden niet gelukkig geacht. Men zou echter 
gaarne vernemen of de inspectie van zout en opium niet 
door denzelfden dienst zou kunnen geschieden. Een 
vermeerdering van het aantal zoutverkoopplaatsen werd 
noodzakelijk geacht. 

Gevraagd werd om nadere motiveering van de uitbrej· 
ding der zoutinspectie (gedrukt stuk No. 18 G). 

D.e inkomsten, die de staat trekt uit de zoutdistributie 
drukken. naar eenige leden meenden, zeer zwaar op de 
Inlandsche bevolking. 

Men vroeg of de Regeering zou willen mededeelen of in 
de buitengewesten de detail verkoopprijs van het zout 
lager is dan op Java. 

o n der il f d e e I i n g 341. De vraag werd geopperd 
of de dienst voor bet vervo~r te water niet ondergebracht 
kon worden bij het Departement van Marine en of het 
vervoer in eigen bedrijf wel voldoend gunstige uitkom
sten geeft (gedrukt stuk No. 18 H). 

o n der a f d e eli n g 342. Men had bezwaar, de 
gelden voor een wijziging van de inqeeJing van het hoofd· 
kantoor van den post-, telegraaf- en telefoondienst reeds 
thans beschikbaar te stellen. zoolang omtrent de door 
deze wijziging Doodig geworden weddeherzieningen nog 
niets is beslist, en wenschte dat met het toestaan van 
gelden gewacht zou worden, totdat meer zekerheid over 
de in te voeren reorganisatie zal zijn verkregen. Andere 
leden waren van oordeel dat de reorganisatie..plannen 
reeds voldoende vast st~ 

Van verschillende kanten werd het denkbeeld geopperd 
de aangeteekende brieven zonder aangegeven waarde met 
de kennisg-eving. aan den geadresseerde te doen bezorgen. 

Gevraagd werd wat juist is van de door vele vereeni· 
gingen geuite klacht, dat circulaires en oproepingen in 
grooten getale de geadresseerden niet bereiken. De In
landsche bestellers schijnen deze stukken voor eigen gemak 
weg te werpen, of zij blijven in de bestelhuizen liggen. 

Gevraagd werd welke de bestemming is van den hoofd
ambtenaar, ter beschikking van het hoofd van den post
dienst gesteld, nu deze laatste ambtenaar door eerstge
noemde niet wordt vervangen zooals bij de beschikking
stelling de bedoeling was. 

Eenige leden drongen op verlaging van het postta
rief tot 5 cents voor enkel port door geheel Indi;; aan, 
daar het bestaande tarief voor lnlandsche beurzen te hoog 
wordt geacht. 

Dat de postdienst daardoor tijdelijk verlies zou op
leveren , behoefde geen reden te zijn om van dien maat~ 
regel af te zien . Enkele leden wenschten de port voor 
briefverkeer op een zelfde eiland te verlagen tot 2~ 
cent voor enkel port, Men vroeg wat de financieele 
gevolgen hiervan zouden zijn. Door een goedkoop tarief, 
merkte een ander lid op, zal het van den postdienst 
gemaakt gebruik worden bevorderd; het verlies door een 
goedkoop tarief ontstaan wordt zoodoende, zooals de 
ervaring in andere landen heeft bewezen, op den duur 
weder goedgemaakt. 

Aangedrongen werd op een betere regeling van de 
districtspost. 

Men vroeg nog welke partjculi ere telefoonnetten in de 
toekomst zullen worden overgenomen en in welke volg. 
orde Voorts werd men gaarne ingelicht betreffende de 
voor vrijdom van telefoon bestaande regelen. 

Er werden ernstige bezwaren geopperd tegen den 
beperkten dienst op Zondagen 

O n der a f d e e I i n g 343. Nopens de algemeene 
spoor-politiek werd opgemerkt dat de Regeering veel 
te veel de verbindingen in het binnenland verwaarloost. 
Kostbare lijnen voor eendaagsche verbinding achtte men 
een zaak , die pas na de vervulling van deze behoefte 
aan de orde mag komen. Uitbreidin g van het binnen
landsch verkeersnet toch is van veel grooter belang voor 
land en volk. Bij den aanleg van nieuwe lijnen behoort 
naar veler inzicht niet in de eerste plaats de . rentabili
teitsk westie te · worden gesteld; de bevordering van de 
welvaart der landstreek moet steeds den doorslag geven. 

Men vroeg of de Regeering de instelling van een spoor· 
raad voor het uitoefenen van toezicht op de spoorweg· 
diensten niet zou willen overwegen. 

Voorts zou men gaarne vernemen wat de reden is 
dat de nitkomsten van den aanleg der lijnen Cheribon
Kroja en Bandjar-Parigi met zulke groote bedragen de 
ramingen hebben overschreden 

Aangedrongen werd op een herziening van de tarieven 
der Staatsspoorwegen. 

Men vroeg om overlegging van de sterftecijfers onder 
de werklieden bij den aanleg van de Bandjar-Parigi lijn. 

Men wees er op dat over het. algemeen bij den aanleg 
van werken meer met de behartiging der volksgezondheid 
rekening moet worden gehouden. Bij den aanleg van 
spoorwegen in Bandjar en elders b.v. waren kuilen ont
sta.an door het weghalen van grond voor de baan, welke 



kuilen niet gevuld zijn en thans moerassen zijn gewor~ 
den, die een kweekplaats zijn voor malariamuskieten. 

Meerdere zuinigheid bij den aanleg van die lijnen in 
de buitengewesten, waarvan kan worden gezegd dat zij 
ook in de toekomst slechts locale beteekenis hebben, werd 
noodzakelijk geacht. 

Men achtte het van belang om de Zuid-Sumatralijn 
door te trekken door Djambi en daarna een verbindings~ 
lijn aan te leggen naar Korintji, ten einde deze vrucht~ 
bare streek uit haar isolement te verlossen . 

Opgave werd verzocht van de regeling voor de vrij
biljetten. [s het waar, zoo vroeg men, dat er een rege
ling met de K. P. M. bestaat voor wederzijdsche reductie? 

Gevraagd werd welke overwegende bezwaren er zijn 
tegen het inleggen van een éénnachtssneldi~nst Batavia
Soerabaja, of motortreinen voor de mail en enkele passa
giers. 

Meerdere leden betreurden het dat ook op deze begroo
ting nog geen gelden zijn uitgetrokken om de hoofd 
plaats Telok Betong aan het Zuid-Sumatra-spoorwegnet 
te verbinden. 

Daar sedert de opening nog geen enkele handelaar 
van Telok Betong naar Tandjoeng Karang verhuisd is, 
meenden zij dat de Regeering thans wel tot de over
tuiging zal moeten komen dat zij haar doel, om door 
niet aansluiting van de hoofdplaats der Lampongsche 
districten aan de nieuwe afvoerhaven voor dat gewest 
de handelaren er toe te brengen zich naar het minder 
ongezonde Tandjoeng Karang te verplaatsen, niet zal 

bereiken. 
Waar deze bandelaren hun belang zoodanig begrijpen 

dat zij bereid zijn die verbinding zelve ter hand te nemen 
wanneer de Staat de daartoe noodige concessie wil ver
leenen, - hetgeen allerminst wijst op een voornemen om 
hun handel naar elders te verleggen. - waren deze leden 
van meening dat het oogenblik is aangebroken om op 
den ingeslagen weg terug te keeren. Zij drongen er bij 
de Regeering op aan den onderwerpelijken post te ver
hoogen met f 250000, of zooveel minder als volgens ra 
ming Doodig zal zijn, ten einde de gewenschte \r'erbin
ding tot stand te brengen. 

Vele leden achtten de uitbreiding van den Gouverne
ments-automobieldienst mogelijk en gewenscht. 

Gevraagd werd hoeveel kilometer in 1917 en 1918 is 
doorloopen; zonder deze opgave werden de gegeven cijfers 
voor den automobieldienst (zie gedrukt stuk No. 18 K .) 
van weinig waarde geoordeeld. 

A a n leg van tra m weg e n van Toe I 0 e n g
a g 0 eng n a arT 0 ego e, van S i bol g a n...a a r 
Pad a n g-S i d e m poe a n en van Tak a I a rna a r 

Maros. 

Aangaande den bij den aanleg van deze lijnen toege· 
pasten bedrijfsvorm, dien men het gemengd bedrijf noemt, 
merkte men op dat deze vorm hier niet op zijn plaats 
is daar uit de toelichting blijkt dat het geheele risico . , 
uitsluitend door het Land gedragen wordt. Dit werd 
verkeerd geacht; wordt de zooeven gemelde bedrijfsvorm 
aanvaard, dan behoort het risico over beide partijen 
verdeeld te worden . Van particulier initiatief kan niet 
gesproken worden, daar het particulier kapitaal, waaraan 
4 0/0 rente gegarandeerd wordt, geen risico draagt. 
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Andere leden meenden dat aan het particulier kapi
taal te veel invloed werd toegekend doordat slechts een 
der commissarissen door de Regeering zou worden be
noemd. 

Dat het gemengd bedrijf hier g~wenscht zoude zijn op 
grond van personeelsgebrek bij het Land, kon niet toe- . 
gegeven worden. De Staat kan immers evenals particu
lieren, voor de uitvoering van groote werken desnoods 
tijdelijke hoog bezoldigde werkkrachten in dienst nemen. 
Meermalen toch gaan ingenieurs uit staatsdienst in het 
particuliere over. Zulks zou hier ook kunnen plaats 
hebben bij aanleg door particulieren. De geldelijke 
draagkracht van het Land werd groot genoeg geacht 
om den aanleg geheel te bekostigen. 

Met het oog op de omstandigheid dat de Regeering bij 
zijn verkeerspolitiek het belang van de bevolking in de 
eerste plaats in het oog moet houden. werden moeilijk
heden met de particuliere aandeelhouders niet uitgeslo. 
ten geacht. 

De Staat toch zal bij zijn verkeerspolitiek - die in de 
eerste plaats openlegging van bepaalde landstreken moet 
beoogen - vaak andere belangen moeten behartigen dan 
de particulier. 

Veel oneenigheid werd ten deze voorzien en waar de 
mededeeling aan het slot van de memorie van toelichting 
wijst op de waarschijnlijkheid dat de Regeering den aan
leg zelf ter hand zal nemen als het gemengd bedrijf niet 
tot stand mocht komen, had men, naar gemeend werd, 
beter dadelijk den vorm van staats~exploitatie kunnen 
kiezen. , 

Door vele leden werd zui vere staatsexploitatie ge
wenscht geacht. De ondervinding wijst ook in die rich
ting; het streven is juist om particuliere lijnen over te 
nemen. Ook uit politiek oogpunt is staatsexploitatie een 
staatsbelang. 

Voor aanleg van nieuwe lijnen in de buitengewesten 
achtten andere leden het gemengd bedrijf een goeden 
vorm. Het particuliere kapitaal, dat reeds in de streek 
waar de aanleg geschiedt groote belangen heeft, kan 
dan op harmonische wijze met het Gouvernement samen
werken . 

Tegenover staatsexploitatie werd aangevoerd dat het 
leen en van de zeer groote bedragen, die toch voor 
staatsexploitatie noodig zullen zijn, op den duur niet 
mogelijk zal blijken, vooral niet als het Gouvernement 
alle be~rijven zelf zou willen entameeren, en aan den 
particulieren ondernemer geen gelegenheid meer zou 
willen geven tot het maken van winst. De buitenlandsche 
geldmarkten zouden dan voor den Indischen staat gesloten 
worden. 

Verschillende leden betreurden het dat de gegeven toe
lichting zoo weinig uitvoerig is. 

HOOFDSTUK I. 

Afdeeling IX. 

o n der a f d e e I i n g 92. 
ten worden gegeven aan de 

Men vroeg, welke opdrach
hier bedoelde officieren. 

On der a f de e I i n g 92 en 95. Gevraagd werd waar
om de kosten van den vliegdienst gedeeltelijk waren 
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ondergebracht bij onderafdeeling 92/ en voor een ander 
gedeelte bij onderafdeeling 95. 

o n der a f d e e I i n g 105. Door vele leden werd met 
aandrang gewezen o~ de noodz~kelijkheid om voor het 

• aanschaffen van oorlogsbehoeften en !(rondstoffen niet 
alleen op Nederland te zijn aangewezen. Het Departe
met van Oorlog hier te lande behoorde zelfstandig te 
kunnen beslissen waar het zijn bestellingen wilde doen. 
Men achtte het wenschelijk, dat zooveel mogelijk de 
oorlogsbehoeften hier te lande worden aangemaakt om 
van het buitenland en ook van Nederland minder afhan
kelijk te zijn; omdat het in oorlogstijd steeds twijfelach
tig is of men op aanvulling van buitenaf kan rekenen. 

Aangedrongen werd op een nadere specificatie van den 
post van ongeveer 8 millioen· voor materieel. 

HOOFDSTUK Il. 

Afdeeling IX. 

Door vele leden werd de vraag gesteld hoe de Re
geering zich de bekostiging van de defensie van 
Nederlandseh-Indië denkt en welk gedeelte Nederland 
daarvan zal dragen. 

Verschillende leden konden geen vrede hebben met de 
sterke stijging van uitgaven voor de oorlogsbegrooting 
zoolang voor .dringender behoeften (vol. verbetering van 
econom,ische toestanden en Inlandsch onderwijs) verge
lijkenderwijze nog weinig besteed werd. 

. Verscheidene leden waren van oordeel dat geen vol
doende bekendheid werd gegeven aan den staat van de 
verdedigingswerken, waardoor ouder het publiek het 
gevoel ontstaat dat het land niet behoorlijk verdedigd 
wordt. Men achtte die geheimzinnigheid onnoodig daar 
toch ook in Nederland veel meer openbaarheid wordt 
gegeven aan het stelsel van verdediging en zijn onder
deelen. 

Vele leden meenden dat ook voor Indiê een volksleger 
de voorkeur zou verdienen boven een beroepsleger. Hoe
wel met dit denkbeeld instemmend, waren eenige leden 
van oordeel, dat de Inlandsche bevolking daarvoor geen 
zwaardere financieele lasten mogen worden opgelegd. 
Anderen · wezen er echter op dat belastingen voor een 
bepaald doel als b.v. voor militie, hier te lande onbekend 
zijn, omdat alle belastingen worden samengevoegd en 
daaruit alle uitgaven worden bestreden. Een lid was 
van oordeel dat een vrijwilligersleger gehandhaafd moet 
worden, omdat militie een groote inbreuk is op de per
soonlijke vrijheid. Door vele leden werd aangedrongen 
op bespoediging van de indiening van Regeeringsvoor
stellen tot invoering van een Inlandsche militie .. 

Eenige leden waren vau meening dat de geest in het 
leger veel minder goed is dan onlangs officieus werd 
medegedeeld. 

Hangt de wellicht bestaande minder goede geest niet 
af, zoo werd gevraagd, van sommige grieven van het 
kader en die in zake de voedsel voorziening van de min
dere militairen? Worden pogingen aangewend ter ver
betering van dien geest? Wordt b.V. de Legervereeniging 
door het officierskorps wel met voldoende vertrouwen 
tegemoetgekomen? Op deze vragen zou men gaarne ant
woord ontvangen. 

Het had de aandacht getrokken, dat de hoogste rangen 
van het leger als regel bezet worden door stafofficieren, 
die het contact met den troep verloren hebben. 

Gevraagd werd of geen verbetering van den geest in 
het leger kan worden ver.wacht door den militaireu in hun 
vrijen tijd een vakopleiding te geven, die hun te pas 
kan komen na hun ontslag uit den dienst. Op die wijze 
zou tevens tegemoet kunnen worden gekomen aan het 
gebrek aan geschoolde arbeiders hier te lande. 

Gaarne zou men vernemen of de Officieren bond wel 
werkzaam is in de richting van opheffing der minderen. 

Nog werd er op gewezen dat de zedelijke factoren in 
het leven der mindere militairtm worden verwaarloosd. 

Andere leden drongen er op aan dat bij de aanwer
ving in Holland zorg gedragen wordt. dat slechte ele
menten niet worden aangenomen, omdat uit het slechte 
gehalte van een deel der mindere militairen de geest 
van ontevredenheid voortvloeit. Enkele leden drongen 
aan op verwijdering uit N.-I. van personen, die er een 
gewoonte van maken den geest in het leger te hederven_ 

Anderen verzetten zich tegen die verwijdering omdat 
zij "en slechten indruk zou maken op de Inlanders . Som
migen achtten socialistische propaganda in het leger niet 
verkeerd, omdat zij een teek en is van zich baan brekende 
nieuwe ideên. 

Enkelen zochten de oorzaak van den minder goeden 
geest in de houding van officieren die aan hun minde· 
ren geen vertrouwen zouden weten in te boezemen. 
Daartegen werd aangevoerd dat die goede verstandhou
ding zeer werd bemoeilijkt door het slechte gedrag van 
een minderheid onder de Europeesche soldaten . 

Van verschillende zijden werd aangedrongen op het 
in het leven roepen van eene regeling die het mogelijk 
zou maken ongeschikt gebleken elementen gemakkelijker 
dan thans het geval is, uit het leger te verwijderen. 

Verzocht werd om volledige gelijkstelling van de Eu
ropeanen en Inlanders in het leger. Men achtte de be
paling d. t het leger voor een bepaald percentage uit 
Europeanen moet bestaan, vernederend voor de Inlanders .. 

Eenige leden vroegen inlichtingen n.ar de in sommige 
dagbladen besproken omstandigheid, dat gehuwde onder
officieren wier vrouwen nog in Nederland zijn en door 
de stremming van het scheepvaartverkeer niet herwaarts 
kunnen overkomen, door het Legerbestuur als ongehuwd 
worden aangemerkt. Deze leden keurden het voorts af, 
dat de mindere militairen zooveel voor eigen , voeding 
moeten uitgeven, dat er voor andere doeleinden nagenoeg 
niets overblijft. 

Andere leden merkten op dat ten aanzien van de be
sproken eigen voedselvoorziening van mindere militairen, 
bij deze begrooting reeds voorzieningen zijn getroffen. 

Het militair reglement op de krijgstucht is, naar de 
zienswijze van vele leden, gebeel verouderd. Men drong 
op een herziening ervan aan, inzonderheid wat de instel
ling betreft dat de militair eerst zijn straf moet onder
gaan, d a a rn a slechts over zijn bestraffing mag klagen. 

De corpsschool is, naar men meende. een instelling, 
·die zeer slecbt van leerkrachten voorzien is 

Men vestigde ook de aandacht op het feit dat in het 
Indische leger zoovele generaals zijn, in verhouding veel 
meer dan in het Nederlandsche · leger; gevraagd werd 
of ten deze geen vermindering mogelijk zou zijn . 

Voorts zou men gaarne nopens de volgende punten 
het oordeel der Regeeling vernemen: 



vraagstuk met den meesten spoed afdoende behoort te 
worden geregeld. Waar in dit klimaat de paarden toch 
reeds spoediger voor gebruik ongeschikt worden dan in 
Europa, zou de cavalerie, indien een behoorlijke aanvulling 
van bet paarden-materieel in oorlogstijd niet verzekerd 
was, van geen nut zijn en beter kunnen worden afgeschaft. 
Naar de meening van deze leden waren er tbans genoeg 
proeven genomen om tot een vast plan te geraken. 

Men zou gaarne vernemen wanneer de verwapening 
van de bergartillerie en vestingartillerie kan worden tege
moet gezien. Men meende toch te weten dat het tegen
woordig geschut verouderd is en bovendien bestaat uit 
te veel soorten kanonnen. Ook zou niet ' voldoende am
munitie aanwezig zijn. Door een lid werd gewezen op de 
kosten die deze verwapening zou meebrengen. Reeds 
thans vertegenwoordigen de Oorlogs- ery Marine-begroo. 
ting samen ongeveer 1/3 van de uitgaven, terwijl het on
derwijs genoegen moet nemen met een kleine 10 miUioen. 

Verzocht werd om bij de bezoldigingsverbetering van 
onderofficieren rekening te houden met het voorstel van 
het hoofdbestuur der onderofficiers vereeniging "Ons 
Aller Belang", geformuleerd in hare vergaderingen van 
1 7 en 20 Mei, beoogende : 

1. De invoering van een stelsel van verkorten dienst
tijd, waarbij de overgang in een gouvernements of ge
meente betrekking na ommekomst van den militairen 
diensttijd wordt gewaarborgd, en waarbij: 
a. de diensttijd in het leger voor de in burgerlijken 

dienst overgaande onderofficieren niet langer dan 
hoogstens 10 jaren mag bedragen; 

ó. wettelijke regeling wordt toegezegd in zake den 
overgang in 's lands burgerlijken dienst, keuze, voor
rechten, beoordeelingstaten enz. ; 

c. de gelegenheid wordt geopend, een dienstverband voor 
het leger aantegaan voor hoogstens vier jaren j 

d. na zes jaren dienst in bet leger voor militairen die 
den onderofficiersrang bereikt hebben, een verlof 
naar Nederland verkrijgbaar is; 

e. militairen na overgang in ' s lands burgerlijken dienst 
vallen onder de bepalingen van het voor Gouverne
ments ambtenaren geldende pensioensreglement ; 

j. voor hen die in het leger wenschen te blijven, in 
alle takken van dienst de rang van onderluitenant 
wordt opengesteld . 

[[. Verbetering der inkomsten van de onderofficieren 
en de invoering van maandelijksch traktement voor alle 
onderofficieren. • 

lIl. Een betere rechtspraak. 
IV. Herziening van de bepalingen op de werving 

{vervallen van het z.g. handgeld dat dient te worden 
vervangen door een tegemoetkoming voor uitrusting). 

V. Opellstelling van den onderluitenantsrang bij alle 
wapens en diensten, 

On der a f ct e eli n g 360. Een lid vroeg. waarom 
de cavalerie van Mangko Negoro was afgeschaft. 

o n der a f d e e I i n g 367. Gevraagd werd om op
gave van bet juiste bedrag van de kosten van den vlag
gestok van den Legercommandant; naar verluidt zou 
hiervoor / ~.OOO zijn uitgegeven. 

Gaarne zou men vernemen of er inderdaad paviljoens 
van woningen van hoofdofficieren te Bandoeng door dezen 
worden verhuurd. 
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Van verschillende zijden werd gevraagd of geen aanbe
steding van den bouw van officierswoningen te Bandoeng 
mogelijk is en of bet niet billijk zou zijn den bouw zoo te
regelen, dat lager bezoldigden hun woning eerder betrek
ken dan hooger bezoldigden, welke laatsten hoteluitgaven 
beter kunnen dragen. 

° n der a f d e e I i n g 36911. De opmerking werd ge
maakt, dat weliswaar door noot 29 werd verwezen naar 
de Memorie van Toelichting, doch dat daar omtrent deze 
aangelegenheid, speciaal over de verdedigingswerken geen 
inlichtingen voorkomen. 

On der a f d e e I i n g 370. Gevraagd werd waar deze 
ambtenaar zal worden te werk gesteld en waarom zijn 
huishuurvergoeding verhoogd moet worden . 

° n der a f d e e I i n g 371. De opmerking werd ge
maakt, dat ui.t de begrooting blijkt, dat de militaire ge
neeskundige dienst van plan is om bier een opleiding voor 
verplegers in het leven te roepen, die in alle opzichte~ 
gelijk staat met die in Europa. Dit achtte men zeer toe 
te juichen in tegenstelling met de houding bij den Bur
gerlijken Geneeskundigen Dienst waar aan de opleiding 
voor verplegers nog veel ontbreekt. 

Door vele leden werd de klacht geuit, dat in de hospi
talen de verpleging van rnlandsche militairen achter staat 
bij de verpleging van Menadoneezen en Amboneezen .. 
Men drong aan op gelijke behandeling en achtte het ver
keerd dat b .v. een Amboneesch sergeant in de 2de klasso 
wordt verpleegd en een [nlandsch sergeant in de derde 
klasse. 

Onderafdeeling 372. De vraag werd gesteld 
welke maatregelen de R egeering denkt te nemen om het 
incompleet aan officieren van gezondheid aan te vullen 
en men vroeg inlichtingen of een aanvulling met Indische 
artsen niet mog lijk is. In verband daarmede werd op
gemerkt dat twee of drie Indische artsen indertijd in 
opleiding zijn geweest bij het militair hospitaal te Tji
mahi, maar dat " zij door de van Europeesche officieren 
van gezondheid ondervonden behandeling hebben afgezieQ 
van verdere opleiding. 

Met het oog op het voortdurend tekort, waren enkele 
leden van oordeel, dat men indertijd geen 8 officieren van 
gezondheid voor de pest bestrijding had mogen afstaan. 

• ° n der a f d e eli n g 3730. Door eenige leden werd 
aangedrongen op de afschaffing van lijfstraffen in de 
militaire gevangenissen. Andere led en konden zich daar
mede niet vereenigen. 

o n der a f d e e I i n g 374. Men sprak er zijn verba
zing over uit. dat, zooals in noot No. 39 wordt medege
deeld, voor 8 ct. per dag aan Europeanen en ó ct. per 
dag aan Inlanders behoorlijk voedsel kon worden verstrekt. 
Men zou gaarne vernemen, waaruit het eten wel bestond: 

. Wanneer deze bedragen slechts toeslagen zij n I dan ware 
eenige meerdere duidelijkheid gewenscht geweest. 

° n der a f d e e I i n g 37 Sb. Vele leden achtten het 
wenschelijk de in de onderafdeelingen 375/J en 376b uit
getrokken posten voor stafmuziek te schrappen, omdat 
het le;.;er nooit profiteert van de stafmuziek, die als 
eenige militaire dienst Zaterdagavond concerten geeft in 
de societeit "Concordia" en soms bij parades optreedt. 
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Enkele leden waren van oordeel dat h~t thans be
staande orkest in stand gehouden moest worden, omdat 
'van Regeeringswege toch al niet veel voor kunst wordt 
gedaan . Deze leden achtten het echter wel wenschelijk 
de post te brengen ten laste van een ander Departement. 
Daartegen werd aangevoerd, dat het orkest alleen aan de 
ingezetenen van Batavia ten goede komt en dus even
tueel de gemeente zich de zaak moet aantrekken, terwijl 
geen I gelden uit de algemeene middelen daarvdor be

-hodren te worden aangewend. 
Vele leden waren van oordeel, dat de staat de kosten 

behoort te 'dragen van de bataljons muziek en dat het 
.niet billijk is de kosten daarvan te laten dragen door de 
officieren. M~n vroeg of ter zake voorstellen van de 
Regeering zijn te wachten. 

O .n der a f de eli n g 379. Uitgaanqe van het stand. 
punt, dat gelijke daden op gelijke wijze behooren te 
worden beloond , onafhankelijk van den landaard, drong 
!1'en aan op het afschaffen van het eereteeken van Moed 
en Trouwen het eventueel verleenen van de Militaire 
.~iIlemsorde ook aan Inlander~, 

On der a f de e I i n g 380. Vele leden meenden, dat 
deze post onvoldoende toegelicht "as en achtten de ver
wijzing in nOOt 49 naar de onderafdeelin g 387 onbe· 

• g rijpelijk. 

o n der a f de e I i n g 390. De vraag werd gesteld 
hoe lan g de leergang duurt cn wat de resultaten zijn . 

o n der a f d e eli n g 391. Algemeen was men van 
oordeel, dat offi cieren, die lid zijn van een examencom· 
f'lissie, <!.aar voor dezelfde schadeloosstelling bebooren te 
~enieten als de burger-examinatoren. 

Aangedrongen werd op een betere regeling van de 
~ergoedingen voor reiz en in het belang van den dienst 
gedaan, daar, naar men gehoord had, de officieren klagen, 
~at zij daarop steeds moeten toeleggen. 

On der a f d e e I i n g 393. Het t,."k de aandacht, 
dat onder dezen post een bedrag begrepen is van vijfhon
derd duizend gulden voor de k osten van tewerkstelling 
van veroordeelden, terwijl voor hetzelfde doel in de 

· onderafdeeling 389 en 383 bedragen voorkomen van 
f 525.000 en f 853 .500. Men zou gaarne vernem en hoe
.veel dwangarbeiders te werk zijn gesteld bij het leger 
,en of dat aantal niet vatbaar is voor een belangrijke 
· .vermind~ring. 

o n der a f d e eli n g 394. 
gaarne een nadere toelichting 

Vele leden mistten 
van dezen post. 

on· 

o n der a f d e e I i n g 396. Gevraagd werd onder 
'Welk hoofd de uitgaven voor subsidies enz. aan Vrij. 
willigerscorpsen te vinden zijn . 

Eenige leden achtten het wenschelijk de leden der 
Vrijwilligerskorpsen, ten opzichte. van de verkorting van 
der eersten oefentijd, bij invoering der Militie gelijk te stel
len, met de voormalige schutters en hen e\'entueel bij 
gebleken militaire geschiktheid vrij te stellen van dien 
eersten oeCeningstijd, behal ve ten opzichte van oefeningen 
in grooter verband. 

Meerdere leden drongen aan op aanmoediging van de 
oprichting en instandhouding van de Vrijwilligerskorpsen 

· door het beschikbaar stellen van meer beroeps-in-
· structeurs enz, enz, 

Onderafdeeling 397. Naar aanleiding van de 
in noot No. 60 gegeven toelichting werd opgemerkt, dat 
de automohielbezitters daarom zulke bezwaren hebben 
tegen bet vervoer van hun auto's per trein, omdat onder 
weg altijd zoo veel gestolen wordt. Men vroeg of het 
niet mogelijk is, dat door de S S. een beter toezicht uit
geoefend wordt. 

o n der a f d e eli n g 400. 
specificatie van deze uitgaaf 
beheer. 

Gevraagd werd o m een 
voor graslanden in eigen 

On der a f d'e eli n g 40 I. Gaarne zou worden ver
nomen onder welke voorwaarden bet bier bedoeld rente· 
loos voorschot is verleend. 

On der a f d è eli n g 402 . Men was van oordeel, dat 
aan gehuwde militairen, die in he t hospitaal worden op
genomen de volle soldij behoort te worden uithetaald, 
omdat zij in staat moeten worden gesteld hUil gezin te 
blijven onderhouden en de kosten van hun huishouding 
door hun afwezigheid niet beduidend verminderen. 

o n der a f d e e I i n g 404. Enkele leden stelden voor 
dezen post te laten vervallen aangezien zij bezwaar heb· 
ben tegen de huidige regeling der mili tie. 

Vele leden drongen er op aan, dat de miliciens en de 
vrijwilligers op dezelfde wijle zouden worden behandeld. 

Men achtte het verkeerd, dat vrijwilligers zouden wor
den aangewezen om corveediensten te doen voor de mi
liciens. Men zou liever zien, dat evenals in Nederland, 
het verrichten van corveediensten aan burgers werd op
gedragen. 

Men vroeg wanneer de verplichte krijgsdienst voor 
Europeanen ingevoerd wordt in de buitengewesten. Een 
lid vernam, dat vele voor dezen dienst in aan merking 
komende jongelieden Java verlaten en naar de buiten
gewesten gaan, om zoodoende den dienst te ontloopen. 
Men vernam zelfs, dat het Gouvernement door over
plaatsing van voor den dienst bij de militie in aanmer
king komende landsdienaren, in de.e het voorbeeld geeft. 

On der a f d e eli n g 408. Gevraagd werd waartoe 
het hier bedoeld periodieke onderzoek noodig is. 

On der a f d e eli n g 409. Aangedrongen werd op 
soldij verbetering ook voor den Inlander met den mees· 
ten tpoed, zoo mogelijk met terugwerkende kracht. 

Meerdere drongen aan op verbetering van de huisves
ting van de gehuwde Amboineesche onderofficieren. 
Voor hen waren ook onderoffici erswoningen te bouwen . 
De Europeesche onderofficieren zouden daar wel geen be
zwaar tegen hebben . Bij gebrek dan woningen zou nu 
reeds een kleine indemniteit kunnen worden ver1eend. 

Een lid drong er op aan het mogelijk te maken, dat 
niet .. Europeesche militairen tot het W eduwen- en \Vee
zen fonds voor militairen beneden den ran g van officier 
kunnen toetreden. 

hien achtte de voorgestelde positieverbeteringen voor 
mindere militairen veel te laat ingediend. Bovendien 
achtte een lid soldijverbetering niet lIoodig wanneer aan 
ieder minder militair vrije voeding wordt verl.:-end. Waar
om is hier het oordeel der vakvereeniging niet gevraagd? 

Men vroeg of het juist is, dat onderofficieren, die bij 
volmacht gehuwd zijn en wier echtgenooten als gevolg van 



de tijdsomstandigheden niet naar lndiê kunnen komen, 
dour Lle Intendance akc; ongehuwd aangemerkt worden en 
zoo ja, wijziging van de betrekkelijke bepalingen of een 
juistere uitlegging daarvan door het Legerbestuur kan 
worden verwacht. 

Vele leden waren van oordeel, dat de achterstelling van 
lnlanders bij Amboneezen, :Menadoneezen enz., waardoor 
zooveel Inlanders zich gekrenkt gevoelen geheel behoort te 
verdwijnen, zoowel uit sociale als miJitaire overwegingen. 

Men drong aan op volkomen gelijkstelling. 
]n de eerste plaats zouden daarvoor de traktementen 

gelijk gemaakt moeten worden, hetgeen geen overbodige 
weelde zou zijn, daar de tegenwoordige bezoldigingen 
. v'ln de minstbezoldigde lnlandsche soldaten sinds 1872 

• overanderd zijn gebleven en niet zijn verhoogd met het 
duurder worden van den levensstandaard. 

Men verwachtte van deze maatregelen een verbetering 
vl>,n het gehalte onder de lnlandsche soldaten, doch men 
was van oordeel, dat er nog meer gedaan moest worden. 

Een lid vreesde. dat de animo onder de Menadoneezen 
en Amboneezen om te dienen aanmerkelijk zou vermin
deren, wanneer lij op geheel gelijken voet als de andere 
Inlanders werden behandeld. Dit zou het leger niet ten 
goede komen. Andere leden achtten dit bezwaar niet 
van overwegend belang . 

Ten einde ook voor de meer bekwamen en eerzuchtigen 
den dienst aantrekkelijk te maken zouden ook de hoogere 
onderofficiersrangen voor niet-E uropeanen, die daartoe 

.geschikt . geoordeeld worden, moeten worden opengesteld. 
Hiertegen zouden wel geen bedenkingen kunnen worden 
aangevoerd , nu ook de officiersrangen voor Inlanders 
worden opengesteld. Door een lid werd hierbij opgemerkt, 
dat de voor deze rangen geëischte examens door de 
niet-Europeesche militairen in het Maleisch moeten kun
nen worden afgelegd. Dit zou niet wegnemen, dat voor 
deze militairen cursussen in de Nederlandsche taal moeten 
gehouden worden. Dit laatste werd door vele leden van 
groot belang geacht. 

Men achtte het voorts noodzakelijk, dat de in punt 1 S 
bedoelde bijslag op niel te schriele wijze berek end zou 
worden en dat deze aangelegenheid met meer snelheid 
ter hand werd genomen dan thans het geval is. 

Het zoude voorts naar men meende een zeer gunstigen 
indruk maken, indi en de Regeering reeds in afwachting 
van de vaststelling van de begrooting van 1919 maat
regelen nam, opdat de voorstellen van onderaldeeling 409 
reeds dit jaar tot uitvoering kwamen. 

De opmerking werd gemaakt, dat wanneer de hicr 
bedoelde positie-verbetering eenige jaren eerder tot stand 
was gekomen, het kwaad dat men daarmede wil bestrij
den niet zulke afmetin gen zou hebben aangenomen als 
thans het geval is. 

Onderaldeeling 
meerdere eenheid i n de 
schillende diensten. 

410. Aangedrongen werd op 
opnemingen verricht door ver-

Gevraagd werd waaro'm de topografie een militaire 
dienst is en waarom zij niet vervuld wordt door inge
nieurs, die daarvoor beter kunnen worden opgeleid dan 
officieren . De officieren worden hierdoor aan h~n eigen
lijke bestemming onttrokken. 

On ct era f ct e eli n g 415. Voor het nemen van dezen 
maatregel werd hulde gebracht. 
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Gevraagd werd waarom de opleiding van deze ver
pleegsters. het maken van zusterhuizen enz. tot den mi
litairen dienst behoort. 

Bij dezen post merkte een lid nog op dat het een bete-
re regeling zou zijn indien men bij den hospitaaldienst 
als adspirant.ziekenverpleger in dienst kon treden en als-. 
zoodanig bevorderd worden tot korporaal. Voor den rang 
van sergeant ware het bezit van het diploma als eisch , 
te stellen . Den sergeant. majoor enz . . geve men een be
hoorlijk salaris, dus geen extra betaling voor het" Diplo
ma", wijl dit als vereischte moet gelden voor het yak 
van "Ziekenverpleger". 

I-Iep.lt een korporaal aspirant-ziekenverpleger het "di-. 
pIama" verworven, en komt hij in verband met de orga
nieke sterkte nog niet in aanmerking voor den rang van ... 
sergeant-ziekenverpleger, dan geve men hem een maan.
delijksche toelage tot zijn bevordering. 

Burgerziekenverplegers moeten kunnen worden aange .... 
nomen als "hulpverpleger". Een door hen te behalen 
diploma zoude voor hen de zelfde salaris-regeling: als 
gevolg moeten hebben als geldt voor de militairen, 

Op betere behandeling van de verpleegsters in de· mi~ 
Ii taire hospitalen wordt aangedrongen. H et groote· "er.
loop onder deze landsdienaren is, naar eenige leden meen ... 
den, uitsluitend aan mind er goede behandeling te w~ .. n. 

O n d e r a I d e e I i n g 419. H et trok de aandacht, dalt: 
voor het aanleggen van een vliegkamp te Bandoeng op. 
de begrooting van 19 18 een b'edrag van f 1 720000 was· 
uitgetrokken, terwijl op deze begrooting .Iechts een me· 
moriepost voorkomt. Men zou gaarne een verklaring' 
hiervan willen ontvangen. 

Tevens werd gevraagd ol het voor dit vliegkamp be-· 
stemde terrein in alle opzichten geschikt is voor het doel.. 

Men meende te weten, dat het terrein bij Rantja-ekek 
niet voldaan had, omdat het in den Westmoesson te dras
sig zou zijn. 

In verband daarmede werd gevraagd ol men de voor
het terrein te Rantja-ekek uitgegeven gelden niet had 
kunnen besparen. 

HOOFDSTUK I. 

A I d e e I i n g X. 

De vraag werd gesteld of de R egeering genegen is.. 
mede te deelen, hoe het staat met den aanbouw van 
kruisers en onderzeeêrs en of reeds een vast vlootplan is ... 
aangenomen. 

Door eenige leden werd aangedrongen op klaarheid , 
in de kostenverdeeling tusschen Nederland en Jndiê· in
zake de defensie ; men zou gaarne zien dat de Vol1csraadJ 
daarover werd gehoord. Gevraagd werd om eene uiteeh,' 
zetting van den feitelijken toestand der huidige kosten
verdeeling. Indien de kosten van aanbouwen onderhoud 
voor de vloot voor Indië alleen moeten wordeA' g·ooragen 
zal dat een rem zijn voor de economische eH illtel1ectueele 
ontwikk eling van deze kolonie. 

Een lid was van oordeel, dat geld bij de vlootuitbce.i. .. 
ding geen rol mag spelen. 

Verder werd gevraagd welke maatregelen. de R egee-
ring denkt te nemen, om het dienstnemen in de hooge"re 
en lagere rangen van de Marine door 1 nlanders te be
vorderen. :\faar men meende behoort bij de bezoldig ing valb 
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Inlandsche schepelingen geen bevoorrechting plaats te vin
·den van Amboneezen en Menadoneezen. Aangedrongen 
-we.-1 op opensteJling van meerdere inrichtingen als de 
:zeevaartschool te Makasser. 

Een lid merkte op, dat alles wat dient om de sou
vereiniteit van Nederland in Indië te handhaven (gouver
'Ilements marine. onderzeeêrs enz.) door Indiê moet wor
~en bekostigd; slagschepen zijn alleen voor een oorlog 
in Europa VaD belang en dienen dus door Nederland be
'taald te worden. Dat komt neer op handhaving van 
~let - stelsel, neergelegd in Indisch Staatsblad 1896 No. 238. 
Wettelijke bepalingen, die in dat stelsel wijziging bren
gen, zijn niet bekend. 

iEen lid achtte het gewenscbt alle vlootuitgaven door 
Ne<!lerland te doen dragen. 

o n der a f d e e I i n g 11 2a. De vraag werd gesteld 
of liet dagblad bericht juist is, dat er schepelingen zijn, 
die reeds drie jaren en langer in Indiê vertoeven en niet 
repatrieeren mogen. 

1" het bevestigend geval vroeg men naar de rede daar
.. all., wijl aan officieren van de Marine wel vergunning 
wOTdt gegeven om naar Nederland terug te gaan. 

Men stelde de vraag in hoeverre Indië beschikt over 
ceen goede basis en over inrichtingen voor opberging, uit
IJ'usting en herstel van onderzeebooten. 

Onderafdeeling 120. Wat betreft den aanbouw 
van schepen achtten vele 'leden het verkeerd te hinken 
-op twee gedachten. Beter zou het zijn ineens Soerabaja 
aan te wijzen als de plaats waar de schepen gebouwd 

..zullen worden en daar de noodige inrichtingen te maken. 

HOOFDSTUK H. 

"'Enkele leden achtten het wenschelijk de vloot geheel 
... af te schaffen en het geld voor iets anders te besteden, 
. -omdat Nederland en Indië niet in staat zijn een zooda

<Ilig sterke vloot te bouwen, dat met succes tegen een 
~ibuitenlandschen vijand kan worden opgetreden. 

Een lid verklaarde in deze begrooting de aanwijzing 
>gemist te hebben, waar de vlootbasis gevestigd zal wor
·den; ook zijn voor de vestiging van zoodanige basis geen 
'gelden uitgetrokken, terwijl dat toch urgent moet worden 
geacht. 

Men achtte het zeer gewenscht, dat de Regeering zich 
van goede inrichtingen voor den bouw van schepen h.t.l. 
verzekert. 

o ft der a f d e e I i n g ~2Z. Enkele leden stelden de 
vraag waarom de bezoldiging van dezen ambtenaar ver· 

. boogd moet worden en waarom hij in 't genot van beide 
verhoogingen tegelijk gesteld wordt. 

On der a f dcc 1 i n g 426. Men zou gaarne verne
men waar de hier bedoelde draadlooze stations zullen ko
men. omdat er zoo wel in C?ost. als in West-Java reeds een 
draadloos station bestaat. 

(ndien deze stations uitsluitend ten dienste van de lYIa
!!'ioe worden gebouwd zou mtn willen weten of het nood· 
zakelijk is, dat de Marine over afzonderlijke draadlooze 
stations beschikt en of de Marine niet voldoende heeft 
aan de reeds bestaande inrichtingen. 

On der af d e e I i n g 427. Inlichtingen werden ver-

zocht of waar het plan bestaat het Marine-Et~blissement 
te Soerabaja zoo belangrijk uit 'te breiden, thans vast 
staat, dat de voornaamste vlootbasis te Soerabaja zal 
blijven. 

On der a f de e I i n g 429. Men wees er op, dat irt 
post 429b. de prijs van Ombilin-kolen werd gesteld op 
/ 20.- per ton, terwijl onder het Departement van Gou
vernementsbedrijven de verkoopprijs aan particuiiere 
maatschappijen is gesteld op / 11.50. 

Men zou gaarne willen weten hoe de daar genoemde 
kolenprijzen gerekend zijn. 

o 11 der a f d e e li n g 434. Aangedrongen werd op 
voldoende toezicht op de particuliere schepen (bv. ehi-
neesche stoombooten) en op benoeming van een commis
sie tot onpartijdig onderzoek van ongelukken. 

Bij het vervoer van Deli naar Java door de Paketvaart 
krijgen de koelies nummers, de namen zijn niet bekend; 
aangezien dit bij sterfgevallen moeilijkheden kan geven 
acht men registratie aanbevelenswaardig. 

Enkele leden achtten de vergemakkelijking van afgifte 
van passen voor kleine vaartuigen gewenscht door meer 
ambtenaren daartoe bevoegd te verklaren. 

o n der a f d e e I i n g 438a. De vraag werd gesteld 
waarom de schepen der gouveroementsmarine niet nut
tiger gebruikt kunnen worden , b.v. voor bet vervoer van 
kolen cn passagiers. Indien het Gouvernement die schepen 
daarvoor gebruikte, zou veel geld, dat thans wordt 
betaald aan de Pak et vaart, kunnen worden uitgespaard 
en zouden de officieren van de gouvernementsmarine 
beter betaald kunnen worden. 

Men achtte het wenschelijk, dat de gezagvoerders bij 
de gouvernementsmarine op de vaartuigen onder hun 
commando niet langer zullen zorgen voor de voedsel ver· 
strekking aan Gouvernementspassagiers ; deze dient 
zonder hun tusschenkomst en alleen onder hun toezicht 
van GOllvernementswege te geschieden. 

o n der a f d e e I i n g 444. Men vroeg of bij dezen 
post ook gerekend is op de verlichting ell betonning van 
het vaarwater te Bagan Si Api-Api ten behoeve van de 
visscherij. 

o n der a f d e eli n g 446. Een lid merkte op, dat de 
regeling voor de haven- en anker-gelden niet meer voldoet 
aan de tegenwoordig daaraan te stellen eischen. Men 
vroeg of de Regeering deze regeling zou willen herzien. 

On d e r a f d e e I i n g 449. Men zou gaarne vernemen· 
of de resultaten bij den slibarbeid verkregen de groot .. 
uitgaven wettigen. 

o n der a f d e e I i n g 451 d. Gevraagd werd of de 
loonen voor de hier bedoelde vertolking door de Inland
sche schepelingen worden bet~ald. 

On d er a f de e I i n g 452 ~ Men vroeg of het wellicht 
mogelijk zou zijn op Java een kweekschool voor Inland
sche schepelingen op te richten. 

Aangedrongen werd op verdieping van het onderwijs 
in het Nederlandsch bij de school te Makasser. 

Men drong er op aan de acetyleen-verlicbting op de 
schepen der -,!,ouvernementsmarine en van den dienst der 



gewestelijke vaartuigen, door een electrische vervangen, 
ter voorkoming van ernstige ongelukken. 

On der a f d e e I i n g 455. Men verzocht de bijvoe
ging van een staat van de soldijen der Europeesche en 
Inlandsche schepelingen. 

o n der a f d e e I i n g 458. De vraag werd gesteld of 
de berichten juist zijn dat de Indische marine thans ge
bruik kan maken van Indische kolen en of zij het thans 
zonder Cardiff kolen kan stellen. 

o n der a f d e e I i n g 459. Een lid achtte de oplei
ding van de marine.vliegeniers zeer kostbaar. 

HOOFDSTUK H . 

A f d " e I i n g XI. 

Decentralisatie. 

Men stelde de vraag of het beleid der locale raden 
aanleiding heeft gegeven tot de gedragslijn van de R egee
ring zooals die in de bekende rede van Mr. Dr. Schumann 
is gekenschetst. (Java.Bode 22 Mei 1918). 

Vele leden zouden het op prijs stellen te vernemen of 
van de Regeering, in afwachting van de aanhangige be
stuurshervorming, geen voorstellen te verwachten zijn 
tot uitbreiding van de bevoegdheden van de locale raden. 
Men zou gaarne vernemen , of er ook plannen bestaan om 
aan deze lichamen de zorg . op te dragen voor politie, 
onderwijs, etc. 

Van verschillende zijden werd er op aangedron gen de 
financieeie verhouding tusschen de locale raden en de 
Regeeri ng in een algemeene verordening vast te leggen. 

Men vroeg of de Regeering nog altijd het begin
sel is toegedaan, dat de vaste uitkeeringen aan lo~ 

cale raden slechts zooveel mogen bedragen als noodig 
is, om de bij de oprichtin g in beheer gegeven zaken te 
onderhouden in den toestand, waarin zij verkeerden bij 
die bebeergeving. 

Hetzelfde lid vroeg een nadere motiveering van de 
uitkeering van slechts 75 pCt, van het door de gemeenten 
genoten accres aan de gewestelijke raden. 

Men stelde de vraag of een accres van deuitkeeringen 
aan .de gemeenten, er niet toe zal le iden dat de lan ds
belastingen moeten worden verhoogd. De gemeenten 
zouden dan de oorzaak worden dat de belastingschroef 
nog sterk er werd aa ngedraaid dan tot dusver het geval 
is. Men achtte het beter de opbrengst van Gouverne
men tsmiddelen (b.v. verponding) aan de gemeenten over 
te doen, dan dat de gemeente opcenten moet heffen op 
de algemeene landsbelastingen. 

Door eenige leden werd voorgesteld om geen belastin
gen door de gemeenten te doen heffen, zoolang het 
Inlandsche element in die raden niet sterker is vertegen · 
woordigd. 

Een lid merkte op, dat de wegenbelasting in de ge
meente Kediri voor de Inlanders te boog is. 

Verschillende leden waren van oordeel, dat het ver
binden aan regeeringssubsidies van voorwaarden betref
fende de wijze. waarop de toegestane gelden moeten 
worden besteed, in strijd is met de zelfstandigheid der 
locale raden. 

Enkele leden meenden, dat waar de locale raden vaak 
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veel te duur werken, een toezicht van de Regeering wel 
op zijn plaats is, aangezien de subsidies toch uit de 
algemeene belastingen worden verstrekt, en de Regee
ring dus behoort te waken, dat de besteding dier gelden 
zooveel mogelijk nuttig effect heeft. Andere leden 
merkten echter op, dat de R egeering voor locale raden 
als regel niet meer geld beschikbaar stelt, dan vroeger 
voor die gebiedsdeelen werd uitgegeven. Vooral achtten 
enkele leden het verkeerd dat de locale raden veel goede 
ambtenaren aan den staatsdienst onttrekken door hun 
hoogere bezoldigingen aan te bieden, dan zij in staats
dienst genieten. Daartegen werd aangevoerd dat bet 
vanzelf spreke nd is, dat door de locale raden hoogere 
bezoldigingen worden betaald, omdat het noodzakelijk is 
de beste ambtenaren te krijgen die zelfstandig kunnen 
werken. 

Het toezicbt dat de raden op het werk der locale 
diensten uitoefenen is, haar sommigen meenden. uit den 
aard der zaak zeer gebrekkig omdat de meeste leden dier 
raden den tijd en de techniscbe bekwaamh~id missen, die 
daartoe vereischt zouden zijn. 

Deze leden waren daarom van oordeel dat de gemeen
ten zich vooralsnog behooren te onthouden van het in 
eigen beheer nemen van technische be~ rijven, als gas
bedrijf, watervoorziening en trambedrijf, omdat zij daar
voor nog niet voldoende zijn uitgerust . . Men achtte het 
b.v. geheel verkeerd dat een gemeente als Bandoeng een 
leening van ongeveer 5 miaioen denkt te sluiten om een 
eigen bouwbedrijf te beginnen. H et doel van die leening 
is woningen te zetten voor de ambtenaren van bet Depar
ment van Gouvernementsbedrijven. Enkele leden waren 
van oordeel dat het Gouvernement voor dat doeleinde 
eigenlijk zelf een leening bad moeten sluiten, zij ver:.. 
moedden dat de R egeerin g het niet aangedurfd haèl zulk 
een grooten post op de begrooting te brengen. 

Andere leden achtten de gemeenten zeer wel in staat 
de bedrij ven in eigen beheer te nemen, indien men slechts 
wetbouders aanstelde, in staat om een behoorlijk tecb
nisch toezicht uit te oefenen. Van de voorzitters dier 
raden kan zulk een toezicht niet worden verwacht, wegelIs 
gebrek aan technische kennis en aan tijd . 

Vele leden waren van oord eel, dat vooral de geweste
lijke raden tot nu toe niet aan de gestelde verwachtingen 
hebben voldaan en dat de lnlandsche bevolkin g door de 
gewestelijk e raden meer I)gemasz regelt" dan vooruit
gebracht is. Men wees op den achteruitgang van de 
w~gen in de residentie Batavia sedert de overdracht in 
eigen beheer. Grootendeels werd dit echter geweten 
aan de geringe regeerin gssubsidie. Opgemerkt werd dat 
ook de samenstelling van de gewestelijke raden door benoe
ming, in plaats van door keuze, niet bevorderlijk is aan 
een krachtige werkzaamheid. De hoofden van gewestelijk 
bestuur zullp.n er toch niet spoedig toe overgaan om 
vooruitstrevende elementen van wie verwacht kan wor
den , dat ze een weinig lastig zullen zijn, voor een benoe
ming in aanmerking te brengen. Toch gaat van zulke 
leden de meeste stuwkracht uit, 

De vraag werd gesteld of het niet mogelijk zou zijn 
vóór 1921 den gedecentraliseerden bestuurs\'orm voor het 
eiland Ambon in te voeren en wel met het oog- op de 
Volksraadsverkiezingen in dat jaar. 

Opgemerkt werd dat het kiesrecht zeer slecht gere· 
geld is. 

Is de Regeering voornemens - werd gevraagd - de 
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kiesrechtordonnantie te wijzigen. Aan de volgende wen
schen waren c. q. bij een regeling van het kiesrecht 
tegemoet te komen Afschaffing van het censuskiesrecht 
en invoering van actief en direct kiesrecht voor alle inge
zetenen (mannen en vrouwen) die lezen en schrijven kunnen, 
met dien verstande dat voor de te stichten desaraden, 
algemeen kiesrecht dient te worden ingevoerd. 

Andere leden achtten deze eischen op het oogenblik 
niet uitvoerbaar. 

Eenige leden bepleitten de invoering van een getrapt 
kiesrecht. De desaraden behooren te worden gekozen 
door alle leden van de desa. Regentschapsraden behooren 
te worden gekozen door de desaraden. De Regentschaps
raden kiezen op hun beurt de leden van den Volksraad. 
Op de samenstelling van den gemeenteraad zal door de 
desa's, in de kom der gemeente gelegen, invloed behooren 
te worden geoefend. De leden van gemeenteraden dienen, 
evenals die der Regentschapsraden de leden voor den 
Volksraad te kiezen. 

Een ander lid drong er op aan - zoo de bestaande toe
standen het mogelijk maken - om de bevolking van Solo 
en Djokja meer invloed toe te kennen op het plaatselijk 
bestuur. 

Wat betreft het passief kiesrecht achtte een lid de 
eisch van 1ezen en schrij ven voor de desaraden te ver 
gegaan. De eisch van kennis van Nederlandsch dient -
Daar de meening van enkele leden - voor alle raden van 
hooger orde te vervallen. Andere leden waren van een 
tegenov ergesteld gevoelen. 

Aangedrongen werd op invoering van gemeentelijke 
gezondheidsdiensten. onder toezicht van den Burgerlijken 
geneeskundigen dienst. 

De vraag werd gesteld, welk standpunt de Regeering 
inneemt in het tusschen den gemeenteraad van Salatiga 
en den gewestelijken raad van Semarang gerezen geschil. 

Door meerdere leden werd er op aangedrongen het 
recht van beschikking over landsdomein aan de gemeen· 
ten over te dragen. 

Geklaagd werd over de tabaksverordening in Besoeki. 
In de rede van den Gouverneur·Generaal bij de instal_ 

latie van den Volksraad is gezegd, dat de desaraden zul
len worden ingesteld vóór de bestuurshervorming ; men 
zou gaarne kennis nemen van de adviezen betreffende de 
invoering van die raden. 

Hulde werd gebracht voor de wijze waarop het laatste 
decentralisatie-verslag is ingericht. 

On d eraf d ee I i n g 465. Men zou gaarne vernemen 
oi het ressort Minahasa hetzelfde gebied omvat als de 
afdeeling van dien naam en waarom in dat geval niet van 
een afdeelingsraad wordt gesproken. 

Opgemerkt werd dat de instelling van den localen raad 
in de Minahasa de bevolking dier streek met vreugde heeft 
vervuld. 

Men vroeg of het juist is dat vrouwen ook actief kies
-recht voor dezen raad zullen krijgen. Enkele leden 
drongen er op aan, den welstaodseisch voor het in te voe
ren kiesrecht in de Minahasa te laten vervallen . 

Gevraagd werd of de onderbrenging van de afdeeling 
Simeloengoen en Karolanden onder het cultuurgebied der 
Oostkust van Sumatra spoedig kan worden tegemoet 

,gezien. 
Eenige leden merkten op, dat de landeigenaren in het 

gewest Batavia door de heffing van opcenten op de ver-

pondingsbelasting, waardoor de Raad van dit gewest in 
staat is de wegen beter te onderhouden, te zwaar belast 
worden. 

On d er a f de eli n g 472. Gevraagd werd of verbe
tering van de volkshuisvesting niet een taak is die op de 
Regeering rust en hoe zij denkt ten deze in de praktijk 
op te treden. 

Door eenige leden werd gevraagd waarom ondanks den 
spoed waarmede de Regeering destijds heeft aange
drongen op de indiening van een voorstelinzake de volks
huisvesting door de gemeente Semarang. met belofte de 
benoodigde gelden tot een bedrag van f 858.000 op deze 
begrooting te zullen brengen, dit bedrag in deze onderaf
deeling niet is opgebracht en de post voor memorie is 
geraamd. 

Onderafdeeling 473. 
bespoediging van de inlij ving 
gemeenten. 

Aangedrongen werd op 
van de desa's bij de groote 

o n der a f d e eli n g 482. Inlichtingen werden ver
zocht waarom er niet meer burgemeestersplaatsen inge
steld zijn; b.v. te Cheribon bestaat aan de benoeming van 
een burgemeester behoefte. Door eenige leden werd de 
motiveering van de afwijzende beschikking op het verzoek 
der gemeente Buitenzorg, om de instelling van het 
burgemeestersambt, onvoldoende geacht. 

00 ct era f d e t: 1 in g 4 83 . Gevraagd werd waarom 
aan den adviseur een hoogere wedde was toegekend dan 
aan zijn voorganger, die slechts J 1.000 's maands genoot. 

Algemeen werd aangedrongen op reorganisatie van het 
bureau, zoo dat ambtenaren die de decentralisatie io de 
praktijk gezien hebben aldaar de leiding geven, waardoor 
het bureau een werkelijke steun voor de gemeente kan 
worden. Opgemerkt werd dat het bureau zooal5 het thans 
samengesteld is wel opgeheven kan worden. 

MLD DEL E N. 

HOOFDSTUK 1. 

1. Aangedrongen werd op ruime aanmunting van pas
munt. 

15, 16b, 17/ Gevraagd werd wat onder de uit?ruk
king I) verschillende" hier moet worden verstaan. 

HOOFDSTUK Il. 

Men vroeg of de inkomsten en uitgaven per gewest 
berekend, elkaar zullen dekken. Het zou nuttig zijn 
te berekenen hoeveel ieder gewest in de schatkist brengt 
of de schatkist kost. 

Een lid merkte op, dat het als een leemte in de be
grootiog" wordt gevoeld. dat de heerendiensten als be
lasting van de bevolking in natura geheven niet op de 
begrooting voorkomen. 

Deze on betaalde arbeid laat zich toch in geld waar
deeren, en er behoort zoowel bij de uitgaven als de 
inkomsten mee rekening gehouden te worden. Dan zou
den deze diensten ook onder controle van de Reken· 
kamer komen, hetgeen wellicht veel misbruik zou voor
komen. 

Aan bevolen werd ' het opbrengen van een memorie-



post tot uitdrukking van den wensch tot restitutie van 
de eereschuld. 

Het trok de aandacht, dat de middelen-begrooting nu 
al jaren hetzelfde beeld vertoont. Gevraagd werd wat 
er tot aanwijzing van nieuwe middelen is gedaan, en 
of er ten deze eenig regeeringsplan bestaat, 

Waar zoo weinig perspectief geopend is ten aanzien 
van de ontwikkeling der middelen , achtten vele leden 
het gewenscht een Volksraad-commissie in te stellen, 
welke een plan ten aanzien van de middelen zou kUIl

nen ontwerpen. 
Andere leden hadden intusschen met genoegen kennis 

genomen van de toelichting op de middelen. Uit dit on
derdeel der begrooting spreekt naar hunne meening ver
trouwen in oe toekomst. Deze leden verwachtten dat in 
de toekomst de middelen een stijging zullen blijven ver
toonen. Dit neemt echter ntet weg, dat men ten einde 
meer zekerheid o mtrent die stijging te verkrijgen op het 
aanboren van nieuwe bronnen van inkomsten zal dienen 
uit te zijn. Speciaal werd hiervoor de aandacht geves
tigd op de wenschelijkheid om zooveel mogelijk inkom
sten te trekken uit 's Lands bedrijven (bijzonderlijk uit 
waterkracht en electriciteit). 

Een lid merkte op dat het grootste deel van de be
lastingen door de Inlandsche bevolking wordt opge
bracht. Hij wees op een opstel van den heer J. J. Bekaar 
(aanteekening op de begrooting van Nederlandsch-Indië, 
Moederland en Koloniën, dienstjaar 1912), waarui t ·zou 
blijken dat door de Inlandsche bevolking 89010 cn door 
de Europeesche 11 ';/0 in belasting aan de inkomsten van 
de schatkist wordt bijgedragen. Per hoofd betaalt de 
Inlander 20 %, de Europeaan 7 "l'o van zijn inkomen aan 
belastingen. (De Kon. Ned. Petroleum Maatschappij be
taalt 51/, "10). Men vroeg of deze cijfers juist zijn. 

Een lid merkte op dat vele Europeanen feitelijk dub· 
bel betalen, b.v. zij, die dividend van een naamlooze 
yennootschap genieten. 

Gemeend werd, dat zeer veel meer zou kunnen \Vor~ 

den gedaan om te lage aanslagen te voorkomen, daar 
er zeer veel ontduiking plaats vindt. 

Aangedrongen werd op opheffing van de geheimhou
ding van de aanslagen. 

1. Een lid merkte op dat de stortingen ,'an de door 
de translateurs van het bureau in Soerakarta genoten 
wettige emolumenten onder het hoofd Justitie niet voor~ 
komen. 

Enkele leden zouden gaarne zien dat de gerechtskos
ten in strafzaken voor rekenin g van den lande worden 
genomen. Vooreerst omdat zij ongelijkmatig drukken 
naar mate de justiciabele op meer of minder verren 
afstand van de plaats van berechting gevestigd is j ten 
tweede omdat de exceptioneele misdadiger of overtreder 
ze in den regel wel, doch de beroepsmisdadiger ze nimmer 
voldoet; ten derde omdat er heel veel administratieve om ~ 
slag aan verbonden is. 

Andere leden hadden hiertegen bezwaar en zouden 
dan liever de kosten in burgerlijke zaken verminderd 
zien. 

10. Enkele leden ver1.ochten inlichtingen waarom van 
den Soesoehoenan van Soerakarta een bijdrage werd ge
vorderd in de voedingskosten van gevangen gezette 011 -

derdanen in zijn gebied. Immers men meende te weten , 
dat bij de overdracht van de r echtspraak in het Sultans
gebied op het gouvernement, door den toenmaligen resi -
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dent in 1903 de schriftelijke toezegging was gedaan dat 
de Sultan de bedoelde voedingskosten niet zou behoeven 
te betalen. 

Men had vernomen dat de Sultan om geen stagnatie 
te veroorzaken begonnen was met onder protest te be
talen en dat hij van de R egeering op zijn bezwaren nog 
geen beslissing had ontvangen. 

11. Enkele leden achtten de waarmerking van onder
handsche geschriften een zeer nuttige instelling, en dron
gen er op aan daaraan meer bekendheid te geven, wijl 
naar zij meenden, de lnlandsche bevolking daarvan on
voldoende op de hoogte waS, 

12. Gevraagd werd wat de R egeering zal doen naar 
aanleiding van motie Gerhard. 

Gevraagd werd hoe het staat met het rekest van de' 
vereeniging Mimpitoe, verzoekende een verbod van drank
verkoop aan Inlanders met licenties in den geest van 
het verbod van opiumverk oop aan Europeanen. 

A angedrongen werd op invoering van een stelsel van 
"tocal option". Gemeend werd, dat ernstige maatrege
len genomen dienen te worden tot tegen gang van de 
uitbreiding van het alcoholgebruik. 

12d. Een lid verklaarde, dat d,?or de pachters van de 
vogelnestklippen natuurlijk geen acht wordt geslagen 
op de instandhouding dier vogelsoort. Men stelde de 
vraag of het niet wenschelijk was. dat de Regeering 
bepaalde dat de vogelnesten gedurende den broedtijd 
moeten worden gespaard . 

12/t. Aangedrongen werd op bespoediging van het 
onderzoek omtrent de afschaffing van de zoutpacht. 

H. Eenige leden stelden de vraag wanneer hel ont
werp van het nieuwe tari ef als bedoeld op bladzijden 28 
en 29 van de m emorie van toelichting behoorende bij 
de begrooting voor het dienstjaar 19 19 kan worden te
gemoet gezien en zouden het zeer op prijs stellen te 
mogen vernemen of de R egeering iets gevoelt voor het 
denkbeeld om het batig saldo van het pandhuisbedrijf 
na invoering van bedoeld tarief rechtstreeks aan te weh
den ten bate van de bevolking in het regentschap waar 
die netto-winst is behaald, waarbij de in het leven té 
roepen re~entschapsraden alsdan het aangewezen lichaam 
zouden zijn om de uit genoemden hoofde verkregen 
geldmiddelen in beheer te nemen. 

Inlichtingen werden verzocht wanneer de verlaging 
van het tarief kan worden tegemoet gezien. 

15. Men drong aan op een nadere toelichting van 
dezen post. 

1 ó. Eenige leden drongen aan op verhooging van de 
invoerrechten op sterken drank, speelkaarten, sigaren en 
andere luxe-artikelen . 

Een ander lid stelde daartegenover, dat men hiermed~ 
voorzichtig moet zijn, met het oog op eventueel te nemen 
represaille-m aatregelen door andere landen. 

Ook werd gevraagd, uf behal ve op de daarvoor reed~ 
in aanmerking gebrachte artikelen, ook nog op ander!, 
artikelen uitvoerrechten zullen worden geheven. 

Een ander lid voerde nu reeds aan dat men met het 
oog op de marktprodllctie van de koloniale producteQ~ 
met zulk een belasting zeer \'oorzichtig moet zijo. , 

1 ód. Aangedrongen werd op veel strengere controle 
op de accijnsverpli chtingen, daar zeer veel ontduiking 
schijnt voor te komen. 

~-\angedrongen werd door sommigen op 
gressie bij de inkomsren-belasti nl!. Bij 

sterker pro: 
Europeanen 



68 Begmoting 1919 - Gedrukt stuk No. 32. 

neemt de progressie voor de boogere bedragen feitelijk 
af, bij Inlanders neemt ze toe. 

19. Het streven naar unificatie van belastingen werd 
toegejuicht, men hoopte dat spoedige invoering zou 
plaats vinden. 

Men vroeg, waarom bet percentage, dat volgens de 
Dieuwe belasting van inkomsten uit grondbezit zal \Vor~ 

den gebeven hooger is dan het minimum perceDtage dat 
bij inkomsten uit bedrijf of uit anderen boofde zal worden 
gebeven 

20. Aangedrongen werd op een hooger percentage bij 
de beffing van oorlogswinstbelasting. 

MeD betreurde bet, dat bet opperbestuur tegen de 
Indische adviezen in was overgegaan tot de heffing van 
een oorlogswinstbelasting. Het is nl. niet mogelijk die 
belasting op een bilUjke wijze op te leggen. 

Mr. M. W. F. Treub schrijft daarover in zijn werk: 
• Oorlogstijd" op blz. 386: "De grondgedachte van de 
oorlogswinstbelastiDg is zoo gezond, zij draagt haar 
o:cchtvaardiging zoo duidelijk op het voorhoofd, dat elk 
dehat daarover geheel overbodig is. Principieel is zij 
haast volmaakt. Maar de regeling ervan is zonder gmote 
fouten Diet te treffen, en de benadering der feiten, die 
benaderd moeten worden zal slechts zoo gebrekkig kun
nen geschieden, dat het resultaat vol onbillijkheid zijn 

moet". 
Dit geldt (volgens dit lid) in de eerste plaats voor Indie. 

waar de boekhouderij in veel zaken, vooral bij de niet 
Europeesche handelaren zoo gebrekkig is ingericht, dat 
eeD behoorlijke balans daaruit niet is te trekken. 

BO\7endien kon men zich niet vereenigen met het 
. telsel neergelegd iD het 2de lid van artikel 1 van Stbl. 
\91 7 No. 592 bepalende: "Iedere vermeerdering van 
i.okomeD of winst wordt geacht een gevolg van den oor
logstoestand te zijn, indien en voor zoo ver het tegendeel 
niet aannemelijk is gemaakt". 

. De Regeering beeft zeer wel ingezien dat het bewijs, 
dat een vermeerdering van inkomsten ten gevolge van 
den oorlog is verkregen, zeer meeilijk is en daarom heeft 
roen maar met omkeering van de bewijslast het nog 
moeilijker negatieve bewijs, dat de winst ni et ten ge
volge van den oorlog gemaakt was, op de belastingschul

digen gelegd. 
BoveDdien achtte men het hoogst onbillijk dat maat

.<ehappijen die ' uitsluitend in Indie hun bedrijf uitoefenen, 
doch waarvan het hoofdbestuur in Nederland is gevestigd, 
(d" Semarang Cberiboo Stoomtram Maatschappij. de 
Paketvaart e.d.) aldaar oorlogswinstbelasting moeten 
betalen en in Indi!! van die belasting vrijstelling bekomen. 
Nu krijgt de Indische schatkist wel is waar 50% van die 
iD NederlaDd geheven beIastiDg, maar de geheele belas· 
ting had uit den aard der zaak te goede moeten komen 
van de Indische schatkist. Het land toch. waar de 
winsten gemaakt zijD, heeft in de eerste plaats h.et recht 
daarvan belasting te heffeD. Men zou gaarne zien dat 
de Volksraad zich bij motie uitspraak of het billijk is, 
dat de belasting op winsten van maatschappijen. die hun 
geheele bedrijf in Indi;; uitoefenen en in Nederland 
slechts een zetel hebben, voor niet minder dan 50 pCt. 
ten goede komt van de Nederlandsche schatkist. 

Bovendien betreurde men bet, dat als er dan toch 
een oorlogswinstbelasting moest zijn. de invoering daar
van zoo laat is gekomen. De meeste cultures (b.v. koffie, 
·suiker, tabak, thee, rubber) lijden thans door gebrek aan 

afscheepgelegenheid verliezen. Indien de belasting vroe
ger geheven was had men h.v. kunnen profiteeren van de 
millioenen winsten die in het begin van den oorlog in 
de suiker gemaakt zijn. Thans zijn zeer veel suikerhan
delaars weer failliet. 

'Voor vele maatschappijen die weliswaar in de eerste 
oorlogsjaren winsten hebben gemaakt doch thaDs alle 
moeite hebben het hoofd boven water te bouden, zal het 
zeer bezwaarlijk zijn bet voor de hooge belasting ver
eischte geld los te maken. 

Ten slotte was men van oordeel dat deze uit den aard 
der zaak onbillijke belasting voor Indie nfet had geheven 
behoeven te worden, omdat de van den oorlog ondervon
den nadeelen niet zoo groot zijn. dat die alleen door een 
noodmaatregel als deze kunnen worden gedekt. 

Meerdere leden kODden zich met de bovenstaande 
beschou win gen vereenigen . 

Anderen achtten bet echter billijk dat waar Nederland 
tegenwoordig werkelijk aan alles, zoowel aan geld als 
voedingstoffen te kort heeft, .Nederlandsch-Indië, waar 
de toestand zooveel beter is, bet moederland woveel 
mogelijk steunt. Indien men zich bier te lande tegen 
zulk een hulp verzette, zou men zich schuldig maken aan 
hetzelfde egoisme, dat aan Nederland vaak verweten is. 

Verschillende leden waren van nordeel dat bij de 
inning van belastit.gen vaak te fiscaal te werk werd 
gegaan. Zoo komt het vaak voor dat wanneer de ~elas. 
tingscbuldige naar zijn meening te hoog is aangeslagen, 
de fiscus van den belanghebbende het bewijs daarvan 
vordert. Gelukkig verzette de Raad van beroep zich 
meestal tegen deze onwettige omkeering van de bewijs
last. 

Enkelen meenden dat men het deD fiscus niet kwalijk 
kon nemen, dat hij zoo rigoreus optrad, omdat de belas
tingschuldigen op allerlei wijzen trachten zich aan hunne 
verplichtingen te onttrekken . 

Daartegenover werd opgemerkt dat men dikwijls uit
gaat van een verkeerd systeem van bclastingheffing, 
waardoor ontduiking in de hand wordt gewerkt. Eenige 
leden vonden het onbillijk, dat Chineezen een recht 
moeten betalen over de volle waarde van een onroerend 
goed, dat door vererving in hun lJ.czit is gekomen of· 
schoon het goed zwaar is verhypothekeerd. Zoo kan Itet 
voorkomen dat een groot er bedrag aan recht van over
gang verschuldigd is dan als baten uit de erfenis worden 
verkregen. Men zou daarom liever de voor Europeanell 
bestaande regeling van het successierecht ook op Chi
neezen toegepast zien. 

Men wenschte dat bij de berekening van de oorlogs
winstbelasting rekening werd gehouden met de verpon
diDgsbelasting, welke toch ook ~en soort inkomsten
belasting is. 

Gevraagd werd waarom de aanslag in de verponding 
in 191 7 niet plaats vond. 

22. Gevraagd werd waarom bij de pand venduties nog 
uitkeering geschiedt aan ~e vendumeesters, die daarvoor 
niets doen. 

23. Aangedrongen werd op afschaffing van zegelrecht 
bij verzoeken om verloven enz. van ambtenaren en be
schikkingen daarop. Gevraagd werd of onvermogenden 
vrij zijn gesteld van de betaling van zegelrecht voor ver
zoekschriften, en zoo ja krachtens welke bepaling. 

24. Door een lid werd aangedrongen op vrijstelling 
van recht van overschrijving voor liefdadige instellin-



gen. De klacht werd geuit dat overschrijving van goe
deren, zooveel tijd kost. Bij de Raden van Justitie 
moest men soms maanden wachten. Dit achtte men 
verkeerd. 

25. Aangedrongen werd op een groote uitbreiding van 
de heffing van dit recht. 

2ö. Men vroeg waarom de Regeering door de ophef
fing van de verpachting voor bet houden van Chinecschc 
speel- en dobbeltafeis, (bij welken maatregel zij geleid 
werd door een oogmerk dat geen effect heeft gesorteerd), 
aan de schatkist vele gelden heeft onthouden. Het dobbel
spel in besloten kring is thans veel meer dat; voorheen 
in zwang. 

Door enkele leden werd aangedrongen op afschaffing 
"an dezen post en verscherping van de thans bestaande 
te zacbte bepalingen op het dobbelen in het strafwetboek. 

Gevraagd werd waaraan de hoog ere raming voor 19 19 
van de opbrengst van dobbelspelen moet worden toe
geschreven. 

Bij de afschaffing van het pachtstelsel van toptafeis 
en de invoering van het licentiestelsel heeft toch de be
doeling bij de R egeering voorgezeten om de openbare 
dobbelpartijen te doen verminderen. 

27. Men zou gaarne vernemen, op welke gronden de 
Regeering de slacht belasting te Soerakarta aan zich 
getrokken heeft. 

28. Door een lid werd aangedrongen op afschaffing 
va n belasting voor het slachte n van varkens in Menado 
daar dit voor de bevolking aldaar een volksvoedsel is; 
, 'oor 't slachten van g eiten, een vol ksvoedsel op Java, 
wardt geen belasting betaald. 

29. Men verzocht inlichtingen ter zake van deze be
lasting, welk e, naar men meent, in de buitengewesten 
niet op een volmaakt billijke wijze gehe ven wordt. 

Gevraagd werd of bij de heffing van een bedrijfsbe
la.ring van Vreemde Oosterlingen deze op dezelfde wij
ze zullen worden aangeslagen als de Europeanen, en of 
bij de unificatie van de belastingen ook rekening wordt 
gehouden met de desadiensten. 

Aangedrongen werd op een wijziging van de bepalin
gen op het innen ; de dwangschriftprakt ij k, zooals zij 
nu voor Inlanders werkt, heeft geen uitwerking. 

Medegedeeld werd, dat in de l nlandsche wereld de 
belasting op het hebben van eigell huizen onbillij k wordt 
geacht, da ar men daardoor wordt afgehouden ,'an het 
bouwen van betere huizen. D oor andere leden werd dit 
bestreden. 

30. Vele leden drongen er op aa.n om de vertienings
belasting in de Zuider_ en Oosterafdeeling van Borneo 
om te zetten in een landrenteheffing. 

32 . Enkele leden wezen er op dat ambtenaren gekort 
worden voor inkomsten, waarover geen pensioen wordt 
uitgekeerd; b.V. de zittingsgelden van de volksraadsleden 
werdeu genoemd. 

36. Tegen de invoering van de muntzuivering werd 
aangevoerd, dat deze den levensstandaard van de bevol
king hooger maakt. 

Gevraagd werd waarom de muntzuivering niet geleide
lijk werd doorgevoerd door de niet gangbare munten 
tegen vastgestelde koers in be taling te nemen, en niet 
weer uit te geven. 

37. Er werd op aangedrongen dat de Regeering krach
tiger zal optreden inzake de terugbetaling van voorschot
ten aan Europeesche landsdienaren, die den dienst verlaten. 
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_ 40. Gevraagd werd of Zelfbesturen rechtspërsonen zijn 
zoodat zij zelf bv. een leening kunnen sluiten; en wie 
en voor welken rechter gedagvaard moet worden om 
nakoming van eventueele door het Zelfbestuur aange
gane verplichtingen te ,·orderen. 

Men drong er op aan de n recht.stoestand der Zelfbe
sturen geheel Ie regelen, 

Gevraagd werd welk systeem bij deze bijdragen wordt 
gevolgd. (vgl. gedrukt stuk No 30 onder 40) en of het 
waar is dat het bureau Buitenbezittingen de bijdragen 
der landschappen opdrijft. 

44. Men vroeg op welke basis deze belasting in geld 
in de Westerafdeeling van Borneo van de daar wonende 
Chineezen wordt geheven. Een lid achtte een verminde
ring van de afkoopsom gewenscht. 

46. Men achtte de in het gewest Celebes geheven be
lasting genoemd "tiende van het rijstgewas' een te 
zware heffing. Enkele leden ware n van oordeel dat het 
beter was deze belasting te ven'angen door de landrente 
heffing en vroegen het oordeel der Regeering ter zake. 

46c. Gewezen werd op een artikel in 't Vrijzinnig 
Weekblad 19 18 r\ o. 32 betreffende deze belasting. 

Aangedrongen werd op verlaging van de landrente. 

47 . Gewezen werd op het feit dat door de Regeering 
erop schijnt te worden aangedrongen de tarieven in pro
gressieve richtingen te herzien. ~1en vroeg of in meer
dere buitengewesten het tijdstip niet aangebro)<en wordt 
geacht om de canon op dezelfde wijze te regelen als op 
Java en Madoera in ptaats van een maximum. bedrag 
van / 1.- te heffen . 

Enkele leden " erzochten inlichtingen nopens de vraag 
hoe de heffing van het recht "an opstal in de Vorsten 
landen is geregeld. 

48. Men "roeg welke landbouwconcessies hier bedoeld 
zijn . 

53. Er werd op gewezen dat de .middelen bij de cen
trale kas de uitgaven over:treffen 

V ele leden drongen aan op een zoodanige wijziging 
van de Com ptabiliteitswet dat liquide middelen van de 
centrale kas kunnen worden teruggestort in 's Lands kas 
Nu dit niet mogelijk is moeten die middelen in effecten 
belegd worden ~ II uaardoor zouden, naar men vernam , 
reeds beduidende verli ezen geleden zijn. Men noe mde 
het bed ra!! ,'an / 240 000. - . 

53b. Men zou gaarne zien, dat de reeds 3 jnr aan
hangige ,·oorstellen tot vermindering van de lasten van 
de centrale kas tegeno ver het Gouvernement eindelijk 
afgedaan werden. 

58. Gevraagd werd waarom de verpleegkosten moeten 
worden terugbetaald en waarom deze post voor memorie 
is opgebracht. 

600, b en á. Door een lid werden de schoolgelden 
voor deze' inrichtingen te hoog geacht, aangedrongen 
werd op progressieve regeling naar 't inkomen der ouders 
en invoering der regeling dat voor volgende kinderen uit 
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het zelfde-gezin minder wordt betaald dan voor 't eerste, 
evenals in Nederland . Het minimum zou voor de H. B. S. 
op f 5.- en voor de technische scholen op f 2.50 te 
stellen zijn. 

60;: Door verschillende leden werd bezwaar gemaakt 
tegen het hooge tarief op die 2de klasse Inlandsche scha· 
len, waar desascholen in de buurt zijn. 

601. Door een lid werd opgemerkt dat de particuliere · 
technische school te Semarang (ambachtsschool) te laag 
werd gesubsidieerd in verhouding tot het nut dat deze 
inrichting sticht. 

Door een ander lid werd gevraagd of het waar is dat 
Inlanders op die school altijd 't hoogste tarief moeten 
betalen. 

66. Van verschillende kanten werd er op aangedron
gen een gouvernementsloterij op te richten . In het hui
dige systeem krijgt een aandeel in de loterij wie zijn 
voorstel smakelijk weet te maken en te Batavia den weg 
weet; partijdigheid hij 't verleenen is niet uitgesloten. 

Andere leden drongen aan op afschaffing van alle 
loterijen. 

67 . Men vroeg kosteloaze verstrekking - onder be
hoorlijk toezicht - van kinine tahletten aan de Inland
sche bevolking. 

69. Men had met verwondering gezien dat dit een 
memoriepost is, aangezien toch door de hoofden van ge
westelijk bestuur ieder kwartaal gegevens worden ver-
strekt. • 

73. Inlichtingen werden verzocht waarom deze op' 
brengst zoo gering is. 

77. Gevraagd werd of de verkoopprijs op Java niet 
te hoog is geraamd. 

Sl a. Een lid stelde de vraag welke huurlanden in 
Soerakarta in deze afdeeling bedoeld worden. 

S2 Gevraagd werd waar dit vischbrood vandaan komt. 

92. De wenschelijkheid werd uitgesproken om midde
len als bedoeld in de posten 84. 92 en 94 die weinig op, 
brengen niet meer te heffen, doch de bevolking vrij te 
laten daaruit een kleine bijverdienste te putten. 

100. Gevraagd werd waarom deze post verminderd 
is vergeleken met vorige jaren. 

109. Men wijst op het feit dat deze post "og zeer laag 
is. Een lid acht het aanbevelenswaardig een soort wa· 
terbelasting voor de suikerfabrieken in te voeren. 

116. Eenige leden meenden dat het Gouvernement 
door den geheelen dienst var. waterkracht en electrici
teit aan zich te trekken een goede bron van inkomsten 
zou verkrijgen. 

117. Toelichting werd gevraagd van dezen post. 

123. Daar het zoutmiddel een belasting is op eene 
eerste levensbehoefte van het volk, bestaat het in vele 
landen, w. o. Nederland, niet. Door den betrokken dienst 
wordt het verbruik op f 1.10 per gezin geschat. wat een 
belangrijke uitgaaf vormt. 

Daar komt bij dat de arme Inlander relatief veel meer 
zout verbruikt dan de welgestelde, omdat men dikwijls 
voedsel gebruikt met zout als eenige toespijs, zoodat d e 
belasting veel zwaarder drukt op den arme dan op den 
rijke. Neemt men in aanmerking dat allerwege wordt 
geklaagd over een te zwaren druk der belastingen op de 
Inlandsche bevolking, en dat de visscherij op onze visch
rijke zeeên kwijnt voornamelijk door den hoogen prijs 
van het regie-zout, zoodat de invoer van gezouten visch 
+ 10 mill. 's jaars heeft bedragen, dan zou men van een 
belangrijke verlaging of intrekking van het zoutmid del 
goede oeconomische gevolgen verwachten. 

Proeven hebben uitgemaakt dat denatureering van 
zout ten dienste van de visscherij onmogelijk tS; daarom 
wordt de Regeering in overweging gegeven het vraag
stuk in studie te doen nemen of het prijsgeven nn de 
winst op de zoutregie wordt gecompenseerd door: 
a. grootere consumptie (Br .• In die) ; 
b. den opbloei der zeevisscherij met als gevolg hoogere 

inkomstenbelasting, door visschers en vischhandela
ren op te brengen, en door den opbloei van de zee
visscherij, zoodat N. I. gezoute visch uit- inplaats 
van invoert. 

Er werd voorts op gewezen, dat door den natuurlijk'ln 
achteruitgang van den veestapel de Inlander meer en 
mee"r is aangewf"zen op viseh· inplaats van vleeschvoeding , 
terwijl de hooge zoutprijs vele kustbewoners vp.rleidt 
tot clandestienen aanmaak van zout. 

125. Aangedrongen werd op vermindering van brief_ 
port voor het binnenlandsch verkeer. Invoering van een 
5 centstarief voor geheel N. I. werd gewenscht geacht en 
van 2)1 cent voor een zelfde eiland. 

Men achtte de oprichting van meer hulppostkantoren 
wenschelijk. 

125b. Aangedrongen werd op invoering van Stads
telegrammen. 

125c. Aangedrongen werd op verlaging van 't inter
lokaal telefoontarief. 

130. Gevraagd werd of de verkoop van kaarten op 
de buitenbezittingen niets meer kan opbrengen. 

Alleen de gemeente Batavia heeft in 191 8 voor f 9000 
kaart/ln gekocht, zou dus geheel rndie verder maar f 6000 
gekocht hebben, aldus werd gevraagd. ' 

133. Aangedrongen werd op vermindering van de be.. 
schikbaarstelling van alcoholische dranken. 

Gaarne zou men vernemen of het waar is, dat officie
ren te Tjimahi accijnsvrij bier uit de cantine laten halen. 

138. Men verzocht een nadere specificatie van dezen 
post. 

139. Er werd op aangedrongen, dat de ambtenaren 
voor de scheepsmeeting zich periodiek naar de plaatsen 
begeven waar schepen worden gebouwd. 



154. Gevraagd werd naar de resultaten van het onder
zoek van het zeevisscherij station. 

156. Gevraagd werd hoe deze gelden ontvangen en 
uitgekeerd worden. 

168. Gevraagd werd om toelichting van dllzen post. 

EERSTE ~OTA VAN WIJZ[G[~GEN. 

HOOFDSTUK I. 

Af d e e I in g VI. 0 n der a f de e I i n g tJ8. Ver
scheidene leden vroegen wat deze vermeerdering beoogt. 

In de toelichting wordt verwezen naar de begrootings
stukken van 191 8 welke hier niet bekend zijn. 

Af d e eli n g VI. 0 n der a f d e e I in g 68. Enke
le leden waren van meening, dat de opleiding voor het 
Boschwezen bij voorkeur in Indië behoort plaats te 
hebber.. 

Afdeeling IX. Onderafdeelingen 92 en 
93. Men zag deze posten gaarne toegelicht. 

Af d e e I in g X 0 n der a f d e e I i n g 122. Enke
le leden d rongen aan op afvoering van dezen post. zoo
lang niet bekend is of er van de vrede maatregelen voor 
een algemeene ontwapening zullen zijn te verwachten. 

Andere leden juichten de voorgestelde ma.atregelen 
zeer toe en drongen op eene vermeerdering van het aan
tal steunpunten aan. 

On der a f d e eli n g 123 A. Men vroeg of deze ver
betering geldt voor het geheele personeel, of slechts voor 
bepaalde categoriëen. :'fen drong er op aan om ook de 
lotsverbetering van het personeel van de landmacht be
doeld bij ooderafdeeling ~09 van Hoofdstuk II U itgaven 
in Nederlandsch-Indië bij aanvullende begrooting voor 
dienstjaar 1918 aanhangig te maken . 

HOOFDSTUK Il. 

Af d e e I i n g IV. 0 n der a f d e e I i n g 91. Ge
vraagd werd waarom de afdeelings secretarissen nog 
noodig zijn. Eenige leden vonden in het voorstel aan
leiding bij de Regeering nogmaals ernstig aan te drin
gen op verbetering van de positie van de commiezen 
et'! ook van de klerken op de Gewestelijke kantoren, 
hetgeen nog noodiger werd geacht dan lotsverbetering 
van de hoofdcommiezen. 

On de r a f d e e I in g 93A. De vorming van een af
zonderlijk gewest werd door meerdere leden toegejuicht. 

Enkele ledeo achtten de vermeerdering der uitgaven 
voor dit doel niet in overeenstemming met het te ver
wachten nut. Met eene uitbreiding van het aantal 
assistent-residenten voor Noord·Nieuw-Guinea ten einde 
een betere bestuursvoorziening te krijgen zou dit land 
naar hun oordeel voldoende gebaat zijn. Hiertegenover 
werd opgemerkt, dat voor de ontwikkeling van het Noor
delijk deel, de instelling van een nieuw gewest wensche
lijk is, aangezien anders toch nog de voornaamste zaken 
in het ver afgelegen Ternate moeten worden behandeld. 
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Geografisch zijn, merkte men op, Zuid-Nieuw-Guinea 
eenerzijds en Noord en West-Nieuw-Guinea anderzijds 
totaal gescheiden. Bevolking en land zijn in beide stre
ken geheel verschi11end; vermoedelijk evenzoo de toP.
komst der beide landstreken . 

De keuze der hoofdplaats is zeer gelukkig gekozen 
voor wat het Noordelijk deel aangaat, voor het Zuide
lijke echter aller ongelukkigst. 

Brieven van de assistent· residenten daar zullen den 
resident eerst na langen tijd bereiken. In de praktijk 
zal deze dan ook weinig of geen bemoeienis met Zuid
Nieuw-Guinea hebben. Dit deel van het gebied zal door 
de gewijzigde bestuursindeeling volstrekt niet gebaat zijn. 

Sommige leden achtt~n het daarom gewenscht Zuid
~ieuw-Guinea onder Am" ina te laten waar het ook 
uit hoolde van economische el handelsbelangen h. i. thuis 
behoort. )Joord- en West-Nieuw-Guinea zou tot een af
zonderlijk gewest onder een resident kunnen worden 
verheven. 

Gevraagd wordt of ook dit hoofd van gewestelijk 
bestuur jaarlijks met zijn gezin op Landskosten naar 
Buitenzorg zal moeten komen. 

Een lid drong er op aan de tractementen van de in de 
Toelichting genoemde klerken te brengen op f 150 en 
ook de bezoldigingen der Inlandsche schrijvers hooger 
te stellen. Men meende dat voor de uitgetrokken bedra
gen zich geen liefhebbers zouden voordoen. 

Af d e e I i n g IV. 0 n der a f d e e I i n g 133. Men 
sprak den wen5ch uit, dat de kolonisatie in de Lampong
sche districten nog geruim en tijd onder den tegenwoor
digen leider ervan zal blij ven. Het gaat nu, naar men 
vernam. eindelijk goed; bij mutaties in de leiding zouden 
de verkregen voordeelen wellicht weer te loor gaan. 

Toe I i c h tin g U b. Men vroeg of hier een bezol
diging of toelage bedoeld is. 

lIl. c. Men zou ' gaarne vernemen op hoeveel vrije 
immigranten en op hoeveel aangeworven immigranten 
men bij het onder dezen post genoemde cijfer van 400 
gezinnen heeft gerekend. 

UI. c. en d. Ge~raagd werd of de onder dezen post 
genoemde uitga ven mettertijd door de kolonisten moeten 
worden terugbetaald. 

A i d e e I i ng V. 0 n der af d e e I i n g 190. ~Ien 

juichte dezen maatregel toe, en vroeg of zij die inmiddels 
den dienst hebben ver1aten, daarvan ook niet de voor
d eelen moeten genieten. 

Gevraagd werd waarom deze post pas bij de Nota van 
Wijziging was opgericht. 

On der a I d e e I i n g 235A. Eenige leden meenden 
te weten, dat zoowel door Europeesche als Inlandsche 
artsen geklaagd werd over de leiding van den B. G. D., 
die te autocratisch geacht werd. Zij zouden gaarne 
weten wat de reden is, dat de tegenwoordige Directeur 
van de Stovia is afgetreden, terwijl hij nog geen jaar die 
betrekking heeft bekleed. 

Bezwaar werd gemaakt tegen de onlloodig geachte 
nieuwe verhooging van traktement van de inspecteurs. 
Indien bezoldigingsverhooging noodig is bij dezen dienst, 
dan zou men deze eerder in de lagere rangen verwach.ten. 

Het scheen gewenscht om het aanvangssalaris voor 
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alle Gouvernements artsen te verhoogen, en niet slechts 
voor hen, die den leergang in bacteriologie en hygiene 
te Amsterdam hebben gevolgd. 

Eenige leden waren van oordeel, dat aan het volgen 
van een cursus voor tropenhygiene en bacteriologie in 
Leiden, dezelfde voorrechten moeten worden verbonden 
als aan een zoodanige studie in Amsterdam. Voor Indi
sche artsen zou zulk een cursus in Bata via geopend 
moeten worden, daar zij goed onderlegd behooren te zijn 
in hygiënische kennis. Na het volgen van dezen cursus 
zouden de Indische artsen dezelfde voorrechten moeten 
hebben als hun Europeesche collega·s. 

. 0 n der a f d e e I i n g 239. De reiskosten werden 
veel te laag geacht. Is het daggeld in het bedrag van 
f 15 begrepen, dan zou dit tot minsten f 25 verhoogd 
moeten worden. 

Af d e e I i n g VI. 0 n der a f d e e I i n g 252. Eenige 
leden betwijfelden of voor dit salaris een werkelijK des
kundige op het gebied van scheepvaart zal kunnen worden 
verkregen. 

Bij een bezoldiging van + f 1.500 of f 2.000 's maands, 
had men misschien kans op een persoon die inderdaad 
"deskundig" is. 

Meerdere leden achtten dit een eerste stap in de goedp 
richting. Uit den voorgestelden maatregel blijkt, dat de 
Regeering, nadat sedert drie jaren de belanghebbenden 
bij den export herhaaldelijk zich over de gestie der Neder
landsche stoomvaartmaatschappijen beklaagd hebben, 
zich eindelijk bewust gaat worden van de noodzakelijk
heid, dat de politiek der scheepvaartmaatschappijen met 
de belangen van Nederlandsch-Indie in overeenstemming 
wordt gebracht; er bestaat nu uitzicht, dat een einde ge
maakt zal worden aan de willekeurige beha.!!.!!eling van 
den export door de scheepvaartmaatschappijen. Men 
sprak de hoop uit dat deze benoeming zal leiden tot eene 
enquête als in 1909 in Engeland is gehouden De Royal 
Commission for Shipping-rings heeft over de voor- en na
deelen aan scheepvaarttrusts verbonden een belangrijk rap-. 
port uitgegeven. Voor Nederlandsch-Indië, dat in hooge 
mate belang heeft bij zijn export, is eene enquête op scheep, 
vaartgebied van het meeste belang, vooral na de ervaringen 
die ele exporteurs in de laatste jaren hebben opgedaan 

Door enkele leden werd de vraag gesteld waarom voor 
scheepvaart een afzonderlijk adviseur moet worden aan
gesteld, daar het Hoofd van de Afdeeling Nijverheid en 
Handel iemand dient te zijn, die ook van de scheepvaart 
op de hoogte is. Moet, vroegen die leden, uit het voorstel 
tot het doen dezer uitgave d~ gevolgtrekking gemaakt 
worden, dat de afdeeling voor Handel en Nijverheid niet 
voor haar taak berekend is ? 
Enkele leden het nut van den maatregel erkennende, 
zijn bevreesd dat, zelfs als het de Regeering gelukt nu 
een uiterst bekwaam persoon aan zich te binden, deze na 
korten tijd uit de praktijk is, hetgeen niet bevorderlijk 
kan zijn voor de door hem te geven adviezen. Zij vragen, 
waarom de Regeering niet meer waarde hecht aan de 
adviezen der Kamers van Koophandel. 

o n der a f d e e I i n g 284. Gaarne zou men verne
men waarom de Middelbare Landbouwschool te Buiten
zorg niet aan de verwachtingen beantwoord heeft; waar
om ze niet aan de verwachtingen zou kunnen beantwoor-

den en waarom het overleg omtrent de verbetering niet 
beeindigd is, voordat deze post werd opgebracht. 

Meerdere leden wenscbten deze opleiding uitsluitend 
opengesteld te zien voor jongelieden uit Indië. 

Gevraagd werd of niet de oprichting van een Hoogere 
Boschbouwschool tot vorming van volledig opgeleide 
houtvesters de eenige afdoende maatregel zou zijn. 

Men bepleitte de wenschelijkheid om de vooropleiding 
voor bosch-architecten hier te lande te doen plaats vin
den . Op de uittrekking van een memorie post voor de 
verwezenlijking van dit doel drong men aan. Men vroeg 
den titel bosch-architecten te veranderen in Boschbouw
kundigen I st. klasse. 

Sommige leden achtten de toelage van f 15 J's maands 
te laag. Voor de candidaat civiel gezaghebbers is, naar 
in de dagbladen vermeld werd, deze toelage onvoldoende 
gebleken. 

o n der a f d e e I i n g 290 A. Vele leden hadden deze 
posten met voldoening gezien. Anderen wenschten hun 
oord~el over de voorgenomen maatregelen op te schorten 
totdat dp. Regeering zich aangaande hare plannen ter be
vordering van de groot-nijverheid zou hebben uitgespro
ken. In de eerste plaats behoort de Regeering, meenden 
deze leden, eene bevordering van de inheemsche groot
industrie te beoogen. 

Zij ,'roegen hoeveel voor dat doel besteed zal worden 
en zouden gaarne vernemen: 
a. in welken vorm de Regeering haar deel, om de groot

industrie h. t. 1. te bevorderen, denkt te bereiken; 
b. of bij het steun verleenen aan de Europeesche clij

verheid nog lDepaalde voorwaarden gesteld zullen 
worden b. v. het deelen van de inlandsche arbeiders 
in de winst der onderneming; 

c. onder wiens toezicht de regeling en uitvoering van 
deze aangelegenheid zullen komen te staan. 

Zij bepleitten voorts - zoolang de inlander voor groot
industrie nog niet rijp is - de oprichting van staatsmodel
fabrieken b.V. voor kunstmest, papierfabricage en lucifers. 

Andere leden stelde hiertegenover dat in de geheele 
tqelichting het woord Europeesch of Inlandsch niet worelt 
genoemd. Wie er het eerst bU is, zal steun genieten. 
Dit achtte men ook juist. Het is in het belang der 
gemeenschap dat eene groot-nijverheid zich hier vestigt. 
De nieuwe industrieën zullen in de eerste jaren gesteund 
moeten worden. Het onderscheid tusschen Europeesche 
en lnlandsche industrie is hier niet op zijn plaats. Deze 
post staat buiten een speciale onderst(!uning der Inland· 
sche nijverheid, wat eene afzonderlijke voorziening ver
eischt. De thans voorgebrachte zaat, moet geheel op 
zich zelve beschouwd- worden. 

Dat het de bedoeling zou zijn - zooals men meende -
dat de Commissie voor de Fabrieksnijverheid speciaal 
tot steun voor een lnlandsche groot-industrie was be· 
doeld, werd door andere leden tegengesproken. Zij ver
wezen hiervoor naar de rede waarmede de Gouverneur· 
Generaal Idenburg de commissie Md geïnstalleerd. De 
eerst aan het woord zijnde leden, stelden hiertegenover, 
dat men bij deze aangelegenheid verder in het verleden 
moet terug gaan dan tot deze rede en nagaan wat te 
voren in het parlement omtrent dt:ze aangelegenheid in 
het midden is gebracht. 

De wenschelijkheid werd bepleit om bij de op te richten 
nijverheidsinrichtingen, die door den Staat gesteund 



worden, te bepalen dat voor een bepaald bedrag, de 
Inlandsche geldschieter de voorkeu r moet hebben . Vele 
leden meenden dat zulk een b t palin g in de praktijk 
niets za l hebben te beteekenen. 

Door oenige leden werd er op aangedrongen, dat aan 
deze maatregelen vooral onder de Inlanders veel bekenn
heid zal worden gegeven 

Met het oog op he t groote belang van de uitbreiding 
van den scheepsbouw hier te lande, wordt voorgesteld 
aan de omschrijvin g toe te voegen »en scheepsbouw" . 

Men vroeg of het juist is , dat de lucifersfabri ek. die 
reeds in !{artosono (ICediri) in werking is geweest, door 
dl'n druk van den accijns en doordat niet in tijds maat
rogel~n werden genomen om ontduiking van invoerrechten 
tegen Ie gaan, te gronde is gericht Onder bet publiek 
hier te ldnde bestaat nl. de meening, dat een lucifers 
fabri ek hier niet kon bestaan, omdat ze toch door de 
accijnzen zou worden dood gedrukt, 

Af d e e I i n gen VU en VIII. 0 n der a f d e e· 
I i n gen 298 A en 343A. Geconstateerd werd dat bij 
de in gen ieu rs de gerechtvaardigde boop was gewekt dat 
de salarisregeling er beter zou uitzien dan tbans wordt 
voorgesteld. Vele dezer landsdienaren zull en ongetwij
feld teleurgesteld zijn; het verloop onder ben zal er niet 
minder door worden. Men wees op de ontstemming in 
het corps van waterstaatsoingenieurs ontstaan , doordat 
er jaren met weddeverbetering getreuzeld' is, terwijl de 
bezoldig ing- der S. S, ingenieurs middelerwijl zoodanig 
~eregeld is dat een ingenieur daar, na 7 jaar dienst 
f 700.- heeft; een wedde die de Waterstaatsingenieur 
na 14 jaar bereikt. 

Men had gehoopt, dat de thans voorgestelde bezol
digingsregelip.g op de aanvullingsbegrooting voor 19 18 
zou zijn gekomen. Men drong er op aan, aan deze 
wedde verbe terin g te ru gwerkende kracht tot 1 Januari 
19 18 te verleenen . 

De aan vangswcdde van een hoofdingenieur achtte men 
voorts te laag. Deze aanvangsbezoldiging ware min
stens op f 1100.- te stellen. 

De hoogste wedde zal f 1400.- moeten zijn; d. i 
dezelfde eindbezoldiging als b.v. door de ambtenaren van 
het binnenlandsch bestuur kan worden bereikt , 

Tegen de (op bI. 12) in de toelichting vermelde zin: 
"De keuze zal uiteraard onherrocppelijk zijn" kwam men 
op. Men meende dat deze e isch aan de thans in dienst 
zijnde ingeni eurs niet mag worden gesteld, 

Terloops werd opgemer kt dat de opleiding der gegra· 
dueerde ambtenaren bij de S.S, vaak niet dezelfde is 
als die der ingenieurs. terwijl h un hezoldigingsregeling 
uniform aan de eerstgemelde Is;roep van landsdienaren 
is Men zou ~aarne vernemen met welk bedrag de uit_ 
~elrokk{'n gelden zu ll en moeten \\'or.Jen verhoog d om de 
aanvangswedje vonr de hoofdingenieurs op / 11 00-, 

met twee verhoogin gen V ..t ll / 1 sa -, te kunnen ~tellen 

er. voorts met welk bedrag de onderafdceling 298 A ver
meerderd zou matten worden om aan den o ndcrwerpe-
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lijken maatregel terugwerkende kracbt te kunnen geveu 
tot 1 Jan uari 191 8. 

Ten slotte werd gevraagd of niet bepaald ka n worden, 
dat voor de ingen ieurs de verlofsjaren meetellen , voor de 
toekennin g va n periodieke verhoogingen (verwezen wordt 
naar d~ handelingen der 2e ICamer van de Staten Gene
raal van 20 Maart 1917, vel 546, blz. 2097/98). 

Meerdere leden achtten het verkeerd thans gedeelte
lijke herzieningen van bezoldigingen in te voeren, omdat 
de Regeering reeds een algemeene herziening der trak
te menten in overweging heeft genomen. Beter achtte 
men het met alle traktemcntsverbeteringen te wachten 
op de geheele herziening. 

Andere leden vreesde; 1 dat het zeer lang zal duren, 
voordat de hetrokken Commissie met haar werk gereed 
komt en waren van oordeel dat sommige groepen van 
landsdienaren daarop niet konden wachten. 

Sommige leden meenden dat de aanvangswedde der 
ingen ieurs onmiddellijk moest worden herzien, doch dat 
de regeling der verhoogingen wel tot later kon wachten. 

A f d e e I i n g V [l. 0 n der a f d e e li n g 304. Op
gemerkt werd, dat te Ambon door de Hollandsche beton 
maatschappij vlug en goed havenwerken zijn uitgevoerd. 
Indien de Genie en B. O. W. niet over voldoende krach
ten kunnen beschikk en, werd op de wenschelijkhcid van 
uitvoeren bij aanneming de aandacht gevestigd. 

o n der a f d e eli n g 31 I. Men stelde de vraag waar
om er bij de voorgeste ld e uitbreiding der havenwerken 
te Tjil atjap niet gerekend was op de 100 M. kademuur, 
door de K. P M. reeds in 1917 aongevraagd (zie laatste 
zin toeli chtin g) . 

On de" a f d e e I i n go 343A. De motiveering werd 
nie t voldoende geacht, de eenvormigheid op blz . 10 be
dûdJ gaat thans toch weer te loor. 

lVIelI vreesde dat de doorvoering van deze regeling voor 
hen, die geen ingen ieur zijn . ontevreden heid zal wekken 
bij am btenaren van andere Departementen. 

A f d e e I i n g X . 0 n der a f d e eli n g 458. Ge
\'raagd werd waarop de instelling van het vlootfonds 
wacht . 

TeIl slotte weIlsellen. orulergeteekcndett op te merken, 
dat "Ij' tot !tUrt leedwe:e" door den kortelI besclttkbaren 
t(;il 1t/Ct :ooveel zorg aalt de samenstelling vau. voren~ 
staa1ld 7/crslag kond"'ll 'UJ(;flcu. als ::.(;' z"1l andere om. 
standig/ll'dcll rucllscllcly"k :oJtden hebben g eacht. 

Aldus vastgesteld door de commissie van rapporteurs 
den 12cn Juni 19 18, 

CRAMER. 

VA N HINLOOPEN LABBERTON. 
WBITLAU. 
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TWEEDE NOTA VAN WIJZIGINGEN (J). 

(Ingezonden bij brief van 13 Juni 1918). 

liEDRUKT ~IUK No. 33. 

Uitgaven in Indië. 

AideeJing J. 

AfdeeJi ng VI. 

Afdeeling XI. 

Onduatdedil/g 11. Personeel van de Algemeene Re
kenkamer. 

Verbetering van de dienst voorwaarden van de 3de 
commiezen il 2400). 

In artikel 1 van het ontwerp van besluit tot voor
loopige vaststelling van het IIde hoofdstuk van uitgaven 
(gedrukt stuk No_ 3) worden de volgende wijzigingen 
aangebracht: 

Onderaldeel;lIg 11 Personeel van de AJgemeene Reken
kamer, wordt verhoogd met f 2.400 en mitsdien gebracht 
op I 566.46 1. 

Het gezamenlijk bedrag der Iste afdeeling wordt 
1 1.66 1.321. 

Onderafdeeti"g 264. Uitgaven van persoonlijken aard 
voor de afdeeJing zaadteelt van overjarige gewassen, 
wordt verhoogd met I 1.200 en mitsdien gebracht op 
f 42 .570. 

Het gezamenlijk bedrag der VI de afdeeJing word. 
I 19871.855. 

Oltde1'aldeelillg 267. Uitkeerin g aan gebiedsdeelen met 
eigen geldmiddelen wegens heffing van locale belastin
gen gedurende 1917, wordt verhoogd met I 23380U en 
mitsdien gebracbt op f 1.547.1 52. 

Het gezamenlijk bedrag der XIde afdeeling wordt 
I 14.530.543 en bet eindcijfer van het Ilde hoofdstuk 
van uitgaven wordt I 399.461.1 28. 

TOELICHTINGEN. 

Iste HOOFDSTUK VA~ UITG AVEN. 
(Uitgaven in :'i!ederland). 

Omieraldeeli1lg 17 . Pensioenen en «agemenlen enz. 
Zie onderafdeeling 80 van de Uitga"en in Indië. 

lJde HOOFDSTUK VA:'i! UITGA VE:-J. 
(Uitgaven in Indië). 

Door verschillende oorzaken beeft bij de Algemeeoe 
R ekenkamer de bevordering tot de rangen van 1 en eo 
2en commies in de laatste jaren nagenoeg stilgestaan, 
waarvan in het bijzonder de 3e commiezen de nadeelige 
gevolgen ondervonden bebben als gevolg van de om
standigheid, dat bun aantal (45) bijna tweemaal zoo groot 
i. als dat van de 2e commiezen (25). 

Daar met betrekking tot hunne vooruitzichten de 3e 
commiezen der Kamer in oogllnstiger omstandigheden 
verkeeren dan hunne ranggenooteo bij de departementen 
van algemeen bestuur, wordt het noodzakelijk geacht in 
die vooruitzichten verbetering te brengen door de aan
tallen der 2e en 3e commiezen bij bet college gelijk te 
maken. 

De aan de invoering van dien maatregel verbonden 
meerdere uitgaaf bedraagt vl)or 1919 I 2.400. 

(1 ) Voor de EeN:tP Nota vaD W ijzigingeIl zil> i;edru.kl fltuk :Io 31. 
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Onderafdeehi.g 26".. Uitgaven van persoonlijken aard 
voor de afdeeling zaadteelt van overjarige ge!Vassen. 

Verbetering van de bezoldiging van den beheerder 
van den proef· en zaadtuin in de Lampongsche Distric
ten (f 1 200). 

Hoofdstuk C, OnderafdeelÎ1.g' 17; 
Hoofdstuk Il, O"derafdeet",g 80. 
Pensioenen en gagementen enz. 
Wijziging van de bepalingen betreffende het gelijk

tijdig genot door militairen beneden den rang van on
derluitenant van pensioen of gagement met militaire 
inkomsten (Memorie). 

" 

. , 

De proef- en zaad tuin voor overjarIge gewassen in de 
Lampongsche Districten ' heeft zich reeds zoodanig ont
wikkeld, dat de voor den beheerder uitgetrokken bezol
diging van f 300 'maands niet meer in overeenstemming 
is met den aard zij ner werkzaamheden en de op hem 
rustende verantwoordelijkheid. Het is daarom wensche
lijk de bedoelde bezoldiging te verbeteren en haar, even
als die va'n den beheerder van den zaadtuin voor koffie
te Bangelan, welke beheerder een overeenkomstigen 
werkkring heeft, nader vast te stellen op f 400 tot f 600 
's maands. Voor 1919 bedragen de daaruit voortvloeiende 
meerdere uitgaven f 1.200. 

Ingevolge artikel 17 van het gagementsreglement in 
Staatsblad 1876 No. 44 en artikel 30 van het pensioen· 
reglement in Staatsblad 1905 No. 299 vervalt voor 
Europeesche militairen beneden den rang van onder· 
luitenant het pensioen of gagement bij wederindienst
tredeo; alleen wanr.eer de betrokkene gehuwd is dan wel 
wettige of gewettigde kindere)'! te zijnen laste heeft 
kan het - voor wat Fensioen betreft als toelage - op
nieuw geheel of gedeeltelijk worden toegekend en dus 
met millitaire inkomsten worden g~noten. 

Ten aanzien van het verleenen van laatstbedoelde gunst 
werd in 19 13 als regel aangenomen dat aan hen die ge
huwd zijn en kinderen hebben , zoom ede aan hen die 
ongehuwd ·zijnde vijf of meer kinderen te bunnen laste 
hebben, het volle en aan hen die gebuwd zijn doch geen 
kinderen hebben, zoomede aan hen die ongehuwd zijn en 
minder dan vijf kinderen te hunnen laste hebben, het 
hal ve gagement of het halve pensioen als toelage wordt 
toegek~nd , 

Met betrekking tot de redenen welke er toe geleid 
hebben om voor militairen beneden den rang van onder. 
lujtenant het gelijktijdig genot van pensioen en militaire 
bezoldiging of soldij niet toe te staan. vermeldt de Me 
morie van Toelichting op het pensioenreglement in 
Staatsblad 1905 No. 299 het volgende (toelicbting van 
artikel 29, § I, a van het ontwerp-reglement) : 

"De Nederlandsche wet laat eene dergelijke cumula
tie van Nederlandsch mi11itair pensioen met militair trakte
ment wel toe (zie artikel 49)". 

"Twee redenen hebben er toe geleid om in het gage
mentsreglement van 1875 het gelijktijdig genot te ver_ 
bieden. Primo: om te voorkomen dat de militair met 24 
dienstjaren per se de gelederen zou verlaten met het 
voornemen om zich, zood ra hem gagemeot zou zijn toe
gelegd, opnieuw te verbinden. En secundo: omdat de 
handhaving der krijgstucht op den duur niet gedoogt 
dat de mindere hoog er bezoldigd kan worden dan de 
meerdere". 

Deze redenen kunnen thans niet meer geideR, de eerste 
niet omdat ook thans vele militairen zoodra zij aanspraak 
op pensioen (gagement) bebben verkregen het Leger ver
laten, doch instede van zich weder voor den militairen 
d,ien~t t«r v~rbinden in burgerlijken dienst trecien, waar zij 
als gevolg vall Staatsblad 1914 No. 368 tegelijk met hu nne 
burgerlijke inko!"sten hun p'ensioen (gagement) blijven 
genieten, dan wel in het particuliere f;eo nieuwen werk
kring zoeken, terwijl van het beginsel als tweede motief 
aangevoerd, nl. dat de krijgstucht op den duur niet ge
doogt dat de mindere hooger bezoldigd kan worden dan 
de meerdere, reeds is en voortdurend wordt afgeweken 
door de biervaren v:ermelde wijze van toepassing van 
artikel 17 van het gagementsreglement in Staatsblad 1876 
No. 44 en artikel 30, § ~ van het pensioenreglement in 
Staatsblad 1905 No. 299 voor wover die artikelen de 
mogelijkheid open laten om bij w~ze van gunst aan 
opnieuw in dienst getreden gegageerden en gepen sion
neerden hun gagement of pensioen gebeel of gedeeltelijk 
uit te betalen. 

Hierbij komt dat aan het voormeld beginsel om bij 
weder in het genot treden van militaire bezoldiging of 
soldij alleen aan de gehuwden of aan hen die wettige of 



Onderafdeelt'ng 467. Uitkeering aan gebiedsdeelen 
met eigen geldmiddelen wegens heffing van locale be
lastingen gedurende 1917 (f 233 800). 
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gewettigde kinderen te hunnen laste hebben, het pensioen 
of gagement (als toelage) geheel of gedeeltelijk te ver
zekeren, oiet de hand kon worden gehouden, vermits in
tusschen aan de gegageerde of gepensionneerde militairen 
van het Indische Leger die eene vrijwillige verbintenis 
hebben aangegaan als bedoeld bij het Koninklijk besluit 
van 3 Augustus 1914 No. 22 (Reeeuil Mil. 1914 blz. 589), 
het blijvend genot werd gewaarborgd van het hun toege. 
kend pensioen, ook dan wanneer zij ongehuwd zijn ell 
geen kinderen hebben (Koninklijk besluit van 11 Januari 
1915 No. 69, opgenomen in de Legerorders van het Neder
landsehe Leger 1915, deel A No. 8). 

Er bestaat dan ook alle aallieiding de aallgehaalde 
bepalingen in de gagements- en pensioenreglementen 
in Staatsblad 1876 No. 44 en 1905 No. 299 thans te 
wijzigen in dien zin dat Europeesehe militairen beneden 
den rang van onderluitenant voortaan hun pensioen of 
gagement tegelijk met militaire inkomsten (bezoldiging 
of soldij ) kunnen genieten. 

Deze wijziging zal, nevens de andere reeds eerder 
gedane voorstellep tot verbetering van de positie van 
den militair beneden den rang van officier, tot gevolg 
hebben beperking van het verloop onder de Europeesehe 
onderofficieren, aangezien dan de reden zal komen te 
ven'allen waarom zoo velen hunner - vooral ongehu\v
den - het Leger voor goed verlaten zoodra zij aanspraak 
op pensioen of gagement kunnen doen gelden. Dat het 
noodzakelijk is maatregelen te nemen om dat verloop 
zooveel mogelijk tegen te gaan, behoeft ook in verhand 
met de oprichting van militie-compagnieën, welk e van 
het vereisehte kader onder het vrijwillig dienend per
soneel dienen te worden voorzien, geen betoog. 

Met de geldelijke gevolgen van de gedachte wijziging, 
die niet kunnen worden opgegeven, wordt geacht bij 
deze begrooting te zijn rekening gehouden. . 

Het ligt in de bedoeling om tegelijk met deze bij 
Koninklijk besluit aan te brengen wijzigingen in de 
pensioen- en gagementsreglementen voor Europeesche 
militairen, bij ordonnantie overeenkomstige wijzigingen 
te brengen in het pensioenreglement voor niet-Euro· 
peesehe militairen in Staatsblad 1910 No. 170 en in dat 
voor de Inlandsehe schepelingen bij ' de K oninklijke 
Marine in Staatsblad 1910 No. 610 en 191 5 No. 588. 
Deze wijzigingen zullen geen noemenswaardige vermeer
dering van uitgaven ten gevolge hebben . 

Bij de begrooting voor 1918 is gerekend op een bedrag 
van f 198 862 voor uitkeeringen aan gewesten met eigen 
geldmiddelen wegens heffing van locale belastingen ge
durende 1916 (vgl. bladzijde 210/2 1 I der Memorie van 
Toelichting op het ministerieel begrootingsontwerp voor 
191 8). Naar aanleiding van de hier te lande ont"aogen 
telegrafische mededeeling betreffende het bij de S taten · 
Generaal ingediend wetsontwerp tot hervorming van het 
bestuursstelsel werd aanvankelijk vermeend, dat in ver
band daarmede de gewesten zeer spoedig zouden worden 
opgeheven en dat de post \ 'oor evenbedoeldt" uitkeering 
van de ontwerp-begrooting voor 191 8 zou moeten worden 
afgevDerd. [n aansluiting aan dien gedachten gang zijn 
voor 1919 uit dezen hoofde ook geen fondsen uitgetrokken. 
Een en ander schijr.t thans echter minder juist, zoodat 
\'oor 1919 alsnog zal moeten worden gerekend op het 
bedrag voor uitkeeringen naar de opbrengst der gewes
telij ke belastingen over het totaal f 233 800, met welke 
som onderafdeeling 467 derhalve dient te worden ver
hoogd. 

Door de . bij deze Nota voorgestelde wijzigingen onder
gaat het eindcijfer van de beide hoofdstukken der be: 
grooting van uitgaven eene verhooging met f 237400 
(ge,,\one dienst). 

Door de bij de Nota's van WIJzigingen, gedrukte 
stukken Nos. 31 en 33, te zamen voorgestelde wij
zigingen en inlassehingén ondergaat het eindcijfer van 
de beide hoofdstukken der begrooting van uitgaven 
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eene verhooging met. . 
waarvan voor: 

den gewanen dienst . . 
buitengewone uitgaven . 
vlootuitbreiding (w.o. rente) . 

. / 6 028 07'0 

/ 2 ~81 720 
1 400000 
2146351) 

/6028070 

in verband waarmede de eindcijfers van de begrooting 
worden: 

uitgaven in Nederland. 
" " lndiê ... 

aanvullende begrooting. 

middelen in Nederland. 
" "lndiê.. . 

/ 100088809 
399461 128 

1 000000 
-----/ 500549937 
/ 24045140 

375154230 
----- /399199370 

Tekort geheelen dienst. . . . . / 101 350567 

waarvan: 
tekort gewonen dienst . 
buitengewone uitgaven . 
tekort vlootuitbreiding . 

/ 38 6i4 829 
57650738 
5025000 

( 101350567 
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GEWIJZIGDE HERDRU K VA~ DE 
INLEIDING VAN DE ~IEMORlE 

VAN TOELlCHTWG 

GE DRUKT STUK No 34 

GeheeIe dienst 

Gewone dienst. Slot. 

O ntvangsten. 
Uitgaven 

Slot. 

UlTKO~lSTEN 1916. 

UlTKmlSTEK 1917. 

Buitengewone uitgaven. 
Vlootuitbre idin g (nad eelig slot) . 

jVe rs c hill e n tus sch e n uitk omste n e n 
ramingen 1917. 

§ 1. U ITKO?vlSTE N VAN DE JAREN 191 6 EN 19 17 
EN VERWACHTINGEN VOOR HET JAAR 191 8. 

V oor zoover thans bekend bedragen 
de n geheelen di e nst: 

de eindcijfers voor 

Ontvangsten 
Uitgaven 

f 34267635 1 
3727960 18 

Slot voor den geheelen die nst nadeelig f 30 11 9667 
Buitengewone uitgaven (voor 

zoov('r die in ~edt'rland 
betreft. geschat) . 

Vlootuitbreiding (I) . 

f 41519172 
900000 

Slot voor del'! gewonen dienst voor-

f 424 19172 

deelig. f 1 2 299 505 

D e gewone uitgaven zijn dus geheel en de buiten
gewone uitgaven tot een bedrag van ongeveer / 12300000 
gedekt door gewone mirldclcll. 

V olgens voorloopige opgavell bccl!°agcil de uitkomsten 
in vergelijkin g met de ramingen: 

U itk omsten H .. amingen 
f 354062753 f 347 653925 

408 779 8311 4 12 266 24 7 

nadeelig f 54 i i7 077 nadeelig f 64 b 12 322 

f 50 9 733 18 f 47 141 595 
2453800 6893650 

53427 li S ----- 54035 245 

nadeelig f 1 1B9959 nadeclig f 10577077 

D e uitkomsten zijn derhalve voor den geheel en 
dienst ongeveer f 9 900 000 en vo<., r den gewonen 
di enst ongeveer f 9 300000 g 11 11 S t i g e r dan geraamd . 

Gewone dienst 1917. De ontvangsten en de gewon e uitgaven splitsende in 
de gebruikelijke vijf h oofd g roepe n, word e n de volgende 
cijfers verkregen, waarn aast ter vergelijking de overeen· 
ko mstige ramingen zijn vermeld. 

(I) In dc begl'ootin g van HBS is Ill edegedeeld, dal in 
YCl'brind met het voorllemen tOL in stellin g van een vloot.fond s 
de ui tgil\"Cn en ontvangsten, welke t.Z .t. naar dat fonds moeten 
word en overgeboekt , in de geldel ijke ovcnichtcll van de memorie 
van toelichting afzo nderlijk gehoud en worden en dat kortheids
halvc dcze ui tgaven en ont.vangsten zijn vermeld onder het 
hoofd .. Vlootu i tbr~i diJlg' . 
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IL GEWOl\E DIENST 1917. 

C ij f ers voo r d e geb r u i kei ij keg ro e pen, 

Ontvangsten: 
Belastingen 
Monopolies, 
Producten 
Bedrijve n . 
Allerlei. , 
Ontvangsten rechtstreeks tegenover uitgaven sraande 

Uitgaven: 
Monopolies. 
Producten. 
Bedrijven . 
Landsllitgaven 

Nadat de uitgaven zooveel mogelijk 
afg-etrokken zijn. worden de cijfers: 

Inkomst en : 
Belastingen . 
Overschot monopolies. 

producten 

" 
bedrijven 

Allerlei. 

van de on tvangsten 

Gewone zuivere Landsuitgav en (dat zijn 
alle uitgaven, uitgezonderd de buitengewone en die voor 
m onopolies, producten en bedrijven, na vermindering met 
het bedrag der rechtstreeks tegenover uitgaven staande 
nk omsten) . 

Slot gewonen dienst 

V e rs éhi l1 e n t llss c he n uitkomsten e n 
ramingen 1917. 

Uitkomsten. 
11 15 7347 68 

74595542 
6 1 8006 32 
58089470 
11 884925 
31957416 

- f 354062753 

Ramingen. 
1 120 68 1 663 

66540 ·100 
5 1 808 178 
54~ 75 8Oï 

9801 797 
43 846080 

1 347 653 925 

1287237 23 1 25 71 1 876 
32406101 
59940851 

30 124 948 
65 484 222 

284446 93 7 
---- - 1 408779830 

1!1 5 734768 
5 1 486887 
35927 402 
22 2 15 85 1 
1 1 884 925 

294 207 41 9 

1 11 9 18 1 663 
44057524 
235312 77 
189508 70 
9001 797 

1 412 26é 247 

---- I 237 24 9 8J3 - 1 215.123131 

238539792 

nadeelig 1 I 289959 

Belastingen 
Overschot monopolies 

" producten, 
/) bedrijven , 

All erl e i middelen . . 

De som der inkomsten is dus 
gUl1sti~er, ... ' 

De zuivere L andsuitgaven 
zijn ongunstiger. 

H eto\'ûrschot opdengewonen 

226 100200 

nadeelig f 10577077 

De uitkomst is 
gunstiger ongunstiger 

1 7 429 363 
12396 125 
3264 981 
2083 128 

1 3446 895 

1 25 173 SQ7 f 3 446 8~5 

2 1 726702 

12 439 ,ï8~ 

di enst is gunstiger . . . 1 9 287 11 8 

Bel a st i n gen 1917. De opbrpngst is ongeveer 1 3447000 tegengevallen. 
voornamd ijk doordat in dat jaar nie ts is ontvang-en aan 
oor1ogs\Vinstbclastin~, waarvoor / 4000000 in de raming 
begrepen was, en doordat beneden de raming bleven: 
invoerrecht met . . . . 1 2840000 
uitvoerrecht met. ". .. , .. 635 000 
bedrijfsbelasting met . . . . 500000 
bijzondere belastingen in de Buitenbezit-

tingen met . . . . . . 11 0000 
Daarentegen brachten de na te noemen 

belastingen meer op: 
invoerrecht landsgoederen (was voor me-

memorie geraamd). 300 000 
accijnzen .... 160 000 
personeele belasting 200 000 
ink omstenbelasting . 1 200 000 
verponding . . 120 000 
rech t op de openbare verkoopingen 220000 
zegelrecht. . . . 490 000 
overschrijvingsrecht. . . . . . 830000 
slachtbelasting . . . . . . . . 770000 
hoofdgeld van heerendienstplichtigeo 270000 



j'v! o n o p o li es 1917. 

Produ kt en 1917. 

Bedrijven 19 17. 

Allerlei middelen 19 17. 
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De overschotten van de monopolies overtreffen de 
ramingen met: 

voor opium. 
pandhuizen 

" 
zout ... . 

1 4 190000 
2580000 

660000 

te zamen 1 7 430 000 
Ten aanzien van he t opium monopolie wordt aanore. 

teek end, d.at onder het hoofd opiumverkoop 1 5 200 000 
meer is ontvangen en / 387 000 meer uitgegeven, terwijl 
het slot van de ontvangsten en uitgaven onder het hoofd 
O pillm bereiding 1 623 000 ongunstiger is, dan dat in de 
begrootin gscijfers aa ngegeven. 

Bij he t gunstiger cijfer voor het zoutmonopolie' wordt 
aangeteekcnd, dat daarin is begrepen het gUllstig slot 
van de uitgaven en ontv angsten betreffen de de vérvoer
di ensten te land, hetwelk 1 30000 heeft bed ragen. 

De overschotten voor cic produ kten zijn 
g ti n 5 tig ervoor : 

kin a . . . .. . 
getah pertja. . . . . . .. . 
coca . 
bosch wezen. . . . . . . . . . . . . . 
goud. 
tin . ........... . 

en ongu I1sti ge r voor: 
koffie. . . . . . . . .. . . . . .. . . .. 
caoutchouc. . . . . . . . . . . .. .. . .... . . . . .. . 
steenkolen.. . ... . ........... . ... .. ... . 

1 575000 
655000 

15000 
3 327 000 

160000 
9506000 

I 350000 
235000 
257000 

ten slotte gunstiger . . . . . . . 1 12 396000 
De gunstige cijfers zijn over het algemeen te danken 

aan de gemaakte hooge prijzen, tenvijl de ongunstige 
uitkomsten voor steenkolen en caoutchouc zijn toe te 
schrij ven aan buitengewoon hooge uitgaven, en voor 
koffie aan het onverkocht blijven van h et produkt, door
dat in verband met de tijdsomstandigheden geen koffie
veilingen zijn gehouden. Voor goud werden ten laste 
van den gewonen dienst geen uitgaven gedaan. 

Ten aanzien van h~t tin wordt aangeteekend, d~t de 
verkochte hoeveelheid 37780 pikol minder is geweest 
dat de raming. De middenprijs was in Nederland voor 
ron d 15 000 pik ol 1 165 pe r pikol en in Indiö voor ruim 
197 000 pikol bij na 1 156 per pikol. terwijl geraamd was 
een verkoop van 250000 pikol tegen gem idcl eld 1 I Oi .23. 
Voorts bed roeg het aandeel in de winst van de Billitoll
Maatschappij f 900 000 meer dan geraamd was e n bleven 
de gewone uitgaven belangrijk beneden de raming. 

De Landsdrukkerij toont in plaats van een overschot 
van 1 94 000 een tekort van 1 618 000 als gevolg van 
belangrijk .hoogere uitgaven (papier) en minder ontvang
sten (eerst in 19 18 voldane vorderingen), terwijl de post-, 
telcg-raaf. en telefoondienst in plaats van een geraamd 
tekort van f 1 408000 een overschot van 1 I 647000 
h eeft (/ 722000 mecr ontvangsten, 1 2 333 000 minder 
uitga\'en). 

Het overschot op de spoor- en tramwegen alsmede 
alltomobieldiensten is 1 899 000 h ooger dan geraamd, 
doordat bij meerdere uitgaven van I1 609000 de ontvang
sten 1 2 508 000 hooger waren 

Het overschot op de vervoerdiensten te water is 
1 23000 hooger dan geraamd 

In het geheel is voor de bed rij ven het overschot 
I 3 265000 gunstiger dan geraan"ld 

De ontvangsten zijn f 2083000 meegevallen als ge. 
volg van cle volgende verschill en: 

m ee r is on tvangen voor : 
afstand ven grond . . . . .. . . . . . . • . . . 1 
aandeel winst Javascbe Bank . . . 
toevalli ge baten 

In i n d e r is on tvan gen voor : 

640000 
160000 

2900000 

h aven inkomsten. . ........... .... . . . . .. 1 550000 
mijn~n&.. . .... .. . .... . ..... . ... W~ 

De ha\'eninkomsten zijn tC~t..!ngeval1el1, doordat de 
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Landsuitgaven 1917. 

nieuwe WIjZe van haven exploitatie nog niet zoöver ge~ 
vorderd is, als bij de raming aangenomen werd en als 
gevolg van de sterk verminderde scheepvaartbeweging 0 

De hooge opbrengst van de toevallige baten houdt ver
band met ontvangsten wegens verkoop van kleurstoffen 
voor het batikbedrijf, terwijl ook in Nederland de ge
mengde baten een hoog totaalcijfer aanwijzen. 

Ondervolgend overzicht vermeldt de uitgaven voor ver
schillende groepen met de afwijki ngen van de geraamde 
bedragen . 

OVERZICHT VAN DE ZUIVERE GEWONE LANDSUlTGAVEN 1917, 

UITGAVEN 
uitgezonderd de buitengewone, zoomede die voor monopolies 

producten en bedrijven en na aftrek van het bedrag der ' 
l'ecbtstI'Ccks t~genover uitgaven staande inkomsten. 

Algemeen bestuur (Regeering, Hooge colleges en departemen~ 
ten van burgerlijk algemeen bestuur) . . . . . . . . . 

Binnenlandsch Bestuur. . . . . . 
Vorsten, groaten, gezanten enz. . . 
Andere bestuursuitgnven . . . . . 
Plaatf:e lijk en Gewestelijk Zelfbestuur 
Rechtswezen . . . . . 
Gevangeniswezen 
Politie. . . . . . , . . . 
Andere uitgaven voor Justitie, politie enz. 
Rente en aflossing. . . . . 
Belastinginnin g . . . . . . .. .... .. ... . 
Wachtgelden, verlofsbezoldigingen en olldcl'standcn (burger-

lijke 1Imbtenal'en) . .... . . 
Pensioenen (burgerlijke ambtenaren) 
Voorschotten (,. ,,). 
Muntwezen. 
Kredietwezen. . . . . . . , ..... ... .. 0 

Vervoer~osten van., naar~ en in No-I. (burgerlijke ambtenaren) 
OnderwIJs ........ . ...... 0 •• ••• 

Eeredienst. . . . • . . . . . . 
Burgerlijke geneeskudige dienst , . . . . . . . . . . . 
Landbouw, veeteelt, visscherij, nijverheid en handel. . . . ' 1 
Burgerlijke Openbare ·Werken. uitgezonderd haven wezen sedert.. , 

1914 en bnggerdiensL sedert 1917 .. 
Bavenwezen . . . . . . . . . . . 
Baggerdienst . . . . . . . '. . 
Mijnwezen, uitgezonderd mijn concess ies 
\Vaterkrachts_ en eJecll'icitCltswezen 
Oorlog. 
Marine. 
Allerlei. 

'. 

r 

Uitkom sten. 

4470502 
14 193165 
3029281 
3288 614 

12141578 1 
~ 563 287 
3901874 

11 966 157 1 
852M4 

17 653 GID 
7 :?:?U !J7-! 

lHl 8iJ4 
5958210 

327 G20 
2218824 

590 514 
1 881359 

ltl8'25783 
H~Z 513 

!Jf151H4 
B 2Ht ~Jl2 

:200355H-l 
1';82930 
1:!1)!)712 \ 
12·10450 

227 J i4 
ia ·1,[7 ·173 
[212·[ ·153 
z S7;J (j~8 

f 

Ramin gen. 
11 ____ D_O_U._it_k~lolllst is 

Meer Mind er. 

4 :l2'J B~l l 
H53531l 
3295077 ' 
ij 451.) 'jï~ 

11 88i; 975 
3748763 
2571GlO 

JO ')·17 33 1 
l:2lOBW 

17 '192880 
'7 iJ;ll .Jl:3 

'1 :hl;) 050 
GOOi ïOO 

·17500 
373510 

27 13800 
17 jjoO 534 

:JJI'Î !I.tf) 
10 ~,ö.j 110 I 
a J:J:? :}' d 

2 l :}JOOO.J. 
:!tltiH21 

1,8075 
1 x)-! 005 

ZHZOOO I 

5? ~~.) 0?~ I 13 b.d 1);3 ( 

:3 ~HZ H:l! 

HO üSl 

254 G031 

13"0234 
1 018 H:3H 

:)"27Ij10 
Z 171 i~:!J 

17 004 

8751-1 

-16132!)ü 

1 O!JlI ;:37 

1 
Tl \;öJ .'-!,17 

r 
342146 
'265796 
168158 

185 47G 

857805 

101 US 

-;ü;~ ]."Jtj 

.[8 4~)0 

8324-11 

14431; 
103441;0 

113 Gj5 
Ij I .s~t) 

1528084 
liD H)(i 

,---------1-------
Te Zflml;!l1. r 

Meel'. f 

238 53!1 702 r 22ti J 00 20S r 

12439581 f 

De belangrijke overschrijding van Oorlog houdt ver
ba nd met bijzondere voorzieningen in vercand met den 
Europeeschen oorlog en met de buitengewone prijsstij g ing 
van .grondstoffen voor uitrusting en van levensmiddelen, 
die voor burgerlijke openbare werken met de krachtige 
voortzetting van werkzaamhede n aan bruggen, wegen en 
b evloeiingswerken, die voor b et muntwezen met bet boe
keu van de geslagen munt ten bate van een later jaar, dan 
dat van aankoop der grondstoffen, die voor onderwijs met 
scholenbouw en prijsstijging van schoolbehoeften, die 
voor gevangeniswezen met de prijsstijging van grondstof. 
fen en die voor den baggerdi enst met prijsstijging van 
het materieel {onderhoud, steenkolen ), terwijl met be~ 
trekking tot de politie de raming te hoog opgemaakt 
bleek, als gevolg van het ontbreken van gegevens. 

Met betrekking tot den burgerlijken geneeskundigen 
dienst werd minder uitgegeven voor uitzending van be. 
noodigdheden uit Nederland, voor de pestbestrijding en 
voor oprichting van gebûl!wen, terwijl bij het departe
ment der Marine de uitgaven voor aanschaffing van 
materieel en brandstoffen be neden de raming bleven. 



Buitengewone uitgaven 1917. 

• 

Vlootuitbreiding 1917 

VERWACHTINGEN 1918. 
E i n d c ij fe r s 1918 

V e rw ac h te afwijkingen 1918. 

Gewone dienst 1918. 

M o n o p o l i es. 

P r od u k ten. 

Bed rij ven . 
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Voor buitengewone uitgaven is rond f 3800 OOU meer 
uitgegeven dan geraamd was. 

Meer werd uitgegeven voor : 
monopolies. . f 2 386 000 

(toeneming kapitaal pandhuizen voor beleeningssom
men meer / 2 534 000, voor zoutbrikctteering minder 
f 148000) 

produkten. . . f 122 000 
(steen kolen meer f 391 000, caoutchouc meer f 97000 
doch goud minder f 327 000 en tin minder f 39 000) 

bedrijven . . f 5 695 000 
(spoor- en tramwegen alsmede automobieldiensten 
f 3 163 000, post· , telegraaf- en telefoondienst 
f 2 524 000. landsdrukkerij f 8 000). 
Minder werd uitgegeven voor: 

landsuitgaven . . f 437 1 000 
(m ee T: voorschotten voor woningverbetering in het 
belang van de pestbestrijding f 3 163000, verbetering 
van vaarwaters door het departement der marine 
f 109 000, bevloe iïngswerken f 93 000; doch min der: 
f 4 9 10000 voor havens, f I 220000 voor terugbren· 
ging- van particuliere landerijen tot het Landsdomein, 
/ 9 10 000 voor waterl eidingen en andere werken in het 
bdang der gezondheid,f 41 6000 voor den baggerdienst, 
f 280000 voor het credietwezen) 

Voor de vlootuitbreidin g f 2453800 uitgegeven 
(waarvan f 93800 rente), alzoo f 5 940000 minder dan 
geraamd was, waartegenover staat, dat de geraamde in
komsten ten bedrage van f 1 500000. waarop gerekend 
was bij de aan vullende begrooting voor 19 17, in het ge
noemde jaar niet ontvangen werden, doordat de totstand
kom ing- van de betrekkelijke begrootingswet eerst in 191 8 
heeft plaats gehad Het slot is dus gunst iger f 5 940 000 
- f 1 500000 =. f { 400 000. 

Rekening houdend met verschill ende reeds tot stand 
gekomen en in voorbereiding zijnde aanvullingen bedragen 
de eindcijfers van het begrootingsol1l werp : 

Ontvangsten : 
Gewone dienst . 
Vlootuitbreiding 

U i tgaven: 
Gewone dienst. 
Buiteng-ewoon. 
Vlootuitbreiding. 

S l o t: 

f 383079431 
.• 3000000 

f 392548911 
f 52 162841 

6749800 

Gewone dienst nadeelig . f 9 469 4~0 

f 386079431 

45 1 46 1 552 

GebeeIe di enst nadeelig . . . . .. 65 382 121 
Voor ZOQver het zich thans laat aanzien, zal het slot 

voor den gewon en dienst ongeveer f 5 980 000 gun
st i g~r zijn , zooals hieronder word t uiteengezet. 

J. 1 nkomsten 
Ver wacht wordt, dat zal meevallen de zui vere opbrengst 

van: 

Opium . 
Pandhuisdienst 
Zout. 

B oschwezen 
Goud 
Tin. 
Steenkolen. 

Caoutchouc (minder) 

Post-. telegraaf- en telefoon-

f 

f 

f 

dienst f 
Landsdrukkerij (minder) . 

O pgeleid 

4 950 000 
2 100000 

430000 
f 7480000 

2 400000 
50000 

14 800000 
200000 

17450000 
1 050000 

1 Ó 400 000 

700000 
40000 

660000 

. . . f 24540000 
2 
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Belastingen. 

Allerlei middele lI . 

Buitengewone uitgaven 1918. 

Vlootuitbreiding 1918. 

Daarentegen wordt een lagere opbrengst verwacht voor : 

{H ieronder niet begrepen de oorlogswinst
belasting. waaromtrent nog geen volledige 
gegevens beken d zijn).... . ... . . . f 3 670000 

Ontvangsten uit het bedrijf de r 
haveninrichtingen ... . , , ... f 500000 

200000 Afstand va n grond (meer) ... . 
----- 300000 

Opgeteld. . . . . . . . .. . f 3 970 000 
De raming van de inkomsten zal dus vermoedelijk 

word en overtroffen met f 24540000 - f 3970000 = 
f 20570000. 

2. Ge won e z u i ver e I a n d.s ti i t g a ven: 
Overschreden zu llen w ord en de uitgaven voor: 

gevangeniswezen . .... .... .. . f 1 300000 
immigratiedi enst. . . . . . . . . . . . . 250000 (' ) 
pensioenen . . . . . .. . . .. .. . 200000 
lnlandscb onderwijs.. . . . . . . . 1 760000 
burg. geneesk. dienst.. .. .•. 530000 
burg. openb. werken . . • 2 000 000 
Oorlog.. . . . .. ....... . . .... 5 200 000 
terwijl het kostende voor den 

duurtetoeslag voor de dep. 
van burgerlijk bestuur over 
de maanden Mei·December 
19 18 wordt geschat op" " 5 000 000 

Daarentegen zal mind er uitgegeven wor
den voor : 
verlofstraktementen. ... . ... f 
overtochtskosten . . . .. . .. . . 
verschillende posten onder het 

dep. van Binn . Best. .. . .. . 
dep. der Marine : ..... . . . .. . 

250000 
450000 

710000 
240000 

f 16240000 

1 650000 

f 14590000 
3. rIet slot van den gewon en dienst zal derhalve 

gunstiger zijn! 20570000 - ! 14 59U 000 = f 5980000 
en word en nadeeJig f 9 469 480 - f .\ 980 000 
f 3 489 480 of rond f 3 500 000. 

De raming zal worden overschreden: 
voor pandhuizen met ... ... f 600 000 
voor terug brengin g van parti-

culiere landerij en op Java 
tot het Landsdomein met . . 1 270000 

f 1 870000 
Daarentegen zal minder w'orden uitge-

geven VQDr: 

caoutcbouc.. . ......... . . .. f 
post-, telegraaf- t'1l telefoon-

dienst . . .......... , ..... . 
wer"en in het belang der ge-

zond heid . . . .. .. . . .... .. . 
havens en vaarwaters .. . . . . . 
aanschaffing van benoodigdhc

den voor havenwerken en 
van baggermaterieel . . ... 

100000 

500000 

500000 
1 820000 

1 150000 
~ 070 000 

ten slotte minder . . . . . . . . . . . . . . .. .... f 2 200 000 
Het bedrag voor de buitengewone uitgaven zal dus 

dalen met f 2 200000 en worden f 4 9 962 84 1. 

Naar het zich Jaat aanzien zal voor uitbreiding van 
inri chtingen van het marine-etablissement te Soerabaja 
f 959 200 minder en voor rente wegens uitgaven voor de 
vlootuitbreiding / 75400 minder uitgegeven worden. 

(I) Hiertegenover slaa l, dat lot een gelijk bcdrau: is rekeni ng ge
houden met eene verhooging vao de ontvangsten onde,' "Bélastingen" 
(zegclrf'chO 



Geheele dienst 1918. 

Slot van rek ening vo or de oo rl ogsjaren 
1914 tot en met 1918. 

UITKOMSTEN 1914. 
1915. 
1916. 
1917. 

VERWACHTlKGEN 1918. 

te zamen 

EINDCIJFERS 1919. 

I. Sl.OTCI]FERS 1919. 

Ontvangsten: 

Gewone dienst. 
Vloot uitbreid in g. 

Gewone u i tg a ven. 
Buitengewon e uitgaven 
Vlo o tuitbrcidillg'. 

Slot: 
voor den gebeelen dienst 

" • gewonen 
" 
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Voorts zullen aan het jaar 191 8 ten goede komen de 
betalingen in genoemd jaar van den aanslag over de 
tweede helft van 1917 van de verhooging van ue inkom· 
stenbelasting ten behoeve van de vloatuitbreiding, voor 
welke verhooging bij de aanvullende begrooting voor 
1917 een nieuw middel in de middelenwet ingelascht werd 
(raming voor een half jaar f 1 500 000) . 

De uitgaven zijn dus nader te stellen op. f 5 715 200 
de illkomsten op. . 4500000 

het nadeelig saldo op · f I 2 15200 

Het vorenstaande samenvattende is het slot VQor, den 
geheelen diellst: 
Slot gewonen dienst oadeelig 
Buiten~cwol1e uitgaven. . . 
Slot vlootuitbreiding nadeelig. 

· f 3489480 
4996284 1 

I 215 200 

Slot geheelen dienst nadeelig. · f 54 fi67 521 

Het slot van rekening over de vijf oorlogsjaren bijeen~ 
genomen wordt aan de hand van de thans bekende ge· 
gevens en verwachte uitkomsten berekend als volgt: 

Gewone die n st. GeheeIe die n s t. 

- f 139 19 652 -f 62539333 + 3259903 38292697 + 12299505 30119667 
1 289 959 54 717 077 

+ I 3+9 797 
3489480 

f 3 139 683 

- f 18566877-1 
5466752 1 

- f 240 336 295 
Het geschade nadeelig tekort op den gewonen dienst 

over de vijf oorlogsjaren van ruim f 3 100 000 zal kunnen 
worden gedek t uit de ophrengst van de oorlogswinst
belasting. aangezien van de geraamde opbrengst van 
f 25 000 000 slechts f 15 000 000 in de voor 1918 geschatte 
cijfers is begrepen. 

~ 2. ONTWERP· BEGROOTING VOOR 1919. 

De ontwerp·begrooting wijst voor de vier hoofdstukken 
de volgende eindcijfers aan: 
Uitgaven in Nederland. f 100 088 809 

• "Indië 399461128 
Aanvullende begrooting 

(spoorwegaan leg) : 
Uitgaven , in Indië. 1 000 000 

-----f 500 549 937 
Middelen in Nederland . 

" 
" lndië. 

f 24045 140 
, 375 154230 

399 1993 70 
Nadeelig verschil. . f 101 350 567 

Hieronder volgt eene vergelijkin g van de in hoofdgroe. 
pen gesplitste ramingen voor den gewonen dienst, voor 
den buirengewonen dienst en voor dien der vlootuitbrei· 
ding voor 1919 met die voor het loopende jaar. Rekening 
is gehouden met de wijzigingen, welk e het ontwerp van 
de begroming- voor 1918 heeft ondergaan el\ _ . bij aan
neming van de betrekkelijke voorstellen - zal onde rgaan 
als gevolg van verschillende aélllvullende wetsontwerpen. 

1919. 1918. 

f 393999370 f 383 079 431 
.\ 200 000 3 000 000 

f 399199370 - f 386079431 

f 432674 199 f 39254891 1 
57 65U 738 52162841 
l a 225 000 6749800 

500 549 937 - 451461552 

nadeelig 101350 567 nadeelig 65382 121 
nadeelig 38674829 nadeelig 9469480 
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Il. GEWONE DIENST 1919. 

C ijf e rs voor d e gebruikelijke g ro e p en 

Ontvangsten: 
Belastingen 
Monopolies 
Producten 
Bedrijven 
Allerl e i. 
Ontvangsten rechtstreeks tegenover uitgaven staande. 

Uitgaven: 
Monopolies 
P roducten 
Bedrijven 
Landsuitgaven 

Nadat de uitgaven zooveel mogelijk van de ontvangsten 
afgetrokken zijn, worden de cijfers : 

Inkomst e n: 
Belasti n gen . 
Overschot monopolies. 

" producten 
" bedrijven 

Allerlei 

Ge won e z u i ve r e L a 11 d s u i t g a ven (dat zijn 
alle uitgaven, uitgezonderd de buitengewone en die vo~r 
monopolies, producten en bedrijven, na vermindering met 
het bedrag der rechtstreeks tegenover uitgaven staande 
inkomsten) . 

Slot gewonen dienst 

Vers c hillen 1919-1918. 

Overschot 

" 
" Allerlei 

• 

1919. 1918. 
/ 12 1 499 130 / 133888040 

77 91~ 800 69092900 
655 15 190 57788018 
68661 970 63359060 
1039 1 287 10250060 
50016993 4870 1 ·353 

/ 393 999370 - - / 383 079 431 

/ 26 182434 
3247 1 826 
45 200560 

3288 19 379 

J 121 +99 130 
5 1732366 
33043 36-1 
23 46 1 4 10 
10 39 1 287 

432674 199 

/ 2276 1 239 
28 472843 
40 398280 

3009 16549 
-- --

/ 133888040 
4633 1 66 1 
29 315 175 
22960780 
10 250060 

240 12755 7 ----

278802386 

nadeelig / 38674 829 nadeelig 

3925489 11 

242 745 716 

2522 15 196 

/ 9469 48Q 

Dit tekort op den gewonen dienst is in hoofdzaak toe 
t e schrijven aan de bijzondere tijdsomstandigh eden. 

Een voorname factor is de prijsstijging van levensmid
delen en kleedingstoffen waardoor de uitgaven voor 
leger en vloot belangrijk zijn toegenomen 

Ook de uitgaven voor de politie, het gevangeniswezen 
en andere takken van dienst, waarbij verstrekking van 
voeding en kleeding plaats heeft, zijn daardoor gestegen, 
terwijl voorts de hooge prijzen van materialen, die voor 
tal van Landswerken en bedrijven noodig zijn 1 uit den 
aard der zaak hun invloed doen geld en . 

W at de inkomsten betreft, valt in aan merking te 
nemen, dat de invoerrechten nagenoeg op hetzelfde 
bedrag zijn geraamd als in het jaar 19 13, terwijl, gelet 
op het geregeld accres in de daaraan voorafgaande jaren 
bij normale omstandigheden de ramin g minstens / 10 
millioen hooger zou kunnen zijn gesteld . Wijd ers moet 
ten aanzien van de boven gegeven vergelijking met de 
eindcijfers 191 8 in het bij zonder worden bedacht, dat 
voor 19 18 gerekend is op een ontvangstpost van rond 
15 mn. uit de opbrengst de r oorlogswinstbelastin g , 
welke post voor 19 18 voor memori e is geraamd. 

Inlusschen zijn verschillende maatregelen in over
weging ten einde te geraken tot eene blijvende 
versterking van de middelen . 

Voor de zuivere Landsuitgaven is alzoo 
in 19 19 meer uitgetrokken / 26 587 190 

terwijl voor 19 19 lager geraamd zijn: 
Belastingen . / 12 388 910 

en h ooge r geraamd zijn: 
monopolies / 5 400 705 
produkten . 3728 189 
bedrijven. 500630 

141 22 7 
977075 1 

zood at de middelen eene daling toon en van 2618159 
----

Het ongunstig verschil 191 9 wordt dus / 29 205 349 
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Belangrijke ramingsverschillen in de 
g roe pen. 

Bel ast i n gen. Hoog e r zijn geraamd o.a.: 

M 0 nop 0 I i e s, 

Pro d u c ten. 

accij n zen " f 
personee!e belasting . 
nkomstenbelasting. 
verponding , , " 
recht op de openbare verkoopingen 
zegelrecht, 
overschrij vi n gsrecht 
slachtbelastingen 
hoofdgeld. 
landelijke inkomsten en andere g rondlasten. 

Lag e r zij n geraamd 0 a. : 

pachten (andere dan pandhuizen) 
uitvoerrecht (gewonen dienst) 
oorlogswinstbelastin g . 

200000 
150000 
500000 
200000 
100000 
600000 
450 000 
525 000 
139000 
478 000 

700 000 
100 000 

15 000 000 

H et overschot is h oog e r geraamd voor: 
opium. . . f 2793000 
pandhuizen. 2 340 000 
zout 268000 

Voor bet opium zijn de ontvangsten f 5 327 000 en de 
gewone uitgaven f 2 534 000 hooger geraamd. 

Voor de pandhuizen zijn de ontvangsten f 2535 000 en 
de gewone uitgaven f 195 000 hooger geraamd 

Voor het zout zijn de ontvangsten f 960000 cn de 
gcwone uitgaven f 692 000 hooger geraamd. 

Het overschot is hoog e r geraamd voor: 
koffie. . f 
getah pertja 
coca . 
boscbwezen. 
tin. 

doch I a g ervoor: 
kina 
caoutchouc . 
steenkolen ." 

I 0 17000 
18000 
7000 

I 164 000 
2992 000 

220 000 
828 000 
422 000 

Bed r ij v e 11. Voor den post-, telegraaf- en telefoondienst zijn de ont-
vangsten f I 363000 en de bedrijfsuitgaven f 565 000 hoo
ger geraamd, zoodat het tekort (voor 191 9 f 884 000 ) 
minder ongunstig is f 798 000. 

Voor de staatsspoor- en tramwegen alsm ede amomo
bieldiensten zijn de ontvangsten f 3 842 000 en de bedrijfs
uitgaven f 4 169000 hooger geraamd, zooda' het over
schot f 327 000 lager is. 

Voor de Landsdrukkerij is het geraamde overschot 
f 19 000 hooger en voor de vervoerdiensten te \\"a~er 
f I I 000 hoog er. 

All e r 1 e ion t van g S ten. Hoog e r zijn geraamd : 
afstand van grond. 
inkomsten van bet havenwezen 

Lag e r is de raming van: 
mijnconcessies . 

f 28ó 000 
51 000 

190 000 

• 
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Z u i ver e I a n d s u i t g a ven. De verschillen blijken uit het ondervolgende overzicht : 

OVERZICHT VAN DE ZUIVERE GEWONE LANDSUITGAVEN. 

UITGAVEN 
uit g ezonderd de buite ngewo ne, zoomede die VOO l' monopolies, 

prod ucten en bedrijven en na aftrek van bet bedrag de l' 
rechts tl'cc l{~ tegenover uitg aven s taande inko msten. 

Al gemeen bc~ tulll' (Rcgccrin~ en Hooge colleges en de d e· 
' lJarte mentcn vall burgerlijk alg emeen bestuur). / 

Binnenland sch Bestuur. . . . . . 
Vors ten, groot en, gezanten, enz. 
And ere bestuursuitgaven . . . 
Plaatselijk en Gewestelijk Zelfbestuur . 
Rechtswezen . . 
Gevangcni swe:l.en 
Politie. 
Andere uitgaven voor Ju stitie. pOlitie, CllZ 
Rente en af lossing. . . . . . . . . . 
Belas ting inning . . . . . . . . . . . . . . . . . . 
\Vachtge lden, vCl'Iofsbezoldig in gen en on ders tanden (burger-

lijke a mbtenaren) 
Pensioenen (burgerlijke ambtenaren). 
Vool'schotten(" ,,). 
Muntwezen . 
Kredietwezen . . ... , 
Vervoerko sten, V8n-, naar- en in N.-I. (burgerlijke Dm btc nul'en ) , 
Onderwij s . . . . . . . . . . . . . . I 

I 
Eel'cd iens t . 
Burgerlijke gene~skUI~digc ' di~ ll~t: : : : : : : . . . 
La1ldbouw, veetee lt. vi s8cherij, nijverheid en hand el . . . 
Burgerlijke Openbare Werken, uitgezonderd lHI. \' C' llwczcn 

sedert 1914 cn baggcl'diens t sedert 1917 . 
I 

H avcnwezen . . . ..... 

I 
Baggel'dien !' t 
Mijnwezen, uitgezond~ l'd miJnconcessies 
Waterliracbts- CII olectricitet tswezen . . 
Oorlog. 

I Marine 
Allerlei , 

Te Z3 men 1/ 
Meer I I 

(. ) Ove l' schot aan ontvangsten. 

V e r ge lijking 
uitk o m s t en 

van d e ramingen met d e 
van voo r a f g a a n d e j ar e n. 

1919 is 

IHW. 1918. 

I 
Meer. Minder. 

, 

5146 fiall f 4 804 334 f 342 1~9 -
l G 695 488 10163070 1 532 418 -
3 280182 3 300 357 - i 20 175 
3266444 3 3·169"9 - 8051 5 

14453293 13 205619 1 247 674 -
41 57762 3836 385 321 377 -
3477434 3138 520 338 914 -

14 871 038 13 322443 1 548 595 -
1 589774 1261 865 ~27 909 -

22561300 20 76. 050 1797 250 -
8 1591 60 7 880 330 278880 -

1 718350 1 9733,,0 - 255 ()(X) 

8873700 7 524700 1 34V 000 -
- - - -
47500 47500 - -

597 200 5D5490 1 710 -
25Q.1SOO 2505 soa - 1 000 

22 4ü6 563 19 53n68 2 934 2~5 -
l 120080 l 1G291O - 42 880 

11148877 10 871 ~~2 277 675 -
4225 OO t 3 73~ :?'24 491777 -

29 75(; ó!i4 27 9205 18 1836036 -
4 22H 24:5 2 6~2 :l~1 1 MG 9~4 -

I') -1277 000 (0) _ 1 253000 - 24000 
1 66B (i~5 1 3~0 160 :.n~ ·U:!:) -

268055 2:13 900 R4 155 -
73879054 63089391 JO 78n 663 

I 
-

]576821 1 : 14828817 939 324 -
415·1 143 5352 G .. 3 - 11~8 500 

278802886 f 252215 HJG I J :dB 209 210 I J 1 62"2 ~20 

-- -- --- --I 
26 f>87 WO 

I 
f 2r. 5H7 100 

1 

Eene vergelijking van de ramingen voor 19 19 en 19 18 
met de uilkomsten van voorafgaande jaren is opgenomen 
in ~ 3 dezer Memorie . 
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Hl. BUITENGEWONE UITGAVEN 1919. Hieronder volgt eene opsomming van de buitengewone 
uitgaven voor 1919 vergeleken met die voor 191 8. 

19 19 I 19 15 
-- -

>-i I I >-i I -.... .... 
"" "'" "" "'" " " " 3 

I 
- " " '" 'n 

Ol\ISCHRI]VIl'\G. '0 '0 '0 :::: 19 19 I 19 1H 19 19 191 ~ ~ ~ -
I 

0 0 0 0 

I 0 0 0 0 :r:: :r:: I :r:: :r:: ---I 
I Onderafd. I Onderafd. 

I Monopolies. I I 
13 

I 
77 13 73 Landspandhuizen ..... . .. • .. 1/ I 808000 / I 733 OGO i 

88 340 87 3 16 zoutbriketteering "0 •• • • • • • • • I 070000 I 635000 
--, / 2878 000 / 2368000 

i Pro ct u C ten. 
, 

282 en 255 e n caoutchoucondernemingen ... / ó3~ 500 / 82 1 200 
I 

I 
284 258 

84 336 83 312 goudwinning. , ... . ..... . . . 420000 

I 
740000 

I 85 337 84 3 13 tinwiuning . . . . . . . . . . . . . . . . I 434 600 1 20 1 600 
86 

I 
33 8 85 314 ! steenkolenontginning 

1 871 000 1 685 500 
87 339 86 315 .... ... ------ I 4 364 100 4 H8 300 

I 
Bed r ij ven. I 

landsdrukkerij .. / 96250 1/ 105 380 
83 335 82 311 ....... .... 

15000 vervoeren te water ......... - , 
341 

I 89 342 88 3 18 post-, telegraaf- en telefoon- I I dienst . .. . .. ... . ... .. .... 6 174450 5275700 

90 I J·L> 89 3 14 spoor- en tramwegen alsme~ 

I de automobieldiensten . . ... 26095000 23960 100 
32380 700 2 Y 341 180 

Bes t U U r s u i t g a ven. 

I 129 I 11 6 terug bren ging van particu-
liere landerij en tot het 

I , landsdomein . . . . . . . . . . . . . Memori e. / 800000 , 141 128 opheffing van perdikan-pri- , 
vileges ...... . ........ . .. / 50000 70000 

135 en 122 e n kapitaal verstrekking aan de 
13 S 125 centrale k as en aan par-

I 
liculiere banken ........ . . Memorie Memori e . 

246 222 voor&chot ten voor woning-
verbetering in het belang 
der pestbestrijding ........ 926 138 136656 1 

290A deelneming in ondernemin-
gen van fabrieksnijverheid. 400000 -

306 28 1 bevloeiingswerken ..... . .... 230000 150000 
307 282 aanleg van waterleidingen . .. 800000 600 000 
307 282 ophoogi ng moerasgronden 

bewesten Soerabaja .... ... 750000 577 500 
i 3 311 70 286 verbetering ba ventoestan-

den en havenbouw te 
Soerabaja . . . .... . ..... '" 3 579000 + 24 2000 

3 I I 286 verbetering haventoestanden 
te Semarang ............. 40U 000 750000 

311 286 haveninrichting Makasser . .. I 450000 1 450000 
311 286 verbetering en uitbreiding 

van de haven te Tandjong 
Priok ...... . ............ 1 839000 1 300000 

311 286 haven Pantai Timorbaai 
(Bali) ...... .. ....... . . . . 15 000 150000 

3 11 286 verbetering en uitbreiding 
van de ha \'en werken te 
Tjilatjap .. . . .. '.' . ........ 670000 120000 

311 286 verbetering van de haventoe· 
standen te Bela wan ...... 2 067 000 980000 

31 1 286 verbetering van de haventoe-
standen te Emrnahaven ... 430000 150000 

31 1 2B6 zeehaven en kolenstation 
Sabang . . ....... ... . . . . 340000 187500 
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1919 191 8 

....; ..... ..... ..... - -.!< .!< .!< .!< 

" " " " ;;; ;;; ~ ~ 

'" '" OMSCHRIJVING. "0 '0 '0 '0 - - - -0 0 0 0 
0 0 0 0 

tt: tt: ::c ::c 
- - - - -

Onderafd. Onderafd. 

I 311 286 maken van eene haveninrich-
ting Aroebaai (Oostkust 
van Sumatra) ... ...... . .. 

311 286 aanleg van een visschersha-
ven te Pasongsongan (Ma-
doera) . . . . .... . . . . . . . . . . 

31 1 verbetering van vaarwaters 
en kleine havens ...... . . 

73 70 aanschaffing van benoodigd-
heden ten behoeve van de 
havenwerken 

73 3 13 70 288 aanschaffing van bagger-
materieel .. 

78 77 mijnwezen .. 
80 330 79 305 dienst van het waterk rachts-

en electriciteitswezen 
449 419 uitdieping van de Asaban-

ri vier .. . 
449 4 19 uitdieping van de Kapoeas-

I geul .. .. . ... . . . 

I 

IV. VLOOTUITBREIDING 1919. 

1919 1918 

....; 

.!< 

" t) 
:E 
o 
o 
tt: 

Onderafd. 

110 

116 

116 

122 

11 

304 
427 
45 8 

Onderafd. 

180 

114 

114 

11 

279 
399 

OMSCHRIJVING. 

aandeel in de kosten van 
aanbouw yan kruisers en 

onderzeebooten ten beboe
ve van de Kon inklijke 

marine ..... . 
depotschip vQor onderzee-

booten . . . . . . . . .. . 
zeem ij nen . . . . ... . . . 
inri chtingen van het mari. 

ne-etablissement en bulp
steunpunten van de vloot 

rente van opgenomen gel-
den ten behoeve van de 
uitbreiding der vloot . .. 

I 
I , 

1919 1918 19 19 19 18 

, 

- 1 50000 

f 50000 100000 

370000 -

465 000 750000 

1 300000 : 250000 
11 8 000 

I 
118 COO 

1 ,,28 800 765 800 

- 18000 

150000 60000 
1 18027938 1 16 005 361 

1 5765073 8 1 5216284 1 

Hieronder volgt eene opsomming van de uitgaven en 
de ontvangsten V'.Qor de vlaatuitbreiding voor 1919 ver
geleken met die voor 1918. 

1919 191 8 

13 884250 13 884250 

2000000 
360000 

3664 400 

250000 
454350 

1911 200 

316350 250000 
------- 1 

I 

1919 1918 

10225000 1 6749800 

Ter gedeeltelijke dekk ing van 
delen in lndiê begreper:. sommen: 

'begrepen onder Uitvoerrecbt . 

deze uitgaven dienen de volgende onder de mid-

n "J nkomstenbelasting 
1 2200000 I -

3 000 000 I 1 3 000 000 

Tekort .. ....... . 

5200000 

/5025000 II 
3000 000 

3 749 800 



V. SLOT VAN REKENING. 
1867 rot en met 1911. 
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Eenc opgave va n de ontvangsten en uitgaven over het 
tijd vak 1867 tot en met 1911 is opgenome n in bijlage A 
dezer :\Iemori e. 

Gewone dienst 1912 tot en met 1919. Het slot van den gewone n dienst voor het tijdvak 

19 12 en 1913 (zie bijlage B d ezer Me mori e) 
19 14 tot en met 19 17 (z ie bladz. ï hi ervore n) 
19' 8 naar verwachting . 
19 19 volgens de on twèrpen. 

Voor het tijd vak 1912 tot en met 191 9 voord eelig 

Buite ng e w one 
1919. 

uitgaven 1912 tot en m et 

1 q 1 2 rot en met 191 9 bed raag t: 

Voordcelig. Nadeelig. 
/ 46272960 

349 797 
/ 3489480 

38674829 

/ 46622757 / 42 164309 
4 458448 

waarbij dan reeds rekening gehouden is met eene ont
vangs t aan oorlogswinst b elasting van /1 5 000000, echter 
nog niet met een bedrag van / 10 000 (j00, hetwelk ver
moedelijk zal worden ontvangen als restitutie uit de 
Nederl andsche oorlogswinstbelasting. 

~[et het laatstge noemd bed rag rekening houdend wordt 
het slot voor den gewonen diçnst 19' 2 tot en met 19 19 
ongeveer / 14 500000. 

Verwerkt in de jaren 
1917 
19 J 1) verwachting 
1 q 19 rami ng . 

191 2 tot cn met 
/ 243 130 175 

4996284 1 
57650738 

tezamen voor het tijdvak 191 2119 19 /350743754 
Voor het la atst afgesloten tienjarig tij dvak 1902/ 19 1 I 

bedrocg-en de buite ngewone uitgaven / 106254696. 

V I oot ti i tbr e i d i Il g 1916- 1919. De uitgaven voor de vlootuitbreiding e n de daar-

19 16 

19 17 

verwacht in g 1918 

tegenover staande inkomsten blijken uit ondervolgend 
overzicht: 

aanbouw . 
rento . 

aanbouw. 
mari n e~etablissemen t 

rente . 

aanbouw. 
zeemijn en 
mari ne· erablissemen t 

en hulpsteu npunten 
ren le . 

U itgaven . 
/ 880000 

20000 
/ 

/ 2 190800 
169 200 
93800 

/4 IH 250 
454 350 

952000 
IN 600 

Ontvangsten. 

900000 

2453800 

--- -- 5715 200/4500000 
ram in g 19 19 aanbouw. . / 5884250 

Ge h e e I e cl i e n s t 1912/1919. 

zeem ijll en 360000 
marine-etablissement 

en bulpsteunpunte n 3664 400 
re llte . 316 350 

~adeelig slot einde 19 19. 

Het slot van rekening 
nadee lig voor: 
19 12/ 13 (zie bijlage E ) . 
1914 / 17 (zie blad z. 7) 
19 18 (verwachting). 
19 19 (raming) . 

10 225000 5200000 

/ 19 294 000 / 9700000 
9 700 000 

f 9594000 

voor den geheelen dienst is 

/ 141 92 4H 
185668 774 
54667 521 

101350567 

Te zamen. / 355879306 
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Samenvatting tijdvak 191211919 

Tot dekking is aanwezig: 
a. het overschot 'van de geld-

leen ing 1905 . 1 
b de opbrengst \'an de J ndi

sche leening 1915 . 
c. de opbrengst van de Indi

sche leening 19 16. 
d de opbrengst van de Indi

sche lE'ening 19 17 
terwijl van de opbrenflst van 

de oorlogswinsthelasting
nog slechts' 1 15 000 000 
inrekening is gebracht en 
vermoedelijk nog gerekend 
kan worden op. 

1 5 14042 

59 3i5 000 

79600000 

49500000 

10000000 
--- 1 199 989 042 

Geleend zal derhal ve moeten worden tot 
een bedrag van . 

of in een rond bedrag 

Buitengewone uitgaven 1'350743 iS4 
Vlootuitbreiding (uitgaven 

hooger dan ontvangsten) . 9594000 

V oordeelig sl ot gewonen dienst 

Beschikbaar: 
uit leeningen . 
oorlogswinst belasting . 

Op te nemen . 
of i n een rond bedrag 

1 189989042 
10 000000 

S 3. OVERZICHTEN . 

1 1558902 64 
156000000 

1360337754 
4458448 

1355 879306 

1999890-12 

1155 890264 
156000000 

Hieronder volgen vergelijkende overzichten, die alle 
betrekkin g hebben op den gewon en dienst (alleen de 
buitengewone uitgaven en de uitgaven en ontvangsten 
onder het hoofd "Vlootuitbreiding" zijn uitgeschakeld) 
en berusten wat betreft de jaren 

19 12/ 1915 op de begrootingsrekeningen; 
1916 op de voorloopige begrootingsrekening; 
1917 op de \'oorloopige uitkomsten; 
1918 db' volgens de cijfers ver-

op e e~root1l1g; vermeld bij den aan-
1919 op het htlldlg ontwerp; \ vang van ~ 2. 

Herhaald moge worden dat de slotcijfers van de " mo
nopolies". nprodukten" en "bedrijven" weergeven de ver
schillen van ontvangsten en uitgaven volgens de begroo
tingsboekhouding-, cl~rbalve niet te beschouwen zijn als 
uitk omsten der bedrijfsboekbouding. 

Achtereen volgens zijn opgenomen: 

r. een algemeen overzicht van de ontvangsten en 
zuÎn;'re uitgaven; 

TI . ontvangsten terzake van ,;belastingen"; 

lIl. ontvangsten en uitgaven terzake van "mono
pc,lies" ; 

IV. ontvangsten en uitgaven terzak e van I producten"; 

V . onh'angsten en uitgaven terzake vaR. I,bedrij ven"; 

VI. ccne opsomming van "all('rlei midd elen"; 

V 11. een overzicht van de ?I Landsuitgaven" ; 

VI Ir. een overzicht van .,ontvangsten rechtstreeks te 
get'lo\'er de Landsuitgaven staande"; 

IX . een o \'erzicht van de , wivere Landsuitgaven" . 
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I. OVERZICilT VAN ONTVAXGSTEN (GEWONEl\ DIENST) EN ZUIVERE (,EWONE UITGAVEN. 
rl /Ü' bf'drngt'l1 :ijJl lil guldens utÏgcdrukt. 

o n t van g s t c 1\ . 

B('la~tillgcll . 
O"CI'~l'llot mo nopo lit 8 . 

n pl'oeluelen. 
.. bed rij ven 

AIlC'l'lci middelen . 

lfi12. 

!12 ,;14134 1 

;J;h.Jï247.1 

:1[,240 183 

1I OH~5f1 

G al'H :1GG 

HJI :1. 

10~ 8~jH -IjK 

:3;; f>40 2-17 
33 g22 ~95 

JJ Oö~ 151 

6 HO!I 665 

UIT I-: 0 M S 'j' I,; ~. 

1U14. I 

100 lS5 HOH i 
-12014,4X 

1;3 276 2J 3 
1 ~ 1-14 2·W 

7 ~H(; l.iH2 

IBI5. I9IG. 

11 21!11 ~U9 116777:!7H 
_10 fJ48 2f1G Jh 071 11 1~ 

:lil jiJ7 -121 -Lj ti,,7 ~:J!) 

162<1 5RS , IU 1"1840 

7 9lifl fd 1 8 324 5 :~2 

1917. 

11 57347(iS 

ii14SG &i7 

as !J27 -lU2 
222158ilJ 

11 884925 

Il. A MIN GEN. 

1~1 8. 

13~ &'*1 0411 

4ti :':11 661 

2~)R 1 G 175 

2~ lJfiO 7tiO 

10 2ÓO OUO 

1919. 

121 ·199130 

51 732366 

;IK 043 364 

2K 4U1410 

10 :J!Jl 287 

'1'(> 'l.:l 111 cn . Ijfl:!O I ~' 01J 1!)Olal ;ltJl 17;J5;l'G!),·) :ZO-t lï,ItJ.-15 ~33()23ö93 2372-1H8~3 :?-I27-tö,l(i 2-10 127ó57 

U i I g a veil . I 
Alle g('wonc lIi tg:-lvc n, uit ... 
gezondet'd cl ie VOOI' mono· 

polics. prod ucten en bed l'ij
ven, 011 na aftrek van het 
bedl'ag lIpl' I'Pchtstrecks te· 

genovC'1' uitgaven stan ndc 

onl\'<Iugf'tcn. 

V(,I'!o==chil vool'clcelig . 

Ilnd eclig. 

1;jf) 4-1B 778 1166 615862 I _ 

I 2"2 ~4 4R.l 2a ~8 529 

J~9457~47 1 200'iJ4142 220724088 23853979-2 25221519G 

I 
3 25!) 903 1 l~ 29:1 005

1 

- -

18 ~9 652 - ! - 1289959 9 'lG!) 'JOO 

278002386 

38 G74 829 

Il. ONTVANGSTEN TERZAKE VAN DE BELASTINGEN (GEWONEN D!ENST). 

BI,; LAST!:\G EX. 

Pachten uitgezondcrd opiulll 
on pandhuizen, 

111\'OCl'l'cch t, 

" Landsgoedel'cn 
Uit\'OC lTl chl. 
A ccij nzen , 

And ero ontvan gsten in \' 01'· I 
blind mel de in- en uit· 

\'oclT cchton en accijnzen. 

.Pcrsoncr lc bcl3Sting 

Jnkom ~tellbelast lng . . .. 

Uitkecril1g' lIit de N edel'· 

I:wdfl'he bedl'ijrsbelasting. 
Oorlogsw in stuclnsti ng , , . I 

Uitkecl'ing uit rle Nedcl'_ 

lallli schc Oorlogswinstbe· 

las\ing. . . 
Vel'ponding . . .... 

Recht opt'nbnl'e \,el'koopin

ge il .. , , 
Z egell'('cht , . 

Overschrijving van \'.n5to 

gocdC' l'cn . . 

Recht van sllccc:-;sic en o"el'

galig bij overlijd cn . . , 
V el'gullllinj:!en ChineC'!:;..:hc 

spC'el. of dobbeltafcls . . 
Bf'laslingen op het f'IHchtcn. 

Belasting" op de bedlijfs- CII 

:lIIdcrc inkomsten , . . 

Bij1.olldcl'c br inslingcil in de 
RnilC'nl10zittingen, 

H oofdgeld. .... . 
VmdclijkC' inkolll!'IC'1I r il tdl

<h' re gTt\lIdla!'ten . 

Bela~till g (lP lotf'rijc lI . 
AlIerll'i. , . . . . 

Te zamcn. 

1 ~Jl~ . 

I 
:ll;5t; 285 1 

2:2 1 G7 O'Jt; 

2809441 

JOjll:?98 

I (;:! IGti I 

I H! J! I :l5G 

H :!'lï h8·' 1 

U702;)0 

7:)7931 

:? :211(; 03~ 

I O,~:? !):?S 

1'i7 Hli7 

l!! UJ'2 

~ 111; :25ii 

ii (ilj 7iH 

:l1î5H Kli1 

nRI7! HI7 

20 54!1 [1:>1 

1:\ h'"-'Û 

1 

1 UI 11. 

1 

:2 üBO 2,~1 I, 
'2tl 18R 50!l 

I 

274HH I!) ! 

11 ï!lj :lHI I 

1872BC) 

I 5~7mH I 
10DD7Rj7 

l030D28 

1 

n \(;7715 

!)7 1 !)II I 
'24(;(1 HOf) 

I 
1 O:'",!-' lRI I 

21!1 ,-,r.I I 

7R:t~ 

:? :111 ::70 

7 :1:17 1-12 1 

!1 Rfi t O(i~ I 
:1!lOOR I7 

"2 1 :\ïl) ~~: l 

4:1 RI L 

U ! T KOM S '1' E X. RAM I N GEN. 

191·1. 

;! 001 U!,~ I 
2H 2'2'!) 157 

1 9'J!) U6l 

Jl2~n ·175 

I 
HrJJn l 

I ii(i7 &58 I 

V j'18 j07 

l 4>\3 O~·I 

ij b!JO 158 

! 06J I 14 

2 -us :l;j4 

J O~f) 05·1 

177 2 18 

120 jil7 1 
235·' :?71 

n !l!~~) !)711 

:\ ~IO , MI 

5fi77(kY~ I 

:!l ltiGS77 

116(;0 

J,,96oo 

1!Jl5. 

I S'JH 09H 
~2 700 189 

:2 61lS 725 

122!1047n l 

10/;07(; 

I 855340 

1:1 :>108(;') 1 

1 1$ ,118 

:l594065 

12:2625R 

22(;:2 JRB 

171. (i!JS 

127 (;OJ ' 

~ f)&o:?lO j 

11 g;:\ 189 1 

2G928:-: 
7 !IG9 9 lij 

,----1--

I 1Ulti. 

1731 ~92 

24 ~40 282 

71334 

3 0!!4BH 
12141 ûH'1 I , 

12·14·llJ 

20059R3 

Ii; 14'1 lil ' 

;\ 2'V lU8 1 
1200867 

2GO!I 1!l8 

1>\28547 , 

J!I17, 

I 7Hb Gin 

2:185~1 11.0 
29ti 295 

2014 593 

1:2 WO 078 

Ilt) !169 

2 (l;!H 8 10 

1 tI :11i'9 f)!I2 

I R7B095 

28267lG 

18öH 781 

1fi7 I!I!I I :HB 7@ , 
!)!{ 839 mlSt;Q 

2 !Ijg 4i;H :1 :1.'lH 739 

>:108308 220 tij(; 

9 2ti7 O(i!J 9 ·11:1 G41 

1"18. 

!177 (;40 

27700000 

250 000 

;\ 100000 

12300000 

I c~lOOO 

;l 000 000 

Ir, :;00000 I 

15 (XX) 000 

l\l cllIol'ie. 
:1200 000 

J >\WOOO 
25500(.() 

] IFl<JOOO 

:J?:Hl(X) I 

~ HOO ()(XI 

.1 37001100 

~37 100 

!) 2H2 ()()() 

~l 7!):? 101 217,H !ilO ')')OH')')Gl 21 !)(il 0Cl0 "'- ~~;RO I 72HOO 14r)~)1 , :; 912 

I Hl> e~I __ l_S_2 9(;) 

llti ti? :?7! I 

178505 , 140000 

11 5 73·l 7681 18:1 HHS 0·10 i 

191!). 

2860.'10 
27700000 

270000 

8 OOCOOO 
12500000 

1 c>() 000 

2150000 
J" 000 (X)() 

Melll orie, 

l\l cmori e, 
3400000 

1 4ilOOOO 
3 150 000 

J 600 000 

:!()() 000 

338000 
R.'l25 000 

J3 Gr,oooo 

337 100 

!l421 000 

:!"2 ·H19 000 

73000 

140000 

12 149!) l30 
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lil. ONTVANGSTEN E\! GEWONE UlTGAVE\! TERZAKE VA" DE :'vIONOPOLlES 
A /Ie bedragen Zij" in If,ddens u,tgedrukt. 

Ontvangsten. 

1. Opium 
2. Pandhuizen 
3. Zout. 

G c won e u i t. g a ven. 

1. Opium 
2. Pandhuizen 
3. Zout 

o v e l'S c hot. 

1. Opuim 

2. Pandhuizen 
~ . Zout 

1912, 

38 4,,1 SOS 
5 tj(j!1 ·lOS 

l238731G 

U I T KOM S TEN. 

l!llS. I lUJ.!. I W15. 

4154221)1 lO 4,,5 .]Ü'J ~7055S1 7 

7517585 lO SS7 666 109229"7 

__ 12_6_99_"_,8_6 _ 12778_00_ 9 , __ 1_4_0_G_4_1_53_1 

r;175~H)~2 64 J61 0S1 G201:?!)(-j7 

14382 SG5 16 7SS 67.l II G80 772 lO 918141; 
1 57!! 015 
5597550 

3222329 3670 160 430.l796 
5030957 5810 551 6 160 773 

1---1---
22 63H 150 26219 3S5 :2-2 146341 

24 06~ !'48 
2 447170 

7 35G !l59 

33872<71 

24 803587 
3817425 
1;889235 

365402·17 

2S8UGS7 
6582870 
Gim '136 

]2 OU 7.l3 

210!J-1711 

I 

2GI37671 i 

G 348 982 
8 4116 GO;J i 

RA )11 N G EN. 
- '-' ~--- ----

1 10J li. 

mJ B2B:H2 
12 520 ·18 1 
lJ t/12 573 

(jI i 771 31G 

1 

11213979 1 
5 'lG2 042 
512H292 

I !117. 

43lGH 1 JU 
IH2S 523 
li003900 

74 öno n-l:2 

l:! "(UH UKIi 
.] H7 Dö3 

556\ 75-1 

lUl S. 

39347 700 4·[<;74 SOO 
13390200 15925000 
16355000 17 315000 

-1-----
69 Ü'J2 900 77 914 flOO 

1:2151-lHi 
&3óH~jQ 

Ö Zol û83 

HG95827 
5553000 
5943 C07 

21 Uf)!l 213 ~~ lOS 655 2"2761 23!I 26182484 

~H 1 J.j 39'1 BO !)n418'1 
7 1 r.>8 13n !) GSO 558 

!t ï!lH281 11-112 1.J1i 

-1507:2113 51~R(j887 

27 wa 2B·1 
SOBUJ60 

11 10:1 417 

·W R311-iliL 

2!J!l88 !l7S 
10372000 
11371 39~ 

517J23GG 

IV. ONTVANGSTE\! EN GEWONE UITGAVEN TERZAKE VAN DE PRODUC rE\! 

On t y a n g s ten. 

1. Koffie. 
2. Kina 
~. Getab perij. , 
~, Caoutchouc 
5. Coca. 
(j, Boschwezen 
7 Goud. 
8. Tin 
0, Stcpnkolen, 

Gewone uitgaven. 

1 Koffie. 
2. Kina. 
3. Gctah pertja . 
4 Caoutchouc 
5 Coca. 
fi . Boschwezc lI 
7. Goud. 
8. Tin 
9. Steenkolen. 

Over sc hot. 

1. Koffie. 
2. Kina 
3. Getab pertja . 
4. Caoutchouc 
5. Coca 
6. Roschwezcn 

7. Goud . 
8. Tin. 
9, Steenkolen. 

1 U I T KOM S TEN. 

I--I-!Jl-'_',-~I-l ~)Ht 1914. 1915. 

2303406 
361931 
70245 

5194(;] 

625-J2 

7609 791 

43 lll,1 7ns 

372'2402 

585G~ 57 1 

1 579549 
302794 
W523·1 
2"2!) 735 

G613 
5435 (0) 

1 

3384311 1 
393456 
219615 
182793 

3R 738 
8078510 

H2O'20H 
4036010 

2239451 
564216 
34535 

367472 
18 964 

7556325 

21270155 
5186 iSO 

5 ,8:'10 4·17 37237 SSI 

1357076 ! 
32553.11 
:!:,7752 
, Ot j H:2 

3Dt!l 

ij ~)51 H5 1 I 

1 1322 2~:J 

33817H 
2·I980t 
264519 

2374 
58DljOOG 

3960 133 
601997 
32816 

647067 
5G26 

7451210 

32106314 1 
5426787 1 

1407 1~ I' 

325081 

2B6762 1 
(l:l7 t-i() l 

HSl 
5557023 

1:3G06G-l6 1:3011 Otj(j 11.347371 JOl!t18!l-t 
2968809 3 '};8 530 1 4 !\H 135 4 !)-27 1 GS 

·_------1--
23B24:~SS ?~O(l7:-};j2 1 2:3!)Gl(j(jS I 2R33!5:'i!) I 

1 ' 

723857 
59137 

-124n89 
230726 
55 9~9 

2174192 

20'27 235 

67U2:! I 
- 38IH7 

- 218989 
29777 

21256.5H 

9171i;, 1 
22G 0 .13 

- 215266 

102953 
16590 

1 GG0319 

:3 ,[5:2 n~ 7 

276916 
- 25B 916 

9 ·J03 
..J 715 

1 993287 

31303147 ~9190~J8 99'.3'2784 21 914 420 

lVHi. 

826928!j 

1372 607 
12920U 

950954 
20 :?2a 

8862 nSl 

42028:WG 
6500 802 

142ti 814 
S6H 560 
3.';7913 
(;",)5 óD9 ) 

~ 409 1 

651!1807 1 

1017. 

49G 336 
1 !l35185 
l. 003893 
1 7(;8946 

29398 
13·11)8555 

3n 40:1870 
72 .·)5;)t~' 

683 .61 ~J 
41 1 ;)10 

~02 717 
1 1 7H :lila 

·1 '00 
7802 750 

9;,, 063 1 

ö :)(i-l ·124 : 5704 184 
1-

:1-1 lIG .-):!~) I :!5 8::\ 230 

nH~O H2 

100 1047 
- :?"18 70-1 

8454v) 
16 814 

2!\1~ 174 

32430233 
936379 

I 
- IH7 283 

9~ 1J 875 
001146 
5!)O OIR 

'1>1808 
56557!19 

2675128<J 
1551OU5 753 59'11 __ 6_37_4_~_ 1 

35 240 193 a3 &32 995 

64!; 625 i __ 499 619 

13276213 ! ~G 797<121 ---;3 G87 929 - 3-5927 402 

R .. I III NG E:\. 

I ;;~kJ ti50 

859GOO 
334118 

R 594 ~oo 
I1 F50 

11 ~81 600 
200(J(X) 

31 3U3(J00 
8 ·120 000 , 

j:3·12IjB 

~I I S3 

341 Hoo 
1 1·17 tliS 

:J ! G!J 
!i 050B:..)() 

350000 
1054217& 

5 !)-20 500 

856ÖS7 j 
û8117 

- 10242 1 
:2 ·~4G 11 27 

111;81 

2231200 
- WOOO 

20850825 
2480500 

2500 150 
701 0.;0 
424000 

;~ 54~ !)!}O 

Z'2300 
1 ·1.~9{i :..'00 

WO 000 
33 G,jl 000 
n 77i 500 

6551& Ino 

G2(j H15 

442362 
416697 

1925 318 
:2~:H 

11 :!OO .1:3 0] 

U50000 

~J 807 i80 
7700000 

32 -lil H:M 

1873 H3ó 
259G88 

7303 
1 G17 G72 

19879 
3395768 
- 50000 

23 943 2"20 
2077500 

330483r.. 
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V. O~TVA;-<GSTE;-;r EN GEW01\E UITGAVEN TERZAKE VA":!< DE BEDRIJVEN. 
Alle uedrafJl'H zijn iJl quldell .... tlttlj"I/)'uk' 

UITKOMSTEN. RAMINGEN. 
- - - - - -

I 
, 

I 
, 

I!Il:2. lU13. 1!111. lms. l~JHi. Int 7. 1 !Iltî. I !ll!I. 
, 

I 
I dil t \' a IJ g s te n. 

1. Lanclsd rtl kl\cl'ij ·lfI"2910 ·17H18 5~1J. bIJ utH7'iS (~IG9J I 517 :W2 Gï8ll70 741000 

2. VCl'voeren te watol' . - - I - - 128000 77t;oO 112070 

3. Push telcgl'uaf- en tele-

n 7"1 0101 foondienst. G2G82BI (i S5 1735 7871715. 8461 ü8H 10717888 11 !lIil 000 13321000 

4. Spoor- en tramwegelI aIs-

3461172J !ll('dc autolllob ield ienstcli. :W 5:19 2-16 32 tilD 95!) 3SJ01 8:Jl _._11 ~);:'07i;8 1 46 G:)6 :.1PO 5OU I2ooo ,, 14H1000 
-

BG 360387 3VH·19RI:3 J310J981 ol? (iHf,:! 17 ;;2 .. 21) .J72

1 

5S0S!I·170 G~135U OHO G8 G61 !nO 

Gewone uit ga v en. I I 
I Land sd l'ukkm'ij -:IR.:> 25ï r~8 286

1 

·117 Iï!) .. Hl! I ;):~l 5!)8, liOO ll:löWl &Sj J20 631580 

2. Vervoeren te water . - - I - - :K!I,3D 715001 9320 

:1. Post·, telcgl'aaf~ en tele-
I 

Bn71 -w71 JO 11 :13.;81 ~ Ol!! ::071 I'oondienst. Ij rJ35 bil:! 9,;H.; 1 ~"I !J 100 177 128J01itiO lll-l I 0 ~:lO 

4. Spoo)'- en tramwegen als- I 
J!!3:I11J :!11:il ~hJ mede autolllobield tcnstell. J8 2:Jl 7-1 :}1 :!O .l50 ,jtl 2:1 OSÖ !JOI;I 25 ij 17 ;llj!) 'lliH:Jt) 700 :IJ 05U 850 

-- ---- I 

I 253125:1:! "21:;881 llj1 1 BO~IW73:l Hl :1Ii:~H;):f HiJ :!f).~ fiH2! 35 Siil61!! "JOH!I,:; 280 ·Iu 2oo5tiO 

I 1 I 

Ovcl·schot. 

I 
7wJ 

1 

1. Landsd rukkerij. I - .J:~ (jUS lil ;l3~ lB:! 24:! !I [ OiJ 1 - til7HH !KI!I:JO 110320 

2. Vervoeren te water. 1 - I 
- - I - - 37361 :~ I!.IO 13 8iO 

S. Post-. telegraaf. en [ele-

11"- -pi 1 

- 26i 3011 -21J()67~ 1 foondienst. - 14 o)~ - 1 !)51 nó 205 ,,"I J 1 ti Ij" Hl - &i4 GGO -86!JRO 

J. Spoor- en tl'811lwegell als- I I I I 

la 2:18 .wl l 18 ~1;4 HU!I mede au tOIl1O hield ien s teil' 11 SOi 503 13207470 18 011l"' 1 21 H8021 23 7 Ö 1 ;j()() 2U4211ÖO 

11 047 8551 121·1 ~2H1 1 - I -
II 068 1511 1H :2715B.S l!J 1618/0 22:H58,jl 2:3 Q(iO 780 2346[·110 

VI. OVERZIC HT V 11.0. ALLERLEL ~IlDDELE:--l. 

UITKOMSTEN. RAMINGEN. 
---- --

ALLERLEI MIDDELEN. I I UH2. 191:1. 10H. J a15. 
I lU16. I 1D17. 1 iJ IS. 1 1B1!i. 

I I 

I I Aandeel in de winst. van de 
1 I 

Javaschc Bank. 587976 (j.j9 0l.J 753521 S:!O 80'2 81!I Ga3 !l57 !J5·j 8UG 000 8G6000 , 
Afstand van grond , 2308550 2 :WJ 21n

l 
1 9!11 (,(;2 2 (;00 858 24SSJ% 2812413 ., &37 000 28230JJ 

" I 
Ontvangsten met betrekking 

tot het haven wezen . - - 1057 SlO I 7H lUO 1731720 :!HI 'jU 3 G17 5001 3668170 

Mijn concess ies. 1 168670 2 2i3 .. l!)3 13036:>J 718 U tH l7U 057 15!J~ 801 2000000 1 810 000 

Allerlei 2 ~51170 1 582 a:la 1 28100'16 20510131 H 10'2 H26 ·1 HOOI?, 1 2"2D 560 12"23017 
--

79166821 Te zamen. 6306 566 G 809 665
1 

7 %5 5111 8324532 11 SSJ 025 . 1025006(, 103J l2 9 
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VII. OVERZICHT VAN DE GEWONE LANDSUITGAVEN. 
AI", bedragCli zIJ" i/l g2ttrleJlJ' uztgedrukt. 

GEWON I,; UI TGA VEN 
uitgezond e rd d lo voor mono
polic f> . producten en bedrijven. 

1. Al gemeen bestuur (Regce
rillg. Hooge Colleges on 
oeplll'temcnten van burger
lijk algemeen bestuur). 

2. Binnenlandsch bestuur. . 

8. Vorsten, g rooten, afgezan
ten cnz. . . . . . . . 

4. Andere bestuul'suitgavcn . 

5. P laatselijk en gewestelijk 
zelfbestuur . 

6. Rechtswezen. 

7. Gevangeniswezen. 

8. Politie . . . . . 

9. Andere uitgaven vOO I' jus-
titie, politie CIlZ . 

10. Rente en nt'loss ing 

11 Belast inginnin g . . 

12. Wachtgelden, verlofsbezol
digingen en OIHlerstanden 
(burgerlijke ambtenaren). 

13. Pensioenen (burgerlijke 
am btcnaren) . . . . . . 

14. Voorschotten (burgerlijke 
ambtenaren) . 

15. Muntwezen . 

16. Kredietwezen 

17. Vcrvoer!wsten van·, nam'· 
en in Ned.-Indië (burgcr
lijke nm btenarcn) . 

18. Onderwij s . 

19. Eeredienst 

20. BUl'gcl'lijlwgcllccskundigc 
d icilst . . . . . . . . 

2 1. l .. andbouw, \'cc lec lt en vi s
scherij, nijvcl'h. en handcl. 

22. Burgerlijkc openbarc wer
keil , uitgezonderd haven
wezen sedeJ't 1914 en bag
gCl'dienst sedcrt 1017 

2S. I-Invpuwczcn. 

24. Baggel'dienst 

25. Mijnwezcn, uitgl' zonderd 
mijnconcessics . . . . . 

2G. Waterkl'ncllts - en clectri· 
citeitswezen . . 

27 . Vervocl'diens ten 

28. Oorlog . 

~. ':Uarine . 

30. All e rlei. 

Te zarnen 

lD12. 

342501G 

123C.1 86G 

2633 852 

5209674 

3415084 

56G741O 

6531873 

939659 

4237083 

5751 0771 

t 74724fiO 

1569354 

(i01481 

2396181 

1l 81 ~ G25 

84S085 

6 495mo 

16868(;9 

20 63·1 ~3~ 
I 

11395G8 

191 3. 

3 788 765 

130123G1 , 

3 630 7481 

2738585 

5256691 

346!544 

5 4O'J 164 

7 089345 

1082 3S6 

'1430966 

.. 011510 

7 'li l 909 
. 1 

:! 0'2'2 592 

18412033 

9627-1 5 

2 70G 203 

13 342617 

~D G5G 

(; 332 003 

22037il 

R3 ,tGO 8~7 

I 
i 

131G 358 1 

4111 2R I 

UITKOMSTEN 

lUl.1 1--19- 15. 

41215DG 

14448 ,181 

11356 9~8 

292'2,137 

5901174 

3602879

1 5 8ü3 565 

9 39202°1 

1 1355461 

6 S'U 5G5
1 

(;28"1118 

SHt7S72 

2 SO.! 218 

3 703 2~3 

585 795 

2898659 

!<l63447H 

9'22 HO 

7871980

1 
22889G6 

2(j Q:U :'!)5 

20':>0 i BS 

1 4374d 

41O'J 698 

14 67220'2 

3822 340 

2965569 

7123 774 

3945 274 

6457710 

tI 98!) 319 

1235 361 

U 1% 032 

7028821 

2 388962 
I 

r, 097546, 

574972 

2588398 

16 550 5291 

1 43 1173
1 

LO DG.! nH 

2.1 !;j ·U ';40 

11~j077 

1 330607 

7GfJ eGO 

46 GO:> B75 50 (jU3 721 55 Ü'2 l S-U 5707:2 880 

17 R,20 Û'2!l1 18201 SBl J!) 9;15 580 20 215 0-12! 

4 1600011 38~905G (; 218575 4698r,281 

17ü 5'2~ 454li-2-1-9-2-1-4-4-11+-2-1-8-2-ö-l -:1-~2 1 230800 768, 

4820 5251 

14 8ü'l 415
1 

32988111 

3400574 

10 093867 

4145259 

G 308 408 

106 12 ~)70 

1336 :lwl 
13681 7001 

7 218 022

1 

H 358 273 

2504 U:?7 

1 331277 

570 HI1 

2 181152 

lf) 215 Z037 

1 0828!14 

13 ·112 2nG 

I 
'!.7 100 ;)84 

1 39 125G 

1 
9H L nu 

61 G03 !J5 1 

228:25138 

431G 110 

250 nüG 17'3 

1917. 

4475 G63 

16523070 

307 1 :lO5 

3288 G14 

12 154872 

4313495 

7737054 

11 991605 

1470 603 

17 687 229 

722997·1 

1 Hl 8~J·l 

6 82 1435 

21i06 Il O 

5 465103 

(;0392'2 

1 881 %9 

2183 1738 

V32513 

11 HOl o~i) 

3 1J 581G 

iJl 274 OG7 

1 (;82 030 

2 585407 

1455 770 

c>27 174 

(i3 25(; 583 

20 273 105 
I 

3191288 

270 48720R 

RA.MINGEN. 
~--~~~-

1918. 19H). 

4807834 

17723170 

3407797 

3446%9 

13 278304 

4610185 

7128601 

13637937 

1767105 

20800 650 

7 S80 330 

I ~173 350\ 

83 11 ()()() 

:2 445000 

13017 500 

731990 

2 505 ~oo 

21 382 11 8 

1 162910

1 
1276 I ~125 1 

a !IG2 ·104 

30653 718[ 

:l G8'2 i3'l1 , 
I 

~ 408 ()()(), 

1 Gï3 ltiO 

233 DOO 
I 

2500 L $ 7 

5723133 

BOO 91G 540 

5150 733 

19313V88 

33976~2 

3366444 

14530543 

4 fJ1l4G2 

7576 115 

15263260 

21986ï1 

22 GOO!JOO 

R 1 5~ ) WO 

1 718350 

H 840 ()()() 

2610 ()()() 

13047500 

762 550 

:2 504 800 

2·1 508 :1(;3 

1 120 OHO 

12 89 t 797 

44764(;1 

32 .. B5 !J54 

1 HG3li·15 

343055 

75081621 ' 

2.030111 

45669 13 

828 810 3j~) 
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VlIT. ONTVANGSTEN RECHTSTREEKS TEGENOVER GEWONE LANDSUITGAVEN STAANDE. 
Alle bedrogen :yn t'7l, guldens t.ttLg·cdrukt. 

De ollt\'an gstcli staan 1'0c11t
st.l'pek s tegcn ovc:.' de on

cl eJ'vo lgcnde groepe n 
va n j!ewonc land s 

uitga\"cll. 1912. 1913. 

U [ T J( () }[ S T E 1\ . RAM [N G E X . 

UH-!-. 1 ;' 15. l !IHi. l lH7. 

~------------~-----T----~----------~----------~----~I-----
l. Algcmcen bestuur (Regee

ring, H ooge Colleges en 
departement en van bur
g erlijk algem een bestuur). 

? Billll<, nland sch bcs tuur 

a. Vo rs tcn, g rooten, afgc7.an
ten en7. 

4. And erc bestuursuil g avcn 

ii. Plaatselijk en geweste lijk 
zc lfbcstuur 

ü. Rcchtswc7.c Jl 

7 . Gevan ge nis wezen. 

8. Politie . 

!J. Andcrc uitg aven yoor jus
titie, politie enz 

10. Rentc CII alfoss ing 

B oln s tinginning 

1 J. 'VrH' ht gclden, verlofsbe-
7.0ldijIin ge ll en ollders tan
den (burgerlijke pm btc
llfll'CII ) 

1 ~. PrlHdocnen (burgerlijkc 
allllJtenal'l'n) . 

I L V oo rschotten (burgerlijke 
ambte naren) 

15. l\Iuntwc7.en 

H ;. Kredictwezen 

17. Vervoerkosten van-, naar 
(111 in j\~d -lncli ë (burgcr
lijke ambtcnarcn). 

18. Onderwij s 

19. E Cl'edienst 

20. BUI'.a'(ld ijke geneeskundi
gc dienst. 

21. J .. andho uw, veeteelt en 
visRch erij, nijverheid cn 
Iwnr1 C' ! 

:!-2. Burgl'l:lij keu pclluarewc r-
ken, ult g"(l zonderd haven
\\"e zrn sNIert HH4 (1 11 bag
gCl'd i(, Il SL sedert lfH7 

23. Havcn we7.cn 

24 Ilgg(ll"dicnst 

25. Mijnwczen, Ultg-C7.0ndc l·d 
Illijnconccs~ i c s . 

21;. WatC' l'krncht- en e lcctri ci
tcit:- \\" cz(l1I 

27. V Cl'voC' l'di C' llstcn 

28. Oor log . 

2!l l\IuriJlC'. 

30. Allerlei. 

8597 

892365 

(j 4:.>0 

1718 

(j~8 OHg 

171 (;22 

·11 843 

1 26S~U t 

79 Do)7 

68 :256 

ti5:{ 578 

()l H~8 

- I 

2 241 791 

~ R 10 

:2 :!6U H 5 

21i250 

J 7:!~1 

68~ UOO 

46 1 l l~ 

231~S 

619251 

1 50;1855 

18300000 

:17 821 

1 321 8B9 

1861W 

89 ·194 

123008 

428 7Hl 

2 3797911 

7 37ï 768

1 

7 882 434
1 

1 7iJ_~5 5G_,61 :2 O!JG -1991 1---- -1-- -1-

200 /5 B/ 6
i 

4 ~ 1117111 

H l :lO 

1 6~ , 1 

7lli 237 

350:::' 171 

389 305 

87 BBB 

691 !102 

1757 1081 

50733-1 9
1 

11 129 

I 41 5 5GI 

49RSG7 

I 

57:3 :.!7J L 

:2 550 388 1 

1 
8758 318 

1 
757û6 

I 
2H 79(; !)!I5 

I 

-103 L 

:3 11 7 no·, 

I. 75D 

K (i7l 507 

3(i(i 281 

.112 7~J3 

I 

7511 8!J!I 

L 9! ':~ ~ 175 

H (i WO 

I 
l!J888.11 

:l57 GH31 
I 

~ -12H 8'21 

8 !Jö7 30(; 

314 383 

(; I HJ2 

17:N 

76 12BU 

1 ~2 (i12 

7U5 28! ) 

"2 16J :! lG 

1 !)85H51 

75 IfJ 7 

1 ~27 853 

1 305 917 

IkeH 7fl ! 

:!:! 1 !r71 

!)S3W5 

1 G(;() flO5 

9 45 11 8"2 

3G5 !J:!O 

ilO :2 12 RS I 

I 

!"i In! 

:2 32D 90ü 

750 208 

'I H:'lil IHO 

25 tl8 

1;1 805!1 

'2 27H I! )O 

; ~ :? IG 279 

lH-lOS 

:2 005 !)fï5 

1 (;5'1 381 

2238473 

1 315 ( j!);) 

2 Li) ~:20 

1 809 120 

8 148 652 

317 6 15 

RGOO 

2liliO ICX) 

107 ~ IO 

100000 

72 (;85 

n HlOO 

3 1J!KlOH I 

a 15 1!I I 

r>o!) :HOI 

Hn (jool 
I 

81G HOO 

2 145000

1 13000000 

13(;5001 

1 H.;O 150 

M cmoJ'i C'. 

I S'9~ 72~ 

:220 180 

I (i(; 1 (XX) 

2H'1 (JOO 

I 
. 1 GlI H701 

10 17:1 0001 
1 

B70 lnO 

2618500 

1174-10 

100000 

77 250 

753700 

I (lliS 681 

lig (jOO 

')66800 

2610000 

13000000 

Ui5350 

2 101 800 

Memorie. 

I 7 1:?!)20 

:251 4(;0 

:! 729 100 

1787 000 

)[00000 

75000 

1 80"2 570 

10261 DOO 

412 800 
i--------
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IX. OVERZICHT VAN DE ZUIVERE GEWONE LANDSUlTGAVEN 
Alle bedrageu =Ij" t1, guldens uztgedrukt. 

Gewolle uitgaven (uitgezon
derd die voor monopolies, 
protlucten en bedrijven). na 
aftrek van heL bedrag der 
rechtstreeks tegenover uit
gav€'11 :::o taandc untvangsten. 

1. Algemeen bestuur (Regee
ring, Hooge Colleges en 
departem enten van hul'
gCI'~ijk algemeen bestuur). 

2. Binnenlandsch bestuur. I 
3. Vorsten, qrootCIl, afgezan

ten enz. 

4. Andere bestulll'Su itgavcn. 

5. Plaatselijk en gewestelijk 
zelfbestuur 

6. Rechtswezen. 

7. Gevangeniswezen. 

8. Politie 

9. Andere uitgaven voor jus
tit ie, politie OI1Z 

JO. R ente en al'lossing 

11. Be1ailtinginning. 

12. Wachtgelden, verlolbezol
digingen en on.dcrstanden 
(burgerlijke a 111 btenaren). 

13. Pensioenen (burgerlijke 
ambtenareu ) . 

14. VoorsclIotten (burgerlijke 
ambtenaren) . 

15. Muntweze n 

16. Kredietwezen 

17. Vervoerkos ten van-, naar
en 1n Ned.-Indië (burge r-
lijke am btenal'cn) . I 

18. Ondel'wijs. 

19. Eerediens t 

. 20. Burgerlijke gneeeskundige 
diens t 

21. Lnndbouw, vcrtealt en 
visscherij, nijvcrheid en 
hande l 

22. Burgerlijke openbare wer
ke n, uitgezonde rd haven
we7.en ~edert 1!H4 en bag
gercJienst sedert UH7 

23. Havenwezen . 

24. Baggerdic l1 st. 

25. Mijn"lezen. nitgezond el'd 
III ij neoncessie .. 

26. 'Vaterkl'ach1 s- en electri
citeitswezeIl . 

27. Ver\'oerdiensten 

28. Oorlog. 

29. Marine . 

30. Allerlei. 

Te Zfl lll en. 

1912. 

3416419 

11472501 

3590570 

2633852 

5207 956 

2777 Û"2l 

3127 082 

6531 Sl3 

4(i!l 037 

4185740 

5 751 077 

6882256 

300440 

1913. 

3 786425 

10 752 21(; 

3 GQ.I. 498 

2738585 

5254 97 J 

2781 G44 

23658116 

729"2658 

518737 

U I T KOM S TEN. 

1914. 1915. 

4118 923 

12 988 658 

3 311 818 

2922437 

590"2483 

2886 642 

2348294 

9392020 

6253899 

7 625470 

547110 

4. 098 G-!7 

1225JS!J8 

3257.060 

2965569 

7122015 

3176637 

2781203 

fl989 319 · 

HH9080 

9 023 23°1 

70288:)1 
I 

7446 3OO( 

3949S1 

19/(;. 

I 
4 3170lbi 

11557452

1 
3234618 

34OV574 

10091643 

3388996 

2531082 

1061331>11 

I 
832 7351 

13 5ó!) 088
1 

7 288 022 

7562984 ·1 

343711 

112033 - 1372 056 796591 - 654 077 

521524 476 852 

2 396 181 2 706 203 

10 61 8 385 12021248 

848 085 839 656 

6319951 61459,/41 

1618613 21142771 

19 980 7U1 2 1803207 

1 077580 1193350 

I 
- ( -

- 1(,) - 482;;2 

4.J 363 58-1 47427 D24 

9 942 ~55 92482ti6 

2.-J0503ó 18Û"2557 

544 666 

2838659 

13218912 

922140 

7775 !1I6 

2213719 

:) 000 738 

I 2335SG 

(' I - 8 5911 

5247./456 

11177 262 

5461299 

511 838 494 887 

2588398 

14965237 

1431173 

10815 357 

2340 ·14-\( 

I 
2413333 (1 

1 424 on 

1072 924 

I 
2184452 

17 387374 

1 01:1289 J 

12136349 

2442830 
I 
I 

264955n3 

2043820 

1172285 

1 

107976 (') - 51876 

54 6,/4 059 59 943 146 

11287716 13370956 

4885246 39502W 

1917. 

4470 50:3 

14 193165 

3020281 

3288614 

12141578 

35632H7 

390 187·1 

11 966 157 

H5:! 5U 

7229!J7J 

1 HIS!)·I 

5958210 

S~762O 

221S821 

590514 

I SSI 35!) 

19 8~ij 783 

03:UdB 

9D51.t-11 

32 J ~I!)1 2 

RAMIN GEN. 

/918. 

.HOI:lB4
1 

15 \G3070 

K:J00357
1 

3 3JG U59 J 

Hl c'05 61!)1 

H83[; 8851 

313-"520 

\3322H3 

12618(;" 1 

20 76 ~ 030 

I 

I V733501 

7:.1700

1 

47500 
1 

595490 

2505800' • 

195322681 

11 629\01 

JO 87120"J 
i 
I 

19l!/. 

1G 6~)t-:i 488 

144532D3 

4157702 

3477434 

1-1 87J 038 

1 5öD 774 

2:2 5til300 

H 15~J lfiO 

1718J50 

S873 ' oo 

47500 

597200 

:2 G04800 

22466563 

1120080 

11 1-18877 

4 225001 

2:> 0:3;)5:1.1 :?7~Z05 1$ 2!)75655-1 

I 082 ~301 2682 SZJ I 4 22!J 21;; 

1 26D712 ('1- 1 253 0001, · ,-12i' 000 

1 210 4ÜO 1 3901601 166364ó 

:717 4 ~33 9001 ~68 055 

6 1 447473 GtHJ89 3~( I 7S 879 054 

12124..J53 14828887, 15768211 

28ï!1 GBS 53526431 4154143 

1

----1----1.----1----1.--
166615862180457347200914142220724088238539792 

1 _ _ -

2522 15~96 1 2i8 80"2 386 

("'J Over~cllOt aan ontvangsten. 
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~ 4. TOELlCl-ITINGEN. 

U I T G AV E N. 

VERGELIJKING PER BEGROOTINGSAFDEEUNG (DE IIOOFDSTUKKEN 1 EN 11 TE ZAMEN GFNO
MEN) VAN DE UITGAVEN VOOR 19 19 MET DE OVEREENKOMSTiGE UITGAVEN VOOR 191 8 

1 :J1!J. !DIS. __ __ lfl1n (gewoon) i ~ 

Buitengewoon 

I 
en I 

Vlootllitbl'eidiJlg. r 
Gewoon. 

Buitengewoon 
en I 

Vlootu itllJ'cid i IJ ", " , 
Gewoon. M eel'. Mind er. 

l. Rcgccl'ing en Hoog~ I Colleges . r 1 GUü 321 I üG5 440 / 'lOSH l 
1 I. J Ilstitic. . . . lH324125 12153G85 1170 410 

1 1I. Financiën . . . . 'I 8-l 2405G2 r ~ 12·1 :3öO 80817100 
I 
f 198'; 000 342~m~ 

IV Billllcniandscil Bc~ tllul' IS Hil 5:25 50000 15 I f,5 161 870000 ;3 :l()(j üfi L 
I' Ondcrwij ~ on Et:' I'C'- 1 

rI ienst. . . . . . ::.j 57'2 OH L 92G l&l :{:! 1 :.m 5:Ji 1 B(iG 5G I B 1:~ ·1 !l'j 
VI. Landbouw, Nijyprbrid 

en Handel . ... 1:J 47(; 007 1 038 500 1 ij ~)5 {i 2KO H:? ! 200 :~ 51 fJ 7GtI 
VII. BUl'g-CJ'lijkc OpcnlJnl'(, 

Worken .. ., IHGG 070 1·l7ó5000 11700 59() lol H07 (XX) 3 7GIj /171 
VIII. GouvCJ'IlCJII Cll t ~ ucd rij-

veil 'iS u;17 4i32 38 921 I(X) G!J S511 108 J·1·187 OHO 8 GS.I 'l:! '1 
IX. Oorlog. ()3877 474 53100 Jll 10777 %3 
X. fl,1 m'inc 25492046 10058 650 :N. 735 177 G577 800 7i}ü BG~) 

Xl. Plaatselijk en gewes-
tel ijk zelfbestuul' JJ 530513 IB 278 304 1 :2522RU 

Tc zam cn. . . G7 875 738 r :1!1:! ö48 !JU I f 58 !Jl:! ti I1 r 
I 

ALGEMEENE TOELICHTINGEN. 

HOOfDSTUK I. 

OPGAAf VAN DE AANVRAGEN VOOR UITZENDING VAN GOEDEREN NAAR 
MET DE VOOR 1918 TOEGESTANE SOMMEN . 

INDIË, VERGELEKEN 

Benoodigdheden voor het onderhoud en den arbeid van gevangenen en veroordeelden. 
Grondstoffen voor de kleeding der oppassers bij de inlandsehe officieren van justitie . 
Benoodigdheden voor de algemeene kassen. ....... . 
Benoodigdheden voor oen dienst van de in · en uitvoerrechten en accijnzen . . . . 
Papier en andere benood igdheden voo r de zegelkantoren. . . . . . . . . . . 
Eereteekenen. . . . . . . . . . .. . . .. .. .. . 
Benoodigdheden voor de algemeene en de gewapende politie en voor kantooroppassers 
Instrumenten en andere bell oodigdheden voor den dienst van het kadaster 
Gedrukten, mach ines, enz. voor de volkslelIing. .... 
Benoodigdheden voor het schoolwezen . . . 
Benoodigdheden voor den burgerlijken geneeskundigen dienst . . 
Benoodigdheden voor het departement van landbouw, nijverheid en handel en de daartoe 

behoorende diensten en inrichtingen.. . ..... . 
Benoodigdheden voor den dienst der burgerlijke openbare werken 
Benoodigdheden voor de fabriek van het opiumbedrijf . . ' . 
Papier en andere benood igdheden voor de landsdrukkerij . . 
Benoodigdlleden voor het mijnwezen in het algemeen . . . 
Benoodigdheden voor de goud-ontginning in Benkoelen . . 
Benoodigdheden voor de tinmijnen op Banka . . . . . . . 
Benoodigdhcdcn voor de ontginning van het Ombilin-kolenveld . 
Benoodigdheden voor de ontginning van het Poeloe-Laoet kolen veld 
Benoodigdheden voor de zontbriketteering en verpakking. . . 
Benoodigdheden voor den post- , telegraaf- en telefoondienst . 
Benoodigdheden ten behoeve van de postspaarbank . . . . 
Benoodigdheden voor het walerkrachts- en electrici teitswezen . 
t:lenoodigdheden voor de spoorwegen. . . . . ...... . 
Goederen tot aanvulling der oorlogslllagazijnen en andere benoodigdheden voor het leger. 
Geneesmiddelen en andere behoeften voor den geneeskundigen dienst der marin e. . . . . 
Benoodigdheden voor de bebakening en kustl'erlichting en de verlichting van haventerreinen 

en de daarop staande gebouwen. . .. .... .. .. ........ . . 
Levensbehoeften, kleeding- en uitrustingstukken, artillerie-benoodigdheden en ondere !(oederen 

ter aanvulling van den voorraad in de marine-magazijnen te Soerabaja . . . . . . . . . 
Levensbehoeften en and ere goederen ter aanvulling van den l11agazijnsvoorraad buiten dien 

van het marine-etablissement te Soerabaja . . . . . . . . 
Werktuigen voor magnetische en weerkundige waarnemingen . . . . . . 
Boekw erken, instrumenten enz. ten behoeve van verschillende dienstvakken. 

f 
t919 

321 500 
Memorie 

16 500 
280 

t54000 
22rO 

490 ()()() 
525000 

6700 
2297000 

18250 
264915 
138 ()()() 
100000 

1149000 
728000 
760000 
300 000 

3709350 
2500 

385000 
8569500 
7822 600 

16300 

250 

28 13000 

98 (011 
600 

8000 

Te zamcn . f 30696445 

t918 

f 493 ()()() 
3200 
4600 

78 ()()() 
20000 

280 
388000 

2200 
146 000 
350 ()()() 
375000 

6700 
3230600 

52 ()()() 
275300 
t38000 
100000 

I 147000 
706 500 
57 t 000 
539roo 

2823200 
2000 

35000 
10424800 
7752200 

16300 

250 

1707 350 

98000 
400 

8000 
----

f 31493880 
6 





VOLKSRAAD - ZITTING 1918 - 1. 

Begrooting van Nederlandsch·Jndiê voor het 
Dienótjaar 1919. 

TWEEDE KOTA VAN WIJZIGINGEK. 

VERBETERIKG . 

(TEDRUKT ~Tlj K :\0 34. i\ 

VERSLAG. 

HOOFDSTUK [I. 

A f d e e I i n g I , 0 n der a f d e e I i n g- I I. Gaarne 
zou men vernemen, om wclke reden dit bedrag- eprst bij 
nota van wijzig ing is opg,·bracht. 

HOOFDSTUK I 

Af de e I i n g IIl. 0 n der a f de e I i n g 12. Aange
drongen \Verd op \Vijziging- van de bepaling, dat de pen
sioenen van weduwen tot de helft worden verminderd, 
in geval zij hertrouwen . Dit achtte men onbillij k. 

Aldus vastgesteld rloor dt! Commissie van rapporteurs 
den 17den Juni 191 ~ . 

CRAMER. 
VAN HINLOOPEN LABBERTON. 
WHJTLAU. 

Ver bet e rin g . 

In het Verslag (gedrukt sluk No. 32) dienen op blz. ij, 
eerste kolom, de woorden "de bezoldiging der SS inge
nieurs middelerwijl zooda!1ig geregeld is dat een inge
nieur daar na ï jaar dienst f 700.- heeft" vervangen 
l l:: worden door : middelerwijl een reorganisatie bij de 
S .S. was tot stand gekomen, waardoor sommige ingeni
eurs van 7 jaren dienst en korter een bezoldiging van 
f 700.- 's maands kwamen te genieten ;., 
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VOLKSR AA D- ZITTING 191 8 - 1. 

Begrooting van Nederlandsch-Indië voor het 
dienstjaar 1919. 

VERBETERI:"IG VA~ DRUKFOUTE:"I . 

GEDRUKT 

" ~ 

'" " • > "0 
o.i 0 " "0 • .D I . 0 'N -~ - - g "0 "" QJ~ , 

~> b.O> '" Ö ä5 0:: IQ! :>C 

I 1314 
2 

7 

I 14 
8 

I1 

14 1
1 

I, 
1 

29 

I 
30 

I 1314 
I 

" 
I 

I I 
- I 

, I" 

25 12 
, 

31 18 , 

38 2 
39 7 
45 29 
87 22 
98 13 

107 
I 
I 

108 R 
109 29 
IJl 18 
113 8 

5 
114 2 I 

3 , 
5 

I 116 4 
6 

23 
I 11 8 IR 

120 32 
31 
30 

122 36 
44 
5'1 

j·15 35 
34 
42 

STUK No. 

I 

~ I 
" " :2 
::: 
" "0 
<= 
0 

I 
2 

95 

lil 

206 

I 
419 

427 1 

" " "0 
~ 

" "0 
<= 

0 

I 

35. 

-
• 

Er staat: 

wordt vastgesteld 
Pensioenfonds voor landsdienaren. 

Bijdrage in de kosten van opleiding 
tot vliegenier. 

wordt vastgesteld 
. Volkstelling 

Kosten van een kweekschool tot op
leiding van meisjes van inheem
se hen landaard. 

Uitgaven voor de opricilling van een 
vliegkamp nabij Bandoeng. 

/6941740 I worden over dat jaar gebezigd 

dat het wenselielijk is de begrooting 

der begrooting 

zal zijn opgenomen / 69 millioen 

tweejaarlij ksehe 
3380 
Tc zamen .. . .. . .. / 16015 
(f 420) 
285 
285 
Zie het staatje. Rubriek: Bezoldiging 

per maand (Hoogste) staat onder
aan: 359 

319 b. 
/ 537420 
/7.81 5 

85000 koijang 
72000 koijang 
f 1091230 
/5940607 
/689024 
/12845060 
/544320 
/18114328 
/10000000 
/ 12252300 
/ 14 57H 3011 
J 2335 aco 
f 910000 
4879000 
15664 000 
tLinkerhelft): No. 3 
noot 83 
tLinkerhelft): No. 4 

I 
I 

Aan te brengen verandering. 

wordt voorloopig vaslgesteld 
Uitkceringen aan pensioenfondsen 

voor Enropeesehe en Inlandselie 
burgerlijke en militaire landsd ie
Ilar~n. 

Bijdrage in de kosten van de studie
afdeeling voor den luehtvaarldienst. 

wordt voorloopig vastgesteld 
Volkstelling en kantoor voor de be

vol kingsstatistiek 

Kosten van een kweekschool tot op
leiding van in landsche onderwij
zeressen. 

Inrichting van een vliegkamp nabij 
Bandoeng. 

/5963 140 
J worden voor dat jaar voorloopig aan-
1 gewezen 

dat het wenschelijk is de voorloopig 
vastgestelde begrooting 

der voorloopig vaslgestelde begroo
ting 

zal zijn opgenomen aan vlottende 
schu ld / 69 millioen 

driejaarlijksehe 
3840 
Te zamen . . .. .. f 20065 '5 aars 
(j 4200) 
310 
3\0 

350 

348 b. 
/573420 
.f 7.818 

72 000 koijang 
71000 koijang 
/ 1094230 
/5943607 
.f 692024 
J 12 84Q60 
.f 543920 
/ 18162 508 
/ 1000000 . 
/ 12257300 
/ 14 537300 
.f 2330000 
/910100 
4829000 
1561 4 100 
No. 4 
noot 82 
No. 5 
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I 
I .; 

:;;; "0 
:::I . 1 :~ 
~ 0 "0 
~Z ra 

o , äi 

6 

t 
."0 

t: 
o 

_t: 

... " ~> 
Cl:: 

16 1[1 145 
150 5 , 

2 I1 
1 , 

7 

8 
12 

13A 

14 

12}13 

18 

21 

23 
24 

27 

29 
37 
46 
47 

48 
2 

22 

2 

I 
3 

12 
1 

I 
II 

3 1 

:; I 
5 , 
5 

~ I 
3 
3 

4 
3 

19 4 . 3 
13 
15 

22 en7 4 
3 4 

23 
33 2311",30 

51 27 
53 

55 
59 
73 
83 

A9 
91 

14A' 2 

148' 12,4, 6 
14C 2 
14D I 
14E ,2,4.6 
15 9 

16 
28 

I 36 

43 
55 

56 
57 

[ 77 

29 I 

I 
R , 

23 
12 

31 

3 

I 
14 

13 

I 

22 I 
2 I " 

" 
" I1 

2,) 
" 

" 
" 
" 

I 
, 4 

" 1(2 
1 
3 

18 1 4 
2 
4 
3 
4 

19 
" 

39 ! 
I 

79 

86 
a 
b 
a 

, 1 a 

11 9 

165 
180 

203 

I 

a 

• 

Er slaat: 

(Linkerhelft) : No. 5 
(Linkerhelfl ): No. 73 
,Linkerhelft) : No. 77 

(Het onderste getal van de kolom 
is): 36 

27500 ki log ram 
geleidebrief 
Als naai 39. 
1000 
3750 
6000 
94000 
Bij noot 62 staat: 
f 149300.-
165000.-
250000 

f 2891500 
50309385 

19 19 

Boven aan de bladzijde slaat : Afd. 
111. 

Van het 
No. 37 
No. 37 
f 150 
onderdeel e 
De raming is verhoogd ...... . . 

noodzakelij ke ui lgaven 

No. 38 
tegen buitend ienststelling van een 

commissaris 2e klasse op f 4200 

No. 37 
No. 37 
nool 64 
In kolom Meer staat: f 2000. 

No. 43 
No. 52, a. 
waarVOOr mei het oog op verwachle 

onvolledigheid 

87 

95 
120 e. 
op den ondersten regel staat: aan 
110, c. 

middelbaar technisch 
Chincesc he onderwijzers en onderwij

zers en ondt:rwijzeressen 

29400 
f 41 500 
bijlage!! 
Uitgaven VOO( 
onderdeel i' 
48419 

Aan Ie brengen verandering. 

No. 6 
No. 77 
No. 81 
In te lasschen eene nool 280, lui

dende: 

TengeVOlge van de tijdsomstandighe
den wordt gerekend op aanschaf
fing in Indi~ van een gf OOt gedeelle 
der benoodigde grondstoffen. 

63 

72500 kilogram 
geleidegeld 
Als 11001 43. 
2000 
1750 
I regel hooger plaalsen. 
behoort in kolom "Meer". 
1918 
f 148400. -
165600. 
25000 
hel nummer \'an de bladzijde ont-

breekt. 

f 1 691 500 
50309 335 
Afd. 11. Dezelfde drukfout komt voor 

op de bladz ijden 24, 38, 40, 42, 44, 
46, 48, 50 en 52. 

het VOlgnummer van post No. 2 ont 
breekt. 

Van den 
No. 40 
No. 40 
f 180 
onderdeel b. 
Vervalt. 

No. 41 

-

Deze woorden behooren tusschen-
geplaatst Ie worden. 

No. 40 
No. 40 
noot 61 
Dit bedrag behoort te worden ge-

plaatst in kolom Minder. 

No. 44 
No. 53, a. 
waarvan met het oog op verwachte 

on voltalligheid 

91. Dezelfde drukfout koml voor op 
de bladzijden 4, 6, 8 . . .. 20. 

99 
120 e. 
van 
120, e, 
Invullen het woord Memorie. 
middelbaar en technisch 
Chineesche onderwijzers en onderwij

zeressen. 

186 vervalt, 187 wordt 186, 188 
wordt 187, 189 wordt 188. 

23400 
f 14345 
bij akten 
Bijdragen aan 
onderdeel j. 
48418 
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Begrooting 19 19 - Gedrukt stuk NO.l5. J 

Er staat : 

aan de nieuwe dier scholen 

Bij nool (160) slaat: nanalisten 

Op den ondersten regel van noot 
163 staat: f 262600 

Op den voorlaaisten regel van noot 
165 staat: k' 

zieken inrichting toegestane 

onderafdeeling 233a. 

111/5 b en VU6 b. 

op den laatsten regel van noot 34 
staat: 238 B en C. 

20 klerken 
(103 , 
ü24 10 
Pajarnan3n 
f 5473000 
299 
46000 
noot 68 
op den derden regel van noot 71 

staat: onderdee l 148 
274 
318 opzichters 
bij No. 6 
Bij dat werkplan 
f I 009 288 
bij volgnummer 

" 

42 slaat : 
43 

" 282 n "!l . 

4 hoofdingenieur \ 

f 11 0300 
f 267200 
f 367200 

I pro memorie Goudontginning. 
In de kolom Toelichting vóór de 

accolade staat : 62 ingenieurs 
I pro memorie Goudontginning. 
f 600 
f 725000 
Op regel 20 van de I ' kolom van 

het staatje staat: Klerkengelden 
en teekenloonen. 

Op het onderste staalje, kolom 1918. 
Aantal, staat -

c en I 
Zie voorts bladz ... ' van de Me

morie van Toelichting. 
Op regel 8 v. b. van nool I staat: 

60 000 ton 
Op regel 2 van kolon I van het 

staatje staat: Ingenieurs bij 's Lands 
mijndiensten. 

van Staatsspoor 
Het hoofd van de 3' kolom van 
het staatje geeft aan : Bijgekomen 

geraamd in 
In kolom I van den staat, regel 23 

van c Zoutverpakking staat: Onder
geschikt van personeel 

In den staat Raming der kapitaals
uitgaven onder 13 staat: ZOlit
brikette~ring 

• 
Aan te brengen verandering. 

aan de nieuw scholen 

het vo lgnummer van onderafdecling 
236 (Verdere uitgaven enz.) 
ontbreekt. Oe onderdeelen aan 
te duiden mei a en b. Het gedrukte 
getal 236 wijzigen in 237 
en hel getal 237 daaronder doorslaan 
Oe onderste 2 letlers in de 2e kolom 
doorslaan. 

analisten 

f 262000 

n 

zieken inrichting te Batavia toegestane 

onderafdeeling 257a. 

256b en 257b. 

264 en 265 
30 klerken 
(100) 
44400 
Pajall1an 
f 5473300 
290 
I regel hooger plaatsen. 
noot 67 

onderdeel 153 
298 
328 opzichters 
bij No. 4. 
Bij het werkplan van 1918 
f I 009000 
f 110000 
f 267000 
f 367000 
281 B 
3 hoofdingenieurs 
VervalI . 

63 ingenieurs 
2 enz. 
f 6500 
f :125000 

Klerkengelden, schrijf- en teekenloonen. 

Achter magazijnmeester in te vullen I 
c en i. 
Zie voorts de Memori e van Toelich

ting. 

50000 ton 

Moet op een nÎeuwen regel beginnen. 
van den Staatsspoorweg 

Het getal 1 ~1I7 achteraan bijvoegen. 

Ondergeschikt personeel van 

Zoutverpakking. 



4 Begrooting 1919-Gedrllkt stllk No 35 . 

H 

18} 

3 

5 

8 
9 

2 

19 I 36 

19C 

19F I 
19G 
19K 
19N 

20 

20A 

3 

2 

2 
I 
2 

4 
8 

33 
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11 
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15 

17 

19 
21 3 

3 
5 

23 1 
16 
17 
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44 
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4 I 
18 

116 

3 

15 

I 
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10 

6 

2 

8 
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2 
4 
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~ I 
2 

21 I 

427 
431 

4ïl 

:l 284 

I 1I ~ I 
, . 3 I 

3 I 

1 

1 1 

~ 1 

1 " 
2 
1 

ï I 
3
6 I 128 

, 124 

8 I 271 

c 

c 
1 

: 1 8 287 I a 

! 6292 1 c 
I 

i 6438 , a 
.6t/mG 440 

1 I I 
7 ' 

.' , 

Er staat: 

f 5 650 

voeding bemanning 

Op den 2'" regel van noot (0) 
staat: kapitaalsrekening 

(zie noot 17) 
Zie ook noot 16. 

Op het onderste staatje Automobiel
dienst Java, achterste kolom staat: 
f 33150 

Het op 2 na onderste getal is: 
40 

Het op 12 na onderste getal is: 
54725 

37ï46 25 
Infanterie 
Het op 1 na onderste getal is: 

76000 
5693140 
f 54300 
minder personeel 150 707 
f612982 
f 2 180 
41400 
1 277 100 
1322100 
In het staatje, 3. kolom, 2' getal van 

boven staat: 446500 
9- kolom 2. getal van boven: 

296500, 
13000 on Cardiffkolen, tegen 

f 065 .. t. . '" f 8450 
32000 
f 532000 
f 3 ï30 
f 300 
9055 
5000 
onderafdeeling 45 
104071 70 
59905 
f 1720 
2292 
secretarissen en het verder personeel 

572<7 
5825 b07 
Reis- en verblijfkosten 
UJtgifie van gronden enz. 

onderafdeeling 236 
onderafdeeling 233 B 
263650 
onderafdeeling 243 en 214 

249 

" 
" 

247 
248 
255 

447 044' 
onderafdeeling 267 
23735 
onderafdeeling 268 
10076 

416, onderdeel b. 
542200 

Aan te brengen verandering. 

f 5660 

voedinggeld bemanning 

kapitaalsuitgaven 

(zie noot 16) 
Zie ook noot 15 

Vervalt. 

De a.nduiding van onderdeel c. 
ontbreekt. 

840 

54ï 50 
3574625 
A rti lIerie 

6ïOOO 
5963140 
f 24300 
minder personeel 153 167 
f 615442 
f 4640 
1400 
9112 100 
947 100 

946500 

621500 

Vervalt. 
3200 
f 512000 
f 3700 

: behoort I regel lager te staan. 

45000 
onderafdeeling 142 
10 407 140 
Behoort 1 regel hooger te staan. 
f 1 720000 
37080 
secretarissen van de immigratie 

missie en het verder personeel 

22439 
5825 806 
Hiervoor ie letter a plaatsen. 

com-

Wordt onderafdeeling 128 onderdeel b. 
De aanduiding 124, c vervalt. 

onderafdeeling 260 
onderafdeeling 259 
267250 
onderaldeeling 270 en 271 

276 
274 

" 
275 
282 

477044 
onderafdeeling 291 
25735 
onderafdeeling 292 
10075 
Behooren 1 regel hooger. 
444, onderdeel b. 
542500 



VOLKSRAAD - ZITTING 1918 -I. 

Begrooting van Nederlandsch-Indië voor het 
dienstjaar 19 I 9. 

A~'lENDEME:'IrTEN . 

GEDRUKT STUK No. 36. 

h. In Hoofdstuk 1 der Uitgaven, afdeeling IV, on
derafdeeling 36 : opleiding van candidaat-ambtenaren 

I. Amendementen van de heeren Slibbe, Schumann, voor Chineesche zaken en daarmee in verband staande 
Waworocntoe en Kamil. uitgaven, te verminderen met / 100.- en alzoo te bren

gen op f 4250.-. 

Ingezonden 17 Juni 191 8. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen: 

a. In Hoofdstuk I der Uitgaven, afdeeling IJ, onder
afdeeling 4, het bedrag uitgetrokken voor onderdeel a: 
opleidin~ van candidaten in de rechtswetenschap t'ot 
ambtenaren bij de rechterlijke macht in N.-I., te vermin
deren met f 5000. - en al zoo te brengen op f 75000. - . 

11. In Hoofdstuk I der Uitgaven, afdeeling IH, on
derafdeeling 14, het bedrag uitgetrokken voor onder
deel a: opleiding van candidaat-aspirant-verificateurs 
benevens daarmee in verband staande uitgaven , te ver
minderen met f 2000.- en al zoo te brengen op f 30000.- . 

c. In Hoofdstuk I der Uitgaven, afdeeling lIl, onder
afdeeling 25: kosten van bekendmakingen en mededee
lingen met betrekking tot de aanwerving, opleiding en 
uitzending van personen voor den Indischen dienst en 
daarmee in verband staande uitgaven\ geheeJ te doen 
vervallen. 

ti. In Hoofdstuk I der Uitgaven, afdeeling Hl, onder
afdeeling 28: studietoelagen aan jongelieden, die aan de 
Technische Hoogeschool te Delft voor civiel ingenieur of 
bouwkundig ingenieur studeeren en bestemd zijn om na 
volbrachte studie in den Indischen dienst te treden, 
benevens andere met de opleiding in verband staande 
uitgaven, te verminderen met I 7500.- en alzoo te bren
gen op f 85500.-. 

e. In Hoofdstuk I der Uitgaven, afdeeling IV, onder
afdeeling 33: kosten der hoogere vorming van Neder
landsch-Indische bestuursambtenaren, te verminderen met 
f 3000.- en alzoo te brengen op f 46000.-. 

z. In Hoofdstuk I der Uitgaven, afdeeling IV, onder
afdeelir.g 38: opleiding van candidaat tolken voor de 
Japansche taal, te verminderen ' met f 1000.- en alzoo 
te brengen op f 8000.- . 

J. In Hoofdstuk J der Uitgaven, afdeeling V, onder
afdeeling 45, het bedrag uitgetrokken voor onderdeelg, 
studietoelagen aan jongelieden in het bezit van de onder
wijsakte, die zich verbinden, om na verkrijging van de 
hoofdakte in den Indischen dienst te treden, te vermin
deren met f 15000. - en alzoo te brengen op f 185000.
en onderdeel /i.: kosten van aanvullend onderw ijs in Ja
vaansch en Maleisch ten behoeve van aanstaande Indiscbe 
ambtenaren aan de Rijks universiteit te L.eiden, geheel 
te doen vervallen. 

k. In Hoofdstuk I der Uitgaven, afdeeling V, onder
afdeeling 46: bpvorderen van de studie voor middelbare 
akte, te verminderen met f 1500. - en alzoo te brengen 
op f 18500. -- . 

t. In Hoofdstuk I der Uitgaven, afdeelin g V, onder
afdeeling 49, het bedrag uitgetrokken voor onderdeel c: 
opleiding voor de betrekkin g- van ambtenaren voor de 
beoefening van Indische talen of voor een daaraan ver
wanten werkkring te verminderen met/2000. - en alzoo 
te brengen op f 4500. 

1Il. In Hoofdstuk I der Uitgaven, afdeeling V, onder
afdeeling SS, het bedrag uitgetrokken voor onderdeel b: 
toelagen aan de studenten in de geneeskunde, die zich 
verbinden voor Gouvernements arts bij den burgerlijken 
geneeskundigen dienst, te verminderen met f 6000.- en 
al zoo te brengen op f 94000. - . 

lt. In Hoofdstuk I der Uitgaven, afdeeling VI, onder-
j, In Hoofdstuk I der Uitgaven, afdeeling IV, on- afdeeling 68, het bedrag uitgetrokken voor onderdeel a, : 

deraldeeling 34: studietoelagen aan candidaat Indische opleiding van candidaat houtvesters, benevens daarmee 
ambtenaren, alsmede andere met de opleiding in verband in verband staande uitgaven te verminderen met/4000.
staande uitgaven, te verminderen met J 15000.- en alzoo en alzoo te brengen op f 56000.-. 
te brengen op f 148000.-. 

o. In Hoofdstuk 1 der Uitgaven, afdeeling VI , on-
g. l n Hoofdstuk I der Uitgaven, afdeeling IV, onder- derafdeeling 69: opleiding van ambtenaren voor de In

afdeeling 35: onderwijs in paardrijden aan candidaat landsche visscherij en daarmee verband houdende uit-
1 ndische ambtenaren en daarmede in verband staande gaven, te verminderen met / 500.- en alzoo te breI' 
uitgaven, geheel te doen vervallen. gen op f 7000.-. 
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p. In Hoofdstuk I der Uitgaven, afdeeling VI, onder
afdeeling 70, het bedrag uitgetrokken voor onderdeel a: 

opleiding van candidaat veeartsen voor den burgerlijken 
veeartsenijkundigen dienst benevens daarmee in ver
band staande uitgaven, te verminderen met f 1500 - en 
,!Izoo te brengen op / 23200.- . 

q. In Hoofdstuk I der Uitgaven , afdeeling VI, onder
afdeeling 71, het bedrag uitgetrokken voor onderdeel b: 
studietoelagen aan jongelieden, die na met goed gevolg 
aan de Technische Hoogeschool te Delft het propaedeu
tisch examen voor scheikundig ingenieur te hebben af
gelegd in opleiding worden genomen en om na volbrachte 
studie als technoloog in den Indischen dienst te treden, 
te verminderen met / 300.- en alzoo te brengen op 
/3700.-. 

r. In Hoofdstuk I der Uitgaven, afdeeling VIII, on
derafdeeling 78, het bedrag uitgetrokken voor onder
deel a: opleiding van candidaat mijningenieurs benevens 
daarmee in . verband staande uitgaven, re verminderen 
met / 1200. - en alzoo te brengen op / 18800-. 

S . In Hoofdstuk I der Uitgaven, afdeeling VII, on
derafdeeling 86, het bedrag uitgetrokken voor onder
deel a: 1 e: kosten voor opleiding van candidaat opzieners 
voor de Ombilinkolen ontginning, te verminderen met 
/ 1000. - en alzoo te brengen op / 15000.- . 

t. In Hoofdstuk I der Uitgaven, afdeeling VIII. on
derafdeeling 87, het bedrag uitgetrokken voor onder
deel ale: kosten voor opleidi ng van candidaat opzieners 
voor de Poeloe-Laoet kolenontginning, te verminderen 
met / 400. '- en alzoo te brengen op / 4600.-. 

u . In Hoofdstuk I der Uitgaven, afdeeling VIII on
derafdceling 89. het bedrag uitgetrokken voor onder
deel a 4e: studietoelagen aan candidaat ingenieurs voor 
Post-, Telegraaf- en Telefoondienst te verminderen met 
/ 2000.- en al zoo te brengen op / 24000.-. 

V. In Hoofdstuk I der Uitgaven, afdeeling X, onder
afdeeling 119: opleidingskosten van jongelieden, die uit
gezonden worden voor de betrekking van stuurman bij 
de Gouvernernents marind en met die opleiding in ver
band staande uitgaven, te verminderen met /2000.- en 
alzoo te brengen op / 23000.- . 

STIBBE. 
SCHUMANN. 
WAWOROENTOE. 
KAMIL. 

Il. Amendement van de heeren Stibbe, Stokvis en 
Van Hinloopen Labberton. 

Ingezonden 17 Juni 191 8. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen: 

a. 10 Hoofdsluk I der Uitgaven, Afdeeling V, de 
onderafdeeling 48: kosten van leergangen over Indische 
onderwerpen (en behoeve van onderwijzers en onderwij
zeressen bij het lager onderwij s, geheel te doen vervallen. 

Toe I i eh tin g. 

Deze post zou alleen reden van bestaan hebben, indien 
zij, die deze leergangen volgen, voor Indi~ bestemd zou
den zijn. 

b. Jn Hoofdstuk II der Uitgaven, Afdeeling V, de 
onderafdeeling 244: uitgaven in verband met de ophef
fing van den dienst der pestbestrijding als afzonderlijken 
diensttak, geheel te doen vervallen. 

Toe I i c h tin g. 

Het schijnt gewenscht dezen dienst als afzonderlijken 
diensttak te handhaven. 

c. In Hoofdstuk I der Uitgaven, Afdeeling VI, onder
afdeeling 60; het bedrag uitgetrokken voor onderdeel a: 

bijdrage in de kosten van de Rijks boogere land-. tuin
en boschbouwschool, geheel te schrappen. 

d. In Hoofstuk Il der Uitgaven, Afdeeling VU, 
onderafdeeling" 300, het bedrag uitgetrokken voor onder
deel c: gevangenissen, te vermeerderen met /882000.-, 
ten einde de in 1910 tot 191 2 aangevangen werken in 
1919 te voltooien. 

e. In Hoofdstuk II der Uitgaven, Afdeeling VII, 
onderafdeeling 300, het bedrag uitgetrokken voor onder
deel;": gebouwen ten behoeve van den burgerlijken ge
neeskundigen dienst, te vermeerderen met / 200000.- , 
ten einde den bouw van een centrale ziekeninrichting ter 
hoofdplaats Semarang te bespoed igen. 

• 

STIBBE. 
VAN HINLOOPEN LABBERTON. 
STOKVIS. 
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Begrooting van Nedcrlandsch-Indiö voor het 
dienstjaar 1919. 

AMENDEMENT. 

GEDRUKT STUK Ka. 37. 

Amendement van de heeren Koning, Bosscha en Laoh. 

Ingezonden 20 J ulli 191 8. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen 
in Hoofdstuk 11 der Uitgaven. Afdeeling Il , onderaf
deelingen 52 en 53 het totaal bedrag te verminderen 
met een som van f 151.155, zijnde de gelden in 1919 be
noodigd voor de ,uitbreiding van den immigratiedienst 
na de in werkingtreding op 1 April jl. van het Koninklijk 
Besluit van 19 16 Staatsblad 47 en bij de suppletoire 
begrooting een bedrag aan te vragen voor een uitbrei
ding op bescheidener schaal. 

• 

KONING. 
BOSSCHA. 
LAOH. 



· , 
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Begrooting van Nederlandsch-Indië voor het 
dienstjaar 1919. 

AMENDEMENTEN. 

GEDRUKT STUK No. 38. 

1. Amendement van de heeren Rivai, Radjiman, Van 
Hinloopen Labberton en Tjipto Mangoenkoesoemo. 

Ingezonden 18 Juni \9\8. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te st ellen 
In H oofdstuk II der Uitgave, afdeeling V, onderaf

deeling 236, bet bedrag uitgetrokken voor uitgaven van 
persoonlijken aard voor den burgerlijken geneeskundigen 

. dienst in het algemeen te verhoogen met f \. - en alzoo 
te brengen op f 350 739.- . 

Toelichting. 

Het salaris van de Indische artsen is langzamerhand 
te klein gebleken, om verloop in het corps te kunnen 
voorkomen. Daartegen wordt thans nog gewaakt door 
de handhaving van de acte van verband, die moraliter 
niet te verdedigen is, en zooals ze in de praktijk werkt 
gelijk is te steUen met de zoo veroordeeltJe poenale sanctie 
in de K_oelieordonnantie en in onze eeuw niet thuis meer 
hoort. 

Ten einde een stel Indische artsen, niet door draco~ 
nische maatregelen en verbintenissen te binden, die slechts 
ontevredenheid in bet corps kunnen veroorzaken in dienst 
te kunnen houden, wordt de volgende salaris-regeling 
voor de Indische artsen en geneeskundigen voorgesteld: 

1. Beginsalaris van f 250.-, 
2. Eén driejaarlijksche verhooging van f 100.-, 
3. Drie driejaarlijksche salarisverhoogingen vanf50.-, 

zoodat na een diensttijd van 1 2 jaren het maximum
salaris van f 500.- wordt bereikt, in plaats van het 
huidige van f 550.- rIa een diensttijd van 25 jaar. 

Deze salarisherziening zou van terugwerkende kracht 
kunnen worden verklaard tot het jaar 1908. 

RIVAI. 
RADJIMAN. 
VAN HINLOOPEN LABBERTON. 
TJIPTO MANGOENKOESOEMO. 

2. Amendement van de heeren Rivai, Van Hinloopen 
Labberton, Radjiman, Mangoenkoesoemo, .Sastrowidjono 
en Moeis. 

Ingezonden 18 Juni 19\ 8. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen: 
In Hoofdstuk II der Uitgaven, afdeeling IV, de onder

afdeeling 111 geheel te doen vervallen. 

Toe I i c h tin g. 

Aangezien van een op moderne leest geschoeide volks-

telling en bevolkingsstatistiek in 19\9 niets terecht kan 
komen, de uitvoerbaarheid van één en andere eerst in 
1925 verwacht kan worden, wordt voorgesteld den post 
van f 400.000 (afd . IV, onderafd. 111) te schrappen. De 
in \9\9 te verrichten voorloopige werkzaamheden zouden 
aan een der afdeelingen van het Departement van Binnen
landseh-Bestuur zijn op te dragen. 

RIVAI. 
VAN HINLOOPEN LABBERTON . 
RADJIMAN. 
MANGOENKOESOEMO. 
SASTROWIDJONO. 
MOEIS. 

3. Amec.dement van de heeren Van der Jagt, Stibbe, 
Gerritzen en Koning. 

Ingezonden \7 Juni \91 8. 

De ondergeteekenden bebben de eer voor te stellen : 
In Hoofdstuk II der Uitgaven, afdeeling I, de onderaf

deeling 9 j, n Werkzaamstelling ter Algemeene Secretarie 
van twee Controleurs van het Binnenlandsch Bestuur 
voor de vorming van volledig geschikte eandidaten voor 
de hoogere rangen bij den bestuurs dienst" te doen 
vervallen. 

VAN DER JAGT. 
STIBBE. 
GERRITZEN. 
KONING. 

4. Amendement van de heeren Van der Jagt, Ger
ritzeo, Ketner en Koesoemo Joedo. 

. Ingezonden 17 Juni \91 8. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen: 
In Hoofdstuk IJ der Uitgaven,afdeelingIII,aandeonder_ 

afdeeling 65 een nieuwen post toe te voegen voor: "Aan
maak van muntpapier" ten bedrage van f 200.000 en 
mitsdien het totaal bij die onderafdeeling uitgetrokken 
bedrag te brengen op f 201.500. 

l' 0 e I i c h tin g. 

Nederlandseh-Indië mist een Muntinrichting. Ook ont
breekt hier te lande een inrichting waar bank of munt
papier, hetwelk goede waarborgen geeft tegen verval
sching, kan worden aangemaakt. Tot dusverre betrok 
de Staat de voor den geldsomloop benoodigde zilveren . 
munt uit Nederland, terwijl ook de Javasche Bank het 
door haar benoodigde bankpapier uit Nederland liet ko
men. De tegenwoordige oorlog heeft echter duidelijk 
aan het licht gebracht, dat Indiê voor de bevrediging 
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van do behoeften van zijn geldsomloop geenszins onder 
alle omstandigheden op Nederland rekenen kan. Het 
is daarom in de allereerste plaats noodig, dat Neder
landsch-Indiê een reserve aanlegt van muntpapier van 
coupures van J 1 en f 2.50, die gebruikt kan worden 
voor het geval dat uitzending van de benoodigde zilve
ren specie van uit Nederland hetzij moeilijk, hetzij on· 
mogelijk wordt. De R egeeri ng is reeds doende om een 
voorraad muntpapier uit Amerika te laten komen, ten 
einde dat papier te doen dienen als surrogaat voor de 
zilveren munt, waarvan de voorraad hier te lande hoe 
langer hoe meer terugloopt, terwijl de aanvulling daar
van onder de tegenwoordige omstandigheden niet wel 
mogelijk is. Het wil den ondergeteekenden echter voor
k omen dat in deze richting voortgegaan moet worden 
zoodat op de begrooting voor 1919 een post: Aanmaak 
van muntpapier, niet mag ontbreken . 

VAN DER JAGT. 
GERRITZEN_ 
KETNER. 
KOESOMO JOE DO. 

5. Amendent van de heeren Stibbe, Djajadiningrat, 
Koesoemo Oetoyo, Stokvis, V an Hinloopen Labberton en 
Kamil. 

Ingezonden 17 Juni 1918. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen: 
In Hoofdstuk II der Uitgaven, afdeeling IV, het bedrag 
uitgetrokk en voor onderafdeeling 101 "Herziening van de 
inkomsten der districtshoofden~ wedana's van politie, 
patih's en regenten op Java en Madoera (met uitzon· 
dering- van de Vorstenlandenf' te verhoogen met 
f 10.000.- en mitsdien te beren gen op J 372.000.-. 

Toe 1 i c h tin g . 

Deze verhooging is voorgesteld omdat het den 
onderteekenaren wenschelijk yoorkomt, dat aan de 
districtshoofden en wedana's van politie driejaarlijksche 
traktementsverhoogingen gegeven worden in stede van 
vierjaarlijksche. 

STIBBE. 
DJAJADININGRAT. 
KOESOEMO OETOEYO. 
STOKVIS. 
VAN HINLOOPEN LABBERTON. 
KA MIL. 

6. Amendement van de heeren Stibbe, Stokvis, Van 
Hinloopen Labberton en Koesoemo Oetoyo. 

Ingezonden 17 Juni 191 8. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen: 
In Hoofdstuk I der Uitgaven, afdeeling V, het bedrag 
uitgetrokken in onderafdeeling 47 voor "Beschikbaar. 
~telling van beurzen voor de universitaire studie van 
onbemiddelde Indische jongelieden" te verhoogen met 
t 110.400.- en mitsdien te brengen op f 120.000.-

STrBBE. 
STOKVIS. 
,vAN HINLOOPEN LABBERTON. 
KOESOEMO OEIOYO. 

7. Amendement van de heeren Van Hinloopen Lab· 
berton, Stibbe, Abdoel Moeis, Waworoentoe, Tjipto Ma· 
ngoenkoesoemo, Tjokkroaminoto en Moehamad Thajeb. 

Ingezonden 17 Juni 1918. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen : 
In Hoofdstuk II der Uitgaven, afdeeling V. het bij 

onderafdeeling 229 b voor "Aanvangsbezoldigingen, voor· 
loopige inkomsten en toelagen van predikanten, R oom· 
sch-Katholieke geestelijken, godsdienstonderwijzers en der· 
gelijke tot voorziening in de godsdienstige behoeften van 
militairen in de garnizoenen en van de minder gegoede 
leden der Christelijke gemeen ten aangestelde personen. 
alsmede hulppredikers en Inlandsche leeraren bij Inland
sche Christen gemeenten, benevens beloon ingcn voor bui
tengewone werkzaamheden ", uitgetrokken bedrag te ver· 
minderen met f 10.890.- en mitsdien te brengen op 
f 472. 110.-. 

Toe 1 i c h tin g. 

In verband met de gewenschte algeheele scheiding 
van kerk en staat schijnt het noodig geellerlei verdere 
uitbreiding aan geldelijken steun aan kerk genootschap. 
pen te geven. 

VAN HINLOOPEN LABBERTON. 
STrBBE. 
AB DOEL MOEIS 
WA WOROENTOE. 
TJIPTO MANGOENKOESOEMO. 
TJOKROAMINOTO. 
MOHAMAD THAJEB. 

8. Amendement van de heeren Van Hinloopen Lab
berton, Cramer, Koesoemo Oetoyo, Tjipto Mangoenkoe. 
soemo, Stibbe, Mohamad Thajeb en Abdoel Moeis. 

Ingezonden 17 Juni 191 8 . 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen: 
In Hoofdstuk II der Uitgaven, afdeeling V, de onder· 

afdeeling 231 d voor "Bijdrage iu de kosten van een 
kerkgebouw voor de Protestantsche gemeente te Amba· 
rawa Ol te doen vervallen. 

VAN HINLOOPEN LABBERTON. 
CRAMER. 
KOESOEMO OETOYO. 
TJIPTO MANGOENKOESOEMO. 
STrBBE. 
MOHAMAD THAJEB. 
ABDOET. MOEIS. 

9. Amendement van de beeren Stibbe, Schumann en 
Van der J agt. 

Ingézonden 18 Juni 191 8. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen: 
In Hoofdstuk II der Uitgaven, afd eeling VI, het bij 

onderafdeeling 272 a uitgetrokken bedrag voor: Bezol
digingen van den inspecteur en den adjunct. inspecteur 
van 's Lands koffieteelt" te verminderen met f 1 0.800 en 
mitsdien te brengen op f 9.600. 

STrBBE. 
SCHUMANN. 
VAN DER JAGT. 



10. Amendement van de heer en Stibbe. Van der J agt 
en Gerritzen. 

Ingezonden 17 Juni 1918. 

D e onderget"ekcnden hebben de eer voor te stellen. 
In Hoofdstuk n der Uitgaven. afdeeling VI. aan de 
onderafdeeling 286 een nieuwen post toe te voegen voor 
" Voorschotten en andere hulp aan visschcrijvereenigingen" 
ten bedrage van f 100000 en mitsdien het totaal bij 
die onderafdeelin g uitgetrokken bedrag te brengen op 
j 329.850. 

STIBBE. 
VAN DER JAGT 
GERRlTZEN. 

11. Amendement van de heeren Stokvis, Van Hin

loopen Labberton en Kamil. 

Ingezonden 17 Juni 1918. 

De ondergetcekenden hebben de eer voor te stellen. 
In lIoofdstuk Il der uitgaven . Afdeeling VIl, hd l>edrag 
uitgetrokken bij onderafdeeli ng 300 voor "Gebouwen 
voor den burgerlijken dienst, voor zoo ver niet afzonder
lijk uitgetrokken" te verminderen met f 1 en mitsdien 
te brengen op t 8.7 060-\9 . 

Toe li chti n g: 

D e bedoeling van dit amendement is, een uitspraak 
van · den Volksraad te verkrijgen ten gunste van een 
meer sobere opvatting bij den bouw van opleidings- en 
kweekscholen voor Inlanders, i. c. van de voorgestelde 
kweekschool voor lnlandsche ambtenaren te Fort de 
Koek. 

Daar het juiste bedrag, waarmee te dien einde de onder
afdeeHng zou dienen te wordcI) verminderd, bezwaarlijk 
thans reeds is te ramen, bepalen ondergeteekenden zich 
tot een verminderin g van den post met f 1, opdat in 
deze ontwerpbegrooting reeds dadelijk hunne bedoeli ng 
kan blijken. 

12. 

STOKVIS. 
VAN HINLOOPEN LABBERTON. 
KAMIL. 

Amendement van de heeren Stibbe. Van Hinloo· 
pen Labberton en K oesoemo Oetoyo. 

Ingezonden I 7 Juni 19 18. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen: 
In Hoofdstuk II der Middelen de onderafdeeling 2: Te
rugbetaling van gerechtskosten in strafzakenf35.800.- . 
te doen vervall en. 

STIBBE. 
VAN HINLOOPEN LABBERTON. 
KAMIL. 

13. Amendement van de heeren R adjiman. Tjokro
aminoto en Rivai. 

Illgezonden 17 Juni 191 8. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen : 
In Hoofdstuk II der middelen de onderafde.:>ling 10: 
Bijdrage van den Soesoehoenan van Soerakarta in de 
voedingskosten van gevangen gezette onderdanen in zijn 
gebied f 27;381.-, te doen vervallen. 
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Toe li e h ti n gen. 

Bij den overgang van de rechtspleging en rechtspraak 
van he t Soenansrijk van Soerakarta in handen van het 
Gouvernement, hetwelk geschiedde op aandrin gen van de 
Regeering van Nederlandsch-Indië, is volgens den brief 
van den Resident van Soerakarta dd. 2 Mei 1903 110. 3133 
onder meer bepaald. dat de voedingskosten van de ge
vangen gezette Socnan's onderdanen voor rekening van 
het Gouvernement van Nederlandsch- Indië zouden wor
den gebracht. 

Niettegenstaande deze overeellkomst zooals zij in bo
vengenoemden officieelell brief is vastgelegd, heeft de 
Soenan van de op elkaar vclgende Residenten van Soe
rakarta in de jaren 1905 - 1913 schriftelijke verzoeken 
ontvangen, teneinde de bovenbedoelde voedingskosten 
uit Soenan's kas te betalen, waartegen de Soenan steeds 
bezwaren had op grond van de éénmaal .vastgelegde over
eenkomst niet alleen, maar ook, o mdat de gevangen ge
zette onderdanen slechts voor het Gouvernement zijn 
werkzaam gesteld. 

In 19 13 on tving de Soenan opniew een schrijven van 
denzelfden inhoud. waarin bovendien den raad werd ge
geven de som in ieder geval te betalen in afwachting 
van het antwoord van den Landvoogd op eventueele 
door den Socnan in te dienen bezwaren . 

Op de door den Soenan in verband hiermede gebrachte 
bezwaren van den Landvoogde is echter geen antwoord 
ontvangen. 

De ondergetcekcnd cll meen en hierbij te moeten ver
klaren, dat de actie in de bovengenoemde zaak d00r de 
verschillende Residenten van Soerakarta gevoerd niet 
strookt met de hooge W aardigheid van de Regeering van 
de1'e landen en spreken daarom den \Vûnsch uit, dat de 
Volksraad termen zal vinden de begane onbillijkheid weg 
te nemen door hare stem te geven tot afvoering van dezen 
post en het bedrag terug te geven aan den Soesoehoenan. 

RADJIMAN. 
T]OKROAMINOTO. 
RIVAL 

14. Amendement van de heeren Tjipto Mangoenkoe
soemo, Rivai, V an Hinloopen Labberton, Sastrowidjono, 
Moeis, Tjokroaminoto en Waworoenroe. 

In gezonden 18 Juni 1918. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen: 
In Hoofdstuk Il, afdeeling I, onderafdeeling 8 het voor 

den Volksraad uitgetrokken bedrag te vermeerderen met 
f 150.000.- en alzoo te brengen op f 300.000.-. 

Toe 1 i c h tin g. 

D e bedoeling van deze verhooging is te voorzien in de 
meerdere uitgaven, welke zullen voortvloeien uit de toe~ 
legging van een matig salaris aan de leden van den 
V olksraad en het maken van comm Îssie- en andere reizen 
in verband met "le droit de s'enquéri aan de leden van 
den Volksraad toegekend. 

TJIPTO MANGOENKOESOEMO. 
RIVAL 
VAN H1NLOOPEN LABBERTON. 
SASTROWIDJONO. 
MOEIS. 
TJOKROAMINOTO. 
WAWOROENTOE. 
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1 S. Amendemenl van de beeren htlangoenkoesoemo, b. met / 50.- 's maands bij benoeming als 1 e onder
wijzer aan een H. I. S.; Tjokroaminoto, Dwidjosewojo, Stokvis, Sastrowidjono, 

Abdoel Moeis. 
Ingezonden 17 Juni 191 8. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen: 
In Hoofdstok 1I der Uitgaven, afdeeling V, aar. de 

onderafd eeling 205 een nieuwen post toe te voegen voor: 
"opleiding van Inlandsche leerkrachten (opening van 1 
hoogere kweekschool, 3 gewone kweekscholerr en 6 nor
maalscholen voor jongens" ten bedrage van /225.000 en 
mitsdien het totaal bij die onderafdeeling uitgetrokken 
bedrag te brengen op / 294.650. 

Toe I i c h t in g . 

De bedoeling van dit amendement is de drin gend noo
dige voorziening in geschikte onderwijskrachten zoo spoe
dig mogelijk te ooen plaats hebben. 

De post zou dan voor eerste inrichting eo geregelde 
uitgaven verhoogd moeten worden met de volgende he
dragen: 
a. tel! behoeve van de hoogere kweekschool / 30.000 
b. ten behoeve van de 3 kweekscholen: 

3 X / 25.000 = . " 
75.000 

c. ten behoeve van de 6 normaalscholen voor 
jongens: 6 X 20.000 = . " 120.000 

/225.000 Totaal . 

MANGOENKOESOMO. 
T]OKROAMINOTO. 
DWIDJ OSEWO]O. 
STOKVIS. 
SASTROWID]ONO. 
ABDOEL MOEIS. 

16. Amendement van de heeren Dwidjosewojo, Sastro-
widjono, s'Jacob, Mangoenkoesoemo, Tjokroaminoto, 
Kamil, en Abdoel Moeis. 

Ingezonden 17 Juni 19 18. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen . 

c. met / 75.- 's maand. bij benoeming als school
opziener, taal- of teekenonderwijzer ~an een Kweek
of Opleidingsschool en als onderwijzer aan een Nor
maalschool; 

d. met f 125. - 's maands bij benoeming als hoofd
opziener van de dessascholen . 

C. Voor onderwijzers afkomstig van een Normaal
school: 

/ 40. - 's maands met zes driejaarlijksche verhoo
gingen van / 10.- 's maands en / 20.- 's maands daar
boven voor het hoofdschap op een 2e klasse school. 

D. Voor niet opgeleide onderwijzers met een ac te van 
goeroebantoe : 

/ 30.- 's maands met zes driejaarlijksche verhoo
gingen van f 7.50 's maands, en f 15.- 's maands daar
boven voor het hoofdschap van een 2e klasse school, en 

E. Voor niet opgeleide onderwij zers met een acte van 
kweekeling: 

/ 25. - 's maands zonder meer. 
Berek ening der verhoogingen van den post. 
A. Van het beginsalaris : 

a. van 60 onderwijzers afkomstig uit de 
hoogere kweekschool van Poerworedjo 
12 X40X/ 20.- = / 9.600.- + 5 X 
20 X/ 20.- = / 2.000 ....... . .. . .... f 11.600.-

b. 

c. 

d. 

van 17 2 taal- en teekenonderwijzers bij 
kweek- en opleidingsscholen. onderwij
zers bij normaalscholen en schoolopzie
ners bij het inl. en volksonderwijs 12 X 
172X/ 20.- = . : .................. " 
van 4 hoofdopzieners bij het volksonder-
wijs 12X4X /35.- = ............ . 
van 233 opgeleide onderwijzers bij het 
Holl. Inl. onderwijs 12 X 233 X 
f 15.- = .......................... n 

e. van 160 hulponderwijzers afkomstig van 
een normaalschool 1 2 X 80 X /I 0.- = 

41.280.-

' 1.680.-

41.940.-

/ ~'.600,- + 5 X 80 X / 10.- = 
/ 4.000.- ~ . ... . ...... ... . ........ " 
van 4.500 niet opgeleide hulponderwij-
zers 12 X 4500 X/ 5.- = .. ....... . " 

In Hoofdstuk II der Uitgaven, afdeeli ng V, de omschrij
ving van onderafdeeling 210' te ver vangen door: "nieuwe 
regeling van de bezoldigingen van opgeleide en niet f. 
opgeleide Inlandsche onderwijzers" en het bij die 
onderafdeeling uitgetrokken hedrag te verhoogen met g. van 614 kweekelingen 12 X 614 X 

/10.-= ............. · .. · · · .. ·· ··" 

13.600,-

270.000.-

73.680_-
/ 852.640.- en mitsdien te brengen op / 1.209.340.-. 

Toe I i c h tin g. 

De . bedoeling van dit amendement is de dringend 
noodige verbetering van de Inlandsche onderwijzers
bezoldiging zoodanig te regelen, dat de voorziening in de 
noodige onderwijskrachten gewaarborgd wordt. 

De tractementsregeling ware daartoe vast te stellen 
als volgt: 

A . Voor onderwijzers afkomstig uit de Hoogere 
kweekschool van Poerworedjo: 

/ 120.- 's maands met zes driejaarlijksche verhoo
gingen van / 30.- 's maands. 

B. Voor onderwijzers afkomstig uil een kweekschool ; 
/ 60 . .,- 's maands met zes driejaarlijksche verhoogingen 

van / 15.- 's maands, met dien verstande, dat het be
ginsalaris zal moeten worden verhoogd: 
a. met f 15.- 's maands bij plaaJsing als onderwijzer 

aan een H. 1. S. dan wel bij benoeming als hoofd van 
een 2e klasse school, 

-----
/453.789.-

Daartegenover staat een vermindering 
van het beginsalaris van 11 9 eerste inl. 
onderwijzers bij het HoH. In\. onderwijs 
12 X 11 9 X f 5.- = . ...... ... . .. .. .. . , " 7.140.-

-----
/446.640-

B. Van regelmatige verhoogingen der 
bezoldigingen l>i X / 812.000.- = . . ... . " 406.000.-

Totaal generaal . .... . / 852. 640.-

DWID]OSEWO]O. 
SASTROWID]ONO. 
S'JACOB. 
MANGOENKOESOEMO. 
T]OKROAMINOTO. 
KAMIL. 
ABDOEL MOEIS. 
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Begrooting van Nederlandsch-Indië voor het 
dienstjaar 1919. 

MOTl ES. 

GEDRUKT STUK No. 39. 

1. Motie, voorgesteld door de heeren Stokvis, KamiI, 
Schumann, Tjokroaminoto, Waworoentoe, Sastrowidjono 
en Dwidjosewojo. 

De Volksraad, overwegende, dat naast oprichting van 
Fröbelscholen voor toekomstige leerlingen van Euro
peesche en Hollandsch-Chineesche scholen de voorziening 
in dergelijke inrichtingen ook voor kinderen, die de 
Hollandsch·lnlandsche scholen zullen bezoeken, niet mag 
ontbreken, noodigt den Gouverneur-Generaal uit nog in 
den loop van het komende dierst jaar bij den Volksraad 
een begrootingswijziging tot dat doel voor te brengen. 

2. Motie, voorgesteld door de heeren Stokvis, Schu
mann en Kamil. 

De Volksraad, overwegende, dat de algemeene be
schouwingen bij de toelichting op afdeeling VII van de 
ontw~rpbegrooting van Nederlandsch-Indil! voor het 
dienstjaar 1919 de slotsom wettigen, dat spoedeischende 
bouwwerken ernstige vertraging in de uitvoering onder
vinden, onder meer "als gevolg van het steeds nijpender 
wordend gebrek aan technisch personeel", noodigt den 
Gouverneur-Generaal uit om ten aanzien van de drin. 
gendst noodige bouwwerken uitvoering bij uitbesteding, 
door particuliere bouwondernemers wel te wi1Jen bevor
deren, 

en gaat over tot de orde van den dag. 

3. Motie, voorgesteld door de heeren Gerritzen, Tjo
kroaminoto, Djajadiningrat, KamiI, Oetoyo, Atmodirono, 
Koesoemo Joedo, Ketner, Stokvis en Bosscha. 

De Volksraad, overwegende, dat krachtens de bepa
lingen, vastgesteld bij de artikelen 85 der ordonnantie 
op de oorlogswinst-belasting (Indisch Staatsblad 1917 
No. 592) en 98 der Nederlandsche wet op de oorlogswinst_ 
belasting (Nederlandseh Staatsblad 1916 No. 288, juncto 
Nederlandsch Staatsblad 1917 No. 406) de opbrengst van 
de belasting op in Indië gemaakte winsten, die geheven 
wordt van in Nederland haar zetel hebbende, doch in 
Indië geheel of gedeeltelijk haar bedrijf uitoefenende 
Naamlooze Vennootschappen, slechts voor de helft ten 
goede komt van Nederlandsch-Indil! en voor de andere 
helft door Nederland wordt genoten; 

Overwegende voorts, dat deze regeling voor Neder
landsch-Indië onbiIlijk is en de belangen van dit land 
ten zeerste schaadt; 

Spreekt de verwachting uit, dat de Minister van Ko
loniên genegen zal zijn om bij de Staten Generaal en 
de Kroon voorstellen in te dienen tot intrekking van de 
hierboven bedoelde wetsbepalingen en tot vervanging van 
deze door andere, krachtens welke de opbrengst der 
oorlogswinst-belasting, die geheven wordt van de door 
bovenbedoelde Naamlooze Vennootschappen in Neder
landsch-Indië gemaakte winsten, in haar geheel ten ~oede 
komt van Nederlandsch-Indil!, en zulks te beginnen met 
het kalenderjaar 1914 of het boekjaar, waartoe de eerste 
Augustus 1914 behoorde. 
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Begrooting van Nederlandsch-Indiê voor het 
dienstjaar 1919. 

MOTIE. 

GEDRUKT STUK No. 40. 

Motie, voorgesteld door de heeren Gerritzen, Stihhe, 
Van der Jagt, Oetoyo en Atmodirono. 

De Volksraad, gehoord de mededeelingen van den 
Directeur van Gouvernementsbedrijven omtrent de resul
taten verkregen door den verkoop van het Gouvernement .. 
tin te Batavia sedert medio 191 5; spreek t als zijn over
tuiging uit, dat de belangen van Nederlandsch.lndiê 
eischen, dat het Gouvernementstin, ook na den terugkeer 
van normale toestanden, plaatselijk zal worden verkocht, 
en niet meer ten verkoop naar Nederland gezonden zal 
worden. 

• 



, 

• 
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Begrooting van èIIèderlandseh-Indië voor het 
d ienstjaar 19 19. 

NOTA VAN A NT WOORD. 

Burgerlijke Geneeskundige Dienst. 

Afdeeling V, Uitgaven. 

Eerst nota van wijzigingen. 

GEDR UKT STUK :\.,. 41. 

èIIOTA VAN ANTWOORD. 

(Ingezonden bij brief van 20 Juni 1918). 

HOOFDSTUK 1. 

Afd ee l ing V. 

Onderafdeeli ng 55. De reden waarom de arts R. Turn
belaka niet is benoemd bij een der krankzinnigenge
stichten kan hier nie t met zekerheid worden opgegeven, 
daar aan die benoeming eene uitzending uit Nederland 
zou moeten zijn voorgegaan en de motieven waarom 
genoemde arts daarvoor niet in aanmerking is gekomen 
ter beoordeeling stonden van den Minister van Koloniën. 
E r kunnen echter geen principieele redenen zijn die zich 
tegen zijn uitzending verzetten . 

O nderdeelen a, c. d en e. Van de hier bedoelde 
posten heeft alleen de eerste (onder a) betrekking op de 
aanvullende opleiding van voor den Indischen dienst be
stemde gouveroements artsen. 

gelicht in de tweede Nota van Wijzigingen op de begroo
ting voor 1917. Waar de arbeid der Vereeniging het 
belang van N'ederlandsch.lndiê dient komt de tegemoet
koming verantwoord voor. 

Het jaarlijks houden van een zoogenaamde . Indische 
week". waarvoor een tegemoetkoming is uitgetrokken 
van f 650, heeft blijkens de Memorie van Toelichting op 
de begrooting voor 19 18 ten doel bij de geneeskundige 
studenten door woord en beeld meer belangstelling te 
wekken voor het arbeidsveld dat voor den arts iu Indiê 
open ligt. Het aanvankelij k op f 500.- gesteld bedrag 
der tegemoetkoming werd bij de eerste Nota van wijzi
gingen op bedoelde begrooting verhoogd met / 150.-. 

In de tweede Nota van wijzig ingen op de begrooting 
van 19 18 is de bijdrage adf 1000.-aandeVereeniging 
tot beharting der belangen van Nederlandsche long
lijders te Amsterdam toegelicht. Waar die bijdrage ten 
goede komt aan uit Nederlandseh-Indië afkomstige pa
tiênten wordt het ra tioneel geacht dat zij ten laste der 
Indische begrooting komt. 

HOOFDSTU K Il. 
Dat deze opleiding thans reeds in Indiê zelf en niet 

in Nederland beheort plaats te hebbe~, kan niet worden Af de e I in g V. 
toegegeven, omdat in materieel en personeel opzicht de Onderafdeeling 169 en 170_ De behoefte aan meer art-
thans daarvoor in Nederland bestaande gelegenh eid op senscholen wordt op het oogenblik nog niet gevoeld. On
het oogenblik nog niet hier te lande bestaat. De toe- geacbt de mogelijkheid van verdere uitbreiding zal in de 
komst zal echter ook in dit opzicht verandering kunnen nieuwe gebouwen van de S .t.o.v.i.a. (School tot opleiding 
brengen. Overi gens mag ni et uit het oog verloren worden, van Indische artsen) te Weltevreden en de N.l.A.S. (Ne
dat de kosten van eene aanvullende opleiding hier te derlandsch-Indische artsenschool) te Soerabaja in totaal 
lande. nadat dus de daar voor in aanmerking komende plaats zijn voor 600 leerlingen, terwijl bij het begin van 
gouvernementsartsen hier zijn aangekomen, veel hoog er het nieuwe schooljaar 1918/191 9 op beide scholen te za
zouden zijn, aangezien in dat geval gedurende het volgen men aanwezig zullen zijn ongeveer 380 leerlingen en 8 
van den aanvullenden cursus ten minste het volle Indische toehoorders. 
traktement zou moeten worden toegekend, terwijl aan de 
cursisten in Amsterdam niet meer dan eene toelage ten 
bedrage van f 150.- 's maands behoeft te worden toe
gekend. 

De posten onder c, d en e houden, zooals reeds op
gemerkt, geen verband met een extra-opleiding van 
geneeskundigen, zoodat voor die posten de aangevoerde 
beweegreden niet kan gelden. Waar een ander motief 
waarom di e posten zouden behooren te vervallen in bet 
verslag niet is vermeld, kan de te dien aanzien uitge
sproken meening niet beoordeeld worden. De tegemoet
koming aan de Leidsehe Vereeniging tot bevordering van 
de studie der tropische geneeskunde (onderdeel c) is toe-

Met de toelating van leerlingen van de Hollandseh
lnlandsche scholen wordt een proef genomen; de aanvan
kelijke uitslag daarvan mag vrij gunstig heeten. 

De opleiding van hulp. artsen zal worden ter hand geno
men in dien zin, dat zullen worden gevormd mantri-ver
plegers 1 e klasse, die bestemd zijn om op te treden 
als hoofden van poliklinieken onder voortdurend toezicht 
van een bevoegden geneeskundige. 

Onderafdeeling 234. Door de plaatsin g van oud-mili
taire artsen bij het hoofdkantoor van den burgerlijken 
geneeskundigen dienst, alwaar aan deze, gedurende vele 
jaren in administratief-medische richtin g werkzaam ge
weest zijnde geneeskundigen, een daarmedb overeenko-
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menden werkkring wordt aangewezen, bestaat gelegenheid 
de jonge ·burger-artsen voor het eigenlijk medische werk 
te bestemmen_ Deze laatste krachten blijvend of voor 
eenigszins langeren tijd aan het hoofdkantoor voor admi
nistratieven arbeid te verbinden zou niet overeen te bren
gen zijn met de voor hun verdere ontwikkeling noodza
kelijk te achten practische werkzaamheid in de richting, 
waarin de burgerlijke geneeskundige dienst heeft -te ar
beiden. 

De aan bedoelde oud-militair-geneeskundigen uitge
keerde bezoldigingen houden rekening met hun ervaring 
als arts, waarvan de dienst profijt trekt, zood at het 
billijk te achten is bij de vaststelling van de bezoldiging 
de jaren, waarin de betrokkene als arts werkzaam is ge
weest, voor de toekenning der periodieke bezoldigingsver
hoogingen in aanmerking te brengen_ H~tzelfde beginsel 
geldt ook voor andere geneeskundigen, die zich aan den 
burgerlijken geneeskundigen dienst verbinden_ Overigens 
behoort hier in aanmerking genomen te worden bet nij
pend gebrek:: aan geneeskundig personeel, waarmede de 
dienst te kampen heeft, een toestand die noopt tot het 
doen van tegemoetkomingen, welke wellicht onnoodig 
zouden zijn indien geen personeelsgebrek bestond_ 

Om de gewestelijke inspecteurs zooveel mogelijk te ont
lasten van administratieve werkzaamheden is aan elk der 
inspectie-kantoren een administratief-medische kracht 
verbonden, terwijl bij deze begrooting de fondsen voor 
eene versterking van bet administratie! hulppersoneel 
bij. genoemde kantoren zijn opgebracht, ten aanzien waar
van wordt verwezen naar de Memorie van Toelichting 
(onderafdeeling 235, blz. 73). Overigens is in het verslag 
terecht i!ewezen op de omstandigheid dat de burgerlijke 
geneeskundige dienst zich hoofdzakelijk op bygienisch 
gebied beweegt; de individueele zieken behandeling zou 
meer geneeskundigen eischen. 

Voor eene vermeerderIng van het aantal in opleiding 
genomen verplegers, waardoor het getal leerling-verple. 
gers (pleegst~rs) van 200 tot 500 zal kunnen worden op
gevoerd. zijn ander onderafdeeling 239 (zie Memorie van 
Toelichting) de noodige fondsen uitgetrokken. Op de 
wenschelijkheid van eene nadere uitbreiding, in verband 
met de beschikbare opleidin gskrachten, houdt de Regee
ring voortdurend Hare aandacht gevestigd. 

De wensch door een lid geuit naar een afzonderlijk 
departement voor den geneeskundigen dienst, werd reeds 
eerder, ook in de Staten· Generaal, ter sprake gebracht. 
Overweging van dat denkbeeld leidde tot de slotsom dat 
er voorshands geen behoefte bestaat aan de oprichtin g 
van een nieuw departement voor den ger.eeskundigen 
dienst, omdat de administratieve indeeling van den bur
gerlijken geneeskundigen dienst onder het departement 
van Onderwijs en Eeredienst tot dusver niet belemmerend 
is gebleken voor den natuurlijken groei van dien dienst . 
integendeel in het huidige ontwikkelingsstadium zelfs 
voordeelen heeft opgeleverd, doordat de leider van den 
burgerlijken geneeskundigen dienst, Diet bezwaard door 
den administratieven omslag- welke aan het beheer van 
een departement van algemeen burgerlijk beheer is ver
bonden, onverdeeld zijn aandacht aan den medischen 
dienst heeft kunnen wijden. 

De bestrijding der malaria als algemeene volksziekte 
blijkt hier te lande hoe langer hoe meer een der moei
lijkste problemen ter oplossing_ Wel werd aan de hand 
van door Ross aangegeven beginselen die strijd in om-

schreven 
wachten 
volking_ 

gebieden aangevat, doch van het daarvan te vcr
succes profiteert slechis een klein deel der be
De tot dusverre door den flurgerlijken Genees-

kundigen Dienst omtrent het voorkomen en de verbrei
ding van deze ziekte in den Archipel ingestelde onder
zoekingen doen verschillende vraagpunten te voorschijn 
treden, wier oplossing nauw samenhangt met de te nemen 
maatregelen voor een algemeeoe bestrijding. Er bestaat 
bijv_ niet alleen een jaarlijksche periodiciteit van het op
leven dier ziekte, doch merkwaardig is de periodiciteit 
waarmee bijv. langs de geheeIe Noordkust van Java en 
Madoera met tusschetlruimte van eenige jaren de malaria 
heftig optreedt_ Er zijn aanduidingen dat zulks in nauwen 
samenhang staat met het periodisch optreden van gun
stige levensvoorwaarden voor gevaarlijke anophelessoor
ten_ Bekendheid met die soorten en hare levensvoor
waarden is een onmisbare grondslag voor bestrijding. 
Hoe komt het bij v_ dat in moerassige streken als in Pa
lembang en de Oostkust van Sumatra de malaria als 
volksziekte van geen beteekenis is, terwijl zijn in Mandai
ling de bevolking teistert? Zoo zijn nog zeer vele 
vragen op le lossen. Er is in Mandailing een bureau voor 
malariabestrijding ingesteld, waar terzake deskundigen 
als de drs Schüffner en Swellengrebel hunne onderzoe
kingen verrichten, terwijl voor West-Java dit onderzoek 
geschiedt door den gouvernementsarts rvlangkoewinoto . 
Om aan dit onderzoek een meer algemeen karakter te 
geven wordt door den burgerlijken geneeskundigen dienst 
een algemeene handleiding voor het malaria-onderzoek 
uitgegeven. Deze zal weldra verschijnen_ Zij zal onder 
de geneeskundige ambtenaren over den geheelen archipel 
verspreid worden met opdracht aan de hand daarvan 
de noodige gegevens te verzamelen. Naar men hoopt zul
len deze gegevens licht verspreiden in deze in vele op
zichten nog duistere materie, zoodQ.t doelmatige aan wij
zingeu kunnen worden gegeven voor het nemen van maat
regelen, Wdarvan het algemeen nuttig en blij vend effect 
in redelijke verhouding zal kunnen staan tot de daaraan 
te besteden kosten. In streken en plaatsen waar het ef
fect der te nemen maatregelen reeds is te overzien worden 
de aanwijzingen tot assaineering vers~rekt. 

Het instituut der !)doekoen-mata" is afgeschaft, nadat 
gebleken was, dat het aldus geheeten hulppersoneel bij de 
behandeling van oogziekten vaak meer kwaad dan goed 
stichtte. De toenmalige Commissie tot voorbereidin g 
eener reorganisatie van den burgerlijken geneeskundigen 
dienst oordeelde blijkens haar ter Secretarie van den 
Volksraad nedergelegd rapport van 1908 (hlz. 28-32) 
eveneens ongunstig over de "doekoen-mata" en dit gaf 
mede aanleiding tot de afschaffing van dat instituut. 

De oprichting van een centrale goüvernements inrich
ting tot opleiding van lnlandsche vroedvrouwen is be
reids in overweging genomen . 

Dat de kort geleden verbeterde traktementsregeling 
voor de Indische artsen onbevredigend zou zijn, kan niet 
worden toegegeven. 

Men hoede zich in dit opzicht voor overdrijving, waar 
het betreft de bezoldiging van personeel dat hier te lande 
is opgeleid_ 

Eene vergelijking met de bezoldigingsregeling van de 
Indische geneeskundigen in de Straits Settlements en de 
Federated Malay States valt in het voordeel van de hier 
te lande geldende traktementsregeling uit_ Terwijl deze 
laatste de bezoldiging van d" Indische artsen en dokters-



djawa vaststelt op f 150 - 's- maands met twee tweejaar
lijksche verhoogingen van f 50.-, drie twcejaarlijksche 
van / 25.- en daarna vijf driejaarlijksche van f 25.-. 
tot een maximum alzoo van f 450. - . vermeerderd mm 
vrije woning of ecne huishuurvergoeding van / 50.- ' 
'5 maands op Batavia, Semarang, Soerabaja, Bandoeng 
en Medon, / 35.- 's maands op de overige gewestelijke 
hoofdplaatsen en f 25. ' - 's maands elders, komt de bc
zoldigingsregeling van de zgn. assistantsurgeons in ge
noemdc Engelsche koloniën neer op het ,'algende. Voor 
de Straits Settlements een aanvangstraktement van/125 .
's maands met driejaarlijksche verhoogingen van f 25.-
's maands lOt / 275.- 's maands. Om / 175.- te 
verkrijgen wordt een herhaling-sexamen geëischt, om 
/ 275 - te bereiken cvcnzoo. In de Federated Mala)' 
Stat es is de aanvangsbeloldiging eveneens / 125.
's maands met jaarlijksche verhoogingen van f 10 -
's maands tot / 275.- 's maaads, vermeerderd met een 
zgn. duty allO\vance \'an / 25.- 's maan ds. Bij uitzon 
dering kan di t maximum stijgen tot / 350.- 's maands. 

Fransch Indo-Chin a bezoldigt de "l1lédecins aux.iliaires 
de I"assistance" met 1100 tot 2000 piasters , wat bij cen 
normale waarde van de piaster (f 1.20) zou neerk omen 
op een maandclijksche bezoldiging van / 11 0 tot f 200. 

Wel is waar is de opleidingstijd van laatstbedoelde 1n
d ische geneeskundigen korter, nl. 4 jaren tegen 7 jaren 
hier te lande, doch om in Fransch Indo-China tot de eigen
lijke geneeskundige studi~ te worden toegelaten wordt 
een verder g-aanrle voorbereidende studie vereischt ; geen 
jongelieden worden tut de geneeskundige school toege
laten die niet minstens 18 jaar oud zijn. Ook met inacht
nemin g van den langeren duur van de eigenlijke genees· 
kundige opleiding hier te lande zal erkend moeten worden 
dat de bezold igi ngsregeling van de (Nederlandseh) Indi
sche artsen niet ongunstig afsteekt bij die in Indo-China 
van krakt i 

Men kan nog een ander punt van vergelijking vinden 
in de traktementen . welk e de Hollandsche artsen genieten 
in Nederland. Daar begint de pas afgestudeerde a r ts 
veelal als assistent op eene jaarwedde van! 1000. 
/ 1200.-. Daar ontvan gt de offi cier van gezondheid een 
aanvangstraktement van / 1800 - per jaar, terwijl bv. 
de gemeente artsen in Amsterdam, aan wie niet de uit
oefening van de zg. fondspraktijk is toegestaan, beginnen 
o p f 2000. - om te e indigen met / 3600.- 's jaars. 

Gegevens o mtrent de bezoldiging van geneeskundigen 
in de Pbilippijnen en Japan ontbreken op het oogenblik 
nog, doch worden verzameld. 

Aan de nieuwe traktementsregeling werd terugwerken. 
de kracht gegeven tot 1 Januari 1913. 

Een verzoek van belanghebbenden om een nog verder 
gaande retroactiviteit werd kort geleden bij het hoofd
bureau van tien bu rgerlijken geneeskundigen dienst ont
vangen, zood at daarop door de Regeering nog geen 
beslissing is genomen. 

Het oordeel van eeni ge leden dat de tijd waarvoor de 
Indische artsen zich moeten verbinden te lang zou zijn, 
houdt vermoedelijk niet voldoende rek ening met de om
standigheid dat niet alleen de geheele opleiding van de 
Indische a rtsen, die zich voor Gouvernements dienst ver
binden, door het Land bekostigd wordt, doch dat de leer . 
Jingen gedurende hun ople idingstijd ook kosteleas huis
vesting en eene toelage voor voeding, ki.eeding enz. ge-

Begrooting 1910 - Gedrukt stuk No, 41. 3 

nieten. Een en ander in aanmerking genemen , kan met 
\'oormeld oordeel niet worden ingestemd. 

De leerlingen die zich bij den aanvang van hun studie 
verbonden hebben na voleindiging daarvan den Lande als 
Indisch arts een aantal jaren te zullen dienen, kunnen 
zich, zooals ook het geval is met de Officieren var. 
Gezondheid, inderdaad niet dan met instemming van de 
Regeering, van die verplichting ontslaan ook al zouden 
zij hun opleidingskosten willen terugstorten. Het groote 
g-ebrek aan Indische artsen voor 's Lands dienst laat 111 
niet toe de gesloten verbintenis tegen eene vergoeding 
van bedoelde kosten te annuleeren. Zij die na voor· 
houding \'an de gevolgen. daarvan ni ettemin hun verband 
verbreken en daarmede çoonen lichtvaardig heen te 
stappen over een geschreven overeenkomst wanneer hun 
eig-cnbelang in het spel komt, stellen zich bloot aan een 
niet-eervol ontslag. Overigens is dit moeilijke vraagstuk 
ook in den boezem der R egeeri ng tot een punt van her
nieuwde overweging gemaakt, waarbij het voornamelijk 
gaat 0111 de vraag of de gevolgen van het niet· eervol 
ontslag milder geregeld kunnen worden. 

De 1 nc\ische artsen bestemd voor 's L'inds dienst be
hoeven zoolang zij in dienst zijn, geen akte van toelating 
tot uitoeft!ning van de geneeskunde. Zij zijn als Gou
\'ernam ents Jn disch arts bevoegd tot uitoefening van de 
genees- hee1- en verloskunde hier te J. .. ande in haren vollen 
omvang. Het zou ,daarom geen zi n hebben a~n dezen 
hedoelde akte uit te reiken hij het arts-examen . 

De bepaling dat Indische artsen de artsenijbereidkunde 
aalleen mogen uitoefenen op plaatsen waar geen Euro
peesch geneesheer g-cvestig-d is, werd in het begin van 
dit jaar gewijzigd in dien zin , dat Indische a rtsen en 
dokters-djawa de artsenijbere idkuIlde mogen beoefenen 
op denzelfden voet als voor Europeeschc geneeskund igen 
is bepaald. 

De opmerking omtrent het daggeld der Indische artsen 
kan worden beantwoord met de mededeeli ng dat in 
overweging is op hen het Europeesch reisreglement van 
toepassing te verklaren. 

Over de werkzaamheden van den burgerlijken genees· 
kundigen dienst kunnen de volgende inlichtin gen ver
schaft worden. 

Als grondbeginsel is aangenomen dat de hoofdtaak 
van dien dienst bestaat in het onderzoek naar den staat 
der volksgezondheid , zoomede waar noodig de aanwijzing 
van middelen tot vetbetering en de bevordering van de 
topassing dier middeelen, dus li gt op hygienisch gebied, 
derhal ve zal bestaan in het voorkomen dan wel doen 
voorkomen van ziekte) terwijl he t steunen van de zieken-

• behandeling, o.m. omvattende: a. he t toezicht houden op 
het geneeskundig personeel ; b. het verzorgen van de 
opleiding van geneeskundig personeel en hulppe!'soneel 
en c. het bevorderen van in't""oering en verspreiding der 
W cstersche geneeswijze, als neven taak op den burger
lijken geneeskundigen dienst rust. Directe bemoeienis 
met de individueele ziekenbehandeling, waaronder te 
verstaan het zelf tcr hand nemen daarvan, welke dus 
staat buiten de voor hem omschreven taak, zal die dienst. 
als regel niet meer hebben. 

Als uitzondeing op dien regel zal het Gouvernement 
de individueele zieken behandeling zelf ter band behooren 
te nemen, a lthans te bekostigen \Vánn eer anderen haar 
te r hand nemen. indien be t geldt : 
a. lijders aan besmettelijke, de volksgezondheid be-
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dreigende ziekten, alsmede gegaarYike krankzinnigen; 
b. arbeiders bij de Staatsbedrij ven; 
c. landsdienaren, werkzaam bij inrichtingen of adrnini

stratien, waaraan reeds Gouvernementsgeneeskundigen 
uit anderen hoofde verbonden zijn; 

d. leerlingen van internaten, verbonden aan landsinrich
tingen van <lndenvijs; 

c. gevangenen. 
Bij den verderen uitbouw van de hygiënische en genees

kundige verzorging in deze gewesten op de vorenaange
geven grondslagen zal derhalve geleidelijk worden aange· 
stuurd op eene losmaking van den burgerlijken genees. 
kundigen dienst van alle direète bemoeienis met de op · 
richting en instandhouding van ziekenhuizen, voor zoover 
deze niet noodzakelijk zijn voor de opleiding van genees
kundig personeel en hulppersoneel (de centrale burgerlijke 
ziekeninrichtingen te Batavia, Semarang en Soerabaja), 
dan wel voor de verpleging van ziekten, wier geneeskun
dige behandeling ook .volgens de nieuwere inzichten door 
het Gouvernement moet blijven geschieden en voor wie 
geen andere gelegenheid ter erlanging van ziekcnhuisver_ 
pleging aanwezig is. 

In stede van den gouvernementeelen ziekenhuisbouw 
en de exploitatie daarvan zal de boven ontwikkelde ge· 
dragslijn eeDe ruimere ontplooiing van het particulier 
dan wel gemeentelijk (gewestelijk) initiatief in zake de 
oprichting en insta"dhouding van ziekenhuizen als doel
wit beoogen. De weg om dit doel te bereiken loopt over 
de subsidieregelen voor de particuliere lnlandsche zie
kenhuizen (Staatsblad lY06 No. 276,1911 No. 472 en 654 en 
1916 No. 312) en de kort geleden tot stand gekomen Plaat
selijke Ziekeninrichtingen.Regelen (Staatsblad 1917 No. 
229 /. 
Uiteraard ligt het niet in de bedoeling om nu ineens 
alle gouvernementsziekenbuizen te sluiten. . 

De overgang naar den nieuwen, hiervoren geschetsten 
eindtoestand zal zelfs eene vrij lange voorbereiding ver
eischen, doch waar en voor zoover de gelegenheid bestaat 
om de nieuwe richting in te slaan, zal zij niet onbenut 
worden gelaten. 

De opleiding van hnlppersoneel werd reeds hiervoren 
besproken. Waar in dit verband in het bijzonder voor de 
Minahassa aangedrongen werd op versterking van perso
neel verdient het de aandacht dat deze landstreek in ver
gelijking met andere landstreken van den archipel reeds 
goed bedeeld mag heeten. 

De noodzakelijkheid van een zoo spoedig mogelijk ge· 
reed komen van de centrale ziekeninrichting te Semarang
wordt beaamd; in die richting is en zal het noodige wor
den gedaan. 

De uitbreiding van het aantal leerling-verplegers (ver
pleegsters) tot 500 zal inderdaad eene versterking van het 
opleidingspersoneel noodig maken, terwijl zooals hiervoren 
reeds vermeld, de stichting van eene centrale Gouverne
menteele opleidi ngsgelegenheid voor verpleegsters in 
overweging is. De bezoldiging der opleiders zal worden 
geregeld op den voet der vastgestelde bezoldiging van de 
Gouvernementsartsen en het geneeskundig hulppersoneel 
(verpleegsters). 

De klassifieeering van (Inlandsehe) patiiJnten bij de op
name in ziekeninricbtingen is bereids aan de orde gesteld. 

Over den wensch der gemeente Semarang om een eigen 
gezor.dheidsdienst in te stellen heeft dl> Regeering Zich 
nog niet uitgesproken. De vertraging in d <> ze moet wor_ 

den geweten aan de omstandigheid dat, terwijl de aard 
van het onderwerp medebracht het vraagstuk van de hy
giiJnische vetzorging voor de drie hoofdplaatsen van Java 
gelijktijdig tot eene principieele oplossing te brengen, 
een der daarbij betrokken gemeenteraden tot dusver 
daarover nog niet van haar gevoelen deed blijken, Aan
gezien de Regeering dearop niet langer wenschte te wach
ten is de zaak thans voor Semarang afzonderlijk aan de 
orde gesteld. De beslissing kan binnen zeer korten tijd 
worden tegemoet gezien. 

Het antwoord der Regeering op de vragen, door de ge
meente Semarang gesteld ten aanzien van de bestaande 
open rioleering, kan waarschijnlijk spoedig verwacht 
worden. 

De gezondheidstoestand in en om Soerabaja laat nog 
veel te wenscben over, hetgeen voor een groot gedeelte 
aan bet beerschen der malaria is toe te schrijven. Wan
neer de thans in uitvoering zijnde assaioeeringswerken 
tot stand zullen zijn gekomen. mag een belangrijke ver
betering van de volksgezondheid verwacht worden. Het 
ligt in de bedoeling na de voltooiing van de aangevangen 
afwateringswerken de Krambangan-leiding te dempen 
dan wel in een gesloten riool te veranderen. Door de 
gemeente Soerabaja wordt ter verbetering van de volks
huisvesting het door de gemeente aangekochte particul
Iierie land Ketabang voor bewoning gereed gemaakt. 
Eerst wanneer op deze wijze voor meer woonruimte 
gezorgd is, kan aan het onbewoonbaar verklaren van de 
krotten in het midden der stad gedacht worden, waar
voor het rooireglement voldoende macht aan de gemeen
te geeft. Hiervan gebruik te maken alvorens aan de 
bewoners in plaats van de te ontruimen panden een be
hoorlijke huisvesting aangeboden kan worden, zou de 
toestanden nog verergeren. 

De klacht over gebrek aan diligentie bij den burger
lijken geneeskundigen dienst, het ophoopen van ongepu
bliceerde rapporten en het instellen van telkens nieuwe 
onderzoekingen, die niet verder komen dan het eindrap
port, is in hare algemeenheid, zonder nadere aanduiding 
van de feiten, rapporten en onderzoekingen waarop de 
geuite klacht betrekking heeft, niet te beoordeelen. 

De mecning dat op het hoofdbureau van den burger
lijken geneeskundigen dienst te veel geneeskundigen ad
ministratief te werk gesteld worden, kan niet als juist 
worden erkend. Er valt bij een jongen dienst als deze
veel medisch-administratief werk te verrichten, waarvoor 
uiteraard slechts medici kunnen worden aangewezen. 

Omtrent den staat van den arbeid der Commissie voor 
het vaststellen van de normen voor het levensmiddelen
onderzoek kan gezegd worden dat binnenkort in druk 
zal verschijnen het resultaat van dien arbeid voor zoo
veel betreft melk. terwijl mede eerlang zal worden ge
publiceerd de uitslag van bedoelden arbeid betreffende 
drinkwater, koolzuurhoudende dranken en ijs. 

Onderafdeeling 236. 
opleiding van Indische 

Dat het vak , hygiëne" bij de
artsen zou worden verwaarloosd 

kan niet worden beaamd, aangezien voor dat leervak 
integendeel een groot aantal uren bestemd is. 

Het denkbeeld om de opleiding van artsen te splitsen 
in die van klioici en van hygienisten, zooals blijkbaar 
de bedoeling is, kan niet raadzaam worden geacht. omdat 
een hygienist-arts niet ten volle voor zijn taak berekend 
kan zijn wanneer hij niet tevens eene grondige'klinische-



vorming heeft doorgemaakt. Het laatste is de basis voor 
bet eerste. Iets anders is het om hygienisch hulpperso
neel op te leiden, Tot deze opleidi ng is bereids bc~lo
ten, en wel in dien zin dat uit de opgele ide mantri ver
plegers zullen worden gevormd de helpers voor de 
volk sgezondheid. 

Over het IO-jarig dienstve rba nd der In dische ar tsen 
werd hiervoren reeds gehandeld. 

~-\an ] ndische geneeskundigen die voor verdere studie 
naar ~ederl and willen gaan wordt, met inachmeming van 
de belangen van den d ienst. verlof buiten be..::waar van 
den Lande verleend 

De opmerkin g dat er veel te weinig Indische artsen zij n 
kan worden beaamd. Maatregelen om aan dat gebre k 
zooveel mogelij k tegemoet te komen, hebben de vol1e 
aandacht der Regeering. 

D e Indische a rtsen kunnen thans ook zelfstand ig wor-
den werkzaam gesteld , zelfs als civiel geneesheer. 

Waarom juist den I ndischen arts het recht moet wor
den geschon ken om ieder jaar met verlof te gaan, bijv. 
voor een maand, is niet duidelijk. Een p er iodieke ver
poozing is voor alle landsdienaren wenschelijk te achten 
en zooveel a ls met de belangen van den dienst is over
een te brengen worden verzoeken daartoe in gunstige 
overweging genomen Dat voor Indische artsen in dit 
opzicht eene bijzondere regeling noodig zou zijn, kan 
Giet worden toeg·egeven . . 

Voor zoover zijn ambt dat medebrcngt, wordt de In
d ische a r ts gekend in vraagstukken van medischen en 
hygi en ischen aard . 

Ofschoon ook na het aanvullingsexamen de Indische 
arts, wat betreft zijn voorbereidende, de algemeene ont
wikkeling bijbrengende studie, niet gezegd kan worden 
op één \\}O te staan met den Europeeschen arts die niet 
tot de geneeskundige studie wordt toegelaten dan ll~'- af· 
loop van het Gymnasium, de I-I B S . met 5 jarige n cursus 
of daar rrede gel ijkstaande opleiding, wordt dit verschil 
in de practijk niet in het nol.! gehouden el1 de Indische 
a rts met aanvullingsexamen, na zijne benoeming tot Gou
vernements arts ook wat b ezoldiging betreft, volkomen 
gelijkgesteld met don Europeeschen arts. 

Het denkbeeld om de uitkoopsom in evenredigheid van 
den reeds volbrachten dienstt ij d te verminderen, is reeds 
aan de orde gesteld. 

In verband met den gellÎtcn wensch dat aan het hygie. 
nisch onderzoek door den burger1ijken geneeskundigen 
dienst lTiet meer spoed zal word e n g-ewerkt, is ter secre
tarie van den Volksraad ter kennisn eming voor de leden 
nedergelegd eene ,,~ota over het vraagstuk van het 
geneeskundig personeel en hulppersoneel voor Neder_ 
landsch-lndiê" waarin de beteek c nis van dat vraagstuk 
met betrek king tot de nll"lgelijkheid van een vers;leld 
tempo in de afwerk in g van den achtersrand op hygienisch 
gebied in beschouw ing is genomen. 

Overigens zij opgemerkt, dat het aan den dag- brengen 
van misstanden op hygienisch gebied een voornaam d l'el 
is van de taak \'an den hurge rlijken gel1eeskulldi~el1 
dienst. \Vat te dicn aan.lien in de laatste ja ren door re
gi~tratie der sterfte en het daarop gc\'oJi{u onderzoek te 
voorschijn is getreden, is dan ook aan de werkzaamheid 
van den burgerlijken geneeskundigen dienst te danken. 
~u die misstanden zijn bloot gcle~d, maK het geen rede 
lijke eisch heeten, dat de burgerlijke geneeskundige dienst 
nu in eens die 1l1' sstanden zal wegnemen en den groo len 

Begrooting 19 19 - Gedrukt stuk No. 41. 5 

achterstand, dien dienst als erfenis van vroegere jar!'" n ten 
deel gevallen, in konen termijn zal inhalen. Dit klemt 
te meer waar het grootste ueel van de jaren, welke de 
burgerlijke geneesku ndige d ienst thans als zelfstandige 
organ isatie bestaan heeft, een periode oin vat van wereld
oorlog, \Vaarin de uitzending van geschoolde krachten niet 
alleen uit Nederland doch ook uil a ndere neutrale landen 
door de mobilisatie als anderszins zoo goed als geheel is 
stopgezet. Onder deze omstandigheden staat geen andere 
weg open dan de resultaten af te wachten van de met 
volle kracht hier te lande aangevatte opleiding van 
personeel, waarm ede in de toekomst op groote s~haal de 
b estrijding zal kunnen worden ondernomen, welke eerst 
latere leiders succes zu llen doen oogsten. In deze moeie 
lijke period e werd met de gerin ge ter beschi kking staande 
krachten gewoekerd e n he t is slechts aan den noesten 
a rbeid van werkers in den dienst te danken dat reeds 
resultaten bereikt werden. 

Ten opzichte van het denkbeeld van oprichting van een 
gezondheidsetablissement voor ambtenaren stemmen de 
vroegere ervarin gen met dergelijke inrichtingen te Soekae 
boemi en S indang laja opgedaan tot voorzichtigheid. 

Het denkbeeld is intusschen reeds in overweging. 
Dat het noodig zou zijn het aantal vaccinateurs uit te 

breiden kan in bet algemeen niet worden toegegeven. 
Tegenover sommige streken waar wellicht een vaccinateur 
meer zou kunnen worden geplaatst, staan andere waar 
een gewijzigde indeeling der vaccine-districten een niet 
onaanzienlij ke ink rimpi ng van het aantal vaccinateurs 
mogelijk heeft gemaakt, met g-elijktijdige verbetering van 
den vaccinedienst. 

De wenschelijkheid van uitbreiding van het aantal 
verloskundigen en vroedvrouwen ka n worden beaamd. 

Tegenover de meening dat de Regeering op g-rooter 
schaai dan thans he t geval is voor drinkwaterleiding, 
assaincering en volkshuisvesti ng zal moeten zor).! dragen 
zou de meening gesteld kunnen worden dat genoemde 
onderwerpen in de gebieden der locale rad <: n in de eerste 
pla·'l ts tot de zorg van die raden 1110eten worden gerekend, 
al zal zoowel voor de voorbereidende onderzoeking-en 
bij v. die der \Va t en'a n~en. als voor de totstandbrenging 
dier werken op krachrigen Regcer ingssteu n kunn en wor~ 
den gerekend. 

~\an de brochure ,",\11 Dr. Laoh is ilJ den strijd te)!èll 
de l1lijnworn1.liekte de aal1dachr ~cschonken, die zij 
verdient. 

Onderafd eeling 23711t. E e ne verbetering van de be
zold iging van ziekenverpleegsters is in overweging. 

U nderdeel p. De meening dat de bezoldiging der 
vaccinateurs dien t, te worden verhoogd kan niet worden 
gedeeld. Ook in vergelijking mèt ander hulppersoneel 
worden de vaccin ateurs niet onvoldoende bezoldigd . 

Omtrent de invoering van vaccinedwa ng is nog geen 
principieele beslissing genomen. 

Een nieu we regelin.g van de toelage voor reiskosten 
\'an vaccinateurs op Java en ~fauoera is onlangs tot stand 
gekomen. Voor de Huitenbezittingen zijn voor ieder ge~ 
west afzonderlijke regelingen van kracht di e tot dusver 
niet onvoldoel:de zijn geble ken . 

De juistheid der opmerking omtrent het onvoldoelhl 
opzich t ;over de vaccine kan voor zooveel de RlIiten~c
westcn betreft nict worden weersproken. Ook h ier staat 
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het gebrek aan geneeskundig personeel eene betere voor
zienin g vooralsn og in den weg. 

Onderafdeelin g 240. Met betrekkin g tot eene uitbrei
ding van de gelegenheid tot opneming van krankzinnigen 

kan worden vermeld, dat er plannen in uitvoering zijn tot 
de oprichting van een groot doorgangshuis te Magelang, 
dat later zoo noodig tot krank zinnigengesticht kan wor
den hervormd, dat verder ook het voormalig hulpstads
verband te Batavia en een tijdelijke gelegenheid te Soe
rakarta voor de voorloopige opneming en verpleging van 
krankz(nnigen is ingericht, terwijl in de Buitenbezittingen 
op een aantal plaatsen verpleegtehuizen voor krankzin
nigen zullen worden opgericht (zie Memorie van Toelich
ting). Of daarna nog gestichten voor de Buitenbezittin
ge" zullen noodig blijken zal de practijk nader moeten 
uitwijzen. 

Onderafdeeling 243. Het is niet duidelijk welk e for
maliteiten de opneming van Inlanders in de burgerlijke 
ziekeninricbtillgen zouden bemoeilijken, aangezien daar. 
voor geen formaliteiten vereischt worden. 

Uitbreiding van de poliklinieken in de desa, die ook 
de R egeering zeer wenscbelijk acht, wordt belemmerd 
door gebrek aan geschikt personeel. 

Onderafdeeling 248a. Het bedrag van j 67.780.- is als 
volgt te specificeeren : 

Leproserie te Lagoe Boti (Bataklanden) ... l 
id. te Si roem ba (Tapanoeli) f/30.000.-

Vereeniging tot bestrijding van de lepra in 
N ed - Indiê • 10.000.-

Melaatsehen kolonie Donoredjo (Semarang) . . " 13.500. -
Leproserie te Singkawang. . . 10440.-

id. op het eiland Si Katap (Riouw 
en Onderhoorigheden) '. 

" 
3.840. -

I 67 .780.-

Uit dezen post wordt geen bijdrage gegeven voor 
P elantoengan. De raming van nitg-aven voor dat GQlJ' 

vernements-Ieprozengesticht (f 47.000.-) is begrepen in 
de fondsen onder 248b opgebracht . 

HOOFDSTU K II DER MIDDELEN. 

67. Omtrent de in het Afdeelingsverslag besproken 
kostelooze verstrekking van kininetabletten onder de In· 
landsche bevolking valt het volgende te vermelden. 

Kan de kostelooze verstrekking van kinine in tijden en 
strek en waar de malaria een epidemisch k arakter heeft 
aangenomen of voor ZOQver behoeftigen betreft , als een 

op de Overheid rustende plicht worden aangemerkt , onder 
ge"~onc omstandigheden is de grens van Overheidsbe
moeie nis ten deze bereikt wanneer gezorgd wordt dat de 
kinine in gemakkelijk 'in te !lemen vorm en tegen lagen 

prijs zooveel mogelijk binnen het bereik der be \'olking 
gebracht wordt. 

V oor de kostelooze kinineverstrekking onder de hier
voren vermelde buitengewone omstandigheden en aan de 
behoeftige bevolking worden op ruime schaal kinine · 
tabletten ter b~schikk ing g~steld van geneesheeren, be
last met den burgerlijken geneeskundigen dienst, parti
culiere geneesheeren, hoofden van plaatselijk bestuur, 
zendeling-Ieeraren, beheerders \ 'al1 boscbdistricten en 
houu'esterijen, admiuistrateurs van Gouvern cments-cul
tuurondernemingen. L~. :1. . personen . 

Voor de niet-behoeftige hevolkin g in tijden w aarin 
de malaria niet epidemisch heerscht wo rdt kinine in den 

vorm van tabletten tegen inkoopsprijs algemeen verkrijg
baar gesteld. Ook voor deze g roep van personen in 

normale tijden de kininetabletten kosteloos, beschikbaar 
te stellen wordt door de Regeering niet noodig geacht. 

EER ST E NOT A V A N WIJ Z 1 GIN GEN. 

HOOFDSTU K IJ. 

Af d e e I i n g V. 

Onderafdeeling 235 A. De juistheid der klacht dat de 
leiding' van den burgerlijken geneeskundigen dienst te 
autocratisch zou zijn, is, waar geen concrete feiten tot 
staving' daarvan vermeld worden, niet te beoordeelen. 

De reden waarom Dr. Koch zeer tot zijn leedwezen is 
afgetreden als wd . Direcleur van de School tot opleiding 
van Indische artsen te W eltevreden is, dat hij wegens 
familieomstandigheden wenschte te repatrieeren . waartoe 
zich eene geschikte gelegenheid voordeed. 

De R egeerin g acht de voorgestelde verhooging' an de 
bezoldiging der inspecteurs van den burgerlij ken genees
kundige n dienst noodig, ten einde, waar terecht algemeen 
wordt aangedrongen op eene krachtige werkzaamheid van 
den burgerlijken geneeskundigen dienst op het gebied van 
de hygi ene en de prophylactische ziektebestrijding, voor 
de leidenae hoofdbetrekkingen over de meest gescbikte 
krachten te kunr.en beschikken. Bedoelde hoofdbetrek
kingen voor medici behooren op gelijken voet bezoldigd 
te worden als die voor bijv. juristen en ingenieurs Waar 
in he t algemeen gezegd kan worden dat medici overal 
elders een veel hooger inkomen kunn en verwerven dan 
in dien st van den lande, moet het een be paalde e isch 
heeten dat althans de leidende betrekkingen, wat de 
daaraan verbonden bezoldiging betref t, voor op den 
voorgrond tredende medici aannemelijk zijn . 

Het medetellen van de jaren door Gouvernements art
sen in parti culiere werkzaamheid als arts doorgebracht 
voor de vaststelling van het aanvangssalaris dier artsen, 
komt tegemoet aan het bezwaar dat bedoelde aanvangs
bezoldig ing te gering zou zijn . Onder de bestaande rege
ling komen slechts zij , die zonder eenige ervaring of 
aanvullende opleiding als Gouvernements arts in dienst 
treden, op een aanvan!!,sbezoldiging van 1400.-, welke 
bezoldig ing na één jaar dienst, waarin de Gouverne
me nts arts voor den dienst practisch wordt "oorbereid , 
wordt verhoogd lOt I 500.- . 

l\1en kan niet toegeven dat deze regeli ng voor de lagere 
rangen onvoldoende is. 

Ten opzichte van het door eenige leden uitgesproken 
oordeel, dat aan het volgen van een cursus voor tropen
hygiëne en bacteriologie te Leiden, . dezelfde voorrechten 
moeten worden verbonden als aan eell zoodanige studie 
te Amsterdam, moge kortheidshalve worden verwezen 
naar de laatstelijk daarover gevoerde gedachtenwisseling 
in de Tweede Kamer der Staten-Generaal bij de monde_ 
lingen beraadslaging over de Indiscbe begrooting voor 1918 
(Handeli ngen blzz. 1588-159 2). 



Zooa l~ reeds eerder opgemerkt ontvangen de Indische 
artsen bij hunne ople iding aan de artsenscbolen hier te 
lande ook onderwijs in de hygienc. Mocht, na een even
tueele uitbreiding van dat onderwijs, de behoefte blijken 
aan een afzonderlijken hygienischen cursus te Batavia, 
dan zal daarte~en in beginse l geen bezwaar bestaan . De 
uitvoerbaarheid van dat denkbeeld zal echter afhankelijk 
zijn van net beschikbare onderwijzend personeel. 

W an neer het de bedoeling mocht zijn dat lndische 
artsen na het volgen van den beoogden aanvullenden 
hygien ischen cu rsus dezelfde bezoldiging zouden moeten 
genieten als de Gouvernements artsen, kan dit niet worden 
beaamd , omdat de ongelijkheici in opl eiding, aan de eene 
zijde een vakschool met speciaal daarop ingerichte voor
opleiding en aan de andere zijde een uniVdrsitaire oplei-
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din g met de daarvoor vereiscbte propaedeuse van voor
bereidend hooger of middelbaar onrl.erwijs, niet wordt 
wegge~omen door den aan be volen hygic'nischell cursus. 

Dat het noodig zou zijn ten opzichte van de reiskosten
regeling voor de vaccinateurs verder te gaan dan is 
voorgesteld, kan niet worden toegegeven. H et bedrag 
van f 15. - 's maands is een gemidd elde, dat in vele 
vaceinedistricten overschreden en in sommige zelfs ver 
overschreden wordt . HeT groote voordeel van de aan
hangig gemaakte rege! in g" is, dat bij de vaststelling van 
het voor elk vaccinedistrict toe te kell nen bedrag rekening 
kan worden gehouden mp.t het aantal palen dat de vac
ei nateur te re izen heeft. 





VOLKSRAAD - ZITTING 1918 - 1. 

Begrooting' van Nederlandseh-Indië voor het 
dienstjaar 1919. 

NOTA V A)! ANTWOO RD, 

Afdeeli ng VH!, Uitgaven, Middelen . 

GEDRUKT STUK No, 42 . 

• 

KOTA VA)! AKTWOORD, 

(In gezollden bij bri ef van 20 JUI1I 191 8). 

HOOFDSTUK I. 

Afdeeling VIlL 

Onde rafdecling 78 . De onder deze ondera fd ecling be· 
doeld e voor het mijnwezen aan te schaffen benoodigd
heden bestaan in hoofdzaak uit materialen ten behoeve 
van het g rondpeilwezen. zooals buizen, boorgereedschap 
f' . d.~ materialen, di" over het algemeen door OI1ZP. in
heemschc nijverheid nog niet worden ver vaardigd. 

nat het bed rag voor bedoelde aanschaffing op H oofd
stuk 1 is gebr"cht slui t evenwel de mogelijkheid om d ie 
gelden voor aankoop in Indië te besteden niet uit. Dat 
er ernstig naar gestreefd \vordt de benoocligdheden voor 
de verschillende diensten en bedrijven zoo veel mogelijk 
door de inheemsche nijvt.:rheid te doen leveren is U reeds 
te kennen gegeven in het antwoord van de Regecrillg 
op de algemecI1c beschouwingen . 

Onderafdeeling 89 . De vraa~ of, \vaa r de Duitsch
Nederlandsche Telegraaf-Maatschappij "iet werkt, toch 
uitk eerin g- der subsidie aan die maatschappij moet wor· 
den verleend, is reeds bij de beha ndelin c; der Staatsbe
grootin!! voor 1915 en 19 16 in de Tweede K a mer 'der 
Sta ten·Generaal ter spra ke gebracht (I), waarbij me n tot 
de conclusie is trekomen, dat deze vraag bevestigend moet 
worden beantwoord, Geheele of gedeeltelijke inhouding 
der subsidi e ingevolge de concessievoorwaarden kan toch 
all een plaats hebben, bijaldien, in geval van storingen 
op de kabelverbindingen , de maatschappij in gebreke 
blijft gelegenheid te g-even om, zonder vcrhooging van 
kosten voor de afzenders, telegrammen, waarvoor hare 
verbi nding- de normal e is, langs een anderen, even deug
delijk en verbindingsweg te verzenden. Deze gelegenhe id 
bestaat nog sreeds, tenvijl overi gens van "storingen" 
bezwaarlijk gesproken k a n worden, daar de kabelverbin
ding'e n ongerept schijnen te zijn en alleen het geb r u i k 
·daarvan door, van den wil der maatschappij onafhanke
lijke. omstandigheden haar wordt belet. 

aet ligt in de bedoel ing om, zood ra in Nede rlandsch-

(I) Vg J. cic Me mori e van Antwoord op het Yoorloopig Verslag he · 
treffe nde he l Xldc Hoordstuk der S1aatsbegrooting V OOI' l!)15 (Geel. SI. 
WH 1!H 5 2 "ub Arel. VJ) en voor J!)IG Wed . stuk l !) lfi 1:J 1G 2sub 3rl. 33). 

I n eli I! een voldoend aantal gegadigden k a n worden ver
wacht, den cursus tot ople idin g van surnumerairs tot 
commies bij den Indischen post-, telegraaf· en telefoon
dienst naar Jndiê over re brengen . 

"Vaar echter het aantal in Indië zich aan meldende 
surnumerairs nog zoo uiterst gering is (ac h tin 19 14, 

ze- v e IJ in 1915, z e ven in t 9 16 en d r i e in 19 17 op een 
aantal beschikbare plaatsen van 40 tot 60) en dus het 
grootste aantal gegadigden nog- gedu rende geruimen tijd 
uir Nederland zal moeten worden betrokken, bestaat er, 
althans voorloopig, nog weinig uitzicht, dat zulks spoedig 
zal kunnen geschieden . 

HOOFDSTUK Ir. 

Afcleel in g VIl J. 

Het is der Regeering niet duidelijk bij welk onderdeel 
van de begrooting voor het Departement van Gouvern e
mentsbedrijven de uitf'enzeltin~ omtrent cle te volgen 
politiek wordt gemist. 

Waar daartoe aanleiding- bt~staat, wordt in de toe
lichting' op de begrooting de aan de voorgesteld e 
maatregelen ten grondslag ligg-encle po1iti~k steeds uit
eengezet. Te dien aanzien zij o. a. verwezen naar de 
bij het afzonderlijke wets-ontwerp tot wijziging- van de 
tha ns aanhangige ontwerp-begrootin g over den aanleg 
van tramwegen in de Buitengewesten 1!egeven toe
lichting. 

In afwachting van de tot standkomin g der Djambi -wet, 
en van de wijziging der mijnwet is bezwaarlijk f'P Il uit
eenzetting te geven der politiek, die de Regeering zich 
voorstelt te volgen in zake een der gewichtig5te bemoeie
nissen van dat departement, te weten den mijnbouw . 

Onderafdeelil1g' 323, V 6ór de instelling van d en Volks
raad waren de verschillende, met de beg-rootin g verband 
houdende werkzaamheden voor een deel ond ergebracht 
bij de afdeel ing van het Departement, welke tot hoofd
taak heeft de behandeli ng van dc personeele aangelegen
heden en van hPt vervoer en den verkoop van tin en steen
kolen , en voor een ander deel (begrooting-srekening en be
g rootingsboekhouding) bij de afdeelin g Comptabilite it. 
K~n deze toestand op zichzelf al weinig aanbeveling 

verdienen , omdat op die wijze gescheiden werd geho uden 
wat bij elkaar behoort , de geschetste stand van zaken 
voldeed te minderJ waar beide genoemde afdeelingen 
dermate zwaar belast waren , dat het slecht~ door de 
uiterste krachtsinspanning van de leidende krachten 
mogelijk was, de zaken gaande te houden . . 
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Reeds lang was dan ook overwogen een afzonderlijke 
afd ec1ing-begrooting in te stellen, waardoor eenerzijds 
zou worden bereikt, dat alle begrootingszaken in één 
hand zouden komen en meer zorg en aandacht aan dit 
belangrijk deel der administratie zou kunnen worden 
besteed, terwijl anderzijds zou worden verkregen, dat de 
beide zoo zwaar belaste afdeel in gen door afsplitsing der 
daar verrichte hegrootingswerkzaamheden ontlast zouden 

wordel1. 
De instelling 'van den Volksraad, welke een blijvende 

vermeerdering' der begrootingswerkzaamheden mede
brengt, gaf ten dezen den doorslag en leidde derhalve tot 
de instelling der nieuwe afdecling "Begrooting". 

In hoofdzaak kOIl het personeel dezer nieuwe afdeeling 
wordC::tl onttrokken aan oe bovenbedoelde twee afdee
Iingen. Alleen moest in de betrekking van hoofd en 
onder hoofd der nieuwe a fdeeling worden voorzien, het
geen naar het oordeel der Regeering geen belangrijke 
uitbre iding VJ.11 personeel kan worden genoemd. 

De in de toelichting op post b vermelde hoofdambte
naar is ter hp.s(:hikking gesteld van het Hoofd van het 
Departement ter behandeling van daarbij geregeld voor
komende belangrijk e vraagstukken 

Hierover is in de Memorie van toelichting der begroo
ting voor 1918 het volgende gezegd: "Steeds meer komen 
.bij het Departement a llerlei vraagstukken op het gebied 
"van hand el en s taathu ishoud kunde aan de orde, op de 
"behandeling waarva n de verschillende takken van dienst 
"niet zijn ingericht en welke trouwens ook niet bij een 
.bepaalden die"sttak thuis behooren, doch door den 
"directeur persoonlijk worden behandeld. Deze kan die 
"onderwerpen niet zelf volledig ter hand nemen, tenzij 
"hij zich herhaaldelijk tijdelijk aa!1 al zijn overi ge bezig

"heden onttrekt. 
))Daarvoor moet hij de beschikking hebben over een 

.. eerste kracht, welke hem bij de behandeling van die 

,)ondcrwcrpcn ter zijde staat. 
"In verband hiermede is in den l.anvang van het 

"vorige jaar bij wijze van tijdelijken maatreg-el een 
"hoofdambtenaar op eene bezoldiging van f 1.000.
,,'s maands op dit Departement te werk ' gesteld, welke 
"tijdelijke maatregel moet worden bestendigd·'. 

Onderafdecling 324. De stand waarin de plannen voor 
de overbrengin~ van het Departement van Gouverne
mentsbedrij\'cll naar Bandoeng verkeert is zoover ge
vorderd, dat zood ra de begrootingswet voor het jaar 191 8 
zal zijn afgekondigd, door de Gemeente Bandoeng aan
stonds ter hand zal worden genomen de wegenaanleg, 
het b ouwklaar maken der reeds aangekochte terrein en en 
de opvoerin g van de productie van bouwmaterialen tot 
zoodanig peil, als voor het uitvoeren der verschillende 

bouwwerken 1100dig zal zijn. 
Door de Gemeente zijn in dit verband reeds tal van 

voorbereidende maatregelen genomen. 
Met betrekking tot de uitvoering der gebouwen en 

wonin~en is met de Gemeente \'oorloopige overeen
stemming verkregen op dezen grondslag dat de bouw
tltltwerpen door het Gouvfrnement opgemaakt of althans 
goedgekeurd zullen worden, terwijl de uitvoering der 
werken zal geschieden door een daartoe door de Gemeente 
op te richten bouw-bedrijf, waarbij zooveel mogelijk zal 
worden gebruik gemaakt van publieke aanbesteding. 

Door deze werkwijze en door h et feit dat de plannen 
voor wegenaanleg, de keuze van de terreinen en de 
situatie der gebouwen van gemeentewege worden onder
worpen aan het oordeel eener gemengde commissie waarin 
2/, deel der leden door de Regeering zijn aangewezen, mag 
verwacht worden, dat voldoende waarborgen zijn verkre
gen voor eene uitvoering die aan alle eischen zal voldoen. 

Opgemerkt moet worden dat aan de Gemeente geen 
bouwfondsen van Landswege ter beschikking zullen wor
den gesteld, doch dat zij de werken uit eigen fondsen 
zal uitvoeren en dat haar van Landswege slechts een 
billijke huur op langen termijn is toegezegd. 

Onderafdeeliog 325. Tegen overleggi ng van het door 
den Chef van het l\.1ijn\:ezen uitgebrachte rapport over 
het denkbeeld tot reorganisati e van dien dienst, bestaat 

bij de Regeering principieel bezwaar. 
Waar de Tweede Kamer zich terzake reeds heeft uitge

sproken zoude die overlegging ook geen nut kunn en 

hebben. 
Overigens moge voor de in bedoeld rapport van het 

Hoofd van het Mijnwezen ontwikkelde denkbeelden, ver
wezen worden naar het daarover van zijn hand versche
nen artikel "l\.1ijnbouw en Mijnbouwpolitiek in Neder
landsch-Indië in het weekblad ))de Ingenieu r" van 3 No

vember jl. 

Aan de Leden, die het betreuren dat de hiervoren be
doelde reorganisatie van den dienst van het Mijnwezen 
niet tot stand is gekomen en gaarne zouden yern emen 
om welke redenen de Nederlandsche Volksvertegenwoor
dig-ing daarmede niet is medegegaan, zij medegedeeld, dat 
die redenen vermeld zijn in het voorloopig Verslag der 
2e Kamer (gedrukt stuk Zitting 19 17 / 19 18 - -I no. 40 bldz. 
14 t/m 16) en bij de Openbare beraadslaging in dien tak 
der Volksvertegenwoordigiqg over het amendement-IJzer
man c.s. (Gedrukt stuk Zitting 1917/1918 - 4 no. 52) 
nogmaals te berde zijn gebracht (Zie de Handelingen blz . 

1654 tot en met 1663 ). 

Inderdaad is het als een groot voordeel te beschouwen, 
dat de voorzieningen in den, door het grootendeels weg
vallen van den kolenimport, ontstanen kolennood ten 
deel~ konden geschieden door de ontginning der ~an de 
oppervlakte liggende kool. Met diepbouw zoude zulk een 
spoedige voorziening in deze plotseling opkomende behoef

te niet mogelijk zijn gev ... ·eest. 
Dat in de Palembangsche ontginningen k0len van zeer 

verschillende kwaliteit worden aangetroffen, mag als be
kend worden verondersteld. H~t zal zaak zijn om voor al 
deze kolensoorten een zoo goed mogelijk gebruik te vin
den, waarbij natuurlijk de kwal iteit op den prijs zijn in

vloed zal doen gelden. 
Dat hier proeven genomen moeten worden, die niet da

delijk alle even goed uitvall en , is alleszins duidelijk, doch 
voor een bederven van den naam der kolen behoeft daar

om nog' niet te worden gevreesd. 
Het was voornamelijk de dienst der Staatsspoorwegen, 

welke tengevolge van de belangrijke beperking van den 
invoer van vreemde kolen, de beschikking vroeg over 
groote hoe,·eelheden Inlandsche kolen. In afwachting 
van verdere maatregelen werd daarom de winning van 
kolen in Palembang voor rekening van dezen dienst uitge
voerd en bekostigd uit de voor bet verkrijgen van kolen 

beschikbare fondsen. 



De noodzakelijkheid van de afsplitsing van het Departe
ment van Gouvernementsbedrij ven va n alles wat den 
l\1ijnbouw betreft e n onderbrengin g va n dit laatste in een 
afzonderlijk Departement ziet de R egeerin g niet in, ter
wijl daarmede zou word en gehand eld in strijd met bet 
hoofdmotief tot het in één Departement (van Gouverne
mentsbedrijven) samenbrengen van verschillende in aard 
en \vezen onderscheiden diensten en bedrijven. nl. om eC11-

h(~id te krij gen in de technische, ~conomische en comme r
cieele leidin g d ier bedri-jvell e n diensten. 

De Regeerillg" is voorts van meen in g , dat, indi en aan de 
dicI1stchefs de l.elfstandighe id wordt gelaten, welke zij 
thans h ebben en ook behooren te hebben, het Hoofd van 
een Departement als dat va'n Th1ijnzak e n. dat slechts en · 
kele bedrij ven en d iensten zou omvatten, zijn tijd niet 
voldoend e gevuld zou zien. 

De Regeerin g kan zich dan ook teil voll e aanslui te n bij 
de meenin g van a ndere leden, een meen ing die in overeen · 
stemming is met den bestaanden toestand, 111. dat alle 

mijnbouw en andere bedrij ven bij één departement be
hooren te worden ondergebracht. 

De opmerkillg', dat het praematuur wordt geacht met 
de reorganisatie van het Mijnwezen te beginnen. zoolang 
de Reg-eering- zich ten aanzien van de mijnbouwpolitiek 
nog niet heefr uitgesproke n, is niet duidelijk . Het voor
stel tot instellin g van een afzon~erlijk en Opsporingsdienst 
had met de hierbedoelde politiek niets uit te staan. Zij 
bl'oog-dc a l leen het bevordere n van eene krachtige ont
ginning- der in onzen Indischen b odem aanwezige delfstof 
door van Gouvernementswcgc ingesteld mijnbuuwkundi g 
ondcr1oek. Di t is steeds het streven der Regeering 

~eweest en zal dit ook steeds moeten blijven, onafhan
kelijk van ct!! nplossin}! van het vraagstuk omtrent de 
wijze van ontg i nn i n~ der van Gouvernementswege opge
spoorde delfstoffe n. 

Tevens is opgemerkt, nat in J 3. ja re n ten aanzien van 
de bevordering- van den mijnbouw niets gedaan is e n dat 
s lechts remmcr.d is g-cwerkt. Vermoedelijk wordt hier 
gNloeld op dl.:: opschor ting- van h et \lerl een~n van vergun
ningen, tot opsporing in die te rre in en waar foss iele 
brandstoffel . kunnen worden verwachr. Het is niet tegen 
te spreken, dat d it rem mend h eeft gewerkt op de ontwik
keling van den mijnbouw. Evenwel zij er aan herinne rd, 
dat er voor dien maatregel werkelij k gegronde redene n 
bestonden. De aanhangige wij zigin g van de Mijnwet, die 
zooals bekend, reeds door de Tweede l(amer is goedge· 
keurd, zal ons uit deze impasse h elpen. 

Voorts wenscht men dat de R.cgeering zich uitsprek e 
over de te volgen gedragslijn in zake de n 'à1ijnbouw. 
Hieraa n is th ans bezwaarlijk te voldoen omdat te n aan
zien van de in zake den ~\'lijnbouw te volge n gedragslijn, 
zooals o. a. uit dp behandeling van h et vraagstuk tot het 
in ontginning brenge n der Djambi-olievelden is geblek en, 
nog geen vasthe id van koers bestaat. ~'ellicbt zal hier
omtrent meer li cht zijn verschaft bij de behandeling d er 
voren bedoelde mij n wetswijzigi n g. 

Nadat deze wijziging zal zijn tot stand gekomen, zal 
onze mijnwetgeving de gelegenheid bieden, om in zake de 
ten aanzie n van de o ntginning der in o nzen Indischen bo
dem voorkomende delfstoffen te volg e n gedragslijn elke 
richting in te slaan, die voor het algemeen belang het 
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meest wenschelijk wordt geacht. Buitelldien blijve n al
tijd naa:st de mogelijkheden die de mijnwet opent, nog 
zooveel andere over, getuige het tha ns in behandelin g zijn
de \.vetsontwerp tot oprichting- van een Djambi-aardolie. 

maatschappij 

H angende dit wetsontwer p is er natuurlijk voor de In
dische Regeering geetl aanleiding om een post voor ont
ginning van Staatswege der Djambi-olievelden op de aan 
\'ullin gsbegrootin g- voor 19 19 te brengen. 

Even min bestaat er aanleiding in die aanvullingsbegroo
til".g rekening te houden met een ontginnin g van Gouver
nementswege van de ij zerertsvelden in Zuid-Celebes. 

Het onderzoek naar de mogelijkheid van ontginning 
e n venverkin~ van dit erts is sedert k or t ter hand geno
me n ell, gezien de talrijke moeilijke vraagstukken, zoowel 
va n techn ischen als van econom ischen aard die daarbij te 
pas kome n, zal nOf! genlimell tijd verloopen , voordat men 
uitvoe ring zal kunnen geven aan plannen om bedoeld 
ertsvoorkomen in ontginning te brengen. 

lI et terre in onderzoek. dat 0 m. in verband met het 
vraag-stu k der d iamanten op Borneo werd ingesteld, is 
\'oorshands afgesloten. Op de uitwerking der daarbij ver 
kreg-ell resultaten zal moeten worden gewacht, a l vorens 
k a n worden uitgemaakt of, en zoo ja, welke ~aatregelen 
verder zijn te nemen. 

" a n achterstand in de cynsbereken in g kan slechts spra
ke zijn voor d ie mijn concessiên , welke betrekking hebben 
op petroleu m. Zulks is e venwel ni et aan den dienst van 
h et Mijnwezen te \vij[en, doch is een gevolg- van het late 

tijdstip, waarop deze dienst de beschikking krijgt over de 
gegevens, welke voor die n aanslag- moeten dienen, welke 
de betrokken concessionarissen wederom moeten verkrij
gen van buite nsla nds ge vestigde verbonden ondern emin
gen, welke d en verkoop van het product bezorgen. 

Het is der Regeering onlangs gebleken dat een zeer 
g root deel der in de Zuider· en Oosterafdeelin g van Bor
neo door de lnlandsche bevolking ondern ome n ontg innin
gen ontwettig zijn. Een nader onderzoek zal hebben uit te 
maken hoever zich dit uits[rekt en [evens welke de daar
uit voortvloeiende co nseq uenties zijn, doch, alhoewel in
midd els de bestaande winningen niet zullen worden be
lemmerd, wordt h et ongewen scht geacht daaraan nog ver
d ere uitbreiding te geven en kan het bestuur daartoe ook 
niet medewerken door het verleenen van vergunningen 
voor den aanleg va ll railban t:!ll . 

Onderafdeelin g 32 7 In anlwoord op d e vraag naar de 
oorzaak van de verminderi ng der bedrijfswinsten der 
Postspaarbank in 19 17 wordt opge merkt. dat d e op blz. 
107 van de m p.n orie van toelichting op h et R egeerin gs 
ontwerp der begrooting voor 19 19 vermeld e bedrijfswin 
sten de r Postspaarbank betreffe n de dienstjaren 19 14, 

19 15 en ; 9 16; ten onrechte werd in de memorie van toe· 
lichtin g opgegeven 19 15 , 19 16 en 19 17. 

H et verschil tusschen de bedrijfswinst over 1915 ad 
(55 600.- en die over 1916 (nader definit ief vastgesteld 
op / 4 3. OOU.-) vindt zijn oorzaak voornamelijk in de om
standigheid, dat de door de Postspaarbank genoten pro
longati erente in 19 16 belangrijk lager was dan in 1915. 

D e b edrijfswinst over 1917 is voorloopig vastgesteld op 
rond / 67.000.-. 
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Omtrent de opmerking, dat het een bezwaar werd ge
acht. dat de gelden van de Postspaarbank grootendeels 
voor belegging naar Holland gezonden worden. hetgeen 
onnoodig werd geoordeeld, daar in 1 ndie voor deze gelden 
voldoend emplooi te vinden is. wordt medegedeeld, dat de 
juistheirl van het beginsel, dat de gelden der Pvstspaar
bank in Indie worden belegd, ten volle wordt erkend. Dat 
beginsel werd bij de oprichting der instelling ook uitdruk
kelijk op den voorgrond gesteld. 

In verband met het ontbreken van een geregelden han
del in beleggingsfonds"n kon echter tot het jaar 1915 van 
belegging in lndiê weinig komen, doch van3.f genoemd 
jaar werden de voor belegging beschikbare postspaarbank. 
geldèn grootendeels in Indië belegd en wel in obligati!!n 
der Nederlandsch-Indische leening en in obligatien ten 
laste van gewesten en gedeelten van gewesten met eigen 
geldmiddelen in Nederlandsch.lndië. 

Na Februari 1916 werden al l e hier te lande beschik
baar gekomen gelden der instelling in Indii! belegd; in 
1916 nominaal/ 7 27.000.- tegen een rente van 5"10 's jaars 
en in 1917 nominaal/ 732.500.- tegen 5 "Ioon/2000.
tegen 4~"Io 's jaars. 

De vraag, of het mogelijk zou zijn een deel der gelden 
van de Postspaarbank. bv. tot een bedrag van ten hoogste 
20 % in eerste hypotheken hier te lande te beleggen, moet 
vooralsnog ontkennend worden beantwoord, daar eene 
zoodanige belegging- onder de tegenwoordig voor de be. 
legging van het spaarbankkapitaal geldende regeling niet 
mogelijk is. Eene algeheeIe hef7iening van de bedoelde 
regeling is echter in bewerking, waarbij ook bovenbe· 
doelde vraag onder de oogen wordt gezien. 

In verband met het aandringen van eenige leden op de 
opening van een giroverkeer bij de Postspaarbank zij 
medegedeeld dat de belangrijkheid van de invoering- van 
een post-, chèque en giroverkeer hier te lande door cic Re
geering ten volle wordt erkend. 

:Met het oog- op eene eventuecle in voering daarvan werd 
daarom na overleg met de Regeering, door den JvIinister 
van J(oloniën aan een met verlof in Europa vertoevenden 
Indischen ambtenaar bereids opgedragen om van het 
sinds korten tijd in Nederland ingevoerd post-, chèque. en 
giroverkeer cene studie te maken. 

Onderafdeeling 330. Het verlangde overzicht van c1e 
voorgenomen electriciteitsvoorziening van Java, kan niet 
verschaft worden, omdat zulk een overzicht nog niet ge: 
reed is. Dit kan geen verwondering baren, indien men in 
aanmerking neemt, dat de met de behandeling- van dit 
vraagstuk belaste dienst, eerst sedert medio J 9 J 7 is in
gest-ld en dat de opname van de in bedoeld plan op te 
nemen waterkrachtsbronnen langdurige waarnemirusen 
vereischt. 

Het electrificatie- vraagstuk is thans nog alleen voor de 
resid entie Datavia als opgelost te beschouwen, zulks in 
verband met de plannen tot electrificatie vG.n de spoor~ 
wegen in en om de gemeente Batavia. Voor de Ban~ 
doengsche hoogvlakte bevindt zich de oplossing van be
doeld vraagstuk reeds in een vergevorderd stadium} ter
wijl plannen voor de electrificatie van een belangrijk 
deel van Oost-Java, reeds in voorbereiding en voor een 
gedeelte van ~lidden-Java in vóór-studie zijn. 

Van de wenscheIijkheid van samenwerking in vele ge
vallen van den dienst van Waterkracht en E lectriciteit 
met de Commissie van Fabrieks-nijverheid, is de RegeeT 
ring ten volle overtuigd en waar deze noodig is, geschiedt 
zij ook. 

Dat het van beteekenis is, dat de dienst voor Water
kracht en Electriciteit zich krachtig o ntwikkelt, wordt 
door de Regeering zeer goed ingezien en in die richting 
wordt reeds al het mogelijke gedaan. 

De volledige plannen voor de electrificatie van de 
spoorwegen tusschen Tandjoeng-Priok-Batavia - Buiten
zorg, zijn nog niet gereed. Op dit oogenblik kunnen 
slechts worden overgelegd de voorloopige projecten, die 
gediend hebben ter toelichting van de begrootingsvoor
stellen. Bedoelde projecten zijn ter Secretarie van den 
Volksraad neergelegd ter kennisneming door de Leden. 

Ten einde de h.,.1. aanwezige belangrijke waterkrach
ten zoo goed en zoo vo1Jedig mogelijk ten nutte van het 
algemeen te doen strekken, heeft de Regeering reeds het 
standpunt ingenomen, dat waar zulks voor het algemeen 
belang inderdaad geboden is, de benutting dier water
krachten tcr opwekking van electrische energie van over
heidswege zal hebben te geschieden. 

Voor zoo veel de waterkrachten niet noodzakelijk voor 
de gemeenschap gereserveerd moeten blijven, zullen zij 
inmiddels tcr beschikking van particulieren zijn te stellen 
wanneer bet doe], waarvoor deze ue energie wenschen 
te gebruiken het ~lgemeen belang dient. 

Het is de bedoeling de verdeeling- en den verkoop en 
detail van de in deze gouvernements-electrische centrales 
opgewekte energie, over te laten aan vennootschappen, 
waar:n de verschillende locale ressorten, ter behartiging 
van hunne belangen, kunnen deelnemen. 

Onderafdeeling 33 J. Het vraagstuk in hoeverre het 
met het oog op de veiligheid wenschelijk is om het aan
brengen en het gebruik van automatische reminrichtin
gen bij tramwegen in bepaalde gevallen voor te schrijven, 
zal in onderzoek worden genomen. 

In het Algemeen Tramweg Reglement (Staatsblad 1905 
No. 516. zooals dit sedert is gewijzigd en aangevuld) is 
in artikel 83 verboden, zon der g 0 e cl v I n den van 
d e m ede rei z i g ers, in de rijtuigen meer reizigers 
toe te laten dan volgens artikel 58 in elke afdeeling moet 
zijn aangegeven als "het aantal personen, dat daarin 
zittende en staande op de bordessen als anderszit1s kan 
plaats nemen". 

Bij eelle in voorbereid in g zijnde herziening van bedoeld 
reglement zal getracht worden door verduidelijking van 
de bedoelde verbodsbepaling mogelijk te maken, dat het 
niet alleen van de medereizigers afhan~t of overvulling 
der rijtuigen wordt toegestaa:-:, dan wel beIer. 

De 'eer algemeen gestelde klacht over het te werk 
stellen van onvoldoend opgeleide remmers, en onvoldoen
de zorg voor de overwegen, is onder de aandacht van den 
met het toezicht op de spoor- en tramwegen belasten 
dienst gebracht. 

Bij de ordonnantie van 23 September 1916 (Staatsblad 



No. 60ï) zijn de algemeene spoor- en tra mwegreglemen
tcn onder meer aangevuld m et eene bepaling, welk e voor~ 

schrijft, dat door d e bestuurders van spoor- e n tram
wege n aan de goedkeurin g van den Directeur van Gou
vernementsbedrijve n moete n worde n onderworpe n de 
regelen, welke zijn in acht te nem en bij de vaststelling
van d e dicnst- e n' rusttijden van die categori ën van het 
personeel, voor welke die Directeur dit in het belang van 
de behoorlijke uitoefeni ng van den di e nst ol van d e 
veiligheid van he t verkeer noodig acht. 

Zoodanige ontwerp-regelingen zijn door de onderscheide n 
bestuurders van spoor- e n tramwcgonderne mingen hier te 
lande ingedien'd en maken thans een onderwerp van 
onderzoek uit. 

Dat d oor den dienst der Staatsspoorwegen ernstig ge
streeld wordt naa r be perking der diensttijde n van het 
personeel va n dien die nst blijkt uit hetgeen vermeld is 
op bl z. 120 van de Memorie van Toelichtin g to t het in 
b ehandelin g zijnde begrootingsontwerp. Daar toch is ge
zegd, do t de verhooging der uitgaven t en deele te wijten 
is aan "de beperkin g der diensttijden", alsmede, d at die 
stijging der uitgave n uit d ezen hoofde ook in volgende 
jaren nog zal voortdur e n, omdat d e beperking der dienst
"tijden ,)nog niet zoo ver is doorgevoerd kunnen worden, 
"als met het oog op de verzekering, van een goede dienst
"uitoefening en in verband met de eische n des tijds, 
"noodzakelijk is". 

Hieraan kan nog worden toegevoegd, dat na toepass ing 
van een geheel tijdelijke regelin g gedurende enkele ja ren , 
op g rond van de daarbij verkregen e rvaringen, een 
def initieve regelin g van dit ontwerp is o ntworpe n, di e, 
na behandeling met de vertegenwoordigin gen e n organ i
saties van het personeel, naar verwacht mag worden 
binnen betrekkel ij k korten tijd in werking zal kunnen 
treden. 

In de algemeene spoor- en tramwegregleme nten is 
b epaald, dat va n a lle feiten en omstandi gheden) die h et
zij d e n geregelden loop va n d e treinen store n, hetzij de 
veiligheid van reizigers, beambte n of andere persone n in 
gevaar brengen , mededeE:ling moet worden gedaan aa n 
de met het toezicht op de spoor- e n tramwegen belaste 
ambteIla ren) terwijl bij ernstige ongevallen e n onregel
matigbeden de bestuurders een onderzoek moeten doen 
instellen e n gewaarmerkte a fschriften van de verslagen 
der beambte n die met dat ond erzoek belast werden) aan 
den Directeur van Gouvernementsbedrijven moeten in
zenden . 

De b ehandeling van deze ongevalverslagen en het 
overleg met de bestuurders omtrent de maatregelen, wel
ke ter voorkomin g' in het vervolg kunn en worden getrof
fen vormen een onderdeel van den werkkring van de 
a mbtenaren van den dienst van het toezicht op de spoor
e n tramwegen. 

In aanmerking ne mend e de eisch en, die aan h e t perso
neel van de tot het Departement van Gouverne melltsbfJ;
drijve n beh oorende bed rij ven en die nsten worden gesteld, 
kunne n de b ezoldi g in gen van dat personeel in he t a lge
meen en van den dienst der S taatsspoorwegen in het 
bij zon der, ook indien men die wedden vergelijkt met de 
bezoldigingen van gelijksoorlig persOllPel va n andere 
D epart ementen, n i(>[ te hoog worden genoemd . 
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Onderaldeeling 3H. De relltepost in de gedrukte 
stukken 18 A tlm [ en J{ van dd ve rschille nde bedrij ven 
gegeven raming der bedrijfsuitgaven over het begrootings

. jaar is berekend naa r 4 pCt. van de geraamde boekwaarde 
van de activa op 3 1 December 19 18 en 2 pCt. van hetgeen 
naar schatting in den loop van 1919 d aarbij zal kome n. 

Voor d e verschillende activa is een afschrijvings
percentage vastgesteld, waarbij uiteraard rekening is g e 
houde n me t den aard e n de benutting van het object 
waarop wegens waarde ve rmindering dient te worden af
geschreven . De afschrij vin g geschiedt in de boeken. 

Onderaldeeling 335. De door een der Leden bij de 
V II de a ldeeling ' beple ite overbrenging van de Lands
drukkerij naar Bandoeng verdient naar de meening van 
de Regeering geen aanbeveling, zoolang d e g rootc 
meerderheid der Departementen van Algemeen Bestuur 
alsook de Volksraad te Batavia gevestigd zijn. 

J n overleg met het Departement van Oorlog is reeds 
eene zoodanige regeling getroffen, dat bij mob ilisatie de 
vervaardiging van het noodige drukwerk voorde Regee
ring verzekerd is. 

De vraag waaraan de grootc opbrengst van de J avasche 
Coura nt, verkregen in 19 18, is toe te schrijven, moet op 
een misversta nd b erusten. 

In gedrukt stuk No . 18 B is vermeld , dat de opbrengst 
voor de J,Javasche Courant en a Tl d e r e p e ri o d i e
ken" voor 1919 hooger is geraamd dan voor 1918, 
in verband met de uitkomste n der lamste jare n. Die 
hoogere uitkomsten zijn voor 19 17 verkregen Cl] worden 
voor 19 18 verwacht, doordat sinds 1 J anuari 19 17 de 
periodieken als Regeerin gsalmanak, Staats- en Bijbladen, 
cnz. enz., nict meer door h et Deptlt van Leermiddelen 
worden verstrekt, doch evenals de J avasche Couran t, door 
de Landsdrukkerij worden \'erk ocht en de daaruit voort
vloeiende baten ook ten name van de L andsdrukkerij 
worden vcrantwoorQ. 

Onderafdeeling 337. Zooals uit de mondelinge en 
schriftelijke mededeeli ngen der R egeering blijkt heeft 
deze bela ng rijk e aangelegenheid Hare volle belang
stelling. 

Het betreft hier een kwestie waarop de laa tste jare n 
steeds min of meer de aandacht van ue Regecring was 
gevestigd. Reeds in medio 19 11 werde n bij de Regeering 
in he t moederland zeer uitvoerig toegelichte voorstellen 
aan hangig gemaak t) daartoe strek kende, dat de door de 
Nederl andsche fJ andel M.:léltschappij genoten commissie 
e n make laarscou rtage bij den verkoop van het Ban k a- tin 
in ~'cderl and zoud en worden verlaagd en anders de ver
koop !laar Ind ië zou worden verl t'gd . JV[et cijfers \verd 
bij die gelegenheid aa ngetoond , dat cle verkoop op den 
toenmaligen voet geschiedde lcn nacleelc van de l ndische 
schatkist en in d e periode van 1890 tot 1 Q 1 0 'een 
winstderving ten gevolge hee ft gehad van - zooals toen
m aa ls \-verd b erekend-ongeveer /0.95 per pico1, hetgeen 

neerkomt op een winstderving in dat twintigjarig .ijd
\"ak van in totaal 3Y! millioen gulden . Over 1911,19 12 

en 19 13 is de winstdervin g veel g root cr en bedraagt deze 
onderscheide nlijk / 1.79, / 2.53' en /2.6 1 per pikol indien 
men de opbrengst van het Bankatin in )Jederland met de 
opbrengst va n het BiIlitontin te Bata\'Îa vergelijkt, ' en 
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daarbij de veilingskosten, korting voor contante betaling, 
onkosten en renteverlies in rekening brengt. 

Bij het uitbreken van den oorlog was door de moeder
landsche R egeering nog geen beslissing genomen. Aan
gezien echter, tengevolge van den oorlogstoestand, in 
Ned erland geen Gouvernementsproducten meer konden 
worden verkocht, werd in het laatst van 191 4 machtiging 
verleend om hier te lande Banka· tin te verkoopen. Met di en 
verkoop is sedert voortgegaan; op grond van de daarbij 
opgedane ervaring heeft de Regeering in October 19 16 
aan de Regeering in Holland voorgesteld, het Banka-tin 
ook na het einde van den oorlog, hier te lande te verkoo
pen en den verkoop d erhalve voor goed naar Indié te ver

leggen. 
De Minister van Koloni!!n heeft Zich met dit voorstel 

niet dadelijk kunnen vereenigen, en Zich op het standpunt 
geplaatst: 
1 e. dat de tijd om in dezen tot een beg inselverklaring te 

geraken nog niet is gekomen; 
2c. dat zoolang d e omstandigheden niet veranderen, met 

den tinverkoop hier te lande kan worden voortgegaan; 
3c. dat wanneer weer normale omstandighed en zullen 

zijn in getreden. zal kunne n blijken of de than s voor 
h et Bankatin verkregen nieuwe afzetgebieden ook in 
vredestijd behouden zullen blijven. 

Zooals door vele lede n is opgemerkt. heeft de Minister, 
alvorens zijn standpunt in d ezen te bepale n, verschillende 
b elan ghebbenden bij den tinhandel in het moed erland in 
de gelegenheid gesteld zkh uit te .pre ken over de vraag, 
welke economische bezware n aan het belan g van het moe· 
derland ontleend, tegen de overbrenging van de ti nmarkt 
zijn aan te voeren. 

In de Tweede Kamer der Staten Generaal, waar deze 
kwestie in de laatste jaren reeds f!1 eermalen ter sprake 
kwam, is door den Minister herhaalde malen als vanzelf· 
sprekend voorop gesteld, dat de verkoop van het tin moet 
geschieden ter plaatse waar de meeste opbrengst k a n \Vor
den ,verwacht. Vermee nd wordt dan ook dat men e r ge· 
rust op kan wezen, dat de in dezen t.Z.t. te nemen b eslis
sing niet dan door zuiver com mcrcieele 0verwegin gen zal 
worden beheerscht. 

In welken zin die beslissing zal uitval1en is vQor de R e
geerin g niet twijfelachtig, aangezie n Zij ervan overtuigd 
is dat wanneer de tegenwoordige ~lerkooppoliti ek onder 
norm~le omst:l.I1digheden nog eeniRen tijd wordt \'oortge 
zet, alle opgeworpen bezwaren denkbeeld ig en ongegrond 
zullen blijken tP. zijn. 

Deze overtuiging- is gegrond op de n:t\'olgcnde o\'envc
g in gen en feiten . 

Naar de mcening van de Regeering is het ee:n in den 
g rond onjuiste politiek een artikel a ls tin niet hier te 
la nde, op de plaats van productie te verkoopen, zoodat 
het direct naar den consument k a n worden gezonden, doch 
eerst te transporteeren naar h et moederland om h et aldaar 
van de han d te zette n Dit veroorzaakt allerlei onnood ige 
k osten en renteverlies, waarmede de koopers uit den aard 
der zaak geen rekening houden e n welke dan ook uit· 
sluitend ten laste van het Gouvernem ent komen Het is 
een · illusie, indie n men zou \'erwJ,chten, die extra onk oste n 
in de meerd~re opbrengst va n het tin in het moeder!and 
terug te zullen vinden. Tin is geen kwaliteitsartikel dat 
eerst door de k oope rs moet worden getaxeerd, maar hee ft 
e venals goud e n zilver een zeker gehalte en kan ongezien 
worden gekocht. Dit is dan ook de reden waarom de 

tinprijzen te Amsterdam, in het algemeen gesproken. 
slechts zooveel hooger zijn dan d e tinprijzen te Batavia. 
als het vervoer van Amsterdam naar de plaats van con· 
~ump[ie mind~r kost dan het ve rvoer naar den consumen t 
van uit Indië. m .a .w. de door h et Gouvernement gederfde 
winst is gelijk aan het verschil tusschen de transport
kosten direct van Batavia naar den consument en de kos
te n van vervoer via A msterdam naar dezen, onder welke 
koste n natuurlijk ook alle bijkomende onkosten van op· 
slag, provisie, renteverlies, e.d. zijn begre pen. In onz~ 
vroegere verkoopgestie stonden wij dan ook geheel all een . 
Ook het op de Londensche markt verhandelde Straitstin 
wordt over het algemeen buiten Londen om, direct naar 
de Europeesehe, Amerikaansche e n Aziatische consump
tieplaatsel1 vervoerd. 

Het spreekt vanzelf. dat het feit, dat het tin ter plaatse 
aanwezig is en daarover dus onmiddellijk kan worden 
b eschikt, gewicht in de scbaal ka n leggen. Zoo zal de 
Europeesche consument in vele gevallen genegen zijn 
voor in Amsterdam aa nwezig tin een, ook relatief, h oo 
geren prijs te betalen dan voor tin dat hij uit Batavia 
moet laten overkomen. Ovenvegend belang kan echter 
niet worden toegeke nd aan dezen factor, welke trouwens 
bij tinverkoop hier te lande evenzeer geldt voor de con· 
sumptieplaatsen welke dicbter bij Batavia dan bij Am· 
sterdam zijn gelegen. D e vroeger gevolgde verkoop· 
politiek was noodzakelijkerwijs - de uitvoercijfers van 
\'óór d e n oorlog wijzen het uit - beperkt tot een bepaald 
rayon. Verkoop van Bankatin naar Australië is - om 
een sprekend voorbeeld te gebruiken - natuurlijk ten 
eenen male uitgesloten, indien het tin eerst naar Amster· 
dam ten verkoop wordt getransporteerd. Het in Neder
land geveilde tin werd d an ook hoofdzakelijk gekocbt 
door vaste relaties, voornam elijk Duitschland ~n Oosten
rijk - Hongarij e, naar wel ke landen ongeveer vier vijfde 
gedeelte van de geheele Bankaproduct:e werd uitgevoerd. 
In Am erika, dat jaarlijks méér dan driemaal onze gebeele 
productie gebruikt, was het Bankatin vrijwel onbekend. 

Van een bepaalde markt, welke speciale min of meer 
natuurlijke voordeelen bi edt, kan d an ook, bij een artikel 
als tin geen sprake zijn. Indie n in Nederland tin wordt 
verkocht, geschiedt zulks uitsluitend, niet omdat bet een 
zoogenaamde tinmarkt is, maar omdat het Bankatin daar
heen wordt vervoerd. Trouwens indien inderdaad Am
sterdam en Rotterdam bij zondere voordeelen bieden en 
het uit een zuiver commercieel oogpunt de voorkeur ver
dient het tin aldaar te verkoopen, behoeft d e handel in 
het moederland zich die voordeelen niet te laten ontgaan, 
doch is ni ets ee nvoudiger dan dat de Nederlandsche handel 
het tin hier te lande opkoopt, teneinde het in het moe
derland ter markt te brengen . Het is dan onnoodig en 
ook niet in het belaog van den Nederlandschen handel, 
dat deze tra nsacties - in dien deze inderdaad zooals van 
zekere zijde beweert wordt voordeel en afwerpen - ge· 
schieden door en voor rek ening van het ] ndische Gou
vernement. 

Dat de verkoop van tin hier te lande geen en kele 
onoverkomelijke moeilijkheid oplevert, heeft de ervaring 
van de laatste jare n afdoend be wezen. Aanvankelijk 
stond men vuor de moeilijkheden waarmede elke ni euwe 
markt h eel< te k ampen. D e handel hier te lande miste 
de noodige relaties, tengevolge van de voorheen gevolgde 
eenzijdige \·erkooppolitiek. Aangezien de vroegere rela
ties in de l;entrale rijken niet meer waren te bereiken, 



kon alzet slechts worden gezocht op de Londensche me
taahnarkt, welke markt nagenoeg den geheel en tinhandel 
cootroleert. Daar Londen zich voorheen had gedekt in 
hoofd zaak door aankoop van S traits- en Bolivia-tin, waren 
aan het op de Lond ensche mark t brengen van groote 
hoeveelheden Bankatin eigenaardige moeilijkheden ver · 
bonden. A anvank elijk g ing de verkoop alhier eenigszins 
stroef en moest om zaken te ku nnen doen, het Bank a
tin onder Singapore-parite it worden verkocht. Evenwel 
g-elukte het den hand el hi er te lande betrekkelijk spoe
di g voor de geheele Bankaprod uctie teg en de voor prima
kwaliteit geldende noteeringen geregeld een afzet te 
vinden, niet alleen op de Lonrlensche markt, maar ook en 
zelfs voor het belangrijkste deel, d irect in Amerika. In 
den laatsten tijd wordt, als gevolg van door den oorlog 
ontstane zeer bij zondere verhoudingen. het Bankatin zelfs 
ver boven de Singapore. noteerin g verkocht. De Regee
ril1 g kan dan oo k verklaren, dat de verkoop van het tin 

hier te lande kan worden genoemd een volled ig succes. 
Als verkoopstelsel wordt gevolgd het ook te Singapore 

gevolgde systeem van dagelijksche biedingen van den 
handel. Tin is onderhevig aan dagnoteering ; het product 
word t dagelijks op de Londensche metaalmarkt ver
handeld, terwij l deze markt zich dekt door dagelijksche 
inkoopenJ en be t zou niet verst andig zijn geweest hier 
te lande een afwijk end systeem in te voeren. Bovendien 
zou het maandelijks of om de twee maanden ter markt 
brengen van de Bankaproductie zeer waarschijnlijk een 
prij sdalin g veroorzaken. De verkregen resultaten hebben 
de juistheid van deze in zichten bevestig d. 

Het is op grond van de tevoren g enoemde overwegin gen, 
gesteund door bet bij den verkoop hier te lande van het 
Ean'kati\1 behaald succes dat de R eg eerin g , voor welke 
het vaststaat dat in dezen uitsluitend Indiê's belang 
gewicht in de schaal mag leggen, van oordeel is, dat 
de thans bestaa nde toestand ook na den oorlog behoort 
te blijven bestendigd en de tin verk oop derhalve hier te 
lande behoon te b I ij ve il geschi eden. 

Van eeni g-e mindere geneigdhei d-der Chincesche onder 
nemers en kO!lgsi's welk e ten behoeve van het Gouver
nement de tinwinning op Banka uitoefenen, is niets 
bekend. Dat deze ondern emers reeds daarom voor hunn e 
werk zaamheden op een ruimere betaling aanspraak zou
den mogen mak en , omdat zij gebeel het risi co van het 
g rond verzet op zich nemen, mag niet als juist worden 
erkend. H et tinregiement be \"at juist bepalingen we lke 
beoogen dat risico weg te nemen, waardoor ook bij 
mind er goede bedrijfsuitkomsten dan aan vankelijk werd 
gehoopr, een toeslag op de be tali ng wordt uitgekeerd, 
hetgeen een passende beloonin g voor den werk elijk 
geleverd en arbeid verzekert. 

Het is nog niet bekend, of en zoo ja, welke stappen 
de Minister van l<oloniën denkt te doen, nu he t W ets
on twerp lot verleng in g van de concessie der BHli ton 
IVIaatschappij is verworpen. 

\ Vaar de kostprijs van he t tin op Ban ka niet on
belangrijk lager is dan op Billiton, en de behaalde 
verkoopsprijs voor Billitontin niet hooger is dan die voor 
Bank atin, kan van r. gerin gen~ winsten" op eerstgenoemd 
eiland niet worden gesproken. De gevolg trekkin g dat 
men dus op Banka goedk ooper zou werken dan op 
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Billiton is daarom nog niet g erechtvaardigd . De ontgin
ningen op beide eilanden dragen een veelszins verschillend 
karakter en zijn daarom niet o nderlin g vergelijkbaar. 

Zulks, alsmede de veel g rooter omvang van het 
Hankabedrijf, heeft mede ten gevolge, dat in zake de 
aanwervi ng van werk krachten verschill ende toestanden 
bestaan. De zooveel geringer arbeidsbehoefte van lliUiton 
maakt dat de wervin g in minder omvangrijk gebied 
plaats kan vinden en dientengevolge een meer huiselijk 
karakter is gaan dragen. Dat in het algemeen de werk
man in een groote mijn een andere positie heeft dan 
in de kleine meer huiselijk gedreven ontg inningen op 
Billiton, is een noodwendig gevolg van den aard van 
het bedrijf. 

Dat evenwel de arbeidersbevolkin g op Banka ontevre
den zou zijn, moet beslist worden ontkend. 

De algemeene verkenning van het e iland Banka behoort 
tot de voorbereiding van nieuwe ontg inningen, met het 
oog hierop dienen de daaraan te hesteden kosten op de 
kapi taalsrekening te worden gebracht . 

Onderafdeeling 338 en 339. Aandrang tot krachti ger 
exploitatie der Gouvernements-steenkolenontg inningen 
kan voorzeker achterwege hlij ven. O ndanks stijgende 
moeilijkheden, veroorzaakt door het uitblijven van hoog
noodige machinerieên en matbrialen, wordt de productie 
zoo veel mogelijk opgevoerd, ten gevolge waarvan dan ook 
thans reeds een toestand is in getreden, waarbij de door 
het uitvallen va n den in voer vf'roorzaakte kolen nood is 
bezworen. Momenteel is de productie van Nederlandsch
Indiê vrij wel in staat om de kolenbehoelte te dekk en. 

Ter verdere oplossing- van het kooksv raagstuk dat, 
zooals reeds g ebleken is uiL de installati e-rede van den 
Gouverneur-Generaal, hoopvolle verwachtingen geeft, zijn 
eeu tweetal proef-ovens in Nederland besteld. 

H et behoeft wel geen nader betoog, dat de huidi ge 
wereldomstandi gheden al zeer weini g bevorderlijk zijn 
voor een regelmati gen voortgang- van aangelegenheden 
als deze, welke de medewerki ng van buitenlandsche 
speciali te iten vereischell. 

Inmiddels worden te Sawah Loento eenige primitieve 
ovens zonder inrichtingen voor het wi nnen van neven
producten gebouwd, om waar reeds gebleken is dat daar
mede een kooks van voldoende kwali tei t voor de ln land
sche behoefte is te verkrijqcn, daarin mede te helpen 
voorzien . 

De aan een en hoofdambtenaar-m et-verlof opgedragen 
taak, om in Europa te zamen met deskundigen een onder
zoek in te stellen naar de mogelij kheid om door distillatie 
ui t bruinkolen ioonende producten te verkrijgen onder
vindt dl evenzeer de belemm eringen, waarvan naar aan
leidin g van het kooks-vraagstuk gewag werd gemaakt. 

Van eenig resultaat werd tot dusver dan ook nog 
geen kennis g ekregen. 

Den l\1inister van Koloniën werd reeds een wctson l
werp aangeboden, strekkende tot terugkoop van eenige 
in het Lematang kolenveld uitgegeven concessies, welke 
maatreg el in verband met het voorn emen om in dat ge· 
bied een derde ontginningszetel van gOll vernementsweg e 
te openen, wenschelijk werd geacht. 

Uiteraard zal de nopens dit ontwerp te nemen beslis ... 
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sing, welke aan een optie-termijn is gebonden, mede 
dienen om in beginsel over de verdere ontginning eene 
beslissing te nemen. 

De vergelijking welke door vele Leden gemaakt is tus 
schen de raming van den gemiddelden prijs der Ombilin
kolen voor 1919 (f 11.65 per ton) en den prijs welken men 
thans voor (vreemde) kolen in Nederlandsch-Indiê te beo 
talen heeft (van / 50 - tot /70.- per wn) kan niet geheel 
juist genoemd worden. Laatstgenoemde prijs moet hier 
betaald worden voor kolen, welke, voor zoo ver ze nog te 
verkrijgen zijn. voor bijzondere doeleinden, waarvoor de 
ioheemsche kolen zich mindE:r goed leenen, moeten worden 
ingevoerd. Ook zijn dergelijke prijzen betaald voor uit 
Japan hier te lande ingevoerde kolen die aanvankelijk 
werden gekocht ter aanvullin g van tekorten . Het is dus 
een uitzonderingsprijs. waaraan men geen maatstaf mag 
ontleenen. Een marktprijs van vreemde kolen in Neder
landsch-[ndiê bestaat sinds geruimen tijd r.iet meer; de 
geregelde invoer van Japansche en Australische kolen, 
welke op de mark~ genoteerd waren in concurrentie met 
de Ombilinkolen, waarvan de prijs zich dan ook had te 
richte"- naar dien van de ingevoerde kolen, is door het 
g roote gehrek aan scheepsruimte en de hooge vrachtloo
nen, s;nds geruimen tijd opgehouden . 

Het verminderd kolengebruik en de opvoer var: de in
heemsche kolenproductie, heeft he t mogelijk gemaakt, dat 
de Indische kolen geheel in de behoefte hier voorzien, met 
uitzondering dan van de bovenbedoelde kolen voor spe
ciale doeleinden. 

Nu zou men met het oog op de afwezig heid van concur
rentie den prijs der Gouvernementskolen wellicht hooger 
gesteld willen zien en inderdaad zou het wel mogelijk zijn, 
hoogere prijzen te bedingen omdat de verbruikers deze 
noodgedwongen wel zouden moeten betalen, maar de Re· 
geering heeft gemeend geen gehruik te mogen maken van 
de buitengewone omstandigheid., waarin men thans hier 
~e lande ten aanzien van den kolenhandel verkeert, om zich 
te verrijken met wat men noemt oorlogswinsten en he t 
was Haar een voldoening, dat sommige Leden zich in 
beginsel geheel met dit standpunt kunnen vereenigen. 

Bij de ram i n g van den gemiddelden verkoopsprijs 
voor 19 19 is men dan ook uitgegaan van het standpunt, 
dat a'ln de Nederlandsche Stoomvaartmaatschappijen
in hoofdzaaK de particuliere afnemers der Ombilinko
len - , de kolen geleverd zullen \~orden tegen redelijke 
prijzen d .w z ongeveer voor prijzen zooals voor het .uitbre· 
keil van den oorlog hebben gegolden. evenwel verhoo~d 
met de te verwachten, door de bijzondere tijdsomstandig
heden veroorzaak re vermeerdering der zelfkosten. 

Als richtprijs is daarbij aangenomen /9. 80 per ton 
kolen zijnde de gemiddelde prijs die in 1914 van de pa-
ticulicre afnemers is bedongen . Deze prij s, verhoogd met 
de genoemde vermeerdering der zelfkosten, gaf de voor 
1919 geraamd gemiddelde verkoopsprijs ad /11.65 per ton . 
.'laar dezen prijs berekend (een gemiddelde tusschen de 
prijlen van lading- en van bunkerkolen) zouden de kole n 
per ton geleverd aan boord in de havens Tandjong Priok 
en Soerabaja te staan komen op ± / I 7 en ± / 20, terwijl 
in normale tijden voor de beste Australische kolen tus
schen / 13 en / 1-+ per ton betaald wordt; men ziet hier~ 
uit dus dat de geraamde prijs vour 19 19 niet zoo laag is. 

Een ander bewijs voor deze bewerin .? ligt ook in de 
omstandigheid, dat de Koninklijke Pakcrvaart Maatschap-

pij in 19 17 met de Oost Borneo Steenkolenmaatschappij 
een con tract sloot voor levering van kolen voor den prijs 
van / 9.50 per ton f.o.b. Samarinda, terwijl het bedrijf 
der Staatsspoorwegen in dat jaar met di e maatschappij 
een contract aanging voor kolenlevering à / I 0.75 per ton. 
Nu zijn de Borneokolen wel van belangrijk mind ere kwa
liteit dan de Ombilinkolen, maar daartegenover staat dat 
het hier slechts gaat om kleine hoeveelheden te leveren 
aan niet-vaste afnemers, terwijl de levering der Ombilin
kolen geldt voor groote hoe\'eelheden en aan vaste af
nemers, hetgeen in den prijs beduidend verschil maakt, 

Bij een verkoopsprijs van / 11.65 en een zelfkostenpijs 
van f 9.16 per ton, zooals voor 19 19 geraamd, komt men 
nog tot een netto-overschot van / 2.49 per ton. Bij de 
berekening van die zelfkosten zij n in rekening gebracht de 
noodige afschrijvingen en bovendien een post van 
t 211.500- als r ente van het door den ~taat ingebrachte 
kapitaal, uitmakend rond f 0.40 per ton netto-productie. 
Laat men dezen laatsten post levenals bij de Nederland
sche Staatskolenmijnen gebeut:,t, zie onder) buiten reke
ning, dan wordt het netto overschot per ton verhoogd 
met ± /0.40 en zou het dus voor 1919 te steJlen zijn op 

± 2.89 per ton. 
Een vergelijking met de in Nederland bij de Staats

kolenmijnen in Limburg gevolgde verkooppolitiek , aan 
de hand van het versl ag van .19 16, het laatste dat hier 
ontvangen is, voert tot de volgende uitkomsten. De 
opbrengst per ton netto productie hedt beJragen in 

1914 / 8.24 

1915 " 9.68 
1916 " 12 ,53 , 

tenvijl de kostprijs (waarin niet begrepen is rente van 
het kapitaal, maar wel afschrijving) (') heeft bedragen in 

19 14 / 7.5 1 

19 15 " 8.40 
19 16 " 1085, 

zood at het ~etta·overschot per ton is te stell en. 
in 1914 op / .073 

JJ 1915 " " 1 28 
" 1916" . . " I 68. 

Ddaruir blijkt in de eerste plaats, dat een geraa!f1c1 
netto-overschot in lndiê in 1919 van / 2.89 per ton zeer 
gunstig kan worden genoemd en verder dat ook in Neder· 
land, waar door geheel onvoldoenden aanvoer vanuit het 
buitenland, het aanbod van kolen ver beneden de vraag 
blijft, zoodat ook dààr door de inheemsche kolenindustri e 
zoo goed als elke prijs voor haar product zou kunnen 
worden verkregen, de R egeerir:g slechts naar redelijk('~ 

het bedrijf toekomende winsten streeft en geen gebruik 
maakt van de buitengewone omstandigheden om den 
prijs abnormaal hoog op te zetten . 

Ten sfotte moge erop worden gewezen, dat het bedrag 
van /1 1.65 'slechts eene ram i n g van den gemiddelden 
verkoopsprijs in 1919 aangeeft, welke ramin g natuurlijk 
met voorzichtigheid dient te worden gemaakt. om tegen
vallers zoo veel mogelijk buiten te sluiten ; het spreek t 
vanzelf, dat bij de definitieve vaststelling van den ver~ 
koopsprijs met alle zich dan voordoende omstandigheden 
rekening gehouden zal worden en dat daarbij ook gelet 

(1) H ierbij dient te wOI'den vermeld dat het Neder lulldsch Sl.uatsko~ 
leu mijubctlrijf over de jaren l!H4 t lil l !HG pel' ton lletto pJ·odu. tie resp, 
10 î9, f 1 51 cn fl.Bt heeft afl.jesc h"cvcn. tCl"\V ij I VOOI" 19 19 voorde' Om 
biliomijncn gerekp.nd is op eeu arschrijviug- van cu . 0.70 per ton neUn 
geproducccl' IC kolen. 



zal worden op de opmerking van sommig-e leden, waar
mede door de Regf'ering wordt ingestemd, dat verwacht 
moet worden dat het boven uiteengezette ruime stand
punt der Regeering niet slechts aan de betrokken 
stoom vaarcmaarschappijen maar aan geheel N ederlandsch-
] ndië ten goede komt. \ 

Tegen" de overlegging van de leveri ngscontracten (koop
brieven) heeft de Regeering overwegende bezwaren, 
aangezien dergelijke stukken van strikt verr:rouwelijken 
aard zijn. Na de vorenstaande uiteenzetting. van Haar ten 
aanzien van den verkoop van steenkool gevolgde politiek, 
is aan den wensch om inlichtingen teil volt..... tegemoet 
gekomen. 

Van een winstderving, door de Regeering geleden 
doordat zij met de K. P . M. een contrrct voor de levering 
van Ombilinkolen tegen lageren prijs dan den marktprijs 
heeft gesloten, kan geen sprake zijn. 

Blijkbaar wordt door het lid, dat de desbetreffende 
vraag heeft gesteld. gemeend, dat bij de onderhandeling 
met de K. P. M. over de vaststelling van den prijs van 
de door de Gouvernementsmijnen aan deze :Nlaatschapoij , 
te lt;veren steenkolen de algemeene vrachten door den 
archipel e~n punt van overweging hebben uitgemaakt. 
Deze meening is even wel niet juist. 

Er bestaat. zooals een ieder wel duidelijk zal zijn een 
direct verband tusschen de prijzen, waarvoor de K. P . ~r. 
steenkolen. zout, tin en dergelijke ten behoeve van het 
Gouvernement door den archipel vervoert en den prijs 
waarvoor het Gouvernement aan de K. P. M. de voor 
dat vervoer benoodigde steenkolen verstrekt. 

Het is alleen deze överwegin g die gegolden heeft toen 
in het afgeloopen jaar moest worden overeengekomen 
omtrent de van af I Januari 1918 in rekening te brengen 
prijzen zoowel voor de levering van steenkool aan de 
K. P. M. als voor \let vervoer door deze Maatschappij 
van vorengenoemde Gouvernementsproducten. 

Aangezien een verhocging van den prijs waarvoor de 
steenkolen zouden worden geleverd, uit~raard een even
redige verhooging ,van vorenbedoelde vrachtprijzen ten 
gevolg~ t zou hebben, werden voor het nieuwe met de 
K. P, N,I. gesloten leveringscontract de oude kolen prijzen 
gehandhaafd. 

Over 1914 toen de Poeloe-L,oetkolen nog in vrije 
concurrentie met van buiten ingevoerde kolen moesten 
worden verhandeld. bedroeg de gemiddelde verkoopsprijs 
dier kolen ca I 7.30 per ton. Een hoogere prijs was toen 
in verband met de kwaliteit dier kolen niet te maken. 

Over de jaren 1915 tot en met 1917 werden die kolen 
verkocht tegen de gemiddelde prijzen van respectievelijk 
ca f 7.73, 18.22 en /10.40', terwijl voor 1919 die prijs 
is geraamd op ca f 11.- per ton. 

Uit vorenstaand overzicht blijkt dat de prijzen, die 
thans voor de Poeloe Laoetkolen kunnen worden ge
maakt, zeer behoorlijk zijn. Evenwel blijft, zooàls terecht 
is opgemerkt, de gemiddelde verkoopsprijs nog altijd 
beneden den kostprijs. 

Dit is te wijten aan de omstandigheid dat die kost
prijs zeer hoog is als gevolg van de nog geringe pro
ductie. Hierin zal verbetering komen zood ra de productie 
zal zijn opgevoerd, waartoe bereids de noodige voor
berddende maatregelen zijn getroffen. De voor de 
ontwikkeling van het bedrijf benoodigde machinerieên 
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zijn reeds lang besteld; de uitzending daarvan bleef 
echter tengevolge van den Europeescben oorlog' tot nog 
toe achterwege. 

Voorts moet er nog op worden gewezen, dat voren
bedoelde gemiddelde verkoopsprijzen betrekking' hebben 
op de levering- van kolen, zoowel aan de Gouvernements
diensten als aan particulieren. Over het afgeloopen jaar 
heeft de aan pal ticuliere verbruikers verkochte steenkool. 
waarvan het overwegend deel door de K .. P. M is af
genomen. een gemiddelden prijs van f 12.6+ per ton 
opgebracht, derhalve een bedrag grooter dan de zelfkosten 
(ca f 11.74). 

Indien inderdaad in de toelichtin g was vermeld, dat 
de stijging der prijzen van de te verkoopen kolen zou 
zijn toe te schrijven aan bet duurder vervoer in den 
Archipel, zou, waar mede in die toelichting is aangegeven 
dat de verkoopsprijs voor 1919 is berekend franco aan 
boord te Stagen, de vraag hoe het vervoer op die prijs
stijging invloed kan uitoefenen, gewettigd zijn. 

In bçdoelde toelichting is dit evenwel niet gezegd, 
maar alleen vermeld, dat de stijging van de bed rij f s
u i t g a ven voor 1919 o.m. een gevolg is van bedoeld 
duurder vervoer. 

Onderafdeeling 340. Verlaging van de n thans gelden
den zoutprijs zou onnoodig zijn indien bleek, dat de prijs 
de bevolking te zwaar belastte. Dit is echter geenszins 
het geval; door de bevolking, wonende in het regiegebied, 
toch wordt per hoofd en per jaar voor zout gemiddeld 
slechts 32 cent uitgegeven. Werd de prijs van een katti 
briketzout, die nu acht cent bedraagr, verlaagd met 
slechts één cent, zoo zou hierdoor de opbrengst der regie 
met ruim f 2.000 .000.- 's jaars verminderen, terwijl de 
bevolking door deze prijsverlaging met vier cent per 
hoofd e n per jaar zou zijn gebaat. 

Een verlaging van den zoutprijs acht de Regeering dan 
ook onnoodig en met het oog op de belang rijke vermin
dering van de inkomsten die daardoor zou ontstaan, ook 
niet gewenscht. 

De meeDing, dat de prijs, waarvoor het zout van de 
aallmakers op Madoera wordt gekocht, te laag iS j wordt 
door de Regeering niet gedeeld. Voor het overgroote deel 
der pannen is de kostprijs van het zout f 3.- à f 3.50 
per kojang zoodat een bouw zoutpan, die goede en 
slechte jaren dooreen ongeveer 30 kojang zout opbrengt, 
den zoutmaker in een oogsttijd van 5 à 6 maanden een 
netto opbrengst van ongeveer f 200.- per oogst oplevert. 

De waarde van een bouw zoutpan kan worden gesteld 
op f 750.- à /1.000.-

Vergelijkt men deze cijfers met die van den rijstbouw 
waarbij tevens in aanmerking is te nem en, dat de zout
maker als zocdanig vrij van belasting is, dan blijk t wel, 
dat bij den thans geldenden prijs van het zout van f I 0.
per kojang het zoutmaken een winstgevend bedrijf is. 

Volgens de uitkomsten van 1916 bedroeg d e netto op
brengst van de zoutregie per kojang zout f 156.-. In 
het feit, dat deze opbrengst niet onbelangrijk is, kan 
evenwel geen aan leid i ng gevonden worden om den prijs, 
waarvoor de zoutmakers het zout aa n het Gouvernement 
afleveren, te verhoogen . lVlen dient te bedenken, dat de 
zoutregie eene belasting is, waarbij het zout slechts dient 
als middel om die belasting te innen. Uiteraard kunnen 
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de leveranciers van dit middel geen aanspraak maken op 
eene extra uitkeering uit de opbrengst van die belastin g , 
evenmin als de drukkers der belastingsbilje tten uit de 
opbrengst der belasting een motief zouden kunnen smeden 
tot verhooging van den prijs van het door hen geleverde 
drukwerk. 

H e t an twoord op het rekest van de SJ. kan binnenkort 
worden tegemoet gezien. 

De R egeering meent dat ten onrechte H aar optreden 
tegen de zout makers aan de zuidkust van Djocjakar ta niet 
sympathiek wordt geacht. 

Bij de invoerin g van het zoutmonopolie in de Vorsten
landen zijn toch die zoutmakers in overl eg met he t zelfbe
stuur volledig schadeloos gesteld voor het derven van de 
inkomsten uit hun bedrijf. 

De schadeloosstelling is gebezigd, om hun in andere 1)e
drijven een bestaan te bezorgen. 

Het geven van licenties voor aanmaak \7a n zout aan al
daar gevestigde vroegere zoutmakers acht de R egeering , 
in verband met hetgeen hiervoren is medegedeeld, niet 
noodig. Een dergelijk stelsel is ook niet gewenscht, om
dat het een uitgebreide en daardoor kostbare controle zou 
vereischen, om tegen !T'isbruik te waken, 

Aangezien met de inv oering van het monopo.lie in de 
Vorsten landen slechts werd beoogd eene beschermin g van 
het bestaande monopoliegebied en geenszins het behalen 
van geldelij k voordeel wordt de netto opbrengst uit het 
zomlTIonopolie in deze gewesten afgestaan aan de rijkskas, 
Alle desbetreffende regelingen kwamen tot stand in over
leg met het zelfbestuur 

W erd de aanmaak van zou t voor e igen gebruik over
eenkomstig den uitgesproken wensch vrijgelaten, dan zou 
dit beteekenen een vrijdom var, belasting van enkelen, 
hetgeen tegenover de andere belastingplichtigen niet bil
lijk zou wezen. Buitendien zou een vrijlaring van den 
aanmaak van zout voor eige ~1 gebruik met zich brengen 
een ontduiking op groote schaal van bet monopolie, he t· 
geen zel fs m'et de strengste controle nie t zou zijn te kee
ren. De s,chatkist zou dan ook door een dergelijken rn aat

re~e l er.nstig geschaad worden. 
Ter besparing van bedrijfskosten wordt reeds overwe

gend de verkoop \'an zout als bijbetrekking opged ragen 
aan verschillende landsd ienaïen , zooals aan schrij vers van 
districts- of onderclislrici:shoofden en oo k aan opillm
mamrïs. 

Tegen de samenkoppeling van de inspecties van zout 
en opbm bestaan verschillende bezwaren , De Regecring 
zal even wel doen onderzoeken, in hoeverre die bezwaren 
zijn te onder vangen en bedoelde samenkoppeling dan nog 
voordeel en oplevert. 

Het is der Regeering bekend, dat het aantal zoutver
k oopplaatsen nog niet overal voldoende is. Daar Zij de 
noodzakelijkheid e rk ent om, waar zul ks in het belar.g 
der bevolking noodig blijkt, zoutverkoopplaatsen op te 
richten, mag ver\\':l.cht word en, dat bin nen korten tijd te 
dien aanzien aan redelijke e ischen zal zijn voldaan. 

Ter nadere mOliveering van de uitbreiding der zoutin -

spectie, (gedrukt stuk No. 18 G), zij medegedeeld , dat de 
inspecteurs van den dienst der Zoutregie yoorheen te 
werk g-estelcl waren op het hoofdbureau van dezen dienst. 
Van af dit jaa r echter is het beheer van dien dienst gede
centra liseerd en is elk der inspecteurs in het regiegehied 
te werk gesteld en belas t met de directe leiding eener af
deeling. Hierdoor is het noodig geworden, om op het 
hoofdbureau een inspecteur te werk te stellen. die het 
H oofd van den dienst in diens werkzaamheden heeft bij te 
staan en bij afwezigheid op dienstreis heeft te vervangen . 

, 
In de BuitengeWESten wordt het zout tegen denzelfden 

prijs ter beschikking van de bevolking gesteld als op 
Java, met uitzondering evenwel van de gewesten Sumatra's 
W estkust en Tapanoeli, waar de prijs per katti 10 cent 
instede van den elders geldenden prijs van 8 cen t be
draagt. 

Onderafdeeling 341. Aangezien deze vervoersdiensten 
zoo goed als geheel dienen voor het vervoer van zout 
lig t het voor de hand, het beheer daarvan op te dragen 
aan het Hoofd van den dienst der Zoutregie, welke dienst 
behalve met den aanmaak en den verkoop, ook belast is 
met de distributie van he t zout. 

lIet Oost-J aVÇl-zeevervoer is tot stand gekomen om te 
voorzien in de talrijke moeilijkheden die bij vervoer van 
het zout in den Oosthoek door de Chi neesche aannemers 
vçerden ondervonden, en tevens, om het zout van her 
zoutland Pamekasan naar de fabriek te Kalianget te 
vervoeren. 

Sedert de zes jaren van het bestaan van dit vervoer 
heeft het in alle opzichten aan de verwachtingen voldaan 
en is gebleken dat het aan le iding geeft tot belang rijke 
besparing 

Hoewel het bedrijf van het zoogenaamde P ontianak
riviervervoer een verliescijfer vertoont, levert dit bE'
drijf toch voordeel op, aangezien het verliescijfer bedui
;1end lager is dan de Rijkssubsi die. die vóór de ins l elling
van dit Gouvernements-vervoer aan de particuliere ver
voerondernemers moest worden betaald. 

Onderafdeeling 342. De R egeering kan zich niet scha
ren êtan de zijde van he n, die gemeend hebben, bezwilar 
te moete n maken tegen het toestaan van de gelden, 
noodig voor de gewijzigde indeeling van het hoofdkantoor 
van den post-. teleg raaf- en telefoondienst, aangezien in 
alle opzichten vast st lat hoe deze indeeling zal ge
schieden. Slechts o mtrent de aan enkele afdeelings- en 
onderafdtelingshoofden toe te kennen bezoldigingen be
staat nog geen zekerheid, maar dit doet tot het wezen 
der zaak zelve niets af, 

Het doen bezorgen van de aangeteekende hri even met 
cle kennisgevingen aan de geadresseerden is een ingrij
pende maatregel, waaraan voor den postdienst g root risico 
verbonden is, vooral met het oog op het weinig over
wicht van het hestellend personeel van Inlandsehen land
aard tegenover de g roote meerderheid van de gead
r esseerden van dergelijke stukken. In verband hiermede 
bestaat tegen het nemen van zulk een maatregel voors
hands overwegend bezwaar. 

Klachten van vereenigingen over he t in g rooten getale 



verloren gaan van door haar verzond en circulaires en 
oproepingen zijn bij den postdienst niet vernomen. 

Evenmin is he t daar bekend, dat Inl andsche bestellers 
die stukken voor eigen gemak wegwerpen. 

Overigens kan de verzekering worden gegeven, dat alle 
bij de posterijen inkomende klachten steeds deugdelij k 
worden ond erzocht en dat maatregelen worden genomen, 
om als klachten geg-rond bevonden worden daarin ten spoe
digst te voorzien. 

De bij den Post- Telegraaf- en T elefoondi enst te werk 
gestelde hoofdambtenaar heeft tot opd racht, zich in te 
werken in de verschillende details van dezen dienst. 
Over zijn verdere bestem min g, nadat hij aan deze op~ 
dracht zal hebben voldaan, is nog' geen beslissing 
genomen. 

Onder de tegenwoordi ge tij dsomstandig heden bestaat 
e r a ller minst aanleiding om, waar he t postbedrijf nog 
met een niet onaanzienlijk verlies wordt gedreven, tot 
portverlagingen te besluiten. 

Bet verlagen van de port voor brief verkeer op één
zelfde eiland tot 2'/2 cent voor enkel port, of het één 
vierde gedeelte van het bestaande port. evenals het in
voeren van een ver s c hilI end port voor Java en 
M adoera eenerzijds en de Buitengewesten anderzijds , 
verdient ook daarom geen aanbeveling, wijl de toepassing 
daarvan niet alleen voor het publiek ongeriefelijk zou 
zijn, maar in het bijzonder voor den dienst ernstige 
moeilijkheden zou opleveren. 

Eene vermindering van he t port tot 5 cent per 20 g ram 
enk elvoudig gewicht zou een mindere opbrengst van om
st reeks 700.000. - g ulden's jaars tengevoige hebben, eene 
ve rmi nderin g, die in hoofd zaak ten goede zou kom en aan 
het meer gegoede gedeelte der bevolking. Ten aanzien 
van de geldelijke gevolgen van een 2)1 cenHarief per 
eiland kan geen opgaaf worden verstrekt, omdat niet 
over stéi. tistische gegevens omtrent he t verkeer van elk 
eiland afzonderlijk w"rdt beschikt. 

De stelli ng, dat vermindering van tarief spoedig door 
toename van het verkeer wordt ingehaald, moge in cul
tuurlanden gelden. voor Indië gaat zij niet op, waar de 
krin g van aan bet berichte nverkeer deelnemende perso~ 

nen zeer beperkt is, vergeleken met het aantal dergenen, 
die aan dat verkeer nict deelnemen of niet deel kunn en 
nemen (analphabeten). 

Te dien aanzien zal dus de g-rootste voorzichtig heid in 
acht genom en dienen te worden. 

Met de hoofden van gewestelijk bestuur is reeds over· 
leg gaande over een betere regeling der districtspost. 

In 19 19 zullen achtereenvolgens de par ticuliere netten 
te Tegal, Banjocwangi en Cheribon worden overgenomen 

Vrijdom van telefoon wordt alleen verleend aan enkele 
ambtenaren van, of in nauwe betrekking staande tot den 
dienst cn aan instellingen van liefd adigheid. 

Sedert geruimen tijd zijn de postkantoren op Zondag 
gesloten. Voor de telegraafkantoren is een meer beperk 
te dienst op Zondag sedert ongeveer med io 19 16 in ge
voerd, doch niet zonder dat afdoende reken in g gehouden 
is met de l::elangen van het op Zondag telegrafeerend 
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publiek. ](lachten daaromtrent zijn da li ook niet ver
nomen. 

Voor het overi ge is indertijd de beperking van den 
Zondagsdienst geschied in het belang' van het personeel, 
à at na f'e n in gespann en ~aak uitcraard onregelmatigen 
a rbe id, voor zoo veel mogelijk op d ien dag van dienst 
behoort te worden vr ij geste ld. 

Onderafdeeling 343. Daargelaten of kostbare lijnen 
voor ééndaagsche verbinding inderdaad , zooals werd op
gemerkt, eerst na de vervulling van de behoefte aan de 
verbindingen in het binnenland aan de orde mogen komen 
- welk vraagstuk niet actuecl is omdat in de ontwerp~ 

begrooting geen gelden voor aanleg van dergelijke lijnen 
worden aangevraagd en, blijker.s de gepubliceerde versla
gen van den lI ienst der Staatsspoor- en Tramwegen even~ 
min plannen daartoe in studie of voorbereiding zijn,
wordt gaarne erkend, dat uitbreiding van het binnen
landsch verkeersnet van g root helang is De R egeering 
streeft dan ook ernstig naar de behartiging daarvan en js 
er Zich niet van bewust in dat streven te kort te schieten. 

Ten aanzien van de rol, die de rentabUiteitskwestie be
hoort te spelen bij de keuze der aan te leggen lijnen, neemt 
de Regeerin~ het s tandpu nt in , dat wr:rd uiteengezet in 
de memorie van toelichting op de begrooting van 1916, 
waar op bldz . 80, naar aanleidin g van de aangevraagde be
dragen tot aan leg- van tramlijnen in Besoeki en in J<ra
wang. in algemecnen zin het volgende werd opgemerkt: 

" Alvorens nadere toelichting op elk der genoemde ont
IJ werpen afzonderlijk te geven, moge met een enkel woord 
"worden verklaard, waarom het ook o nder de tegellwoor~ 

"dige bijzondere tijdsomstandigheden volstrekt noodza~ 

I1 kelijk moet geacht worden, dat met de voorgestelde wer
"ken een aanvang gemaakt worde. 

"Afgeziel) van de vele verschillen van ondergeschikten 
"aard kunnen de aan te leggen spoor- en tramlijnen in 
"een drietal groote groepen worden onderscheidea 
na. rente gevende voedingslijnen van het bestaande 

))spoorwegnet, welke de inkomsten van het spoor weg
,. bedrijf aanstonds of in de a llernaaste toekomst 
,. \'crhoogcn; 

lib. lijnen en uitbreidingswerken. wclke nood ig zijn om 
"bet spoorwegnet en he~ bedrijf aan te passen aan de 
nsteeLis hooger wordende e ischcl1, welke gesteld worden 
,.door de voortsch rijdende ontwik kcli ng van hct vcr-
11 keer, als daar zijn : lijnverdubbeling-, aanl eg van af
Ol korting-slijnen, verbetering' de-r veili g heidsmaatrege· 
)en, uitbreiding. veruuuwing van stations en spoor
"terreinen, alle dringend nood zakelijke werken, wel~ 
"ke echter ui tgaven vorderen, die grootendeels of in 
"het geheel niet of eerst na een lange reeks van ja
"ren vruchten afwerpen; 

r,c. lijnen die voor het spoorwegbedrijf nog niet noodig 
of zelfs niet wenschelijk zijn , maar die dienen tot 
"het bevord eren van andere staatsbelangen, zooals 
"aanslui ti ng van afgelegen en opheffing van achter
"lijke streken, of lijnen, welke in het belang der ver
IIdedigin g noodig zijn . 

.,Aanleg van de onder b en c bedoelde {verken en lijn en 
"moge. op zich zelf beschouwd, in vele gevallen noodza
)) kelijker zijn dan die der eerste g roep, toch zouden de 
,geldelijk e uitkomsten van het staatsspoorbed rijf te zeer 
" bedreigd wordcn, indien niet door een stelselmatigen 
IIvoongang in dcn aanleg de!' aanstonds rentegevende lij_ 
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"nen er voor gezorgd werd, de inkomsten van het bedrijf 
.tijdig te verboogen. In het algemeen zal de aanleg van 
. lijnen der eerste g roep wel een maatschappelijk voordeel 
"opleveren, dat ruimschoots opweeg t tegen de betrekke
.lijk geringe opoffering, welk e aan dezen aanleg verhon
..,den is. Voor alles echter zijn deze werken o nmisbaar 
"om de uitvoering der dringend noodige en kostbare wer
}l ken onder b en c mogelij k' te maken. 

"Op grond van çieze overwegingen zijn. juist met het 
»DOg op de tegenwoordige omstandigheden, thans aller· 
,.eerst een paar voedingslijntjes vall de eerste groep op 
"he t plan van aanleg geplaatst". 

Opgemerkt moge overigens nog worden, dat in vele 
gevallen spoor- en tramwegaanleg pas een aan de te 
brengen offers evenredig nut gaat afwerpen, wanneer het 
verkeer zoodan igen omvang beeft verkregen, dat behoefte 
bestaat aan een verkeersmidde l met g rooter capaciteit 
dan de gewone wegen en de daarop verkeerende vervoer
middelen. uitmaken , dat in zoodanig geval hehoefte en 
rentabiliteit gezamenlij k omhoog gaan. 

Behoefte aan de instelling van een spoorraad voor het 
uitoefenen van toezicht op de spoorwegdiensten wordt 
nog niet gevoeld .. De kor t geleden in bet level< geroepen 
die~st, die met dat toezicht belast is geworden, zal, naar 
men vertrouwt, aan de in dit opzicht te stellen eischen 
geheel kun nen voldoen. 

Nopens de overscbrijding der raming van aanlegkosten 
van de lijn Cberibon-Kroja komt in het jaarverslag van 
den dienst der Staatsspoorwegen over 19 160pblz. 76h~t 
navolgende voor: 

»De belangrijke overschrijding van de raming is voor 
"het overgroote deel een gevolg van de ongewone stijging, 
.die alle eenheitlsprijzen en speciaal de loonen bebben 
,ondergaan in bet la nge tijdsverloop, dat er. in dit geval 
"lag tusschen het tijdstip waarop het voorontwerp gereed 
"kwam en dat waarop met de uitvoerin g kon word en 
nbegonnen". 

De overschrij ding der overeenkomstige raming voor 
de lijn Bandjar-Parigi werd toegelicht in de begrooting 
voor 1916, waar op hldz. 80 te dien aanzien het navolgen
de is vermeld: 

"De aanleg van de lijn Bandjar-Parigi hlijkt belangrijk 
"duurder te worden, dan in hct voorontwerp is geraamd, 
,hetgeen ten deele is toe te schrijven aan de belangrijke 
,stijgingen, welke de eenheidsprij zen op Java in de 
"laatste jaren hebben ondergaan, tcn deele aan de ver
.traging, welke het nader onderzoek naar de mogelijkheid 
"van eene meer rechtstreeksche verbinding met !{awoeng
"anten heeft veroorzaakt, en overigens aan de bij de 
"uitvoering noodzakelijk gebleken wijzigingen van het 
"ontwerp. Het gevolg daarvan is, dat de opgebrachte 
"bed ragen nog niet het ter voltooiing vereischte bedrag 
• vormen, daar de lijn eeist in 19 17 volledig in bedrijf 
r.genomen zal kunnen worden. Het juiste bedrag der over
"schrijding kan thans nog niet worden aangegeven". 

Over de tarieven der Staatsspoorwegen bebhen de 
Regeering geen klachten bereikt. ter wij l ook overigens 
geen voldoende redenen aanwezig zijn om tot eene her
ziening daarvan over te gaan. 

Aan het verzoek om overlegging van sterftecijfers 
onder cle werklieden bij den aanleg van de Bandjar-

Parigi.lijn kan niet worden voldaan, omdat de daartoe 
ver€isch.te gegevens ontbreken. Aan den gezondheids
toestand l die onder verschillende nad eeli ge factoren te 
lijden heeft, wordt echter alle aandacht besteed en in 
samenwerking met den Burgerlijken Geneesk undigen 
Dienst wordt getracht de hygiê nische en geneeskundige 
verzorging zoo goed te regelen l als voor een dergelijk 
tijdelijk werk mogelijk iS. 

Als juist moet worden erkend, de opmerking dat bij 
den aanleg van sommige spoorweglijnen, niet voldoende 
zorg is gedragen voor afwatering van de terreinstrooken, 
waaraan grond voor baanophoogin g werd ontleend. R eeds 
geruim en tijd wordt echter het belang der volksgezond
heid bij werkt n van dezen aard zoo zorgvuldig mogelijk 
in het oog gehouden, terwijl daarnevens geleidelij k wordt 
voortgegaan met bet dempen der eertijds veroorzaakte 
poelen en plassen 

De lijnen in de Buitengewesten waarvan gezegd kan 
worden, dat zij ook in de toekomst slechts locale betee
k enis hebben, zijn weinig talrijk. Als zoodanig zijn wel
licht (1) te beschouwen: 

I e. de lijn Loboekdaeng-Priaman-Soengei Limau, lang 
3.5 KM.; 

2e. de lijn Pajakombo-Limbanan, lang 20 KM. 
De eerste kwam gereed in 1910 en koste per KM. 

f 39.660.-, terwijl op aanleg van de tweede bij J e begroo
tiog van het loopende jaar gerekend is. Deze laatste 
werd begroot op f 27 .650.- per K;\,I. Stelt men hier
naast de aanlegkosten per KM. van de Semarang
Joana tram ad f 45 .000.- dan blijkt dat van hooge aan
legkosten van de Sumatra zijlijnen bezwaarlijk gespro
ken kan worden. In studre is verder zooals uit de publi
caties van den dienst der S taatssporwegen bekend is, 
een zijlijn van de Lamponglijn naar de Wai Lima streek. 
Het voor deze 77'/2 K .M. lange lijn opgemaakte vooront
werp, wees een eindcijfer 3an van f 58.900. - per K.M. 
Het jaarverslag der Staatsspoorwegen over 19 16 ver
meldt nu op bldz. 61 dienaangaande bet volgende : 

"Het vooron twerp van deze lijn kwam gereed. In ver
"band echter met het hooge bedrag der geraamde aanleg
nkosten, zal nog een nader onderzoek plaats hebben naar 
"de mogelijkheid om door toepassing van steilere 
"hellingen en kleinere bogen een besparing in de aanleg
"kosten te verkrijgen. Hiervoor zijn nog enkele bij me
"tingen noodig". 

Dat de eisch der zuinigheid niet voldoende in het oog ge
houden ·zou worden, kan daarom niet worden toegegeven. 

Doortrekking van de Zuid-Sumatra-lijn naar Djambi 
en Korintj i, wordt ook door de Regeering van groot 
belang geacht en bij de onder handen traceering der ver
leng ing van het in uitvoering zijnde net, wordt dan ook 
met de noodzakelijkheid daarvan volledig rekening 
gehouden ('). 

(1). Ook (voor) deze lijntjes is zelfs no~ niet uitgesloten, riat zij in de 
toekoIlIst niet deel zu llen uitmaken van verbindingen vao meer dan lo
cale beteekenis, doch de ouzekerheid, die te dien aanzien bestaat. wet
tigt ze thaus nog als lij nen van de bedoelde locale beteekenis te be
schouwen. 

(2) Voor bijzonderheden te dien aanzien zij verwezen Daar het prae
advies van den Hoofdingenieur der S. S. J. C. F. van Sandick voor 
de eerste Z S. conferentie betreflcnde "Het verkeerswezen in Z. R. De 
spoorweg-politiek". waarvan een exemplaar ter Secretarie van den 
Vo!ksrnad \'001' de leden tel' inzage is neergelegd 



Het aantal K.M.'s spoorweg, dat ter b ereiking van het 
aangegeven doel gebouwd moet worden, is echter zeer 
belangrijk en bet tijdstip waarop de verbinding gereed 
zal zijn derhalvp: nog ver verwijderd, indien· het tempo 
van den aanleg, hetwelk in boofdzaak beheerscht wordt 
door de bedragen, die jaarlijks voor dit doel kunnen 
worden toegestaan, blijft, gelijk het tbans is. Zoodra 
dan ook grootere bedragen kunnen worden heschikbaar 
gesteld zal door versnelling van bet aanlegtempo het 
aangegeven belang zoo veel doenlijk bevorderd worden. 

De bestaande regeling voor de vrijbiljetten is opge
nomen in Hoofdstuk 19 van Deel II der personeele Bepa
lingen va~ den Dienst der Staatsspoorwegen, van welk 
hoofdstuk een exemplaar bij de Secretarie van den Volks
raad ter inzage voor de Leden is neergelegd. 

De vraag of er een regeling bestaat met de K.P.M. tot 
weclerzijdsche reductie wordt bevestigend beantwoord. 

Tegen het inleggen van een één achtssneldienst Bata
via-Soerabaja of motortreinen voor de mail en enkele 
passagiers, bestaan overwegende bezwaren van materiee. 
len en personeel en aard. De eerste zij n een gevolg van 
het gebrek aan materieel 1 in hoofdzaak van locomotieven, 
hetwelk veroorzaakt wordt door de niet-uitzending der 
bestelde machines, rijtuigen en wagens en de toeneming 
van het vervoer; de tweede spruiten voort uit de hooge 
eischen, die in vele opzichten aan het bedrijf g~steld wor
den, deels mede tengevolge van het materieel gebrek, het· 
welk noodzaakt tot regelingen, die meer van de werk
krachten vorderen dan bij normalen gang van zaken 
noodig zou zij 11. 

Indien t.z.t. deze bezwaren zullen zijn verdwenen, zou 
nader kunnen worden onderzocht en overwogen in hoe· 
verre de voordeelen aan de invoering van nachttreinen 
verbonden, tegen de daarmede gepaard gaande nadeelen 
opwegen. 

Het ontbreken van een post tot aanleg van een lijntje 
dat de hoofdplaats Telok-Betong zoude aansluiten aan 
den spoorweg is toe te schrijven aan een door den Minis
ter van JColonië n genomen beslissing. 

De Regeering kan daarom geen vrijheid vinden om aan 
het verzoek tot verhooging van den onderwerpelijken post 
te voldoen . 

~iIet voldoening werd vernomen, dat uitbreiding van 
d.en gouverncments-automobieldienst, waarep bij de be
g rooting gerekend is, ook velen Leden mogelijk en ge
wenscht toescheen. 

De gevraagde opgave van doorloopen (c.q. geraamde) 
kilometers, is in het ondervolgende staatje opgenomen: 

G ere den w a gen K.M.'s. 

Palemballg. 
Benkoel-en .. 
S. W. K. '" 
Java ... . . . . 

Werkelijk gereden 
in 19l7. 

453.270 I 
326.306 

779.57(; 

363893 

Raming 
Ins. 

895.000 

885.000 
58.000 

Raming 
1019. 

1.500.000 

820.000 
500.000 

Omtrent de opmerkingen, gemaakt ten aanzien van 
het wetsontwerp tot wijziging en. verhooging van de be· 
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grooting voor 1919 ten behoeve van den aanleg van tram
wegen van Toeloengagoeng over Trenggalek naar Toegoe, 
van Sibolga naar Padang Side mpoean en Takalar over 
l\tIakasser naar Maros, wordt het volgende medegedeeld. 

De meening dat bij de regeling, welke voor den aanleg 
en de exploitatie van de voorgestelde nieuwe lijnen in de 
Buitengewesten wordt aanbevolen, het geheete risico uit
sluitend door het Land zal worden gedragen, moet op een 
misverstand berusten. Immers staat bij die regeling op 
den voorgrond, dat van particuliere zijde een belangrijk 
deel der aanlegkosten in den vorm van aandeelenkapitaal 
zal worden. bijeengebracht, en dat over dat deel der aan
legkosten ge ene rente door het Land zal worden ge
waarborgd. Aan die aandeelen zal alleen bij de win s t
verdeeling eene zekere preferentie worden toegekend . 
Daarbij werd uitgegaan van de veronderstelling, dat in
dien op goede gronden - (n I. op grond van opnemingen 
en ramingen, welke van Regeeringswege zijn uitgevoerd 
of (en) gecontroleerd) - aangenomen wordt, dat in de 
naaste toekomst uit de exploitatie van ontworpen lijnen 
geen grootere winst mag worden verwa...::ht dan (zooals 
bijv. bij de lijn in Tapanoeli geraamd was) IJ.> à 2 pCt. van 
de aanlegkosten, de mogelijkheid om particulier ·kapitaal 
voor dien aanleg te verkrijgen, slechts aanwezig mag 
worden geacht, indien het bedrag van dat particuliere 
kapitaal beperkt wordt, bijvoorbeeld tot ' /3 der aanleg
koste n, en indien daaraan dan eene preferentie bij de 
winstverdeeling van bijvoorbeeld 5 pCt. wordt toegekend. 

Door zoodanige regeling wordt dus slecbts beoogd het 
risico, hetwelk particulieren op zich nemen, op zoodanige 
wijze te beperken dat deze in staat geacht mogen worden 
dat te dragen. En tegenover die beperking van het risico 
staat dan, dat voor het Land een belangrijk deel van de 
over-winst wordt opgevorderd, indien het bedrij i' zich, 
zooals gehoopt en verwacht wordt, geleidelijk ontwikkelt. 

De invloed, welke eenerzijds door het particuliere ka
pitaal. anderzijds door het Land, zal kunnen worden uit
geoefend, hangt naar het oordeel der Regeerillg geens
zins uitsluitend, zelfs niet in hoofd zaak af van het aantal 
door de Regeering te benoemen commissarissen van de 
eventueel op te richten vennootschappen. De bedoeling 
is dat door het volledige samenstel van bepalingen. vervat 
in de statuten dier vennootschappen, in de daarmede door 
het Land te sluiten overeenkomsten en in de concessie
voorwaarden, een alleszins voldoende invloed van het 
Land op den gang van zaken zal worden verzek erd; bij 
bet inwendige beheer der vennootschap zal die invloed, 
naar het voorkomt, niet groot er behoeven te zijn, dan 
voortvloeit uit de mate, waarin het Land door zijn bezit 
aan aandeelen daarop aanspraak kan maken. 

De wenschelijkheid om den particulieren ondernemings
geest en het particuliere kapitaal te betrekken bij den 
aanleg en de exploitatie van spoor- en tramwegen in de 
Buitengewesten, is bepleit en erkend op geheel andere 
gronden dan alleen "personeelsgebrek bij den Staat". 
Als één der daarvoor pleitende redenen is in d e toelich

ting vermeld, dat de ontwikkeling, verbetering en uitbrei
ding der bestaande Staatsspoorwegen op Java en Suma
tra, nog tal van jaren aan de geldelijke draagkracht van 
het Land en aan de werkkracht van het personeel van den 
dienst der Staatsspoor- en tramwegen hooge eischen zul
len st ellen. Dat dit geen ongegrond oordeel is, zal wel 
worden toegegeven, wanneer men in aanmerking neemt 
dat voor nieuwe thans reeds voorziene spoorwegwerken 
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op Java binnen een betrekkelijk kort tijdvak op eelOe uit· 
gave van + t 200.- millioen zal moeten' worden gerekend. 

Dat vóor groote werken ook ' door het Land tijdelijke 
werkkrachten in dienst kunnen w~rden g-enomen. is onge

twijfeld juist. Daargelaten echter de vraag .of het wen
schelijk zijn zou dit hulpmiddel op groote' schaal toe l te 

passen , indien het een werk geldt a!s de spoor- en tram· 
wegaanleg in de Buitengewesten, hetwelk vermoedelijk, 
indien deze van Landswege ter band genomen wordt, zich 
over een tijdvak van zeer langen duur zal uitstrekken, mag 
toch ook betwijfeld worden · of het· vinden .van "een vol· 
doend aantal tijdelijke, voldoend bekwame werkkrachten 
niet eveneens bezware n zalopleveren. 

De Regeering meende op die bezwaren van geldelijken 
en personeelen aard te moeten wijzen. al acht ook Zij die 
niet volstrekt onoverkomelijk. 

De opzet der ontworpen regeling is zó6, dat de R egee. 
ring het volledig in de hand zal houden~ voor de belangen 
van de bevolking te waken. Zij is het, die zal aangeven 
welke lijnen in de eerste plaats znllen zijn aan teo leggen , 
welke spoorwijdte -zal zijn te kiezen, enz. Zij zal bepalen, 
op welk tijdstip tot uitbreidingen zal moeten worden over
gegaan, welke uitbreidingen en nieuwe lijn en zullen aan-
gelegd moeten · worden, enz. t, 
. ~IAlleen de mogelijkheid van eenigen sU ijd in het in wen

digei ,van eene zoodanige vennootschap -'- tusschen de aan
deelhouders, waaronder het Land zou behooren, onderling, 
dan wel met de directie of in den raad van commissaris
sen - zal in theorie natuurlijk blijven bestaan. TYIaar, 
zooals in de toelichting reeds is opgemerkt, zal ook in zulk 
een geval het Land geenzins machteloos behoeve n toe té 
zien, omdat, indien andere aandeelhouders besluiten of 
handelingen mochten ~unnen en willen doorzetten, waar
door de Regeering' de belangen van Land e n bevolking ge· 
scbaad zou achten, ten allen rijde de overneming der lij
nen door bet Land tegen een billijken naastingsprijs moge
lijk zal zijn. 

Uit het slot der toelichting mag oiet anders gelezen 
worden, dan dal de Regeering zich bewust is, dat de 
spoor- en tramwegaanleg in de Buitengewesten niet ge ... 
durende onbepaalde n tijd, en niet overal, afhankelijk kan 
worden gesteld van de vraag of er particulieren zullen 
gevonden worden di e bereid zijn tot de vorming van eene 
"gemengde" ondernem in g mede te werken . 
, Dat zuivere staatsexploÎcatie "algemeen" gewcnscht 

geacht wordt, kan niet worden toegegeven Niet alleen 
zijn e r nog steeds ve len. die in beginsel staatsexploitat ie 
niet den besten b eheersvorm voor een dergelijk bedrijf 
achten, maar vooral in de laatste jaren vóór den tegen
woordigen oorlogstoestand, is - met name in Duitsch· 
land - in dit opzich t eene kentering gekomen onder de 
voorstanders der z"Jivere openbare bedrijven. welke niet 
onopgemerkt mag blijven. Meer e n meer wordt d e 
"gemengde" onrlern eming

J 
onder zekere omstandigheden. 

zooal niet als ccne bet c r c oplossing aanbevolen, dan 
toch erkend als eene, waaraan naast groote voordeelen, 
zoo gering mogelijke bezwaren kunnen verbonden zijn . 

Het streven om particulierE: lijnen over te nemen
voor zoover dit bij de Rcgeering aanwezig is - spruit 
uit andere ourzaken voort. dan de principieele voorkeur 
voor staat5exploitati c. Ook al geeft men toe dat op Java, 
waar " eenmaal een Staatsbedrijf op spoorweggebied de 
overheerschcnde rol speelt, het Landsbelang kan vorderen 
de overneming van particulie re lijnen, ontstaan in een 

tijdvak~ toen men zich van de ontwikkeling van het ver
keer nog geene goede voorstelling kon maken en toen 
aan lIgemèngdeJO ondernemingen nog niet werd gedacht, 
mag men toch daarnaast de meening stellen dat voor 
eene snelle ontwikkeling van het spoor- en tramwegnet 
in de ' verschillende deelen der zoo uitgestrekte Buiten
gewesten, het bevorderen van de totstandkoming va h 

"gemengde" ondernemingen op dit oogenblik een doel
treffender oplossing vormt, dan het besluit om dien aan· 
leg niet anders dan door het Land te doen geschieden. 

Uit een politiek oogpunt ziet de Regeering In de keuze 
van die aanbevolen oplossing, zooa15 men zich deze ge
dacht heeft, geenerlei bezwaar. 

De gegeven toelichting is naar het oordeel der Regee" 
ring voldoende; meer in bijzonderheden te treden, werd 
ongewenscht geacht, omdat over de onderdeelen der te 
treffen regelingen bet overleg met de Moederlandscbe 
Regeeriog nog niet is beêindigd. 

De Regcering blijft in de aanbevolen regel ing de voor 
eene snelle openlegging der Buitengewesten meest prac
ti5che en aanbevelenswaardige oplossing zien Zij wil 
er echter uitdrukkelijk op wijzen, dat zij daardoor 
geenszins een voorkeur, in beginsel, voor particuliere 
spoorwegaanleg en exploitatie boven staatsaanleg en 
exploitatie wil te kennen geven. Zooals reeds werd 
gezegd, zal van Landswp.ge moeten \vorden gedaan, en 
ongetwijfeld ook kunnen worden gedaan, wat voor de 
Buitengewesten noodig is, indien de voorgestelde oplos
sing, hetzij door de wetgevende macht mocht worden 
verworpen, hetzij niet het daarvan met vertrouwe 1 ver · 
wachte gunstige ' resultaat mocht blijken op te leveren. 

De vraag, welke de R egeering zich heeft gesteld, en 
welke tot de keuz!! der aanbevolen oplossing beeft geleid 
is ni etaan welk stelsel op principieele gronden de 
voorkeur ware te geven, doch op welke wijze in de gege
ven omstandigheden de snelle 'groei van ' een spoor- en 
tramwegnet in onderscheidene deel en der Buitengewesten 
zal kunnen geschieden , zonder d at ernstige vrees voor 
overschatting van 's Lands middelen en hulpmiddelen 
behoeft te bestaan. 

HOOFDSTUK H . 

Mi d del e n. 

117. Als toelichting op den post 1 17 moge worden 
medegedeeld, dat het daarbij uitgetrokken bedrag is het 
geraamde aandeel van het Gouvernement in de winst van 
den tramweg Cheribon-J(adipatell. 

123 . Dat een b elastin g op het zout in vele landen niet 
zou bestaan, o. a. in Nederland niet, moet de Regeering 
tegenspreken. In bijna alle landen is de belasting op het 
zout eene der middelen van den Staat. In Nederland 
wordt een accijns geheven van f 3.- per 100 KG., in 
Frankrijk nog belangrijk hooger. Hoe meer men naar 
het Oosten komt van Europa, hoe hooger de belasting 
wordt. Daardoor wordt op een gegeven oogenblik uit
voering in monopolievorm noodzak elijk, zoodat in Italiê, 
Oostenrijk-Hongarije. Tu rkij e, e nz. een zout·monopolie 
bestaat. Deze vorm van zoutbelasting werd eenige jaren 
geleden ook in Japan ingevoe rd. 

Voor verduurzaming van visch wordt overal waar zulks 
,"vordt wenscbelijk geacht, goedkoop vischzout verstrekt, 
en wel ongeveer tegen kostprijs, een prijs, die zeker niet 
hooger is, dan die welke zot! gelden. indi en hier geen 



monopolie bestond. Dat de hooge prijs van het regiezout 
oorzaak zou zijn van het kwijnen van de visscherij h,t.I. , 
kan derhalve niet juist zij n. 

Een opheffing van het zoutmonopolie zal dan ook geen 
meerderen bloei van de zeevisscherij tengevolge kunnen 
hebben . Van ee n dergelijken maatregel is eerder te ver
wachten een meerdere belasting van de zeevisscherij, 
aangezien toch mag worden aa'ngenomen, dat het zout , 

dat haar thans ongeveer tegen kostenden prijs wordt 
verstrekt, dan tegen een beduidend hoogeren prijs zal 
moeten worden in s::rekocht. 

Ook kan de REgeering niet erkennen dat er behoefte 
zou bestaan aan een maatregel zooals hiervaTen bedoeld, 
teneinde het gebruik van zout door de bevolking te ver
meerderen. Hetgeen thans door de bevolking voor zout
verbruik wordt besteed, n.l. gemiddeld ca. 2 cent per 
gezin per Javaansche passer week van 5 dagen, is zóó 
gering. dat bezwaarlijk kan worden gezegd, dat het zout
mcnopolie ten gevolge heeft , dat de bevolking minder 
zout zou gebruiken dan waaraan ze behoefte heeft 

Op grond van het hiervoren gezegde, acht de Regeering 
het overbodig, het vraagstuk of het prijsgeven van de 
opbrengst van de Zoutregie wordt gecompenseerd door 
grooter comsumptie en door opbloei der zeevisscherij, in 
studie te doen nemen . 
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125. Met betrekking tot den aandrang tot vermin· 
dering van briefport voor het binnenlandseh verkeer en 
tot invoering van een 5 centstarief V00r geheel Neder
landsch-Tndië en van 2:!1 cent voor eeuzeJfde f'iland moge 
worden verwezen naar het voorkom ende in dit antwoord 
onder lid 6-10 van onderafdcelin g 342. 

Naar gelang van de beboefte wordt het aantal bulp
postkantoren voortdurend uitgebre id Gedurende de jaren 
1914 tot en met 1917 bedroeg die uitbreiding onder
scheidenlijk 32, 30, 22 en 40, terwijl in lYI 8 reeds 19 aan 
de vorige werden toegevoegd f'!l de oprichtin g van nog 
een 50·tal hulppostkantoren in voorbereidig is . 

125b. Stadstelegrammen bestaan reeds op plaatsen 
waar nevens een Post- en Telegraafkantoor tevens een 
of meerdere bijkantoren zijn gevestigd. Er is geen 
bezwaar tegen ook de andere kantoren op te dragen 
telegrammen aan te nemen voor ter plaatse gevestigde 
personen of lichamen en deze berichten van uit het aan_ 
nemend kantoor 
aanvulling van 
noodig. 

te doen bestellen, doch hiervoor is een 
het binnenlandse!,) telegraafreglement 

125c. Verlagin g van het interlocaal telefoontarief is 
in voorbereiding. 

• 



• 
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Begrooting van Nederlandsch-Indiê voor het 
dienstjaar 1919. 

NOTA VAN ANTWOORD. 

Afdeeling X, Uitgaven. 

Eerste n01a van wijzigingen. 

GEDRUKT STUK No. 43. 

?'IOTA VAN ANTWOORD, 

(Ingezonden bij brief van 20 Juni 191 8) .. 

HOOFDSTUK I. 

Alg e me e n e 0 p T11 e r kin gen. 

Nopens den aanbouw van kruisers en onderzeeêrs voor 
Nederlandsch-Indiê kan worden medegedeeld dat 3 krui-

sers in aanbouw zijn, 10 onderzeebooten gereed of in aan· 
bouw, terwijl op de begroOIing 1918 gelden zijn toegestaan 
voor zes onderzeebooten (J<. XI tot en met K. XVII), 
welke dus binnenkort op stapel gezet worden. 

Omtrent de mate van gereedheid der in aanbouw zijnde 
schepen en vaartuigen gaf de Minister van Marine in de 
memorie van Antwoord op de Marine begrooting 1918 o.a. 
het navolgende ov.erzicbt: 

Ovezicht van het in aanbouw zijnde materieel op 1 December 1917 . 

Namen der schepen. 

Kruiser. 
"Java" 

(Kon. Mij . ,De Schelde" te Vlissingen). 

. ,Sumatra" 
(Ned. Scheepsb. Mij . en Werkspoor te Amsterdam ). 

, Celebes" 
(Mij. voor Scheeps- en \Verkt. bouw "Fijenoord te 

Rotterdam). 

Onderzeebooten . 
,K. IV". 

(Kon. Mij. "De Schelde" te Vlissingen). 

"K. V", "V!" en .. VII". 
(Mij. voor Scheeps- en Werkt. bouw "Fijenoord" te 

Rotterdam). 

"K. VIII", "IX" en "X". 
(Kon. Mij. IJ De Schelde" te Vlissingen). 

Alhoewel een vast vlootplan, belichaamd in een vloot
wet, door bet ' uitbreken van den oorlog nog niet tot stand 
kwam, wordt toch de lijn van het Ontwerp· Vlootwet 1914 

zoove~1 mogelijk gevolgd. 
De Minister van Marine verklaarde omtrent een en 

ander bet navolgende in de Memorievan Antwoord op de 
Marinebegrooting voor het jaar 1917. 

In het Ontwerp-Vloot wet 1914 was vol~cns schema van 
. aanbouw nevens den ~eprojecteerden aanbouw der linie-

Toeli chtingen. 

Aannemende, dat de bestelde stevens binnen 6 maan
den worden ontvangen en daarna geregeld aanvoer van 
materialen. machine':'onderdeelen enz. plaats heeft, kan bet 
schip in de tweede helft van 1918 te water worden gelalen 
en een jaar daarna gereed zijn. 

Als bo,'en . 

De eerste groote materiaal bestelling is geplaatst onder 
verband van aflevering binnen 2 maanden. 

De gereedheid voor den proeftocht wordt beheerscht 
door de levering van de hoofdmotoren , accumulatoren
batterijen, periscopen en kompassen. 

Het vaartuig is binnen een jaar na de oplevering dezer 
organen gereed voor de proeftochten. 

Als "K IV". 

Van "K. VIII" werd de kiel gelegd 31 October 1917 

Voor deze boot is het grootste gedeelte van het benoo
digde rompstaal aanwezig; de oplevering van het in 
Amerika bestelde rompstaat voor de )) K. IV" en "X" 
laat zich wachten; een klein gedeelte is aanwezig. 

schepen, gerekend voor het eerste jaar op de stapel
zetting van 1 kruiser, het 2de j::.ar 2 kruisers en bet 3de 
jaar 2 kruisers. 

Door het uitbreken van een oorlog kon de aanbouw 
der linieschepen, waarvan het eerste schip ook in normale 
omstandigheden in Nederland niet op stapel kon worden 
gezet, niet ter hand genomen worden. 

De aanbouw van de kruisers is dus in de lijn van het 
O ntwerp- Vlootwet . 
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Hoe en waardoor in het rapport der Staatscommissie 
van 19 12 slechts zwakke verkenningsorganen voor de 
vloot wareu voorgesteld en op welke overwegingen de 
tegen woordige eischen voor de verkenningskruisers wor
den gesteld, was reeds vroeKer uiteengezet; ook dat de 
gestelde tactische eisch en een veel grooter schip noodig 
maakten dan aanvankelijk was voorzien én bedoeld. 

Op deze wijze zoude de marine in het bezit komen 
van verkenningskruisers die behooren tot. de beste in hun 
soort. J n dit verband werd gewezen op den herhaaldelijk 
uitgesproken wenseh , om toch geen materieel aan te 
bouwen, dat achter Loude staan bij dat van eventueele 
tegenstanders. 

Omtrent de toekomstige samenstelling van de vloot 
gaf de Nederlandsehe Regeering te kennen dat Zij met 
de Staatscommissie van oordeel was, dat de verdediging 
van Nederlan dseh-Indië te n doel moest hebben aan e lke 
pog in g tot schending van o nze neutraliteit in den ge
heelen Archipel krachtdadig het hoofd te biede n en .aan 
een vijand het vermeesteren dier kolonien te b elette n. 

De vloot zoude bij voorkeur moeten bestaan uit een 
kern van zware schepen met de noodige verkennings~ 
kruisers, torpedobootjagers, onderzeebooten, mijnenleggers 
en een vliegdienst, benevens de middelen voor locale 
verdediging. 

Het Ontwerp. Vlootwet 19 14 hield in een IO-jarig vloot
plan ; na dien termijn zou in het licht der dan heer
schende meeningen de verdere uitbreiding der vloot moeten 
worde n vastgesteld 

De zware schepen, waarvan in dat plan een 4·tal wer
den noodig geacht, konden nog niet worden gebouwd; 
zooveel mogelijk zou me t de lessen van dezen oorlog 
rekening worden gehouden. 

Aan kruisers werd naast de kern voorshands een S-tal 
noodig geacht; de thans in lndiê zijnde torpedobootjagers 
pasten in de nieuwe vlootformati e ; bet getal onderzeeboo
ten, voorgesteld in het Ontwerp.Vloot\Vet~ zoude aanzien
lijk moeten worden uitgebreid en voorloopig op een 25 -tal 
gebracht moeten worden. Over de middelen voor de locale 
verdediging kon in dit stadium verder worden gez wegen. 

De bouwkosten voor eene vloot, bestaande uit 4 linie
schepen, S verkenningskruisers, 2S onderzeebooten en 
toebehooren, werden geschat op 275 millioen. 

De bedrijfskosten voor het deel der vloot in Indië 
zouden, na gereedheid van bovenstaande vloot. per jaar 
ruim 22 millioen bedragen. 

Omtrent de ver deeling tusschen Nederland e n Indi e 
van de uitgaven voor aanbouwen onderhoud van de vloot 
moge het navolgende dienen: 

Tot aan ht:t tijdstip van aannemi ng van het 11 W ets
ontwerp tot verhooging van het zesde Hoofdstuk der 
Staatsbegrooting van uitgaven van Nederlandseh-Indiê 
voor het dienstjaar 1915", bij welk wetsontwerp gelden 
aangevraagd werden voor den aanbou·.~: van de eerste 
twee verkenningskruisers en van 4 onderzeeboot en voor 
de verdediging van Nederlaodseh-Indiê. e n dat medio 19 15 
wet werd, was, ten aanzien der verdeeling van kosten 
voor den aanbouwen de instandhouding der Zeemacht 
in Nederlandseh-Indil!, het K oninklijk Besluit van 27 Juli 
1896 (Indisch Staatsblad 1896 No. Z38) van kracht. 

Bij genoemd wetsontwerp werden de kosten van aan
bouw g elijkelijk verdeeld over de Staatsbegrooting en de 
Begrooting van Nederlandseh-Indië. 

Zooals blijkt uit de gewisselde stukken en de beraad-

slagingen over dit wetsontwerp was het de be10eling der 
Regeering door deze wet het Koninklijk Besluit van 
27 Juli 1896 gedeeltelijk buiten werking te stelleo . 

De desbetreffende memorie van antwoord b evat om
trent dit punt o.m. het navolgende : 

"Het ligt in het voornemen der Regeering om na aanne
ming van dit wetsvoorstel, ten aanzien van de verdeeling 
der kosten van aanbouw van het voorgestelde materieel 
artikel 4 van het Konink1ijk Besluit van 27 Juli 1896 
(Staatsblad No. 141) gedeeltelijk buite n werking te stell en". 

Het Koninklijk Besluit van 1896 had betrekking op 
eene geheel andere samenstelling der vloot dan thans 
voorzien wordt. 

De d efiniti e ve regelin g der verdeeling van kosten 
tussehe n Staatsbegrooting en de begrooting van Neder
landseh-Indiê moest op de indiening der vlootwet wachten. 
Hie raan kan nog het volgende worden toegevoegd. 

De thans als voorloopig geldende g-elijke verdeelin g 
der kosten van aanbouw tusschen Nederland en lndiê is 
analoog met die voorgesteld in h et Ontwerp-Vlootwet 
(omtrent welk ontwerp overeenstemming was verkregen 
tuschen de Indische en de Moederlandsche Regeering). 
Dit ontwerp beoogde regeling bij de wet van de samen
stelling der vloot en van den aanbouw daarvan , zoomede 
de instelling van een vlootfonds, da t uit bijzondere in het 
ontwerp aangegt:ven middelen zou worden gevoed. 

De oorlog is echter oorzaak dat de totstandkoming dier 
wet vertraging vindt. 

O ngetwijfeld zal bij het later in behandeling k omen 
van een nieuw ontwerpvlootwet de Indische Regeering 
opnie uw word en gehoord e n zoodoend e gelegenheid ont
staan het advies van den Volksraad o.a. inzake de kosten
verdeeling in te winnen . 

Wat betreft de kosten voor de uitrusting, instandhou
ding en be t on,derhoud van de vloot wordt ook thans nog 
het Koninklijk Besluit van 1896 g evolgd. 

Met betrekking tot de gestelde vraag, welke maatre
gelen d e Regeerin g denkt te nemen om he t dienstne men 
door I nlanders te bevordere n, wordt medeg-edeeld dat het 
di enstnemen in de lagere rangen zal worden bevorderd 
door publicati ên in de voornaamste In landsche bladen en 
door eene herziening van het voorschrift betreffende de 
aanmelding, welke in bewerking is. 

Blijkens door den Minister van Koloniën in de Tweede 
Kam er gedane mededeeling , bij de beraadslaging over de 
begrooting va n Nederlandseh-Indië voor het dienstjaar 
1918, is de mogelijkheid voor Inlanders om tot marine 
officier te worden opgeleid, reeds geope nd. 

Zood ra nadere bijzonderheden hi eromtrent zullen zijn 
vernomen zal ook dááraan de noodige publiciteit worden 
gegeven. 

D e m eening, dat bij de bezoldiging van Inlandsehe sche
p elingen geen b evoorrechting van bepaalde volksstam
men behoort plaats te vinden, wordt door de R egeering 
geheel gedeeld. In d e bezoldi g ing van Inlandsehe schepe
lingen vindt dan ook nergens zoodanige bevoorrechting 
van een bepaalden volksstam plaats. 

Onderafdeeling 11 Za. Het bij deze onderafdeeling aan
gehaalde dagbladbericht dat er schepelingen zijn. die 
reeds drie jaren en· langer in lndiê vertoeven en nog niet 
repatrieeren. is juist. De reden hiervan is gelegen in 
vertraging, die de uitzending van hunne vervangers heeft 
ondervonden door den teru keer naar Nederland van Hr. 



Ms. "Hertog-Hendrik", in Februari jl. wegens averij bij 
stormweer. Wanneer genoemde bodem, die waarschijn
lijk een dezer dagen opnieuw uit Nederland vertrekt, in 
deze gewesten zal zijn aangeko men , zal Hr. :Ms. "de Zeven 
Provincien" naar Nederland terugkeeren. 

De officieren, die naar Nederland werden teruggezon
den, zijn voor den dienst hier te lande niet Doodig, ter
wijl er aan hen in Nederland dringend behoefte bestaat. 

B ij de beoordeeling van berichten over schepelingen, 
die reeds vele jaren in Indië di~nellJ houde men in het oog, 
dat er zijn, wier langer verblijf, tol 6 en zelfs 7 jaren 
vt.rband houdt met door he n gedane verzoeken 

In antwoord op dè vraag, in hoe verre Indi ë beschikt 
over een goede basis en inri chtingen voor opberg in g. uit
rusting e n herstel van onderzeebooten . diene dat op het 
oogenbl ik S oerabaja de eenige verdedigde basis voor de 
vloot is. D e verdediging aan d e zeezijde is evenwel ge. 
deeltelijk verouden:L terwijl inrichtingen voor opberging, 
uitrusting en herstel van onderzeeboot e n a ld aar slechts 
in beperkte mate aanwezig zijn. 

Een gedetailleerd ont\ ... ·erp tot verbeterin g der verdedi
diging aan de 7.eezijde van Soerabaja is gereed en het li }!t 
in het voorneme n, zood ra het opperbestuur zich met dit 
ontwerp vCl'cenigd heeft, gelden voor de uitvoering daar
van aan te vragen, tenvijl bij de 1 ste nota van wijziging 
van deze Begrooting de gelden zijn aangevraagd voor de 
inrichting en bescherming van een t~veetal hulpstt!unpun ten 

bestemd voor onderzeebooten. 

Onderafdeeling 120. Dat er. ten aanzitm van den aan
bouw van schepen gesproken kan worden van hinken op 
twee gedachten, zooals in het Voorloopig Verslag ge · 

schiedt, kan niet worden toegegeven. 
Er is voorgesteld om de beide schepen voor de Gou ver

nemellts M arine in Nederland te bouwen omdat het &Ia
rine Etablissement nog de handen vol heeft met den door 
de tijdsomstandigheden zeer vertraagden bou w van sche
pen waarop vroeger bij de begtooting gerekend is (Erida
DUS, Fomalhaut, Pol1ux) en het uitbreid en ~'an d~ capa
citeit der werf ni et in eens mogelijk is Zoo veel als eenigs
zins mogelijk wordt getracht den bouw van schepen hier 
te lande te doen plaats hebben. Naast een werf die kan 
aanbouwcn moet dan echter tevens de iudustrie in deze 
gewesten in staat zijn de verschillende onderdeeleen te le
veren; zoo zou bijv . de bouw van den romp van onderzee
booten niet op technische moeilijkheden afSLUiten, maar 
verschillende inwendige organen, in de eerst e plaats de 
elcctromotoren en accumulatoren zoude n dan in de nabij. 
h eid vervaardigd moelen kunnen worden. 

In de naaste toekomst is nog niet, te verwachten dat 
de industri e in Indië op een dergelijke hoogte komt dat 
genoemde onderdeelen hi er kunnen vervaardigd worden . 
Tot zoolang zal de aan ba u \V hier te lande beperkt moeten 
blijven tot opnemingsvaartuigen, schepen voor de (jOll

vernements marin e en dergelijke. 

HOOFDSTUK IT. 

A I gem een e 0 p mer kin gen. 

De positie die Nederlandsch-Iudië inneemt in den 
kring der belangensferen van Westersche en Oostersche 
mogendheden in en om de Still e Zuidzee en de daaruit 
vo ::.. rtvloeien de kansen om rechtstreeks of zijdelings in 
verwikk elingen te worden betrokken, brengen den onaf· 
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wijsbaren plicht een er krachtige weermacht mede; zoo 
krachtig, dat zij zoowel preventief a ls effectief aan de 
naastliggende gevaren weerstand kan bieden en op dien 
grond ook voor bevriende mogendheden een gewaardeerde 
factor voor de handhaving van den status quo in het 
Oosten zal zij n. Zij behoort :11 staat te zijn snel in elk 
deel vall het gebied op te treden ~er bescherming der 
onzijdigheid. 

Omtrent de keuze der vlootbasis is nog geene beslis
sing genomen. Vast staat: 
10. dat h et eerste wat ter zake valt te verrichten is het 

in f ndië ontworpen plan tot versterking van Soerabaja 
in beginsel goed te keuren e n onverwij ld de noodige 

stappen te doen om tot de uitvoering daarvan t~ 

gerak en , 
20. dat eerst, wanneer aan het bouwen van verdere ver

sterkingen kan worden gedachr, een steunpunt in of 
nabij West-Java zal zijn in te ri chten , omtrent de 
juiste plaats waarvan eene commissie van raad zal 
kunnen dienen . 

30. dat de onderv indin g zal moeten leeren welke der 
beide steunpuntc n, dat in Oost-, dan wel dat in of 
nabij \Vest-Java, tot basis zal uitgroeien , zood at 
thans nog geene principieele beslissing umtrent de 
plaats van die basis dient genomf'1l te wo:-den . 

• 
Onderafdeeling 422 De verbooging der bewldiging 

van den Secretaris van het Marinedeparte ment houdt 
verband met het in de mem orie van Tueli chting te 
kennen gegeven voornemen, om aan de benoembaarheid 
tot die functie hoogere ei sche n re stellen dan thalls 

De wenschelijkheid hiervan wordt a.anwezig geacht, 
om te verzekeren dat voor de bekleeding \'al1 h et ambt 
steeds in aanmerking zullen kunn en worden gebracht 
personen van hooge re opleiding e n zoodoende de mOjlP-1ijk
heid te scheppen om het secretariaat van het Deparrcrnent 
met diensten te belasten van aanzienlijker b(!teek ~mis 

dan tot dusver. 

ViJ aar de tegen woordige Secretaris reeds ongeveer 
10 jaren die betrekking bekl eed heeft en hij aan de 
beoogçie voor benoembaarheid te stel len voorwaarden 
voldoet, wordt het billijk geacht he m reeds uadelijk ;11 
het genot der maximum bezoldiging te stellt;n 

Onderafdeeling 426. Van de Marinek uststa tions voor 
draadlooze telegraphie komt er één in de buurt van Ba
tavia ter vervangi ng van het thans bestaande geheel ver
ouderde en versleten station en écn te Soerabaja 

Aan de oprichting van deze sta.tions (waarvoor op de 
begrooting 1917 en 191 8 reeds gelden werden toegestaan) 
is een uitgebreide schriftelijke en mondelinge geda chten .. 
wisselir. g vooraf gegaan tusschen de Departementen van 
Gouvernementsbedrijven, van Oorlog en van Marine, 
waarbij algeheele overeenstemming werd verkregen. 

Het station bij Batavia wordt uitsluitend ten dienste 
der Marine gebouwd, dat te Soerabaja ten dienste van 
Leger en .Marine. 

Waar de 1raadlooze telegrafie h et orgaan voor de 
bevelvoering der vloot is, is het noodzakelijk dat de Ma
rine over enkele afzonderlijke draadlooze stations be
schikt die aan zeer bijzondere eiscben moeten voldoen . 
De reeds bestaande inrichtingen zijn daan'oor geheel 
on voldoende 
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Onderafdeeling 427. De hij deze begrooting voorge
stelde uitbreidingen van het Marine_établissement hebben 
ten doel deze inrichting gereed te maken v"or de ont
vangst der in aanbouw zijnde kruisers alsmede voor een 
zeker aant;t.l onderzeebooten. 

Hoewel het geenszins vast staat dat Soerabaja de voor
naamste vlootbasis zal blijven, staat wel vast, dat het 
steeds een belangrijk steunpunt voor de vloot zal zijn. 

Ook zal het nog geruim en tijd de belangrijkste basis 
blijven, daar met de inrichting en bevesti ging van een 
nieuwe basis vele jaren gemoeid zijn. 

Onderafdeeling 429b. Voor het jaar 1919 is gerekend 
op een prijs voor Ombilinkolen te Emmahaven van f 10.
per ton, dit bedrag moet evenwel nog worden vermeer
derd met de vervoerkosten naar de verschillende Marine· 
steenkolendepots. 

Rekening houdende met de in dat jaar benoodigde 
steenkolen in die depots en met de vervoerprijzen. welke 
wisselen tusscben f 5.70 (Tandjong Priok) en f 20.24 (Be
lawan Deli) per ton, komt de prijs dan per ton geiniddeld 
op f 20.-. 

Onderafdeeling 434. (1) Het toezicht op de scheep
vaart is geregeld bij de ~toomvaartordonnantie; een alge
heele herziening van deze ordonnantie is in bewerking; 
hiervan maakt deel uit de instelling van een Raad voor 

• de Scheepvaart voor het onderzoek naar de oorzaken van 
plaats gehad hebbende scheepsrampen. Wanneer de 
yoordeelen der nieuwe regeling de kosten rechtvaardigen, 
zal bij de begrooting voor 1920 op de uitvoering gerekend 
kunnen worden. 

(2) Onderzocht zal worden wat beboort te worden ge
daan om aan de in bet voorloopig verslag vermelde be
zwaren bij het koelie vervoer van Deli naar Java tegemoet 
te komen. 

(3) Een nieuwe regeling betreffende zeeorieven en 
passen voor schepen en vaartuigen ligt in ontwerp gereed; 
daartoe behoort' mede wijziging van het desbetreffende 
artikel 54 van het Regeeringsreglement, dat te zeer ver
ouderd is om thans nog als grondslag te kunnen dienen, 
e,n deze wijziging zal bij een Wet dienen te geschieden 

Het zal zeer op prijs gesteld worden als de leden, die 
op vergemakkelijking van de afgifte van passen aan· 
drongen, hunne bezwaren willen blootleggen aan den 
hoofdinspecteur van scheepvaart of rechtstreeks aan de 
Regeering, opdat daarmede rekening kan worden ge
bouden. 

Onderafdeeling 43 8a. (1) De schepen der Gouverne
ments-Marine zijn. voor zoover zij niet zijn ingericht voor 
bijzondere diensten (kabelschip, visscherij-onderzoek, be
strijding opiumsluikhandel) kleine passagiersschepen die 
weinig of geen lading kunnen vervoeren, Van hunne 
vaardiensten wordt zooveel mogelijk gebruik gemaakt 
voor het vervoer van Gouvernementspassagiers en gou
vernementsgoederen. maar wanneer het vervoer kan ge
schieden met een bestaande pakketvaartverbinding, dan 
is dit in den regel de minst kostbare weg. omdat passage
en vrachtkosten veelal geringer zijn dan hetgeen een 
extrareis van den gouvernementssroomer aan kolen kost; 
is de particuliere scheepvaart alleszins voldoende of zijn 
er geschikte hndwegen, dan kan nog meer bezuiniging 
worden verkregen, namelijk door een stationneering van 

een gouvernementsschip in te trekken. Kolenvervoer met 
de bestaande schepen der Gouvernements-Marine zou 
door hun gering laadvermogen buitensporig duur worden. 

(2) Het vervangen van bet bestaande stelsel van voe
ding der passagiers door een waarbij van gouvernernents
wege wordt ingekocht en verstrekt, zal leiden tot een aan· 
merkelijke vermeerdering van administratie en de kosten 
daarvan zullen niet opwegen tegen de voordeelen. 

Onderafdeeling 444 . Deze post strekt ook tot verbe
tering van verlichting en· bebakening van het vaarwater 
naar Bagan Si Api-Api, waaromtrent beslist zal worden 
zoodra de voorgenomen hydrographische heropneming 
heeft plaats gehad. 

Onderafdeeling 446. De haven- en ankerag-egelden zuI
len vervangen wordpn door bakengelden, (zie onderafdee
Iing 139 van de raming der middelen in Nederlandsch
lndiê) j de nieuwe regeling, waarover indertijd uitvoerig 
van gedachten is gewisseld met belanghebbenden, staat op 
het punt te worden afgekondign. 

Onderafdeeling 449. De uitkomsten van den slibarbeid 
in het Westervaarwater naar Soerabaja, die thans 10 jaar 
is voortgezet, zijn zeer bevredigend en wettigen de uitga
ven. De slibarbeid op den Kapoeasdrempel stuit op meer 
moeilijkbeden dan aan vankelijk werd verwacht, waardoor 
de kosten hoog zijn en vermoedelijk hoog zullen, blijven; 
hierop lettende maakt het een punt van overweging uit, 
om een eenvoudige haveninrichting aan de diepe Padang 
Tikarbaai te maken, waardoor de scheden voor welke de 
Kapoeas?rempel een beletsel vormde, op goedkooperewij
ze worden geholpen. De proef om de Asabanrivier uit te 
diepen is gestaakt, nadat gebleken was dat slecbts zeer 
weinig verbetering werd verkregen. 

Onderafdeeling 45 1 d. Uit het feit dat het bedrag der 
loonen voor vertolking op de begrooting voor uitgaven is 
uitgetrokken kan blijken dat de betrokken Inlandscbe 
schepelingen de tolkdiensten niet zelf moeten betalen. 

Dit is geschied inge\'olge Rechtspleging Zeemacht ar ti· 
keI 219 waarin staat dat lJ De kosten van het rechtsgeding 
blijven voor rekening van den Staat". 

Onderafdeeling 452. De Kweekschool voor Inlàndscbe 
schepelingen te Makasser werd 11 Mei 1916 geopend. 
Daarmede werd een nieuwe richting van opleiding voor 
lnlandsche schepelingen aangevangen en hoewel de resul
taten der werving van leerlingen op de school goede 
perspectieven heeft geopend, zoo wel voor het Inlandsch 
personeel als voor de Zeemacht, kan toch niet anders ge
zegd worden dan dat deze geheele opleiding nog in een 
stadium van proefneming verkeert en dat het zeker niet 
zou zijn aan te bevelen reeds thans tot oprichting van 
een tweede school over te gaan. 

Afgescheiden hiervan is voorloopig niet te voorzien dat, 
wat de Zeemacht betreft. aan een tweede school behoefte· 
zalontstaan . 

De school te Makasser is naar het ontwetp nog niet ten 
volle uitgebouwd en toch biedt de school reeds voldoende 
ruimte voor het aantal leerlingen dat daar met het oog 
op de tegenwoordige organisatie gehuisvest moet worden. 

De school te Makasser zal zeer zeker nog jaren aan de 
beboefte van opgeleid Inlandsch personeel voor de vloot 
blij\'en voldoen. Elke nieuwe school brengt bebalve aan-



zienlijke kosten een aanzienlijke uitbreiding aan perso
neel, niet bohoorende tot de opleiding, mede. 

V erdioping van het onderwijs in Nederlandsch op de 
school te Makasser, waarop aangedrongen werd, wordt bij 
het l\r(arinebestuur reeds nagestreefd . De resultaten met 
het onderwijs in het Nederlandsch verkregen waren tot 
voor korten tijd , dat a lle leerlingen die de Kweekschool 
verlaten, Nederlandsch verstaan en dat nagenoeg alle het 
kUllnen lezen en schrijven, terwijl + 1/5 gedeelte vrij goed, 
+ lis gedeelte gebrekkig Nederlandsch spreekt. Niet al
leen voor de leerlingen maar ook voor den dienst aan 
boord is het gewenscht dat deze rezultaten beter worden 
en de aandacht van den Directeur der Kweekschool voor 
Inlandsche schepelingen is daarom speciaal op dit punt 
g evestigd. 

Nopens het vraagstuk der verlichting van de sc~epen 
der Gouvernements Marine zij vermeld, dat op de meeste 
schepen. die voorzien zijn van eene, acetijleenverlichting 
deze door een electrische verlichting kan worden vervan
gen, als de daarvoor benoodigde artikelen weder geschikt 
te verkrijgen zijn; elk der sijstemen heeft zijn eigenaar
dige voor- en nadeelen. Het ongeval aan het Gouverne
ments ss. )) Valk":o verkomen is veroorzaakt door eene ont
ploffing in het ruim waar blikken carbid waren gebor
gen; de acetijleenverlichting heeft daaraan geen recht
streeksch aandeel gehad. 

Uit eon rondvraag aan het personeel der Gouverne
ments-Marine bleek, dat hoewel verscheiden en aan elec
tncIteIt de voorkeur geven, men zoolang hiertoe niet kan 
worden o vergegaa.n , g aarne het acetijleen behoudt. 

Onderafdeeling 455 . Gemeend wordt, dat ~an het bij 
deze onderafdeeling te kennen gegeven verlangen, om een 
staat te ontvangen van de soldijen der Europeesche en der 
Inlandsche schepelingen het best wordt voldaan, wat de 
Europeesche schepelingen betreft, door overlegging van 
de hoordstukken IV, V en VI van het I· Deel der Veror· 
deningen voor de Koninklijke lVlarine, waarin de soldijen 
zijn geregeld en overzichtelijke staten zijn opgenomen; 
wat de Inlandsche schepelingen betreft door overlegging 
van het IX. hoofdstuk der Voorschriften voor de Zee
macht in Nederlandsch- Indië 

Hiebij moet nog worden opgemerkt dat de soldijen 
voor binnen de keerkringen der Europeesche schepelingen 
met ingang van I Juli 1917 met 15% zijn verhoogd, 
en dat op de soldijen der Inlandsche schepelingen van 
toepassing is het Gouvernements Besluit van 15 April 
19 18 No. 9, waarbij een tijdelijke duurtetoeslag is toege
kend. 

De genoemde hoofdstukken zullen ter griffie van den 
Volksraad worden gedeponeerd . 

Onderafdeeling 458. Hoewel e r naar gestreefd wordt 
om onafhankelijk te worden van het buitenland, wat be
treft de op oorlogsschepen te gebruiken steenkolen , kun
nen de Cardiffkolen nog niet gemist worden. 

Proefnemingen genomen met de pas kort in ontginning 
zijnde Pelembangsche kolen (Boekit Asem) gaven nog 
geen afdoend resultaat. 

De proefnemingen worden echter voortgezet en de kans 
is niet uitgesloten dat in de naaste toekomst, indien de 
Lamatang-steenkolen aan de groote verwachting die er 
van gekoestrrd wordt, beantwoorden die Indische steen
kolen, na eerst met toevoeging van Umbilinkolen tot 
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briketten verwerkt te zijn, een goede brandstof voor de 
waterpijpketels onzer marine zullen opleveren. 

Onderafdeeling 459. Toegegeven moet worden dat de 
opleiding van de Marin e-vliegeniers kostbaar is. Iets 
abnormaals is in dit feit echter niet geleg-en. De kosten 
moeten voor verreweg het grootste gedeelte beschouwd 
worden als een bijdrage rot de algerncen e onkosten aan 
het vli egkamp verbonde n. 

D e kosten per cursus van 2 offici eren zijn verdeeld als 
volgt. 
a. bijdragen in de alg-cmeene kosten f 1.500.-
b. opleidingskosten per officier berekend op 

30 vlieguren (zijnde kosten voor onder
houd en afschrijving van toestellen, motor, 
breekschade, verbruik benzine, olie enz., 
hetgeen gemiddeld op /75.- per vlieguur 
moet worden gesteld) .... . , . . " 4.500.-

c. toelage van / 250.- aan den betrokken 
legerinstructeur voor elk officier, die het 
internationaal brevet verkrijgt .... . .... 11 500.

I.OOO_~ d. onkosten voor logies ... .. ..... . " 

Te zamen per cursus 
de cursus duurt ± 4 maanden. 
Gerekend wordt op 3 cursussen per jaar . . .. 
Voor andere uitgaven 

Uitgetrokken totaal 

/ 7500.-

" 22.500 -:
" 2.500.-

/ 25000 -

Eer s t eN 0 t a van Wij z i gin g . 

Onderafdeeling 122. Waar de hierbedoelde uitgaven 
noodzak elijke voorzieningen betreffen voor het in Neder
land r eeds in aanbouw of gevoteerd zijnde materieel, kan 
van dezen post bezwaarlijk gezegd worden, dat daarmede 
vooruitgeloopen wordt op de beslissing nopens eventueele 
na den vrede tot3tandkomende algemeene ontwapenings
plannen en zou de afvoering van den post van de begroo
ting tot stagnatie aanleiding geven, wanneer bedoeld 
materieel in Indië zal zijn aangekomen. 

Onderafd eeling 123 A. Bij gebrek aan gege vens kan 
op de hier gestelde vraa g niet volledig worden geant
woord. 

Alleen kan worden meegedeeld , dat van den Minister 
van 1<:01011iën een telegram werd ontvangen, inhoudende, 
dat door hem, ingevolge een rapport, uitgebracht door de 
Staatscommissie Idenburg (door welke commissie een 
onderzoek werd ingesteld naar de salarissen van het per
soneel der Marin e en dat van he t Nederlandsche leger) 
Afdeelin g X van . het I ' Hoofdstuk der begrootillg 19 18 
verhoogd wordt met een bedrag van /750.000.- ter ver
betering van de salarissen van het Europeesche marine
personeel. Tevens werd door den Minister verzocht het 
ontwerp-begrouting voor het jaar 191 9 met een gelijk 
bedrag te verhoogen . 111 verband met de g rootte van het 
bedrag wordt verondersteld, dat dp.ze salarisverbetering 
zoowel zal gelden voor de officieren als voor de onder
officieren en manschappen. 

Onderafdeeling 458. De vraag bij deze onderafdeeling 
gesteld, n. I. waarop de instelling van het vlootfonds 
wacht, heeft bare beantwoording reeds gevonden bij het 
hiervoren omtrent den vlootbouw meegedeelde. 
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Begrooting van Nederlandseh-Indië voor het 
dienstjaar 1919. 

AMEN DEMENTEK. 

GEDRUKT STU K No. 44. 

ft 

Amende menten van de heeren Stibhe, Sehumann en 
Teeuwen. 

Ingezonclen 20 Juni 19 18. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen: 

a. In Hoofdstuk JI der U itgaven, afdeel ing IV, onder
afdeeling 89, het bedrag uitgetrokken voor onderdeel c: 
"Aanvangsbezoldigingen toelagen en daggelden van den 
Secretaris en de verd ere ambtenaren" te ver min d e .. 

ren met f 49.440.- en al200 te brengen op f 359.280.-. 

b. In Hoofd~tuk 1I der Uitgaven, afd eel in" V, onder
afdeeling 15 2, het bedn.g uitgetrokken voor onderdeel b: 
"Aanvangsbezoldig'Îngen ~n toelagen van den Secretaris 
en van de verdere ambtenaren" te ver min der e n 
met j 5.400.- en .Izoo te brengen op f 239.700.-. 

r. In Hoofdst~k IJ der Uitgaven, afdeeling VI, onder 
afdeeliug 252, het bedrag uitgetrokken voor onderdeel b: 

"Aanvangsbezoldigingen l toelagen en daggelden van 
den Secretaris en andere ambtenaren" te ve r min der e n 
met f 2 1.600.- en alzoo te brengen op f 101.1 60.-. 

d. In Hoofdstuk ]I der Uitgaven, afdeeling VII, onder
afdeeling 296, het bedrag uitgetroken voor onderdeel b: 
"Aan van gsbezoldingen en toelagen van den S ecretaris 
en de verdere ambtenaren" te ver min der e n met 
f 18.000.- en alzoo te brengen op f 187 .080. - . 

e. In Hoofdstuk 1I der U itgaven , afdeeling VIII,ol1-
derafdeeling 323, het bedrag uitgetrok ken voor onder
deel b: ,Aanvangsbezoldigingen en toelagen van den 
Secretaris en de verdere am btenaren" te ver min d e -

ren met f ó2.220.- en alzoo te brengen op! 43 8. 300.-. 

/. In Hoofdstuk II der Uitgaven, afdeeling X,onder
afdeeling 42 1, hd bedrag uitgetrokken voor onderdeel b: 
"Aanvangsbezoldigingen en toelagen van den Secretaris 
en de verdere ambtenaren, zoomede inkomsten van bet 
personeel der Koninklijke marine bij het departement te 
w erk gesteld" te ver min d e r e n met f 12.200.- en 
al zoo te brengen op f 73.000.-. • 

g. In Hoofdstuk 11 der Uitgaven. afdeeling H, onder· 
afdeeling 18, het bedrag uitgetrokken voor onderdeel b : 
"A anvangsbezoldigingen en toelagen van den Secretaris 
en van de verdere am btenaren, te ver min der e n met 
f 20040.- en al zoo te brengen op f 15880.-. 

STIBBE. 
SCHUMANN. 

TEEUWEN. 
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Begrooting van Nederlandsch-Indië voor het 
d iet1stjaar 1 Q 1 9, 

MOT lES. 

GEDRUKT STU K No. 45. 

1. Moti e, voorgesteld door de heeren : Schumann, Cra
m er, Stibbe l Djajadiningrat. Bergmeijer, Van Hinloopen . 
Labbertol1, Tjokroami nolo, Sastrowidjono, Rivai, Stokvis, 
K oning, Prangwadono en Bossch a. 

Ill gezonden 20 Juni. 

De Volksraad, overwegende, dat d e industrialiseering 
van lndiê zonder gelijktijdige invoering van eene arbeids
wetgeving een ernstig gevaar zou ople vere n voor de be
volking; 

dat bovendien reeds nu uitbreiding van de arbeids
b escherming lot de vrije a rbeiders noodzakelijk is ; 

dat uit het antwoord namens de R egeerin g door den 
Directeur van Justitie gegeven blijkt, dat de Regeering 
daarvoor niet over de noodige gegevens beschikt ; 

noodigt de Regeering uit ten spoedigste een onderzoek 
in te stellen naar de bestaande arbeidstoestanden. 

? 1\I[otie, voorgestf· ld door de heeren Van Hinloopen 
Labberton, Thajeb, Tjokroaminoto. Kamil, Radjiman, Djaja
diningrat e n Schum ann, 

Ingezonden 2 1 Juni 1 9 1 ~. 

De Volksraad, gehoord de mededeeling van den Direc
teur \'a n Justitie namens den Gouverneur-Generaal, dat 
Ct"l1 ontwerp Koninklijk Besluit tot regeling van een a lge
heele unificatie van het strafprocesrecht bij den Raad 
van State, in behandeling is, dringt aan op publicatie van 
de ontwerpen met welker inhoud de V olksraad en het 
publi ek gaarne in kennis zou worden gesteld ; 

spreekt de hoop uit, dat deze regelin g ten spoedigste 
haar beslag zal krijge:~, opdat een einde kom e aan de 
ond ragelijke toestanden , welke mef na me door de veel
vuldige toepassing van voorloopige vrijheidsberooving 
van Tnlandsche ingezetenen bestaan, 

3. Motie, voorgesteld door de heere n Urn A Pat, Kan 
en Rivai. 

Ingezonden 2 1 Juni. 

De Volksraad, gehoord de debatte n, overtui gd e n door· 
drongen van de dr in gende noodzakelijkheid, om in het 
belang van de moreele opheffing der bevolking. zoo 
spoedig als doonlijk is, het opillmgebru ik in Nederlandsch
Indië, welk gebruik de spreekwoordelijke indolentie der 
bevolking in de h and werk t en alle uiting van energie in 
de geboorte doodt, geheel en a l af te schaffen, althans 
onm iddellijk het misbruik daa.rvan met alle ten dien· 
staande middelen tegen te gaan; 

overwegende. dat het doel slechts kan worden bereikt, 
wanneer aan den Chef van den dienst eene permanente 
commissie wordt toegevoegd, waarbij onder meer zoowel 
Inlanders als Chineezen zitting zulle n hebben, welke com
missie voorgezeten door den Chef der Opium regie maatre
gelen a ls voren bedoeld ?a l hebben te bera me n ; 

spreekt den wensch uit en verzoekt de Regeering het 
daarheen te wi1len leiden, dat spoedig eene verandering 
in de leid ing van de opi umpolitiek als boven omschreven 
wordt bewerkstelligd . 
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Begrooting van Nederlandsch-Indië voor het 
dienstjaar 19 19. 

AMENDEMENTEN. 

GEDRU KT STU K No. 46. 

1. Amendement van de heeren Laoh, W aworoentoe 

en Djajadiningrat. 

Ingezonden 21 Juni 19 18. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen : 
In H oofdstuk II der U itgaven, afdeeling H, onderaf

deeling 29 . Personeel van Inlandsche en inheemsche 
rechtbanken te verhoogen met f 6. 800 .- en alzoo te 
brengen op f 2.253.888.- . 

To e I i eh t in g. 

De verhoogi ng strekt om de tractementen van de 
Inlandsche officieren van Justitie van de onder recht
streeksch bestuur gebrachte deelen van het gewest 
J\Ienado, nl. de Minahassa en de afdeeling Gorontalo op 
gelijke hoogte te brengen als dat van hunne ranggenooten 
op ]a\·a. 

LAOl-I. 
WA WOROENTOE. 
DJAJADININGRAT. 

2. Amendement van de heeren Oetoyo, Atmodirono 
en Soselisa. 

Ingezonden 21 Juni 191 8. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen: 
Jn Hoofdstuk n der Uitgaven, afdeelin g I1, onderafdee
ling 40, het bedrag uitgetrokken voor onderdeel d: Kos
ten van onderhoud en vervoer van gevangenen en van 
ontslagen gevangenen enz., te verhoogen met f 10.000.
en al zoo te brengen op f 3.700.000. - . 

Toe I i e h t i n g. 

H et bedrag van f 10.000.- dient ter bekostiging van 
een proet met een landbouw-kolonie in het binnenland 
van 'Sumatra, van Javaansche gevangenen, die zich daar· 
voor vrijwillig aanmelden; onder de voorwaarde. dat z~j 
hun vrouw - eventueel met baby - op '5 Lands kosten 
kunnen meenemen, echter tegen verlenging van den 

straftijd met een termijn door den rechter voor elk geval 
vast te stellen, ten einde de kans op blijvende vestiging 
der kolonisten na afloop van bun straftijd te vorboogen. 

OETOYO. 
ATMODIRONO. 
SOSELlSA. 

3. Amendement van de heeren Gerritzen, Whitlau , 
Oeto)'o en Lim A Pat. 

Ingezonden 21 Juni 1918. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen: 
In Hoofdstuk U der uitgaven tuscben de onderafdee

lingen 326 en 327 in te lasschen een nieuwe onderafdee· 
ling : 

326 A. Splitsing van den dienst van bet Mijnwezen in 
een Dienst der Mijnverordeningen e ll ~C Il Opsporings. 
dienst. . . . . . . . . . . . . . f 42.1 00.-

T oe 1 i e h t i 11 g. 

Blijkens het Ministerieel Ontwep der begrooting voor 
het jaar 191 8, bestond bet voornemen den dienst van het 
Mijnwezen te hervormen in een dienst der ~1ijnverorde .. 
ningen en een Mijnbouwkundigen Opspori ngsdienst. Met 
dit voornemen der Regeering heeft evenwel de Tweede 
Kamer der Staten-Generaal zich nie t kunnen vereenigen. 
Dit wordt door ondergeteekenden betreurd, omdat zij bet 
denkbeeld om een dienst in het leven te roepen, die zich 
speciaal zal toeleggen op bet onderzoek van den minera
len rijkdom van Nederlandsch-Indiê, van zeer groot be· 
lang achteu , temeer, waar er nu met alle middelen naar 
gestreefd moet worden, om de inkomsten van Neder
landsch-Indië te versterken. 

Bedoeling van het amendement is 0111 aan den Volks
raad in overweging te geven, de wenscheJijkheid uit te 
spreken, dat in de onderwerpelijk e ontwcrp-begroOling 
rekening worde gehouden met cene reorgan isatie van den 
dienst van het Mijnwezen, zooals in het wIinislcrieel Ont
werp van de begrooting voor ' 9 ' 8 was voorgesteld. 

GERRITZE~. 

WHITLAU. 
OETOYO. 
LIM A P AT. 
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Begrooting van Nederlandsch-Indië voor het 
dielIstjaar 19 19 . 

NOTA VAN ANTWOORD. 

AfJeeling V I. 

Eerste nota van wijzigingen . 

GEDRUKT STUK No. 47 . 

NOTA VAN ANTWOORD. 

(In gezonden b ij brief van 20 Juni 191 8). 

O nderafdeeling 6~ . Met de meening. dat de opleidi ng 
voor het boschwezen . als in deze onderafdeeling bedoeld, 
bij voorkeur in J ndi~ behoort plaats t" hebben wordt 
gaarne ingestemd . H et is echter, zooal~ ook reeds in de 
lVlcmorie van Toelichting is opgemerkt, dringend noodig , 
dat het boschwczen zeer spoedig over personeel met mid· 
del bare opleiding kan beschikk en, en dit is alleen moge· 
lijk door uitzendin g uit Nederland van personen, die daar · 
reeds gedeel telijk een opleiding in de gewenschte richting 
hebben genoten . 

O nderafdeeling 252. 
ken twijfel of voor een 

De door eeni'ge leden uitgespro
sala ris van I 700 - totl 1 000.-

's maands, uitgt:!trokken voor een deskundige op scheep

vaartgebied, wel een werkelijk deskundige zal zijn te 
krifgen, moge worden opgeheven door de mededeeling, 
dat reeds bekend is , dat een bekwaam persoon uit Neder· 
land, met ruime ervari ng, zich voor deze betrekking be
schikbilar zal stellen. Waar een bezoldiging van f 1500. -
tot I 2000.- is genoemd, heeft men vermoedelijk gedacht 
aan het aan 's Lands dienst verbinden van iemand, thans 
:r:ee;!s in J ndië in een verantwoordelijke en daarom ruim 
bezoldigde par:r:culiere betrekking werk zaam, wat echter 
niet in de bedoeling van de Regecring ligt. Het doen 
i[]stellen van een enquête, al s bedoeld is het verslag, zal 
na aankomst van 9cn deskundige spoedig in overweging 
kunnen worden genomen. 

U it de indie llststelling van een afzonderlijk deskundige 
voor scheepvaartzaken mag n i et de gevolgtrekkin g 
worden gemaakt, dat de afdeeli ng H andel niet voor haar 
taak berekend zou zijn. Men mag toch niet uit het oog 
verliezen dat het g roote belang van staatsbemoeiïng met 
scheepvaartaangelegenheden vooral aan het licht is ge
treden gedurende deze crisisjaren, die ook in vele andere 
opzichten van de afdeeling Handel zooveel inspanning 
vord erden, dat aan gezette studie van de vrachtenpolitiek, 
die trouwens ook uit a nderen hoofde h. t.1. niet volledig 
mogelijk is, riiet te denk en viel. Daar nu deze zaken ook 
na den oorlog zeker de volle werkk racht van een afzon
derlijk ambtenaar zullen vereischen. is de instelling van 
een speciale betrekking- gevraagd. 

Dat de te benoemen functionaris binnen korten tijd 
uit de praktijk zou rak en, behoeft niet noodwendig het 
geval te zijn . Daartegen kan en zal worden gewaakt door 
den betrokkene veebnldig aanraking te doen hebben met 
v3kmenschen, waarbij op de hulp van de scheepvaartmaat
schappij en wordt gerekend. evenals de handelslichamen 
ook steeds bereid gevonden zijn om voeling te houden 
met de afdeeling Handel. 

Op adviezen van de Kamers van l<oophandd word t 
door de R egeering veel prijs gesteld en van raadgevin gen 
ook op scheepvaartgebied zal steeds dankbaar gebruik 
word en gemaakt. Deze adviezen kunncn echter bel\Vaar~ 

lijk in de plaats treden van de voorlichting van een 
afzonderlijk ambtenaar, die zich uitsluitend kan wijden 
aan een onderdeel van het 'uitgebrei de gebied. waarop 
de Kamers van Koophandel van haar gevoelen hebben 
te doen blijken . 

O nd erafdeeling 264 In antwoord op de gestelde vra
gen betreffende de opleiding van boschbouwkundig perso
neel op de Middelbare Landbouwschool moge het volgende 
dienen. 

Bij. de oprichting van deze school lag- het iu de bedoe· 
!ing er ook een opleiding tot adjun ct-houtvester aan te 
verbinden . Echter heeft zich voor dcl'.c richting tot nu 
toe geen voldoend aantal candidatcn aangemeld om daar· 
voor een ui t den aard der zaak vrij kostharen afzonderlij· 
ken leergang' in te "richten, waaruit de gevolgtrekking 
moet worden gemaaktl dat de tegenwot'Jrdige vooruitzich
ten adjunct-houtvester op f 100 - tot f 200.
's maands - niet aanlrt:!kkelijk genoeg worden geacht 
om de boschbouwkundige ricbting te kiezen. W orden nu 
betere vooruitzichten geboden voor jongelieden met spe
ciale vorming in de boschbouwkundige richti ng, dan zal l 

ook in verband met het groot aantal leerlingen, dat thans 
de voorbereidende afdeelin g van de Middelbare Land· 
bouwschool bezoekt, wellicht ruimere aanmeldin g voor 
het bosch wezen plaats vinden. Voor dezell zal de gele. 
genheid worden opengesteld om - met behoorlijk fmder
legde en in de praktijk uitblinkende opzieners - te wor
den opgeleid in boschbouwkundige ri chting. 

De opleiding van personeel in lndi ë zal echter in elk 
geval eenige jaren duren en daar, het werd reeds opge
merkt, de behoefte aan person eel met middelbare oplei
ding voor het bosch wezen zeer groot is, werd het noodig 
geoordeeld al dadelijk te rekenen op fondsen voor naop
leidin g van uit Nederland te betrekk en candidaten. Zoo-
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dra dat mogelijk blijkt. zullen ook voor de middelbare 
opleiding uitsluitend Indische jongelieden worden be
stemd. 

Bij de beantwoording van ht!t verslag betreffende de 
begrooting is reeds medegedeeld, waarom oprichting van 
een Hoogere Boschbouwschool hier nog niet mo!(elijk is. 

Tegen het uittrekken van een ,memoriepost voor de op· 
leiding van boschbouwkundige ambtenaren hier te lande 
bestaat bij de Regeering geen bezwaar. 

Naast den titel van boscharchitect is voor de bosch
bouwkundige ambtenaren ook overwogen die van hoofd
opzichter. De betrokken technische dienst meende even
wel, dat eerstgenoemde titel meer in overeenstemming 
zou zijn met de positie der betrokken ambtenaren en dat 
de titel van hoofdopzichter wellicht een ongunstigen in· 
vloed zou hebben op de aanmelding van candidaten. Toe
gegeven moet worden, dat de aanduiding boscharchitect 
eenigszins oneigenaardig 'klinkt, al zal dit in mindere mate 
het geval zijn, zoodra de houtvesters den graad van 
boschbouwkundig ingenieur zullen hebben. Alvorens tot 
instelling der betrekking over te gaan, zal de titel nog 
nader worden overwogen. 

De Regeering is van meening, dat een toelage van 
f 150.-'s maands als studietoelage nict onvoldoende kan 
worden genoemd. 

Onderafdeeling 290A. Met de leden, die er op wezen, 
dat bij de toelichting op den post voor ondersteuning 
van de fabrieksnijverheid her woord Europeesch of In
landsch niet wordt genoemd , is de Regeering van oor
deel dat geen onderscheid behoort te worden gemaakt 
tusschen Europeesche en Inlandsche industrie. Moge 
in vroegere jaren o,a. tijdens het welvaartonderzoek 
somtijds de nadruk zij n gelegd op bevordering van "In
laodsche" nijverheid zonder dat verschil werd gemaakt · 
tussçhen groot- en kleinnijverheid, na het uitbreken 
van den oorlog is in het licht getreden hoezeer de be
volking h. t. l. ten aanzien van verschillende artikelen. 
welke tot de eerste levensbehoeften behooren, afhan
ke1ijk is van den invoer uit het buitenland en bij .de 
instelling van de Commissie rot ontwikkeling van ~e fa
brieksnijverheid is dan ook (op den voorgrond gesteld, 
dat de mogelijkheid tot aanmaak in Indië \'an dergelijke 
artikelen door haar in beschouwing moest worden ge
nomen. Bij de toelichting op den post werd er reeds 
op gewezen dat wellicllt aanmoediging noodig is van de 
fabricage van lucifers, kunstmest. wit papier, verglaasd 
aardewerk, glas, touwen looimiddelen, derhalve pro
ducten waarbij in hoofdzaak alleen door opricht.jng van 
fabrieken - in tegenstelling met huis- of kleinnijver
heid (ambacht) - zal kunnen worden geconcurreerd met 
den invoer uit het buitenland. 

Bij de beoordeeling welke nieuwe ondernemingen voor 
steun van Landswege in aanmerking- komen zal uiteraard 
geen onderscheid worden gemaakt met betrekking tot 
ras of landaard van de ondernemers; het is bijv. zeer wel 
mogelijk dat thans reeds bestaande kleine bedrijven van 
Inlanders (aardewerk. vervaardiging \'an patjols en an_ 
dere landbouwwerktuigen) zoo levensvatbaar blijken, dat 

er alleszins aanleiding bestaat door kapitaal verstrekking 
de gelegenheid te openen ter ontwikkeling tpt groot
bedrijf. 

Afgescheiden van de in de nota van wijziging bedoelde 
toekenning van fabri cagepremies en kapitaalverstrekking 
denkt de Regeering het doel. de totstandkoming van 
groot industrie b. t.t.. in de eerste plaats te bereiken 
door opruiming van de beletselen welke aan de tot
standkoming van nieuwe ondernemingen in den weg 
staan . 

Verder door uitgebreide voorlichtin'g van het publiek 
en het wijzen op nieuwe mogelijkheden. In deze rich
ting is de Commissie tot ontwikkelin g van de fabrieks
nijverheid reeds met succes werkzaam geweest; ook voor 
de nieuwe afdeeling Nijverheid van het Departentent 
\'an Landbouw, Nijverheid en Hande1, waaraan nijver
heidsconsulenten worden verbonden, zal dit een der voor .. 
naamste onderdeelen van .hare taak uitmaken Ten slotte 
worden van Landswege op verschillend gebied onderzoe
kingen ingesteld naar de aanwezigheid en de mogelijk
heid tot loon ende exploitatie van grondstoffen h.t.!. (zoo
als bijv. naar de voor de aardewerkindustrie meest ge
schikte kleisoorten) en proefaanplantingen gemaakt van 
vezelstoffen, looistofhoudende gewassen, plantensoorten 
voor de winning van geneesmiddelen en van houtsoorten 
geschikt voor industriedoeleinden (voor lucifershout en 
verpakkingsmiddelen). De resultaten van die onderzoe
kingen en proefnemingen zullen openbaar worden gemaakt. 

Het is eindelijk niet onmogelijk, dat wanneer het parti
culier initiatief in gebreke blijft of bijaldien ande"e rede
nen zulks wenschelijk maken, tot de oprichting van mo
delfabriekjes van Landswege zal moeten worden overge· 
gaan. 

De vraag-, of bij het vcrleellen van steun bepaalde voor
\vaarden gesteld zullen worden ten aanzien van het deelen 
vall de lnlandsche arbeiders in de winst der onderneming, 
hedt de H .. egeering nog niet in beschouwing genomen. 

De :-egeling van de steunverleening zal voorloopig ~oor 
de Regeering zelf ter hand worden genomen; zij zal 
daarbij uiteraard afgaan op de adviezen van de betrok
ken deskundigen verbonden aan de verschillende departe
menten en van de Commissie tot ontwikkeling van de 
fabriàsnijverhcid, terwijl veelal ook voorlichting door 
den áccountantsdienst niet zal kunnen ontbreken. De 
Regeering ziet geen aanleiding om bij het verleenen van 
steun voor een bepaald bedrag aan 1 nlandsche geldnemers 
de voorkeur te geven; voor Haar is de hoofdzaak dat 
nieuwe l(>venskrachtige ondernemingen tot stand komen; 
algemeene bekendmaking onder de Inlandsche bevolking 
acht zij aanbevelenswaard. 

Naar het oordeel der Regeering verdient het geen aan~ 
beveling om aan de omschrijving van den onderwerpelij
ken post toe · te voegen: "en scheepsbouw". daar de bevor
dering van den scheepsbouw een onderwerp op zich vormt; 
zij is echter bereid te overwegen of bij een volgende be 
grooting voor dit noel een af zon der I ij k e post kan 
worden uitgetrokken, 
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KOT A VAN ANTWOORD. 

I [uofllstu k IJ, Middelen. 

GEDRUKT STUK No. 48. 

NOTA VAN ANTWOORD. 

(Ingezonden bij hrief van 20 Juni 191 8). 

1. De apanages waarvoor vroeger elk een afzonderlijk 
huurcon tract moest worden opgemaakt! zij n thans groo
tendeels opgeheven. 

Voor die huurcontracten ontvingen de transl ateurs 
vroeger een zeker bedrag aan emolumenten, welke emolu 
menten met ingang van dit jaar in 's Lands kas zouden 
worden gestort. 

Volgens den Resident van ' Soerakarta zou de opheffing 
der apanages echter tegen het einde van 1917 zijn vol
tooid, waardoor de emolumenten geheel zouden verdwij
nen, Doch ook voor het geval de apanages eerst later 
werden opgeheven, zouden de emolumenten steeds \'er
minderen. Met het oog op den wisselvalligen aard en de 
voortdurende vermindering daarvan en aangezien zij bin
nen enkele jaren geheel zullen verdwijnen. werd het niet 
noodig geoordeeld ze onder een afzonderlijk hoofd op de 
begrooting van ontvangsten van ht!t Departement van 
Justitie te hrengen. 

Zij worden thans voor zooveel zij nog binnenkomen 
gebracht ten bate van het hoofd "alle andere ontvang· 
sten" opgenomen aan het slot van de ramin g der mid
delen. 

Dat de gerechtskosten in strafzaken voor rekening van 
den lande behooren te komen is o0k de meen ing van de 
Regeering, een voorstel daartoe is op het Departement 
van Justitie in bewerking en nadert zijn voltooiing. 

Een herziening van de gerechtskosten in hurgerlijke 
zaken zal plaats hebben tegelijk met de unificatie van 
het burgerlijk proces. 

10. De toedracht der zaak is in hoo fdzaak de volgende. 
In verband met de in Maart 1903 in werking getreden 

reorganisatie van bet rechtswezen in de Vorsten landen 
en de daarmede gepaard gegane overneming o. a. van het 

, 

gevangeniswezen zijn de Gou\'ernementsschadeloosstel
lillgen, welke aan de zelfbesturende Vorsten worden uit
gekeerd, herzien. 

Als grondbeginsel h~eft daarbij gegolden, dat de in· 
voering van de reorganisatie voor de Vorsten geen na
deel, doch ook geen voordeel tengevolge zou mogen 
hebben, dat derhalve de den Vorsten toekomende 
Gouvernementsschadeloosstellin gen behoorden te wor
den verminderd met hetgeen zij door de nieuwe regeling 
uitspaarden. 

Tot die besparingen beboorden o. m. de kosten van de 
voeding der gevangenen, welke uiet langer voor rekening 
van de Vorsten kwamen. doch voortaan door het Gouver
nement werden betaald. 

Tengevolge van een misverstand is bij een aan den 
Soesoehoenan gerichten brief van den toenmaligen Resi
dent van Soerakarta van 2 Mei 1903, dezen Zelfbestuurder 
medegedeeld, dat hij de kosten van voeding der gevange· 
nen niet zou behoeven te betalen. Dit misverstand is 
door bijzondere omstandigheden eerst veel later aan den 
dag gekomen. De Regeering heeft toen den Resident in 
dezen uitdrukkelijk moeten desavoueeren, omdat anders 
,'a n Solo een rest itutie niet zou zijn gevorderd die door 
Djokjakarta geregeld wordt hetaald . 

Met de gronden, waarop de beslissing van de Regeering 
berust. is de Soesoehoenan in 19 1 I door den toenmaligen 
Resident van Soerakarta op last der Regeering volledig 
in kennis gesteld. 

Van een protest van den Soesoehoenan, waarop nog 

geen bescheid zou zijn gegeven is der Regeering niets 
bekend. 

11. De waarmerking van onderhandsche acten bestaat 
eerst ruim twee iaar, wat nog geen langen tijd mag 
heeten. 

Door den dienst der dactyloscopie wordt in het binnen
land zooveel doenlijk de aandacht op het instituut ge. 
vestigd. 



, 

• 
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GEDRUKT STUK No. 4'1. 

NOTA VAN ANTWOORD. 

(Ingezonden bij brie! van 20 Juni 1918). 

HOOFDSTUK I. 

Onderafdeeling 73a. Aanschaffing en uitzending van 
goederen. A,nschaffing van goederen buiten lndie ge
schiedt alleen, indien zij hier te lande àf in het geheel nie t, 
Of niet van voldoende hoed lIli~heid, Of slechts tegen bui
tensporig hooge prijzen verkrij:{baar zijn . 

Voor aanschaffing van goedarer:t in lndiê is da.n ook op 
het [[de hoofdst uk een post van n;et minder dan 
f 2.000000, - uitg~trokken . Bovendien worjen hier te 
lande ten behoeve van nall'enoeg alle werken nog grond
stoffen aangeschaft ten laste van de fondsen VQ)r die 
werken . 

Het denkbeeld om de a:.nschaffing van b enoodigdhe
den in lndiê op te dragen a an een dlarvoor te sti ch cen 
centraal bureau is, zoo3.15 reeds bij de beantwoording van 
de Algemeene beschouwing is opgemerkt , in over
weging. 

HOOFDSTUK 11 

Alg e mee n e 0 p mer kin gen. 

Rentabiliteit van havenwerken . Aan den eisch van 
rentabiliteit der aan te legge n ha.vens en van haar uit
breidingswerken is nimmer in dier voege uitlegging ge
ge ven, dat aan dezen eisch onmiddellijk na de voltooiing 
der werken voldaan zou moeten worden. Integendeel 
wordt steeds in het oog gehouden. dat volstaan kan wor
den met de verwachting, dat binnen eenige jaren na de 
voltooiing zulks het geval zal zijn. Moent nochtans de 
a~nleg v .. n een haven werk noodzakelijk of nuttig zijn 
zonder dat uitzicht bestaat op een voldoende rentabiliteit , 
deln kan voor elk bijzonder geval overwogen worden in 
hoeverre er aar.leiding bestaat ook voor de toekomst van 
dien eisch af te wijken. O'lerigens omvat de rentabili
teitseisch niet het maken van winst of bet vormen van 
reserve--kapitaal, zoodat indien de bavenexploitatie eeni
gen tegenvaller ondervindt, de kans op een oadeelig saldo 
groot is 

Uitvoering van werken in aanneming. Voor de uitvoe · 
ring van verschillende belangrijke landswerken, in het bij
zonder de havens, wordt zooveel mogelijk gebruik ge
maakt van de tusschenkomst van groote aannemers, ter
wijl gelracht wordt in deze richting nog verder te gaan. 

D e uitvoering van het meerendeel der overige werken 
ligt eenter minder binnen het arbeidsveld dier groote 
aannemers; voor de uitvoering van deze is een aannemers
middenstand noodig. die in staat is met bescheiden 
kapitaal en eenvoudige hulpmiddelen goede resultaten te 
leveren, welke middenstand echter. in tegenstelling met 
de Westersche landen, hier vrij \Vel nog geheel ontbreekt. 

Zoolang deze middenstand in zeer onvoldoende mate be
staat, kan in de meeste gevallen de thans gevolgde wijze 
van uitvoering der werken niet verlaten worden. 

De Regeering zal hel hartelijk toejuichen, wanneer een 
èergelijke middenstand zich uit de bevolking vormt. 

Wel ~orden sedert jaren, en in den laatsten tijd in toe
nemende mate, onderdeelen van het werk, als g rond
verzet, levering van materialen, timmerwek enz. in 
onderhandsche aanneming uitgevoerd. 

Silmenwerking tusehen verschillende diensten. Waar 
eenerzijds in het midden is gebracht, dat de verschillende 
ontwerpen, alvorens tot uitvoering te komen, zoo veel 
instanties moeten doormaken, valt het op, dat ander
zijds de opmerking gem.akt is, dat meer voeling ge
houden moet worden tusschen de verschillende diensten. 
Dit l aat~te geschiedt steedj" zoodra slechts vermoed kan 
worden dat, hetzij direct of indirect, een andere dienst 
bij het onderwerp betrokken is. 

Wat het genoemde voorbeeld van de verschillende soor
ten schroefp .. ilen betreft, ma~ niet over het hoofd gezien 
worden, dat door de in aard zoo verschillende toepassing
gen dezer constuctiedeelen bij de onderscheidene depar
tementen (bijv. H. O. W. ten behoeve van steigers, brug
gen eoz. en Marine voor l ichtopstanden en bakens), de 
eischen, waaraan zij beantwoorden moeten, uiteenloopen. 
Toch bestaat ook op dit gebied samenwerking en wordt 
zoo noodig overleg gepleegd. 

Overschrijding van ramingen In het algemeen is de 
opmerking, dat als regel begrootingen van groote werken 
verschreden worden, niet juist, waarvoor verwezen kan 
worden naar de uiteenzetting door den vorigen Direc
teur der Burgerlijke Openbare Werken gegeven op blz. 
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148 van Deel 11 der gedrukte stukken betreffende de Ze 
Havencommissie. Aldaar is vermeld, dat op een totaal 
geraamd bedrag van f 17850.000- voor de in de jaren 
1909 tot en met 1911 voltooide in ei gen be h eer 
uitgevoerde werken, het bedrag der overschrijdingen in 
het geheel slechts f 492.000. - beliep, terwijl de niet ver
werkte overschotten f 768000- hebben bedragen en dus 
het bedrag der overschrijdingen hebben overtroffen. 

Dat echter ramingen van groote werken, opgemaakt 
vóór het intreden van den oorlogstoestand voor het mee. 
rendeel belangrijk overschreden worden, is een onont
koombaar gevolg van de buitengewone stijging van ma
teriaalprijzen en arbeidsloonen. 

Ten slotte zou in het opvoeren van begrootingen een 
zeer eenvoudig, maar nochtans afkeurenswaardig middel 
zijn gelegen om bij de uitvoering beneden de raming te 
blijven, het volgen van welke gedragslijn voor bet Land 
bovendien nadeelig zou zijn, omdat dan minder overleg
gend gewerkt zou worden, terwijl aannemers. wetende, 
dat een werk hoog geraamd is, uiteraard van deze om
standigheid voordeel tracbten te trekken. 

Ontbreken van een onderlaag bij wegen en wijziging 
van de uitheta1i!lg van arbeidsloonen en de voldoeniFlg 
van rekeningen. Dat vele wegen zouden zijn aangelegd 
zonder onderlaag, terwijl daarop in de begrootingen wel 
gerekend was, berust uiteraard op een mts verstand. aan
gezien dat bij de opneming van het voltooide werk aan 
het licht zou zijn gekomen. 

Vermeld dient te worden\ dat wegen, waarvan de ver
bardingslaag reeds voldoende dik is, niet van een onder
laag behoeven te worden voorzien. Dergelijke wegen 
kunnen zelfs tegen zwaar verkeer bestand zijn, indien 
door het ge won eon der hou d m"ar gezorgd wordt, 
dat de dikte der verhardingslaag niet vermindert. 

Eene consequente doorvoering van het denkbeeld om de 
uitvoerders van openbare werken niet tevens te belasten 
met de uitbetaling van arbeidsloon en en de voldoening 
van rekeningen voor geleverde gron dstoffen is practisch 
niet wel mogelijk. 

Vroeger bestond de bepaling, dat bij alle uitbetalingen 
gecommitteerden moesten tegenwoordig zijn, die geheel 
vreemd waren aan het Departement der B. O. W. en tel
kens voor drie maanden door het hoofd van gewr.stelijk 
bestuur werden benoemd. Deze regeling is sedert ver
vallen, omdat zij niet voldeed. Bij groote werken zijn 
thans veelal afzonderlijke betaalmeesters werkzaam. 

Het komt derhalve niet noodig "oor ter zake het oordeel 
van de Gewestelijke Bestuursboofden te vragen. 

Opbeffing of reconstructie van het Departement B.O.W. 
Met het oog op de voorgenomen instelling van waterschap
pen ec. de aanstaande bestuursreorganisatie komt het 
voorshands niet geweoscht voor de locale raden in hunnen 
bestaanden vorm met de zorg voor het bevloeiingswezen 
te belasten. 

Aan de waterschappen zal mettertijd een belangrijk deel 
der, thans nog aan het centraal gezag voorbehouden, be
moeienis met het bevloeiingswezen kunnen worden over
gedragen. 

Ten aanzien van de werken in het belang van de gezond
heid kan opgemerkt worden, dat bij de instelling der loca_ 
le raden reeds aanstonds de zorg voor de volksgezondheid 
tot den werkkring van die raden is gebracht. 

Aangezien bij havenbouw zeer groote algemeene belan· 

gen betrokken zijn, zal de bemoeienis daarmede bij bet 
centraal gezag moeten blijven berusten. 

Door de Regeering is beslist, dat te Tandjong Priok bij 
wijze van proef het beheer zal worden opgedragen aan 
eene zooveel mogelijk zelfstandige Haven-commissie. 
Het voortwerken op dezen grondslag behoeft een toe
komstig gemeentelijk havenbeheer niet uit te sluiten. 
Tegen onmiddellijke overdracht van het havenbeheer aan 
locale raden zouden overwegende bezwaren bestaan. 
waaronder: het gemis aan ervaring bij de gemeenten in 
het beheeren van zeer groote bedrijven, de geringe getal
sterkte van bet op het gebied van ba ven beheer deskundige 
personeel, zoodat zich moeilijkheden zullen voordoen bij 
eventueele vervanging. Voorts de mogelijkheid, dat in
dien voor andere onderwerpen van gemeentezorg groote 
kapitalen noodig zijn, kostbare verbeteringe!'! der haven 
achterwege zullen moeten blijven} hetgeen niet alleen ten 
nadeele der gemeente, maar ook van het verderstrekkend 
achterland komt. Eindelijk mag de omstandigbeid. niet 
over het hoofd gezien worden, dat in de meeste havens in 
de eerste jaren op de exploitatie belangrijke verliezen 
zullen geleden worden, hetgeen den localen raden de over
neming van bet havenbeheer voorloopig niet aanlokkelijk 
zal maken. 

Op grond van een en ander wordt opheffing of recon
structie van het D epartement RO.W. niet gewenscht ge
oordeeld. 

Onderhoud van Land:;:gebouwen. De minder goede 
staat van een gebouw is dikwijls niet een gevolg van on· 
voldoend onderhoud, maar van nalatigheid in de verzor
ging door den gebruiker of bewon er. Het schoon en zin
delijk houden van een gebouw behoort niet tot de taak 
vau bet Departement der Burgerlijke Openbare Werken. 

Overigens zij, wat dit punt betreft, nog opgemerkt, dat 
de huidige buitengewoon hooge prijzen der grondstoffen 
nopen tot beperking van het onderhoud, welke echter 
nimmer zoover gaat, dat eene waardevermindering der 
gebouwen daarvan het gevolg zou zijn. 

Instelling van een eigen bouwkundig bureau bij den 
Post-, Telegraaf- en Telefoondienst. In het algemeen kan 
gezegd worden, dat overal waar één cer.traal bouwbureau 
bestaat voor verschillende takken van dienst, men bet 
streven opmerkt om het centrale lichaam te splitsen in 
kleinere bouwbureau's voor eIken dienst afzonderlijk, 
daar men dan, zooals het beet, veel krachtiger invloed 
kan uitoefenen op den voortgang der plannen en profi
teeren van de uitsluitend speciale ervaring, die voor de 
richting, waarin de diensttak zich beweegt, noodzakelijk 
is. Ook bij de groote gemeenten in Holland, als Am
sterdam en Rotterdam, neemt men dien, soms bef tig 
gevoerden strijd al jaren waar en bet is zeker niet 
onmogelijk, dat men dien strijd ook bij de gemeenten 
hier te lande t.Z.t. zal zien ontbranden. De Commissie's 
voor de scholen wenschen een eigen school-ingenieur 
voor den nieuw-bouw, die voor de woning- en grondzaken 
verlangen een met uitbreidingsplannen vertrouwden des
kundige. de havendiensten verlangen hun havenspeciaH
teit, de fabrieken voor gas- en electriciteit dernonstreeren 
het groote nut van in hun bedrijf ervaren bouwkundigen, 
maar voortdurend hebben nu een. de dagelijksche beo 
sturen der genoemde en andere steden dan weer de 
gemeenteraden zelve gewaakt tegen deze nadeelige en 



kostbare verbrokkelir.g- van arbeid. Men laat de bedrij
ven binnen zekere grenzen vrij in hun bewegingen, 
maar voor \'oor alles, wat het bouwen raakt, worden naddt 
de betrokkenen hun wenschen h ebben kenbaar gemaakt, 
de plannen vastgesteld en daarna uitge voerd door den 
dier,st der p laatselijke of publieke werken, die vooal 
waakt tegen opdrij ving van eischen der betrokken dien
sten. Men ziet bovendien dat in steden, waar men door 
d e n historischen gang va n zaken gesplitste technische 
diensten aan trefr, op dit gebied ccntraliseerende hervor
mingen tot stand kome n (bijv. in de gemeente n 's H er
togen bosch, Tilburg, Breda, Eindhoven om van de voor
b eelden in het buite nl and niet te spreken). 

Ook hier te lande is reeds gelijksoortige ervaring 
opgedaan, als gevolg waarvan bij den Pandhuisdienst 
de betrekking van ambtenaar voor het ontwerpen van 
gebouwen ten behoeve van dien dienst in 19 12 is in

getrokken. 
Het gebruik maken van particuliere architecten buiten 

het verband van den openbaren die nst zal in de bestaande 

omstandigheden ondanks de daaraan voor den Lande ver
bonden hoogere. kosten niet te vermijden zijn, al behooren 
teleurstellingen op dat gebied niet tot d e uitzonde ringe n. 

Inhuur van tocaliteiten voor den dienst. In vroegere 
jare n zorgde het Departement der Burgerlijke Openbare 
W erke n in hoofd zaak aJleen voor h e t inhuren van gebou
wen voor den e igen di enst. Hi erin is verandering ge
bracht, omdat h et wenschelijk w erd geacht eenheid te 
brengen in de heoordeeling van de doelmatigheid van d e 
gebouwen e n hun huurwaarde. Die maatregel diende te
~ ens om te voorkomen, dat verschillende diensten tegen 
elkaar zouden opbieden, hetgeen anders, vooral in de 
tegenwoordige tijdsomstandigheden , herhaaldelijk ZOlt voor
komen. 

Verbod aan uitvoerders van werken om voor eigen re· 
ken in g te bouwe n. Eene aanschrijvin g als hierbedoeld, 
is nimm er uitgevaardigd. 

Wel is oij Staatsbl ad 1912 no. 390 aan de technische 
ambtenaren bij den Waterstaat e n 's L ands Burgerlijke 
Openbare W erken in het algemeen verboden om p articu
lier werk te verrichten zonder vergunning van bet De· 
partementshoofd. 

Overigens wordt door het uitoefenen van streng toezicht 
oneerlijkheid zoo veel mogelijk tegen gegaan. 

V e rscba ffe n van inlichtingen aan Lede n van den Volks
raad. I3ij bedoeld rondschrij ven is aan de betrokken ambo 
tenaren verzocht om aan Volksraadsleden, die inlichtingen 
mochten vragen, mede te deelen, dat het Departements· 
boofd er prijs op stelde gevraagde gegevens zelf te ver
strekken. 

Onderafdeeling 296. Tijdelijk hoofdambtenaar. De be
doelde hoofdamht enaar is te he.ch ouwen als een schakel, 
Eoowel tusschen het Departementshoofd eenerzijds en de 
technische afdeelingschefs anderzijds, als tusschen die af
dcelingschefs onderling. W aar e lk dt-r vijf technische 
afdeelingen van be t Departement steeds meer een afge~ 
rond geheel gaat vormen e n het onderling contact dienten
gevolge geringer wordt, dient er voor te worden gewaakt, 
dat ook bij de behandeling van belangrijke administratieve 
vraagstukken van algemeenen aard de eenheid niet ver· 
loren gaat. 
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De Secretaris wordt door de zorg voor eene vlotte af
doening van de dagelijksche zak en zoo zeer in beslag 
genoman, dat hem onmogelijk daarnevens de boven be
doelde taak kan worden opgedragen. 

Indien de indienststell ing van den tijdelijk e Il hoofdamb
tenaar aan de verwachtin g beantwoordt, za l die maatre
gel wel moete n worden heste ndigd. 

Onderafdeelillg 298b. W egopzieners in de geweste n 
Sumatra's W estkust en Tapanoeli. Omtrent dit punt zal 
met de residenten va n Sumatra' Westkust en Tapanoeli 
in gedachten wisseling worden getreden . 

Onderafdeeling 299. Salarisregeling van onderopzich
ters, opzichters en architecten. Op eene gelijkmaking 
van die bezoldiging met die van hunn e collega's bij de 
Staatspoorwegen is reeds gereke nd bij d e ontwerp-aan
vullin gsbcgrooting 191 8. 

Uit een oogpunt van begrootingstechniek is bij de ont
werp-begrooting 19 19 op de geldelijke gevolgen va n dien 
maatregel onder een afzonderlijke n post gerekend. 

Herziening van de bezoldigingen van het lager perso
neel bij de B. O . W. Een <Iergelijke herziening is reeds 
in overweging. 

Opneming van werkbazen in vasten dienst Of het 
aan beveling verdient een korps werkbazen in vasten 
dienst in het leven te roepen, mag worden betwijfeld. 

Voor de beter onderlegden onder hen bestaat thans 
reeds gelegenheid om als onderopzichter in vasten lands
dienst te worden geplaatst. 

On derafdeeling 300. Zu ini g he id bij het maken van 
gebouwen. Bij de ontwerpen voor gebouwen moet reke
ning gehouden worden met de daaraan door de bel rok
ken diensten gestelde eischen, waarbij ter vermij ding van 
opd rij ving der bouwkosten zoo noodig steeds op beperking 
wordt aangedrongen. 

Bouw van de centrale ziekeninrichting te Semarang, 
van gevangenissen en kazernes voor de gewapende poli
tie. Met het oog op een vlotte uitvoering k an bij uit
gehreide complex en als de ce~trale hurgelijke zieken
inrichting te Semarang bezwaarlijk gewacht worden op 
het gereedkomen van het geheele definiti eve ontwerp 
om tot aanbesteding over te gaan. De \·er.-chillende 
onderdeelen worden stuksgewijze uitgewerkt. Er zal dus 
telkens wann eer het ontwerp voer een onderdeel gereed 
is, tot aanbesteding daarvan worden overgegaan. Dit
zelfde geldt voor het uitbesteden van den bouw van 
groote gevangenissen. 

Door den Directeur van Binnenlandsch-Bestuur is be
cijferd, dat voor de kazerneering der gewapende politie 
in 1916 nog 7 millioen gulden te verwerken was. Per 
jaar wordt ongeveer / 700.000.- op de begrooting ge
bracht, zoodat het 10 jaar zal duren, alvorens die kazer
neering zal zijn voltrokken, wat geen te korte termijn 
wordt geacht. 

Klacht over het niet betrachte n van gepaste zuinigheid 
bij scholenbouw (\'g l. mede het tweede lid van het ver
slag nopens ondera fd eel in g 202). Alle I ag ere scholen 
worden gebouwd volgens een normaalontwerp, vastge
steld lla overlegd met het Onderwijsdepartement. 
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Het normaalonlwerp voor de Inlandsche .cholen 2e kl. 
is een succes gebleken. De tegenwoordige hooge bouw
kosten zijn te wijlen aan de steeds stijgende prijzen van 

materialen en arbeidsloonen. 
De eisch van uniformiteit in de gebouwen voor het 

Europeesch lager en bet Holla!1dscb-Inlandsch Onderwijs 
is oorzaak, dat de laatstbedoelde veel kostbaarder zijn 
dan de vroegere Inlandsche scholen 1 e klasse. 

Voor de bouwkosten der normaalscholen zijn als maat
staf aangenomen die van de eerste school van dien aard 

te Blitar. 
Hoezeer de geraamde kosten van alle later geautori

seerde normaalscholen minder zijn, wordt nochtans beaamd, 
dat het betrachten van strengen eenvoud daarbij nood
zakelijk is, vooral omdat in de toekomst nog zoovele 
dergelijke gebouwen zullen moeten verrijzen. 

Bij andere groote schoolgebouwen, zoo als hoogere 
burgerscholen, opleidingsscholen voor artsen enz., moet 
meer aandacht besteed worden aan het uiterlijk aanzien 
en voorts getracht worden door met zorg samengestelde 
groepeering der verschillende gebouwen een aantrekkelijk 

geheel te vormen. 

Overdekte speelplaatsen bij 2e klasse Inlandsche scho
len Beslist is, dat bij de hierbedoelde scholen geen 
speeJloodsen worden gebouwd. behoudens in zeer bij
zondere ge vallen . 

Indien werd overgegaan tot den bouw van speellood
sen bij a I 1 e Inlandscbe scholen, zouden de bouwkosten 

daarvan zeer b elang rijk stijgen. 

Zaal voor Zweedsche gymnastiek te Ampenan. In het 
uitgetrokken bedrag f 50.000.- zijn mede begrepen de 
kosten voor bijkomende werken ( spor tterreil1en)~ Deze 
werken zijn noodig in verband met de nieuwe eischen 
voor bevordering van het Marinepersoneel en voor ge
zonde ontspanning der schepelingen . 

Residentswoningen te Menado en Benkoelen. Naar 
aanleiding van de opmerkingen betreffende de hooge 
bouwkosten van nevenbedoelde gebouwen moge worden 
gewezen op de R esidentswoning tn Bondowoso, waarvan 
de bou \V in 1 9 0 1 werd toegestaan en waaraan rond 
f 88000.- werd uitgegeven. Waar de prij zen der mate
rialen en ook de arbddsloonen sedert belangrijk zijn 
gestegen, zal zelfs op Java voor een soortgelijke woning 
thana minstens f 100000.- noodig zijn. 

Aangezien voor een Controleurswoning te Menado in 
het laatst van 19 17 f 32.300.- beschikbaar werd gesteld, 
welk b edrag ook benoodigd zal zijn voor de woning van 
den gewestelijken Secretaris aldaar, blijft derhalve voor 
.de R esidentswoning alleen zelfs minder dan f 1 00.000.

beschikbaar. 

Bouw van een gevangenis te Karanganjar (Wonogiri, 
Solo). Eerst eind 1917 werd beslist, dat de bouw dezer 
gevangenis van Landswege zal geschieden. instcde van 
door het Zelfbestuur van Mang koe Negara. Zood ra de 
fondsen zulks toelaten, zal met den bouw een aanvang 
gemaakt worden, waarvoor geen afzonderlijk bedrag op 
bet werkplan behoeft te worden uitgetrokken, aangezien 
dit werk behoort tot zg. werken van geringen omvang. 

Bouw van gevangenissen. D at de bouw van gevange
nissen zich soms bepaald heeft tot het zetten ~an een 

ringmuur is te wijten aan het feit, dat bij h~t uitbreken· 
van den oorlog op verschillende plaatsen buiten ringmuren 
met frontgebouwen in uitvoering waren. I n verband met 
de toen gelaste staking van bouwwer!{en en de in de 
volgende ja ren sterk beperkte bou wcredieten moest van 
de voortzetting van den bouw van e nkele gevangenissen 
geheel of gedeeltelijk worden afgezien. 

Belemmering bij de uitvoering van bouwwerken door 
verandering van inzicht bij de diensttakken, waarvoor 
de gebouwen bestemd zijn. Wat de u i t v oer in g van 
werken betreft, moet wat den medegeeld, dat daarbij door 
ir.middels gewijzigd inzicht over het algemeen weinig 

belemmering wordt ondervonden. 
Wel komt een dergelijke belemmering vaak voor tijdens 

de samenstelling van ontwerpena 

Normaalproject voor controleurswoningen . Een lands
dienaar met de bezoldiging van een controleur krij gt 
volgens de daarvoor voorloopig aangenomen regelen een 
woning, waarvan het hoofdg ebouw 150 M' , oppervlak 
heeft. Het type controleurswoning met 190 M2. 

H et belang van den bewoner is in da t opzicht dus vol· 
doende verzorgd, terwijl ook het representatief Karakter 
der betrekking naar den eisch tot uitdrukkin g is gebracht. 
AUe vertrekken op zichzel f zijn voldoende ruim blijkens 
ervaring ook bij andere L;wdswoningcn. 

Vraag of het niet mogelijk zou zijn de pendopo's en 
bestuurskantoren van de woningen der Inland'Sche bes
tuursambtenaren afgescheiden te honden, Overlegging 
van bet normaal project van woning.-:!tl voor districtshoof· 
den. (V gl. afdeeling IV ondarafdeeling 99) . Bij de laatste 
herziening van het normaal p roject voor districtshoofJs
woningen is de kwestie dier ahcheiding (denkbeeld van 
wijlen den R egent van Demak) in nadere beschouwing 

genomen. 
Voor eene zoodanige af.:icheiding waren als motieven 

aangevoerd: 
1 e. het ongerief en de o nvrijheid voor het gezin tijd ens . 

bij eenkomsten enz in de pendopo i 
2e de kosten van meubileering der pendopo . 

Het laatstbedoelde bezwaar is te onder vangen door de 
meubileering voor rekeni ng van den Lande te nemen. 
gelijk voor residenten (receptie ruimte) in den laatsten 
tijd geschiedt, en waartoe toch zou moeten worden over
gegaan , als de pen do po. afgescheid~n van bet woonhuis, 
als vergaderzaal uitsluitend voor dea dienst besteml zou 

zijn. 
Bij uitwerking van het denkbeeld der scheid in g bleek, 

dat hp.t eerstbedoelde bezwa:.Lr zich nog meer zou doen 
gevoelen, daar van uit de gescheiden pendopo, wel ke met 
het cog op dienstbelangen naast de wonin g geJI.atst be
hoorde te wordell, de inkijk op de bij g-ebouwen nog g roo

ter werd. 
Bovendien bl eken de bouwkosten toegenomen als ge

volg van den noodzaketijken aanbouw van een voorga

het erf. 
lerij aan de woning en ook door de vergrooting van 

Voorts is van uit een aesthetisch oogpunt de sche iding 
vag pend"po en woning minder gelukkig. 

Eindelijk werd van sommige zijden als hoofd bezwaar 
aangevoerd . dat de scheiding in strijd zou zijn met de 
adat. De pendopo verleeut toch aan de bestaande we do-



DO·S woningen een zeker cachet van waardigheid, v06ral 
in de oog en van de bevolking. 

Voor het nieuwe normaalontwerp is dan ook afgezien 
van de bedoelde scheiding. 

Wat de bestuurskanteren betreft, deze worden sinds 
lang los van de woningen der Inlandsche bestuursambte
naren gebouwd. 

Eenige exemplaren van het voorloopig vastgestelde nor
maalontwerp van woningen voor districtshoofden zullen 
ter secretarie vón den Volksraad . neergelgd worden. 

Overschrijding van de aanvankelijke raming der bouw· 
kosten voor de S. T. O. V. 1. A . Inderdaad was voor de 
S. T O . V. L A het eindbedrag aanvankelijk geraamd op 
/ 1 800000.-. Het complex is evenwel als gevolg van de 
eischen van den Burgerlijken Geneeskundigen Dienst al. 
lengs belangrijk uitgebreid, 0 a. met het geneeskundig la. 
boratorium (/ 200 000. - ). 

De ziekenzalen ten behoeve van lnlandsche verpleeg 
den, aanvankelijk ontworpen met een bebouwd oppervlak 
van rond 4550 M2, zijn uitgebreid tot een oppervlak van 
11350 Ml, waarvan 3470 M2, als verdiepingbouw. 

De af IeeEng voor Europeanen en de Europeesche ver
pleegsters zal een bebouwd oppervlak van rond 4000 M2 
beslaan, het geheel met verdieping, tegen 15 60 M2 in het 
oorspronkelijk plan. 

Het anatomie-gebouw werd uitgebreid van 1650 tot 
2300 M2. 

Het frontgebouw bevatte aanvankelijk slechts lesloka
len op den beganen grond ter oppervlakte van 3400 M2, 
de verdieping was bestemd voor slaapzalen van het in
ternaat. 

Thans wordt het geheele 3100 M2 groote frontgebouw 
met de verdieping uitsluitend voor onderwijs-doeleinden 
gereserveerd. 

Voor de in het oorspronkelijk plan ontworpen zeer een
voudige gebouwen ten behoeve van apotheek, polikliniek 
en magazijn is in de plaats gekomen het frontgebouw, dat 
met gas-, water- en electrische leidingen ± / 275.000.
zal kosten. 

De totaal kosten voor deze ziekeninrichting zijn op 
/4.000.000. - geraamd. Daarvan zijn rond/2.000.000.
toegestaan. 

Bouwkosten van de O. S V. 1. A. te Fort de Kock. Het 
uitgetrokken bedrag van 1 100000.- vormt de eerste ter
mijn der totale bouwkosten . Waar voor soortgelijke in
richting te Serang en Madioen vóór den Europeeschen 
oorlog rond 1 4 10000 - en 1390.000- vereischt waren, 
zal, ondanks den daarbij te betrachten eenvoud, voor het 
onderhavige bouwwerk te Fort de Kock in verband met 
de belangrijke prijsstijging van materialt:n en loon en op 
een uitgaaf van + 1450.000. - gerekend moeten worden. 

Kosten van sommige groepen van Landsgebouwen. De 
klacht omtrent de hooge bouwkosten van pandhuizen 
heeft reeds eenige jaren geleden aanleiding gegeven tot 
een onderzoek welke bezuiningen konden worden aan
gebracht 

Zooals reeds hiervoor is opgemerkt is de zelfstandige 
betrekking van bouwkundige bij den Pandhuisdienst in 
1912 ingetrokken. 

Over de bouwkosten van scholen is ook reeds het 
noodige in het midden gebracht. 
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Wat de Landsgebouwen in het algemeen betreft, mag 
niet over het hoofd gezien worden, dat evenals in alle 
andere landen ook in Indiê de eischen op architectonisch 
gebied van het ontwikkelde deel van het volk wel steeds 
zullen stijgen, met het gevolg. dat de tegenwoordige 
eischen in de naaste toekomst te laag worden geacht. 

Vertraging in den bouw van de Koningin Emmaschool 
en de H. B. S. te Soerabaja. In verband met de slechte 
grondgesteldheid, welke tijdroovende vooronderzoekingen 
omtrent de toe te passen fundeeringen vorderden, moest 
tenslotte "an het inmiddels gereed gekomen project (in 
verdiepingbouw) voor de Koningin Emmaschool worden 
afgezien. 

Een geheel nieuw ontwerp, dat begin van dit jaar 
gereed kwam, zal in verband met de inmiddels veranderde 
inzichten omtrent bet opnemen in bet plan van een aula, 
weer eenigszins gewijzigd moeten worden. 

In 1917 is door de betrokken autoriteiten voorgesteld 
af te zien van den bouw eener H. B. S. op het daarvoor in 
de wijk Sawahan uitgekozen terrein. 

Thans is in overwegin g de aankoop van een perceel 
ol' het aàn de gemeente Soerabaja toebehoorend land 

Ketabang . 

Krachtiger voorgang van den bouw van scholen. In 
aanmerking nemend . dat het geheele jaarlijksche budget 
voor vernieuwingen en nieuwe werken ten behoeve van 
landsgebouwen in de jaren 1900 tlm 1907 vrij constant 
+ 170 millioen bedroeg, wijst de omstandigheid, dat in 
het loopende jaar alleen ten behoeve van gebouwen voor 
het Inlansch Onderwijs boven het toegestane crediet 
van 2 millioen, vermoedelijk nog ruim 2.5 millioen dus 
in totaal 3.5 millioen, zal worden verwerkt, allermiust 
op gebrek aan voortvarendheid bij den bouw van scholen 
voor het lnlandsche Onderwijs. 

Alleen Mn onderwijsinrichtingen werd in 1915, 1916. 
1917 respectievelijk verwerkt rond 1.4, 2.7 en 3.2 millioen, 
zijnde rond 0.6, 1.4 en 1.2 millioen ' boven de voor die 
jaren toegestane eredielen, terwijl voor 1 9 18 een uitgaaf 
van bijna 4.5 millioen mag worden verwacht, derhalve 
aan die categori van gebouwen alleen reeds ruim 3 maal 
meer dan in de eerste 8 jaren van deze eeuw voor alle 
Landsgebouwen te zamen jaarlijks beschikbaar was. 

Zorg voor den woningbouw voor ambtenaren op 
plaatsen, w&,ar het particulier initiatief te kort schiet. De 
behoefte aan landswoningen is inderdaad zeer groot. Een 
der daarbij zich voordoende moeilijkheden is gelegen in 
de billijke verdeeling der op te richten woningen over 
de verschillende groepen van landsdienaren . 

I n verband met de beperktheid der voor dit doel 
beschikbare middelen en het zeer groot aantal benoodigde 
woningen. zal de oprichting moeten geschieden volgens 
een jaarlijksch bouwplan, waarbij rekening gehouden 
wordt, zoowel met het plaatselijk verschil in behoefte 
aan woningen als met de mogelijkheid, dat daarin door 
het particulier initiatief wordt voorzien. 

Het bouwplan zal worden opgesteld door een com
missie van zoodanige samenstelling, dat de behartiging 
van de belangen van alle landsdienaren behoorendc tot 
verschillende takken van dienst verzekerd is. 

Een algemeene regeling der onderwerpelijke aange
legenheid op den grondslag van de bovenvermelde voor
stellen is in bewe~king. 
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Onderafdeeling 205. Bespoediging van de afwerking 
van den weg, die de verbinding tusschen West. en Midden 
Java zal vormen. Omtrent de verbinding van Bandjar 
naar Wangon (welke voor de uitvoering in vier vakken is 
verdeeld) kan worden medegedeeld, dat de uitvoering ge
leidelijk wordt voortgezet, in verband met de beschikbare 
fondsen 

Twee der vakken zijn nagenoeg voltooid, met den aan· 
leg Vdn het derde vak i. begonnen, terwijl het vierde 
vak in ontwerp gereed ligt. 

Grootere breedte der verharding bij den aanleg van 
wegen. Bij den aanleg van wegen wordt de verhardings
breedte voorloopig meestal op 3 M. gesteld, tenzij bet te 
verwacbten verkeer op plaatselijke omstandigheden al da· 
delijk een grootere breedte wettigen. 

Bij toeneming van het verkeer wordt daarin gereede 
aanleiding gevonden tot verbreeding en verzwaring der 
verbarding. 

Het is niet wenschelijk om aan de wegen een 
grootere breedte te geven, dan voor het verkeer strikt 
DoDdig is, aangezien de kosten daardoor, vooral in berg
terrein, onevenredig zouden stijgen, zoodat met een zeker 
jaarlijks beschikbaar totaal bedrag minder weglengte zou 
worden verkregen. Vooral voor de buitengewesten, waar 
dikwijls op een spoedige totstandkoming van wegverbin
dingen sterk wordt aangedrongen, is dit van veel belang. 

Onderafdeeling 306. Uitbreiding van personeel voor 
bevloeiingswerken. De wenschelijkheid van uitbreiding 
van bet personeel voor den aanleg van bevloeiingswerken 
en voor het waterbeheer wordt erkend, doch het bestaand 
tekort aan technisch personeel vormt vooralsnog een beo 
letsel om tot die uitbreiding over te gaan. 

Zeer groote verlaging van het bedrag, uitgetrokken 
voor kleine werken op Java en Madoera. De meening 
dat het voor 1919 voor werken van geringen omvang uit 
getrokken bedrag aanzienlijk lager zou zijn dan dat voor 
vorige jaren, moet op een misverstand berusten. 

Wellicht heeft daatoe aanleiding gegeven de gewij. 
zigde indeeling van het werkplan. 

Voor een achttal der voorheen in den globalen post voor 
bevloeiingswerken van geringen omvang begrepen wer
ken zijn n. I. thans afzonderlijke posten uitgetrokken 
Met inbegrip van die werken is gerekend op een totale uit· 
gaaf van f 2.750.000.-, derhalve op niet onbeduidend 
meer dan het gewenschte bedrag van f 1.700.000.-. 

(Vergelijk ook de memorie van toelichting gedruk stuk 
No. SB, blz. 90 en 9\). 

Verhouging van het bedrag voor den aanleg van veld
wadoeks. Twijfel aan het nut dezer wadoeks. Onder het 
bedrag van f 650.000.-, op het werkplan voor 1919 uit
getrokken voor bevloeiingswerken van geringen omvang 
op Java en Madoera, is begrepen een nog niet vastgesteld 
bedrag voor den aanleg van zoogenaamde kringwadoeks, 
voor welk doel de Commissie in het belang van het beo 
vloeiingswezen op Java en Madoera voor 1918 een uitgaaf 
van f 190.000.- noodig oordeelde. 

Waarschijnlijk zal daaraan in dit jaar méér worden be .. 
steed vermoedelijk ± f 500000.-. De grootte der in vol
gende jaren voor dien aanleg te besteden bedragen zal o.a. 
afhankelijk zijn van de gevolgen, welke die aanleg zal 

blijken te hebben, zoo wel in economisch opzicht als met 

betrekking tot de e'schen. welke hunne oordeelkundige 
benutting aan het beschikbare personeel stelt. 

(Vergelijk ook de memorie van toelichting blz. 91 J. 

Vraag waarom de verwerking van het bedrag, bedoeld 
op blz. 91 van de memorie van toelichting, negen jaren 
zal moeten duren. Indien met de gestelde vraag bedoeld 
wordt op de omstandigheid, dat voor alle (in het zooge· 
naamd werkplan) met name genoemde bevloeiin~s· en af· 
wateringswerken na 1919 nog moet worden gerekend op 
een uitgaaf van omstreeks 47J.i millioen gulden, terwijl 
daaraan in 1919 zal worden besteed rond 5 millioen gul. 
den, zoodat op gelijken voet voortwerkend nog ± 9 jaren 
voor de voltooiing lullen noodig zijn kan worden opge. 
merkt, dat de voortgang dier werken wordt beheersebt 
door het beschikbare personeel en de geldelijke middelen. 
Voor zoover deze dit toelaten zal naar een versnelling der 
uitvoering worden gestreefd. 

Krachtiger terhandneming van de bevloeiing. De 
wenschelijkheid van het krachtig ter hand nemen van 
reeds aangevangen of binnenkort aan te vangen bevloei
ingswerken wordt beaamd; deze aangelegenheid heeft ook 
de volle aandacht der Regeering. 

Benutting van tertiaire leidingen voor den afvoer van 
faecaliên. Of het wenschelijk is de zoogenaamde tertiaire 
bevloeiingsleidingen, die met het oog op hare bestemming 
in het algemeen open aarden leidingen zijn, meer dan 
tot dusver dienstbaar te maken aan den afvoer van fae
caliën, zal nader een punt Van overweging uitmaken Al 
aanstonds wordt echter opgemerkt, dat dezelfde leidin· 
gen veelal door de bevolking worden benut voor het ont. 
Jeenen van band- en drinkwater en voor het wasschen 
van levensmiddelen, 

Hervatting van de Solovalleiwerken. De hervatting 
der gestaakte werken ter bevloeiing van de Solovallei is 
wederom in studie genomen en verdient, in v~rband met 
het vraagstuk der zelfstandige voedselvoorziening, ern
stige overweging. Waarschijnlijk zal niet worden o\'erge· 
gaan tot uitvoering van het werk op de oorspronkelijke 
schaal - waarvoor 18 jaren geleden door de zoogenaamde 
Solovallei-commissie boven het reeds bestede bedrag van 
11.3 millioen gulden nog een uitgaaf van 27.5 millioen gul
den, en met inbegrip der doorgraving tusschen Wringin. 
anom en Sidajoelawas van 34 mOlioen gulden werd noo· 
dig geacht - doch met een betrekkelijk kleine inkrim
ping van het oorspronkelijk 223000 bouw groote bevloei
ingsgebied, zal het werk beduidend minder kostbaar kun
nen worden gemaakt en tevens de tijdsduur, voor de vol
tooiing benoodigd, kunnen worden beperkt. Van land· 
bouwkundige zijde wordt een praktisch onderzoek inge. 
steld naar de boedanigheid van het water der Solorivier 
in verband met de daarmede te bevloeien gronden. 

Aanleg van bevloeiingswerken in de buitengewesten. 
De bemoeienis van den dienst der Burgerlijke Openbare 
Werken met de uitvoering van bevloeiingswerken in de 
Buitengewesten is geleidelijk toenemend, zooals blijkt 
uit de daaraan in de jaren 19t5 tot en met 19t7 verwerkte 
bedragen (blz. 43 van het werkplan). Voorts worden ook 
uit de landschapskassen in verschillende streken bevloei· 
ingswerken tot stand gebracht. 



\Vat aangaat de behoefte aan ,den aanleg van werken 
van genoemden aard kunnen echter de over het algemeen 
zéér schaars bevolkte Buitengewesten geenszins op één 
lijn gesteld worden met Java en Madoera. Zoowel de ge
ringe bevolkingsdichtheid, als de terreinformatie leen en 
zich over het algemeen niet tot den aanleg van werken 
ter bevloeiing van groote uitgestrektheden. 

Meeren deels zijn dan ook de onderbanden zijnde werken 
van een geringen omvang. 

Zooals terecht werd opgemerk;, stelt de bevolking der 
Buitengewesten niet overal den aanleg van hevloeiings
werken op prijs: in verschillende streken wordt aan 
ladangbouw de voorkeur gegeven. 

Bevloeiingswerken zijn, onder de leiding van irrigatie
ingeni~urs, thans in uitvoering in Atjeh, de Oostkust van 
Sumatra, Palembang, de Lampongsche districten, Benkoe· 
len, Sumatra's Westkust, Tapanoeli, Bali en Zuid· Celebes. 
Voorts zijn ingenieurs, belast met de voorbereiding van 
dergelijke werken, geplaatst te Gorontalo en kortelings 
ook te Tonuano (in de Minahassa) en te Amoentai (Zuider· 
en Oosterafdeeling van Borneo). 

Omtrent de wenschelijkheid van de technische verbe· 
tering der bevloeiing van de vlakte van Korintji zullen 
meerdere gegevens worden verzameld. 

De rapporten der ingenieurs van Tubergen en van Buu
ren hebben een waardeer baren grondslag gevormd voor 
verschillende reeds in uitvoering of nog in voorbereiding 
zijnde bevloeiingsplannen. 

H et beperkte personeel en de dringende behoeften van 
Java en Madoera zullen uiteraard mede hunnen invloed 
op den voortgang der werkzaamheden van den besproken 
aard 10 de Buitengewesten doen gevoelen. 

Voorgenomen aanleg van het Rawah-Pening-békken . 
Het plall tot de inrichting van de Rawah-Pening tot ver
zamel bekken ten behoeve der bevloeiing van de vlakte 
der afdeeling Demak is in banden gesteld van eene com
missie van deskundigen op velerlei gebied, ter bestudee· 
ring van het vraagstuk in zijn geheelen omvang. 

Aan deze commissie, waarin ook een deskundige op 
landbouwgebied zitting heeft, is opgedragen der Regee
ring van raad te dienen en terzake de noodige voorstellen 
te doen . . 

Overigens wordt opgemerkt, dat een tevoren ingesteld 
landbouwkundig onderzoek heeft uitgewezen, dat het wa
ter der Toentangrivier, welke de Rawah_Pening door
stroomt, voor de bevloeiing der Demaksche gronden kwa
litatief uitnemend geschikt is 

Irrigatievoorzieningen in Zuid-Bantam, Zuid-Kedoe, 
Tangerang, Krawang, West·Cheribon en Banjoewangi. 
Het voornemen bestaat om binnenkort de bevloeiing in 
Zuid-Bantam en aan de Peperbaai ter hand te nemen. 
Enkel kleine werkjes io..de afdeeling Paodeglang zijn in 
uitvoering. 

De bevloeiing uit de Tjipoenegara (West-Cheribon) 
vormt een onderdeel der 'plannen voor de bevloeiing der 
voormalige particuliere landen Kaodanghaoer en Indra
majoe· West uit de Tjipoenegara, de Tjimanoek en de Tji
panas, tot een totaal oppervlak van bijna 90.000 bouws, 
waarvan omstreeks 32000 bouws uit de eerstgenoemde ri
vier. Deze plannen ' zijn nog in voorbereiding: de noodza
kelijke opnemingen werden nog niet geheel voltooid. 

De dichtheid der bevolking en de voortschrijding der 
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ontginningen geven aanleiding deze werken geleidelijk 
van het Oosten naar het Westen in uitvoering te brengen 
en derhalve met de bevloeiing uit de Tjim.noek, ten wes
ten dezer rivier, te beginnen. 

Met betrekking tot het algemeen plan voor de bevloei
ing van Zuid.Banjoewangi wordt nog een landbouwkundig 
onderzoek ingesteld. Kleinere werkjes k wamen in deze 
streek reeds in uitvoering. 

Aan de werken in Zuid·Kedoe zal zoo veel mogelijk 
voortgang worden gegeven; die in de afdceJingen Tal1-
gerang en Krawang verkeeren nog in het stadium van 
voorbereiding, doch zoo spoedig mogelijk zal met de uit
voering daarvan worden aangevangen. 

Schijn als zouden in de eerste plaats irrigatiewerken 
tot stand komen waar belangen van de suikernijverheid 
daarmede gemoeid zijn. Tecbnische hulp betreffende het 
bevloeiingswezen werd het eerst en het menigvuldigst in
geroepen in streken, waar tegenvolge der Europeesche 
suikerrietcultuur bij de verdeeling van het water tusschen 
de. rietaanplantingen en de gewassen der bevolking moei
lijkheden werden ondervonden. In dergelijke streken 
werden door de aanwezigheid van deskundig personeel 
voorheen wellicht meer dan elders nieuwe werken tot 
stand gebracht. 

Nu over geheel Java technisch personeel voor den be
vloeiingsrlienst beschikbaar is, kan niet meer gesproken 
worden van eenige bevoorrechting inzake den aanleg van 
bevloeiingswerken in streken: waar de belangen van de 
suikernijverheid daarmede gemoeid zijn. 

Groote sommen zijn reeds besteed aan, of zullen 
eerlang worden uitgegeven voor den aanleg van be
vloeiingswerken in Bantam (Tjioedjoengwerken), Batavia 
(bevloeiing van Tangerang en Krawang) en Zuid-Banjoe
wangi, in streken dus waar geen cultuur van suikerriet 
bestaat. 

Weoschelijkheid om te breken met het stelsel om, bij 
den aanleg van bevloeiingswerken onderscheid te maken 
tusschen werken, welke rendabel en die, welke niet 
rendabel zijn. Het tot dusver in de begrooting gemaakte 
onderscheid in rentegevende werken en werken, waarvan 
de rentedracht wordt geacht niet vast te staan, berust 
inderdaad op een niet voldoend zekeren ~rondslag . 

Desniettemin eischt een voorzichtig beleid, dat niet 
zonder deugdelijke gronden wordt aangenomen, dat de 
bedragen, aan den aanleg van bevloeiingswerken besteed, 
immer rentegevend zullen zijn. Nader zal worden over
wogen of het toelaatbaar zal zijn een deel dier werken 
als rentegevend te beschouwen en dus niet ten laste der 
gewone middelen tot stand te brengen. 

Beheer van irrigatiewerken. Spoedige invoering van 
waterschappen, zoowel in als buiten de Vorstenlanden. 
Personeelsgebrek heeft tengevolge, dat niet steeds aan 
het beheer van bevloeiingswerken die zorg kan worden 
besteed, welke ook de Regeering gewenscht acht. Noch
tans wordt met het beschikbare personeel op dit gebied 
gedaan, wat gedaan kan worden. 

Zooals reeds werd opgemerkt, zal binnenkort de moge
lijkheid worden geopend tot het instellen van water
schappen met publiekrechtelijke bevoegdheden, zoowel 
voor de Vorstenlanden als voor de Gouvernements
landen. 
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Heffing van een waterbelasting van particulieren, die 
van bevloeiingswerken profijt trekken. Afschaffillg der 
dag- en nachtregeling. Het denkbeeld der heffing van 
eene algemeene waterbelasting is nog in overweging. Het 
schijnt evenwel twijfelachtig of eene dergelijke heffing 
aanbeveling verdient, nu vermoedelijk eerlan g water
schappen zullen tot stand komen, die eigen belastingen 
van de ingelanden zullen kunnen en ongetwijfeld ook 
moeten heffen. 

De reeds genoemde commissie in bet belang van het 
bevloeiingswezen op Java en Madoera heeft in de eerste 
plaats tot taak de algemeene grondbeginselen vast te 
stellen, volgens welke de verdeeling van het bescbikbare 
bevloeiingswater voortaan zal dienen te geschieden (de 
z.g.n. codificatie van het waterrecht). 

lntusschen heeft de werkzaamheid dier commissie reeds 
geleid tot het krachtig ter hand nemen van den aanleg 
der meergenoemde kringwadoeks, waarmede onder meer 
beoogd wordt de nadeelen te ondervangen. verbonden 
aan de tot dusver in de streken. waar Europeesche 
suikerrietcuItuur voorkomt, nagenoeg overal geldende 
zoogenaamde dag- en nachtregeling. 

Overzicht van de bevloeiingswerken, die de Regee
ring voornemens is in het eerste 1 Q·tal jaren uit te 
voeren. Een volledig overzicht van de bevloeiingswerken, 
welke in het eerstvolgende 10-tal jaren vermoedelijk in 
uitvoering zul1en zijn. is bezwaarlijk te geven, omdat 
vooral tal van kleinere werken plegen te worden uitge
voerd ter voorziening in een onverwacht opkomencie 
behoefte. 

Wat de grootere werken betreft, kan naar het werkplan 
(gedrukt stuk No. 17 B) worden verwezen. Behalve de 
daar opgenoemde groote werken, zullen vermoedelijk 
binenkort tot uitvoering komen de bevloeiing van de 
voormalige particuliere landen Kandanghaoer en lndra
majoe-West, een eenigszins beperkt plan tot bevloeiing 
der Solovallei en de bevloeiing van Zuid-fianjoewangi. 

Voorts is in overweging een plan tot verbetering der 
bevloeiing van de Bandoengsche hoogvlakte, hoofdzakelijk 
met de bedoeling daaraan ook een Oostmoesson bevloeiing 
te verschaffen. 

Zooals reeds werd opgemerkt leenen de Buitengewesten 
zich over het algemeen minder voor de uitvoering van 
groote bevloeiingswerken. 

Onderafdeeting 307. Vraag wat verstaan moet worden 
onder werken van grooten omvang. De benaming 
.werken van geringen omvang" is oneigenlijk gegeven 
aan die werken, waarvoor niet van te voren om een of 
andere reden met het Opperdestuur in overleg werd 
getreden. De scheiding tusschen de in onderafdeeling 307 
met name genoemde werken en die, samengevat onder 
de benaming "werken van geringen omvang", is geleide
lijk ontaard in een splitsing tusschen werken, waarvoor 
de uitgaven al of niet tot de buitengewone gerekend 
dienen te worden. 

Voor een dergelijke scheiding in de begrooting bestaat 
indp.rdaad geen goede reden. 

Maatregelen in het belang van de volksgezondheid in 
de Tjiheavlakte. Het initiatief tot het nemen van maat
regelen ir> het belang van de volksgezondheid in de Tjihea
vlakte ligt op den weg van den betrokken localen raad. 

Gering bedrag voor de uitvoering van werken in het 
belang van de volksgezondheid verwerkt. Het zeer 
geringe 'bedrag, verwerkt aan werken in het belang van 
de volksgezondheid, is, behalve aan de in de begrooting 
genoemde omstandigheid, (gedrukt stuk No. 17 en 17 Bj 
nl. dat door den heerschenden oorlogstoestand de noodige 
materialen niet of althans niet tegen redelijken prijs te 
krijgen zijn, een gevolg van het gebrek aan het benoodig
de deskundige personeel. 

Overzicht van de plannen betreffende de op verschillen
de plaatsen aan te leggen drinkwaterleidingen. Onder
zoeking ter verkrijging van systematische drinkwater
voorziening van Java. Aangaande het onderzoek naar 
een systematische drinkwatervoorziening, zij vermeld, dat 
de gewesten Semarang en Soerabaja in deze richting 
reeds stappen hebben gedaan_ 

Met betrekking tot de vraag om een overzicht be
trefiende de op verschillende plaatsen aan te leggen 
drinkwaterleil1ingen wordt opgemerkt, dat zoodanig over
zicht uit den aard der zaak geen betrekking kan hebben 
op watervoorzieningen op Java en Madoera, aangezien 
deze tot de werkingssfeer van de de locale besturen gere
kend moeten worden. 

Overigens kunnen genoemd worden J naast de in de 
begrooting met name vermelde drinkwaterleidingen voor 
Bandjermasin, Makasser, Solok, Benkoelen, Tandjong
Karan!;:, Menado en Tondano, de nog ol' het program 
staande drinkwatervoorzieningen voor Fort de Koek, 
Telok Betong, Selat Pandjag, Amboina, Ampenan, Den 
Pasar en Karangasem. 

Onderafdeeling 308. Wijze van verrekening van het 
voor áankoop enz. van g rondstoffen uitgetrokken bedrag. 
Verrekening van de waarde der aangekochte grondstoffen 
heeft alleen plaats bij verstrekking daarvan aan andere 
dieusten dan den Waterstaatsdienst. 

Het toezicht op de besteding van de benoodigde be
dragen laat niet te wenschen over. 

Onderafdeeling 309. Aanwijzing van de standplaats 
van sommige ambtenaren, belast met wegenaanleg in de 
Buitengewesten. Bedoelde ambtenaren hebben sedert 
eenigen tijd niet meer tot standplaats Batavia, doch de 
plaats, waar de hoofdingenit ur is gevestigd, aan wien 
zij zijn toegevoegd. Het daggeld, hetwelk zij genieten, 
en dat bet karakter van eene z.g.n. dienstbelangtoelage 
draagt, heeft de aandacht der Regeering getrokken, die 
daaromtrent met het betrokken Departementshoofd in 
overleg is getreden. 

Onderafdeelingen 310 en 311. Het schenken van meer 
aandacht aan kleine havens. Dat aan kleinere havens, 
voor zoover bet materieel en ' personeel zulks toelaten, 
veel aandacht geschonken wordt, getuigen de in de laatste 
jaren uitgevoerde en in bewerking zijnde havenverbete
ringen te Pasoeroean, Bandjermasin, Ambon, Benoa, 
Cheribon, Benkoelen, enz, waarvoor de gezamenlijke uit
gaven verre het millioen overtreffen. 

Het rentabiliteitsbeginsel neemt bij deze bavenverbete
ringen niet de eerste plaats in. 

Meerdere publiciteit inzake haven beheer. Met de 'op
merking, dat meer publiciteit inzake het haven beheer 



moet worden betracht" wordt ten volle ingestemd. Her
haaldelijk is van de zijde van het Departement der 
B. O. W. bij de Commissie·s van bijstand in het belang 
van het bp.heer der havens met goed gevolg daarop 
aangedrongen. 

Het voornemen bestaat om bij eventueele instelling 
van zelfstandige haven besturen volledige openbaarheid 
voor te schrijven . 

Stichting van afzonderl ijke publiekrechtelijke lichamen 
voor havenaanleg en haven beheer. Stichting van afzonder~ 
lijke lichamen voor het haven beheer is in overweging. 

Vraag of het gunnen van werken voor havenaanleg 
geschiedt bij openbare dan wel bij onderhandsche aan
besteding. Naar gelang van de omstandigheden geschiedt 
de gunning van havenwerken bij openbare of onderhand
scbe aanbesteding~ dan wel na onderhandelingen met de 
meest in aanmerking komende personen of firma's. 

De Regeering kan niet ontkennen , dat in enkele geval
len de aannemingsprijzen bij havenaanleg aan den hougen 
kant zijn geweest. Zij is doordrongen van de noodzake
lijkheid, dat ook in dezen het betrachten van de vereischte 
voortvarendheid niet in strijd kome met de belangen van 
's Lands schatkist. 

Opgave van de nog uit te voeren havenwerken. Eerste 
termijn voor de stichting van een zeehaven te Semarang. 
Voor zoo ver bet personeel en het materieel zulks toela
ten, wordt met de meest mogelijke kracht aan de uitvoe
ring van havenwerken gearbeid. De omstandigbeid~ dat 
de tel ken jare op de begrooting beschikbaar gestelde som
men niet kunnen worden verwerkt. wijst erop, dat niet 
gebrek aan geldmiddelen tot beperking noopt. 

Teneinde kostbare teleurstellingen te voorkomen, moe
ten de plannen echter voldoende voorbereid zijn. Uit dien 
hoofde zou het uittrekken van een post van f 1 00.000.
als eersten termijn voor de stichting van eene zeehaven 
te Semarang geen nut hebben, wijl eerst de resultaten 
moeten worden afgewacht van de baggering der proef
geul in zee, 

• 
Noodzakelijkheid van het maken van een golfbreker 

vóór de haven van Makasser. Het Hgt in bet voornemen 
nog- in dit jaar met de uitvoering van den golfbreker te 
Makasser een aanvang te doen maken, terwijl reeds op
dracht werd ve!'"leend de materialen voor den bouw te 
verzamelen. 

Huisvesting van de haven'lrbeiders te Priok. De huis
vesting van de arbeiders te Priok is in de laatste jaren 
belangrijk verbeterd, zoowel door de werken van he t Gou
vernement als door de maatregelen van particulieren. 
Cijfi:rs, aantoonemde in hoeverre de sterfte onder dit 
personeel daardoor verminderd is, staan nog niet ter 
beschikking. Een uitbreidingsplan, tot het opmaken waar
van opdracht is gegeven, is nog niet voltooid. 

Verbetering van rivieren, ook in hun bovenloop. De 
onmogelijkheid om in de tegenwoordige tijden voldoende 
baggermaterieel uitgezonden te krijgen, zoowel voor het 
Gouvernement als voor de aannemers, gevoegd bij de om
standigheid, dat de reeds aangevangen werken volledig 
beslag leggen op de aanwezige werktuigen en het .beschik-
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bare personeel, zijn oorzaak, dat de voorgenomen verbete.
ringen van de rivieren niet met kracht kunnen worden ter 
hand genomeo. Voor zoover de middelen het toelaten, 
worden echter plaatselijke versperringen opgeruimd en 
noodzakelijke voorbereidingen getroffen. 

Overleg met de gemeente Soerabaja bij de verbetering 
van de haven toestanden aldaar. Bij de verbetering van 
de haventoestanden te Soerabaja wordt door den betrok· 
ken haven directeur voortdnrend overleg gepleegd met de 
gemeente_ambtenaren aldaar. Aangezien de Voorzitter 
van den Gemeenteraad lid is van de Haven-Commissie, is 
de onderstelling ·gewettigd dat. indien dit overleg niet 
tot het gewenschte doel zou leiden. genoemde voorzitter 
de betrekkelijke aangelegenheid in de vergadering van de 
I-Iaven-Commissie aan de orde zou stellen. 

Zweefbrug over de Kali Mas te Soerabaja. De voor 
de zweefbrug te Soerabaja gekozen plaats aan den mond 
der Kali-Mas is uit een havenoogpunt de meest verkies
lijke, terwijl de bouw a ldaar in geenbn deele invloed uit
oefent op de mogelijkhp.id of bestaanbaarheid van een 
overbrugging meer zuidelijk nabij het fort Prins Hendrik, 
voor welke laatste constructie in de gegeven omstandig .. 
heden een zweefbrug niet het meest aanbevelenswaardige 
verbindingsrniddel vormt. 

Uitbreiding van loodsruimte aan de haven van Soera .. 
baja. Ondanks de op bet haventerrein en omgeving aan
wezige aan het Gouvernement en aan particulieren be
hoorende loodsen is uitbreiding van gouvernementsop
slaggelegenheid bij de haven van Soerabaja ten zeerste 
noodig, te meer, waar de zoogenaamde suikerloodsen aan 
de reederijen, op wier terrein zij werden opgericht, zul
len moeten worden overgegeven. 

De onderwerpelijke uitbreiding van loodsruimte van 
( 200.000.- zal renteg evend zijn . 

Urgentie van een vierde groote zeehaven voor Java 
(Semarang). Algemeen havenplan. Haven aan de Zuid
kust van Java. D e voorloopige bestudeering van het 
vraagstuk Semarang-Zeehaven heeft aangetoond de groo
te kans, dat bij eene eenvoudige en niet te kostbare op
lossing van het project een haven verkregen "an worden, 
die, beantwoordend aan den rèntabiliteitseisch, handel. 
scheepvaart en het betrokken achterland ten goede komt. 

Ofschoon een algemeen werkprogramma voor de havens 
niet bestaat, wordt toch nauwgezet rekening gehouden 
met het onderling verband van in elkaars nabijheid ge
legen havens, en vooral van die havens, welker achterlan
den aan elkaar grenzen. 

Met name is zulks het geval met de havens van Sema .. 
rang en Tjilatjap, van welke laatste haveuplaats de toe
komst nog niet voldoendt verzekerd wordt geacht, om 
aldaar al aanstonds tot de uitvoering van een volledig 
uitbreidingsplan over te gaan. 

Aanleg en verbetering van visschershavens. Het ini
tiatief tot aanleg ~n verbetering van visscbershavens 
gaat uit van het Departement van Landbouw, Nijverheid 
en Handel en de daaromtrent ontvangen voorstellen zijn 
of worden op het Departement der Burgerlijke Openbare 
Werken in studie genomen, zoodat binnenkort tot den 
aanleg van visschersbavens te Pasongsonga (op de 
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noordkust van Madoera) en te Sarang (residentie Rem
bang) za l kunnen worden overgegaan. 

Onderafdeeling 315. Vraag, waarom Soerakarta een ge
.ubsideerd botel heeft. Wat met herbergen bedoeld is . 
Ter hoofdplaats SoerakartIl is geen gesubsidieerd hotel. 
Wel bestaan dergelijke inrichtingen te Bojolali en te 
Sragen in bet gewest Soerakarta. 

Met herbergen zijn bedoeld kleine logementen. 

Ondearfdeeling 3 16. Vraag of het aantal Inspecteurs 
van het Stoomwezen wel voldoende is. Het aantal inge
nieurs, belast met de keuring van stoomketels, is voldoen· 
de om aan de normale eischen, door den dienst gesteld, 
het hoofd te kunnen bieden 

Uiteraard zal het wel eens een· enkele maal voorkomen, 
dat aan een verzoek om een ketel te keuren niet onmiddel
lijk gevolg gegeven kan worden, doch daarin kan naar het 
oordeel der Regeering geen aanleiding worden gevonden 
om tot uitbreiding van het korps over te gaan. 

Onderafdeeling 318 en 319. Opheffing van de alge
meene pakhuizen. Het ligt niet in de bedoeling alle al
gemeene pakhuizeM op te heften; de groote kunnen niet 
worden gemist. Van enkele ervan is het bebeer in de 
laatste jaren zeer in beteekenis toegenomen. 

Alleen enkele kleine pakhuizen, welke geen voldoende 
reden van bestaan meer he"'ben, zijn of zullen geleidelijk 
worden opgeheven. 

• 
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Begrooting van Nederlandsch-Indiê voor het 
dienstjaar 1919. 

MOTIE. 

GEDRUKT STUK No. 50. 

Motie, voorgesteld door de heeren Cramer, Prangwa. 
dono, Sastrowidjono, Atmodirono, Stokvis, Van. Hinloo
pen Labberton, Waworoentoe, Tjokroaminoto, Oetoyo en 
Djajadiningrat. 

Ingezonden 22 Juni 1918. 

De Volksraad, overwegende dat een versterking van 
's Lands middelen dringend noodig is met het oog op de 
sociale verzorging van Nederlandsch-Indiê, ten aanzien 
waarvan nog een door de Regeering erkende zeer groote 
achterstand bestaat; 

overwegende dat een der middelen om daartoe te ge
raken is het uitoefenen van landbouwbedrijven, zooats 

b. v. het caoutchoucbedrijf, van Staatswege; 
spreekt als haar wensch uit, dat zoo spoedig mogelijk 

warde overgegaan tot krachtige uitbreiding van het caout. 
choucbedrijf en het oprichten van nieuwe Staatslandbouw· 
bedrijven op Java en Madoera en op de Buitengewesten, 
en gaat over tot de orde van den dag. 
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Begrooting var. Nederlandsch-Indiê voor hel 
dienstjaar 19/9. 

AMEI<DEMENTEN. 

GEDRUKT STUK No. 51. 

1. Amendem ent van de heeren Stihhe, 's Jacoh en I 
Birnie. 

Ingezonden 22 Juni / 9 /8. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen: 
In Hoofdstuk 11 der uitgaven, afdeeling VI, onder

afdeeling 288, het bedrag uitgetrokken voor onderdeel c : 
Aanmoediging van paarden- en veeteelt" te verhoogen 
met f 300.000.-, voor aankop van groot en klein vee in 
Britsch-Indie. 

STIBBE. 
'sJACOB. 
BlRNIE. 

2. Amendement van de heeren Bosscha, Ketner, Bir
nie, easter van Voorhout, K an, Schumann, Whitlau, 
Pabst en K onin g . 

Ingezonden 2 1 Juni 19/ 8. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen: 
In Hoofdstuk I der uitgaven, afdeeling IV, de onder

afdeeling 37: Bijdrage aan de Vereeniging "Het Chris
telijk Comi té voor Indie f /500.- te doen vervallen. 

Toe I i e h tin g. 

Naar aanleiding van den wensch om geleidelijk tot 
scheiding van K erk en Staat te komen .is in het verslag 
aan de Regeering de vraag gesteld om opheldering om
trent dezen post. 

• 

• 

Geantwoord werd : 
"Het streven der V ereeniging "Het Christelijk Comité 

voor lndiê" is, zooals reeds in haar naam ligt opg esloten, 
de cultiveering van Indië in Christelijken geest; zij tracht 
dit te bevorderen door versterking van het Christdijk 
element onder de Europeesche bevolking van Neder~ 

landsch-In dië en stelt zich in verband daarmede [Ot taak. 
de dienstnem in g voor betrekkingen in den Indischen 
dienst in de hand te werken door zoo veel mogelijk be
k endheid te geven aan de oproepingen , die van R Ageerings
\Vege in Nederland voor die betrek kingen worden gedaan, 
door instandhoudin g van een inform atie-bureau inzonder
heid wat betreft betrekkingen in dienst der R egeering 
en het verleen en van geldelijken steun aan Christelijke 
jongelieden, bij hunne studie voor den f ndischen dienst". 

Het blijkt dat wij hier te doen hebben met een post 
welke ten doel heeft de diellstneming van ambtenaren 
van één speciale godsdienstige richting te be vorderen, het
geen in strijd wordt geacht met het beginsel dat voor den 
staat alle godsdiensten gelijk zijn. 

Deshal ve stellen ondergeteekenden voor dezen post te 
schrappen en mitsdien het ei ndbedrag van de afdeeling 
IV met f 1500.- te verminderen. 

BOSSCH A. 
KETNER. 
BIRNIE. 
KAN. 
CaSTER VAN VOORHOUT. 
SCHUMANN. 
WHITLAU. 
PASST. 
KONING . 



• 
• 

• 
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Begrooting van Nederlandsch-Indië voor het 
dienstjaar 1919. 

AMENDEMENTEN. 

GEDRUKT STUK No. 53. 

1. Amendement van de heeren Van der Jagt, Stibbe, 
Atmodirono en Coster van Voorhout. 

Ingezonden 24 Juni 191 8. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen: 
In Hoofdstuk II der Uitgaven, afMeling IV, onderaf· 

deeling 89, het onderdeel c : "Aanvangsbezoldigingen, toe
lagen en daggelden van den Secretaris en de verdere 
ambtenaren·' te verminderen met / 16.800.- zijnde het 
bedrag uitgetrokken voor bezoldiging van twee tijdelijk 
op het departement te werk gestelde Controleurs bij het 
Binnenlandsch Bestuur. 

VAN DER JAGT. 
ST1BBE. 
ATMODJRONO. 
COSTER VAN VOORHOUT. 

2. Amendement van de heeren Whitlau, Cramer, 
Stokvis en Konin g 

Ingezonden 24 Juni 19 18. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen: 
In Hoofdstuk II den uitgaven afdeeling VIII, onder

afdeeling 343, het onderdeel b: kapitaalsuitgaven voor de 
Staat- spo.>r- en tramwegen, te verhoogen met/250.000.
en mitsdien te brengen op / 1.733.200.-

Toe I i c b tin g . 

De verhooging heeft ten àoel gelàen uit te trekken 
om àe hoofdplaats Telok Betong der Lampong3che dis
tricten aan te sluiten aan het Zuid-Sumatra spoorweg
net aan de uitvoerhaven va n dat gewest de Oost. 
haven, waarvan zij thans 9 K M. verwijderd ligt en 
waaraan zij alleen middels een rijweg verbonden is. 

Niet meer dan omstreeks 3 K.M. ijzeren baan zullen 
noodig zijn om het door ondergeteekenrlen beoogde doel 
te bereiken. 

WHITLAU. 
CRAMER. 
STOKVIS. 
KONING. 
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.r:egrooLint! van Nederlandsch-Indië voor het 
dienstjaar 19 19. 

KOT A VAK AKTWOO RD. 

Afd eeling Y . 
Uitgaven - Midd elen - Eerste nota van wij zigi ngen. 

GEDRUKT STUK No. 54. 

NOTA VAN ANTWOORD. 

Op het afdeelingsverslag betreffende de V de afdeelin g 
van de begrootin g voor 1919, voor zoo ver de daarin 
voorkomende vragen en opmerkingen nog geen bespre
king \,-onden in de rede van den Directeur van Onderwijs 
en Eeredienst, gehouden op 21 el' 2 2 Juni 191 8 (Han
delingen van de ïde en 8ste Vergadering) en in de af
zonderlijke nota, betreffende den Burgerlijken Genees
kundi gen Dienst (Gedrukt stuk No. 4 1). 

In gezonden bij brief van 25 Juni 191 8'. 

UITG AVEN IN NEDERLAND. 

Onderafdeeling 45 . onderdeel b. Omtrent de resulta
ten van de in 1\ e cl e rI a n d werkzame commissie van 
toezicht over zonen van Inlandsche hoofden en andere 
aanzienlijke Inlanders, zijn hier te lande geell gegevens 
voorhanden . De naoel ige inlichtingen zullen terzake 
worden ingewonnen en te gelegener tijd worden mede· 
gedeeld. 

Onderdeel d. De tot du sver gevolgde gedragslijn tcn 
aanzien van de aanschaffing van leermiddelen voor het 
schoolwezen h:er te lande, houdt verband met de om· 
standigh~id, dat verreweg het g rootste gedeelte van de 
benoodigde boeken enz. in N e der I a n d werd uitge
geven . Waar inderdaad het aantal Indische uitgaven op 
schoolgebied toeneemt, zal een wijziging van bedoelde 
regelin g in overweging genomen worden ; om practische 
redenen dient hiermede gewacht te worden, totdat de 
tijdsomstandigheden weder eenigszins normaal zullen 
zijn geworden. Hieraan kan nog worden toegevoegd dat 
de vigeerende wijze van betaling een rechtstreeksch uit
vloeisel is van even bedoelde wijge vaD aanschaffing. Bij 
de herziening daarvan zal ook dit punt nader overwo· 
gen worden, 

De opmerkingen, dat leien van S a 11 F r anc i s c 0 

zouden worden verzonden via N ede r I a n d, moet op 
een minder juiste inlichting berusten, aangezien wel 
leien door tusschenkomst van den Nederlandschen aan· 
nemer uit Am e rik a zijn betrokken, maar die leien 
rechtstreeks hierheen zij n gezonden. 

Ondera fd eelingen /. en .1[. De vraag of de thans in 
K e ct e rIa n d stud eerend e jongelieden R e t u I a n g i, 
A b doe 11 a h S a !TI s i, Z a i n 0 e din en S 0 e war. 
d i, wanneer zij zich daartoe aan melden, als onderwijzer 
zullen worden uit~czond en, kan worden bea ntwoord met 
de mededeeling, dat de onderwijzer Sa mo e d werd 
uitgezonden e n reeds geplaatst is, terwijl Ab doe 11 ah 
Sa m s i, di e eveneens uitgezonden is, zich vermoedelijk 
reeds onder weg bev indt. 

\Vat den heer Re t u I a n g i betreft, over diens uit
zending wordt nog bri efwisseling gevoerd met den Mi
nister van Koloniën. Volgens de laatstelijk uit Ne d er
I a n d ontvangen berichten zet hij thans zijn wiskunde 
studie voort. Na de voltooiïng van die studie zal tegen 
zijn uitzending voor het midd elbaar onderwijs geen be
zwaar bestaan. Overigens wordt opgemerkt dat de aan. 
wijzing van uit te zenden leerkrachten bij den Minister 
van ](oloniën berust. 

Onderdeel h. De kosten van aanvullend onderwijs in 
Javaansch en Maleisch ten behoeve van aanstaande I n
dische ambtenaren aan de Rijksuniversiteit te Lei den, 
zijn ten laste van de r ndische begrooting gebracht (om
dat dit onderwijs in hoofdzaak gegeven wordt aan aan
staande Indische ambtenaren en er dus een Indisch be
lang mede gediend wordt. Intusschen is er geen bezwaar 
tegen. te overwegen of er wellicht term en bestaan, om 
voor te ste llen de uitgave voor een volgend jaar geheel 
of gedeeltelijk ten laste van de Nederlandsche Staats
begrooting te brengen. 

Onderdeel k. De vraag, welke vereelllglilgen, instel. 
lingen en personen in Ne der 1 a n d , die onderwijzers, 
bestemd voor het gesu bsidieerd bijzonder onderwijs hier 
te lande, doen opleiden voor de hoofdakte, de hier be
doelde bijdrage thans genieten, kan niet worden be
antwoord bij gemis aan gegevens. Voorts kan worden 
opgemerkt, ctat bedoelde maatregel dit jaar voor het 
eerst zal werken. 

Onderafdeeling 47. Tegen uitbreiding van het aan. 
tal beurzen voor univer:sitaire ople iding van Indische 
jongelieden bestaat geen bezwaar, indien de beboefte 
daaraan zich doet gelden 

Met betrekking tot de vraag of, zoolang geen gelegen. 
beid bestaat de jongelieden naar Ne der I a n d te zen-
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den, de voor de beurzen uitgetrokken g-elden niet zouden 
kunnen worden besteed aan cursussen in In di ê ter voor
bereiding van universitair onderwijs e. d. diene de mede· 
deeling, dat voor zoo ver de behoefte aan tegemoetkoming 
bij een. dergelijke voorbereidende studie bleek, daaraan 
werd tegemoet gekomen. Zoo is aan het Bestuur van 
de afdee1ing Ne der I a n d s c hoi n d i ê van het Koninklijk 
Instituut van Ingenieurs namens de Regeering de toe
zegging gedaan, dat onder nader vast te stellen voor
waarden ten behoeve van den door dat Bestuur inge
richten leergang voor aanstaande studenten aan de Tech
nische Hoogeschool te Delft. een geldelijke tegemoet
koming zal worden toegekend van ten hoogste f 500.
'5 maands en ontvangen enkele toekomstige medische 
studenten geneeskundig onderwijs bij de School tot Op
leiding van Indische artsen te Wel t e v red e n. 

Onderafdeelingen 48 (en 20 1 der uitgaven in Indiê). 
De vraag of deze uitgaven niet ten lastevandeNeder
I a n d sche begrooting moeten worden gebracht zal 
nader worden overwogen. 

Met betrekking tot de opmerking, dat het noodig zou 
zijn voor de Indische onderwijzers en leeraren hier te 
lande Cursussen in Indische zaken te doen geven, kan 
worden medegedeeld, dat kort geleden hier ter stede 
een leergang is aangevangen voor een aantal onderwij
zers van het voortgezet Inlandsch onderwijs. Die leer
gang, waar les gegeven wordt in Javaanseh, Maleisch 
en Volkenkunde draagt nu nog het karakter van een 
vacantiecursus, d. w. z. dat daarmede bedoeld wordt 
den deelnemers een inzicht te geven in de leerstof en 
de indeeling daarvan, terwijl slechts en kele onderdee
len volledig behandeld worden, een en ander met de 
bedoeling hen in staat te stellen, met meer vrucht dan 
anders mogelijk zou zijn, hu~ eigen studiên voort te 
zetten . Het laat zich evenwel nu reecls aanzien, dat die 
cursus zal moeten uitgroeien tot een blijvende instel~ 
ling, waaraan achtereenvolgens die leer krachten van 
verschillende takken van onderwijs onderricht zullen 
krijgen, die er voor hun werk h~t meeste behoefte aan 
hebben. AI dadelijk zal de leergang na de poeasavacan· 
tie worden voortgezet ten behoeve van de onderwijzeres~ 
sen. die in aanmerking komen voor een latere plaatsing 
bij een kweek- of normaalschool tot opleiding van v rou~ 
welijke leerkrachten. Deze leergang, die onder leiding 
staat van een ambtenaar, die zoowel op het gebied van 
Oostersche taalstudie als op dat van het onderwijs aan 
Inlanjsche leerlingen zijn. sporen verdiend heeft, kan 
mede ten nutte worden gemaakt aan de wetenschap~ 
pelijke vorming van de Inlandsche onderwijzers voor de 
inheemsche talen. Tevens zal worden nagegaan of het 
wenschelijk is de taalstudiên van Inlandsche onderwij
zers door bijzondere maatregelen aan te moedigen. 

Onderafdeeling 52. Aangezien de noodige tijd heeft 
ontbroken tot het bijeen brengen van gegevens voor de 
gevraagde specificatie van de bijdragen aan het Kolo
niaal Instituut, kan aan de hier gestelde vraag thans 
niet worden tegemoet gekomen. De noodige inlichtingen 
zullen echter worden ingewonnen, zood at bij een volgende 
begrooting de specificatie zal ·okullnen word en gegeven. 

Onderafdeeling 54. Onderdeel a. In antwoord op 
bet verzoek om toelichting van den post van f 1.200 
voor toelage aan de commissie voor de Protestantsche 

kerken in Oost- en W est-Indië kan worden medege
deeleI, dat deze alleen de beteekenis heeft van een te
gern'Jetkorning in de kosten van het secretariaat ,en van 
andere kle ine uitgaven voor genoemde Commissie, wel
ke uitgaven voortvloeien uit de bemoeienis van dat 
lichaam met de beoordeeling en aanwerving van can
didaten voor den Indischen dienst, die in aanmerking 
komen voor uitzending als predikant of als hulpprediker. 

Onderdeel c. De bijdrage aan de vereeniging "Co
mité tot voorziening in de godsdienstige behoeften van 
de gevestigde Inlandsche Protestantsche Christen gemeen
teq op de Sangi- en Talaud-eilanden" beteekent gecn 
subsidie voor arbeid in N e ct e r I a n d, maar uitsluitend 
voor werk, dat hier te lande verricht wordt. De post 
staat alleen dáárom onder bet lste hoofdstuk, omdat de 
uitbetaling in N ede r I a n d geschiedt. 

Ter toelichting van bet uitgetrokken bedràg van 
f 35.000 kan voorts worden medegedeeld, dat dit bere
kend is voor 10 Dienaren des Woords, voor ieder waar
van het Comité f 3500 's jaars ontvangt, zijnde gemid· 
deld ongeveer het 2/3 deel van hetgeen een hulppre
diker van het begin zijner opleiding tot aan zijn dood 
jaarlijks den Lande kostte, berekend over 27 dienstjaren. 

De opmerking dat deze onderafdeeling, wat het onder
deel b betreft, belangrijk verhoogd zou zijn, moet op eene 
vergissing berusten, want van verbooging is geen sprake. 

UITGAVEN IN D!Dli~ . 

Naar aanleiding van de vraag, wat de oorzaak is van 
het groote verloop op de hoogere kweekschool te 
Poe r \V a re d j 0 is een onderzoek ingesteld naar de 
redenen, die in de jaren 191 4-19 17 lot dit verloop 
aanleiding hebben gegeven. Uit dit onderzoek is geble
ken, dat de redenen voor het tusschentijds verlaten der 
school van uitéénloopenden aard zijn, en in huiselijke 
omstandigheden, niet-bevordering , mindere geschiktheid 
voor de studie, gebrek aan de noodige werklust e. d. 
gevonden worden. Neemt men in aanmerking, dat 
de leerlingen dezer school op een leeftijd zijn gekomen, 
die hen vaak in de noodzakel ijkheid brengt, om dadelijk. 
geldelijke inkomsten te verwerven, dan is daarin wel· 
Hebt de gevraagde oorzaak te zoeken. 

De nadeeleIl J verbonden aan het onderwijs in de Ne· 
derlandscbe taal aan Inlanders door daarvoor onge. 
schikte personen, hebben reeds de aandacht der Regee
rin g. De vraag, hoe daartegen beboort te worden opge
treden, is echter dermate ingewikkeld en de te verwach
ten moeilijkheden zijn zoo vele, dat geen enkele toezeg
ging kan worden gedaan omtrent het tijdstip, waarop 
de oplossing van dit vraagstuk kan worden verwacbt. 

Aan den in het verslag geuiten wenseb, dat in school
cam missiën niet alleer.. Europeanen zitting zullen nemen, 
doch ook personen van andere rassen, ook bv. Chinee
zen, is reeds voldaan. Ten aanzien van de lnland
sche Schoolcommissiên is het reeds lang een algemeen 
gebruik, dat daarin ook Inlandsche leden zitting nemen. 
Ook wat betreft de Europeesche Schoolcommissies is 
aan de Hoofden van gewestelijk bestuur verzocht, om 
in die Colleges zoo mogelijk twee onl:wikkelde, be 
schaafde, Hollandsch sprekende Chineezen en Inlanders 
op te nemen. 

Het is onmogelijk vooruit te loopen op de analoge 
toepassing hier te lande van artikel 192 der grondwet 



in dien zin, dat al dadelijk de subsidieregelen voor het 
particulie r onderwijs in hun geheel zouden worden her
zien. Intusschen bestaat er geen bezwaar, om partieele 
wijzi g in gen, welke noodi g geacht mochten worden, in 
beschouwing te nemen. 

Onderafdeeling 158. Omtrent het opgemerkte inzake 
het gcbruiken van verschillende leerboeken op de hoogc
re burgerscholen hier te lande, wordt aangeteE7kend, dat 
ter wegnemin g, voor zoo ver mogelijk, van dergelijke 
bezwaren. de Commissie n van toezicht zijn aangeschreven, 
om de aan dacht van het pers('H1cei dier scholen er op te 
vesti gen, dat gestreefd behoort te word en naar stipte 
naleving van het normaal programma en meer -soberheid 
in de boekenl ijsten, terwijl den Inspecteur van het mid· 
del baar onderwijs is opgedragen, aan het eind van het 
schooljaar 19 18/ 19 19 verslag terzake ui t te brengen. 

Onderafdecli ng 160. Ook de R egeering acht een 
spoedige t(lt standkomin g van het nieuwe H 1:1. S .-ge
bouw re S 0 e ra baj a gewenscht . Het programma van 
eischen voor die localiteit is vastgesteld, terwijl bet 
terrein \"oor de oprichtin g reeds is aangewezen. 

Onderafdeelingen 163 en 168. Naar aanleiding van 
de opmerking, dat het ambachtsonderwijs wel menschen 
voor de kantoorkruk doch niet voor de werkplaatsen 
oplevert wordt wat betreft den ambachtsleergang, waarop 
deze onderafd eelingen betrekking hebben, verwezen naar 
de opgave bctreffendc de oud-leerlingen, toegevoegd 
aan de jaarlijksche publicatie van reglement, programma's 
enz. van dien leergang. Uit die opgave blijk t, dat 
het meerencleel der oud -leerlingen een prachtisch techni
schen werkkring heeft . 

Ook voor zoover het ambachtsonderwijs onder het 
Departement van Onderwijs en Eeredienst ressorteert 
heeft de uitbreiding on verbetering van dat onderw ijs 
overigens de volle aandacht der R egeerin g . 

H et aantal studiebeurzen is slechts voor dit jaar be
rek end . Voor het volgend jaar zal zoo noodig verhooging 
van het aan tal worden voorgesteld . 

O nd erafdeel in g 174. Op de hooge re kweekschool te 
Poe rw 0 r e cl jo wordt sedert hare oprichti ng onder
wijs in lichaamsoefeningen gegeven door een. buiten 
die inrichting staanden onderwij zer in het bezit van een 
akte voor gymnast iek. 

Ondcrafdeeling 179. Tegen hc t behoud van den naam 
"Ambonsche Burgerschool", ook na een reorganisati e 
dier inrichting, bestaat geen bezwaar. 

Na die reorganisatie wordt de same nstelling van het 
personeEl in overeenstemming gebracht met die van het 
personeel bij de Ho!landsch-Inlandsche scholen, waar
door het I{chalte der leerJ.."'rachten van zelf aanmerkelijk 
verbeterd wordt. 

Onderafdeeling 180b. H et leervak Indische geschi e
denis is reeds opgenomen in het nieuwe leerplan voor de 
openbare Hollandsch·lnlandsche scholen, dat met ing-ang 
van het schooljaar 1918-19 op die scholen gevolgd zal wor
den . Ten aanzien van de invoerin g van vrij e en ord e-oefe
ningen moge worden verwezen naar hetgeen in de rede 
van den D.irecteur van 9ndenvijs en Eeredienst is mede
gedeeld omtrent de geleid elijke invoering- der lichamelijke 
opvoeding op de openbare inrichtingen van onderwijs. 
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Onderafdeeling 180a. De in het tw""de hailjaar van 
191 8 te openen vier Hollandsch-Inlandsche scholen zul
len worden gevestigd tc Dj 0 k jak art a, T e r nat e, 
S i b o l g a en Sin ta n g (Westerafd. van B 0 r n co). 

Onderafdeeling 185 . Naar aanleiding van dc opmer
king , dat de subsidieregeling voor bijzondere inrichtin
gen van voortgezet en uitgebreid lager onderwijs zó6 
moet worden, dat een specifiek mulo-onderwijs voor 
meisles op bijzondere scholen bevorderd wordt, kan 
worden verwezen naar de toelichting op de bij de be
grooting van 19 1!) voorgebrachte wijziging van de be
trekkelijke subsidie-regelen (bladz. 56- 57 der Memorie 
van Toelichting), waaruit blijkt, dat het in de bedoe
ling ligt, VOlJrtaan ook subsidies toe te kennen ten be
hoeve van speciale meisj es-muloscholen en meisjesmu
loleergangen met afwijkend leerplan. 

O nderafdceling 187. Tegen de opmerking, dat de in
spectrice van het onderwijs in huishoudelijke vakken meer 
zou kosten dan het geheele getal te inspecteeren onder
wijzeressen, werd in het Verslag terecht aangevoerd, dat 
de inspectrice zich zal hebben bezig te houden met de 
organ isatie van dit onderwijs. Bovendien is hij die op
merkin g blijkbaar uit het oog verlorcn, dat dc eigenlijke 
inspectiearhcid a l dadelijk zal omvatten het handwerk
onderwijs op de Europeesche meisjesscholen en namiddag
leergangen bij gemen gde scholcn zoowel Europeesche als 
Holl. Chineesche en 1'1011. lnl andsche in geheel Indië. 

Onderafdeelin g 189. 'Ten aanzien van dc toelating 
van Ambonsche kinderen tot all c Europeeschc scholen. 
kan worden verwezen naar hetgeen in de rede van den 
D irecteu r van Onderwijs en Eercdienst in het algemeen 
is gezegd omtrent de toelating tot zoodanigescholen van 
kinderen van niet·Europeeschen landaard. Voor zoo ver 
betreft de kinderen van Ambonsche (en l\Icnadoneesche) 
mili tairen zou aan hunne bij zondere behoeften tegemoet 
kun nen worden gekomen door uitbreiding van het aan
tal speciaal voor die kinderen bestemde scholen . Het 
nijpend gebrek aan onderwijs-krachten is echtcr tot nu 
toe een beletsel geweest 0 111 daartoe over te gaan . 

Onderafdeelin g 19 1. Hct li gt in dc bcdoeling om zoo 
eenigszins mogelijk bij den :l.anvang van het schooljaar 
19 19-' 20 over te gaan tot oprichting van een openbare 
Europeesche lagere school tc Tebing T in ggi. 

]\'[ct betrekking tot de aanuevolt'n vt!rbeteringen in de 
subsidiebepalingen voor de bijzondere Europeesche lagere 
scholen zij aangeteekend, dat eén wijziging in gunstigen 
zin van de subsidie voor buitenlandsche verloven van het 
personeel bij het bijzonder onderwijs in overweging is, 
terwijl wat betreft de verplichte extrastortingen voor het 
W eduwen- en "Veezenfonds voor onderwijzers bij dat on
derwijs, voor het in het leven roepen van een analoge 
reg-elin .g" als terzake voor de openbare onderwijzers geldt, 
reeds fondsen op dc begrooting van l IJ 18 zijn uitgetrok ken. 

Aan den wenseh , dat d~ beperking der toelatin g van 
Inlanders tot gesubsidi eerde bijzondere Europeesche 
lagere scholen zou vervall en, kar. bez.waarlijk worden 
voldaan in verband mct het algemeene vraagstuk der 
toelating- van leerlingen van niet-Europeeschen landaard 
tot de Europeesche lagere scholen, omtren t welk vraag
stuk wordt verwez.en naar de rede van den Djrect~ur 
van Ond erwijs en Ee redienst. 
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Onderafdeeling 19 2. Tegen subsidieering van Neder
landsehe leerg-angen, verbonden aan Chineesehe scho
len, bestaat geen bezwaar, mits de behoefte aan het on 
derwijs in de Nederlandscbe taal kan worden aange
toond en dat onderwijs zóó zal worden gegeven, dat !"e
sultaten daarvan zijn te verwachten. Aan een t\veetal 
scholen (te Tandjong Bale i en Muntok) is \'oor een 
dergelijke n leergang reeds subsidie verleend. Die sub
sidies komen ten laste van onderafdeeling 191, welke 
aanvulbaar is en waaruit dus ook eventueel verdere 
subsidies van dezen aard kunnen worden gekweten. 

Dat de voor de in onderafdeeJing 192 bedoelde cursussen 
in de Nederlandsche taal uitgetrokken post te laag is 
moet worden betwijfeld. Gerekend is op 50 leergangen 
terwijl tot dusver nog slechts aan 10 leergangen subsidie 
is verleend. Zoo noodig kan de post evenwel worden 
overschreden, daar ook deze tot de zgn. aanvulbare pos

ten is te rekenen 

OnderafdeeJing 194 . T en aam.ien van de betoogde 
billijkheid, om ook aan zelfstandige scholen van voorbe
reidingsonderwijs met Nederlandsch als "oertaal voor 
Inland ers subsidies toe te kennen, wordt verwezen naar 
het "óórlaatste lid van het omtrent deze onderafdeeling 
medegedeelde in de Memorie van toelichting, waaruit 
blijkt, dat de desbetreffende bepalingen zullen worden 
herzien; zood ra een algemeene herzien ing der subsidie
regelin g . aan de orde komt. Daarbij zal dan reker.ing 
worden gehouden met den uitslag van de overweg ingen 
met betrekking tot het in de rede van den Directeur 
van Onderwijs en Eeredienst genoemde vraagstuk , hoe 
het fröbelonderwijs zal zij n in te richten voor de aan 
staande leerlingen van de HoUandseh-Inlandsche scholeR . 

Onderafdeeling 200. R ecente gegevens omtrent het 
oordeel der rechterlijke ambtenaren over de bekwaam
heid der Inlandsche rechtskundigen in de practijk zijn 
niet b eschikbaar. Luidens een in 1915 door de n direc· 
teur der rechtsschool uitgebracht rapport was het oor
deel der rechterlijke ambtenaren omtrent de bekwaam
heid der toen reeds practisch werkzame Inlandsche rechts

kundigen beslist gunstig. 
In verband met d e opmerking, d at ook in de Bui

ten bezittingen scholen tot opleiding van rechtskundigen 
behooren te word en opgericht, zij erop gewer.en , dat 
de tcgen\\'oordige school nog niet zooveel leerlingen 
heeft als waarop het in aanbouw zijnde gebouw bere
kend is en dat reeds sedert eenige jaren de school ook 
voor leerlingen uit de Buitenbezittingen is openg'f'steld . 
Ter Sumatra's \tVestk ust bestàat reeds een normaalschool 
voor h 'J lponderwijzers te Padang Pandjang; te rzelfder 
plaatse wordt dit jaar een normaalschool voor Inlandsche 
onderwijzeressen geopend. 

Onderdeelen a en b. Het denkbeeld der openstel
ling van de rechtsschool voor alle land"arden is nader 
in overweging genomen . Binnen niet te langen tijd 
is een beslissing daaromtrent te verwachten. Bij 
die school is een leeraar-adjunct-directeur in de for
matie opgenomen, om den persoen aan te wijzen, 
die den directeur bij diens afwezigheid zal hebbe n te 
vervangen Dat dadelijke vervanging steeds noodig is 
zal men inzien wanneer men slechts denkt aan de be
moeienis van den directeur met het internaat. Overigens 
zij opgemerkt, dat de adjunct-direoteur geen enkel gel-

delijk voordeel boven d~ overige rechtskundige leeraren 
geniet. 

Onderdeel r.. Zie hiero nde r bij onderafd. 202 . 

Onderafdeeling 20 I. Zie o nderafdeeling 48 der Uit
gaven in Indië. 

Onderafdeeling 202. De Regeering stemt geheel in 
met de in het verslag gemaakte opm erking, dat bij den 
bouw van scholen in het algemeen gepaste zuinig heid 
zal worden betracht, welke opmerking overigens het 
Departement der Burgerlijke O penbare W erken raakt. 

Het voorstel der commissie van 1914 tot hervorming 
van de opleidingsscholen voor Inlandsche ambtenaren 
is nog in overweging. Getracht zal worden zoo eenigs
zins mogelijk d e b ehandeling daarvan nog in dit jaaar 
te doen afloopen opdat de resultaten daarvan verwerkt 
zullen kunnen worden in de ontwerp-begrooting voor 
1920. Bij d ie beha ndeling zal de behoefte van de ge
westen der I111irenbf"ziningen aan scholen voor de vor
ming van ambtenaren een voornaa~ punt van overweging 
uitmaken . Zoo wel de reorganisati e van de tegenwoordige 
school te Makasser als de b ehoeft e aan een dergelijke 
inrichting voor de Minahassa zullen daarbij vanzelf ter 
sprake komen. Waar het verslag in dit verband de vroe
gere hoofden school te Tondano ter sprake brengt en ver
meldt, dat de opheffing- dier school werd betreurd, wordt 
er op gewezen, dat die school, zooals zij was ingericht, 
geen vakschool was en dat de vervorming daarvan tot de 
thans te Tondano bestaande Mulo-school mede ten doel 
heeft gehad het peil der te Tondano opgele id e jongelui, 
die een w~rkkring bij het bestuur kiezen, te verhoogen. 

Onderafdeeling 20.1 In antwoord op de vraag, hoe 
het staat met de wijziging \'an de subsidiereg-eling voor 
de bijzondere kweekscholen voor l nlandsche onderwij zers, 
wordt medegedeeld, dat deze nog in behandeling is. De 

. afdoening d?zer aangelegenheid zal zooveel doenlijk 
worden bespoedigd. 

Onderafdeeling 204 onderdeel a. Voor de Commissie 
van toezicht op de rechtsschool is gerek end op vergoeding 
voor reis- en verblijfkosten met he t oog op de mogelijk
heid, dat een lid ,4ier Commissi e buiten Batavia woont en 
op de in de practijk gebleken noodzakelijkheid om -
zij bet bij uitzondering - leden der commissie dip.nstreizen 
in het belan g van de school op te dragen. 

Tot dusver is de behoefte aan \voordenboeken voor 
de [nlandsche talen in den trant van dat van Van Dale 
- dus een n verklarend" woorden boek - nog niet ge
voeld, zood ra echter die behoefte meer algemeen te 
constateeren valt. is er geeO bezwaar. het geopperde 
denkbeeld iJl nadere overwegin g te neme:n. Naar het 
oordeel van deskundigen in deze materie bestaan reeds 
geschikte handleidingen ter bestudeering van h.et J avaansch 
en l\1aleisch voor de samensteling waarvan in het verslag 
een speciale opdracht we nschelijk werd genoemd. De staf 
van wetenschappelijke werker::; op het hier bedoeld gebied, 
in hoofdzaak geconcentreerd op het kantoor van den Re_ 
geeringscommissaris voor Inlandsche en Arabische zaken, 
dat van den Hoofdambtenaar voor de volkslectuur en 
dat van den Chef van den Oudheidkundigen Dienst, is 
overigens zóó klein en zóó met arbeid overstelpt, dat 



ten deze gewacht zal moeten worden tot de lnlandscbe 
maatschappij zelf in dit opzicht geschikte wetenschappe
lijk-geschooIde krachten levert_ Dàn, maar ook dan eerst. 
zal veel taalkundige en ethnologische arbeid kunnen 
\\'orden aangevat, die thans noode ongedaan blijft. 

Onderdeel d_ De opleiding van Atjelische jonge
lieden op de kweekschool voor llliandsche ondel\vij
zers te Fort de J{ock werd gestaakt, wijl het tenge
volge van de opening van Hollandsch-Inlandsche 
scholen in Atjt::h, nie~ langer noodig was, van de voor 
dit doel weinig geëigende kweekschool voor hun op
leiding gebruik te maken. Ten opzichte van den uit. 
gesproken wenseh, om in Noord-Sumatra een kweek
school op te richten, moge worden verwezen naar de 
rede van den Directeur van Onderwijs en Eeredienst, 
waarbij in het algemeen over de opleiding van leer
krachten werd gesproken. :Mede kan naar die rede 
worden verwezen met betrekking tot de uitbreiding 
van het aantal Hollandsch-Inlandsche scholen. 

Onderafdeeling 207. Het onderwijs in hygiëne op 
de 2de klasse-scholen zal zich tot eenvoudige onder
werpen moeten bepalen . Reeds werd een hygienisch 
leesboek voor die scholen samengesteld en in ver· 
schillende inheemsche talen overgezet. De invoering 
van dit leesboek kan tijdens het nieuwe schooljaar 
worden tegemoet gezien. Na het doorloopen der school 
zal aan eIken leerling een exemplaar van dit leesboek 
ten geschenke worden gegeven. 

Voorts kan worden medegedeeld, dat op sommige 
kweek- en opleidingsscholen bij wijze van proef reeds 
onderwijs in gezondheids- en verbandleer wordt ge
geven. 

In het verslag is aan merking gemaakt op de door de 
Regeering gevolgde gedragslijn ten aanzien van onder
wijzers. die naar een anderen tak van dienst wenschen 
over te gaan, Hierbij moet opgemerkt worden, da~ die 
gedragslijn, welke, wat de lnlandsche leerkrachten betreft 
alleen gevolgd behoeft te worden voor hen die aan 
een kweek- of normaalschool zijn o pgeleid, ook voor 
de Europeesch~ onderwijzers geldt. Dergelijke, slechts 
noode toegepaste maatregelen: zullen achterwege kunnen 
blijven, zoodra in het algemeen over voldoend personeel 
kan worden beschikt. 

Onderafdeeling 209. Naar aanleiding van de geuite 
meening . dat er niet genoeg huishoudleergangen bij de 
I nlandsche 2de klasse schol el! kunnen worden geopend 
moge worden verwezen naar de toelichting op de be
g rooting van het Joopende jaar, waaruit blijkt, dat het 
hier g-eldt het verleenen van steun aan leergangen, die 
aan het particulier initiatief hun ontstaan te danken 
hebben en dat de subsidieering daarvan bedoeld is 
als een proef. Blij'ven die cursussen de belangstelling 
van hoofden en bevolking trekken dan zal hun aantal 
zich uiteraard van zelf voortdurend uitbreiden. 

Onderafdeeling 211. In verband met den aandrang 
tot instelling van schoolartsen, waarvan het verslag 
gewaagt, kan worden medegedeeld, dat de uitvoerbaar
heid van dat denkbeeld reeds is overwogen. Het ge
brek aan geneeskundigen heeft echter de Regeering ge
noopt voorshands af te zien van dezen maatregel, 
waûrvan het nut door haar wordt erkend. 
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De mogelijkheid van een op eenvoudige leest ge
schoeid geneeskundig schooltoezicht wordt nog overwogen. 

Onderafdeeling 212. Naar aanleiding van de vraag 
of het Depot van leermiddelen niet tevens te bestem
men ware voor de verstrekking van leermiddelen aan 
bijzondere scholen, wordt opgemerkt dat, voorzoover 
er geen sprake is van 'gollvernementsuitgaven, de be
staande contractueele bepalingen zich meestal tegen 
uitvoering van dit denkbeeld verzetten. 

Onderafdeeling 2 13. Van een bij de zendingsauto ~ 

ntleten bestaand voornemen, om de zendingsscholen 
ov-er te geven aan de studiefondsvereeniging Minahas
sa, is bij Regeering niets bekend . 

De ambachtsschool te K.akas, ressorteert onder het 
Departement van Landbouw, Nijverheid en Handel. 

Onderafdeeling 219. De door een lid te kennen 
gegeven wensch om den post van f 10500 voor IJ Bij . 
dragen aan het Rijnsche Zendingsgenootschap ter be
trijding van of tegemoetkoming in de uitgaven van het 
genootschap voor zijnen arbeid in het belang van de 
ontwikkeling der inheemsche bevolking van de Men~ 
tawei-eilanden en van het eiland Enggano" te schrap
pen, laat zich moeilijk bespreken, aangezien daarbij 
niet werd medegedeeld uit welken hoofde men tegen 
dien post bezwaar heef t. De post heeft de beteekenis 
van een tegemoetkomil1l~ aan de Rijnsche Zending 
voor haar werk op de ~1enta\Vei·eilanden en Enggano, 
een arbeid, die gelet op de zeer primitieve toestandèn, 
niet met den naam van onderwijs zonder meer kan 
worden gestempeld. maar als beschavingsarbeid moet 
worden gekenmerkt. De zending tracht in het belang 
van de bevolking werkzaam te zijn door de oprichting 
van scholen en door de verstrekking van genees- en 
verloskundigen bijstand. Het behoeft geen betoog, 
dat met dezen arbeid een werk wordt verricht dat de 
bevolking zeer ten goede komt en uit dien hoofde de 
belangstelling en den geldelijken steun der Regeering 
ten volle verdient. 

Onderafdeeling 221. l3ij deze onderafdeeling wordt 
in de eerste plaats aangedrongen op het toekennen v~n 
belooningen voor vertalingen van wetenschappelijke 
werken in de landstalen. Dit geeft aanleiding er op te 
wijzen, dat voor zoover die vertalingen ten behoeve 
van het Gouvernement geschieden - en hierop had men 
blijkbaar het oog - ten deze reeds een voorziening is 
getroffen, te vinden in Bijblad Nos. 2289 en 7662. Dat 
de daarbij geregelde belooningen niet voldoende zouden 
zijn . is tot dusver niet gebleken . 

Wat betreft de vorming van een I ndonesisch~philolo~ 
gisch Tnstituut, al dan niet verbonden aan het bureau 
van de Commissie voor de Volkslectllllr, wordt op~ 
gemerkt, dat om te komen tot stelselmatige exploratie 
van de talen van den Archipel zal beschikt moeten 
kunnen worden over een grooter aantal wetenschap
pelijk gevormde taalambtenaren dan thans beschikbaar 
is. Vermoedelijk zullen de voorgestelde verbetering 
van de aanvangsbezoldiging dier ambtenaren en de 
reeds ingevoerde geldelijke tegemoetkoming voor de 
studie in die talen daartoe bet hare bijdragen. 

Jntusschen is reeds en wordt nog steeds op dit gebied 
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op kosten of met beduidenden fjnancieelen steun van 
bet Gouvernement niet weinig verricht, terwijl mag 
worden verzekerd dat veel van het tot stand gebrachte 
<,Iegelijk werk is en door de wetenschappelijke wereld 
zeer gewaardeerd wordt. De instelling, thans reeds, 
van een Instituut als vorenbedoeld zou licht kunnen 
leiden tot resultaten, waarvan de hoedanigheid achter
stond bij de hoeveelheid. 

De vertaling van Staatsbladen in het Maleisch heeft 
ook thans reeds plaats, terwijl bij het Departement 
van Binnenlandsch Bestuur een afzonderlijk ambtenaar 
belast is met het toegankelijk maken in de rnlandsche 
talen van verschillende bepalingen en voorschriften . 

Wat de samenstell ing van het kantoor van de Çomrnis
sie voor de Volkslectuur betreft, moge verwezen worden 
naar de toelichting op deze onderafdeeling, in de bij
lagen van het begrootingsontwerp te vinden. Overigens 
draagt deze samenstelling ten deele nog een tijdelijk 
karakter. 

Wat de werkwijze aangaat, de Commissie beoor
deelt de hij haar binnengekomen manuscripten en geeft 
de geschikte daarvan uit. Z.j treedt in correspondentie 
met schrijvers en geeft hun voorlichting. Zij verzorgt 
de volksbibliotheken, ook de Nederlandsche, en con
troleert het beheer daarvan. Verder bezorgt zij de 
zoogenaamde persoverzichten. 

Bedoelde persverslagen worden niet tegen betaling 
verkrijgbaar gesteld, omdat de inrichting daarvan 
geheel berekend is op de behoeften van den dienst. 
Bovendien leveren de bestaande nieuwsagentschappen 
reeds overzichten uit de lnlandsche pers. 

Voor de leiding van het werk der Volkslectuur is, 
zooals reeds in de Memorie van Toelichting werd uit
eengezet een afzonderlijk ambtenaar bepaald noodig. 
Die ambtenaar. moet een voldoende mate van speciale 
kennis op ~et gebied van lnlandsche talen en literatuur 
en Indische land- en volkenkunde bezitten, met de be
hoeften van het lezend Inlandsch publiek bekend zijn 
en daarnaast tot op z.ekere hoogte het Gouvenw11lents 
boekbedrijf ten nutte der Inlandsche bevolking drijven. 
De in het verslag geuite meening , dat de bezoldiging 
van den tegenwoordigen titularis te hoog zou zijn , wordt 
door de Regeering niet gedeeld . 

.Ten aanzien van het boekje "Pemimpin bagi orang 
jang hendak memilih pantjaharian" wordt aangeteekend, 
dat de in het verslag bedoelde passage, welke eenigszins 
verscholen staat in een noot, bij de publicatie aan de 
aandacht is unlgaan. Jmusschen is dat werkje reeds ecuige 
maanden geleden uit de bibliotheken teruggenomen. 

Onderafdeeling 222 . Naar aanleiding van de bij deze 
onderafdeeling ten aanzien van de volksschool op 
Atjeh gestelde vraag kan worden medegedeeld, dat die 
scholen zoo wel in rechtstreeks bestuurd gebied als 
binnen het gebied der zelfbesturen zijn en zullen wor
del] geopend. r-~e t aantal nieuw op te richten scholen 
bedraagt 33. In totaal zijn er thans b Atjeh 261. De 
bezoldiging der onderwijzers wisselt naar gelan g van 
hun diploma af tusschen f 20 en f 40 's maands. Op 
dure plaatsen wordt eeu duurte-toelage genoten van 
f 5.- of f 10.- 'smaands. 

De oprichting van nog een normaalcursus in Atjeh 
zal worden overwogen. 
De restitutie der kosten door de landschappen be-

hoort tot de bemoeienis van het Departement van Bin
nenlandsch Bestuur. 

Onderafdeeling 224. In antwoord op de bij deze onder
afdeeling in het verslag gemaakte opmerkingen zij 
medegedeeld, dat het vraagstuk van de bemoeienis met 
studeerende Inlandsche jongelieden buiten de schooluren 
in overweging is. Daarbij zal tevens worden nagegaan 
in hoever de oplossing moet worden gezocht in de in 
het verslag aangegeven richting, d. w. z. in aanstelling 
ook voor andere plaatsen dan Bata via van met het 
toezicht op die jongelieden te belasten ambtenaren. 

Vermindering van de voor dien ambtenaar voorge
stelde toelage van f 150- ts maands is niet aan te 
bevelen. Werd het bedrag gesteld b.V. op f 100, dan 
zouden de meerdere inkomsten gemakkelijker kunnen 
worden verdiend bij het Mulo of het Voortgezet In
landsch onderwijs. Bovendien moet de mogelijkheid 
ook geopend blijven om de keuze op een van bij die 
diensttakken geplaatste onderwijzers te vestigen . 

Aangezien daarvoor geen gronden zijn aangevoerd 
kan niet worden nagegaan in welk op~icht er reden 
is voor den uitgesproken twijfel of de voor het onder
havig doel uitgetrokken bedragen wel gewettigd zijn. 

Onderafdeeling 225. De in het verslag gemaakte op
merking omtre~t den titel van den Regeerin gs-commis
saris voor Inlandsche en Arabische Zaken geeft naar het 
oordeel der Regeering geen voldoende aanleiding om 
indien titel verandering te brengen. De aan dien Hoofd
ambtenaar toegelegde bezoldiging vindt volkomen recht
vaardiging in de omstandigheden, waaronder in de ver
vulling van dit ambt moest worden voorzien. 

De taak van dezen hoofdambtenaar is nooit eene 
zutver-wetenschappelijke geweest en kàn dat ook niet 
enkel zijn. Afgezien nog van de omstandigheid, dat 
de grens tusschen wetenschappelijke en z. g . politieke 
voorlichting dikwijls zeer moeilijk is te trekken (b v. 
in Islam-zaken), waren er altijd. ook vroeger reeds, 
aangelegenheden waarover het voor de Regeering - met 
tt oog op het verkrijgen van een zoo breed mogelijk 
inzicht - van belang was óók een ambtenaar te hooren 
die juist door zijne voorafgegane wetenschappelijke 
studiên, zijne kennis van en belangstelling voor taal ,. 
literatuur, godsdienst, ethnologische eigenaardigheden 
enz van de rnlandsche bevolking en zijnen geregelden 
omgang met verscheidene Inlanders, als vanzelf die 
zaken van een ietwat ander'jn, men zou kunnen zeggen 
meer t'u,tieJllcll kant beziet en beoordeelt dan de overige 
adviseurs der Regeering in den regel kunnen doen. 

Het beste bewijs ervoor, dat deze ambtenaar in een 
beSTaande behoefte voorzag, is wel dat de Regeering 
hem in toenemende mate zoogenaamd niet zuiver we 
tenschappelijk werk opdroeg, zoo zelfs dat zijn eigenlijke 
wetenschappelijke arbeid daardoor in het gedrang kwam. 
Hand aan hand met de gelukkige opleving van de 
lnlandsche maatschapi'ij der laatste jaren heeft zich 
dan ook de werkkring van het Bureau voor Inlandsche 
en Arabische Zaken voortdurend uitgebreid. 

Onderafdeeling 226. Dat de aanvangsbezoldiging 
der ambtenaren voor de beoefen ing van de Indische 
talen verhooging behoeft, houdt verband met de om
standigheid, dat deze ambtenaren niet alleen door 
bestudeering van eene zekere hoeveelheid ,leerstof zich 



hebben klaar te maken voor een examen. maar dat 
van hen werkelijk wetenschappelijke arbeid gevorderd 
wordt ter voorbereiding voor de hun hier wachtende 
taak, waardoor zij eerst na een zes- tüt zeven~jarigen 

stuáietijd de universiteit kunnen verlaten en zeker niet 
voordat zij den 26 jarigen leeftijd hebben bereikt hier 
te lande in dienst kunnen treden , waar hun als regel 
het dure Batavia als standplaats aangewezen wordt. 

De er varing heeft geleerd dat de huidige wejde
regeling dezer ambtenaren niet aanlok kelijk genoeg 
is om een voor den dienst voldoend aantal ambtenaren 
zich te doen aanmelden. 

In dit verband kan er op gewe,en worde". dat ook 
de gouvernementsartsen met een bezoldiging van f 400 
's maands beginnen. 

De vraag of de taalambtenaren niet aan hun werk 
onttrokken worden en bezigheden aan hen worden 
opgedragen, welke niet voor her, bestemd zijn , kan 
mede in verband met het reeds over taak en werkkring 
van het Bureau voor I nlandsche en Arabische zaken 
opgemerkte, ontkennend woden beantwoord. 

Een opdracht tot samenstelling van een woordenboek 
toch past geheel in het kader van de hun toegedachte 
werkzaamherlen, terwijl daar evenmin buiten valt de uit
voering van opdrachten binnen hun studieveld op het 
kantoor van den Regeeringscommissaris voor Indische 
en Arabische Zaken, onder wiens ervaren leiding zij 
werkzaam zijn. . 

Intusschen wordt geenszins ontkend de wenschelijk
heid dat de Regeering spoedig de beschikking erlange 
over meerdere doctoren in de Indische letteren, opdat 
sommigen hunner uitsluitend met zuiver-wetenschap
pelijkell arbeid zullen kunnen belast worden. 

Onderafdeeling 22;. Bij deze onderafdeeling werd I ui
dens het afdeelingsverslag door sommigen de opmerk ing 
gemaakt dat, wanneer deze uitgaven bestemd zijn 
voor de Inlandsche kunst, verhooging van dezen post 
gewenscht was "m de Javaansche kunst te doen opleven . 

Aangezien alleen onderdeel a van dezen post niet 
in de stukken is toegelicht zal de vraag wel op dat 
onderdeel doelen. In dien post zijn geen uitgaven begrepen 
speciaal ter bevordering van de Inlandsche kunst. Indien 
men. zooals voor de hand ligt, meer in het bijzonder 
de Inlandsehe kunstnijverheid op het oog heeft gehad, 
gaat de gemaakte opmerking niet het Departement van 
Onderwijs maar dat van Landbouw aan. 

De bij dezelfde onderafdeeling gedane vraag. of reeds 
een beschikk ing is genomen op het rekest van het 
studiefonds Midden·Java van 2 1 (ten rechte 22) Maart ' 16 
kan bevestigend worden beantwoord Bij het Gouver~ 

nem entsbesluit van 2 1 September 1917 ;-<0 18 werd 
aan het bestuur van genoemd studiefond3, zoomed e 
aan de besturen van andere studiefondsen die ge
lijkluidende rekesten hadden ingediend te kennen ge
geven dat geen termen zijn gevonden aan hun verzoek 
om hun pupillen c.q. vrijen over tocht naar Nederland 
te verleenen te voldoen, o. a. in verband met de toen
maals in voorbereiding zijnde regeling van het ver
schaffen van beurzen aan minder vermogenden voor 
de studie aan een Nederlandsehe Universiteit of aan 
de Technische Hoogeschool, waardoor de particuliere 
studiefondsen zouden worden ontlast. 

Het verzoek van de vereeniging »Bibliotheek en 
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openbare leeszaal te Semarang", van 23 Tanuari jl., tot 
het erlangen van een subsidie, op welk verzoekschrift 
mede de aandacht werd gevestigd, is bij het Depar
tement van Onderwijs in behandeling en zal binnen
kort worden afgedaan, 

Onderdeel b. Een voorstel tot uitbreiding van den 
Oudheidkundigen Dienst in verband met de zorg voor 
het onderhoud van monumenten is bij het Hoofd van 
dien Dienst in voorbereiding. 

Onderafdeeling 228. Naar aanleiding van het bij deze 
onderafdeelin g geopperd denkbeeld om voor het gebruik 
van de diensten van Inlandsehe onderwijzers bij het 
afnemen van de examens voor hulponderwijzer en 
kweekeling een vergoeding toe te kennen, kan worden 
medegedeeld dat zal nag"gaan worden of hun bijstand 
van dien aard is, dat daarvoor redelijkerwijze een be
looning kan worden verlangd. 

Een herz.iening van de regeling van vergoed in gen aan 
examinatoren voor verschillende examens is in bewerking. 

Onderafdeelingen 229. "30 en 231, In verband met 
hetgeen in de rede van den Directeur van Onderwijs 
en Eeredienst, omtrent de scheiding van Kerk en staat 
is gezegd, behoeven de bij deze onderafdeelin gen ge
zamenlijk in het Verslag gemaakte opmerkin gen geen 
afzonderlijke beantwoording meer. 

O"dcrafdcelillg 229. Ingevolge den bij deze onder
afdeeling geuiten wenseh wordt medegedeeld: 

1. dat de organieke sterkte der predikanten bedroeg 
4 1. welk aantal bij de begrooting voor 191 8 op 43 is 
gebracht. en dat thans in actieven dienst zijn 4 1 predi
kanten en I predikant met verlof in Europa vertoeft; 

Il. d3t de organieke sterkte van de bezoldigde Rooms
Katholieke geestelijken bedraagt : 

I van den 

" " 

l sten rang, 
2den 

" 
en 22 

10 n ,,3den " " 
welke plaatsen alle zijn vervuld. 

De wenschen van één der leden , om aan de kweek
school voor lnlandsche godsdienstonderwijzers te Ambon 
ook onderwijs in het Nederlandsch te doen geven . zal 
aan het oordeel van het Protestantsch K.erkbesruur worden 
ond~rworpen. 

Voor het overige wordt met betrekking tot de bij deze 
onderafdeeling gemaakte opmerkingen verwezen naar de 
rede van den Directeur van Onderwij s en Eeredienst. 

Onderafdeeling 230 . Naar aanleiding van den door 
sommige leden bij deze onderafdeeling geuiten wensch 
om te vernemen wat de bedoeling is van de herziening 
der wedder~geling van de Inlandsche leeraren bij de 
Inlandsche Christengemeenten en van de Inlandsche 
hulpleeraren bij de Roomsch-Katholieke gemeenten, 
wordt medegedeeld, dat zoowel door het bestuur o'/er 
de Protestantsche Kerken in Nederlandsch-lndil! als 
door de in 19 10 in gestelde Staatscommissie tot he rvor_ 
ming van de Indische Kerk. de aandacht er op is geves
tigd, dat de bezoldiging van de lnlandsche leeraren bij 
de Inlandsche Christengemeenten ni et meer aan redelijke 
eischen beantwoordt en onvoldoende moet worden geacht, 

Het ligt in het voornemen om bedoelde Inlandsche 
leeraren, die thans een bezoldigin g genieten van f 25 
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's maands met 5 driejaarlijksche verhoogingen van 1 3 
's maands, in verband met de door hen genoten op
leiding eene aanvangsbezoldiging van 140 's maands 
toe te kennen met 5 driejaarlijksche verhoogingen van 
f 7 's maands, zoodat zij na 15 jaren dienst een eind
hezoldiging van 1 75 's maands bereiken . 

Als gevolg van het eenigszins gewijzigd karakter 
hunner betrekking, welke op zich zelf tot hoogere 
uitgaven verplicht, onafhankelijk van de duurte der 
standplaats, zullen de Inlandsche leeraren, die buiten 
het gewest hunner herkomst te Koeta Radja, Tjimahi, Ma
gelang, Willem I, Makasser, Djokjakarta, Malang, Gcm
bong, Meester-Cornelis en Soekaboemi in eene Euro
peesche omgeving werkzaam zijn, buiten de bovenver
melde inkomsten eene toelage van /25 's maands genieten 
benevens een maandelijksche vergoeding voor huishuur 
van 1 50 voor Koeta Radja, Tjimahi en Meester-Cornelis, 
140 voor Makasser en Malang, 150 voor Magelang en 1 25 
voor de overige genuemde plaatsen, en bij eerste 
plaatsing een tegemoetkoming voor uitrustin g van 1 I 00. 

Waar de huipleHaren bij de Roomsch·Katholieke ge· 
meenten eene gelijke bezoldiging genieten als vorenbe
doelde Inlandsche leeraren. brengt de billIjkheid mede 
ook hen in de nieuwe wedderegeling te doen deelen. 

Onderafdeeling 231. Onderdeel d. Naar aanleiding van 
het door een lid gemaakte bezwaar tegeI1 een bijdrage 
van 1 3000 in de kosten van een kerkgebouw voor de 
Prote6tantsche gemeente te Ambaraw3, wordt de aan
dacht er op gevestigd, dat sedert jaren onder zeer 
heperkende voorwaarden (waaraan door Ambarawa 
voldaan is) steun wordt verleend voor den bouw van 
kerken. Hierin kan thans geen wijziging worden gebracht. 
In het afdeelingsverslag is trouwens niet medegedeeld, 
waarom men bepaaldelijk tegen den post bezwaar had. 

Onderdeel I. \Vat betreft de meening dat de in verband 
met den Mohammedaansehen eeredienst opgebrachte 
uitgaven, betleffende tegemoetkomingen voor onderhoud 
van graven van lnlandsche vorsten en eene vergoeding 
van verpondings-belasting. verschuldigd voor eenige 
aan den Mohammedaansehen tempel te Batavia behoo
rende eigendomsperceelen, ten onrechte onder eeredienst 
zijn uitgetrokken-overwogen zal worden of deze post 
wellicht onder een andere begrootingsafdeeling behoort 

te worden gebracht, 

Onderafdeeling 232. Bij deze onderafdeeling worden 
inlichtingen verzocht omtrent de inrichting voor 'op
leiding van lnlandsche leeraren, hoofdenzonen en volks
onderwijzers in een gedeelte van de Te5identie Timor 
en Onderhoorigheden. Ten deze moge worden volstaan 
met een verwijzing naar de :rvlemorie van toelichting 
op de begrootiiJg van 1917, waar op bladz. 69 en 70 
die inrichting volledig is toegelicht. 

Intusschen moet hieraan worden toegevoegd, dat inmid
dels twijfel is gerezen aan de doeltreffendheid van den 
opzet dezer instelling, die nog niet tot stand gekomen is. 
Dit heeft aanleiding gegeven tot een nadere gedachten
wisseling omtrent deze aangelegenheid. De uitslag daar
van zal, naar te verwachten is, bij de behandeling van 
een volgende begrooting kunnen worden medegedeeld . 

OnderafdeeJing 233. De bemoeienis der Regeering 
met de armenzorg voor Inlanders heeft zich tot dusver 

bepaald tot het verleen en van geldelijken steun aan een 
aantal op dit terrein werkzame particuliere vereeuigingen. 

Onderafdeeling 234. Ten aanzien van de bedoeling 
der Regeering met de overdracht van de helft der op
brengst van de loterijbelastillg aan de locale raden moge 
worden verwezen naar o nderafdeeling 209 (armwezen) 
van de Memorie van toelichting op de ontwerpbegrooting 
van 191 8, waaruit o. m. blijkt, dat het de bedoeling is 
genoemde raden mede een evenredig deel af te staan van 
de reeds thans voor de armenverzorging beschikbare 
armengelden, \v. o. het 1°/00 der vendugelden . 

Onderafdeelingen 2H, 245 en 246. Uit enkele bij on· 
rlerafdeeJing 244 gemaakte opmerk ingen k.n worden 
afgeleid. dat men algemeen van oordeel is, dat de taak 
van den dienst der pestbestrijding thans te beperkt is: 
althans wordt o. m. het verlangen geuit om dezen te 
zien omgezet in een hygiën ischen dienst. 

Het verlangen om een zoodanigen dienst te verkrij
gen wordt door de Regeering gedeeld. doch den weg 
om dit doel te bereiken acht Zt.i niet gelegen in de 
uitbreiding van de taa" van den dienst der pestbestrij
ding, doch veeleer in een vereeniging van dien dienst 
met den algemeen hygiënischen dienst, waaraan in nor
male omstandighedeh de zorg voor de volksgezondheid 
in haar geheelen omvang is opgedragen. 

De instelling van den afzonderlijken dienst der pest
bestrijding heeft dan ook niet plaats gehad omdat eene 
verdeeling van de zorgen voor de volksgezondheid in 
beginsel noodzakelijk of wenschelijk werd geacht, doch 
uitsluitend op grond van de praktische overwegingen 
dat zoowel in het belang van een richtig beheer van 
den burgelijken geneeskundigen dienst als van eene 
intensieve leiding der pestbestrijding eene verdeeling 
over twee personen van den arbeid, die toen van den 
Chef van eerstgenoemden dienst werd gevergd, aanbe
veling verdiende. 

Aan deze overweging was destijds. toen de ten aan
zien van de pestbestrijding te volgen gedragslijn nog 
niet was kunnen worden vastgesteld en de noodzake
lijkheid om het onmiddellijk pestgevaar te weren zich 
sterk op den voorgrond had gedrongen, zeker alle waar
de toe te kennen, eene waarde die echter, naar men 
zich niet verheelde, zou moeten verminderen, naarmate 
de geneeskundige dienst en de pest bestrijding-dienst in 
een verder stadium van organisatie zouden zijn geko
men en daarmede de toenmaals tegen de vereeniging 
van beide diensten onder een hoofd bestaande bezwaren 
zouden zij Dopgeheven, waarna de normale toestand 
wederom zou kunnen worden hersteld door her-inlassching 
van de pestbestrijding in den algemeeneo geneeskun

digen dienst. 
Van den aanvan.g af is aan den dienst der pest

bestrijding dan ook een lijdelijk karakter toegekend, 
niet alleen omdat het in de bedoeling heeft gelegen 
om dezen op te beffen nadat het pestgevaar zou zijn 
geweken, doch ook en dat zeker niet in de laatste plaats 
om uiting te geven aan de niet te miskennen wenschelijk
heid om zoodra dit mogelijk zou blijken de pestbestrij
ding weder te brengen tot de taak van den algeme.:men 
gezondheidsdienst. 

Het oogenblik voor deze hereeniging acht de Regee
ring thans aangebroken; de d ienst der pest bestrijding 



kan voldoend~ georganiseerd worden geacht om met ver
mijding van de gevaren welk aan te ver doorgevoerde 
centr.3.1iseering verbonden zijn tot den algemeen en ge
zondheidsdienst te worden teruggebracht. 

Als gevolg hiervan zal. het mogelijk zijn niet alleen 
o m in den geheelen archipel langzamerhand maat
regelen door te voeren in het belang van de woning
verbetering ter voorkoming van het pestgevaar. doch 
ook 7.al het mogelijk zijn om aan die maatregelen 
geleidelijk eene verdere strekking te geven en deze 
dienstbaar te maken aan het bestrijden ook van andere 
besmettelijke ziekten, waaronder de malaria. 

Hierbij komt nog het voordeel dat na meerhedoelde 
samensmelting in de streken, waar de dienst der pestbe
slrijding ~ich in verband met het verdwijnen van deze 
ziekte zal moeten terugtrekken, door het invoeren van 
een z. g bouwtoezicht onder leiding van den algemeenen 
g-czondheidsdienst zal kunnen worden bereikt dat de 
verkregen resultaten niet weer spoedig zullen verloren 
gaan. 

In verband met het zooeven medegedeelde is de meer
b edoelde sa men smelting te beschouwen als de weg om 
woningverbetering en bouwtoezicht, tot dusver slechts 
aangevangen met het oog- op de pestbestrijding alleen, 
binnen afzienbaren tijd ook te doen strekken ter beteu~ 
geling en bestrijding van andere epidemische ziekten 
die met woningtoestanden verband kunnen houden. 

Op deze wijze zal tevens kunnen worden voldaan 
aan het mede [e kennen -gegeven verlangen van een 

I der leden om als preventief middel voor de pest be
strijding in alle residenties - ook dus daar waar deze 
ziekte nog niet gewoed heeft - een bouw-zou mogelijk 

'ook een woningtoezicht in te stellen, 
\Vaar dit binnen he t z. g. pestgebied mogelijk is 

gebleken, is daaraan trouwens reeds een begin van uit
\'oering g-egevcn en zoo is in alle afdeelingen van het 
gewest Pasoeroean - dus ook in die waar de pest niet 
of slechts in een deel heeft gewoed - een z. g, bouw
toezicht doorgevoerd, dat ten doel heeft om te verzekeren, 
dat zoowcl in de streken, waar woningverbetering heeft 
plaats gehad, als buiten dat gebied bij het oprichten 
\'an nieuwe en de vernieuwing of eenigszins belangrijke 
herstelling van bestaande woningen met inachtneming 
\'Jon de door den dienst der pestbestrijding gestelde 
eischen zal worden te werk gegaan, zood at ook in laatst
bedoeld gebied na verloop Valt jaren de woningen, vooral 
uit een oogpunt van voorkoming van pestepiclemiëen t 
aan dezelfde eischen zullen voldoen. 

In eerstbedoeld gebied zal dit bouwtoezicht tevens 
dienen om hetgeen met veel moeite en groote kosten 
is verkregen aan verbetering der woningtoestanden te 
behouden niet alleen, maar tevens tot grondslag te doen 
strekken voor een algemeene verbetering der woning
toestanden uit een hygiênisch oogpunt ook buiten het 
gebied , waar de pesthestrijding die buitengewone maat
regelen heeft geêischt. 

Het ligt nu in de bedoeling om aan dat bouwtoe
zicht, dat ook reeds in enkele deelen van het gewest 
Soerabaja wordt uitgeoefend, geleidelijk eene grootere 
uitgebreidheid te geven. 

Dit bouwtoezicht wordt onder leiding van het Binnen
landsch Bestuur uitgeoefend door met dat doel op
geleide en in dienst gestelde opzichters en mantri'st 
terwijl het toezicht daarop wordt uitgeoefend door de 
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ge neeskundigen van den dienst der pest bestrijding en 
den tijdelijken inspecteur voor de woningverbetering. 
Aan het mede te kennen gegeven ver1angen van een 
der leden om het bouw- en woningtoezicht niet aan de 
ambtenaren van het Binnenlands:he Bestuur op te dragen 
is aJzoo \'oldaao, terwijl de mede geuite wensch om een 
tee hniscben dienst met dat toezicht te belasten eveneens, 
zij het wellicht voorshands dan ook slechts ten deele, in 
verwezenlijking is getreden, De mede\"\'erking Viln bet 
Binnenlandsch Bestuur is evenwel niee te ontberen, het
geen vanzelf in het oog springt wanneer wordt bedacht 
dat voor de uitoefening van dit bouwtoezicht meerdere 
opzichters en man tri's worden vereischt, die op ver van 
elkaar verwijderde plaatsen moeten worden ingede eld. 

Op grond van de overweging, dat één persoon en 
geen commissie verantwoordelijk behoort te zijn voor 
de uitvoering van de pestbestrijdingsmaatregelen en een 
dienst, die uitvoerende functies heeft, éénhoofdig behoort 
te zijn, acht een der leden het geen gelukkig denk
beeld van de Regeering om eene commissie in te stellen 
voor de overneming van het werk der pestbestrijding. 

Het oordeel dat één persoon verantwoordelijk behoort 
te zijn voor de doorvoering van de pestbestrijdingsmaatre
gelen, kan worden onderscbreven. En waar het in de 
bedoeling ligt 0111 de pestbestrijding te hereenigen met 
den burgerlijken geneeskundigen dienst, zal als hoofd 
van de samen te smelten beide diensten optreden de 
Hoofdinspecteu r van laatstgenoemdtm dienst, die bij de 
doorvoering van die maatregelen zal worden bijgestaan 
door eene commissie, die in het pestgebied met de dage· 
Iijksche leiding der pestaangelegenheden wordt belast. 

Ten aanzien van de vo:>rschrifren betref fende de woning
verbetering is het volgende mede te deelen , 

De als grondsla" dienende regelin g is vervat in de 
,Regelen betreffende de verbetering en afbraak van 
pestgevaarl ijke gebouwen, en de met het oog op het 
pestgevaar te stellen eischen nopens de oprichting van 
nieuwe gebouwen of verJ.ndering van bestaande gebOtI. 
wen en het in gebouwen be\varen van rijstvoorraden en 
andere goederen, zool1l ed~ betreffende alle bewo ning en 
gebruik van gebouwen en erven", welke is vastgesteld 
bij de ordonnJntie in Staatsblad 1914 No. 486 en sedert 
gewijzigd en aangevuld bij de ordonnantiön in Staatsblad 
191 6 No. 654 en 1917 No. 423. 

Voorts zijn bij artikel I van het Regeeringsbesluit 
van 31 Augustu. 1914 No. 7 vastgesteld: 

a. Voorschriften ter uitvoering van artikel lader 
even genoemde ordonnantie in Staatsblad 1914 48b en 

b. Toelichting op de onder a bedoelde voorschriften, 
waarbij wenken zijn gegeven, in hoofdzaak betreffende 

de aan de bevolking ten behoeve van de woningverbe
tering te verstrekken voorschotten, zoomed~ omtrent de 
wijze waarop deze kunnen worden verleend en behooren 
te worden teruggevorderd. 

Ten aanzien van de wijze, waarop de woningen 
behoor en te worden verbeterd zijn bij verschillende 
besluiten van het Hoofd van lien dienst der Pestbe· 
strijding vastgesteld de beginselen en e ischen, met 
het oog op het pestgevaar - onverminderd de ter 
plaatse geldende wettelijke voorschriften op het bou
wen en op de orde, netheid en zindelijkheid - door 
het bij genoemden dienst werkzame personeel te stel
len bij de oprichting van nieuwe gebouwen, bij de ui[
breiding of verandering van bestaande gebouwen en 
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bij het bewollen en gebruiken van gebouwen en erven, 
ingevolge het tweede lid van artikel 1 der reeds aange
haalde ordonnantie van 6 Juli 191 ~ (Staatsblad 1914 No. 
486) zooals deze sedert is gewijzigd en aangevuld. 

Deze voorschriften zijn bindend voor het evenaange
duide personeel, hetgeen uiteraard niet wegneemt dat 

. daarvan, in hoofdzaak door het niet juist begrijpen van 
die voorschriften, een enkele maal tijdelijk is afgeweken, 
zoodat het inderd~ad wel eens is voorgekomen dat de 
eene man\ri of opzichter afkeurde, wat de andere had 
goedgevonden en toegestaan. 

Deze afwijkingen kunnen echter niet lang onopgemerkt 
blijven, omdat op de handelingen van die opzichters en 
mantri's een nauwlettend toezicht wordt uitgeoefend door 
de controleurs in commissie voor de pestbestrijding in 
de verschillende gewesten, zoomede door de gewestelijke 
leiders van den dienst der pestbestrijding. 

In dit verband kan nog worden opgemerkt dat de 
kosten van herverbeteringeo, welke een enkele maal als 
gevolg van onjuiste aanwijzingen noodig bleken nimmer 
zijn gekomen ten laste van de bevolking, 

Wat betreft de bezwaren, waarop door enkele leden 
is gewezen, verbonden aan de doorvoering van het 
verbod van dubbele wanden, hetwelk groot bezwaar 
(o.a. gevaar voor kouvatten) zou geven, kan worden 
opgemerkt dat dit verbod reeds geruimen tijd is op
geheven; in de even bedoelde beginselen en eischen 
is ter zake van de omwanding oom, het volgende voor· 
schrift opgenomen "Dubbele bewandingen" gandeng, 
rankap) "zijn verhoden voor buitenwanden, waaraan 
"een galerij aansluit en voor alle binnenwanden, ten~ 

.zY' zoodanig geconstrueerd, dat Zti practisch ku"nen 
"worden bescllouwd als uz! slechls éétZ wand te bestaa,," 
waarmede wordt bedoeld dat beide wanden onmiddellijk 
aan elkaar moeten aansluiten, zood at het nestelen van 
ratten daar tusschen niet mogelijk is. 

Wordt eene dergelijke wijze van om wanden niet 
gewenscht, dan kunnen de èvenomschreven bezwaren 
volgens het meerbedoeld voorschrift worden ondervan
gen door bij vrije buitenwanden aan de buitenzijde 
een tw oede wand te hangen (gedek gandoel), mits zoo· 
danig dat hij gemakkelijk kan worden opgeslagen, ter
wijl de stukken, waaruit die tweede wand bestaat niet 
breeder dan 2 meter mogen zijn. 

Overigens zijn bij de herhaaldelijk bedoelde begin· 
selen en eischen geen voorschriften gegeven omtren t 
het materiaal, waaruit de omwanding moet bestaan, 

De opmerking dat men in Djokja geen kepang (ge
vlochten bamboe) mag gebruiken bij den woningbouw, 
in Solo daarentegen wel, kan in verband met het 
vorenstaande dus slechts betrekking hebben op het 
optreden van ondergeschikte ambtenaren in een enkel 
geval. Dat en hoe daartegen wordt gewaakt is hier
boven reeds uiteengezet. 

Met zekerheid kan dan ook gezegd worden dat ook 
te Djokja voor de woningverbetering kepang mag wor
den gebruikt. 

Naar de vervulling van den met nadruk door enkele 
leden kenbaar gemaakten wensch om bij de woning
verbetering taktvol ten aanzien v.a.n de bevolking te 
handelen, wordt met ernst gestrèefd. Ter verkrijging 
van waarborgen voor de bereiking van dat doel wordt 
de woningverbetering uitgevoerd onder leiding van 
met zorg uitgekozen controleurs, aan wie voorlichting 

wordt verstrekt door een aan den dienst der pest be- . 
strijding met den titel van tijdelijk inspecteur voor de 
woningverbetering verbonden assistent-resident, die zijne 
ervaring ten deze heeft verkregen bij de doorvoering 
van de woningverbetering in .het gewest Pasoeroean. 

Verzet Van de zijde der bevolking tegen de dcor
voering van de woningverbetering dat niet door over .. 
reding gemakkelijk was weg te nemen is uan ook 
slechts een enkele maal ontmoet en dan bleek dat dit 
verzet mede veroorzaakt was door onbekenheid met 
de woningverbetering zelve en hare beteekenis_ 

Zooals reeds is opgemerkt, is en wordt er steeds 
met ernst naar gestreefd om te voldoen aan het ook 
door de leden in het alge:neon te kennen gogeven 
verlangen om groote humaniteit te betrachten bij de 
woningverbetering. Het zou met dit streven in strijd 
zijn indien, zooats een der leden meent te weten, de 
menschen vaak uit hun huis zouden worden gejaagd, 
als zij de kosten voor verbetering niet kunnen betalene 

Evenwel is het, vooral in de groote steden, meer
malen voorgekomen dat pest~evaarlijke woningen zijn 
afgebroken en dat overwegingen van verschillend en 
aard - b. v. het brengen van orde en regelmaat in de 
bebouwing van de kampongs - er zich tegen ver
zetten om op dezelfde plaatsen nieuwe huizen op te 
richten. In zulke gevallen zij n inderdaad de bewo
ners uit hunne huizen moeten worden verdreven, 
docn eene dergelijke wijze van handelen, welke vooral 
in Semarang soms wordt. geboden, wordt daar niet 
toegepast, voordat, in afwachting van het gereed
komen van nieuwe woningen, op andere wijze in de 
huisvesting der betrokkenen is voorzien. Zoo zijn met 
dit doel door de zorg van den dienst der pestbestrij
ding ongeveer 120 woningen opgerichr, welke onder 
den naam van "evacuatiewoningen" bestemd zijn om 
aan de hierbedoelde uit hunne huizen verdreven be
woners een tijdelijk onderdak te verschaffen, terwijl 
door de Regeering fondsen zijn toegestaan om zoo 
noodig nog een 600 tal dergelijke woningen te bouwen. 

Deze huizen. welke aan redelijke eischen voldoen en 
gaarne worden betrokken, worden gedurende de eerste 
maand kosteloos afgestaan. terwij 1 daarna eene geringe 
huur is verschuldigd, gemiddeld f 2.- per maand. 

Als in strijd met een zoo gewenscht takt vol optreden 
tegenover de bevolking, is nog de klacht te berde 
gebracht over het hardhandig optreden van de Euro
peesche opzichters, zoo wel bij de woningverbetering 
als bij de woninginspectie. 

Niet te ontkennen is dat gevallp.n bekend zijn van 
eene dergelijk ongewenscht, nimmer geheel te voor
komen optreden, doch hieraan kan al dadelijk worden 
toegevnegd dat daaraan steeds zoo spoedig mogelijk 
een eind is gemaakt, waar noodig door ontslag van 
de betrokken opzichters. 

Het personeel is er dan ook van doordrongen dat een 
hardhandig of uit andere opzichten ongewenscht optreden 
Dimmer door de vingers \Vordt gezien en steeds aanleiding 
tot ontslag moet geven, terwijl door de bevolking inge
brachten klachten immer met zorg worden nagegaan. 

Omtrent de wenschelijkheid om van de bevolking 
geheele terugvordering te eischen van de voor de ver· 
betering der woningen uitgegeven bedragen, moge de 
aandacht op het volgende worden gevestigd. 



Bij het in het leven roepen van de voorschrifcen 
betreffende de woningverbetering heeft als richtsnoer 
gegolden het in Europa algemeen gehuldigd beginsel 
dat niemand door zijn e bezittingen gevaar mag veroor
zaken voor het algemeen. 

Dit beginsel, dat niet all een toepassing vindt ten 
aanzien van het streven naar beperking van de verbrei
ding van besmettelij ke ziekten, doch ook in andere 
opzichten doorvoering moet vinden - b v . bij het bewa 
ren van licht ontvlambare stofftm, het oprichten van 
fabrieken e. d. - kan er niet toe le iden dat de ge· 
meenschap de kosten draagt van het wegnemen van de 
oorzaken, welke zooals onderwerpelijk, gevaar opleveren 
voor het verbreiden en in leven bouden van de pestziekte. 

Het is da~rom en omdat ni et kan worden gevergd 
dat de Staat de voor de huisvesting van de bevolking 
vereischte kosten draagt, dat bezwaarlijk kan worden 
gedeeld de meen ing dat de terugstorting van de gelden, 
door de Inlanders voor woningverbetering ontvangen, 
niet gewenscht kan worden geacht. 

r ntegendeel moet de juistheid worden erkend van 
het oordeel van een der andere leden dat het op opvoed
kundi ge gronden beter is te achten dat de Inlandsche 
bevolking terugbetaalt hetgeen te haren behoeve is uitge
geven, ook omdat een Inla nder veel meer prijs stelt op 
een woning waaraan door hem betaald is , dan op een 
waarbij alles koste loos is verstrekt. 

Het vorenstaande neemt evenwel niet weg dat bet, 
zooals hiervoor mede reeds is medegedeeld , in de be
doelin g ligt om rekening te houden met het fe it, dat 
althans tegenwoordig het bedrag, dat teruggestort moet 
worden te hoog is en dus het aar.tal jaren voor de 
terugstorting te gerin g . 

De hierbedoelde handelwijze sluit echter geenszins 
in zich eene onderschrijving van de door een der lede n 
gemaakte opmerking, dat de Inlander veelal te arm is 
om iets terug te betalen van het bed rag, dat voor de 
verbetering van zijne woning door het Gouvernement 
is betaald. Deze meening wordt ook door de feiten 
niet bevestigd. 

De door eenige leden gestelde vraag of wel coase
quent wordt doorgevoerd dat behoeftige Inlanders de 
kosten van de woningverbetering niet behoeven te dragen , 
kan in bevestigenden zin worden beantwoord. 

In dit verband moge worden verwezen naar het eerste 
lid van artikel 10 van de ordonnantie in Staatsblad 
1914 No. 486, luidende: volgens door den Gouverneur
"Generaal te stellen re gelen kunnen aan hen, die als 
"eigenaar of kràchte ns anderen titel bij den toestand 
"van een gebouw rechtstreeks belang hebben ter be
.strijding der kosten van verbeteringen, als bedoeld in 
"artikel 2 voorschotten worden toegekend, zullende aan 
"minvermogenden die kosten worden vergoed", en voorts 
naar de door de Regeering ten deze gegeven nadere 
wenken, luidende: 

"Als minvermogend worden beschouwd zij die, ter 
"beoordeeling van het Hoofd van plaatselijk bestuur 
"ook bij ernstig willen niet in staat zijn in landbouw, 
• handel of nijverheid een voldoend bestaan te vinden" 
Ben voorts "In dit artikel is als beginsel aangenomen 
,dat zij, die bij ernstig willen een voldoend bestaan . 
"kunnen vinden, ook in staat zijn het hun ve~leende 

,. voorschot terug te betalen. 
"De letterl1jke beteekenis van het woord minvermo-
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}) gend zou er allicht toe leiden, daaronder te rangschik
»ken alle personen die weinig of niets bezitten, doch 
"net behoeft geen betoog, dat bij deze ruimere opvat
)) ting van het minvermogend zijn, een aanzienlijk deel 
))der lnlandsche bevolking onder deze categorie ZOl! 

)) vallen , en alsdan de kosten voor het Gouvernement 
verbonden aan de woningverbetering , al te hoog zouden 
"word en". 

Bovendien is bij het RegeeringsrondscCrijven van 7 Mei 
19 1 ~ No. 1215/1 aan de Roofden van gewestelijk bestuur 
met het oog op de tegenwoordige bijzondere tijdsom
standigheden en de duurte van de eerste levensbehoeften 
het vertrouwen uitgesproken, dat door die Bestuurs
hoofden alle aandacht zal worden geschonken aan 
de draagkracht der bevolking en er op gewezen, dat 
de op dit onderwerp betrek king hebbende voorschrif
ten in voorkomende gevallen vrijheid laten tot eene 
milde toepassing ten aanzien van min vermogenden, 
van welke vrijheid on der de tegenwoordige omstandig
heden waarschijnlijk een ruimer gebruik zal moeten 
worden gemaakt dan gewoonlijk. 

Een en ander in aanmerking genomen, bestaan er 
voldoende waarborgen voor de inachtneming van het 
geuit verlangen, dat van behoefti ge Inlanders de terug
betaling van de onderwerpelijke kosten niet wordt 
gevorderd, zoomede voor de verwezenlijking, voor 
zoover mog~lijk. van den wenscb, dat de woningver
betering voor on gegoede Inlanders kosteloos zal wor
den uoorgevoerd. 

Wijders is bezwaar gemaakt tegen den dikwijls ge
stelden eisch van in onderpandgev ing of oogstverband 
tot waarborg van de voorschotten. 

Het stellen van persoonl ijke of zakelijke zekerheid 
voor de richtige terugbetaling der voorschotten, wordt 
in het algemeen gevorderd met betrekkin g tot de groo
tere woonhuizen, welker verbetering vrij aanzienlijke 
kosten met zich brengt . 

Als grens voor het hierbedoeld bedrag is in het alge
meen aangenomen /25; bij het verIeenen van voorschotten 
boven deze som wordt eene overeenkomst opgemaakt 
waarbij of de verbeterde woning in onderpand wordt 
gegeven, of persoonlijke zekerheid wordt gesteld . 

Oogstverband wordt nimmer gevestigd als waarborg 
voor de terugbetaling van de hierbedoelde voorschot
ten. Het verband dat hier is gelegd tusschen deze terug
betl.li ngen en de wO,ningverbetering is echter wellicht 
op de volgende wij ze te verklaren . Het kom t enkele 
mal en voor dat de betrokkenen hun schuld voor de 
woningverbeterin g spoedig wenschen af te doen en 
daartoe geld opnemen van de afdeelingsbanken, in 
welk geval het · niet is uitg esloten dat als zekerheids~ 
stelling van deze vrijwillig aangegane verpli chting 
oogstverband wordt gevestigd; eene dergelijke handel
wijze wordt echter nimmer gevorderd. 

Als bewaar tegen de woningverbetering wordt nog 
aangevoerd dat de verbeterde huizen slechts een ge
taxeerden levensduur van 5 tot 1 0 j~ar hebben . 

Naar aanleiding hiervan schijnt het niet overbodig 
om nader de aandacht te vestigen op het doel van de 
woningverbetering, hetwelk beoogt het contact tusschen 
mensch en rat tot een minimum te beperken en dat 
wordt benaderd door de c<;>nstructie van alle woningen 
en andere gebouwen zoodanig in te richten dat ratten 
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daarin (naar de ervaring en het oordeel van den pest
bestrijdingsdienst) niet of althans niet onopgemerkt 
kun nen nestelen . 

Hiertoe is het niet immer noodig om de woningen 
gebeel te vernieuwen, meermalen kan volstaan worden 
met het aanbrengen van wijzigingen van betrekkelijk 
ondergeschikten aard , vooral wan[]eer de woningen van 
hout of steen vervaardigd en met pannen zijn gedekt. 

Is dit laatste niet het geval dan worden als regel 
wijzigingen van meer ingrijpenden aard gevorderd, do.ch 
het streven zit altijd voor om de verbeteringen tot stand 
te brengen met gebruik zooveel mogelijk van de oude 
materialen. 

De invloed van de verbeteringen op den levensduur 
van de woningen kan al zoo betrekkelijk geri ng zijn. Wan
neer geheel nieuwe woningen worden opgericht, wordt 
gebruik gemaakt van materialen van betere of dezelfde 
hoedanigheid als door de bevolking worden gebrui kt, 
waarbij echter steeds getracht wordt om de kosten tot 
een minimum te beperken en niet hooger op te voe
ren dan het vorenomschreven doel vereischt. Meerdere 
uitga ven te besteden met het doel om de wOllingen 

een langeren levensduur te verzekeren verdient in het 
algemeen zeken aanbeveling. doch waar de bedoeling 
van de verbeterin g zich niet verder uitstrekt en zich 
ook niet verder uit kan strekken dan het pestongevaar
lijk maken der woningen schijnt het uitgeven van deze 
meerdere gelden althans voor het' gewenschte doel 
bezwaarlijk te wettigen . . 

In het vorenstaande vindt tevens beantwoording de 
mede gestelde vraag of geen meer duurzame verbete
ring ka~ worden aangebracht. 

Inderdaad is niet onopgemerkt gebleven het door 
een der leden onder de aandacht gebrachte feit dat 
de pest zich \Vestwaarts en niet Oostwaarts uitbreidt. 
Een wetenschappelijk onderzoek is hiernaar bij ge
brek aan personeel nog niet kunnen worden ingesteld. 

De vraag is gesteld of de pestbestrijding met cy
aankali wel gemotiveerd is met het oog op het gevaar 
dat zulk soort bestrijding klaarblijkelijk oplevert. 

Zooa!s is medegedeeld in het afdeelingsverslag 
li gt het in de bedoeling om de cyaankali uitsluitend 
te bezigen voor het ontsmetten van met spoor- en 
tramwagens te vervoeren zoogenaamde rattenlokkende 
goederen en het wordt zeer goed mogelijk geacht om 
door het toepassen van voorzorgsmaatregelen (0. a. ook 
het gebruik van gasmaskers door het personeel) het 
gevaar dat aan he t gebruik van H . C. N . kan zijn ver
bonden, geheel af te wenden. 

De vraag wat is gedaan naar aanleiding van de in 
het Malangsche voorgebrachte klachten over fraude bij 
de woningverbetering is zooa1s deze hier is gesteld, 
bezwaarlijk te beantwoorden, omdat niet nader is aan
gegeven welke gevallen van fraude aanleiding tot die 
vraag hebben gegeven. 

Beha!ve een pa,ar misstappen van ondergeschikte 
beambten (schrijvers), tegen wie naar aanleiding daar-

van maatregelen zijn genomen, hebben zich voor zoo
ver bekend, geen onregelmatigheden voorgedaan. 

Middelen in Indië. 

60 a, b Ot d De door een lid aanbevolen gewij
zigde regeling de r schoolgelden voor de hooge re bur
gerscholen en de technische scholen zal in overweging 
worden genomen. 

60 i Het verhoogd schoolgeldtarief voor die leer
lin gen van 2de klasse·scholen, welke in de nabijheid 
bet onderwijs aan de volks-scholen zouden kunnen vol · 
gen of gedurende de eerste leerjaren hadden kunnen 
volgen, kan voorshands niet worden gemist als middel 
tot tegengang van onbillijkheden, welke zouden ont
staan, wanneer \'an kinderen die in gelijke omstan
digheden verk eeren eenigen de volksscholen zouden volgen 
en anderen tegen een laag schoolgeld tot de 2de klasse 
school worden toegelaten. 

60 I. Verhooging van de gelddijke ondersteuning 
toegekend aan de bijzondere ambachtsschool te Sema
rang is in overwegin g. 

Er zijn geen gegevens voorhanden ler beantwoording 
van de vraag of het waar is, dat op die school In
landers alt ijd het hoogste tarief moeten betalen. 

66. De instelling van een gouvern ements-loterij is 
een aangelegenheid welke buiten de bemoeienis staat 
van het Departement van Onderwijs, waaraan de loterij
aangelegenheden thans zijn opgedragen als gevolg van 
het verband, dat bij de tegen woordige regeling bestaat 
tusschen dit onderwerp en de bemoeienis met liefdadige 
vereeOlglllgen. De opmerking omtrent de toepassing 
der tegenwoordige regeling, betreffende de loterijver
eenigingen, laat zich in den algemeen en vorm, waar
in zij gesteld is, bezwaarlijk bespreken. 

Voor afschaffing van alle lcterij en, waarin thans voor 
tal van li efdadi ge en nuttige vereenigingen een bron 
van inkomsten is . gelegen, ziet de Regeering geen 
aanleiding. 

69. De post is voor memorie geraamd, omdat het 
geheel onzeker is of terugbetalingen in 1919 zullen 
plaats hebben en, zoo ja, tot welk bedrag. De kwar
taal verslagen hebben uiteraard betrekking op reeds ver
sche~en tijdvakken. 

Voor een ramin g van hetgeen in 1919 zal worden 
o!1tvangen leveren zij echter geen gegevens. 

Eerste Nota van wijzigingen. 

Uitgaven in Indi ë. 

Onderafdeeling 190. Ook op de onderwijzers, d ie 
inmidd els dcu dienst hebben verlaten, zal deze rege
ling kunnen worden toegepast. 

De reden waarom deze post eerst bij nota van wij
ziging is opgebracht, is in den aél.ohef van de toe
licbting op dien post vermeld. 
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NOTA VAN ANTWOORD 

(Ingezonden bij brie! van 24 Juni 19 18.) 

H oofdstu k II der middelen. 

100 Als een gevolg van de op 1 Januari 1917 in 
werking getreden herziening der wedderegeling 
van de ambtenaren bij het Binnen landsch Bestuur, 
worden van dat jaar af ten bate van den bedoelden 
post gebracht cle inhoudingen op de hezoldigingen 
dier ambtenaren wegens het gebruik van eene 
ambtswoning, Gebleken is dat het totaal -bedrag 
dier inhuudingen voor de jaren 19 17 en 19 18 te 
hoog is geraamd. 

109 Zooals reeds is opgemerk t bij de behandeling 
van de naar aanleiding van onderafdecling 306 
gemaakte opmerk ing, is het plan tot invoering 
van eene algemeene waterb<::lasting in overweging. 



• 
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Begrooting van Nederlandsch-Indiê voor het 
dienstjaar 19 19. 

NOTA VAN ANTWOORD. 

AfdeeJing VII en V 111. Eerste Nota van Wijzigingen. 

GEDRUKT STUK :No. 56. 
t 

NOTA VAN ANTWOORD 

Ingezonden bij brief van 24 Juni 181 8. 

Afdeelingen VII en VIII. 

Onderafdeelingen 298 A en 343 A 
(vgl. ook de verbetering opgenomen in gedrukt 

stuk No. 34 A). 

De voorgestelde eenvormi ge wedderegeling voor de 
ingenieurs en hoofdingenieurs met Delftsch of daar
aan gelijkwaardig diploma brengt een oelangrijke ver
betering met zich. 
Waar d e Rcg-eering zich in Maart 19 18 gedwongen 
heeft gezien den overgan g van Waterstaatspersoneel 
in dienst van locale ~aden tijdelijk tegen te gaan, acht 
zij het billijk dat aan de weddeverbetering voor de 
ingenieurs van den Waterstaat terugwerkende kracht 
wordt verleend tot I April 191 8. Ten einde het grondbe
ginsel der eenvormigheid niet in de waagschaal te stellen, 
zal dan ook dezelfde bepaling moeten gelden voor het 
ingenieurs-personeel der andere diensten en bedrijven . 

De meening, dat de aanvangswcdde van een hoofd
inge nieur, welke gesteld is op f 1000.- na een werke
lijken diensttijd van 16 jaren als ingeni eur te laag 
zou zijn en op minstens f 1100. '- ware te brengen, 
kan door de R egeering niet g~deeld worden, o. a , om
dat, wat bezoldiging betreft, de scheidingslijn tusschen 
ambtenaren en hoofdambtenaren in het algemeen op 
f 1000.- gesteld is. 

De Regee ring kan niet toegeven. dat de voorgestelde 
hoogste wedde van een hoofingenieur, welke f 1350.

zal bedragen, tot f 1400.- opgevoerd zou moeten worden. 
Bij vergelijking van de voorgestelde e indbezoldiging 

der hoofdingenieurs met die van d e hoogste ambte
naren bij het Binnenlandsch Bestuur, mag in de eerste 
plaats niet over het hoofd worden gezien, dat per
centsgewijze het aantal ingenieurs, d at den boofdinge. 
nieursrang bereikt, beduidend grooter zal zijn da n dat 
der ambtenaren bij het Binnenlandsch Bestuur, h~t\Velk 
tot resident benoemd wordt, tm voons dar volgens de 
voorgestelde wedderegelingen het in den rang van 
ingenieur en hoofdin genieur gedurende den geheelen 

diensttijd genoten totale bedrag aan bezoldiging- niet 
onbeteekenend hooger zal zijn dan dat, hetwelk de 
ambtenaren bij het Binnenlandsch Bestuur, die den 
residentsrang bereike'fJ, genieten. 

Waarom de keuze, waarvoor de in dienst zijnde 
ingenieurs zijn te stellell, geen onherroepelijke mag 
zijn wordt niet ingezien. Integendeel de Regeering 
meent dat er geen enkele reden bestaat, om die inge ni eurs 
gelegen heid te geven om , nu eenvormigheid wordt na
gestreefd, van de oude en de nieu"e regeling de 
beste deelen samen te voegen tot een gebeel dat 
belangrijk boven het normale ui tgaat. 

Ter geruststelling van degenen. die de vrees koes
teren dat uit deze regeling onbill ijkheden voor enkele 
betrokke ne n zullen voortvloeien, kan worden medege. 
deeld dat het de bedoeling is in de organisatie-regeling 
de gebruikelijke bepaling op te nemen dat in gevallen, 
waari n door de overgangsbepali ngen niet wordt voor
zien of hare toepassing tot onbill ijkheid aanleiding 
zou geven, door den Gouverneur-Generaal de Doodig 
geachte regeling wordt getroffen . 

Wat de terloops g6fl1aakte opmerking aangaar, dat 
de opleiding LIer gegradueerde ambtenaren bij de 
Staatsspoorwegen vaak niet dezelfde is a ls die der 
ingenieu~s, tenvijl hun bezoldigingsregeling uniform 
aan de eerstgemelde groep van landsdienaren is, moet 
er op worden gewezen, dat met den duur der genoten 
opleid ing voor enkele categorie!!n wordt rekening ge
h ouden bij de vaststelling van de bezoldiging. ,",'at 
de resteerende geringe verschillen aangaat valt aan te 
teekenen dat de opleiding niet de eenige factor is, 
di e de aanspraak op eene bepaalde wedde-regeling 
beheerscht. alsmede, dat niet all e schakeeringen in 
opleiding in de wedderegelingen tot uitdrukking kun
nen worden gebracht. Overigens worden de g ronden, 
die voor de gelijkstellin g pleiten en die in de me
morie vall toelichting beknopt zijn aangeduid door de 
gemaakte opmerkin g n. h . v , ni ~t aangetast. 

Evenmin behooren die gronden n. h. v. te wijken 
voor de afzonderlijk bij onderafdeel ing 343 A uitge
sproken vrees , dat de doorvoering der regeling voor 
hen, die geen ingenieur zijn, ontevredenheid zal wek
ken bij ambtenaren van andere Departementen, te 
minder omdat de praktijk leert, dat de volgens andere 
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grongdslagen geregelde opklimming der laatsbedoelde 
ambtenaren vaak tot snellere verhooging van trakte
ment leidt dan bij de Staatsspoorwegen het geval is. 

Voor wat betreft de VIlde begrootingsafdeeling 
(Departement B. O. W.) zouden de uitgetrokken gelden 
niet verboogd behoeven te worden ten einde de aan
vangswedde voor de boofdingenieurs te kunnen stellen 
op f 11 00 met twee verhoogingen van J 150 - Voor 
zooveel aangaat de VlIjde afdeeling (Departement G.B.) 
zou een verhooging metf41.700 'sjaarsvereischt worden. 

Ten einde aan den onderwerpelijken maatregel 
terugwerkende kracht te kunnen geven tot 1 Januari 
1918 zou onderafdeeling 291 A verhoogd moeten worden 
met f 11 6.000 en onderafdeeling 343A met f 150.000.-

Van een voornemen bij het Opperbestuur om de voor 
de ambtenaren bij het Binnenlandsch Bestuur gelden
de regeling, dat hun verloftijd als diensttijd voor de 
berekening van de hun toekomende regelmatige be
zoldiging wordt medegerekend, voor alle diensttakken 
te doen doorwerken, heeft de Regeering nog geen be
richt ontvangen. 

De Regeering deelt de meening van die leden, welke 
van oordeel zijn dat ook de invoering van de voor
gestelde wedderegeling niet kan wachten op een alge
meene herziening van de bezoldiging der landsdienaren. 

De meening van somminge leden, dat de herziening 
der bezoldigingsregelingen voor de ingenieurs zich voor· 
loopig zou kunnen beperken tot eene herziening van 
de aanvangswedde wordt door de Regeering niet gedeeld. 

Ten slotte dient nog een kleine verbetering te worden 

aangegeven van de memorie van toelichting. Het ligt 
n.l. in de bedoeling dat de tijd, die door de mijn
ingenieurs niet uit vrijen wil maar in opdracht buiten 
Ind,/! in dienst wordt doorgebracht - eenjarige studie
reis - niet als gewolle vrijwillige voorpraktijk - dat 
zou zijn ten deele - maar ten volle. als Indische dienst 
wordt in rekening gebracht. 

AFDEELING VIL 
Onderafdeelirig 304. 

Zood ra tot de uitvoering der hierbedoelde werken 
wordt overgegaan zal rekening worden gehouden met 
de opmerking over de wenschelijheid van uitvoering in 
aanneming. 

Onderafdeeling 31 I. 

De post voor de uitbreiding der haven van Tjila· 
tjap omvat niet den bouw van de door de K. P . M. I 

aangevraagde kadelengte, aangezien deze aanvraag 
betrekking heeft op een kademuur, die ligplaats zal 
aanbieden voor schepen met een diepgang van 10.25 M., 
terwijl de te Tjilatjap te verwachten schepen van de 
K. P. M. een grootsten diepgang van slechts 5.40 M. 
zullen hebben. 

Bovendien zal, nadat aan het steenkolenbedrijf een 
afzonderlijke aanlegplaats met daarachtergelegen ter
rein verschaft is, de bestaande steiger waarschijnlijk 
dermate ontlast worden, dat een gedeelte daarvan in 
huur kan worden uitgegeven. 
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Begrooting van Nederlandseh-Indië voor het 
dienstjaar 1919. 

MOTIE. 

GEDRUKT STUK No. 57. 

• 

• 

Motie voorgesteld door do heeren Van Hinloopen 
Labherton, Djajadiningrat, Kamil , Schumann, Teeuwen, 
Radjiman, Oetoyo, Prengwadono, Tjokroaminoto en At
modirono. 

De Volksraad: overwegende dat alle 0 pen har e in
richtingen van onderwijs in beginsel open moeten staan 
voor alle ingezetenen van Nederlandseh-Indie zonder 
onderscheid van landaard; 

dat de ouders van eenigerlei landaard, welke hunne 
kinderen uitsluitend met leerlingen van hun eigen land
aard te zamen onderwijs willen doen genieten, dienen 
over te gaan tot de stichting van particuliere scholen, 
zoo noodig met Gouvernementssteun ; 

dat bij de toelating tot de z. g, Europeesche lagere 
scholen tot bepreking van den toeloop bepaalde ver
eichten van toelating zullen moeten worden gesteld, b. v, 
omtrent k ennis van de Nederlandsche taal, milieu waar
uit de leerlingen afkomstig zijn, verder onderwijs waar_ 
voor de leerlingen bestemd zullen worden (Hoogere 
Burgerschool, Kweekschool voor de Europeesche acten 

enz); 
besluit aan de Regeering in overweging te geven de 

ei,cben van toelating tot alle scbolen en in het bijzonder 
de Rechtsschool, de Bestuursschool en de Europeesche 
lagere school te herzien in dien geest, dat daaruit het 
ras-criterium als zoodanig geheel vervalIe en andere ken
merk en daaryoor in de plaats treden, terwijl over de 
toelating tot elke Europeesche lagere school in het bij
zonder worde be!1ist door eene, gemengde commissie in 

te stellen op iedere plaats, waar zulke inrichtingen van 
onder wijs gevestigd zijn. 



• 
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dienstjaar 19 19. 

Derde Nota van Wij zigingen (I). 

(Ingezonden bij brief van 25 Juni 1918). 

GEDRUKT STUK No. 58. 

Uitgaven In Indië. 

Afdeeling IX. 

In artikel I van het ontwerp van hesluit tot voor
loopige vaststelling van het Ude hoofdstuk van uitgaven 
(gedrukt stuk N o. 3) wordt de volgende wijziging aan
gebracht : 

Ollderafdeeling 409 . V erbetering van den stand en 
de vooruitzichten van verschillende klassen van militairen 
beneden den rang van officier, wordt verhoogd met 
f 303 000 en mitsdien gebracht op f 2 151 000. 

Het gezamenlijk bedrag der IXde afdeeling wordt 
( 525045 11 en het eindcijfer van het Ude hoofdstuk 
van uitgaven f 399 764 128. 

Toelichting. 

Op bladzijde 132/ 133 van de memorie van toelichting 
van het voorloopig begrootingsontwerp is een opsomming 
gegeven van de maatregelen, welke dringend noodzakelijk 
zijn te achten om verbetering te brengen in de dienstvoor
waarden dt.r militairen van alle landaarden, rangen en 
standen, beneden den rang van Onderluitenant. 

Daarbij is niet voorgesteld om wij ziging te brengen in 
de aanvangssoldij van de Inlandsche soldaten eo korpo
raals, in hoofdzaak uit overweging, dat verhooging van 
deze aanvangssoldij niet of a lthans slechts in zeer geringe 
JlIate aan de werving ten goede zal komen. 

Bij nader inzien wordt het echter minder juist geacht 
om, waar verhooging van de aanvangssoldij op zichzelf 
billijk wordt geoordeeld - het tegenwoordig bedrag is 
70 of 80 jaren geleden vastgesteld -, deze positieverbete
ring aan de lnlandsche militairen te onthouden. 

In aansluit ing met de hoogerbedoelde maatregelen 
wordt derhalve alsnog voorgesteld om het bedrag d~r aan
nngssoldij van de lnlandsche soldaten met j 0.05 per dag 
te verhoogen, 

Verder wordt noodig geacht om, zooals reeds is voor
gesteld voor de Ambonneesche korporaals, ook de soldij 
der Inlandsche korporaals ,,; vcrhoogen. 

Beide groepen van mili tairen toch verrichten geheel de
zelfde diensten, terwijl de aan de Ambonneesche korpo~ 
raals gestelde eischen van vakkennis slechts weinig hoo
ger zijn dan die, welke aan de [nlandsche ranggenooten 
worden geteld. 

<I) Voor de E erste Nota van Wij zigingen zie gedrukt stuk No. 31. 
Voor de 1 wccde Nota van Wij zi/.tiugcn zie gedrukt stuk No 33 
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• 

Voor de verhooging van de gewone soldij van alle soldij
genietende lnlandsche korporaals en soldaten met een 
bedrag van f 0.05 per dag is in totaal noodig f 303 000, 
met welk bedrag de onderwerpelijke onderafdeeling dient 

te worden verhoogd. 

Voorts wordt hierbij aangeteekend, dat machtiging is 
verleend om de onder No. 15 van de hoogerbedoelde maat· 
r.egelen tot verbetering van de positie der militairen be
neden den rang van officier genoemde wijziging in de 
regeling van de betaling der voeding, met ingang van 
1 Juli a.s. op tijdelijken voet in te voeren, omdat het 
wegens de buitengewone prijsstijgingen in alle garnizoe
nen hoe langer hoe bezwaarlijker werd, zelfs met het 
hoogste bedrag, hetwelk van de soldij der militairen beo 
neden den rang van onderofficier voor de menage kan 
worden ingehouden, in eene voldoel)de zij het eenvoudige 
voeding te voorzien. 

Met de kosten van dezen onvermijdelijken maatregel, 
voor een half jaar te' stellen op rond f 72000, zal de 
post voor voeding enz. van het Leger in 19 18 worden over· 
schreden, tenzij nog bij aanvullingsbegrooting voor het 
loopende jaar op de zooeven bedoelde maatregelen gere
kend kan worden, waartoe de Regeering bereid is tele
gra fisch aan den Minister van Koloni ên het voorstel te 

doen . 
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Begrooting van Nederlandsch-Indiê voor het 
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M OT lES. 

GEDR UKT STUK No. 59. 

1. Motie, voorgesteld door de heeren Stokvis, Schu
mann, Sastrowidjono, Koning en Teeuwen. 

Ingezonden 25 Juni 191 8. 

De Volksraad, gehoord de verklaringen van den ge
machtigde van den Gouverneur~Generaal in verband met 
de besteding van de schenking bij Wet van 18 Maart 
1905, Ind. Stbl. No. 304 (Ned. Stbl. No. 97),doorNeder
land gedaan in den vorm van kwijtschelding van eene op 
Indiê rustend e schuld ten bedrage van / 39.992.000; 

overwegende, dat in die verklaringen niet werd weer
sproken het uit meerdere officieele bescheiden blijkende 
feit , dal doe schenking werd gebezigd tot dekking van 
tekorten, o ntstaan door buitengewone uitgaven, waarvoor 
krachtens de bestaande begrootingspraktijk in normale 
gevalle n mag worden geleend; 

overw egende, dat de onmiskenbare bedoeling van den 
schenker juist is geweest, de schuld kwijt te schelden, 
opdat I ndie Vvor de hierdoor vrijkomende gelden, voor 
rente en , fl ossing een nieuwe schuld tot gelijk bedrag zou 
aangaan t9t dekking van uitgaven in het belang der eco· 
nomische ontw ikk eling, waarvoor in normale gevallen 
krachtens de bestaande begrootingsprakt ijk n iet mag 
worden geleend, opdat de algemeene middelen tot boven
genoemd bedrag zouden worden verruimd; 

is van oordeel, dat door de gevolgde wijze van beste
ding gehandeld werd in strijd met het uitsluitend doel 
van de schenking, en gaat over tot de orde van den dag. 

2. ~lotie , voorgesteld door de heeren Rivai, Djajadi
ningrat. Van Hinloopen Labberton, W aworoentoe, Van 
der Jagt Cramer, Prangwadono, TjiplO Mangoenkoesoe
mo, Stibbc, Stokvis, Radjiman, Teeuwen, Kan, Kamil en 
Lirn A Pat. 

• 

Ingezonden 25 Juni 191 S. 

De Volksraad, gehoord de mededeeling van den Hoofd
inspecteur, Hoofd van den Burgerlijken Geneeskundigen 
Dienst in Nederlandsch-Indiê, spreekt als zijn overtuiging 
uit, dat de maatschappelijke verhoudingen in lndiê in de 
eerste tientallen. van jaren nog niet van dien aard zullen 
zijn, dat de individueele ziekenbèhandelin g geen directe 
bemoeienis van de R egeering vormt en noodigt de Re
geering uit de ind:vidueele ziekenbebandeling vooralsnog 
m ede als de e rnstige taak van den Burgerlijken Genees
kundigen Dienst, zooals in het Rapport van de Commissie 
tot voorbereiding eener reorganisatie van den Burger-
1 ijk·en Geneeskundigen Dienst van 1908 is vastgelegd. te 
beschouwen en gaat over tot de orde van den dag, 

3. Moties voorgesteld door de heeren Cramer, Schu
mann. Djajadiningrat, Tjokroaminoto, Birnie, Stokvis, 
Moeis en Van Hinloopen Labberton. 

Ingezonden 26 Juni 191 8. 

a. De Volksraad, gehoord de mededeelingen van den 
Directeur van Gouvernementsbedrij ven in zake den aan
leg van tramwegen in de Buitengewest~n, 

spreekt als zij n wensch uit dat de aanleg en exploitatie 
van bedoelde tramwegen door den Staat zal geschieden, 
en gaat over tot de orde van den dag. 

b. De Volksraad, ovenvegende dat het algemeen belang 
eischt, dat de rijkdom van den ondergrond van Neder
landsch-Indië in de eerste plaats zal komen ten bate van 
de gemeenschap, 

wenschende te streven naar Staatsexploitatie der 
delfstoffen, als regel, en particuliere exploitatie alleen 
dan toe te laten wanneer de eerste Of niet mogelijk Of 
niet wenschelijk is, 

gaat over tot de orde van den dag. 



• 



V OLKSRAAD - ZITTING 1918 - 1. 

Begrooting van Nederlandsch-Indië voor het 
dienstjaar 1919. 

AMENDEME;\ITEN. 

GEDRUKT STUK ;\10. 60. 

1. Amendement van de h eeren ]{etner, P absl, Bosscha 

en Rivai 

lnQ"ezon den 24 Juni 191 R. 

De ondergeteekennen hebben de eer voor te stellen: 
In Hoofdstuk 1l der Uitgaven, afdeeling IX, een nieuwe 

onderafdeeling tot te voegen luidend als volgt: 
Onderafdeeling 397A. "Tegemoetkoming in dl' kosten 

van administratie en oefening van het Vrijwilligers-Korps 
van Sumatra's Oostkust te l\Iedan, op den grondsla!! van 
/2.50 per lid per maand / 30.000.-". 

Toe 1 i c h tin g. 

Tot nu toe w( rden de kosten van administratie en oefe
ning bestreden uit maandclijksche bijdragen van de leden 
van her ](orp& zelf, uit bijdragen van de Vereeniging
),Je maintiendrai" en van het publiek ter Oostkust van 
Sumatra; deze laatste bronnen van 111 komsten zijn onzeker 
en het mag van de leden van genoemd Korps redelijk
heidshalve niet verlangd worden, dat zij, naast zware 
persoonlijke opofferinl"("Il, ook nog gedeeltelijk hedoelde 
kosten dra geil. 

tJet is daarom \venschelijk, dal de Regeering die kosten 
"oor harp rekeni :lg" neemt. 

Hierdoor z;l\ de toetreding en de instandhouding 
van genoemd Korps zeer bevorderd worden en zal 
de Roegeering-. ten kostp \'an g-eringe uitga\Oen, de 
beschikking- krijg-en over een goed-geoefend vrijwil1i g-crs
korps, toeg-erust mct een groote lokale terrein-kennis en 
kenn is van de hulpmiddelen van het land, waarin hel 
bij oorlog of onrust vermoenelijk gebruikt zal worden. 

V ::::rder zal door het bestaan van dit l{orps de even
tl'..eele invoering d L'r ~lilitic ter Oostkust van Sumatra 
gemakkelijker ('11 g"oedkoopcr gemaakt worden. Door 
bekonin,L! van Llen eersten oefemijd , als gevolg van de 
militaire g-eoefcndhcid van het I(orps, zullen de lasten 
die de invoering dier l\[ilitie niet alleen aan de militie
plichtigen. doch ook aan de ondernemingen van landbouw 
handel en nijvf'rheid oplegt, belangrijk verlicht kunnen 
worden. 

Het Vrijwilligers-Korps ter Oostkust van Sumatra telt 
thans 460 Europeeschc en 180 lnhndsche leden; met 
reden mag verwacht worden, Jat als he.t J<orps op de 
voorgestelde tegemoetkoming- kan rek enen, vooral het 

aantal lnlandsche leden nog sterk zal toenemen; het totaal 
aantal leden in 19 19 wordt op + 1000 geschat. 

In de kosten van adminislratie en oefening zijn niet 
begrepen de kosten van bewapen ing, kleeding en munitie 
waaromtrent reeds eene regeling bestaat. 

KETNER. 
PABST. 
BOS CHA. 
RIVAL 

2. Amendementen van de heeren Schmutzer, Tjokro
aminoto en Alatas. 

Ingezonden 25 Juni 19' ~ . 

Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen: 

fl. Aan Hoofdstuk Il der Uitgaven, Afdeeling V, 
onderafdeeling 229, toe te voegen een nieuw onderdeel 
luidende bezoldiging van oelama's - memorie. 

b. Aan van hetzelfde Hoofdstuk 11 der Uitgaven Af
deeling, onclerafdeelin g 23 1, toe te voeRen een nieuw 
onderdeel toelagen aa n ThIohameclilansche godsdienston
derwijzers aan openbare scholen en !:iubsidie's aan l\IIoha

medaansche bijzondere scholen - memorie. 

SCHMUTZJ;.R 
T]OKROAWNOTO. 
AL\TAS. 

3. Amendement van de heer,}Jl \Vaworoentoe, Schu
mann, Tjipto ::\Iangoenkoesot:lllu, Su:seli:sa, Rivdi, ]{oesoe
mo ]oedo, Djajad ini ngrat, ()cto)'o, Sastrowidjono en 
Radjiman. 

Ingezonden 2b Juni 19'~. 

De ondergeteekenden hebben de cer voor te stellen: 
In Hoofdstuk II der uitgaven, afJeelillg' IX, het be~ 

drag uitgetrokken voor de onderafdecling 409: Verbe
tering van den stand en vooruitzichten van verschillende 
klassen \'an militairen beneden den rang van officier, te 
verhoogen met f 652.000.- cn alzoo te brf'llgen op 
f 2.500.000.-. 

Toe I i e h tin Q" . 

De bedoeling van het voorstel is 0111 te geraken tot een 
uniforme soldij voor de verschillende rangen van alle 
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militairen van het Nederlandsch.Indisch Leger beneden 
den rang van officier, zonder onderscheid wegens hun 
landaard. 

De voorgestelde wijziging zal het gevoel van achteruit· 
stelling onder de niet-Europeesche militairen opheffen, 
dat met andere oorzaken een verlammenden invloed heeft 
op hunne dienstpracstaties als militair. 

De bruikbaarheid van het leger wordt er dus ten zeer
ste door gebaat. 

WA WOROENTOE. 
SCHUMANN. 
TJIPTO MANGOENKOESOEMO. 
SOSELISA. 
RIVAL 
KOESOEMO JOEDO. 
DJAJADININGRAT. 
OETOYO. 
SASTROWlDJONO. 
RADJIMAN. 

4. Amendementen van de heeren Cramer, Schumann 

en Van Hinloopen Labberton. 

Ingezonden 26 Juni 1918. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen: 
(1. In Hoofdstuk 1I der Uitgaven, afdeeling V, het 

bedrag uitgetrokken voor onderafdeeling 190: herziening 
van de wedderegeling der Europeesche onderwijzers en 
onderwijzeressen bij het openbaar lager onderwijs en 
daarmede in verband staande uitgaven voor het gesubsi
dieerd bijionder onderwijs, te verhaogen met een bedrag 
van f 30.000.-. 

Toe I i c h tin g. 

Het komt ondergeteekenden gewcnscht voor, de salaris 
regeling der onderwijzers zonder hoofdakte aldus te her-

zien, dat de drie laatste verhoog-ingen à f 25 .- '5 maands 
worden omgezet in verhoogingen van /50.- zoodat een 
maximum van f 475.- na 1 ~ jaar dienst kan worden 
bereikt. 

Voor de onderwijzercsen zonden hoofdakte zou het· 
zelfde kunnen geschieden met de beide laatste verhoo· 
gingen, waardoor haar eindbezoldiging na 18 jaar dienst 
zou klimmen tot f 375.- 's maands , een verbetering, 
welke in de eerste plaats met het oog op het verhoogd 
pensioen alleszins billijk is te achten. 

b. In Hoofdstuk I! der Uitgaven, afdeeling V, het 
bedrag uitgetrokken voor onderafdeeling 190: herziening 
van de wedderegeling der Europeesche onderwijzers en 
onderwijzeressen bij het openbaar lager onderwijs en 
drlarmede in verband staande uitgaven voor het gesubsi
dieerd bijzonder onderwijs te verhoogen met een bedrag 
van f 190.000 .-. 

Toe I i c h tin g. 

Het komt ondergeteekenden gewenscht voor: 
A. het wisselvallige van de promotiekans bij de bezol· 

diging geheel uit te sluiten; 
B. het maximum van de onderwijzers(essen) der I ste 

klasse te brengen op f 700.- 's maands, welk salans 
voor ecn zelfstandige, verantwoordelijke betrekking 
als het boofdschap van een groote school, zeer zeker 
niet te hoog mag worden genoemd, en een behoor
lijk pensioen in uitzi cht stelt. 

De wedderegeling worde dan aldus: 
Aanvangssalaris voor een onderwijzer{es) met hoofd

aktE' f 250.-; twee driejaarlijksche verhoogingen van 
f 50.-. gevolgd door 2 van f 75.- en 2 van f 100.
's maan ds. De verhooging van f 50.- bij promotie tot 
2ste klas komt te vervallen 

CRAMER. 
SCHUMANK. 
VAN HINLOOPEN LABBERTON. 
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NOT A V AX ANTWOORD. 

AfJeeling IX. 
Uitgaven - Thliddelcn - E erste nota van wijziging en. 

GEDRUKT STUK XO. 6 1. 

KOTA VAN ANTWOORD. 

(Ingezonden bij brief "an 25 Ju ni 191 ~ ) 

Op de bladzijden 5K en 60 van het Verslag wordt aan 
gedrongen op vollcdig"c medcdeeling van de militaire 
plannen van de Regecring en om bekendheid te geven 
betreffende de~1 staat van de verded ig ingswerken. 

Ten aanzien van de eerste vraag zij verwezen naar 
de zilliog-en der 2de Kamer . Maart 1917 - Hande
lingen '16- 17 bladzijden 2252-2258 waarin de denKbeel
den \"an het Opperbestuur in zake de verdediging van 
Nec1erlanclsch Indië zijn weergegeven. In het kort kome n 
die denkbeelden, wat de verdediging te land betreft, 
op het volgende neer. 

De weermacht te land wordt uitsluitend georgani· 
seerd met het OO~ op de verdediging van deze ge· 
westen tegen een aanslag van buiten , op het handhaven 
van de neutraliteit en van de orde en de inwendige rust. 
Agressief optreden naar buiten is daarbij geheel uit
gesloten. 

Van een intensi eve verdedig ing van de eilanden bui
ten Java 'moet vooralsnog, om overwegin gen van prac
lischen aard, worden afgezien; de verdediging van di e 
g'C'deelten van Nederl andsch Indië zal in de eerste plaats 
behooren tot de taak van de vloot, en verder zooveel 
mog-clijk worden gevoerd door de, bij mobilisatie van het 
leRer buiten Java gestation neerd blijvende troepen, aan· 
gevuld en verstrekt door ge wapende politi e en plaatse. 
lijke orga nisati ën als schutterij en, vrijwilligcrs- en mi
lit iekorpsen . 

De sterk te van de op Java benoodigd geachte weer
macht wordt - gelet op het hooger omschreven doel -
bepaald door; 

1 e de vermoedelij ke sterkte van dat deel een er vijan
delijke macht. hetwelk in één transport naar dat eiland 
kan worden overgebracht en aldaar worden ontscheept j 

Ze den tijd welke verloopen zal tusschen de landing 
val'! twee opeenvolgende echelons eener vijandelijke 
troepenmacht; 

3e de beze[1ingstfoepen welke, buiten het eigenlijke 
veldleger·, voor de beschermin g van bepaalde plaatsen, 
vlootbasis enz. benoodigd zijn . 
Aange~ien van deze drie factoren alleen de laat· 

ste met voldoende zekerheid bekend is, de beide eerst 
slechts bij benadering zijn vast te stellen, kan ook de 
sterkte van een leger op Java, aan hetwelk met vertrou
wen de verdediging van dat eiland zou kunnen worden 
opgedragen, slechts binnen zekere g renzen worden be
paald. Zooals de Minister van Koloniën in hoogerbe
doelde rede mededeelde, neemt men aan, dat een leger
macht van + 100.000 man voor de aangegeven , beperk
te taak in de naaste toekomst noodzakelijk, doch tevens 
voldoende is te achten. 

:Men dacht deze macht voor verrc\\Icg het g rootste 
gedeelte samen te stellen uit militietroepen. Nadat het 
staande leger en de te vormen militietroepen te zamen 
dit sterktecijfer zullen bebben bereikt, zal de verdere 
ui tbreiding van het militieleger gepaard gaan met een 
geleidelijke verm indering van het staande leger, totdat 
dit laatste zal zijn teruggebracht op een effectief van 
+ 20.000 man, waarvan ongeveer de helft zal moeten 
blijven bestemd voor de bezetting van de eilanden bui
ten J ava. "Vaar het in de bedoeling lig t om de militietroe 
pen uitsluitend te bestemmen voor de verdedig in g tegen 
vreemd geweld, zal voor het handhaven van orde en 
rust steeds een, zij het dan ook minder sterk, staand lege 
moeten worden onderhoud en, zoolang- deze taak niet 
met vertrouwen aan politicafdeeli ngen, de verdediging 
van alle deelen van )Jederlandsch-[ndi~ tegen een bui
tcnlandsche vijand niet aan de vloot en plaatselijk ge· 
vormde militietroepen kan worden o pged ragen. 

Uit het voorgaande valt tevens te ontwaren op welke 
wijze men zich het optreden van het veldleger en van 
de op de eilanden buiten Java gelegerd blijvende strijd
krachten denkt. Zonder hieromtrem verder in bijzonder
heden te treden. hetgeen minder wenschelijk wordt ge 
acht, kan worden medegedeeld, dat daarbij ook bij d 
bestaande toestanden o ffensieve handelingen tegen een 
vijand elijke macht, waar deze handelin gen met uitzicht 
op resultaat kunn en plaats hebben, op den voorgrond 
staan . Waar echter bij de tegenwoordige sterkte van het 
leger de mogelijkheid is voorzien, dat de sterktever 
houdingen van dien aard kunnen zijn, dat het veldlege 
zal kunnen g edwongen worden , om zich meer in he 
binnenland terug te trekken, is tot steun van dat lege 
en om het in staat te stellen onder die omstandigheden 
den vijand bet bezit van Java zoolang mogelijk t e be 
twisten een red uitstellin g op de Bandoengsche hoog 
vlakte ingericht. 
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Afgescheiden van deze stelling zijn, zooals bekend is, 
op Java en op een enkel eiland buiten Java, verdedi
gingswerken opgericht, hetzij tot plaatselijke verdedi
ging van enkele belangrijke punten, hetzij om den vij
and den toegang tot en het vrije gebruik van belang
rijke havens en aldaar gevestigde inrichtingen zoolang 
mogelijk te betwisten. De oorlogsbezettingen voor die 
punten en verdedigingswerken zijn in vredest ijd aange
wezen en worden voor zoo veel mogelijk vertrouwd ge
maakt mer de terreinen, waarin zij in oorlogstijd zullen 
hebben te ageeren. Ook de commandanten van die af
deelingen en werken zijn aangewezen en bereiden zich 
in vredes tijd geheel op hun oorlogstaak voor. 

Er is met groote zorg naar gestreefd om het leger 
zoo wet wat uitrusting als wat oefening betrt:fr, zoo goed 
mogelijk voor de oorlogstaak voor te bereiden en ge· 
schikt te maken; ook de verdedigingswerken en in te 
nemen stellingen zijn. voor ZOO\'er de beschikbare mid
delen dit toelaten, ingericht voor oorlogsgebruik, terwijl 
gedurende de oorlogsjaren geen gelegenheid is verzu;md 
om de sterkte van het leger te verhoogen, de materieele 
middelen uit te breiden en aan te vullen, de geoefendheid 
van het pesoneel te bevorderen en de verschaffing van 
hetgeen het leger gedurende den strijd zal behoeven, voor 
te bereiden. l\-Iet vertrouwen kan worden gezegd, dat, \van
neer het leger onverhoopt mocht worden geroepen, om 
deze gewesten tegell vreemd geweld te verdedigen, het 
zijne gedurende lange jare n gehandhaafde traditie niet zal 
verloochenen, zijne taak met eere zal weten te volbrengen. 

De landsverdediging' zal, voor zoover het leger be
treft, ook in de toekomst uit de gewone middelen be
kostigd moeten worden. 

Van een vcrdeelintr dezer kosten tusschen Nederland 
en Indië is nimmer sprake geweest; de in het verslag 
gestelde vraag is gerezen in verband met de bestrijding 
van de dootuitgavcn . 

Wat aangaat den aanmaak h. t. 1. van munitie, kan 
het volgende worden medegedeeld. 

Reeds in het begin van 1916 werd eene Commissie 
ingesteld ter bcstudeering van het munitie-bedrijf in 
zijn geheelen omvang, teneinde t. z . t. te geraken tot 
den aanmaak hier te lande van munitie in eigen beheer. 

Hare opdracht omvat nict alleen den aanmaak van de 
eigenlijke munitiën doch ook den aanrnaak of het winnen 
van de daarvoor benoodigde grondstoffen in Indië. 

Hieraan kan nog worden toegevoegd, dat reeds thans 
de aanmaak van een bepaalde soort g-eschutprojectielen, 
voorloopig echter tot een beperkt aantal, mogelijk is. 

De gevolgtrekking ten aanzien van den geest in het le
ger, die in de mededeeling door eenige leden ter sprake 
gebracht werd, gemaakt uit een vergelijkend overzicht 
van overtredingen tegen de krijgstucht, wordt door de 
Regeering niet gedeeld. 

Waar van het officierskorps in algemeen en zin kan 
worden getuigd, dat het ,en open oog heeft voor de 
belangen zijner ondergeschikten, daar bestaat geen ge
gronde aanleiding tot twijfel aan zijne gezindheid, om 
bet .doel hetwelk de Legervereeniging zich stelt, met 
alle kracht te h elpen bevorderen . 

Dat de opper~ en hoofdofficieren die de hoogste ran
gen in het leger bekleeden het contact met den troep 
verloren zouden hebben, is onjuist. 

Voor zoover Zl] niet tot speciale wapens of diensten 
behooren , hebben allen, op een enkele uitzondering na, 
in den kolonelsrang dan wel in dien ran g en in den rang 
van generaal-majoor het bevel gevoerd over grootere 
gemengde afdeelingen van het leger. Zon-ier uitzondering 
hebben al deze hoogere officieren in de lagere hoofd
officiersrangen een troepencommando vervuld. 

Afgescheiden van de waardeering hunner militaire 
eigenschappen vinden de gunstiger dienstvoorwaarden 
der Europeescbe militairen, in vergelijking tot die hun
ner niet-Europeesche ran g - en standgenooten, ilO h00fd
zaak hun oorsprong in de noodzakelijkheid om, door het 
scheppen van een bijzonder voordeel, den Nederlander 
te bewegen naar de tropen te gaan, en in hUI1I1 .. e aan de 
Europeesche samenleving- ontleende, bijzondere behoeften 

111 aansluiting hiermede moge al dadelijk worden op
gemerkt dat de sterkteverhouding van de drie hoofd
groepen in het leger (Europeanen, 1vIenadoneezen en 
Ambonneezen, Inlanders) verband houdt met de waarde 
aan hunne militaire cij.!"enschappcn toe~ekend en met 
de gemiddelde uitkomsten van de werving. Wat het 
Europeesch element betreft, heeft men zich echter al 
sinds jaren niet meer aan de destijds geldende sterk
teverhoudingen kunnen houden, terwijl na de voorge
nome~ vervorming van het tegenwoordige staande leger 
in een nationaal militieleg-er, bedoeld beginsel uit den 
aard der zaak geheel zal komen te \,prvall en 

Uit het hiervoren opgemerkte nopens cic dienstvoor
waarden der Europeesche milirairen, volgt al dadelijk, 
dat algehcele gelijkstelling van Europeanen, Ambon 
neezen en Inlanders uit<;[esloten InQet worden geacht, 
zoolang het leger tlO~ voor een aanzienlijk gedeehe 
bestaat uit in Europa gerecruteerde militairen. 

lIet verschil in dienstvoorwaardC'I1 voor de beide 
hoofdgroepen van nict~Europeesche militairen (lHen ado
neezen, Ambonneezen en Inlanders) berust op historisch 
verschil in waardeering hunner militaire waarde; de 
in' de ontwcrp.begrooting opgenomen voorstellen tot 
lotsverbetering kan blijken, dat het streven er op gericht 
is om het bestaande verschil in dienst voorwaarden tus
schen deze beide categorien van militairen tot gerin
gere afmetingen terug te brengen, waarbij in de eerste 
plaats aandacht is geschonken aan verhooging van de 
soldij der oudere lnlandsche soldaten Bij verwezenjij -
ldng van deze voorstellen zal de wegens langdurigen 
dienst toegekend wordende verhooging in maxima 
toenemen voor de Ambonneezen met 75 pCt. en voor 
de Inlanders met 200 pCt., terwijl nadere voo:stellen tot 
lOtsverbetering van alle lnlandsche soldaten en korporaals 
dezer dagen het Departement van Oorlog hebben verlaten. 

Algeheele gelijkstelling der Inlanders met Menado
lleezen, Ambonneezen zal ook wegens de hooge daaruit 
voortvloeiende kosten slechts geleidelijk tol stalld kun
nen komen. 

Van een ongunstigen invloed, welke de werving voor 
het leger op de bevolking van de Minabassa en de Mo
luksche eilanden zou uitoefenen, is niets gebleken. De 
overgrootc meerderheid der l\1enadoneezen , Ambonpee
zen verlaat bet leger eerst, na pensioen te hebben ver
diend. 'Vaar een groot deel hunner onmiddellijk hij het 
in dienst treden huwt met vrouwen van hun landaard 
en ook overigens de in het leger dien ende niet-Euro
peanen uit een oogpunt van toezicht op de gezondheid 



in veel gunstiger omstandi gheden verkeeren dan hun
ne rasgenooten daarbuiten, kan het gevaar voor de 
volksgezondheid, te ngevolge van tp.rug keer in hun land 
van met vrouwenziekte behepte Amboneesche militairen, 
zeker niet g raoter zijn dan het gevaar, dat daarvoor 
algemeen in de maatsch appij bestaat. 

De mogelijkbeid, om de E uropeescbe soldaten in bun 
vrijen tijd een vakopleiding te geven, welke hun te pas 
kan komen na ontslag uit den dienst, is r~eds in de jaren 
1908 en 1909 onder de oogen gezien. D e toe n genomen 
proef is mislukt, in hoofdzaak omdat belangbebbenden 
wein ig geneigd bleken h un vrij en tijd daarvoor op te 
offeren. Of een nieuwe proef om rnenschen, die. in hun 
jeugd geen ambacbt bebben geleerd, de kennis daar van 
ua hun twintigste jaar bij te brengen zal slagen, moet 
ernstig betwijfeld worden. Ook een kort geleden ver
nomen uiting van vrees, dat in het aanleeren van een 
ambacht gedurende den diensttijd mogelijk aan leidin g 
gevonden zou kunnen worden om de pensioenen te ver~ 
lagen , stemt niet hoopvol ten aanzien van pogingen tot 

het hernieuwen van vorenbedoelde proef. 
Zij, die bij hu n indiensttreding reeds een ambacht 

ke nne n, vinden bij goed gedrag in bet leger steeds ge
legenheid om over te gaan in de positie van militair 
werkman bij de genie of de art illerie. Ook moet niet 
uit het oog worden verloren , dat het den Europeeaan 
als ambachtsman in den gewon en zin van het woord 
zeer moeilijk valt te concurreeren met den nier-E uro
peaan, die zooveet lagere eischen aan het leven stelt. 

Daarentegen kan een oppassend korporaal of soldaat, 
ook al verstaat hij geen ambacht, na het verlaten van 
staats- of gemeentedienst zoo goed als zeker een be
hoorlijk bezoldigde betrekking vinden, mits hij behoor
lijk kan lezen, schrijven en rekenen. 

In verband hiermede word t de mogelijkheid overwo
gen om aan het onderwijs op de korpsscholen uitbrei
ding " te gever., zood:H bij v. oppassende korporaals en 
soldaten voor het kleinambtenarensexamen zouden op
geleid kunnen worden. 

De officiersvere;eniging is vrijwel een zuivere vak
vereenig ing en streeft dientengevolge in de eerste en 
voornaamste plaats naar het behartigen van de belangen 
der officieren, hoewel zij daarnevens ook met vrucht 
werkzaam is ter bevordering van algemeene leger
belangen. Ook blijkt zij een open oog te bebben 
voor het feit , dat in vele opzichten de belangen van de 
ollderofficieren en soldaten samengaan met die ~ er offi
cieren, hetgeen valt af te l~iden uit· verschillende arti
ke1en in het orgaan der vereenig ing en uit de o mstan
dig heid, dat zij indertijd de centrale leiding van de pro
paganda voor het bekende .. Plan van Boxtel" op zich 
heeft genomen, als gevol g waarvan thans reeds het niet 
onaanzienlijke bedrag van f 42000.- bij een is gebracht. 

ln de grondslagen voor de militaire opleiding is na
drukkelijk bet beginsel neergelegd, dat zij zoowel de 
zedelijke vorm in:; van den man als de ontwikkeling van 
diens verstandelijke en lichamel ijk e vermogens moet 
omvatten. Ook buiten de diensturen wordt den man in 
meerdere opzichten gelegenh eid geboden zij n tijd nutti g 
te besteden (onderwijs op de korpsscholen, oprichting van 
ontspanningslokalen en lees en '::erkkamers, subsidieering 
van militaire tehuizen op neutralen, zoo wel als op chris
telijken grondslag). In de reglementen op den inwen 
digen dienst is verder zeer bepaaldelijk voorgeschreven, 
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dat een ieder zoo veel mogelijk in de gelegenheid moet 
worden gesteld zijne godsdienstige plicbten te vervullen. 

In verband met het vorenstaande kan niet worden 
toegegeven , dat de zedelijke factoren in het leven der 
mindere militairen worden verwaarloosd . 

Door de actie van revolutionnaire socialisten is in 
enk ele garnizoenen eene ongewenschte beweging onder 
de militairen opgewekt, welke beweging zicb te Sema
ran g heeft geuit in ontoelaatb~re handelingen, waarte
gen van militaire zijde in het algemeen belang maat
regelen moesten worden genomen. 

Van een algemeen ontevreden geest in het leger is 
gelukkig geen sprake, maar het is waar, dat een kleine 
minderheid der Europeanen tengevolge van bekende ge
beurtenissen in het buitenla L1d en van de algemeene 
prijsstijging, waardoor hun bezoldiging ontoereikend werd, 
on tvank elijk werden voor den invloed van opruiers. 

Voorstellen tot verbetering hunner dienstvoorwaarden 
waren inmiddels reeds ingediend , terwijl reeds is be
sloten aan eene commissie op te dragen om de mllitaire 
inkomsten te herzien en in overeenstemming te brengen . 
met die der overige landsd ienaren. 

Dl! vrees, dat in kritieke lijden niet op het leger zal 
kunnen worden gerekend, is wellicht ontstaan uit over
dreven voorstellin g van den omvang van vorenbedoelde 
beweging in de pers ; de Regeering acht haar echter on

gegrond. 
U it het leger zelf gaan reeds stemmen op, die waar

schuwen tegen het samengaan met de partij waartoe 
voren bedoelde personen b ehoor en . 

De wering van slechte elementen in het ltger heeft 
meermalen een onderwerp van gedachtenwisseling uit
gemaakt tusschen het legerbestuur. de Indische re
geering e n het opperbestuur; bet vraagstuk heeft ook 
thans nog d e volle aandacbt. V erschillend e maatregelen 
zijn te dien opzichte genomen. Het is evenwel in de 
practijk niet mogelijk geblek e n zoodanig-e bepalingen te 
treffen, dat daardoor o~gewenschte elemente n geheel 
kunnen worden geweerd. 

Dat in het algemeen de officieren hunne onderge
schikten ge'en vertrouwen weten in te boezemen, moet 
beslist ontkend worden. Te die p. aanzien wordt echter ten 
volle ingestemd met de opmerkin g van meerdere andere 
leden, dat de goede verstandhouding tusschen meerderen 
en ondergescbikten be moeilijkt wordt door de houding van 
celle kle ine minderheid van slecht opp~ssende soldaten. 

A a n hen, die zich slecht gedragen, kan bij omm ekomst 
. van het loopend verband g eweigerd worden een . her
verbintenis aan te gaan. De noodzakelijkheid om der
gelijke personen tusschentijds uit het leger te verwij
deren, is Diet gebleken. Vergelijking ten deze met de 
:YIari ne gaat ni et geheel op, omdat in de kle ine omge· 
vi ng aan boord van een schip de in vloed van een enkel 
ongunstig individu zich begrijpelijkerwijs veel sterker 
doet gevoelen dan in een garnizoen, waar de menschen , 
na afloop van den dienst zich vrij el ijk kunnen hewegen . 

Gehuwde onderoffici cieren als in de vraag op bladzijde 
3 van het verslag bedoeld, he bben dezelfde recbten als 
hunne gehuwde ranggenooten, wier gezin in Indiê verblijft. 

Alleen wordt de aandach t gevestigd op de onder vol_ 
gende bepalingen betreffende de voeding, huisvestin g 
en verplegingsregelingen . 
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Alle gehuwde Europeesche militairen beneden den rang 
van onderJuitcllant, wier gezinnen zich in Indië bevinden, 
hebben ten behoeve van dat gezin aanspraak op een 
rantsoen levensmiddelen als voor den 'Europeeschen mili
tair vastgesteld. 

Verblijft dat gezin buiten Nederlandsch·lndiê, dan wordt 
het rantsoen voor het gezin alleen toegekend, indien wordt 
aangetoond, dat het gezin zich onafhankelijk van den wil 
van den man of vader buiten Nederlandsh.lndill ophoudt 
en de man niet illcubinaa t leeft. 

Aangezien stremming in het scheepvaartverkeer wordt 
geacht te voldoen aan den eiseh: "zich onafhankelijk van 
den wil van den OJ an of vader buiten Nederlandsch
Indi ll ophouden " , ondervindt de gehuwde onderofficier 
als in de vraag bedoeld, van deze bepaling geen 
nadeelige gevolge, mits hij niet in concubinaat leeft 
Het is duidelijk, dat deze laatste voorwaarde alleen in 
het belan6' der zedelijkheid is gemaakt. 

De adjudanten· onderofficier hebben recht op eene 
owoning 5e of 6e klasse, naar mate van de betrekking, 
die zij in het Leger vervullen; op hen zijn dezelfde bepa
lingen van toepassing, welke voor officier gelden 

Militairen beneden den rang van adjudant·onderofficier 
hebben geen recht op een geclassificieerde landswoning, 
doch op voldoende huisvesting in de kazerne of het 
troepenkampement, en eerst wegens gemis aan huisve
sting kan hun eene schadeloosstelling worden toegekend, 

Rechten op eene bepaalde huisvesting zijn aan nie
mand toegekend, alleen de ruimte, welke ter beschik· 
king wordt gesteld, moet voldoend" zijn 

Zoo lang dus aan een onderofficier beneden den rang 
van adjudant.onderofficier, gehuwd of ongehuwd , een 
verblijf wordt aangewezen in de kazerne of het troepen
kampement, hetwelk voldoc"de is voor zij ne behoefde, 
heeft hij geen aanspraak op schadeloosstelling wegens 
gemis aan huisvesting. 

Bij deelneming aan excursiên hebben Europeesche 
onderofficieren beneden den rang van adjudant-onder
officier, voor den geheelen duur, dat zij langer dan 24 
uren verplicht gescheiden van hun gezin moeten leven, 
aanspraak op eene toelage per etmaal of gedeelte daar_ 
van van f 0.75. 

Deze toelage wordt, met een enkele uitzondering, geno· 
ten door alle gehuwde Europeesche onderofficieren dus 
ook door hen, wie~ gezin wegens stremming van het scheep
vaart-verkeer verhinderd is naar Indië over te komen 

Bij deelneming aan excursiên, niet vallende onder bo 
venstaande regeling, aan manoeuvres en aan meer
daagsche oefeningen, wordt aan gehuwde Europeesche 
onderofficieren heneden den rang van adjudant-onder · 
officier, - ook weer met een enkele uitzondering,
die gerek end van af het uur van vertrek uit het g arnizoen. 
langer dan 24 uur 'buiten hun garnizoen moeten vertoe
ven, voor elk etmaal of gedeelre daarvan, dat zij uit hun 
garnizoen afwezig zijn, ten behoeve van hun alsdan in 
het garnizoen achter te laten gezin eene toelage toege
kend van f 0 75 tegen inbouding van het aan dat gezin 
toegekende rantsoen levensmiddelen of van vergoe
ding daarvoor. 

Laatstbedoelde toelage is toegekend ten behoeve van 
het gezin, en aangezien het in Europa vertoevende ge
zin van een Europeesch gehuwd onderofficier in onder· 

werpelijke gevallen geen meerdere kosten te bestrijden 
heeft, bestaat er );:;'een redèn aan dat gezin voren bedoel· 
de toelage toe te kennen. 

Inderdaad is gebleken dat zij, die niet aan een menage 
deelnemen, een te groot deel van de soldij ten behoeve 
van hun voeding moeten afzonderen. Die mogelijkheid 
is voor de deelnemer;s aan een menage uitgesloten door
dat het gedeelte der soldij, waarover ten behoeve der 
voeding beschikt mag word en, aan een maximum ge
bonden is. Het gevolg hiervan is echter, dat, vooral op 
de duurdere plaatsen, de voeding niet altijd aan rede
lijke eiscben voldoet. Bij de ten uitvoerlegging van den 
maatregel bedoeld in punt 15 der toelichtingen op on· 
derafdeeling 409, tot welks onderwijlde inwerkingtre
ding inmiddels een voorstel van het Legerbestuur is 
o ntvangen, zal het voedingsvraagstuk voor alle militairen 
op bevredigende wijze zijn opgelost 

Tot vervanging van bet verouderde reglement van 
krijgstucht kan eet st worden overgegaan nadat in Ne
derland gereed zal zijn gekomen de invoeringswet op 
het wetboek van militair strafrecht (Wet van 27 April 
1903 - Staatsblad No. 1 I I). 

Tegelijk met dit wetboek treedt n. I. daar te lande 
dan ook in werking de nieuwe Wet op de Krijgstucht 
(Wet van 27 April 1903 - Staatsblad No. 11 2), 

In verband met artikel 76 R . R. kan eerst daarna hier 
te lande worden overgegaan tot inv.oering van nieuwe 
wetten en voorschriften op dit stuk, 

Hoe dir ontwerp na gereedkomen zal luiden, is tbans 
niet te zeggen. 

Volgens de nieuwe Nederlandsche tuchtbepalingen 
wordt echter door het beklag op zich zelf de (verdere) 
uitvoering van de straf niet opgeschort, doch kan de 
meerdere die over het ingediende beklag heeft te beo 
slissen, indien en voor zooverre daartoe termen zijn. de 
verdere uitvoering der straf schorsen. 

Niet geheel juist is de meening dat h. t. I. de man 
zijn straf geheel zou moeten ondergaan, en ee~r5t daar
na zou mogen klagen. Het Voorschrift geeft aan, dat de 
gestraite niet voor den tweeden en niet na den vijfden 
dag na dien, waarop de oplegging van de straf te zijner 
kennisse is gekomen, zijn beklag kan indienen. 

Volgens de voorschriften wordt het aantal leerkrach
ten bij de korpsscholen door den korpscommandant 
vastgesteld in verband met het aantal leerlingen en het 
aantal klassen , Dat een of meer der scholen niettemin 
over te weinig leerkrachten beschikken. is niet gebleken. 

Dat de dienstplicht een last is, kan niet worden ont
kend. De druk daarvan is tijdens den overgangstoestand, 
n.l. tot dat de negentienjarigen onder de wapenen zul· 
len worden geroepen, abnormaal. Hieraan wordt tege
moet gekomen door verzoeken om uitstel van opkomst 
voor eerste oefening. zooveel als met 's Lands belang is 
overeen te brengen, in te willigen; voorts is door de 
Regeering bij Staatsblad 191 8 No. 271 eene voorloopige 
regeling der aan dienstplichtigen tijdens de eerste oefe
ning toe te kennen vergoedingen bekend gemaakt, waar
bij op vrijgevige wijze tegemoet wordt gekom"n aan 
mogelijke financieele gevolgen van het verrichten van 
den verplichten gewapenden dienst. 



Het aantal generaal-officieren bedraagt bij het Neder
landsche leger 19 (ongerekend de opperbevelhebber, 2 
generaals bij het Hoog Militair gerechtshof en de tijde
lijk in act ieven dienst herstelde officieren van dien rang) 
terwijl in het Indische leger tcn hoogste 5 generaals 
(buiten den Legerbevelhebber en den Civiel en Militair 
Gouverneur van Atjeh) aanwezig kunnen zijn . Het aan
tal bedraagt op dit oogenblik 4. De verhouding is voor 
Indië niet bijzonder gunstig, het aantal is voor verminde
ring niet vatbaar zonder de dienstbelangen te schaden, 

n. Naar het model van de sedert 19 I 3 in Nederland 
in werking getreden herziene Rechtspleging bij de Land· 
macht is hier te lande vervaardigd een ontwerp Regie. 
ment op de Rechtspleging bij de Landmacht in Neder· 
landsch·[ndië, hetwelk den 15den September 1917 door 
de Regeering aan den Minister van l(oloniën is aan 
geboden. 

Nader bericht hieromtrent werd niet ontvangen. 
T-Iet materieel militair strafrecht is thans nog voor Ne

derland en Nederlandsch·lndiê gelijk, aangezien in Ne· 
derland nog niet in werking is getreden het in I Q03 ge
reedgekomen vVetboek van Strafrecht. 

b. Invoering van een capitulantenstelsel voor de on~ 
derofficieren wordt in overweging genomen. 

c. De hier bedoelde hulpverleening aan minderen bij 
het zoeken van een particulieren werking - het capi
tulantenstelstel buiten beschouwing latende - ligt naar 
het voorkomt grootendeels op het terrein van de parti. 
culi ere werk gevers. 

Vereenigingen, welke zich het verleenen van deze 
hulp ten doel stellen, zull en kunnen rekenen op de meest 
mogelijke medewerking van de zijde van het legerbestuur, 
terwijl individueel door meerdere officieren in dit opzicht 
hulp wordt verleend, inge \'al deze wordt ingeroepen. 

Tot de vervangillg van den afgetreden Legercomman
dant nam de Regeering het initiatief, omdat zij het on· 
ontbeerlijk vertrouwen miste in het" beleid en het inzicht 
van dien Opperofficier. 

De Europeesche militie is niet teg-elijkertijd met de 
inheemsche in gesteld, omdat de voorbereiding van eerst· 
bedoelde tijdig gereed was en het Opperbestuur van 
oordeel was, dat bet aanbeveling verdiende, om ten aan· 
zien van den verplichten kr~gsdienst de Europeesche 
bevolking te doen voorgaan. 

De door sommige leden gemaakte oprnerkin g, omtrent 
de onwettigheid van de invoering der militie voor Euro· 
peanen bij de ordon nantie van 10 Maart j l. staatsblad 
No. 139 kan niet als juist worden erkend, omdat die 
uitvoering berust op eene uitdrukkelijke uitspraak van 
den rijks-wetgever. 

Bij nota van wijzigingen op het ontwerp der aanvul. 
lingsbegrootin g voor 1917 zijn nl. door den Minister van 
Koloniên gelden aangevraagd om te kunnen overgaan 
tot de uitvoerin g in dit jaar van het dienstplichtstelsel 
voor Europeanen, waarbij de volgende toelichting werd 
gegeven (gedrukte stukken, zitting 1917-1 9 18, 182 No. 3). 

"Nu bij het KonÎllklijk besluit van 26 October 1917 
No . 47 de grondslagen van het dienstplichtstelsel voor 
Europeesche Nederlandsche onderdanen in Nederlandseh· 
lndiê zijn vastgesteld, zat tot de invoering van dat 
stelsel kunnen worden overgegaan, zoodra de begroo-
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tingswetgever de daarvoor l100dige gelden zal hebben 
toesgestaan. 

"Werden die gelden op de begrooting voor 19 18 aan· 
gevraagd en toegestaan, dan zou de kans zeer groot zijn, 
dat, in verband met de waarschijnlijkheid, dat die be· 
g rooting in [ndië niet zal worden afgekondigd voordat 
een goed deel van dat dienstjaar reeds is verstreken, 
geen uitvoering meer kon worden gegeven aan het voor· 
nemen om nog in den daarvoor gunstigen tijd van dat 
jaar voor de eerste maal tot inlijvin g te kunnen over gaan. 

ti Ten ei nde aan dat bez waar tegemoet te komen heeft 
de ondergeteekende vermeend nog voor het loopende 
jaar een bedrag van / 300.000 te moeten aanvragen, 
met de bedoeling om met gebruikmaking van de bepa. 
Iing in het laatste lid van artikel 8 der Indische Comp. 
tabiliteitswet, reeds bij den aanvang van het dientsjaar 
191 8 over een gelijk bedrag te kunnen beschikken voor 
de invoering van de Eü ropeesche militie. De gebrekki
ge verbinding met Indië is oorzaak, dat de ondergetee. 
kende niet tot in bijzonderheden de maatregelen kan 
aangeven welke in 19 I 8 tot uitvoering zullen kunnen 
komen op !(rond van het in den aanhef aangehaalde Ko· 
ninklijk besluit - hel dienstplichtbesluit - dat, naar 
hij vertrouwt, een voldoend nauwkeurige schets geeft 
van de grondslagen , waarop het gebouw zal worden op
getrokken. 

1)In enz. 

Wijl de eerste helft van 191 8 noodig zal zijn voor 
het treffen van voorbereidende maatregelen 1 voor de 
inschrijving en voor de keuring, ligt het in de hedoe. 
Iing in Juli a s. de eerste groep, bestaande uit ge· 
deelten van twee oudere jaarklassen in te lijven en 
voor de eerste oefening in dienst te houden." 

Daar bedoeld wets<>ntwerp bekrachti gd was strekte 
de genoemde ordonnantie tot uitvoering een er door den 
W etgevever genomen beslissing. 

Op de vraag. wat gedaan zou worden in geval van 
dienstweigering op grond van onwettigheid der betref· 
fende ordonnantie, meent de Regeering, na vorenstaan
de uiteenzetti ng, niet te moeten ingaan. 

De overplaatsing van den Europeeschen kanonnier 
Heijndijk naar Soerabaja geschiedde op 's mans ver· 
zoek, hetwelk werd ingewilligd daar verzoeker sedert 
19 10 achtereen te W eltev reden in garnizoen was. 

Bij rondschrijven van den Commandant van het Leger 
van 8 September 19 I 0 1 e Afdeeling No I aar. alle in· 
spec.eurs en hoofden van wapens en diensten en alle 
afdeel in gs- en gewestelijk e militai re commandanten te 
kennen gegeven, dat het bepa3.ld verlangen van het Leger
bestuur is. dat achte rwege behooren te blijven pogill!-!en 
tot opsporing van den schrijver van anon ieme publicaties. 

Blijkens de Sol,laten en Matrozenkrant van 1 Juni j.1. 
No. I heeft het Hoofdbestuur van den Soldatenbond, 
voornamelijk in het feit, dat het rechtspersoonlijkheid 
wilde vragen, aanleiding gevonden zich bekend te ma
ken, doch ook omdat door handelingen van personen 
als Heijndijk in sommige afdeelingen wantrouwen tegen 
het geheime hoofdbestuur ontstond. 

Voor de beschuldiging aan het adres van het Leger. 
bestuur, dat dit zou hebben getracht langs een omweg 
achter de namen van de leden van het Geheime Hoofd
bestuur te komE.;n, bestaat niet de minste grond. 
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Van eene verdere reg lementeering van het concubinaat 
zooals dat tbans volgens de daarvoor gegeven regelen 
in de kazerne is toegestaan, is afgezien, omdat van het 
beginsel wordt uitgegaan. dat de wettiging door erkenning 
en reglementeerin g van bet concubinaat der Europeanen 
en Christen-Jnlandsche militairen in de kampemententel1, 
zich niet verdraagt met den plicht der Overheid. 

Wordt deze instellin g door de Regeering op zede· 
lijke g ronden veroordeeld, om prac tische redenen kan 
niet tot een algeheel verbod worden overgegaan. 

Terwijl reed s sed~rt eenige jaren aan de Europee· 
sche- en Christen-Inlandsche onderofficieren - en se
dert kOr[ ook aan alle niet-Europeesche onderofficieren, 
die met hunne Europeesche ranggenooten zijn gelij ~ 

gesteld - h et houden van een huishoudster in hel 
kampement niet meer is toegestaan, waarbij er naar 
gestreefd wordt de daaraan voor hen verbonden na
deelen 7.00 veel mogelijk op te heffen, is het naaste doel 
thans de Europeesche korporaals en soldaten door het 
hij brengen van andere begrippen, gepaard aan aflei
ding voor lichaam en geest, zoo ver te brengen dat het 
kazerneconcubinaat ook door hen wordt verworpen. 

Alles wat aanstoot kan geven 'met betrekkin g tot de 
eenmaal bestaande vergunnin g tot het houden van huis
houdsters, wordt zooveel doen lijk vermeden. 

De Europeesche soldaten 1 die met een concubin e le
ven, wonen in een door verplaatsbare schotten afge~ 

scheiden gedeelte van de kamer j vrouwen die zich 
misdragen wordt het verblijf in het kampement ont
zegd; zwan gere vrouwen worden aangespoord de be
valling in de ziekeninrichtingen af te wachten; zoo zij 
daaraan geen gevolg geven, wordt te haren gerieve 
een ledigstaand vertrek tot kraamkamer bestemd, en<. 

Aankweeken van zi n voor orde3 stiptheid, regelmaat 
en zindelijkheid - onmisbare elementen voor eene be
hoorlijke handhaving van de krijgstucht - is a lleen mo
gelijk bij huisvestin g in een kampement. l.egering in 
kampongs met afzonderlijke gezinswoningen, waarbij 
de mogelijkheid van behoorlijk toezicht practisch zoo 
goed als g-eheel is ui gesloten. zou -- de ondervindi ng 
heeft zulks aangetoond - leiden tot, ook uit een oog
punt van zedelijkheid, zeer ongewenschte toestanden. 

Voor eene derg-elijke w ij ze van huisvesting bestaat ook 
te millder reden, nu sedert 1915 de militaire kampemen
ten gel~idelijk zoodanig zijn of worden ingericht, dat de 
wettig gehuwde niet-Europeesche korporaals en soldaten 
ieder afzonderlijk, in 'een àoor gordijnen en schonen 
afgeschoten gedeelte van de soldaten kamers, gehuisvest 
worden en voorts kort geleden een voorstel in bewerJcing 
is genomen, om verbetering te brengen in de wijze van 
huisvesting der niet-Europeesche onderofficieren. 

Dat de Inlandsche soldaat zich in het kampement ge
heel "thuis" voelt, moge 0 , m, hi eruit blijken, dat zij, 
die in een betrekking tewerk zijn gesteld, welke mee
brengt, dat zij bui ten moeten wonen 1 menigmaal reeds 
na korten tijd ontheffing uit die betrekking verzoeken, 
omdat zij - zoowel als de vrouwen - den dagelijk
schen omgang in de kazerne te veel missen. 

Het bezwaar dat de niet·Europee5che christcnvrol1 
wen niet beschikken over afzonderlijke keukens en vrou
wenloodsen zal, hoewel de g rief niet van zooveel belang 
wordt geacht, dar daaraan zou moeten worden tegemoet 
gekomen, v3.nzelf worden opgehev en indien uitvoering 
wordt gegeven aan het besta_nde voornemen, om wed er 

terug te keeren tot den toestand van voor 19 12, toen 
de militairen van eenzelfde compagnie allen tot ee n
zelfde n landaard behoorden. 

Dat de lnl a ndsche soldaten kind eren verwaarloosd wor
eIen, kan niet worden toegegeven. Den compagnies-com
mandanten is uitdrukkelijk opged ragen op h et gedrag van 
deze kinderen een wakend oog te houden en het school
gaan aan te moedigen , 15 er voor hen op de openbare 
school geen plaats dan ontvangen zij lager onderwijs op 
de korpsscholen, terwijl zij, evenals alle andere bewoners 
van de militaire kampementen, onderworpen zijn aan de 
bepalingen hetreffende orde, netheid en regelmaat. 

De ervaring leert dan ook, dat de I nlandsche ser
geanten in het leger voor een b elangrijk deel soldaten
kinderen zijn, terwijl zij, die niet in militairen dienst tre· 
den, als regel werk vinden als mandoer, o mdat zij lezen 
schrijven en rekenen hebben geleerd . Dat ook onder de 
soldatenkinderen minder goede elementen worden aan
getroffen, spreekt vanzelf. 

Aan staken van de werving valt onder de huid ige 
tijdsomstandigheden niet te d enken. 

De Legervereeniging is een zuivere particuliere instelling. 
Met handhaving van de militai re tucht, die vordert, dat 

d.e mindere in kritieke omstandigheden onvoorwaardelijk 
de bevelen van ,ûjn meerdere gehoorzaamt, is onvereenig
baar een actie van militaire zijde, openbaar of geheim, 
dle het ondermijnen van het vertrouwen in den meer· 
dere beoogt of tengevolge heef t. 

Den militair is het zeer levend rechl gewaarborgd om 
zich te beklagen over handelingen en tekortkomingen 
van zijne meerderen , indien hij zich daarover bezwaard 
gevoelt. 

Het maken in de kazerne van propaganda voor re
volutionnaire beginselen wordt tegengegaan. Hoever 
hierm ede moet worgen gegaan, behoort aan het beleid 
van den verantwoordelijken bevelhe::ber te worden over
gelaten ~ Ditzelfde geldt ten aanzien van de toetreding 
van mili tairen tot bonden. Zoo ver bekend is werd tot 
dusverre alleen het bezoeken van vergaderingen of bij. 
een komsten onder leiding van bepaalde personen aan 
mili tairen ontzegd. 

Van schendin g van het brievengeheim is bij het De
partement van Oorlog geen e nkel geval bekend 

Het voornemen bestaat in stede van de algemeene 
le~er.manoeuvres een mobilisatieoefening te houden en 
de Regeering wenscht den verant\voordelijken bevelheb
ber in de keuze van de te houden oefeningen geheel de 
vrije hand te laten, 

De voorstelling welke een lid gaf van de bestraff ing 
van een fuselier te Semarang, die zou geweigerd heb
ben "niet bevolen" werk zaamh eden te verrichten is niet 
JUlst. Volgens een over die aangelegenheid handelend 
rapport, ontzag die fuselier zich niet om, nadat hij zelf 
voor een bepaalde verrichting was aangewezen, een ige 
niet-Europeesche fuseliers die voor andere verrichtingen 
werden gecommandeerd, ingeval de dreigende staking 
in de gasfabriek mocht doorgaan , toe te roepen "djan~ 

gan maoeU
• Voor deze handeling is hem (erecht de 

zwaarste disci plinaire stra f opgelegd e n he t maakt nog 



een punt van overweging uit, of hij deswege niet voor 
een krijgsraad zal moeten terechtstaan. 

Ind erdaad is de aanvullende begrooting voor 19 17 
waarbij positie-verbetering en voor de onderofficieren zijn 
toegestaan reeds in Indiê afgekondigd en in werking 
getreden. 

Ane hi erbedoelde positieverbeteringell gaan in met 

I Juli 19 17, behoude ns de verstrekking vall witte klee

ding. waarvoor een voorstel om haar mede met ingang 
van die dagteekening- in werking te doen treden nog 
in behandeling is . De voor de vuurwerkers bij de pyro~ 

technische werkplaats vastgestelde b ezoldigingen e n de 
toelage toegekend aan den Adjudant-onderofficim' vuur
werker bij genoemde inrichting, gaan echter eerst in op 
den 15e n Juni 19 18, omdat het hier geldt bezoldiging 
enz. van ni euwe in het leven geroepen betrekkingen. 

Ook in landen met een zuiver militi e-leger, waar dus 
de menschen slechts korten tijd onder de wapenen door· 
brengen, is de noodzakelijkheid gebleken, om de slecht 
oppassende soldaten uit hunn e omgeving te verwijd e_ 
ren en op hen strengere tuchtmaatregelen toe te passen. 

In Nederland is wel het z. g. depot van discipline. te 
Vlissin gen destijds opgeheven, doch op het oogenblik 

kent het leger in het moederland het instituut van de 
Tuchtschool te Hoorn. Dat de bij het strafdetachement 
ingelijfden en de veroordeelden in de militaire strafge
vangenis te Tjimahi op beestachtige wijze gestraft wor
den l is ni et juist. 

De mogelijkheid om - wat laatsbedoclde inrichting 
betreft - in het bestaande stelsel van straffen veran
dering te brengen , wordt onder de oogen gezien. 

O ndera fd. 92 . Bedoelde opdrachten worden gege· 
ven door den 1\[inÎster van I<oloniên zonder dat de In
dische R egeering daarvan kennis draagt. Hoofdstuk 1 
van de Begrooting wordt da n ook in Nederland ont
worpen. Gemeenlijk betreffen die opdrachten de aan· 
schaffing van geschut, mitraill eurs. zoeklichtenl telefoon
materiaal. vliegtuigen e d. g. 

De op de onderafdeelingen 92 f en 95 voorkomende 
uitgaven voor den vliegdienst, betreffen uitgaven in Ne
derland, welke door den ~1inister onder die posten op de 
begrooting werden gebracht en kunnen hier thans {tiet 
worrlen toegelicht. 

De noodzakelijkheid om voor de aanschaffing van leger· 
behoeften niet uitsluitend op Nederland te zijn aangewezen, 
wordt ook, en dit al sedert geruim en tijd, ingezien. 

V a n de nijverheid h. t . I. wordt zooveel mogelijk (n. I. 
indien de prijZyll billijk zijn en de artikelen niet in hoe
danigheid achterstaan bij die, welke uit Nederland wor
den uitgezonden) partij getrokken. 

O. m. worden het benoodigde zool-en tuigleder, het 
schoeisel en de bamboehoeden door de werkinrich_ 
tingen van het gevangeniswezen; het chroom· en pin
kenleder en het grootste gedeelte van de legerconserven 
bij particuliere inrichtingen op Java vervaardigd.-

Onze nij verheid is echter nog niet zoodanig ontwik
keld, dat zij in alle legerbehoeften kan voorzien. Ook 
is het een g-root bezwaar, dat vele grondstoffen, zoo
als katoen, linnen en wol geen inheemsche producten 
zijn en dus roch altijd uit het buitenland zouden moe
ten worden betrokken. Verder sraan de lnlandsche ar-
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beiders o. a. van passementeri eên, uniformpetten, enz. 
achter bij hunne vakgenooten in het buite nland . 

Door de~ Minister van K olonië n werd in 191 5 be· 
paald. dat als beginsel hehoort te gelden, d at alle goe
deren, welke h. t. I. als gewone handels.artikelen op de 
markt worden gebracht en tegen billijke prijzen kun
nen worden verkregen, nie t meer uit Nederland zull en 
worden geëischt. 

Bestellingen echter van goederen van bijlOnderen aard 

bij den ha ndel - of juiste r gezegd door bemiddeling 
van den handel - mogen evenwel niet' plaats hebben, 
daar de Regeering in Nederland haar e igen aanschaf· 
fingsk antoor heeft en het bij bestellingen van bijzondere 
artikelen de beste en goedkoopste weg is, de onderhan
delingen rechtstreeks met de fabrieken te voeren. 

In verband met de bijzondere tijdsomstandigheden 
worden thans ook artikelell welke voorheen uit Neder
land werden bètrokken, rechtstreeks ill het buitenland 
(Japan en Amerika) aangeschaft. H et Departement van 
J(oloni ën heeft daar voor in laatstgenoemd land een ei
gen kantoor geopend. 

Ook voor de artillerie, de genie, den Militair Genees
kundigen Dienst en den Topografischen Dienst wordt 
op gelijke wijze gehandeld als hierbo >en voor de In ten 

dance is medegedeeld. 
De specificatie van h et bedrag van f 7822600.- voor· 

komende op de begrooting (onderafdeelin g 105) is a ls volgt: 
voor de aanschaffing van: 

wapenen en muni tie ...... . ........ .. .... 4.b3440U.-
materialen voor de uitvoering van genie-

werken .......... . .................... 249500.-
geneesmiddelen en andere verplegi ngs-

arti kele n . . ........................ . .. I 069300.-
kleedi ng- en uitrustingstukken ......... .. . 1.67180U.-
materi eel ren behoeve van den topografi-

schen dienst... ................. . .. .. 197600.-
V oor de beweerde afgunst bij het staande leger op 

"de zooveel betere behandeling van d e miliciens" b e· 
staat geen redelijke g rond. Aan de opvolg in g va n ar· 
tik el 28 van het dienstplichtbesluit, waarbij is bepaald, 
dat de in gelijfd en bij de mtlitie dienen tej,{elijk met en 
op dezelfde wijze als de vrijwilligers bij de landm acht, 
zal de hand worden gehoaden. De desbetreffende uit
voeringsbepalingen zijn met de bedoeling van vorenbe
doeld K on inklijk Besluit in overeenstemming. 
Dat de dienstplicht aan den handel, de cultures, enz. 
werkkrachten onttrekt, spreekt vanzelf. Om de hieraan 
verbo nd en nadeelen zoo veel mogelijk te verlichten, is als 
beginsel aangenomen, zoo eenigszins mogelijk aan verzoe
ken om uitstel van eerste oefening gevolg te geven. 
Hi erdoor kan het aantal tegelijk in dienst komenden van 
dezelfde maatschappij . onderneming, e~z., worden beperkt. 

De eisch, dat voor oefening onder de wapenen ko
mende dienstplichtigen worden gekazerneerd, kan niet 
worden losgelaten, vermits zulks dringend noodig is 
om tijde ns de n korten duur der eerste oefening de 
dienstplichtigen tot b ehoorlijke soldaten te vormen . 

H et ligt in de bedoeling om hen, die voor onderoffi· 
cier in opleiding komen, na het einde van den eersten 
oefeningstijd, vrij beid te verleenen, buiten de kampe
menten te wonen. 

1tlet betrekking tot het aantal te verwachten dienst
plichtigen van de jaark lasse 1894 kan worden mede
gedeeld, dat het aantal ingeschrevenen 9 70 bedraagt. 
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l-Ioevelen, na afloop der keuring enz, zullen worden 
ingelijfd is niet na te gaan, vermits mede rekening moet 
worden gehouden met vrijstellingen \'oor ~erste oefe
ning wegens voorafgaanden mi1itip.~, vrijwilliger- en 

schutterdienst. 
Aan heil, die onder de wapenen zullen worden ge

roepell, is me:legedeeld, dat zij na de keuring verzoeken 
kunn en indienen (desgewenscht mondeling) om in een 
der plaatsen Buitenzorg, Bandoeng, Magelang of Ma
lang in garnizoen te komen, aan wt:lke aanvragen zoo
veel mogelijk zal worden voldaan. 

Eenc verdeeling der dienstplichtigen over meerdere gar
nizoenen zou aanleiding geven tot te kleine infanterie 
afdeelingen om de oefeningen nuttig te doen verloopen. 

Ondcrafdceling 347. D~ inkomsten van het militair 
personeel zijn sinds 1910 geleidelijk helangrijk verhoogd 
als gevolg van de ver~chi1lende maatregelen tot posi
tieverbetering van alle tot het Leger behoorende onder
officieren, n. 1. haoger tractement met regelmatige wed
deverhoogingen, hoogere vergoeding voor vivres. ver
lichting en waterverbruik. 

De voorstellen voor verbetering van de inkomsten 
van de burgerlijke amhtenaren zijn reeds eenige jaren 
geleden ter sprake gebracht, doch destijds als gevolg 
van de tijdsomstandigheden uitgesteld. 

Bij de voorstellen tot oprichting der landrente-opne
mingsbrigades is overwogen de landrente-metingen ten 
laste ,'all het Departement van Binncnlandsch Bestuur 
te brengQn, doch de Regeering, vond geen aanleiding
den bestaanden toestalId met betrekking tot de affec
tatie van hoog er bedoelde uitgaven te · wijzigen. 

Desgewenscht zou jaarlijks bij de indiening der be
grooting in de toelichtingen kunnen worden vermeld, 
het geraamde bedrag van de uitgaven voor den Topo
grafischen dienst, welke geacbt moet worden aJs te zijn 
van burgerlijkt:'n aard. 

Voor verhooging der traktementen van de burger
ambtenaren magazijnmeesters bij de artillerie werd nog 
gecn aanleIding gevonden. 

Voor benoeming- tot burgerlijk-ambtcnaar-magazijn
meester komen practisch in aanmerking de 5 onderlui
tenants-magazijnmeester bij dat wapen. De bezoldi
ging der eerstbedoelden bedraagt f 300.- f 500.
's maands (om de 3 jaren f 50 verbooging), die der 
onderluitenant-magazijnmeester bedraagt f 200 + f 90 

(buishuurindemni teit). 
Een ondeI1uitenant-magazijnmeester gaat dus bij be

noeming tot burgt:!r1ijk-ambtenaar-magazijnmcester wel 
degelijk in bezoldiging vooruit, doch deze voortuigang 
beeft vooral betc'eker.is voor de toekomst (de verhoo
gingen ', In de meeste gevallen worden n. l. bij den over
gang door de belangbebbenden in het begin de voor
deelen gemist, \"elke zij als militair genoten door de 
mogelijkheid tot gelijktijdig genot van pensioen of ga
gement 'nevens militaire inkomsten, wanneer zij gehuwd 
of weduwnaar zijn met een kind of meerdere kinderen 
dan wel gewettigde kinderen hebben. Bovendien moe
len bij overgang in burgerlijken dienst extra stortingen 
worden gedaan voor bet burgerlijke weduwen- en wee
zenfonds en ten behoeve van de burgerlijke pensioenen 
doch deze stortingen loopen na 3 jaren af. Het gaat 
echter niet aan om hier tegenover de voordeelen ver
bonden aan het nieuwe ambt. van burgerlijk magazijn
meester weg te cijfel en, te meer, daar onder den vroe, 

gp.r bestaanden toestand slechts benoeming tot 2e lui
tenant-magazijnmeester op [200. - 'smaands mogelijk 
was, waarbij eveneens het gelijklijdig genot van pen
sioen of gagement als minder militair werd verloren. 

Intusschen bestaat bij de Regeering geen bezwaar te 
overwegen of wijziging van de bestaandcl regeling ge· 
wenscht is. 

Op het oogenblik zijn bij bet Departement \'an Oorlog 
2 verzoeken van onderluitenants-magazijnmeester be
treffende de positie van de burgerlijk-ambtenaar-maga
zijnmeester in behandeling, waarbij deze aangelegen
heid van alle zijden zal worden bezien. 

ln Nederland is aan de Topografische lnrichting in 
hoofdzaak burgerpersoneel verboden, hetgp.en daar 
mogelijk is, omdat de aanvulling uit de burgermaat
schappij verzekerd is Hier in jtldië zijn geen opgeleide 
vakmenschen beschikbaar, zoodat het personeel geheel 
bij de Topografische 1 nrichting moet worden ge\ ormd. 
Om te voorkomen, dat deze persolien dadelijk na hune 
opleiding ontslag vragen met het doel elders de ver
worven kennis meer rentegevend te maken, is het ge
we,nscht de aanvulling te zoeken onder de mindere mi
litairen, waarvan ' trouwens enkele reeds in Europa in 
verwante vakken werkzaam zijn geweest . Hetzelfde geldt 
in boofdzaak ook voor het Europeeschc opnemers-per
soneel Indien ertoe werd besl.oten dit personeel na vas
te plaatsing te ontheffen van hunne militaire verbintenis 
en in burgerlijken dienst le doen overgaan, dan zouden 
de inkomsten aanmerkf'lijk moeten worden verhoogd 
om het verloop van het personeel te voorkomen. \Verk
gevers in de burgermaatschappij kunen aan geoefende 
opnemers een onevenredig hooge bezoldiging aanbieden. 

Oriderafd . 351. Bij het Departement van Oorlog zelf 
zijn werkzaam 39 commiezen en 43 burgerlijl..:e schrijvers. 

Onder.fd. 352. Somminge betalingen met betrekking 
tot het beheer der onderofficiers menages geschieden 
reeds voor tekenin~ van den lande. Nagegaan zal wor
den, of het noodig of gewenscht is daaraan uitbreiding 
te geven. 

De kaderopleiding is, juist met het oog op eenvoor
migheid, zooveel mogelijk gecentraliseerd en geschiedt, 
voor wat de infanterie betreft, bij de kaderscholen te 
Tjimahi en Magelang. 

Dat bij deze inrichtingen de opleiding verscbillend 
zou zijn, is niet gebleken en, in verband met de bestaan~ 
de voorschriffen, ook weinig waarschijnlijk te achten. 
\Vat met de opmerking (bladzijde 8 van het verslag) 
eigenlijk wordt bedoeld, is niet recht duidelijk gewo.rden. 

. Onderafd. 354. Verleden jaar en ook dit jaar heb
ben zoo wel hoofdofficieren als kapiteins van den Gene
ralen Staf bij verschillende manoeuvres troepcncomman
do's vervuld, De Regeering vermeent, dat de regeling van 
deze werkzaamheden met vertrouwen aan bet beleid 
van den Legerbevelhebber kan worden overgelaten. 

Onderafd. 357. De in 1907 in het leven geroepen 
voorloopige regeling betreffende de opleiding van niet
Europeescbe jongelieden tot officier heeft niet voldaan, 
omdat zij gebaseerd was op de indienststelling van een 
klasse van officieren die geheel met en op dezelfde wijze 



zouden hebben te diellen als de Europeesche rangge
nooten. doch aan wie beduidend lagere eischen van kennis 
en algemeene ontwikkeling werden gesteld dan aan deze. 

In verband hiermede genieten zij een lagere bezoldi
ging en zijn zij ook in andere opzichten bij de Euro
peesche officieren ten achter gesteld \ ran een minder 
k ameraadschappelijk e houding der Europeesche offi
cieren tegenover hunn e collega's van niet-Europeeschen 
landaard is nimmer iets gebleken. 

Vorenbedoelde regeling is in 19 15 ingetrokken. ter
wijl toen tevens bepaald is geworden dat zij, die inmid
dels officier waren geworden, in de gelegenheid zouden 
worden gesteld , door het voldoen aan een aanvullings
examen, volkomen met hunne Europeesche ranggenoo
ten gelijkgesteld te worden. Van de elf lnlandsche lui
tenants, thans in het leger dienende, hebben 4 reeds met 
vrucht van deze bepaling gebruik gemaakt, zoodat te 
verwachten is, dat over enkele jaren ook de overige 
in het Europeesch officierskorps zu llen zijn overgegaan. 
In 1915 - tegelijk met de opheffing van meerbe
doelde regeling - zijn de Koninklijke Militaire Akademie 
en de Cadettenschool in Kederland voor niet-Euro
peesche jongelieden opengesteld _ 

In aanslu iting hiermede, wordt thans de opleiding van 
niet-Europeanen tot officier langs de Militaire school 
te Meester·Cornelis en den Hoofdcursus te I{ampen, 
zoomede de openstelling . voor hen van de korpsen mi
litaire apothekers en paardenartsen, voorbereid, zoodat 
binnen enkele jaren het geheele officierskorps van het 
Indische leger voor niet-Europeanen zal zijn open ge .. 
~teld en wel op \' oer van volstrekte gelijkheid met de 

Europeesche officieren. 
Daar de toekomstige ni el -Europeesche officieren be

stemd voor het staande leger geheel dezelfde opleiding 
zullen ontvangen als de a.s. Europeesche officieren, 
zullen zij bij Europeesche afdeelingcn evenzeer op hun 
plaats zijn als bij zuiver lnlandsche compag ni eên en 
bestélat er alzoo niet alleen geenc aanleiding om hen 
afgescheiden te houdell van de Europeesche officieren 
doch zou een dergelijke handelwijze niet ten onrechte 
\\'orden opgevat als ecn - geheel ongemotiveerd -
blijk \'an geringschatt ing voor officieren van niet-Euro
peeschen landaard. 

lnderdaad moet erkend worden, dat de tekorten in 
het officierskorps in hoofdzaak drukken op den troc
pendienst, de kantoren - in het algemeem - over het 
toegewezen personeel beschikken. Ook komt het voor
in bepaalde gevallen - dat een opvolger eenigen tijd 
met zijn v00rganger samenwerkt, bij de beoordeeling 
van welk feit echter niet uit het oog valt te verliezen, 
dat in tegenstelling met het personeel van andere de
partementen, de jongere officieren die aanleg voor bureau~ 
dienst blijken te bezitten, in. den regel all~ ervarin,rr van 
derkeliJke werkzaamheden missen. Voorts zijn de bureau
werkzaamheden, mede door de in wording zijnde wijzi
gingen in de samenstelling- van het leger, niet onbelang
rijk toegenomen. Intusschen blijft de aandacht van den 
Legerbevelhebber op deze aangelegenheid gevestigd, 

Een hoofdofficier voor het toezicht op de bij de in
fanterie ingedeelde mitrailleurafdeelingen was reeds 
lang nood ig , de voorziening in die functie werd te drin
gender door de invoering- bij de veld bataljons van de 
geweermitrailleurs. Vroeger was de Adjudant van den 
Inspecteur met deze werkzaamheden belast; b estend i-
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ging \'an dien t<?estand was in strijd met het dienst
belang. Voorloopig is met de onderwerpelijke functie 
thans een kapitein belast, die bij bevordering tot majoor 
daarin kan gehandhaafd blijven. 

Proeven op remonteerinl2sgebi ed zijn sedert lang niet 
meer noodig. daar reeds jaren vaststaat, dat de Aus
tralieT bij uÎlstek voor de remonteering van de bere
den ""Va pens geschikt is. leis geheel anders is echter , of 
het mogelijk is om dut paard op Java re fokken en zoo
danig op te voeden, dat het hier verkregen product 
gelijkwaardig zal zij n aan bet geimporteerde. Het Leger
bestuur meent op het Jdjen plateau de plaats gevonden 
te hebben, waar, zoo ergens op Java, klimaat en bodem
gesteldheid de beste waarborgen geven. dat een proef 
met het fokken van eigen legerpaarden zal slagen. Daar
om werden reeds in 1915 voorstellen gedaan om aan de 
"Veeteeltonderneming Djampit" een renteloos voorschot 
te verstrekken, waartoe bij de aanvullingsbegrooting 
191 7 het voorstel werd gedaan . 

Remonteering met inheemsche paarden is voor d~ 

bereden wapens, gezien de achteruitgang dier rassen en 
de veel te geringe massa der paarden, ten eenenmale 
uitgesloten. Pogingen om die rassen te verbeteren hebben 
tot dusverre weinig bevredigende resultaten opgeleverd. 

Mocht onverhoopt ook de thans voorgenomen proef 
niet slagen. dan zal de eenige weg. om de bereden wapens 
(artillerie en cavalerie) van een voldoend aantal paarden 
te voorzien, deze ;:ijn, dat een voldoend sterke reserve 
van het paarden materiaal op Java wordt onderhouden. 

In 1917 werden aangevraagd 40 stuks snelvuurberg
kanonnen (waarvan 1 reserve met munitie) E.n 10 stuks 
houwitsers van 15 c. M. met munitie, de laatste bestemd 
voor zware artillerie van het veldleger. 

Omtrent mogelijke uitzendig van dit geschut werd 
nog geen bericht ontvangen. 

Nog werden aangevraagd 21 stuks kanonnen 7.5. e.M. 
V d. bestemd als reserve voor de Veldartillerie, voor de 

auto-tractie-batterijen en. voor cle verdediging van Sa
bang. 

Het geschut der Vesting-artillerie is voor een deel 
verouderd en verloont overigens een ongewcnschte ver
scheidenheid. Vervanging der oudere soorten, voor wat 
betreft het krombaangeschut, is in de eerste plaats ge
wenscht, omdat moderner geschut een economischer 
gebruik "Jan het a~n\Vezige personeel mogelijk maakt. 

De munitie-voorraad is een weinig gedaald beneden 
de vastgestelde uitrustingcijfers, omdat aan de uit\'oe
ring der voorstellen tot aanvulli ng en uitbreiding van 
den aanwezigen munitie-voorraad nog geen gevolg is 
geg-even, vermoedelijk als uitvloeisel van de bijzondere 
lijdsomstand ighedcn. 

Onderafd 359. Indien de wenschelijkhcid van het 
I rengen van verbetering in de dienstvoonvaarden der 
Europeesche ond erofficieren blijkt, zal - gelijk ook tot 
nu toe is geschied - voor zoo veel noodig en mogelijk 
rekening ,vorden gehouden met de te dien aanzien door 
belanghebbenden geuite wenschen en verlangens . . 

Onderafd. 360, H et half eskadron cavalerie van 
Mangkoe Negoro werd in 1916 opgeheven, omdat vQO~ 
het bedrag dat deze, tocb altijd niet volwaardige, cav.a
lerie, aan de schatkist kosttE? een detachement ordon_ 
nansen kon worden opgericht; eene afdeeling, waaraan 
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reeds lang tevoren groote behoefte werd gevoerd. Voor 
die oprichting moesten de ordonnansen voor de ver
schillende sta"en uit de toch a l zoo zwakke veld-eska
drons worden genomen. 

Onderafd. 367. De kosten van den vlaggestok op het 
erf van de woning van den Legercommandant te Ban
doeng hebben f 1086.- bed ragen 

Verhuur van pavi ljoens van gouvernementswoningen 

heeft, voor zoaver bekend. niet pl aats en dit zou door 
den Legerbevelh~bber ook niet worde" toeg-elaten. In 
het paviljoen van een der hoofdofficierswoningen te Ban
doeng houdt tegen een vrijwillige vergoeding een fami
lielid van den bewoner verblijf. Deze aangelegenheid 
wordt door den Legercommandant nader onderzocht 

Aanbesteding van den bouw van woningen zou niet 
le iden tot besparing. noch tot het vlugger tot stand 
komen van het benoodigde logies; dit laatste is in 
hoofdzaak afhankelijk van de gelden, welke daarvoor 
kunnen worden beschikbaar gesteld. 

Het aanbevolen beginsel wordt bereids sedert jaren 
toegeplSt voor de officieren-rechthebbenden op een 
gouvernementswoning beneden den rang van kolonel. 

Onderaf. 369. Voor de in de laa tste jaren tot een 
som van + 31/, millioen gebouwde verdedigingswerken 
en aangelegde wegen moet uiteraard op onderhoud 
worden gerekend. 

Het woord "eensdeels", alsmede "het" voorkomende 
na het woord )) verdedig ingswerken" in deze onder
afdeeling moet vervallen, omdat de uitgaven voor de 
oprichting van de daarin bedoelde fabriek van de 
o ntwerp-begrooting zIjn afgevoerd. 

Onderafd. 370. Zooals uit de memori~ van toelich
ting, waarnaar in noot 32 wordt verwezen, blifkt, is 
onderwerpelijk geen sprake van uitbreiding van perso
neel, doch van herzienin g van de inkomsten en vooruit
zichten van den reeds tot dat personeel behoorenden 
ambtenaar, boofd van het kantoor .Begrooting en boek
huuding" bij het Departement van Oorlog. 

In deze herziening is begrepen toekenning van ver
gceding voor huishuur en niet van vef.hoogin~ dezer 

vergoeding i de betrokken ambtenaar gen iet deze soort 
van inkomst nog niet. 

Onderadf 371. lnderdaad staat eene opleiding vall 
het verplegingspersoneel in de militaire hospitalen, die in 
alle opzichten gelijk is met die in Europa, op he t pro· 
gramma. Aan dezen maatregel kunnen thans echter nog 
slechts bescheiden verwachtingen worden vastgeknoopt 
in verband met de ontwikkel ing in 't algt!meen van het 
personeel waarover de hospitaaldienst tbans beschikt. 

Waar voor de toelating tot de opleiding eischen moe
ten worden gesteld waaraan het op dit oogenblik 
werkzame hospitaalpersoneel in 't algemeen niet of 
eerst na veel inspanning kan voldoen, kan er slechts 
sprake zijn van eene zeer geleidelijke invoering, afhan
kelijk van het aanbod van gegadigden, te meer waar 
nu reeds zooveel van he t hospitaalpersoneel moet 
worden gevergd. om bij de bestaande onvoltalligheid 
en het groot verloop hun zware vredestaak f>enigszlns 
naar behooren te volbrengen en zich voor de oorlogstaak 
voor te bereiden. 

De verpleging in engeren zin van Inlandsche mili-

taireo in de hospitalen, staat ni et ten achter bij die van 
Menadoneezen De behandelende geneesheer is vrijwel 
onbeperkt in het geven van zijne voorschriften ten aan · 
zien van zieken voeding, ligging e a. i alleen de gewone 
voeding in de hospitalen is naar analogie van de voeding 
in de kazerne voor Jnl.anders en Amboneezen verschil
lend, een en ander in aansluiting aan verschillen in 
aanpassingsvermogen en godsdienstige gebruiken. 

De Amboneesche e n [nlandsche sergeant worden 
beiden in de 2e Afdeeling verplee~d en wel de eerste 
in de Afdeeling 2a, de tweede in 2b zooals de kor
poraals en soldaten eveneens naar gelang van hun 
landaard respectievelijk in afdeeling 3a en 3b met de 
verschillen in voeding als boven is geschetst. 

Onderafd. 372. Op heden is e r een tekort van 13 
officieren van gezondheid, ongerekend degenen die om 
verschillende redenen gedurende langeren tijd geh~el 

of gedeeltelijk aan d~n dienst onttrokken worden Daar
tegenover staat, dat in Nederland 40 officieren van 
gezondheid wegens de huidi ge tijdsomstandi gheden up 
eerste uitzending wachten. 

A anvulling met Indische Artsen is niet mogelijk 
omdat deze medische krachten niet onttrokken kunnen 
worden aan den Burgerlijken Geneeskundigen Dienst, die 
zelf met een groot tekort aan personeel heeft te kampen. 

De proef met eene tewerkstelling van Indische artsen 
bij de militaire bospitalen 1907/ 1908 heef, e r toe geleid 
dat van de drie daartoe aangewezen geneeskundigen, 
een voor den aanvang van de proei ontslag uit's Lards 
dienst verzocht. de tweede wegens ziekte gevolgd door 
overlijd"n nimmer tot de proef is gekomen, de derde 
na een proefjaar in bet militaire hospitaal te Tjimabi 
volgens eigen verklaring tevreden was met zijn nieuwen 
werkkrin g en den omgang met de officieren van gezond
heid collegiaal en aangenaam vond; de bezoldig ing in 
's Lands dienst was hem echter onvoldoende, waarom 
hij zijn ontslag vroeg. 

Met die proef is gebleken, dat de beste onder de 
Indische artsen aan een gering aantal groote mili taire 
hospitalen den dienst kunn en verrichten op zalen waar 
lnlandscbe militairen worden verpleegd en aldaar een 

officier van gezondheid kunnen vervangen. 
Het afstaan van de officieren van gezondheid aan 

den dienst der P estbestrijding werd en word~ bij het 
bestaande tekort ernsti g gevoeld doch werd in hN 
algemeen belang noodzakelijk geacht. 

Onderafd. 372. Het verrichten van de militaire eer
bewijzen heeft plaats overeenkomstig de terzake bestaande 
voorschriften, welke in hoofdzaak overeenkomen met de 
voor het Nederlandsche leg-er geldende bepalingen. 

Onderafd. 37 3a. Bij het Legerbestuur is een herzi~

ning van de aan veroordeelden in de Militaire strafge_ 
vangenis te Tjimahi op te leggen straffen in behandelin g. 

In de burgerijke gevangenissen mogen lijfstraffen 
aUeen 'dan nog worden toegepast, indien de gelegenheid 
ontbredkt om de eenzame opsluiting te doen gepaard 
gaan met zw aren arbeid. (Staatsblad 19 17 No. 708) . 

Onderafd 374. De in de o ndcrafdeeling 374 ver
melde bedragen zijn die, bedoeld in artikel 60 van het 
Reglement op de Militai re Strafgevangenis te Tjimabi, 



gelden dus welke van landswege ten behoeve van de 
menage der veroordeelden worden verstrekt, boven 
een rantsoen levensmiddelen als voor militairen in garni
zoen is vastgesteld. Tot een geringe vermeerdering 
van die bedragen, is op grond van de tegenwoordige 
tijdsomstandigheden, overgegaan. 

Op de voeding der gevangenen wordt voortdurend 
toezicht uitgeoefend. 

Onderafd. 375b [-iet Leger trekt van de stafmuziek 
inderdaad weinig nut, doch de noodzakelijkheid van 
instandhoud ing van het orkest vooropgesteld, bestaan 
er geen termen de kosten daarvan ten laste van een 
andere afdeeling der begrooting te brengen. 

Van landswege wordt jaarlijks een bepaalrt bedrag 
te goed gedaan voor toelage aan de leden Jer batal · 
jons-muziekkorpsen. Voor het overige worden de uitgaven 
bestreden uit de opbrengst van de concerten en de 
gehed vrgwtlligc bijdragen der officieren. Hiertegenover 
bestaan ook voorrechten . 

Onderafd . 378. Het doen vervaardigen van p lJrtretten 
van militairen, ter opsporing van gedroste of gedeserteer~ 

de soldaten, is reeds vroeger in over\Ve~ing genomen 
doch niet tot uitvoering gekomen, omdat bij de invoe· 
ring, in Maart 19 18, van dactyloscopische signalementen 
hierin een beter middel is gevonden voor het beoogde doel. 

Onderafd. 3ï9. Reeds in 1913 is door de Regeering, 
in overleg met den toenmaligen legercommandant, ter 
kennis gebracht van het Opperbesluur in Nederland, 
dat de medaille voor Moed en Trouw afgeschaft diende 
te worden. 

Vermeld dient inmiddels te worden, dat de laatste 
tientallell jaren de Militaire Willemsorde ook aan tal van 
niet-Europeesche miw.tairen toegekend is geworden. 

Onderafd. 3HO. Niet wordt ingezien in ·welk opzicht 
de toelichting op onderafdeeling 380 onvoldoende zou 
zijn Met de ond€rafdeeling 387, waarnaar wordt ver~ 
wezen, is, zooals uit den aanhef der noot blijkt, be
doeld de onderafdeeling van dat nummer der begroo· 
ting voor het loopende jaar. 

Onderafd. 390. De leergang in de Javaanséhe taal 
duurt een jaar; de resultaten zijn vrij gunstig. 

Onderafd. 391. Vaststelling van de aan assistentIeera
ren toe te kennen toelagen, onverschill ig of zij burger 
dan wel officier zijn, op éénzelfde bedrag, zoomede een 
betere regeling van de vergoeding voor reizen in het 
belang van den dien::;t (artikelen 5 en 6a van de "Alge· 
meene voorschriften enz", vastgesteld bij besluit van 2 
April 1913 No, 29), zal in overweging worden genomen. 

Onderafd. 393. Het op verschillende onderafdee. 
Hogen brengen van de kosten voor tewerkstelling van 
veroordeelden, is een gevolg van de omstandigheid, 
dat de onderwerpelijke uitgaven moeten komen ten 
laSte van de onderafdeelingen, waaruit de 100nen zou
den moeten worden gekweten van het gebeurlijk 111 

de plaats der veroordeelden tredend vrije personeel. 
Voor militaire doeleinden waren in 191 7 op de 

Buitengewesten 4194 veroordeelden tewerk gesteld, 
waarvan 1964 ju Atjeh en OnLl·~rhoorjgheden. 
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Van deze laatsten 150 tijdelijk in Atjeh in verband 
met de maatr~gelen tot handhaving der neutraliteit. 
Blijkens een in 1917 ingesteld onderzoek zijn die 
aantallen niet voor verandering vatbaar. Echter blijft 
de aandacht op deze kwestie gevestigd en werd o. a. 
opdracht gegeven om het daarheen te leiden dat de 
in militaire ziekeninrichtingen te werk gestelde veroor":' 
deelden zoo spoedig mogelijk worden vervangen door 
in te huren burger-personeei, 

Onderafd. 594, Ten einde te kunnen voorzien in de 
behoefte aan personeel voor de g-evechtsterreinen bij 
het gemobiliseerde leger is bij besluit van 30 Januari 
1917 No. 23 het legioen van Mangkoe Negoro uitge
breid met 77 infanteristen 1 e klasse en 133 fuseliers, 
terwijl de drie korpsen barisan op Madoera in totaal 
werden uitgebreid met 16 Sergeanten, 32 Korporaals 
en 289 barisan 1 e en 2e klasse. 

Onderafd. 396. Deze uitgaven worden in afwachting 
van een met betrekking tot het 

Sumatra's Ooskust gedaan voor-
van de afdoening 
Vrijwilligerskorps ter 
steIl bestreden uit den post voor "onvoorziene uitgaven". 

De verkorting van de eerste-oefening voor schutters 
berust op art. 56 (1) van het dienstplicht-besluit. dat 
in staat stelt rekening te houden met de door de 
schutters beWeZe!l verplichte diensten. Het besluit bevat 
voor andere min of meer op militaire wijze geoefende 
groepen militieplichtigen geen dergelijke bepalingen. 
Het verkorten van de eerste eefening voor leden van vrij
willigerskorpsen zou dus een onwettige maatregel zijn. 

Overigens zal met de, na opkomst onder de wapenen 
blijkende. geoefendheid van genoemde leden evengoed 
rekening \Vorder gehouden, als met die van andere 
illgelijfden (w. o. Nederlandsche dienstplichtigen, die 
daar te lande de eerste-oefeningen gedeeltelijk hebben 
volbracht) zoQver de dienstbelangen zulks gedoogen 
bijv. door hun verlof te verleenen voor den tijd, 
dat het voor hen niPot noodig is, om een bepaald deel 
der recruten- opleiding te volgen). 

Verschillende maatregelen zijn reeds getroffen waar
door de oprichting van vrijwilligerskorpsen wordt aan
gemoedigd en medegewerkt aan de instandhouding 
van zoodanige korpsen. Aan billijke verzoeken van 
die korpsen wordt zooveel mogelijk voldaan . 

Wegens een tekort aan officieren kan. niet steeds 
aan verzoeken om beschikbaarstelling van een officier 
van het leger gevolg worden gegeven. 

Daarom is ten behoeve van de leiding van het 
vrijwilligerskorps "Sumatra's Oostkust een gepension~ 

neerd kapitein der Infanterie beschikbaar gesteld en is 
voor het vrijwilligerskorps "Tapanoeli" in overweging 
gegeven om te beschikken over personeel van de 
Gewapende Politie. 

Opdringen van instructeurs van het leger is niet 
gewenscht: blijken de korpsen zelf voldoende belang
stelling te bezitten, dan zal aan vezoeken om beschik
baarstelling van instucteurs zoo veel mogelijk gevolg 
worden gegeven. 

Onderafd. 397. Inderdaad zijn klachten omtrent dief
stallen bij vervoer van auto's per Staatspoor ingeko~ 
men De SS stelt zich voor die diefstallen niet 
verantwoordeJijk. Een tweede en grooter bezwaar 
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der auto-bezitters tegen vervoer per spoor is, dat zij 
hun wagen dan zooveel langer moeten missen. Om 
aan die gegronde bezwaren tegemoet te kom~n is in 
artikel 13 (3) der nieuwe regeling van het V. A. K. 
(Staatsblad 1918 No. 135) bepaald, dat voor heen- en 
terugreis per auto naar en van het oefeningsterrein 
f 0.10 per K. M. wordt te goed gedaan, zijnde onge
veer bet bedrag der zelfkosten voor het vervoer van 
wagen en personeel per spoor. 

Onderafd. 400 . De specificatie der 
doeld in onderafdeeling 400 is als volgt: 

administrateur à f 400 per maand 
opziener à f 100.- per maand 
schrijver tevens hoofdmandoer op een 
maandloon van ten hoogste f 40. 

6 mandoers op een maandloon van ten 
hoogste f 20.- per man 

25 grasmaaiers op een maandloon van 
ten hoogste f 1 2. - per man 

25 koelies voor de waterregeling op een 
maandloon van ten hoogste f 12.
per man 

40 koelies voor het transport van het 
gras van de grasvelden naar de gras· 
lorries en vervolgens naar de gras
loodsen, op een maandloon van ten 
hoogste f 10 - per man, 

10 koelies voor werkzaamheden in de 
grasloodsen, op een maandgeld van 
ten hoogst~ f 10 - per man. 

6 koelies voor het onderhouden van de 
lorriebanen, waarvan 1 op een maand
loon van ten hoogste f 12.50 en 5 
op een maandloon van ten hoogste 

10.-
6 grobakvoerders, waarvan 1 op een 

maandloon van ten hoogste f 12.50 
en 5 op een maandloon van ten 
hoogste f 12.50 per man. 

2 karbouwen drijvers tevens ploegers op 
een maandloon van ten hoogste f 12.50 
per man 

60 koelies gemiddeld (los personeel) à 
t 0.20 per man en per dag (halve dag-
huur, 
voeding 'voor grobakpaarden 
aanschaffing en onderhoud grobaks, 
trektuigen, landbouwwerktuigen, ge
reedschappen, manden enz. 
kantoorbehooften en abonnement te
lefoon 
verlichting distributielokaal en koelie· 
kampongs 
gewoon onderhoud van gebouwen en 
werken. 
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4800.-
1200.-

480.-

1440.-

3600. -

3600.-

4800.-

1200.-

750-

300.-

300.-

4320-
250.-

1200.-

180.-

480.-

20Cl 0 ---------
Totaal f 31350.-

Onderafd. 401. De overeenkomst bedoeld in de 
vraag gesteld naar aanleiding van de onderafdeeling 
401 is nog bij den landsadvokaat en nog niet door 
partijen onderteekend. Het voorschot is nog niet 
verstrekt. 

In groote trekken zijn de voorwaarden als volgt: 

Het renteloos voorschot ad f 200.000 wordt gesplits 
in de helft als werkkapitaal en de andere helft ge
kapitaliseerd fokmateriaal ; het laatste wordt door de 
Commissie van Raad goedgekeurd en zoo noodig aan
geschaft. 

De afbetaling geschiedt door levering van de gefokte 
4 jarige paarden aan het Leger, dat de voorkeur heeft. 

De Naamlooze Vennootschap Djampit geeft een borg
stelling van 2000 bouws grond gelegen op het Idjen
plateau. Het fok materiaal blijft tot na de geheele 
afbetaling eigendom van het Gouvernement. 

Het voorschot wordt als volgt verstrekt. 
f 20.000 oprichtingskosten; 
" 60.000 in 191 8, de helft voor fokmateriaal en verder 
hoogstens 35,000 in elk volgend jaar. 

Het aantal fokmerries in 5 jaren te brengen op 
250 stuks. 

Onderafd . 402 . Bij de begrooting voor 191 8 zijn 
f 166.000 aangevraagd om overeenstemming te brengen 
tusschen de bepalJingen betreffende de militairen op 
maandelijksch traktement en de soldij.genietenden bij 
verpleging in het hospitaal, Laatstbedoelden zullen 
dan een zekere som aan verpleeggelden betalen (een 
geringer bedrag dan thans van hen wordt ingehouden), 
daarentegen in het genot blijven van hunne volle soldij. 

De uitkomsten dezer regeling, welke eerst na af
kondiging der begrooting voor 19 18 in werking kan tre· 
den, zunen af te wachten zijn, alvorens het aanbevolen 
denkbeeld, hetwelk neerkomt op verpleging ten I"ste 
van den Lande van den gehuwden militair, in nadere 
overweging te nemen. 

Al dadelijk moge echter de opmerking een plaats 
vinden, dat het bedenkelijk wordt geacht die koste· 
looze verpleging te beperken tot den gehuwden militair, 
omdat ee" dergelijke maatregel ongetwijfeld ontstem· 
ming zal wekken bij den ongehuwden standgenoot. 

De miliciens en de vrijwilligers zullen. zooals o. m. 
blijkt nit het onlangs verschenen 1 ndisch Staatsblad 
1918 No. 243, op voet van gelijkheid behandeld worden. 

Het indeelen van geoefende soldaten dus vrijwilli
gers - bij de weerplicht-eompagnieên voor het verrich
ten van corveën, wachtdienst, enz .. geschiedt uitsluitend 
in het belang van de opleiding en is noodig om in den 
korten .tijd, voor de eerste oefening uitgetrokken, de 
miliciens geen oefeningen te doen verzuimen. 

Ook bij de depotbataljons van het staande leger 
worden een bepaald aantal geoefende soldaten inge
deeld, om te voorkomen dat de recruten, door het 
verrichten van corveën als anderzins. aan de eigen
lijk e oefeningen onttrokken worden. 

Bij het Nederlandse!:e leger worden alleen de grovere 
corveediensten door burgerpersoneel verricht hetgeen 
echter in het 1 ndisehe leger evenzoo het geval is, 
zooals blijken kan uit het beschikbaar stellen (indien 
mogelijk) van vcroordeèlden, dan wel van fondsen 
voor het in huren van koelies, ten beboeve van bet 
grove werk in de keukens en bet reinigen van som
mige deelen (0. a. de privaten) der kampementen en 
de stallen der bereden wapens. 

Naar ver nomen werd, wordt de te werkstelJing bij de 
militiecompagnieen een begeerenswaardig emplooi geacht. 

Op welk tijdstip in de gewesten buiten JA V A en 
MADOERA de verplichte krijgsdienst zal worden in
gevoerd, kan thans nog niet worden vastgesteld. In 



elk geval zal daarmede zijn te wachten totdat ten aan
zien van de werking der dienstplichtvoorschriften op 
JA V A voldoende ervaring zal zijn verkregen, om ook 
de ongetwijfeld in de Buitengewesten bij de toepassing 
daarvan te verwachten moeilijkheden te kunnen voor
komen. De Minister van Koloniën teekende daaromtrent 
in de M. v. T. op het D.-B. bij art. 57 aan; 

"Alhoewel het onderhavige hesluit de strekkin~ heeft 
om den dienstplicht op te leggen aan alle daarvoor in 
aanmerking komende Europeesche Nederlandsche onder
danen in geheel lndiê, is in enkele gebiedsdeelen van 
Indië, bijv Nieuw-Guinea, het aantal dier onderdanen 
nog zoo gering en is de verbinding van deze gebieds
deelen met Java nog zoo moeilijk, dat invoering van 
den diensplicht aldaar voorshands nog weinig practisch 
nut zou hebben", 

Dat "vele" voor den verplichten krijgsdienst in aan
merking komende jongelieden Java verlaten om zoo
doende den dienst te ontloopen, mag worden betwijfeld, 
om de eenvoudige r"den, dat de gelegenheid om jonge
lieden van de voor eerste opkomst hepaalden leeftijd 
in de Buitengewesten te plaatsen beperkt is. Overigens 
bestaat, zoolang de ingeschrevene nog niet is opgeroepen 
voor de keuring, volkomen vrijheid van beweging. Van 
overplaatsing naar de Buitenbezittingen, tot vorenaange
duid dOElI, van landsdienaren zijn geen voorbeelden bekend. 

Onderafd 408. Het periodiek onderzoek van de 
burgerlijke schrijvers hij het departement van oorlog, 
om in aanmerking te komen voor bevordering tot eene 
hoogere klasse is - in tegenstelling met de voor de 
klerken hij de civiele departementen geldende bevor
deringsregeling - noodig om de volgende redenen. 

Vorenbedoelde burgerlijke schrijvers dienen ter ver
vanging van de aan de vastgestelde sterkte ontbre
kende militaire schrijvers en vormen met dezen één 
korps. Evenals bij laatstbedoelde schrijvers vier ran
gen worden onderscheiden, n.l.die van J(orporaal- of 
Soldaat-schrij ver, Sergean~-schrijver, Sergeant-majoor
schrijver en Adjudant onderofficier-schrijver, worden 
ook de burgerlijke schrijvers verdeeld in vier klassen, 
waarvan die der 1 e klasse de plaats inn emen van 
ontbrekende adjudanten-onderofficier .schrijver, enz . 

De bevordering der burgerlijke schrijvers moet daar
om ook op denzelfden voet zijn geregeld als die der 
militaire schrijvers, wier plaatsen zij innemen. Waar 
bet voor deze beslist noodig is, dat zij, om voor den 
hoogeren rang in aanmerking te komen, voldoen aan 
boogere eischen, blijkende uit een af te leggen examen, 
is het bij de bestaande regeling niet te vermijden, dat 
ook ten aanzien van de burgerlijke schrijvers op de
zelfde wijze wordt gehandeld. 

Onderafd. 409 De niet-Europeesche Sergeanten en 
Korporaals bekleeden z.g. "secundaire" betrekkingen, 
waarvoor de eischen - zoowel wat betreft vakkenis, als 
algemeene ontwikkeling, omvang en gewicht der func~ 
ties. zelfstand igheid en verantwoordelijkheid - beduidend 
lager zijn dan die, welke gesteld worden aan de door 
hunne Europeesche ranggenooten bekleede kaderbe
trekkingen . De regeling van de dienstvoorwaarden houdt 
daarmede uit den aard der zaak verband. I) 

J) De uitvoerill ::a IUustregelen zijn ten deele nog in bewerkinJ: 
-en daarom DOg niet tcr kCnnis van 'belanghebbenden gebracht. 
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Intusschen is sedert kort voor meerdere groepen 
van niet-Europeesche onderofficieren en korporaals de 
gelegenheid open gesteld om zich in hun rang eeD positie 
te verwerven, welke - voorloopig nog behoudens eenige 
uitzonderingen, echter nip.t wat ;'nkomsteo, voeding en 
huisvesting betreft - io materieel opzicht overeenkomt 
met die hunner ranggenooten van Europeeschen landaard, 
terwijl voor eenige van die groepen tevens ook de 
hoogere onderofficiersrangen zijn openg-f'steld . 

In deze richting wordt met sfJo('d vOortgl-schreden , 
zoodat aangenomèl1 kan \vorden, dat reeds in de naaste 
toekomst al die kaderbetrekk in,2"en, welke thans nog uit
sluitend door Europeanen bekleed kunnen worden, voor 
alle laooaarden zullen zijn openg-C'steld e ll wel op voet 
van gelijkheid met Europeanen. 

Daarbij kan echter van he t a3ngenomen b·eginsel, 
om tegenover gelijke rechten ook gelijke plichten te 
stellen - hetgeen ook in zich sluit voldoende kennis van 
de Nederlandsche taal -, niet worden afgeweken, omdat 
hij. die zich in het leger tegenover meerderen en on. 
dergeschikten slechts van een Oostersche taal (i c. het 
Maleisch) kan bedienen. in algemeene geschiktheid ten 
achter staat bij hem, die zich óók van de Nederland
sche taal kan bedienen. 

Om aan het bezwaar, verbonden aan het aanleeren 
van l.g. taal, tegemoet te komen, zijn!kort geleden fondsen 
toegestaan voor het oprichten van leergangen in de Ne
derlandsche taal in de groote garnizoenen op Java. 

Bij het departement van oorlog is een voorstel in 
bewerking om verbetering te brengen in de wijze van 
huisvesting der gehuwde niet-Europeesche onderoffi· 
cieren, Inlanders zoowel als ~1enadoneezen, Ambon
neezen, en wel in dien zin, dat waar deze onderof
ficieren , ten opzichte van de van hen gevorderde dien
sten als ten aanzien van hun vakkennis en ontwikkeling 
op een lijn ongeveer zijn te stellen met de Europee
s che korporaals. zij ook ten aanzien van de huisvesting 
dezelfde aanspraken zullen verkrijgen als de gehuwde 
Europeesche korporaals. 

De oprichting van een weduwen- en weezenfonds 
voor niet-Europeesche militairen van het leger zal 
in beschouwing zijn te nemen in verband met het in 
het leven roepen van een dergelijk fonds voor niet
Europeesche landsdienaren. 
Wel ligt het in de bedoeli ng. om de onderofficieren 

van lliet·Europeeschen landaard, die - voldaan heb
bende aan geheel dezelfde eischen - met hunne Euro
p eesche ranggenooten zijn gelijkgesteld , toe te laten 
tot het deelgenootschap aan het weduwen. en wee
zenfonds der Europeescbe mili tairen. 

Aansluitend e bij het vorenstaande, wordt de aan
dacht er op gevestigd, dat de weduwe van een niet· 
Europeesch militair, die sneuvelde of binnen een jaar 
na bet bekomen van in en door den dienst ontstane 
ziels- of lichaamsgebreken. aan de rechtstreeksche 
gevolgen dier verwonding-en overleed, pensioen ont· 
vangt ten laste vnn de begrouting van Nederlandsch .. 
Indiê, terwijl, zoo de overleden of gesneuvelde mili
tair geen weduwe naliet, maar wel een of meer kin
deren, aan ben een onderstand wordt toegekend (In · 
disch Staatsblad \910 No. 171 j. 

Verbetering van de dienstvoorwaarden wordt beter, 
dan' door de voeding gt-beel voor rekening van den 
lande te nemen, gezocht in de richting van eene meer 
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oordeelkundige regelin g nopens hf, t toekennen van ver· 
hooging van inkomsten wegens langdurigen dienst, terwijl 
voorgesteld is het voedingsvraagstuk 111 dien zin op te 
lossen (zie punt 15) der memorie van toelichtin g op 
onderafdeelin g 409), dat de ma n overal in Ind ië een 
even hoog bedrag (overeenkomende met het laagste be
drag van thans) van zij n sold ij aan de voeding ten koste 
moet leggen. Voor zoo ver de beschikbare middelen dan 
niet voldoende blij ken om c1en man eene aan billijke 
eischen voldoende voeding te verstrekken, zal in het 
ontbrekende \vorden voorzien door toekenning van een, 
voor elk garnizoen afzonderlijk te stellen toeslag. 

Een voorstel om de hierbedoelde bepaling al àade
lijk in werking te doen treden, is in behandeling. 

De R egeerin g onderzoekt, doch de slechte postver
binding doet het haar betwijfelen, of het mogelijk is de 
voorstellen opgesomd in de onderafdeeling 409 op de aan
vullende begrooting voor het loopende jaar te brengen. 

De op de begrooting voorkomende voorstellen tot 
lotsverbetering voor de militairen beneden den rang 
van onderluitenant hebben hun ontstaan niet te danken 
aan den wensch tot bestrijding van een kwaad (blijk
baar heeft men het oog op de stroomingen van den 
laatsten tij d) - waarvan trouwens bij den opzet van 
die voorstellen nog geen sprake was - doch uitslui. 
tend aan de overweging, dat de dienstvoorwaarden 
van bedoelde militai:-en in menig opzicht te wenschen 
overlieten, waarvan o. m. afvloeiing van geschikte 
krachten naar andere takken van dienst en naar par
ticuliere werkgevers het gevolg was. 

Onderafd. 410. Niet geheel duidelijk is wat bedoeld 
wordt bij het aandringen op meerdere eenheid in de 
opmetingen verricht door verschillende diensten. 

U iteraard stelt iedere dienst zijn afzonderlijke eischen, 
verband houdende met het Goel van de opneming. 
Voor de noodige voeling tusschen de verscbillende 
diensten, die zich met meetwerkzaamheden bezig hou 
den, zorgt de Permanente Commissie voor Opnemings-en 
Kaarteeringswerkzaamheden in Nederlandsch-lndiê, inge
steld bij Gouvernements besluit van 17 Maart 1906 No. 48 . 

De ondervinding heeft de zeer g roote voordeelen van 
de militaire organ isatie bewezen. Sedert de landrelHe 
metingen werden uitgevoerd door den Topographischen 
dienst is de aangelege!1heid in goede banen geleid. 

!:ieder t 1904 kunnen bij de Triangulatiebrigade twee 
ingenieurs worden ingedeeld; slechts een dier plaatsen 
is vervuld bij gebrek aan gegadigden De ingenieurs.. 

opleiding is trouwens nie t de aangewezene, aan cle n 
eenen kant geeft zij te veel, aan den anderen karn te 
weinig. 

. Onderafd. 415. Nu de verpleegster haar intrede ge
daan heeft in de militaire hospitalen, ligt 't op den weg 
van den Militair Geneeskundigen Dienst zoow'el in haar 
belang als in dat van het hospitaalbedrijf voor hare 
huisvesting a, a. (internaat) zorg te dragen en bij onvol· 
doend aanbod hare opleiding ter hand nemen. 

In den geest van de vraag in de Se zinsenede op 
blàdzijde 18 zijn reeds voorstellen aanhangig gemaakt, 
waarvan de verwezenlijking moest worden uitgesteld, 
totdat de weg der in voerÎl lg van de thans voorgestelde 

f bervormingen daartoe voldoende gebaand zou zijn. 
·Evellzoo besLOlld ret:us het voornemen den rang van 

sergeant o. a. afhankelijk te stellen van het bezit van 
een diploma voor ziekenverpleging, wat echter voor
loopi g niet volkomen kan doorgevoerd worden zonder 
reeds verkregen rechten van belang hebbenden te sohaden 
en dus slechts geleidelijk kan bereikt worden. 

Om dezelfde reden is eene salarisverhooging van den 
sergeant-majoor thans nog niet op haar plaats, te minder 
daar he t allereerst noodzakelijk is, dat juist het lagere 
personeel, dat de verplegingsdienst verricht in het bezit 
komt van een diploma, waartoe hel vooruitzicht op eene 
extra-toelage voor het bezit daarv an practisch veel zal 
bijdragen. 

De ran gen bij den hospitaaldiensl kunnen niet uit
sluitend afhankelijk gesteld worden van het bezit van een 
diploma voor ziekenverpleging, daar aan die rangen 
behalve vakkennÎs ook administratieve en zuiver militaire 
verplichtingen verbonden moeten blij ven . 

Burgerziekenverplegers kunnen in tijdelijken dienst 
alleen ter vervanging van ontbrekend militair verplegings
personeel worden aangenomen. Zijn zij in 't bezit van 
een volledig diploma voor ziekenverplegin g, dan zouden 
zij tot een zeer beperkt aantal in mindering van het 
aantal verpleegsters 1 e klasse ook in vasten dienst kunnen 
worden aangenomen. 

Het salaris voor de burgerziekenverplegers in tijd elijken 
dienst is afhankelijk van een door hen behaald .verple
gingsdiploma. 

De behandelin~ van de verpleegsters in de militaire 
hospitalen is goed, getuige o.a. het feit, dat op haar 
verzoek eervol ontslagen verpleegsters, die zich van haar 
vrijwillig op zich genomen financieele verplichtingen 
hadden gek weten, weer werk zochten in de militaire 
hospitalen . 

Het groote verloop is niet te wijten aan minder 
goede behandeling doch het gevolg van huwelijk, groote 
vraag van particuliere klinieken, andere departementen 
te hooge eiscben en verwachtingen der verpleegsters 
wier onderlinge verstandhouding ook dikwijls te wen
schen overliet. 

Onderafd, 419. Het bedrag ad f 1.720.000 in de 
onderafdeeling 419 heeft betrekking op uitgaven voor 
eens ; het uittrekken van een memori epost op de 
begrooting voor 19 19 geschiedde met het oog op de 
mogelijkheid dat het bovengenoemde voor 19 18 re<:ds 
toegestane bedrag niet in datzelfde jaar zou kunnen 
worden besteed. Die memoriepost is dus slechts eeu 
administratieve maatregel . 

De vraag omtrent de geschiktheid van het voo(" 
permanent vliegkamp bij Bandoeng (Soek am iskin) uit
gezocr.te terrein kan onvoorwaardelijk bevestigend worden 
beantwoord. 

Het heeft nimm er in de bedoeling gelegen te Rantja 
Ekek een permanent vliegkamp in te richten. Het 
benutten van dat terrein heeft alleen ten doel gehad 
om bepaalde proeven te nemen t. a v. de atmosferische 
invloeden op de aviatiek in en over bergterrein . De 
proeven hadd en plaats in den drogen moesson en voor 
dat doel heeft het terrein bij Rantje Ekek volkomen 
aan de verwachting beantwoord. De daaraan bestede 
kosten ad f 4253.83 waren onvermij delijk. Die uitgaven 
zij n in alle opzichten vruchtdragend gebleken. 

Middelen 
Hoofdstuk H. 



Onderafd . 130. De verk uop van kaa rten is sedert 19 14 
va n ruim f 11000.-"- gestegen tot bijn a f 18000 - in 19 17. 

De van de gemeente Batavia ontvangen som van 
f 9000.- betrof de vergoeding voor uitgevoerd e opme
tings-en kaancerin gs_werk zaamheden en heeft geen be
trek kin g op den verkoop van voor het publiek verkrijg
baar gestelde kaarten. 

Ol1l1erafd. 133 . H et b edrag bedoeld in dit onuerdeel 
vertegenwoordigt den aankoopsprijs in Nede rland van 
het ten behoeve van de militaire societeiten uitgezonde n, 
nagenoeg alcoholvr ij, bier. 

Tengevolge van den belemmerden aanvoer en de 
daarmede verband houdende prij~stijging is practisch 
de verkoop \ 'all alcoholische dranken sterk verminderd . 
Het alcohol vraagstuk heeft overi gens de volle aandacht 
van de R egeering. 

De tweede in dit onderdeel gestelde vraag moet, blij
k e ns mededeeling \'a n den betrokken plaatselijk gezag
hebbende, o ntkellnend word en beantwoord , 

Onderafd. 138. De raming van het middel " Andere 
Ontvangsten", der ontvan g sten van het D epartemen t 
van Oorlog . is als volgt t-' onderscheiden: 

Terugbetaling van de in afgesloten di enst
jaren le veel of ten onrecht genoten 

gelden . f 10000.-
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Tm flS/>O rt. 

Terugbetaling door gewezen officieren 

van het "ederlansch-Ind isch leger van 

de door den slaat betaalde oplcidin g's-
kosten enz. bij vervroegd ontslag uil den 

militairen dienst 
Terugbetaling van door gewt~zcn min-

dere militairen bij bet verlaten van het 

leger nagelaten schulden aan den lande. 
Betalingen door particulieren voor het 

opleggen van buskruit in de militaire be 
waarplaatsen 

Boeten opgelegd aan burgerlijk perso
rieel bij de militaire ziekeninrichtingen . 

Door de Algemeene Rekenkamer e n van 
wege het departement opgelegde vergoe· 

f 

" 

" 

" 

" 

dingen. " 
Ontvangsten van de Zanderin richti ngen . IJ 

Ontvangsten wegens telegrammen en 
telefoongesprekken 

" Verschillende andere ontvangsten van af
wisselenden onvoorzienen aard (z . g . toe
vallige ba ten) . 

" 

10000,-

25000.-

1000.-

200.-

300.-

20000.-
500.-

20000.-

30QOO.-

Totaal " 107000.-

Eerste nota van w lJzlgingen. 
Hoofdstuk l. 

O ndera fd eelinge n 92 en 93. 

Betreffen uitgaven in Nederland, welke hie r tbans 
niet kunnen worden toegelicht. 
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Afdeeling IX, ondera fdeeling 409. Hoewel deze post 
algemeen met ingenome nheid werd ontvangen - inzon· 
derheid werd toegej uicht het uitgesproken voornemen van 
de R egeering om van af 1 Juli a.s. aan den onder No 15 
bedoeld eIl maatregel terugwerkenden kracht te vcr lee
n en - toonde men zich nog ni et geheel voldaan, aan ge· 
zi e n nog ni et met alle in het Versla g gemaakte opmer· 
kingcn omtrent de positi e-verbeterin g der mindere mili· 
tairen rekening was gehouden . 

Nogrnaals werd cr op aangedrongen ook de aan de 
andere in het Verslag bij onderafdeeling ·+09 besproken 
maatregelen zoo spoedig mogelijk , met terugwerkende 
krach t. uitvoering te geven; in het bijzonder zou er naar 
sommigen meenden aanleid in g zijn de kosten van de voe· 
ding der mindere militairen geheel voor rekening van 
den la nde te nemen. 

Door vele leden werd een w~~.!'nemen van alle rasse n
verschil in het leger gewenscht geacht en cte invoering 
van een un iformsold ij voor 311 e groepe n van mindere mili
tairen bepleit. l\1[et h~t te die r zake ha nd elende amende. 
ment der heeren W aworoentoe c .s. (z ie gedrukt stuk 
No. 60) werd dan ook door vele led en instemming betuigd . 
Is cr verschil in gevechtswaarde tusschen de soldaten 
onderling, zoo werd betoogd, dan d ient dit individueel e n 
niet rasg'ew ijze tot uiti ng te komen~ bijv. door indeelin g 
der minde re militaire n in twee klassen: een eerste klassc 
met ccn bezoldiging' gelijk aan de soldij , die thans door 
de Eu ropccsche milira iren wordt genoten en een tweede 
klasse met een soldij. gelijk aan die, welke than s aan de 
Ambonn ccsche militairen wordt tegoed gedaan. 

And~re leden, dk evenC('lls de invocring van een 
standaard soldij voorstonden, dachten zich dit als volgt. 

De soldij zal gelijk behoor en te zijn aan die voor de 
A mbon neesche militairen gt·ldende. met dien verstande dat 
d e uit Nederland gezonden mili ta iren voorshands een 
tropen toelage zullen genieten. Moeilijkheden ten aan
zien van de zg. Indo· Europeancn werden niet gevreesd, 
daar deze groep in het leger weinig talrijk is. Voor hen. 
die thans in die nst zijn, zouden overgangsmaatregelen 
te treffen zijn. 

Eenige leden, hoewel hun instemming me t de even aan
gegeven regeling betu igende. achtte n het minder ge
wenscht de· thans b estaande soldij voor de Ambonneesche 
soldaten tot standaard~sold ij aan te ncmen, aangezien 
deze g roep van mili taire n, die toch voor een g root deel de 
plaatsen inneemt, die feitelijk door Europeanen bezet u,,
hooren te worden, dusdoende hun positie nie t zouden zien 
vcrbeterd, hetgeen hen onget)vijfeld zou grieven . Deze 
leden achtten dus een standaard-soldij , hooger dan de 
c vengemelde, noodzakelijk . Hiertegen werd aangevoerd 
dat me n aan zulk een grief der Ambol1l1C'esche milita iren 
\~rellicht tegem')et zou 'kunnen komen, door een premie 
in te stellen voor mili tai ren van inheemsehe n oorspron g 
die blijk h ebben gegeven van voldocnde k e nnis van de 
Nederlandsche taal. Vele Ambolln€CZen zouden daaron
der vall en , dacht men. 

Aldus vasgesteld door de Comm issie van rapporteurs 
den 26'1011 Jun i 191 H. 

CRAMER. 
V A N HINLOOPEX LABBERTON'. 
WHITLAU. 
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Be.grooting van )Jederlandsch-Iudië voor her 
diensrjaar 19 19. 

~I 0 TIE. 

GEDRUKT STUK :\'0. 63. 

1. :Motics, voorgesteld door d e bceren l\[oeis, Tjok ro
arninoto, Van Hillloopen Labberton, Thajcb, Teeuwen, 
Sastrowidjono en Dwidjoscwojo 

lngezo nden 26 Juni 191 8. 

a, De Volksraad : van oordeel, dat vermind erin g vall 

den belasting-druk der Inlandsche bevolking' drin gend 
nood ig is, 

dringt bij de R.egeer illg aan op, e rnstige overwegi ng' 
van de vraag, wat te r zake zal kunnen worden gedaan, 
en gaat over tot de orde van den dag. 

b De Volksraad : overtuigd dat de rustige ontw ik
keling van Ind ië cischt, dat steeds g rootere ~rocpell van 
ingezetenen mede geroepen worden tot deelname in de 
\perzorging van de belangen van Ioealen aard ; 

dringt bij de IZegeering aan op belangrijke uitbreiding 
van het kiesrecht voor Inlanders en d aa rm ede gelijk
gesteiden ; 

en gaat over tot de orde vall dell dag. 

2. :\[o tie, voorg-esreld door den heer Van FJinloopcn 
Labberton. 

ln gezonden 26 Juni 1918. 

De Volksraad : van oordeel zijnde, dat, afgescheiden 
van de vraag hoe bij- de in voorbereiding zijnde Vlootwet 
de kosten verdecling inzak e vlootuitbreiding zal worden 
geregeld, de regc'l ing zooals zij thans wettelijk is afge
k ondigd in het Koninklij k Besluit van 27 Juli 1896 
(Staatsblad No. .? 38) niet zo nd er meer mag worden ter 
zjjde gesteld; 

dringt c r op aan, dal de vcrdccling vall koslen bij 
VIOolui lbreiding op dc in dal Koninklijk Besluit aange· 
gewezen voet blijvc geschieden: 

en gaat over tot de orde vall den dag. 

3. 
Van 

!\[otip, voorgesteld door de heeren G-erritzen , Stibbc, 
der Jagt, Atmodirono en J(oesoemo Getoyo. 

[ngezonden 26 Juni 1 9 1 ~ . 

De Volksraad : gelet op de mededeelingen ' van de Re
geering omtre nt den verkoop van het Gouvernementstin 
te lJatavia sedert medio 191 5, 

verccnigt zich geheel mer de door de R egcering ter 
kennis \·an der; Volksraad gebrachte inzichten omtrent 
den verkoop van tin. 

.. I. !\[otic, voorgesteld door de heeren Hergmcijer, 
~chumann, Van l-linloopen Lauberton, Schmutzer, Sose
lisa, Laoh. Hi rn ie, Pabst. Kamil, ' Vaworoentoe en 1[oeis. 

Ingezonden 27 Juni 19 18 

De Volksra<ld: vali oordeel, dat een spoedige toepassing 
hier te lande van het ni euwe artikel 192 der Ncdcrland
sc he Grondwet in hct belang van een zoo ruim 1TI0gclijk e 
voorziening in de dringende onderwijsbehoeften gewenscht 
moet worelen geacht. 

spreekt de hoop uit, dat de H .. cgeering zoo spoedig mo
gelijk het noodige moge verrichten. om de gelijkstelling 
tusschen openbaar en paniculier O nderwijs te verkrijgen. 





VOLKSRA AD - ZITTING 1918 - 1. 

Begrootin g yall Xederlanclsch-Indi ë voor het 
dienstjaar 1919. 

A~IENDEMEXTEl\ . 

GEDR U KT STUK No. 64. 

I . Amendement van de heeren Cramer, Stok\'is en 

Tjipto Mangoenkoesoemo. 

I ngezonden 26 Jun i 191 ~. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen : 
In Hoofdstuk Il, afdeelin g VIII het bedrag uitgetrokk cn 

voor onderafdeeling 34 3 A: Nieuwe regeling der bezol. 
diging van de ingeni eurs met Delftseh of daarm ede gelijk. 
waardig diploma bij de verschillende di ensten onder het 
Departement van GOllvern ementsbedrij ven, alsm ede van 
de overige gegradueerde ambtenaren bij den dienst der 
Staatsspoorwegen, te verhoogcn met f 150000 - ten 
('inde aan de nieuwe wcdderegeling terugwerkende krao:;ht 
te kunnen geven tot 1 Januari 19 18. 

CRA MER. 
STOKVIS. 
TJIPTO MA~GOE~KOESOIi:MO. 

2. Amendement van de hecrcn Cramer, Stibbe, Oetoyo. 
Atmodirol1o, Djajadiningat, Van Hinloopen r abberton, 
lïokroaminoto, Thojcb en ~[oeis 

Tn gezonden 25 Juni 19 18. 

De oncJergeteekenden hebben de eer voor te stellen: 
In H oofdstuk 11 , afdeeling VII he t bedrag uitgetrokk en 

voor de onderafdee1in g 306d : Bcv loeiïn gs- eA afwaterings
werken, nummer 2j e n 26 van her werkplan (verschillen
de werken van kleinen omvang \V .O kleine door de 
bevolk ing gevraagde werkjes en z. g . \'eldwadoeks, 

gedrukt stu k 1\0. 17 B bl adz ijde 43), te verhoogen met 
f 1.000.000.- en mitsdien te brengen op f 2.200.000.-. 

CRA MER. 
STIBBE: 
OETOYO. 
ATMODIRONO 
TJOKROAM1NOTO. 
MOmS. 
VAN HJNLOOPEN LABBERTON. 
DJAJADI1\INCTRAT. 
THAJEB. 

3 Amendement van de heeren Cramer, Atmodirono, 
Oetoyo en Djajaningrat. 

Ingezonden 25 Juni 1 9 1 ~. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen ~ 
In H oofdstuk JI, afdeelin\! VII, het bedrag uitgetrokken 

voor de onderafdeeling 298 A: Ni euw" weddregeling 
voor de Ingenieurs en H oofdin genieurs met Delftsch of 
daarmede gelijknamig dipl oma bij de B 0 W , te ver· 
hoogen met f 120.000-, ten e inde de voorgestelde 
regeling van terug werkende kracht tot 1 Januari 19 18 
te kunnen verklaren. 

CRA~[ER. 

ATMOD!RONO. 
OETOYO 
DJ AJ ADI NJ1\GRAT. 



• 
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Begrooting van Nederlandsch-Indië voor hel 
dienstjaar 1919. 

MOTIE. 

\;EDRLJKT STUK No. 65. 

::VIOlic, \"oorgcstcld door de hCèrcn ~locis, Tjokroami
nota, Van Hinloopcn Labberton, TecLlwen, t;astrowidjollo 
en D\vidjosewojo. 

Ingezonden 26 Juni 191 8. 

De Volksraad, overwegende, dat hot H .. eglemclil up de 
parti cu!Ït;:rc landerijen bewesten de Tjimanock (Staats
blad 191 2 No. 422), in tal van bepalingen bezwaar 
oplevert voor de bevol king en gele~enheid geeft tot 
willekeurige handel ingen van de zijde der landheeren; 

dringt bij de R egeering aan op de overweging van 
celle herticning van dat reglement, waarbij niet de 
belanghebbende bevolking, zooals tot dusver, van het 
kenbaar maken ook van hare inzichten zat zijn 
uitcsintcil ; 

gaat over tot de orde van den dag. 





VOLKSRAAD - ZITTING 1918 - 2. 

Voorstel van den heer 

DJAJADININGRAT 

als bedoeld bij art. 49 van het Reglement van Orde, 
strekkende tot wijziging van het Koninklijk Resluit van 
10 ~1aart 1917 No. 71 (Stbl. No. 4431. 

AOIl 

den Voorzitter van den Volksraad. 

Ik heb de eer 11 HoogEdelGestr. hierbij beleefd te doen 
toekomen een voorstel als bedoeld bij art. 49 van het 
Reglement van Orde. 

Het J.id van den Volksraad, 
DJAJADININ(TRAT. 

Voorgesteld wordt aan den Gouverneur-Generaal in 
overweging te geven: 

1 u H . U. de Koningin eerbiedig te verzoeken, den 
tweeden volzin van art. 15 van het K. B. van 30 Maart 
19 17 No. 7 1 (Staatsblad No 443) te lezen als volgt: Bij 
de beraadslagingen mag zoolVcl het Nederlandsch als het 
Maleisch gebezigd worden; 

24
: in afwachtin g van de tot stand koming dezer 

wijziging den tweeden volzin voornoemd op den voet 
van art. 24 R.R. buiten werking te stellen 

DJAJADlNI~GRAT. 





VOLKSRAAD - ZITTING 1918 - 3 . 

Voorstel van den heer 

T JIPTO MANGOENKOESOEMO 

als bedoeld bij art. 49 van het Reglement van Orde, 
strekkende tot verhooging van het maande(ijksch salaris 
van de leden v~n den Volksraad en tot imperatieve toe· 
k elll1ing van een binnenlandsch verlof aan de leden
ambtenaren voor den voll en tijd van hun lidmaatschap. 

Aan 

den Voorzitter van den Volksraad. 

Ondergetcekendc geeft in overweging, dat de Volksraad 
zich door tusschcnkomst van den Gouverneur-Generaal 
van Nederlandsch-Indil! zal wenden tot H. M. de Koningin 
met het verzoek 0111; 

10. de artikelen 3 en 4 van het Koninklijk Besluit van 
30 Maart 19 17 No. 69 (Ind. Stbl. No. Hl) te herzien in 
dier voege, dat aan de leden van den Volksraad toegekend 
wordt een maandelijksch salaris van f 500.- , zoolang als 
hnn lidmaatschap duurt, ongeacht of er zitting wordt 
gehoudenj 

20. een imperatief voorschrift vast te stellen van deze 

strekking, dat aan de leden-ambtenaren van den Volks
raad een binnenlandsch verlof met behoud van bezoldi
ging zal worden verleend voor den vollen tijd van hun 
lidmaatschap. 

TJIP 1'0 1IANGOENKOESOEMO. 





VOLKSRAAD - Z ITTING 1918 - 3. 

Voorste l va n den beer 

T JIPTO MANGOENKOESOEMO 

als bedoeld bij art. 49 van het Reglement van Orde, strek
kende tot verhooging van het maandelijkscb salaris van 
de leden van den Volksraad e n tot imperatieve toekenning 
van een binnenlar.dsch verlof van de leden-ambtenaren 

voor den vollen tijd van hun lidmaatschap. 

GEDRL'KT STUK No. 2. 

Door de n heer Tjiplo Mangoenkoe~oemo is nader inge
diend de volgende toelichting op zijn bovenvermeld 
voorstel. 

TOELICHTING. 

Bedoeling van het voorstel is, den lede n van den Volks
raad zekere waarborgen tot finantieele onafhankelijkheid 
te geven, welke niet geschonken worden door een dag
zittingsgeld van f JO - plus reis- en verblijfkosten. 

Slechts terloops zij opgemerkt. dat niet weinigen onder 
de leden van den V olksraad finan cieel gedupeerd zijn 
door hun lidmaatschap, in het bij zonder zij, die geen 
vaste bC'trekking bekjeeden en wier gewone inkomsten 
ophouden noor hun langdurig verblijf te Batavia. 

De tïnanci eele misère, die het lidmaatschap met zich 
brengt, is een overwegend bezwaar voor deze leden,orn 
den arbeid te leveren, di e van hen verwacht wordt. 

lIet lijkt den voorsteller dezes daarom gewenscht, om 
deze leden geheel onafhankelijk tc maken van hun gewone 
inkomsten, waartoe een maandelijksche bezoldiging van 
f 500.- voldoende wordt geacht 

Leden, die tegelijkertijd een ambt bekleeden bij het 
gouvernement en die verlof genieten, zoolang de zittingen 
duren. zullen welis\v;lar een dubbel inkomen genieten, 
doch zulks is geen onoverkomelijk bezwaar. in zooverre 
dat de verboogi ng van het budget daardoor niet noemens
waar(lig zal zijn 

T en einde dezen amblenaren-leden van den Volksraad 
een verlof te waarborgen voor bet nakomen hunner plich
ten a ls leden van het college, wordt een imperatief voor
schrift tot verlof noodig geacht met behoud hunner 
gewone bezoldiging voor den vollen tijd van hun lidmaat
schap. Het gcvaar loch is niet denkbeeldig, dat te 
eenigertijd bet eene of andere lid, dat naar de meening 
der regeering· te lastig wordt in den Volksraad, verlof 
wordt geweigercl, tcn einde bedoeld lid buiten staat te 
stellen een minder gewensche critiek te leveren op regee
ringsdaden of regeeringsbeleid . 

Voorts brengt de ernstige opvatting van het lidmaat
schap met zich mede, dat loco-onderzoekingen worden 
gedaan door een of meerdere leden naar door dagbladen 
gesignaleerde misstanden. Zooals de IJ vergoedingen" 
thans zijn gregeld, kan er niet ;Jan gedacht worden 
bedoelde onderzoekingen te doen . 

• 



• 
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Voorstel van den heer 

T JIPTU MANGOENKOESOEMO. 

als bedoeld bij artikel 49 van het Reglement van Orde, 
strekkende tot verhaoging van het maandelijksch salaris 
van de leden van den Volksraad en tot imperatieve toe· 
kenning van een binnenlandsch verlof aan de leden-ambte
naren voor den vollen tijd van hun lidmaatschap. 

GEDRUKT STUK No. 3. 

VERSLAG. 

Naar het oordeel van vele leden was eene voorziening 
in den geest van het tweeledig voorstel Tjipto Mangaen
koesoemo zeer urgent, doordat reeds eenige Volksraads
leden de nadeelige gevolgen van de afwezigheid van ecne 
behoorlijke verzekering vall de zelfstandigheid der leden 
hadden ondervonden. 

Men wees op het geval van het lid Teeuwen, aan wien 
door de N. 1. S. de bijwoning van de zittingen van den 
Volksraad moeilijk, wellicht spoedig onmogelijk zou wor
den gemaakt en op het geval van de leden Van Hin
Joopen Labberton en Schumann. te wier aanzien door de 
Regeering als werkgeefster moeilijkheden in den weg 
zouden kunnen worde n gelegd. Deze houdi ng van de 
Regeering zelf. welke den Volksraa i instelde. wekte 
grootc bevreemding Vele ledên achten het dringend 
noodig. dat al aanstonds zoodanige voorzieningen getrof
fen worden. dat de keuze of benoeming tot Volksraads
Jirl niet tot eene ijdele sinecure wordt gemaakt. De 
werkzaamheden, verhonden aan het Volksraadslidmaat
scbap zouden, naar dl..! meening van deze lede n, alleen 
dan tot hun recht kunnen komen als de mogelijkheid 
van belemmeritlg door particuliere werkgevers en van 
verlofsweigering door de Regeering geheel werden voor
komen. 

Naar men meende mag van de Volksraadsleden niet ge
. eischt worden dat zij voor de beh 'ar~iging van dit alge
meen belang hunne particuliere belangen geheel op zijde 
zetten, maar moet het hun mogelijk wo rden gemaakt om 
zonder ougendienarij tèn aanzien van hun werkgevers 
d e opgedragen taak naar beste weten en kunne ll uit te 
voere n. 

Door enkele leden werd hiertegenover aangevoerd, 
dat bet een pijnlijke zaak is om zoo spoedig de behar
tiging van iets wat toch een financieel belang van de 
leden betreft, ter hand te nemen. Ter voorkoming dat· 
een pijnlijke indruk wordt gewekt, zouden deze leden 
het de eerste drie jaren nog eens willen aanzien, dan 
wel afwachten wat de H .. egeering uit zich zelf eventueel 
zou doen. Daartegenover werd erkend dat de Volks
raad bestaat uit manne n die veelal met opoffering van 
belangrijke particuliere belangen het lidmaatschap heb
ben aanvaard. Dit kweekt een geest van vertrouwen 
die aan de samenwerking ten goede komt. Deze leden 
vreesden dat dit natuurlijk zou veranderen, indien per
sonen, wien bet uitsluitend te doen was om de toelage, 
leden van den Volksraad werden, waardoor beroepspo-

litici zouden kunnen ontstaan, en de belangeloozen zich 
wellicbt zouden terugtrekken. Van andere zijde werd 
hiertegen aangevoerd, dat het opgeven van een ge
deelte van hun ink omsten voor hen wier inkomen een 
zeker minimum te boven gaat, zeer gemakkelijk is, doch 
dat voor minder finantieel sterken elke vermindering 
het behouden van het Volksraadslidmaatschap tot eene 
onmogelijkheid zou maken. Als z~odanig minimum 
achtte men een bedrag van f 500 als in h"t voorstel 
genoemd, alleszins hillijk e n zeker niet te hoog in ver
band met de plaats welke de Volksraadsleden in de In
dische maatschappij zullen hebben in te nemen, en ook 
in verband met hetgeen in Nederland aan de Ledan van 
de Tweede Kamer wordt tegoed gedaan. In verband 
met den Indischen traktements-standaard is f 6000 
per jaar tegenover f 3000 in Nederland zeker matig te 
achten. Deze leden zouden er voor zijn aan alle parti
cul ie ren welke lid van den Volksraad zijn dit salar is te 
verzekeren, het a l of niet aanvaarden ervan facultatief 
stellende. Voor de ambtelijke leden van den Volksraad 
wier gewone inkomsten ver beneden dat bedrag blijven, 
achtte men eene verhoogin g tot dit bedrag dringend 
noodzakelijk in verballd md het gansch andere milieu 
waarin deze leden door hun Volksraadslidmaatschap 
worden gebracht. Wel verre van een demoraliseeren .. 
den invloed van deze toelage te vreeZCn meenden deze 
leden in deze verzekering van de stoffelijke belangen van 
de leden een grooten waarborg voor de degelijkheid en 
integr iteit van hun arbeid te mogen zien. Voor de ambo 
telijke leden wier bezoldigin g f 5110 te boven gaat, meen
den deze leden dat het voldoende zou zijn, indien hun 
hunne inkomsten volledig gewaarborgd bleven. 
Door sommige leden werd als een nieuw bezwaar 
aangevoerd, dat eene vaste bezoldiging eerst op haar 
plaats zou zijn indien de zittingen permanent waren, en 
het in de practijk zou zijn gebleken dat de Volksraad 
zulk belangrijk werk verricht, dat eene vaste bezoldiging 
gerechtvaardigd zou zijn te achten, waarmede de begroo
ting toch weer bezwaard zou moeten worden. Daar
tegenover werd opgemerkt dat deze eerste begrootings
behandeling re(!ds afduende heeft bewezen, dat deze 
taak inderdaad als zeer zwaar en omvangrijk moet 
worden beschouwd. Tijdens de zittin).! zelf nam deze 

behandeling zoo zeer alle krachten in heslag dat de tijd 
geheel ontbrak voor eenige andere werkzaamheid, en 
dat slechts me t d e uiterste krachtsinspanning een eenigs
zins bevredigend resultaat is kunnen worden verkregen. 
Die behandeling zelf h eeft afdoende bewezen dat 
tusschen de zittingen zeer veel tijd door erl1sti~è studie 



2 Gedrukt stuk No. 3. 

en plaatselijk onderzoek naar tal van vraagpunten in 
b slag zal moeten worden genomen om als Volksraads
li geheel voor de taak berekend te zijn. lvIen meent 
dat dit geeo overschatting van de taak van den 
Volksraad is lil is deze Raad thans in hoofdzaak nog 
slechts een adviseerend lichaam. Juist in den aanvang 
is het naar de meeniog van verschiedene leden het 
meeste noodig om de leden in de gelegenheid te stellen 
niet ten halve Volksraads1id te zijn en door finalllieele 

z fgen belemmerd te worden in de vervulling van de 
aanvaarde taak. De finantieele opofferingen die vooral 
n· et·ambtenaren zich zouden moeten getroosten om lid 
v n den Volksraad te zijn. zijn naar veler oordeel zoo 
groot, dat dit een bepaalde belemmering voor het lid
maatschap zou worden R eeds thans gevoelen verschil
lende leden, die geen vaste of slechts zeer lage in
komens hebben, dat het feit dat zij buiten hun eigen
lijke woonplaats genlimen tijd moeten doorbrengen, hun 
fioantieelen toestand zeer achteruit zet Vele leder. 
waren van meening, dat men door aanneming van het 
lidmaatschap van den Volksraad geen finantieel nadeel 
mag lijden. Bij de tegenwoordige regeling van toelagen 
is het ten eenenrnale uitgesloten dat minder gefortu
neerde personen plaatselijke toestanden kunnen gaan 
opnemen. 

Met nadruk werd gewezen op den langen tijd welke 
personen in de Buitengewesten woonachtig aan hunne 
eigenlijke bezigheden worden onttrokken, daar niet 
slechts het verblijf te Batavia maar ook de reizen van 
en naar die plaats geruimen tijd kunnen vorderen. Een 
lid achtte het g-ewenscht de zittingsgelden te verhoog<n. 
d e zijn vergeleken bij de zittingsgelden van vele com
missies, b.v. de com missie voor aanslag in de verponding, 
b list te laag. Hiertegen werd aangevoerd. dat zulk 
een appreciatie zeer persoonlijk is, sommigen zullen j 20 

per zittingsdag te laag vinden, anderen ruim voldoende. 
Bij voor allen geldende verhooging. die dus ook hen ten 
goede komt, die dit bedrag voldoende achten, zou men 
dus onnoodige uitgaven doen. Enkele leden hadden 
bezwaar tegen het woord "salaris" dat in het voorstel 
voorkomt. Landsdienaren aan wie dit geheel of gedeel· 
telijk te goed wordt gedaan zouden op deze wijze een 
grooter verlofsbezoldiging of pensioen deelachtig worden, 
daar deze uit de gewone bezoldiging van het ambt plu. 
over het tlit het Volksraadslidmaatschap aangevuld~ 
salaris berekend zou moeten worden. Deze leden wilden 
dus in elk geval van "vergoeding" in plaats van nsala ri!" 
gesproken zien. Naar het oordeel van andere leden 
bestond er tegen dit gevolg juist geen bedenking indien 
het geval zich voordoet dat ambtenaren met een lager 
inkomen dan vijfhonderd gulden per maand op grond 
van kennis en bek waamheid tot het Volksraadslidmaat
schap worden uitverkoren, dan achtte men het geen 
na eel dat deze ambtenaren voor een eenigszins verhoogd 
pe\1sioen alltomatisch in aanmerking zouden komen. 
Ve1e leden waren van oordeel dat het toekennen van 
eeu geldelijke tegemoetkoming althans facultatief gesteld 
zat moeten worden. Voor leden aan wie reizen in 
co missie worden opgedragen zal, indien zij geen toelage 
c, q. vaste bezoldiging genieten, toch een afzonderlijk 
daggeld toegelegd kunnen worden. Volgens andere 
leden zou zulk een daggeld wel voorzien in de bepaalde
lijk door den Volksraad opgedragen commissiereizen, 
maar niet de gelegenheid openen aan de leden om zich 

ook buiten bepaalde commissioriale opdrachten om zoo
veel mogelijk persoonlijk op de hoogte van de toestanden 
te stellen, hetgeen deze leden voor de rièhtige vervul
ling ~an de taak van zeer' g roote waarde achten. 

Tegen het denkbeeld van facultatiefstelling der bezol
diging werd aangevoerd dat dit geen zuiver standpunt is 
te achten, omdat cr dan verschil van waardeering zal 
ontstaan voor bezoldigde en niet.bezoldigde leden. Men 
achtte het daarom gewenscht om voor alle leden een
zelfden m"atstaf aan te leggen. en deze leden zouden der. 
halve het meeste gevoelen voor de ongewijzigde aanne
ming van het voorstel Tjipto Mangoenkoesoemo. Een 
der "ndere leden zou in het bijzonder verschil gemaakt 
willen zien tusschen Europeesche en lnlandsche leden 
teneinde vooral de laatsten gelegenheid te geven zich 
geheel aan hun taak te wijden. Dit lid meende dat te 
hunnen aanzien het voorstel aél:nneming verdiende. 
Anderen waren daarentegen van oordeel, dat de landaard 
zeker in den Volksraad niet als een criterium tot het 
maken van onderscheid zou mogen gelden. Daarentegen 
zouden zij een onderscheid gemaakt willen zien tusschen 
ambtelijke en niet·ambtelijke leden. Voor de eerste 
categorîe zou met eene voorziening ten aanzien van ver
lofsverleening zijn te volstaan, terwijl ten aanzien van 
de niet-ambtelijke de keuze gesteld zou kunnen worden 
tusschen een presentiegeld en een vaste bezoldiging. 
Ambtel'aren zouden, indien zij dit verkiezen , op wacht
geld moeten word en gesteld, e'n bovendien he t recht 
moeten hebben op presentiegeld j dit wachtgeld zou dan 
echter op zichzelf reeds niet minder mogen bedragen dan 
het activiteitstractement. Andere leden waren van oor
deel dat ook aan cle ambtenaren met een hoogere 
bezoldiging dan f 500.:..... waartoe de wedde van de 
anderen onvermijdelijk zou moeten worden verhoogd. 
eene minimum-toelage van b v . f 150.- dient te 
worden gegeven, waarover geen pensioenskorting zou 
zijn te betalen, maar waartegenover het presentiegeld 
d,Ul zou kunnen vervallen. Door deze leden werd er op 
gewezen, dat de kans op bevordering of promoti e tot een 
of andere geambieerde betrekking. tijdens den duur van 
het Volksraadslidmaatschap feitelijk Ie loor gaat. daar 
imm ers voor geen enkele betrekking men het Volks~ 
raadslid , dat geen meester van zijn tijd is, zou benoemen. 
Ook heeft men zich' te abonneeren op tijdschriften. wer
ken aan te schaffen enz. waar men buiten zijn Volks
raadslidmaatschap niet aan zou behoeven te denken. Dit 
zou in eene matige toelage uitgedrukt kunnen wor~ 
den. Daarregenover zou dan echter geenerlei ver
mindering van de gewone inkomsten met inbegrip van 
toelagen enz . mogen staan. Ook stilstand van ancien
niteit en aanspraak op verlof of verhooging gedurende 
den tijd dat men voor de zittingen of commissiereizen 
zijn gewone ambt niet kan vervullen zou men algemeen 
zeer onbillijk achten. De toekenning van f 500. - boven 
de gewone bezoldiging aan am btenaren die meer dan 
f 500. - verdienen, zooals bij ongewijzigde aanneming 
van het voorstel Tjipto Mangoenkoesoemo zou plaats 
hebben, werd zeer algemeen onnoodig geacht, de eenige 
grond daarvoor zou slechts te vinden zijn in den wensch 
om geheele gelij kheid ten aanzien van alle V olksraadsle
den te betrachten, doch dan zou evenals voor de meer ge· 
goede particulieren de toekenning facultatief kunnen zijn. 

Ten aanzien van de verlofskwestie meenden enkele 



leden, dat de laatste zin van het voorlaatste lid der 
Toelichting een voor deze Regeering onverdiende insi
nuatie inhoudt. Men meende n.1. te mogen verwachten, 
dat deze Regeering aan hare ambtenaren welke als 
Volksraadslie! zijn benoemd of verkozen zekerlijk geener· 
lei belenmmeringen in de weg zal leggen, welke hen in 
de vervuUing van hJn taak zou bemoeilijken of bij an
deren ten achter stellen. Daartegen werd opgemerkt, 
dat in werkelijkheid het feit zich reeds heeft voorge
daan daar in een ter kennisse van belanghebbenden ge
brachte missive van den 1 sten Gouvernements-Secretaris 
gericht aan den Directeur van Binnenlandsch Bestuur 
de Regeering haar vQonemen heeft kenbaar gemaakt om 
aan de te Batavia woonachtige Volksraadsleden geen ver
lof te ver]eenen ten beboeve van de vervuiling van hun 
taak. De Regeering meent blijkens die aanschrijving dat 
zelfs de begrootingsbehandeling zoo weinig voeten in de 
aarde heeft , dat de te Batavia woonachtige ambtenaren 
dat wel in hun vrijen tijd naast de vervulling van hun 
gewone ambtsplichten. alsof die niet op zichzelf reeds 
den gebeelen mensch zouden eischen J zouden kunnen 
waarnemen. AI zou het waar zijn dat deze Regeering 
bij nader inzien hierop weer terug komt, dan blijft toch 
het feit van absolute afhankelijkheid van dc meer of 
minder liberale opvatting van opl'olgende be.tuurders 
bestaan. Men meende dat de leden van den Volksraad 
tegen eIken arbitraire maatregel tcn aanzien van de ver· 
vulling van hun lidmaatschap gewaarborgd dienen te 
zijn . Algemeen achtte men het van zelf sprekend dat 
de Regeering aan hare ambtenaren voor den tijd der 
zittingcn en gedurende eventueel op te dragen commis
siên geen verlof zal mogen weigeren. Ook het feit dat 
dit verlof telkens opnieuw gevraagd en verkregen zal 
moeten worden, werd door enkele leden in strijd ge
acht met een goede opvatting van het werk als Volks· 
raadslid. Deze ledêl1 zouden hierin aan deze ambtenaren 

de noodige vrijheid van beweging verzekerd willen zien. 
Zij · meenen dat de ambtenaren vrij moeten zijn om 
Volksraadszittingen te gaan bijwonen of re izen in uit
oefening van Ie droit de s'enquerir te gaan mi1ken op 
eigen initiatief, w4011eer dit noodzakelijk blijkt, althans 
wanneer hun werkkring van dien aard is , dat zij zorg 
kunnen dragen, dat de geregelde gang van dienst niet 
wordt gestoord. Naar de opvatting van deze 1eden is 
dit een quaestie van vertrouwen, men acht dit een juis
ter en een hooger standpunt. Door andere leden werd dit 
in strijd geacht met de ambtelijke hierarchie, Een dra
ger van een ambt kan maar ni et gemist worden, omdat 
zijn eigen werk dan stil staat of door een ander minder 
goed wordt verricht. Dit is ten nadeele van een belang, 
dat evenzeer als het Volksraadslidmaatschap een alge
meen belang te achten is. Een der leden achtte dt strek
king van het voorstel in den vorm in bet tweede lid 
daarvan omschreven te ver gaand. Dit lid meende dat 
het verplicht verleen e n van verlof tijdens den zittings
tijd voldoende zal zijn te achten . Hiertegen werd aan 
gevoerd, dat zoodoende het vormen van Volksraadscom
missies in belangrijke mate zon worden belemmerd, en 
dat daarmede de gelegenheid tot eigen plaatselij k o nd e r
zoek zou worden afgesneden in die gevallen dat men zich 
tusschen de zittingen daartoe de moeite zou willen ge· 
troosten. Me n achtte dit een belemmering juist voor de 
ijverigste leden. ]n verband daarmede zouden verschil-

. lende leden er bet meest voor g-eyoelen dat recbt op 
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verlof zou worden erkend tijdens den duur der zittin
gen van den Volksraad en mede gedurende den tijd dat 
een Volksraadslid zich kwijt van een .opdracht voortsprui
tende uit zijn mandaat. Daaronder zou men dan zoowel 
opdrachten door den Volksraad als door den Voorzitter 
te geven willen· verstaan. Men ontveinsde zich niet, dat 
de ven' ulling van zulk een opdracht door een landsdie· 
naar-Volksraadslid moeilijkheden ten aanzien van de 
behoorlijke uitoefening of vervulling van zijn eigen ambt 
zou kunne n geven. Men vroeg hoe dit zou moeten gaan 
met een leeraar of onderwijzer die een opdracht krijgt 
welke een drietal maanden zou eischen. 

Daartegenover we rd aangevoerd dat ongetwijfeld de 
Volksraad bestemd is om tot een permanent lichaam uit 
le groeien, dat men dit beeft kunnen voorzien en dat 
het blijkens de ministerieele beschouwingen ook voorzien 
en zelfs gewenscht is. 

Door sommige leden werd het denkbeeld geopperd de 
ambtenaren in zulk een geval o? non-actief te stellen. 
Hen zich dan met hun non·activiteitstraktement te doen 
behelpen kwam echter onredelijk voor. Tijdens de uit
voering van een opdracht zouden zij dan voor iinantieele 
moeilijkheden moeten zijn gewaarborgd door op het 
non-activiteitstraktement een zoodanig bedrag uit de in 
het eerste gedeelte van het voorstel bedoelde f 500 toe 
te IeggE"', dat het totaal van de op die wijze genoten 
gelden nooit het activiteitstraktement te boven gaat. 
Daartegen werd aangevoerd dat dit vooral voor regenten 
zeer ongewenscht is omdat bij niet-herkiezing of herbe
noeming maar niet dadelijk een regentschap open is, en 
het bovendien gewenscht is om regenten zoolang mogelijk 
in eenzelfde regentschap te laten . Door andere leden werd 
hier tegenover opgemerkt dat het Volksraadswerk er zeer 
door gebaat zou zijn indien ook ecnige hoogere ambtenaren 
zich daaraan geheel zouden kunnen geven. Men achtte bet 
vanzelf sprekend dat in dien tijd slechts tijdelijk in de 
ontstane vacatures zou worden voorzien. Het scheen niet 
meer dan billijk dat voor alle ambtenaren tijdens hun 
verlof non ·activiteit hun oorspronkelijke betrekking open 
blijf,t en daarin slechts door waarneming, die in den regel 
ook veel minder kostbaar is, wordt voorzien. Er zou vau 
den titularis toch altijd samenwerking- met den waarnemer 
c q. toezicht op dezen mo!; elijk blijve n. Deze leden achtten 
het de beste regeling dat het mog,elijk gemaakt zou wor
den zoo wel aan ambtenaren als aan parti culi eren om het 
Volksraadsl idmaatschap als hun hoofdbetrekking te be
schouwen en hunn e verdere ambtelijke of part iculi ere werk
zaamheden als bijkomstig-. Alleen op deze wijze achtte 
men het goed flll1cliolleeren van de instelling verzekerd. 

Afgescheiden van het vorenstaande meenden etlkele 
leden er uitdrukkelijk op te nloeten wijzen dat de ver
goeding voor verblijfkosten aan de van buitelI Batavia 
afkomstigen loegekend, veel te laag gesteld is. Wil men 
in een eerste klasse hotel in Batavia verblijven, dan 
komt mcn met het daggeld van f lO op verre na niet 
uit. Deze 1eden zouden het Reglemellt van Orde zoo
danig gewijzigd willen zien, dat ook de Volksraadsleden 
bij hun declaraties de door hen werkelijk uitgegeven 
reis- cn verblijrkosten geheel mogen opbrengen. 

Aldus vastgesteld door de commissie van rapponeurs 
den 1900 Juni I~I S . 

VAN DER JAGT. 
VAN HINLOOPEN LA BBERTON. 
I.AOH . 



• 
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Voorstel van den heer 

VAN HINLOOPEN LABBERTON. 

als bedoeld bij art. 49 van het Reglement. van Orde, 
strekkende tot wIJzlgmg van g-emeld R eglement (Staats
blad 1917 No. 443). 

Aan 

den Voorzitter van den Volksraad . 

Gebruik makende van de bevoegdheid, verleend bij 
artikel 49 en 50 van het Reglement van Orde (Staatsblad 
1917 No. 443) heeft ondergeteekende de eer 1] HoogEdel
achtbare te doen geworden een voorstel om! op den voet 
van bet laatste lid van artikel 131 Regeeringsreglp.ment 
aan Hare ~[ajesteit de Koningin eerbiedig in overwegin g 
te geven en zulks door tllsschenkomst en bemiddeling 
van Zijne Excellentie den Gouvern eur-Generaal van Ne
derlandsch-Indië om : 

1. in het Koninklijk Beslnit van 30 Maart 1917 No. 71 
(Ind. Staatsblad No. 443) de 4de zinsnede van artikel 56 
luidende: 

.De toehoorders kunne!' all een met ongedekten hoofde 
"de vergadering bijwonen". 

te doen vervangen door: 
"De toehoorders zijn gehouden zich te onderwerpen aan 

"de regelen of aanwijzingen door of namens den Voor
"zitter voor het bijwonen van de vergaderingen te geven". 

Il. Om aan genoemd Koninklijk Beslnit te doen toe
voegen een artik el 57 lnidende: 

. Dit Kon inklijke Besluit treedt buiten werking, zoodra 
"door Onzen Gouverneur-Generaal op voordracht van en 
"in overeenstemmin g met den Volksraad bij algemeene 
"verordening een Reglement van Orde voor den Volks~ 

),raad zal zijn vûstgcsteld J
'. 

Toe I i c h tin g . 

J. De toelichting kan zeer kort zijn . Bij het ont
werpen van het voorschrift in al inea 4 van artik el S6 
(klakkeloos nageschreven uit de Reglementen van orde 
van de Eerste en Tweede l<amer der Staten~Gel1craal 
vergelij k de slotzinsnede van resp. art. 73 en art. 137 

van deze reglementen) heeft men blijkbaar uitsluitend 
het oog gevestigd gehouden op de conventie en etiquette 
van Europa~ waar het ontblooten van het hoofd als eer~ 
bew ijs geldt. en zoodoende uit het oog verloren, dat de 

zed~n bier te lande bij vele Indonesische volkeren juist 
het bedekt houden van het hoofd door hoofddoek enz, 
als b eleefdheidsbewijs voorschrijven. 

H et schijnt gewenscht aan den Voorzitter gelegengeid 
te geven ten aanzien van kleedij l evenzeer als ten op
zichte van verdere vraagpunten, welke de praktijk zou 
kunnen opleverén, naar bevind van zaken te handeleo, 
en daartoe hetzij algemeene regelen te stellen, dan wel 
bijzondere aanwijzingen te geven. 

Het reglement voorziet hierin tot dusver niet en geeft 
den Voorzitter in art ikel S6 slechts tot taak om voor 
het doen bewaren van behoorlijke stilte en het voor
komen van tep-kenen van goed - of afkeuring zorg te 

dragen. 
De voorgestelde redactie voorziet in alle verdere ge

vallen. 

11. De omstandigheid, dat het R eglement van Orde 
naast algemeene beginselen ook zaken van internen en 
huishoudelijken aard regelt, maakt het gewenscht om in 
de vaststelling daarvan aan den R aad zelf medezeggen
schap te vf>r1eenen , eo de vaststel1i ng en eventueele ver
dere wij ziging in Indië (en ni et in Nederland) te doen 
geschieden. 

Dit mogelijk te maken is het doel van de sub II voor
gestelde aanvulling. 

Artikel 144 R egeeringsreglement schrijft vaststelling 
van het Reglement va n Orde b ij a I gem El e n e v e r
o r den i n g voor. Deze "algemecne verordening" zou 
instede van een "Koninklijk besluit" eene 1l 1{oloniale 
ordonll antie" kunnen zijn. Nu de zaak eenmaal in eerste 
instantie bij Koninklijk Besluit geregeld is, wordt een 
clausule als door ondergeteekende voorgesteld in verband 
met artikel 20 R egeeringsreglement noodzak elijk om den 
Gouverneu!'-Generaal tot uitvaardig ing van eene ordon
panti~ tot regeling van deze materie bevoegd te maken. 

Opgemerkt wordt nog dat de beide K amers der Staten
Gene~aal (vergel. art. I t 1, 2e lid, van de Grondwet) zelf 
een R eg-Iement va n Orde vaststellen. 

Het Volksraadslid, 
D. VAN HJNLOOPEN LABBERTON. 
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Voorste l van den heer 

VAN HINLOOPEN LABBERTON 

als bedoeld bij a rt. -I-Y van het R eglement van O rde, strek
kende tot wijziging van het ](o ninklijk beslui t van 30 

Nlaart 19 17 (Ind. Stbl. No H3). 

Aalt 

den Voorzitter van den Volksraad 

Voorgesteld wordt aa n Z. E . den Gouverneur l~ eneraal 
te verzoeken aan Hare Majesteit de l<ollingin telegrafisch 
in overweging te geven te bepalen, da t voorshans bui 
ten werking wordt gesteld de tweede volzin van a rtikel 15 
van he t Koninklijk besluit van 30 Maart 19 17 No. 7 1 
(Ind . Stb. No. ' 443), luidende bedoelde volzi n: 

"Ook bij de beraadslaging mag alleen cleze taal ge
bezigd worden". 

T oe li c h t in g 

De bedoeling van dit voorstel is hetll10gdijk le maken 
om gebruik te makelI vall cell~ alluen: l..t,d d all de ~eder

landsche bijaldien het hanteeren van deze in sommige 
gevallen als een belemmering zou worden gevoeld. 

De cenige taal, die a ls a lgemeen vers taanbaar medium 
daarnaast in aanmerking komt is het gewone spreek
maleiseh. 

Toch komt het ongewensch t voor om dit uitdrukkelijk 
te bepalen. 

D" e rvaring leert overal, dat hel ople~gen als plicht 
zelfs van redelijke zaken, tot verzet of althans tot het 
opwekken van senti menten prikkelt, welke beter zouden 
kunnen blijven rusten. 

J\len schrij ve dus niet anders voor dan wat e r als be
din g overblijft: ,) De voorzitter stelt a lle onderwerp~n 
aan de orde in de Nederlandsche taal", waanegen wel 
bij niemand bedenking bestaat en late verder de logica 
der feiten spreken . 

Voorgesteld wordt de tweede volzin van artikel 15 
voo rsh and s buit e n werking te ste l len . 
Er blijft dus steeds gelegenh eid hie rop terug te komen, 
indien de praktijk tot moeilijkheden mocht leiden, welke 
het vertrouwen op het gelond verstand der leden van 
onzen R aad zouden beschamen. 

Het Volksraadslid, 

D. VA", l1INI.OOPEN LABBERTON. 
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Voorstellen van de heeren 

DJAJADININGRAT 
en 

VAN HINLOOPEN LABBERTON 

als bedoeld bij art. 49 van bet Reglement van Orde, strek
kende tot wijziging van het Koninklijk besluit van 30 
Maart 1917 No. 71 (Staatsblad No. 443). 

(Toelating van and ere talen dan het .:\Icderlandsch bij 
de beraadslagingen). 

GEDRUKT STUK No. 2. 

VERSLAG. 

Vele leden ware n van rneening dat behal ve Neder
landseh ook een of meer Inlandsehe talen behooren te 
worden toegelaten bij de beraadslagingen in de n Volks
raad. Men wa daarentege n a lgemeen van gevoelen, dat 
de clausule in artikel 15 van het R eglem en t van Orde 
omtrent het aan de orde stellen der zaken in de Neder· 
landsche taa l behoude n moet blijven. 

Terwijl sommigen er voor waren voorloopig alge
heele vrijheid van keuze der bij de besprekingen te 
bezige n taal toe te staan, meenden anderen dat het de 
voorkeur zou verdienen bepaaldelijk het Maleiscb als 
taal voor de beraadslagingel~ naast het Ned erlandsch 
te noem en. 

Verschillende leden achtte n het verkieselijk in het 
geheel geen wijziging aan te brengcil. 

Als argument voor de wenschelijkheid van uitsluitend 
gebruik van het Hollandseh, werd door meerdere Euro
peesche leden aangevoerd, dat zij een in het Maleiseh · 
uitgesproken rede ni et kunnen volgen. Van deze zijde 
werd g~wezen op de moeilijkheden, verbonden aan het 
aanlcere n \'an de l\tfaleisehe taal. 

Verder werd be toogd, dal de Tnland,sebe leden ge
noegzaam, soms zelfs uitstekend, de Neàerlandsche taal 
machtig zijn. terwijl d eze taal als de sle utel tot hoogere 

• ontwikk elin g moet worden beschouwd en het niet perti-
nent voorschrijv en in oe n Volksraad geen stap in de ge
wensehtc richting- zou ;~ ijtl . In verband hiermede achtte 
een lid de vrijlating van het Maleisch een degradatie van 
d en Volksraad. Een ander lid sprak de vrees uit, dat 
bij loslating van het Nederlandsch als eenige taal van 
be raadslaging in de toekomst wellicht personen gekozen 
zouden worden, die d e Nederlandsche taal noch zouden 
kun nen lezen, noch verstaan. Men wist niet, waartoe 
men dan op de n duur zou kome n. Van andere zijde werd 
hieromtren t opgemerk t dat als eisch van verkiesbaarheid 
voor den Volksraad zou kunnen worden gesteld het ver
staan van de Hollandsche taal 

Van het loslaten van den eisch dat alleen de Neder
landsche taal gebezigd mag worden) werd door sommigen 
h et ontketenen van een taalstrijd gevreesd. daar ieder 
dan voor zijn eigen taal zou willen opkomen. Omge. 
keerd meenden anderen conform d e toelichting van bet 

voorslel-Labbertoo, dat juist het maken van schotjes 
e n voorschriften tot een taalstrijd zal leiden. Gewezen 
werd op Belgiê , waar Fransch vroege r verplicht was, ell 
op Boheme waar Duitsch werd geweerd; juist hierdoor de 
ontbrande taalstrijd. Reeds tbal~s heeft de praktijk 
bewezen, dat men in vereenigingen als d e Suikat [slam en 
1:l0edi Oetomo bij volkomen vrij beid bet Maleiscb als 
taal van beraadslaging aa nneemt, terwijl ook in tal van 
dagbladen deze taal vrijwillig wordt verkozen. Zou bij 
algeheelc vr ij lating iemand een weinig gebruikelijke taal 
b ezigen, d a n zon hij voor stoelen e n banken spreken, wat 
niemand gaarne doet . 

1)00r sommige n w~rd opgemerkt dat wel geen steno
grafen te vinden zouden zijn. in staat tot het in kort
schrift weergeven van het Maleiseb . 

Van andere zijde werd, met erke nning van dit prak
.ti sch belwaar, in overweging gegeven om van degenen, 
die zich van een andere taal dan h et Nederlandsch 
mochte n bedienen, een resumé van het verhanuelde in de 
laatstgenoemde taal te vragen. Dit werd door sommigen 
praehtisch slechl uitvoerbaar geacht. 

Gevreesd werd ook dat d e voorzitter en secreraris het 
besproken e in cene andere taal dan de Nederlandsche 
moeilijk zouden kunne n volgen, waartegenove r door an~ 
deren werd opgemerkt, dat de tegenwoordige titularis
se n in voldoende mate ee n rede in spreekmaleisch kun
nen volg e n. 

Een d er leden wenschte dat , als naast het Neder
lalldsch het Maleisch a ls voertaal hij d e beraadslaging 
zou worden toegelaten, daaraan voor den spreker de 
verplichting zou worden verbonden om uiterlijk den 
volgende n dag aan den secretaris ter hand te stellen 
eene vertaling van het gesprokene in de Nederlandsche 
taal. 

Daartegen werd aangevoerd, d't de tijd hiertoe wel 
meestal zou ontbreken; terwijl de moeilijkheid nog groo
te r zou worden, waar voor de vuist het woord was 
gevoerd. 

Gewezen werd op de feitelijke mislukking va.... het 
voorscbrift voor de locale raden, dat alle beraadslagin
gen in het Maleisch moeten worden geresumeerd, waar
aan nagenoeng geen uitvoering is gegeven. Hiertegenover 
werd door andersn opgemerkt, dat in de locale raden het 
besl uit onmiddellijk na de beraadslaging wordt g e nomen, 
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terwijl dit in den Volksraad vaak niet het geval 
is, cn er dus in dat geval gelegenheid tot vertolking van 
eventueele Maleische redevoeringen overblijft. 

ele leden meenden, dat er althans een officieele tolk 
noodig zal zijn, terwijl anderen van oordeel waren, dat 
er in de vergadering wel iemand te vinden zou zijn, 
bereid om het gesprokene behoorlijk te vertolken. Dit 
komt bij congressen, door een meertalig publiek bij ge· 
w(~;Jlld, herbaaldeli~k voor 

~en aanzien van de indienststelling van een tolk wordt 
op emerkt, dat deze toch nooit de intonatie en den gloed 
va overtuiging kan weergeven; wellicht zal zelfs het 
gesprokene in do vertolking een geheel ander karakter 
ve krij gen. In dit en ander verband werd aangevoerd, 
da de bez waren, die van het gebruik van een andere 
taal dan het Nederlandsch \ vorden geducht, in de praktijk 
weinig zullen betoekenen , daar men toch wel alleon bij 
uiterste noodzaak tot zulk een andere taal zijn toevlucbt 
zal nè men. Immers ook in de gemeenteraden, waar de 
taal facultatief is, blijkt haast altijd aan hot Nederlandsch 
de voorkeur te worden gegeven. 

nkele leden meenden juist omgekeerd, dat de vrijla_ 
er toe leiden zal, dat men op den duur ook yertaling 

va de notulen en verdere stukken in het Maleisch zal 
hen , waartegenover anderen met meer vertrouwen 

de itspraak van de praktijk tegemoet zagen . 
egen a]gehcele vrijlating in keuze van de te bezigen 

taa~ werd nog aangevoerd, dat, zelfs zoo de Volksraads_ 
led~n zelf op g rond van praktische bezwaren tegen het 
gebruiken van een niet algemeen verstane taal van het 
spr ken in loodanige taal zouden willen afzi en om zich 
tot Nederlandseh of Maleiseh te bepalen, zij wellicht 
do r nationalistische g roepen gedrongen zouden worden 
om nationalistisch te getuigen door een speciale lands
taal in den Volksraad te bezigen . 

W eer andere leden meenden daartegenover, dat juist 
nadrukkelijke uitsluiting van verschillende landsta
len nationalistische sent imenten zouden kunnen wakker 
roeven. 

aog-cvoerd werd tegen het verlangen tot toelating 
val het lVIaleisch als taal van beraadslagin g , dat alle 
leden bij bun benoeming of verkiezing wisten wat de 
eis en waren, en dus ' eigep. lijk niemand tegen hand
havjng van het Nederlandsch als eenige taal voor de be
spr l<ingen bedenking mag maken, zoo hij de verkiezing 
of benoeming heeft aanvaard. Hiertegen werd opge
merkt, dat althans van één der leden bekend is dat hij 
de aanvaarding van de benoeming aan de voorwaarde 

heeft gebonden , dat hem nog zou moeten blijken in hoe
ver hij in staat zou zijn met vrucht aan de werkzaam
heden deel te nemen. 

Men meent te weten , dat bedoeld Volksraadslid door de 
Regeering benoemd is om de belangrijke volksbeweging, 
welke hij vertegenwoordigt, terwijl het de R egeering 
bekend zou zijn geweest, dat bij bedoeld lid tegen het 
imperatief voorschrift rot gebruik van het 1\ederlandsch 
bedenking bestond. 

V elen meenden, dat men zich behoort te doen leiden 
door de behoefte, daar het bekend is, dat in dezen Raad 
in zijn tegenwoordige samenstelling enkele leden aan
wezig zijn, die verklaard hebben verplicht te zu1len zijn 
zich van de deelneming aan de debatten te onthouden, 
indien ni et eenige vrijgevigheid op het gebied ,van de te 
bezigen taal wordt be tracht. 

Ook meenden sommige leden dat men in de toekomst 
te veel gebol'lden zou zijn, zoo de eisch tot het uitsluitend 
bezigen van het Nederlandsch gebandhaafd werd bij 
keuze en benoeming, daar alsdan overigens uitstekende 
menschen van het Volksraadslidmaatschap voor altijd ~ou
den uitgesloten zijn. 

Als bewijs dat van de Archipeltalen het Maleisch als 
lin gua franca vanzelf verkozen zal worden, wijst een van 
de leden op de praktijk in de Minahassa en elders., waar 
verschillende volkstalen bestaan, doch in het onderling 
verkeer Maleiseh gebezigd wordt. . 

Betoogd werd voorts, dat de Europeanell in lndië dage
lijks lVlaleisch spreken en aanhooren, en dat in den 
regel dus bij hen voldoende vertrouwdheid met die taal 
aanwezig is. Het zou nooit de bedoeling zijn iemand te 
verplichten om Maleisch le spreken, maar omgekeerd 
mag niet uit het oog worden verloren da!: zelfs Inlanders, 
die genoeg Nederlandsch verstaan, soms moeite zullen 
hebben om zich in die taal uit te drukken. 

Een der leden drong er op aan dat de Europeesche 
leden zich de noodige moeite zullen get roosten om zich 
beter op de hoogte te stellen van de Inlandsche talen, in 
het bijzonder het lVIaleisch, ook als middel ter bevorde
ring van de toenadering tusschen de verschillende rassen 
en om de behoeften en wenschen der Inlandsche bevolking 
beter te leeren kennen 

A ldus vastgesteld door de commissie van rapporteurs 
den 2Ssten Mei 1918. 

• 
VAN HINLOOPEl\ LABBERTON. 

TJIPTO lVIANGOENKOESOEMO. 

WHlTl.AU. 
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V oorstel van den heer 

R. M. T. A. KOESOEMO OETOYO 
als bedoeld bij art. 131. 6e lid, vall he t R egeeringsre

glement en art. 49 van het Reglement van orde, strek

kende tot aanvulling van art. 24 van laatstgenoemd 

reglement met een artikel 24(1 . 

Aa1t 

den Voorzitter van den Volksraad 

te Batavia. 

Als bijlage dezes heb ik de eer UHoogEdelGestrenge 
beleefd aan te bieden mijn voorstel in zake een aan
vulling van art. 24 van het Reglement van Orde van 
ons College met een artikel 24a. 

Het lid van den Volksraad. 

OETOYO. 

REG LEMENT VAN ORDE. 

Mijnheer de Voorzitter. 

1 n het Engelsche Parlement bestaat de gewoonte dat 
een wetsvoorstel in 1 c, 2c, en 3 lezing wordt aangenomen, 
tusschen welke lezingen een zekere tijdsruimte moet 
worden in acht genomen. 

Doel van dezen maaT tegel is, als ik het wel heb, om 
te voorkomen dat minder goed overwogen besluiten 
worden genomen, 

.In hoeverre dit ecn uitvloeisel is van een voorschrift 
in het daar g-c1dende Regl ement van Orde, dan wel 
eenvoudig een ingewortelde gewoonte is uit vroegere 
eeuwen, heb ik met mijne weinige kennis en mijne 
beperkle middelen op het gebied van lectuurmateriaal 
niet kunnen nagaan; doch dat het een maatregel is, die 
toejuiching' verdient, zal een ieder wel met mij eens zijn. 

In elk Parlement e l1 in elke vergadering waar belang
rijke besluiten worden genomen, moest mi. die regel 
worde n in acht genomen. V oor on z en Volksraad acht 
ik zulks des te meer noodig, waar een zekere categorie 
onder de leden , n1. de inl anders, in het algemeen in ont
wikkeling e n ervaring van het parlementaire leven verre 
ten achter staat bij de meerderheid, in casu de Euro· 
pcesch e leden. 

Daar komt nog .bij dat wij, Inlandsche lede n, debatten 
in een vreemde taal moeten volgen en rnede in dezelfde 
vreemde taal moeten debatteeren. 

Nu mogen wij al zoo iang de Noclerlandsche taal 
hebbe n geleerd en ook gesproken, ollze moedertaal is zij 
niet, zood at de woorden, vooral als zij vlug achter elkaar 
worden uitgesproken, slechts lan gzaam tot ons brein 
kunnen doordringen e n wij de portée van het gesprokene 
slechts zeer langzaam kunnen vatten. 

Hoe dikwijls heb ik lnlandsche leden van locale raden 
de klacht hoorcn uiten: .Als ik Mr. die of die hoor 
betogen, moet ik hem gelijk geven; maar komt Mr. of 
Dr. die, zijn tegenstander in het debat, daarna aan het 
woord, dan heeft de laatste in mijn oog gelijk en slaat 
de eerste de plank heelenmaal mis. 

Ten deele is dit te wijte n aan onze mindere ontwikke
ling en geringer ervaring op parlementair gebied, maar 
ook de vreemde taal waarin wij die debatten moete~ 
aanhoorcl1, draagt cr het hare toe bij. 

Mijnheer de V'oorzitter : Om dit euvel zooveel moge
lijk te temperen en te maken dat onze stem meer tot 
haar recht komt, stel ik voor dat Engelsche voorschrift 
of parlementair gebruik ook ill ons College ir:gang te 
doen vinden. 

Daarto~ komt bet mij het best voor dat in het Regle
ment van Orde ecn art. 24a wordt ingelascht, luidende: 

( I) \Vaar over een belangrijk onderwerp moet worden 
gestemd, wordt eerst gestemd in eerste lezing, vervolgens 
in tweede lezing, e n ten slotte in derde lezing. 

(2) Tusschen de eerste e n tweede stemming moet tcn 
minste een tijdsverloop van 4 X 24 uren liggen en 
tusschen de tweede en de derde of eindstemming een van 
ten minste 3 X 24 uren . 

(3) Op den dag der e indstemming wordt over het aan 
de orde zijnde onderwerp ni et beraadslaagd. 

(4) In de laatste week der zitting kan de raad be
palen, dat van den regel, als in alinea:? bedoeld, wordt 
afgeweken . 

(5) De voorzitter beoordeelt of een onderwerp al dan 
niet belangrijk is in d(~T1 zin van al. I ; echter is hooger 
beroep op de n Raad, milS voorg-esteld of ondersteund door 
drie leden, toegelaten. 

De termij n van 3 dagen tusschen de 2C en 3~ lezing' acht 
ik . noodig- inzonderheid voor mijne lnlandsche medeleden, 
die ruggespraak willen houden me t hunne ter plaatse 
zijnde vertrouwensmannen, terwijl die van 4 dagen 
tusschen de 1 e en 2c lezing, bovendi en noodig is voor 
hen, die over bet onderwerp een nota wenschen samen te 
stellen al dan niet ter voorlezing' in de vergadering. 

\Vellich't zullen cenige leden het bezwaar opperen dat 
de voorgestelde \'\.'erkwijze remmend werkt op den gang 
van zaken . 

Deze leden gelieve echter wel in aanmerking te nemen 
dat alleen b e l a n g r ij k e onderwerpen zulk eene behan
deling vereischen en oOK dat om practische redenen in 
de laatste week der zitting daarvan mag worden afge
weken. Bpitcndien kan de eindstem min g - waarbij, 
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.ooals gezegd debat is uitgesloten - als zijnde in het 
geheel nict tijdroovend, tussehen de bedrijven door 
worden gehouden. 

Overigens heb ik voldoende vertrouwen in Uw beleirl, 
Mijnheer de Voorzitter, om de zaak ving van stapel te 
doen loopen. 

F(oofdzaak is in mijn oog dat wij, vooral de Inlandsehe 
leden, zoo min mogelijk worden overvallen door voor
stelien, die achteraf blijken o.i. niet in het belang van 
het algemeen te zijn. Waar dc voertaal in ons College 
een voor ons, Inlanders, vreemde taal is, moeten wij 
dubbel waakzaam zijn om niet door welsprekendheid te 
wor en meegesleept. 

'fl n slotte, waar het uiteraard niet mogelijk is . het 
Reglement van Orde zoo spoedig gewijzigd te krijgen 
dat wij van deze wijziging reeds op deze voorjaarsver~ 

gaderingen gebruik kunnen maken) heb ik de eer U, 
!\.1ijnheer de Voorzitter, beleefd in overweging te geven, 
om, indien onze Raad in beginsel er mede accoord gaat, 
van U \V recht gebruik te maken ten einde bij de stem
ming over in U \V oog belangrijke onderwerpen het 
voorgestane beginsel in toepassing te brengen, in ZOQverre: 

a. dat, waar eenigszins mogelijk, tus5chen de debatten 
en de eindstemming ten minste een paar dagen 

moeten verloop~n: en. 

b. dat op den dag der eindstemming over het onder
werp niet meer worut gedebatteerd. 

Weltevreden, 24 Mei 19 15. 

OETOYO. 
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Voorstel van de heeren 

's JACOB, SCHUMANN, DJAJADININGRAT 

BIRNIE en BOSSCHA 

als bedoeld bij ar tikel 131, 6e lid, van het Regeerings
reglement en a rt. 49 van het Reglement van Orde om 
zich tot den Gouverneur-Generaal te wenden met het 
verzoek om : 
1 e. den V olksraad mededeeling te willen doen van het 

laatstelijk bij de Staten·Genraal ingediende ontwerp 
van wet inzake de hervorming van het bestuur van 
N ederlandseh-Indiê; 

I')C d it ontwerp van wet tot een onderwerp van beraad· 
slaging van den Volksraad te maken. 

Aa1/-

den Voorzitter van den Volskraad. 

Ondergeteekenden stellen voo r dat de Volksraad, met 
toepassing van artikel 131, slotalinea, van het Regee
ringsreglement, waarbij hem is upgedragen de belangen 
van Nederlandsch-Indiê en zijne ingezetenen voor te 
staan bij de K oni ngin, de Staten-Generaal en den Gou
verneur-Generaal, 
1 c. zich wendt tot den Gouverneur_Generaal met uit

noodiging a..:'lll hem, Volksraad. mededeeling te wil
len doen van he t laatstelijk door den l\1inister van 
Koloni~n bij de Tweede Kamer der Staten-Generaal 
ingediende ontwerp van wet tot nadere wijziging van 
het Regeeringsn:glement, strekk~nde tot hervorming 
van het bestuur van Nederlandsch-Indiê, met de daar
toe behoorende memorie van toelichting, 

2c. zoo de Gouverneur·Generaal bere id is aan deze uit
noodiging gevolg te geven, dat de Volksraad na ont
vangst van de stukken, dit wetsontwerp tot een on
derwerp van beraadslaging maakt en van zij n gevoe
len daarover aan den Gouverneur·Generaal doe blij
ken met uitnoodiging daarvan aan I-I. 1\1. de Koningin 
en de beide Kamers der Staten-Generaal mededeeling 
te doen. 

Toelichting. 

Door medcdecling van de Algemeene Secretarie aan 
dagbladen in Kederlandseh-Indië is bekend geworden, 
dat de Minister van Koloniën bij de Twcede J(amer der 
Staten· Generaal een ontwerp van wet heeft ingedicnd 
tot nadere wijziging van het Regeeringsreglcment, be
helzencie organieke bepalingen nopens de inrichting van 
het bestuur van Nederlandsch-Indië. Doordat deze in
diening heeft plaats gevonden op een tijdstip, vooraf
gaand aan de opening van den Volksraad, is den Gouver· 
neur-Generaal de pas afgesneden om hem vooraf over 
dit ontwerp van wet te hooren. liet gevolg daarvan 
behoeft echter niet te zijn, dat de Volksraad de rol van 
zwijgenden getuige bij het lot van dit wetsontwerp ver
vult1 zoo hij dit althans niet wenscht. Het staat he'l1, 
Volksraad, toch vrij om uit eigen beweging bij de be
handeling zijne hem bij de wet toegedachte rol te ver
vullen door gebruik te maken van het zoogenaamde recht 

van petitie, hem verleend bij de slotalinea \-an artikel 131 
Regeeringsreglement, en bij wege van petitie zijn oordeel 
over bedoeld wetsontwerp bekend te maken waar het 
behoort. 

Het komt ondergeteekenden voor dat het op den weg 
van den Volksraad gelegen is deze taak te vervullen. 

Het bedoelde wetsontwerp raakt de belangen van Neder
landsch-Indië, waarvan de behartiging hem, Volksraad, 
mede is opgedragen, in de hoogste mate. liet zou daar
om naar het oordeel van ondergeteekenden slechts als 
eene miskenning van deze zijne taak kunnen beschouwd 
worden, zoo de Volksraad de gelegenheid liet voorbij 
gaan zijne medewerking, zij het ook ongevraagd , bij de 
behandeling van he t meerbedoelde wetsontwerp te ver
leenen. 

De omstandigheid, dat deze medewerking ongevraagd 
zou worden verleend , kan o. i. den Volksraad van de ver
vulling zijner evenbedoelde taak niet terughouden. Zij 
is eene zaak, die gèen gewicht in de schaal legt. Is de 
medewerking van den Volksraad g cwenscht, zoo is zij 
even gewenscht ongevraagd als gevraagd. 

Ook de omstandigheid, dat het wetsontwerp, hetwelk het 
doel der medewerking uitmaakt, reeds vóór eenigen tijd 
bij de Tweede K.amer is ingediend, is naar het oordeel 
van ondergeteekenden · niet van genoegzaam gewicht om 
den Volksraad uit vrees van te laat te komen van bet 
verleen en zijner medewerking te weerhouden. Zij is dit 
vooreerst niet omdat de aanstaande algemeene verkiezin
gen voor de Tweede Kamer het niet waarschijnlijk 
maken, dat dit lichaam bet wetsontwerp binnen korten 
tijd in behandeling z~l nemen, en vervolgens niet, omdat 
de weg openstaat de Tweede K.amer met de inbehande
lingneming door den Volksraad, zoo daartoe besloten 
wordt, in kennis te stellen, haar zoodoencle in staat stel
lende, alvorens zelve tot de beraadslaging over te gaan, 
desgewenscht de mededeeling van het oordeel van den 
Vol ksraad af te wachten. 

Om deze redenen hebben ondergeteekenden gemeend 
tot het besluit te moeten komen den in hun bovens~aand 
voorstel belichaamden stap in overwegin g te geven. 

Batavia, 29 Mei 19 18. 

s' JACOB. 
SCHUMANN. 
DJAJADlNINGRAT. 
BJRNIE. 
BOSSCHA. 
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Voorstel van de heeren 

's JACOB SCHUM ANN, DJAJADININGRAT, 

BIRNIE en BOSSCHA, 

als bedoeld bij artikel 131 , 6e lid, van het Regeeri ngs
reglement ell a rtikel 49 van het Reglement van Orde 
om zich tot den Gouverneur-Generaal te wenden met 

het verzoek om: 
1 C, den Volksraad mt!dccleeling te willen d oen van het 

laats telijk bij de Stalen-Generaal in gediende ontwerp 
van wet inzake de hervorming van het bestuur van 

Nederlandsch-lndië; 
21• dit ontwerp van wet tot een onderwerp van beraads

lagin g van den Volksraad te maken. 

GEDR UKT STUK No. 2. 

VERSLAG. 

Vele leden konden zich volkomen met het voorstel 
vereenigen. Anderen achtten het nut ervan twijfel

achtig. 
Eenige leden spraken er hun bevreemding over uit, 

dat de Minister van K oloniên, aan den vooravond van 
de vervanging van de tegenwoordige Tweede Kamer 
der Staten-Generaal door een nieuwe Kamer. zulk een 
ingrijpend voorstel heeft inged iend, dat toch waarschijn
lijk niet door hem zal worden verd edigd . 

Aldus vastgesteld door de Com missi e van Rappor
teurs den 2den Juli 19 18. 

HERGME1JER. 

KAN. 

WHITLAU. 
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Voorstel van de heeren 

BOSSCHA, KETNER, BIRNIE, RIV AI, PABST 

en GERRITSEN, 

als bedoeld in artikel 131, 6de lid, van he t R cgccri ng s· 
regl ement, om zich tot den Gouvern eur-Gener aal te 
wenden met verzoek de bij Hoofdstuk Il, Afd celing I X, 
onderafJeeling 409, aanhangig gemaakte voorstellen tot 
verbetering van de positie der militairen beneden den 
rang van offici er, op de aanvulling-sbegrootin g vnor het 
dienstjaar 19 1 R te brengen. 

Aa" 

den Voorzitter van den Volksraad. 

Ondergc teekcndcn stellen voor, dat de Volksraad. 
onder toepassing van Art. 131, laatste zinsnede, van 
het R egceringsreglement, waarbij hem de bevoegdheid 
is toegekend de belangen van Nederlandseh-Indië en zijne 
ingezetenen voor te staan bij de Koningin, de Staten
Generaai en den Gouverneur-Generaal, 

zich wendt tot den Gou vern cuT-Generaal mei: het ver
zoek, naar aanleiding- van de bij ondera fd. 409 van de 
voorgestelde begrooting van Nederlandsch-Indiê voor 
19 19 (A fd. IX , Oorl og) aanhangig gemaakte voorstellen 
tot verbetering van den stand en de vooruitzichten van 
,verschillende klassen \an militairen beneden den rang 
\'an officier., aanhangig' te mak en eene aanvulling op de 
bt~!!rontillt!' voor het dienstjaar 19 18, 

To e li e h ti n g . 

Ten gevolge van de gebrekkige gemeenschap met het 
moederland komt de Indische begrooting aldaar zeer laat 
in behandeling; zoo is de begrooting voor 1918 op het 
oogenblik nog in behandeling van de Eerste-Kamer. Dat 
de toestand veel verbeteren zal en dientengevolge de 
begrooting voor 1919 op tijd, d. i. v')or 1 Jan. 1919 zal 
zijn vastgesteld, is niet waarschijnlijk. Het gevolg daar
van zou zijn, dat de bovenbedoelde verbeteringen niet 
dan zeer laat in 1919 ingevoerd kunn e n worden en on
dergeteekenden betwijfelen, of zij dan nog den verwach
ten gunstigen invloed kunn en hebben op de misstand en, 
genoemd in de Memori e van Toelichting. 'Hoe eerder die 
verbeteringen tot stand komen, des te meer effect zullen 
zij hebben en het zal bovend ie n in nen tegenwoordigen 
tijd in het leger een goeden indruk mak en , wanneer de 
besproken verbeteri ngen onverwijld ' tot uitvoering komen , 

Um dit te bereiken stellen ondergeteckcnden voor, di e 
verbeteringen op te nemen in ecne aanvulling op de be
grooliTlg voor 191 8, met de bedoeling, dat zij onmiddellijk 
na het tot stand komen van die aanvulling in werking 
treden. 

Batavia, 8 JUlli 191 8. 

llOSSC HA. 
KETNER. 
BIR:-lIE. 
R IVAI. 
P ABST. 
GERRtTZEN. 
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V oontel van de heer en 

BOSSCHA , KETNER, BIRNIE, RIV AI, 

PABST en GERRITZEN, 

als bedoeld in artikel 131, 6de lid, van bet Regeerings
reglement, om zich tot den Gouverneur-Generaal te 
wenden met verzoek de bij Hoofdstuk H, Afdeeling IX, 
onderafdeeling 409, aanhanging gemaakte voorstellen tot 
verbetering van de positie der militairen beneden den 
rang van officier, op de aanvullingsbegrootin g voor het 
dienstjaar 191 8 te brengen. 

GEDRUKT STUK No. 2. 

VERSLAG. 

Tegen het voorstel werden gef'11 bezwaren aangevoerd. 

Aldus vastg esteld door de Co mmissie van R appor
teurs den 2den Juli 191 8. 

BER(TMEIJER. 
KAK. 
WHITLAU. 
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Voorste l van den heer 

VAN HINLOOPEN LABBERTON 

als bedoeld in artikel 49 van het Reglement van orde, 

strekkendt' tot wijziging' van artikel 66 (1 eo 2) van het 

GestichtenrCRlemcnt, vastgesteld bij ordonnantie van 

1 () D ecember 19 17 (Staatsblad No. 708). 

Voorgesteld wordt artikel 66, 1 en 2, te leze n als volgt : 
(I) Op door den Di recteur van Justitie te regelen 

wijze wordt me t diens toestemming aan de gevangenen 
gelegenheid gegeven, de religieuse voorlichting te ont· 
vangen waaraan zij behoefte rOOl'ICn te gevoelen . 

(2) H et bij\Vone n van godsdienstoefeningen of van 
rcligimts onderricht is niet verplichtend. 

Toelichting. 

Het bestaande artikel blijkt in de praktij k het voldoen 
aan de wenschen en behoefte n der gevangenen te bemoei
lijk e n. In godsdienstige voorlichting door de officieren 
van het Leger des Heils en in het geven van theosofisch. 
~odsdienstige voorlichting voorziet het bestaande artiKel 
eig-enlijk niet. 

D. VAN Hl).!LOOPEN LABBERTON. 
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V oorste l va n de heeren 

KONING. BERGMEIJER, LAOH. SCHUMANN, 

VAN HINLOOPEN LABBERTON, SCHMUTZER. 

SOSELISA e n PABST, 

als bedoeld bij artikel 131, 6' lid van het R egeerings. 
reglement t:t1 ar lik el 49 van he t Reglemént van orde, 
betreffende den aanmaak en de oplegging van zeekaarten 
van den Indischen Archipel. 

De ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen der 
Regeering in overweging te geven het daarhee n te \~ilIen 
leiden, dat de aanmaak en de oplegging van 1;ef:kaarten 
V (\ 11 den Ncderlandsch-Indischen archipel in den vervolge 
niet meer in Kederland, doch hier te lande zal plaats ' 
hebben. 

Toe 1 i c h tin g. 

Tot nu toe · worden alle gegevens voor de vervaardiging 
van de Indische zeekaarten door den betrokken opne
rnin gsdienst ven~ameld en naar Nederland opgezonden, 
waar ze verwerkt worden aan de daarvoor bestemde 
a fdeeling van het Departement der Marine, welke zorgt 
voor het drukken van de kaarten. Dit geschiedt naar 
men meent te weten aan een particuliere drukkerij. 
V er volgens blijven de voorraden in Nederland opgelegd, 
van waaruit naar gebleken behoefte Indië wordt voorzien. 
'M,en meent, dat deze centralisatie van werkzaamheden 
dringend wijzigi ng behoeft. A lleen reeds het feit, dat 
de zeekaarten , welke op Indië betrekking hebben eenige 
hond erdtallen bedragen, terwijl die van Nederlanç! en 
V\Test-rndiê samen in ti entallen zijn uit te drukken, g~eft 
voldoende reden tot de vraag, waarom lndiö zijn eigen 
kaarten niet vervaardigt. Maar er zijn klemmender 
redenen. Worden de kaarten hier vervaardigd, dan 
kunnen wenschelijk gebleken aanvullingen en verbete
rin gen bij wijze van spreken nog op het laatste oogenblik 
worden aangebracht; met weinig tijdverlies kunn en telkens 
inlichtin gen gevraagd van of kan overleg gepleegd worden 
met het betrokken personeel van den opnemingsdienst ; 
wijzigingen en toevoegingen kunnen zonder veel omslag 
worden aapgebracht. All e genoemde voordeel e n ver
vallen bij de U?gcnwoordige wijze van werken . Verder 
behooren de \'o0rraden hier te worden opgelegd om onaf-

hankelijk te zijn van de slechte verbindingen met Neder
land , welke wellscheiijkheict in de laatste jaren in 
noodzakelijkheid is veranderd. Tot welke moeilijkheden 
het uitgeput raken van de voorraden bier en de onmoge
lijkheid deze aangevuld te krijgen hebben geleid, kan de 
scheepvaart verklaren: men nam zelfs de toevlucht tot 
het maken van foto's van een laatstovergebleven exem
plaar, om in de behoefte te voorzien. 

W aar men bier in Indië de beschikking heeft over de 
. Topografische inrichting, welke zooals bekend op kaar

teeringsgeb:ed een eerste plaats inneemt, zou zonder al 
te groote kosten voor noodzakelijk e personeelsuitbreiding 
de vervaardiging van bedoelde kaarten hier zeer goed 
plaats kunnen hebben, terwijl de mogelijkheid zelfs niet · 
is uitgesloten dat, bij goede organisatie, de uitgaven 
voor dit onderdeel van den dienst in totaal zouden 
verminderen. 

Verder mag gevraagd worden, of het niet zeer 
gewenscht is de uitgaven van a ndere gegevens op zee
vaartkundig gebied en voor de scheep vaar t van het 
grootste belang, eveneens hier in I ndië te doen plaats 
hebben om daardoor den langen weg over Den Haag te 
kunnen uitschakelen. 

Bata,·ia, 27 Juni 1918. 

KONING. 
BERGMEljER. 
LAOH. 
SCHUMANK. 
VAK HIKLOOPEN LABBERTON. 
SCIBIUTUR. 
SOSEJ.lSA. 
PAI3ST. 
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Voorate l van de heer en 

KONING, BERGMEIJER, LAOH, SCHUMANN. 

VAN HINLOOPEN LABBERTON, SCHMUTZER. 

SOSELISA en P ABST, 

als bedoeld bij artik el 131, 6e lid . van he t Regeerin gs
reglement en artikel 49 van het R eglement van orde. 
betreffend e den aanmaak en de opleggin g van zeek aarten 
van den Indischen Archipel, 

GE DR UKT STUK No. 2. 

V ERS LA (; . 

Tegen het voorstel werden geen bezwaren aa ngevoerd . 

A ldus vastgesteld door de Commissie van Rapporteurs 
den 2den Juli 191 8. 

~ERGMETJER. 

K A N. 
WHITLAU. 
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Verslag over he t verzoeksl:hrift, gedagteekend BatavÎa 
29 April 19 18, van den Gemeenteraad aldaar, houdende 
verzoek aan den Volksraad. eene moti e te willen aanne
men, waarbij aan de Regeering hier te lande verzocht 
w~rdt aan de beslissing in za ke de overbrenging van 
Gouvernementsbedrijven geen uitvoering te geven vóór
dat de Volksraad, na kennisn eming van alle ter zake 
handelende stukken, zich t. z. t. zal hebbe,; ku nnen uit
spreken omtren t de consequenties dier overbrenging ('). 

VERSLAG. 

Eenige leden meenden dat de Volksraad, door in te 
gaan op het verzoekschrift der Gemeente Batavia, blijk 
zou geve n van gebrek aan deferentie jegens de wetgeven
de macht in Nederland. Daartegenover stonden velen 
de meenin g voor, dat het den Volksraad vrij moet staan 
ook de beslissingen v·an den moederlandsehen wetgever 
tot ee n punt van bespreking te maken. Sommigen meen
den dat dit in het bij zonder gold voor dit geval. waar 
de uitspraak der Sta ten-Generaal op onvoll edige gege
vens berustte. 

Door eönige leden werd op de overl egg ing van de met 
de gemeente Bar:doeng gesloten overeenkomst aange
drongen en men bet reurd e algemeen, dat de zaak nu 
reeds zoover gevorderd is dat een daarop terug komen 
niet wel mo~elijk schijnt te zijn. 

Over he t a lgemeen werd ingestemd met de bezwaren, 
die door de gemeente Bata via in haar verzoekschrift 
zijn aangevoerd . Met name werd de gegrondheid der 
door den handel gemaakte beden kingen erkend. De de
partementen en de R eg-eerin g moeten, naar de mee nin g 
van vele leden, ni er verblijf houden in ep.1l aparte ambte · 
naarsstad, maar dienen voeling te houden met een rijk 
geschakeerd maatschappelijk leven. 

Dit l aatst~ werd van andere zijde in twijfel getrokken ; 
men voerde aan, dat b. v. de algemeene secretari e te 
Buitenzorg vaak meer onbevangen tegenover de Indische 
vraagstukken staat dan vele departementen . 

Vele leden meenden, dat het verspreid zijn van de de· 
partementen niet bevordelijk zou zijn voor een goeden 
gang \"i:ln zakelI. Speciaal bij de behandeling van de 
begroOling in den Volksraad zou dit nadeel aan dcn dag 
treden . Deze leden meenden dat óf alle regeeri ngskan
toren tegelijk naar Bandoeng moesten worden overge
bracht, óf a lle hier moesten blijven. 

1) Zio do ! I all!l{!lill~o n d cl' nl"gadel"iug van :!f, Mei 1!)t8; bI;/, . 12. 

Vele leden wenschten daarom nadrukkelijk te kennen 
te geven, dat men den gedanen stap niet als een antece
dent zal mogen beschouwen. 

Voorts spraken sorr.mi&c leden er hun bevreemding 
over uit dat, terwijl deze zaak reeds sinds Maart 19 12 
in behandeling is, ni ettemin nog onlangs vele flfdee
lingt·n van de Staatsspoonvegen naar Batavia zijn over
gebracht 

De leden, die een overbrenging van de centrale kan
toren naar Bandoeng voorstonden, legden inzonderheid 
den nadruk op de voordeelen van een koel klim aat als 
dat van Bandoeng. dat een gunsti gen invloed heeft op 
den gezondheidstoestand en de werkkracht verhoogt. 

Sommige leden achtten deze voordeelen twijfelachtig 
en meenden dat zij in all en gevalI e niet opwegen tegen 
de: zeer groote uitgaven, die - naar hun meening - een 
overbrenging van de centrale kantoren naar Bandoeng 
met zich zou brengen . _ 

Ook werd nog gewezen op de voordeelen, die de vesti
g ing van de kantoren te Bandoeng met het oog op de
fensie-belangen zou hebben. Anderen meenden dat de 
defensie· plannen nog een te weinig vasten vorm hebben 
aangenomen , dan dat daarmede reeds reken ing zou kun
nen worden gehouden. 

Hoewel het nict wel verded igbaar werd geacht dat een 
beslissing omtrent zulk een belang rijke zaak was uitge
lokt . zonder dat de be trokken gemeenten behoorlijk in de 
gelegenheid waren gesteld voor de plaatselijke belangen 
op te komen, was men toch over het algemeen van ge
voelen, dat er geen voldoend e termen bestaar. om aan het 
verzoek van den Gemeenteraad van Batavia te voldoen. 

Aldus vasrgesteld door de ommissie va n Rappor
teurs den 2den Juli 1918. 

BERGMEIJER. 
KA!\'. 
\\'!ll TL:'. U. 
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Ontwerp van wet tot aanvulling van de 
artikelen 58 en 71 R . R . 

GELElDEBRIEF . 

GEDRUKT STUK No. 1. 

Aan 

DEN VOL K S R A AD. 

Mijne Heeren: 

Ik heb de eer U hierbij aan te bieden een ontwerp van 
wet tot aanvulling van de artikelen 58 en 71 van het 
Reglement op het beleid der Regeering van Ncderlandsch
lndiê in dien zin, dat aan de Inlandsche gemeenteo, ter 
voorziening in de zorg voor hare huishouding, het recht 
lOt belastingheffing wordt toegekend. 

De toelichting, welke het wetsontwerp vergezelt, 
bevat de gronden waarop het rust. 

Aangenaam zal he~ mij zijn. het oordeel van Uwen 
Raad ler zake te vernemen. 

Ik teeken hierbij aan, dat ik den Directeur van Binnen
landsch Bestuur heb aangewezen als mijn gemachtigde 
ten einde namens mij voorlicbting te verschaffen bij 
de beraadslagingen van U wen Raad nopens gemeld 

ontwerp. 

Batavia, 28 Juni 19 18. 

De Gouvern eur-Generaal, 

J. v. LIMBURG STIRUM. 



I 

J 
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Ontwerp van wet tot aanvulling van de 
artikelen 58 en 71 R. R. 

ONTWERP V Al\' WET. 

GEDR U KT STUK No. 2. 

O NTWERP VAN WET . 

W ij WILHELM[N A, bij de g rat ie Gods, K oningin 
der Nederlanden, Prinses van Oranje-Nassau, enz., 

enz . enz. 

A Uen, die deze zullen zien of booren lezen, Saluut! 

doen te weten: 

Alzoo Wij in overweg in g ~enomen hebben, dat 
wenschelijk is voor Inlandsche g-emeenten in Neder
landsch-Indiê de gelegenheid te openen om. ter voor· 
ziening in de zorg' voor hare huishouding, belastingen 

te heffen; 
Zuo is het, dat "Vij . oen R aad van State gehoord, 

met ge-meen overl eg dpr Staten -Generaal. hebben 
gevonden en verstaan, g'f'lijk Wij goed\'inden en verstaan 

bij dpze: 

Artik el I. 

I n het Reglem ent op het beleid der R egeerin g van 
Nederlandscb-Ind ië, vastgesteld bij de wet van 2 Sep
tember 1854 (Nederlandseh Staatsblad No. 129, 
Staatsblad 1855 No. 2}, l ooals die sedert is gewij zigd, 
wordt nader gewijzig-d als volgt: 

1 Artik el 58, zooals dat luidt ingevolge ar tikel 
der wet van 23 Juli 1903 (~ederlandscb Staatsblad 
No. 219, Indisch Staatsblad No. 329, en artik el .. . 
dpr wet van .. . ' . . ... . . (~cderl andsch Staatsbl 
No ..... , Indisch Staatsblad No ... . ) wordt gelezen: 

Behoudens he t bepaitld c in dc artikelen 68c, 7 I e 
145, zorgt de Gouverneur-Generaal dat in Nederlandseb
Indië geene belastingen geheven worden dan die bij 
algemeene verordeningen zijn bepaald . 

IJ. Aan a rtikel 7 1, zooals dit luidt ingevolge artikel 
. . der wet van . . . ........... . · (Nederlandseb Staats-
blad No .. .. . . Jndisch Staatsblad No . . .. . ) word t een 
vijfde lid toegevoegd, luidende als volgt: 

Bij ordonnan tie kan aan lnlandsche gemeenten 
bevoegdhe id worden geg even om, m et inachtnemin g \'an 

de daarbij te stellen regels en on der het da 'lrbij 
regelen toezicht, belasting-en te heffen ter vomzie'ni ll1g 

in de zorg voor hare huishoudin g 

Artikel JI. 

Deze wet treedt in werking op een nader bij or,dOI1-

nantie te bepalen dag. 
Lasten en be velen, 

worden geplaaTst en 
menlen, Autorit eiten, 
zulks aangaat, aan de 
zullt:n houden. 

dat deze in het Staatsblad zal 
dat alle Ministerieele 
Colleges en Ambtenaren, wie 
nauwkeurig e uitvoering de hand 

Gegeven . . . . . .. ... .. 



, 
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Ontwerp \'an wet LOt adnvulling' \'an de 

artikelen 58 e n ï I R.R. 

ÀIlD10RIE VAi': TOELI CHTl:\G. 

GEURUK.T STUK :-J o. 3. 

TOELlClIT IN(; V.-\Y. HET OY.TWERP V_\Y. WEI' 
TOT A.-\Y.VULI.INC' V.\:\' DE ARTIKELE:\' 58 
EY. 71 V.\N I-IET REGEER1:\GSREGLlDIEY.T 

1. In 1906 werd, als een uitvloeisel van de overweging 
dat voor ecne verdere ontwikkeling der Jnlandsche 
maatschappij de Tnl andsche gemeente tot g rondslag 
moet dicllC'1l van een doelmatig bestuur over de loland
sche bevolking. door de uitvaardiging der Inlandsche 
Gemeente-órdonnantie voor Java en Madoera (Staatsblad 

1906 No. 83 junctis 19 10 :'10.591 en 1913 No. 235). sedert 
gevolgd door die voor twee gewesten op de Buitenbezit
ringen (I) de eerste groote schrede gedaan in de richting 
van regel in\! d ier [nlandsche gemeente. N iet te misken 
nen is het, dat die gemeente sedert inderdaad met m eer 
kracht dan voorheen naaf voren is gebracht e n zich in 

tal van plaatsen in de bijzondere belang5telling der be
stuursambtc llarCl1 mag ve rhe ugen. 

2, Nu dON zich het natuurlijke verschijnsel voor, dat 

bij den vlug gen ontwikkelingsgang, die de lnlandsche 
maatschappij in de laatste jaren doormaakt, het stelsel 
der geldhu ishoudillg ook in de gemeente van lieverlede 
in de plaats treedt van dat der productcnhuishouding. 

3. Dientengevolge doet zich m eer e n m eer de behoefte 
gevoelen aan en wordt overgegaan tot de vorming van 
durpskassen, eene instelling welke in sommige streken 
reeds eeu \'r ij belangrij ken omvang heeft aangenomen, 

4. j~on rot voor kort in de verschillende desa
behoeften over het algemeen nog op zeer eenvoudige 
wijz'~ worden voorzie n dob r desa-diensten, aflondering 
van bouwgronden CII door zoogenaamde vrijwill ige 
bijdragen in geld, materialen of producLen, (het zgn. 
oeroellan-stl'isc\), in de laatste jaren is meer en mee r d e 
noodzakC:'lijkhcid aan den dag g"etreden om ten dele een 

andere richting in te slaan. 
5. net t Ol dusver gebruikelijke stclsel vall omslag der 

gemeentelasten OVl~r dc ~cmeenteleden toch opent den 
weg tOt de grootst Illogelijke willekeur en wordt boven
dien op den duur, naar mate de InlanJsche maatschappij 
in on twikkeli ng voortschrij dt en de gemeente heeft te 
voorzien in telkenmale ni euw opk omende behoerten (men 
denke aan desascholen), lan gzamerhand onhoudbaar, 

Alleen afhank elijk van de min of meer vrijwillige offer
vaardigheid der ingezete ne n is het op den duur ondoen
lijk om geregeld en voldoende in de onderscheidene 
behoeften der gemeente en van hare instellingen en 
werken te voorzil'n. 

(1) Staal bind 1914 No. 629 jUD('lis 1!)14 Ntls. 223 en 22L voor Au: 
boiu1 S la lisb lad HlI ·I No, 774 voor SUlIJ a tl'a's Westkust 

6, De door de desa's overeenkomstig arti kel 17 der 
lnlandsche Gemeente-ordonnantie voor Java en Madoera 
getroffen regelingen (I) tot vordering van verplichte 
bijdragen in geld van de ingezetenen toch, missen het 
dwingend karakter van belastingen en hebben geen 
bindende kracht ten aanzien van personen , die zich 
daaraan niet wenschen te onderwerpen . 

i. \~aar meer en meer de beschikking over vaste 
geldelijke inkomsten wordt vereisebt. wijl verschillende 
behoeften er zich nu eenm aal niet toe leenen, om daarin 
met behulp van gemeente,diensten te voorzien , beg int 
het voor het gemeentebestuur steeds moeilijker te worden 
om het benood igde van de in gezetenen bijeen te garen. 
En vooral wordt dit laatste lastig e n stuit zulks in vele 
gevallen zelfs op onoverkomelij ke bezwaren af, wanneer 
het de voorziening betreft in geregeld wederkeerende 
uitgaven. 

8. \Vil men op den duur tot orde el1 regelmaat in de 
geldelijke huishouding der lnlandsche gemeen te komen, 
wil men langzamerhand de desa er toe brengen op 
betere wijze dan tot dusv(' r is geschied in de \'erschil 
lende gemeentelijke behoeften te voorzien en tevens 
den g rondslag leggen voor t:ellc gezonde ontw ik keling 
van het I nlandsche gemeente-wezen e n g'cmeentelevell, 
wil men voorts, op het voetspoor van de afschaffing der 
heerendiensren en koffie-cultuurdiensten, ook ten aan
zien der desadiensten geleidelijk tot eene omzetti ng of 
beperking daarvan komen, dan is daarvoor een eerste 
eisch: de gemeente in staat te stellen zich langs wet
ti~en weg vaste, regelmatig wederkeerende inkomsten te 
verschaffen. 

9. Zou belastingheffi ng daartoe bet aangewezen mid
d el zij n, deze wcg kan vooralsnog' niet worden inge
slagen, daar zulks in strijd zou wczen met het voorschrift 
in a rtikel 58 van het Regeeringsreglcmenr dat, be hou:
uens het hep<talde in artikel 68c (en a rlik cl 1-1-5) van dat 
Reglement, de Gouverneur-Generaal er zorg voor hceft 
te draC"en dat in. Nederlandsch-Indiê geen belastingen 

~ , 
worden geheven dan die bij algcllleene verordening zij n 
bepaald. 

10. Dat onder d it voorschrif t ook de desabelastingen 
vallen e n het in hot tweede lid van artikel 71 van het 
Regceringsreglement neergelegde beginsel. dat aan de 
Inlandsche gemeente de regeling barpf huishoudelijke 
belanl-!'ell wordt C'elaten, zich niet tot belastingheffing 
als c\'cnbedoeld uitstrekt, blijk t duidelijk bij raad pleging 
vall ele- wordingsgeschiedenis Vdll dit laatste artik~, 

(1) Voor Amboillll :lrtikel 15 dm' ga I!celll(~-o l'donnallt i o vaal' dat 
gcwe;:l; VOOI' S .mntl'n's Wcslknsl bestant gecn gelijkl uidend " oors.'llrift 
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2 Gedrukt stuk No. 3. 

welke leert, dat slechts als geoorloofd wordt beschouwd 
vod e r in g van a r b ei cl door de desa. 

Om een juist oordeel te kunnen vellel) over de 

1100 zakelijkheid om de Inlandsche gemeente, teneinde 
haa in staat te stellen zich te ontplooien op de wijze 
als oor de R egeerin g gewenscht, het recht tot belas · 
ting effing wettelijk toe te kennen en daartoe den Mi
nist r van Koloniên een wetsvoordracht tot aanvulling 
van de ~rtikel en 58 en 71 van het Regeeringsre'(lement 
te d6en, kwam het noodig voor, dat feitenmateriaal ver
zameld werd nopens de moeilijkheden, die in de practijk 
worden ondervonden bij de toepassing van inge volge 
artikel 17 der Inl andsche CTemeente·ordonnantie getroffen 
regelingen. 

12. U it de te dien einde van de Hoofd en van ge
wes lijk bestuur op Java en Madoera en van enkele 
gewesten .daarbuiten gevraagde inlichtingen. is gebleken: 
1e. dat bij de voorziening in gemeentelijke behoeften 

moeilijkheden, daaruit voorspruitende, dat een min
derheid weigerachtig is en blijft om zich aan door 
de meerderheid aanvaarde regelingen le onderwerpen, 

zich reeds hier en daar voordoen en dat men er zich 
p moet voorbereiden dat die moeilijkheden zullen 
enemen, naarmate tot de bevolking het besef 

doordringt, dat de hie r bedoelde desa-regelingen geen 
bindende kracht hebben voor hen, die zich daaraan 
niet wenschen te onderwerpen; 

2e, dat middelen van huishoudelijken aard, waarover de 
fnlandsche gemeenten kunnen beschikken om onwil 
en 'erzet tegen te gaan, of niet bestaan of on vol 
doende en niet boven bedenking verheven zijn; 

3'. dat mitsdien het rech t tot belastingheffing voor de 
Inlandsche gemeenten reeds thans moet worden 
beschouwd als een noodzakelijke voorwaarde om tot 
verdere ontwikkeling te geraken; 

4'. dat het, ook in verband met het 'Jlltwikkeling'speil 
der bevolking , niet gewenscht en ook niet noodig is, 
om aanstonds en overal aan de lnlandsche gemeenten 
het recht van belastingheffin g toe te kenn en, doch 
dat bedoeld recht sl echts bestemd is om toepassing 
te vinden daar, waar de behoefte daaraan zich doet 
gevoelen. 

13. Op grond van de boven weergegeven argumenten 
wordt de tijd gekomen geacht, om de heffing van 
bdaslingen door Inlandsche gemeenten wettelijk moge. 
lijk te maken, waartoe de artikelen 58 van het Regee
ringsreglement en 71 zullen zijn aan te vullen als 
aangegeven in bijgaand ontwerp van wet. 


